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 Drept-slăvitori creştini,

 † TEOFAN

 Iubiţilor preoţi din parohii, 

 Să ne bucurăm duhovniceşte de sărbătoarea 
Naşterii lui Hristos, primind putere din participarea 
noastră la sfintele slujbe şi, în special, la Dumnezeiasca 
Liturghie prin împărtăşirea cu Hristos. Să ne 
bucurăm, de asemenea, de clipele de răgaz pe care le 
avem în aceste zile, petrecând mai mult timp de 
calitate alături de cei dragi.

 Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt

 Cinstiţi vieţuitori ai sfintelor mănăstiri,

 drept-credinciosului popor al lui Dumnezeu din Arhiepiscopia Iaşilor: 

 De ce această bucurie mare? Sfântul Atanasie cel Mare ne răspunde: 
„Cuvântul S-a făcut trup, ca să-l facă pe om în stare să primească 

 MITROPOLIT AL MOLDOVEI ŞI BUCOVINEI

 PRIN HARUL LUI DUMNEZEU

 Slăvitul praznic al Naşterii Domnului aduce de fiecare dată bucurie în suflete. 
Este o bucurie sfântă, cuprinzând, într-o formă sau alta, pe tot omul. Bucuria se 
arată în cei care cred şi încearcă să pătrundă tot mai mult în taina Întrupării Fiului 
lui Dumnezeu, dar şi în cei pentru care Naşterea lui Hristos nu este decât un prilej 
de a petrece în jurul unei mese îmbelşugate, alături de familie sau de prieteni. 
Indiferent de cum este înţeleasă, bucuria sărbătorii există. Sensul acesteia – 
conştientizat sau nu – îl aflăm de la îngerii care, în noaptea sfântă, au vestit 
păstorilor şi, prin ei, tuturor oamenilor: „Nu vă temeţi! Căci, iată, vă binevestesc 
vouă bucurie mare, care va fi pentru tot poporul. Că vi s-a născut azi Mântuitor, 
Care este Hristos Domnul”[i].  

 cuvioşilor vieţuitori ai sfintelor mănăstiri şi 

  „Întru aceasta s-a arătat dragostea  lui Dumnezeu către noi, că pe Fiul Său 
cel Unul Născut  L-a trimis Dumnezeu în lume,  ca prin El viaţă să avem.” (1 Ioan 
4, 9)

  ARHIEPISCOP AL IAŞILOR ŞI

 har, bucurie, iertare şi ajutor 

 de la Dumnezeu Cel în Treime preaslăvit – 

 Iubiţi fraţi preoţi,

IPS Teofan, Mitropolitul Moldovei și Bucovinei: „Naşterea lui Hristos – sălăşluirea 

 lui Dumnezeu în om şi a omului în Dumnezeu” (Scrisoare pastorală, 2023)
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 Prin însuşi actul creaţiei, Dumnezeu l-a chemat pe om să devină părtaş vieţii 
dumnezeieşti, adică să aibă viaţă nepieritoare, într-un dialog permanent de iubire 
cu Ziditorul său. În rai însă, cei dintâi oameni, amăgiţi fiind de diavol, au crezut că 
pot să ajungă asemenea lui Dumnezeu, însă pe altă cale: fără Dumnezeu, în afara 
lui Dumnezeu şi chiar împotriva lui Dumnezeu. Cu alte cuvinte, au crezut că îşi pot 
împlini menirea lor într-un mod autonom, prin ei înşişi, fără legătură cu 
Dumnezeu.

 Drept-slăvitori creştini,

dumnezeirea”[ii]. Cuvânt mare, cuvânt de foc, cuvânt greu de cuprins pentru 
logica omenească obişnuită: Dumnezeu Se face om ca pe om să-l facă dumnezeu! 
Această realitate ne dezvăluie adevărata relaţie dintre Dumnezeu şi om, şi, 
totodată, ţelul la care am fost chemaţi de către Ziditorul nostru: „Dumnezeu aşa a 
iubit lumea, încât pe Fiul Său Cel Unul-Născut L-a dat ca oricine crede în El să nu 
piară, ci să aibă viaţă veşnică”[iii]. 

 Iubiţi fii şi fiice duhovniceşti,

 În realitate, calea aceasta a însemnat ruperea de Izvorul vieţii – Dumnezeu – 
şi o existenţă care cunoaşte de atunci dezbinare, lupte între fraţi, stricăciune, 
suferinţă şi, în final, moarte. Pentru a schimba acest curs al istoriei, aşa după cum 
rosteşte cântarea Bisericii, „din înălţimea cerului, Împăratul vine la noi, din curata 
Fecioară, Dumnezeu fiind [...] ca să cheme la Sine din stricăciune pe omul zidit 
întâi”[iv]. Fiul şi Cuvântul lui Dumnezeu Se face om şi ia în Sine firea noastră, adică 
pe noi, pentru a ne ridica din stricăciune şi din moarte. Sfântul Simeon Noul Teolog 
ne spune că motivul Întrupării Cuvântului lui Dumnezeu este „acela ca, 
împărtăşindu-Se de ale noastre, să ne facă părtaşi de ale Sale. Căci Fiul lui 
Dumnezeu de aceea S-a făcut fiu al omului, ca să ne facă pe noi, oamenii, fii ai lui 
Dumnezeu”[v]. Aşadar, Fiul lui Dumnezeu vine în lume ca om nu pentru a ne dărui 
o învăţătură nouă – oricât de înaltă ar fi aceasta –, nu pentru a ne încredinţa un 
cod de legi pe care să-l respectăm, ci pentru a ne oferi însăşi viaţa Lui şi a ne face fii 
ai lui Dumnezeu: „Vedeţi ce fel de iubire ne-a dăruit nouă Tatăl, exclamă Sfântul 
Ioan Teologul, ca să ne numim fii ai lui Dumnezeu, şi suntem”[vi].
 Acesta este izvorul bucuriei noastre la sărbătoarea Naşterii Domnului: vestea 
cea bună că Mântuitorul Iisus Hristos oferă fiecărui om care crede în El şi se 
străduieşte să vieţuiască după voia Lui posibilitatea de a deveni fiu al lui Dumnezeu. 
Acesta este miezul propovăduirii creştine, începând cu Sfinţii Apostoli şi până 
astăzi: prin Domnul Hristos a fost biruită moartea, iar noi, oamenii, avem cale spre 
a deveni asemenea lui Dumnezeu, spre a deveni fii ai lui Dumnezeu.

 Prin Întruparea şi Naşterea lui Hristos suntem chemaţi să-I urmăm Lui, 
adică vieţuirea noastră să fie deopotrivă omenească şi dumnezeiască, după cum 
Hristos este în acelaşi timp Dumnezeu şi Om. Pentru un creştin adevărat, 
Dumnezeu nu este undeva la distanţă, iar el, cu propriile puteri, împlineşte 
poruncile cu promisiunea de a dobândi cândva o viaţă fericită. Adevărata vieţuire 
creştină presupune o împletire continuă între voinţa omului şi voinţa lui 
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 Să ne bucurăm, aşadar, duhovniceşte de sărbătoarea Naşterii lui Hristos, 
primind putere din participarea noastră la sfintele slujbe şi, în special, la 
Dumnezeiasca Liturghie prin împărtăşirea cu Hristos. Să ne bucurăm, de 
asemenea, de clipele de răgaz pe care le avem în aceste zile, petrecând mai mult 
timp de calitate alături de cei dragi. În acelaşi timp, să cuprindem cât mai mult în 
rugăciunea noastră pe semenii noştri care sunt în suferinţă, în boli, în războaie sau 
necazuri de orice fel, spre a deveni, astfel, fiii Tatălui nostru Celui din ceruri[xiv], 
Care revarsă neîncetat iubirea Sa cea milostivă asupra întregii lumi. 

 Adevărata vieţuire creştină se înfăptuieşte în Biserică, în unire şi comuniune 
cu toţi cei care au crezut şi cred în Dumnezeu. Iar Biserica este, înainte de toate, 
„sălăşluirea Duhului Sfânt”[viii]în oameni, „trăire vie a Vieţii celei noi”[ix], viaţă pe 
care o primim prin Sfintele Taine şi prin strădania de fiecare clipă de a rămâne 
uniţi cu Hristos Însuşi: „Eu sunt viţa, voi sunteţi mlădiţele. Cel ce rămâne întru 
Mine şi Eu în el, acela aduce roadă multă, căci fără Mine nu puteţi face nimic”[x]. 
 Cel care îşi ia în serios credinţa cunoaşte adevărul cuvintelor rostite de 
Psalmistul David: „Pentru că nu în arcul meu voi nădăjdui şi sabia mea nu mă va 
mântui […], ci dreapta Ta şi braţul Tău şi luminarea feţei Tale”[xi]. Explicând acest 
cuvânt, Părintele Rafail Noica subliniază: „Da, cu braţul lui lovea şi cu arcul lui 
trăgea” regele David, însă permanent avea conştiinţa că ajutorul şi puterea vin de 
la Dumnezeu[xii]. Suntem chemaţi să folosim în viaţă cu discernământ rezultatele 
obţinute prin strădania omenească – în medicină, tehnică, economie, cultură etc. 
Ajutorul esenţial îl primim însă numai de la Dumnezeu căci „nădejdea mea este 
Tatăl, scăparea mea este Fiul, acoperământul meu este Duhul Sfânt”[xiii].

Dumnezeu: „... aşa după cum o candelă, chiar dacă este plină de ulei, chiar dacă are 
fitil sau o altă materie inflamabilă, este, înainte de a se împărtăşi de foc şi a fi 
aprinsă, cu totul întunecată, aşa şi sufletul, chiar dacă este împodobit în aparenţă 
cu toate virtuţile, dar dacă nu se împărtăşeşte de foc, adică dacă nu se 
împărtăşeşte de fiinţa şi lumina dumnezeiască, este încă stins şi întunecat, iar 
faptele lui sunt nesigure”[vii], ne spune Sfântul Simeon Noul Teolog.

 Iubiţi fraţi şi surori întru Hristos-Domnul,

 Mitropolitul Moldovei și Bucovinei

[I] Luca 2, 10-11.

[II] Trei cuvinte împotriva arienilor, colecţia „Părinţi şi Scriitori Bisericeşti – 15”, 
traducere din greceşte, introducere şi note de Pr. prof. Dumitru Stăniloae, Editura 

 Vă doresc tuturor o sărbătoare a Naşterii Domnului cu multă pace 
sufleteascăşi un Nou An cu nădejde şi împliniri frumoase în viaţa proprie, a familiei, 
a Bisericii şi a Neamului! 

 † Teofan
 Al vostru slujitor și către Dumnezeu rugător,
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Institutului Biblic şi de Misiune al Bisericii Ortodoxe Române, Bucureşti, 1987, p. 
202.

[III] Ioan 3, 16.

[IV] Mineiul pe luna decembrie, Editura Institutului Biblic şi de Misiune al Bisericii 
Ortodoxe Române, Bucureşti, 2005, p. 438.

[V] „Suta a doua de capete teologice şi practice”, 88, în Filocalia vol. 6, traducere 
din greceşte, introducere şi note de Pr. prof. dr. Dumitru Stăniloae, Editura 
Institutului Biblic şi de Misiune Ortodoxă, Bucureşti, 2011, p. 108.

[VI] 1 Ioan 3, 1.

[XI] Psalmi 43, 8. 5. 

[VIII] Arhimandritul Sofronie, Rugăciunea, experienţa Vieţii Veşnice, traducere 
diac. Ioan I. Ică jr., Editura Deisis, Sibiu, 2007, p. 24.

[XIII] „Rugăciunea Sfântului Ioanichie cel Mare”, în Ceaslov, Editura Institutului 
Biblic şi de Misiune al Bisericii Ortodoxe Române, Bucureşti, 1990, p. 187.

[X] Ioan 15, 5.

[IX] Alexandre Schmemann, Euharistia. Taina Împărăţiei, traducere de Pr. Boris 
Răduleanu, Editura Anastasia, Bucureşti [1993], p. 41.

[XII] „Câtă vreme nu suntem în Dumnezeu, suntem în iad”, conferință susținută de 
Părintele Rafail Noica în biserica „Soborul Maicii Domnului” şi „Sfântul Ilie”, 
reşedinţa mitropolitană de la Limours, Franța, 19 octombrie 2017, 
https://doxologia.ro/conferinte/audio-cata-vreme-nu-suntem-dumnezeu-
suntem-iad-parintele-rafail-noica.

[XIV]Cf. Matei 5, 45.

[VII] Cateheze. Scrieri II, 33, Studiu introductiv şi traducere de diac. Ioan I. Ică jr., 
Ed. Deisis, Sibiu, 1999, p. 338.
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 Pr. Petru Munteanu                   Parohia „Sfinții Voievozi”

 În Biserica lui Hristos nu există fricoşi. Fricoşii nu îndrăznesc să intre în 
Împărăţia lui Dumnezeu deoarece sunt incapabili de a muri pentru Hristos, de a-L 
mărturisi... Incapabili, deoarece au murit în capcana fricii. Depăşirea fricii este 
prima respiraţie a aerului libertăţii în Biserică. 

 În Biserica lui Hristos nu mai există străin sau înstrăinare, cel de lângă tine 
devine fratele tău. Este Biserica lui Hristos ca şi tine, ca şi mine. 

 Începutul Bisericii este în sufletul tău. 

 Acum văd Biserica lui Hristos peste tot. Ea 
cuprinde toată creaţia, lumea văzută şi nevăzută (cu 
toate fiinţele cereşti). 

     Când priveşti viaţa ca dar al lui Dumnezeu descoperi 
creaţia ca un tot unitar. Aparţii unui suflet imens şi unic, 
în care tu eşti totul şi totul trăieşte prin tine. Exişti într-o 
lume cu bucuriile şi durerile ei şi eşti cuprins de emoţia lor 
fiindcă ceva ne leagă şi ne unifică cu tot. 

 În Biserică eşti când devii responsabil şi eşti mărturisitor al lui Hristos cel 
înviat, când ai iniţiativa împăcării, când eşti bun şi binevoitor, când vizitezi pe cel 
bolnav, aduci mângâiere unui întristat, când îţi faci timp pentru cel de lângă tine, 
când ierţi şi nu te superi pe fratele tău, când munceşti cinstit, când răscumperi 
ura şi minciuna cu Iubirea şi Adevărul. Iubirea în Biserica lui Hristos nu este 
limitată, ci se extinde în perspectiva cosmică a creaţiei lui Dumnezeu. 

                                 Săvinești - Neamț

 În spaţiul Bisericii, timpul nu mai cunoaşte istorie. Nu mai suntem o bucată 
de timp, ci devenim un tot. Doar în Biserică cunoaştem veşnicia. Ea este 
descoperită de prezenţa Duhului Sfânt, care ne transformă într-un templu al 
prezenţei dumnezeieşti. În această prezenţă cunoaştem Adevărul şi Iubirea şi aşa 
devenim liberi. Liberi de păcat (înţelegând păcatul ca uitare şi înstrăinare de 
Dumnezeu, de iubirea Lui veşnică). 

Biserica, mireasa lui Hristos 

7EDITORIAL

Prima zi a anului

 Este prima zi de An Nou, trecut de amiază, strada aproape pustie, câțiva 
oameni cu pași grăbiți își poarta amintirile de revelion spre destinații necunoscute 
mie.

 Copiii zâmbesc încurcați și se uită la mine:

 - Primiți cu sorcova?

 Să trăiți, să-nfloriți,

 Nici nu cobor bine din mașină și trei copii mă întreabă: 

 O sârmă învelită în hârtie colorată mângâie aerul. Privesc minunata 
alcătuire încropită ca și cum ar fi o crenguță înflorită… (Pe vremuri se punea în apă 
o ramură de măr, la Sfântul Andrei și ea înflorea la Sfântul Vasile).

 „- Sorcova, vesela,

 Ca un măr, ca un păr,
 Ca un fir de trandafir…”

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com
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 „- Sorcova, vesela…

 Cuvintele curg ca o salbă de nestemate și se adună în 
privirile lor, care mă îmbrățișează zâmbitoare :

 Tare ca piatra

 Iute ca săgeata;

 Tare ca fierul

 Iute ca oțelul."

 O bătrânică se oprește mirată de reprezentația 
stradală. Purta în brațe un cățel înfofolit într-un cojocel 
(părea un miel deghizat). 

 O salut din priviri , deși nu o cunosc, iar ea îmi 
zâmbește. Cățelul încearcă să mârâie la copii și la mine, dar se răzgândește, mai 
interesantă i se pare crenguța de sorcovă și mișcarea ei, precum bagheta unui 
dirijor. O baghetă ce deschide și desenează un spațiu anume. În spațiul descoperit 
de mesajul sorcovei trăim bucuria dorințelor de bine.

 Un An Nou, cu speranțe frumoase, se deschide sub versul cântat precum un 
clopoțel cristalin, de sorcovă. Înțeleg pentru o clipă că de fiecare dată vorba de bine 
rostită se va întoarce mereu la tine. Cuvântul sorcovit ne poate influența cursul 
anului și al vieții, melodia caldă și blândă a sorcovei devine o binecuvântare în 
cuvinte.

 Auzind glasul vesel și nevinovat al copiilor, am început și eu să-i îngân și să-i 
sorcovesc. Ce bucurie mi-a cuprins ființa, ce priviri mirate am primit înapoi…

 Am înțeles că orice sorcovă este unică, unicitatea ei stând în implicarea 
personală, în atenția și înțelesul pe care i-l acorzi. 

 În marele târg al lumii, nimeni nu are ce ai tu de oferit, urarea ta de bine, 
gândul tău rugăciune îndreptat spre celălalt.

 Doar în această stare poți vorbi de o relație cu cel de lângă tine, o relație 
începută cu prietenia oferită sub crenguța de măr înflorit a sorcovei.

 Cred că sorcova este o fericire împărtășită, iar mesajul pe care îl transmite 
este acela că atunci când îi fericești pe cei de lângă tine, vei fi fericit de Dumnezeu.

 De 1 ianuarie și Sfântul Vasile cel Mare intră, prin glasul Sfintei Liturghii, în 
ceata colindătorilor care ne sorcovesc și ne spune: „Dumnezeu nu se uită la fapte, ci 
la dragostea cu care au fost făcute. Nu e nimic mai mult când oamenii iubesc puțin, 
așa cum nu este nimic puțin când oamenii iubesc mult”.

 Iubirea este o activitate rodnică ce strălucește cald și blând sub crenguța de 
măr înflorit a sorcovei.

 A plecat și bătrânica cu cățelul înfofolit, a rămas doar ecoul cuvintelor de 
sorcovă, care ne spun că atunci când mărturisești în jurul tău urări de bine și 

 Sfârșitul sorcovei pentru o clipă m-a întristat, aș fi dorit să nu se sfârșească 
niciodată. Despărțirea de ceata de copilași pentru o clipă a fost ca despărțirea de 
anii frumoși ai copilăriei mele.

 Copiii au încheiat sorcova cu un: „La anu' și la mulți ani!”, spus din toată 
inima, urare ce descoperă că orice sfârșit este şi un nou început.

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023
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frumos le arăți oamenilor că Dumnezeu există cu adevărat.

1 ianuarie 2022

Preot Petru Munteanu

- Cerere -

  Dumnezeu însă i-a dat un cactus și o omidă. Omul 
s-a întristat și n-a înțeles de ce i-a fost interpretată 
greșit cererea. Apoi s-a gândit: „-Ce să-i faci, Dumnezeu 
are prea mulți oameni de care să se îngrijească” și s-a 
hotărât să nu mai pună întrebări, să nu ceară explicații.

ianuarie 2023

  A fost odată un om care i-a cerut lui Dumnezeu o 
floare și un fluture.

 Dumnezeu răspunde mereu la rugăciuni, deci continuă să-L urmezi fără 
îndoieli.

 Dumnezeu le face pe toate așa cum trebuie totdeauna!

 Căile Lui sunt mereu cele mai bune chiar dacă nouă ni se par uneori că sunt 
de neînțeles. Dacă-i ceri ceva Lui Dumnezeu și primești altceva, ai încredere, poți 
fi sigur că la momentul potrivit, El îți dă întotdeauna ceea ce ai nevoie.

 Spinii de azi sunt florile zilei de mâine.

Preot Petru Munteanu

  După ceva timp s-a dus să vadă ce s-a mai 
întâmplat cu ce primise. Spre uimirea lui, din cactusul 

urât și țepos a crescut o floare, iar omida antipatică devenise un fluture frumos.

    - Câți ani are viața ? -

 Bătătorim cărări în viața noastră, căutând tovarăși ce acționează ca niște 

oglinzi ce ne amintesc cine suntem și ce facem.

 Trăim fiecare în câte o lume unică. Refugiați parcă în globuri de sticlă, ce 

sunt conturate, definite, prin obișnuințe sau trasee ale rutinei confortabile. 

 Deși căutăm schimbarea, recunoaștem uneori „învinși” că suntem deseori 

rezultatul obișnuinței, al obișnuinței dovedite nu doar prin ticuri sau reacții 

necondiționate ale mușchilor și nervilor, ci și prin felul de a gândi și de a face 

aceleași lucruri în același fel.
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 Prezentul acesta cuprins prin cunoașteri fragmentare trecute, este 

deopotrivă o aducere aminte, o continuitate a ce am fost și ce am adunat sau 

reprezentăm. 

 La aceste provocări unii reacționează cu umor și curaj, alții cu disperare și 

deznădejde. Unii se înțepenesc în lumile trecute, în amintirile și obiceiurile de 

odinioară, ajungând la transformări hidoase, devenind versiuni ale unei lumi care  

s-a descompus și totuși nu este lăsată să plece, un glob de sticlă devenit din ce în ce 

mai prăfuit și mai opac, ce aduce cu sine o stare tot mai greu de suportat. 

 Aceste lumi însă sunt fragile..., aceste relații și obiceiuri confortabile se pot 

schimba atunci când apar noi provocări în viața noastră.

 Avem imaginea altor globuri ce au acceptat schimbarea, au devenit cu 

fluiditate și grație o nouă alcătuire, o nouă lume, o devenire, un urcuș...

 Viitorul nu se ivește din nimic... Viitorul este trecutul renovat, cu cărările 

îngroșate, înfrumusețate, rescrise cu o mână sigură, apoi mai sigură.

 Și totuși... câți ani are viața ?

 Micile noastre lumi..., globuri de sticlă adunate în obiceiuri, rutină, oameni și 

locuri, lucruri cu care ne-am obișnuit și cu care ne simțim bine. 

 Prezentul este un fel de memorial al trecutului, un monument viu care îi 

păstrează amintirea, și în același timp îi poartă povara. Prezentul păstrează și 

totodată șterge.

 Mă refer acum la ce reprezentăm noi, eu și tu în acest timp nou în care ne 

aflăm. În acest glob de sticlă, mereu în transformare, mereu într-o zbatere sau 

stăvilire a ei.

 Așa cum plămânii noștrii cunosc aerul și rinichii cunosc apa, așa cum lumina 

este deschisă în ochii noștri și zgomotele lumii aleargă să fie întâmpinate de 

urechile noastre, cum hrana, apa, au alcătuit gura, dinții și intestinele noastre, 

așa cum pământul cu rădăcinile lui, ramurile copacilor, au format mâinile noastre 

care apucă. Noi, eu și tu, cea mai nouă și mai scurtă cale dintre trecut și prezent, 

dintre dorință și împlinire, suntem străbătuți de tipare și trasee mai complexe 

decât întreaga lume. Suntem un trecut devenit prezent, suntem o retrăire a 

Creației, un produs binecuvântat al Creatorului care are șansa să facă posibilă 

întoarcerea Acasă.
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 Suntem produsul unei structuri incredibil de complexe (o minune, un 

miracol) fără ca uneori măcar să ne gândim sau să realizăm aceasta. Suntem 

creați de Dumnezeu pentru această lume, din această lume. Suntem întruparea 

dorinței și iubirii Creatorului, iubire scrisă cu litere mici, miraculoase, în molecule 

și atomi, transcrisă și transformată în carne, din țărână și din apă.

 Suntem, eu și tu, ultimul model, cea mai recentă lucrare de iubire.

 Întreaga lume curge prin sângele nostru. Foamea și setea din noi este veche, 

duce spre cartea Creației. Există în noi străfulgerări ale acestui trecut, intuim vag 

prin reflexe greu de controlat că transportăm părți semnificative dintru început. 

Povara mileniilor stă înscrisă în tiparele ascunse ale alcătuirii noastre, în această 

carne gânditoare, plămădită din țărână. O bucată de lut însuflețită în stare să 

vadă și să simtă, și să știe și să gândească. Să facă aceasta fără prea multă trudă. 

Să conducă această alcătuire miraculoasă din nervi și simțuri mai presus de 

înțelegere spre drumurile care ni se deschid înainte.

 Ne întrebăm, câți ani are viața?

 Am putea zice fără să greșim că viața are anii tăi.

 Pr. Petru Munteanu          Parohia „Sfinții Voievozi”

         Săvinești - Neamț

la Duminica Ortodoxiei din Anul Domnului 2023

Pastorala Sfântului Sinod al Bisericii Ortodoxe Române

 și pace de la Dumnezeu Tatăl, Fiul și Sfântul Duh, 

 PREACUCERNICULUI CLER  ȘI PREAIUBIȚILOR CREDINCIOȘI 

DIN CUPRINSUL PATRIARHIEI ROMÂNE,

 Har, bucurie 

 iar de la noi părintești binecuvântări! 

 PREACUVIOSULUI CIN MONAHAL,   

 După prima săptămână de post în care am participat la slujba 

Canonului de pocăință al Sfântulu Andrei Criteanul, trăim în 

 Preacuvioși și Preacucernici Părinți, Iubiți credincioși și 

credincioase,
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 Dreptmăritori creștini

această duminică, Duminica Ortodoxiei, momente de bucurie duhovnicească, întrucât, la 

Sfânta Liturghie, ne împărtășim cu Trupul și Sângele Domnului nostru Iisus Hristos. Încă 

din perioada apostolică, Biserica a trebuit, secole la rând, să facă față ereziilor și 

schismelor, adică abaterilor de la adevărul de credință. Ereticii și toți cei căzuți în diverse 

rătăciri au făcut dezbinare între creștini, unii din neștiință, iar alții din motive personale. 

Pentru a opri rătăcirile, Biserica a organizat sinoade locale, ia când s-a constatat o 

amploare a ereziilor, a fost organizate Sinoadele Ecumenice la care au participa ierarhi din 

întreaga Biserică.

 Astfel, începând cu primul Sinod Ecumenic de la Niceea, din anul 325, și până la cel 

de-al șaselea Sinod Ecumenic de la Constantinopol din anii 680-681, Biserica a formulat 

și statornicit adevăruri esențiale ale învățăturii de credință, precum: dumnezeirea Fiului 

lui Dumnezeu și a Sfântului Duh, unirea firii dumnezeiești și a firii omenești prin 

Întruparea Fiului lui Dumnezeu, existența a două voințe, corespunzătoare celor două firi – 

omenească și dumnezeiască – în Persoana Mântuitorului Iisus Hristos. 

 Toate acestea nu au fost însă simple teorii sau formulări filosofice. Sfinții Părinți, 

insuflați de Dumnezeu, au înțeles că orice învățătură de credință are legătură directă cu 

mântuirea sau dobândirea vieții veșnice (cf. Matei 5, 19). „Dacă Hristos nu este Dumnezeu, 

El nu mă poate îndumnezei pe mine”, spunea Sfântul Atanasie cel Mare.

 În secolul al VIII-lea a apărut o nouă rătăcire, conform căreia cinstirea icoanelor și a 

sfintelor moaște ar fi o idolatrie. În fața acesteia, reprezentanți de seamă ai Bisericii au 

arătat că icoanelor nu li se aduce un cult de adorare, ci, prin cinstirea lor, sunt venerate 

persoanele sfinte, pictate, înfățișate pe ele. Nu se cinstește materia din care sunt 

confecționate icoanele, ci sfinții pe care îi reprezintă icoanele. Împărați, precum Leon al 

III-lea Isaurul (717-741) și fiul său Constantin al V-lea Copronimul (741- 775), au dus o 

luptă aprigă împotriva icoanelor. Aceștia au dispus înlăturarea icoanelor din Biserici și din 

casele credincioșilor. Lucrări de mare valoare istorică și artistică au fost adunate și date 

pradă focului. În această perioadă, mulți ierarhi, călugări, preoți și credincioși, care 

mărturiseau dreapta cinstire a sfintelor icoane, au fost mutilați, exilați și chiar uciși. 

Numeroase mănăstiri au fost incendiate, dărâmate sau transformate în cazărmi. Pictura 

și mozaicurile au fost distruse sau acoperite cu tencuială. În timpul lui Leon al IV-lea 

Hazarul (775-780), mulți demnitari care cinsteau icoanele au fost destituiți, maltratați 

sau trimiși la mănăstiri și călugăriți forțat. De asemenea, și împărăteasa Irina a fost exilată 

fiindcă cinstea icoanele și era de partea celor care apărau cultul icoanelor. În anul 780, 

după moartea lui Leon al IV-lea, împărăteasa Irina a devenit regentă a fiului ei minor, 
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Constantin al VI-lea (780-797). Prin grija ei a fost organizat, sub președinția 

Patriarhului Tarasie al Constantinopolului, cel de-al VII-lea Sinod Ecumenic, în Biserica 

Sfânta Sofia din localitatea Niceea, în anul 787, și a fost restabilit cultul cinstirii icoanelor. 

Au participat 343 de episcopi, la care s-au adăugat reprezentanți de seamă din rândul 

călugărilor și al preoților de mir. La acest sinod a fost formulată următoarea învățătură de 

credință: „Păzim neschimbate toate tradițiile bisericești scrise sau nescrise încredințate 

nouă, în care se află și întipărirea iconică prin zugrăvire, care este în acord cu istoria 

propovăduirii evanghelice, spre încredințarea faptului că înomenirea lui Dumnezeu-

Cuvântul a fost adevărată, și nu închipuită, aducându-ne și nouă un folos asemănător. [...] 

Astfel stând lucrurile, mergând pe calea împărătească și urmând învățăturii de Dumnezeu 

insuflate a Sfinților noștri Părinți, precum și Tradiției Bisericii sobornicești, deoarece 

recunoaștem că aceasta este a Sfântului Duh, Care sălășluiește în ea, hotărâm cu toată 

exactitatea și grija ca, asemenea modelului cinstitei și de viață făcătoarei Cruci, tot așa să 

fie înălțate cinstitele și sfintele icoane, fie din culori sau din mozaic sau din orice alt 

material potrivit, în sfintele lui Dumnezeu biserici, pe sfintele vase și pe veșminte, pe ziduri 

și pe lemn, în case și lângă drumuri; [și anume] icoana Domnului și Dumnezeului și 

Mântuitorului nostru Iisus Hristos și a Preacuratei Stăpânei noastre, Sfintei Născătoare de 

Dumnezeu, a cinstiților îngeri și a tuturor sfinților și cuvioșilor bărbați. Căci cu cât mai des 

vor fi văzuți aceștia prin reprezentarea iconică, cu atât mai mult cei care privesc la acestea 

vor fi ridicați să-și amintească și să dorească prototipurile și să le dea sărutare și cinstita 

venerare. Nu însă adevărata adorare, care, după credința noastră, se cuvine numai 

dumnezeieștii firi, ci ca aceea adusă chipului cinstitei și de viață făcătoarei Cruci, Sfintelor 

Evanghelii și celorlalte obiecte de cult sfinte; pentru cinstirea lor se vor aduce tămâieri și se 

vor aprinde lumini, după binecinstitorul obicei al celor de demult. Căci cinstirea [acordată] 

icoanei trece la prototip, iar cel care se închină icoanei se închină ipostasului zugrăvit în ea” 

1. La scurt timp după această biruință, liniștea Bisericii a fost tulburată din nou. Împăratul 

Leon al V-lea Armeanul (813-820), deși a depus jurământ în fața Patriarhului că va 

respecta hotărârile Sinodului al VIIlea Ecumenic, s-a dovedit a fi un iconomah, adică un 

nou prigonitor al icoanelor. Icoanele și sfintele cruci au fost adunate și arse, iar sfintele 

moaște distruse. Patriarhul Nichifor al Constantinopolului (806-815), autorul a două 

tratate împotriva iconoclaștilor, împreună cu episcopii, stareții și monahii apărători ai 

icoanelor, între care și Sfântul Teodor Studitul, au fost înlăturați, unii dintre ei fiind 

maltratați și uciși. Sfântul Teodor Studitul, starețul Mănăstirii Studion, precizează foarte 

clar că cinstirea icoanei lui Hristos se îndreaptă către Persoana lui Hristos: „Icoana lui 

Hristos nu este altceva decât Hristos, evident afară de diferența de substanță, cum s-a 
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 Iubiți fii și fiice duhovnicești,

arătat deja de mai multe ori. De aceea și închinarea ei este o închinare la Hristos, întrucât 

nu este închinat ceva din materia icoanei, ci numai Hristos, Cel asemănat în ea. Iar cele ce 

au o singură asemănare au și o singură închinare” 2.

 Creștinii evlavioși au cinstit icoanele care reprezintă praznice împărătești, pe Maica 

Domnului și icoanele ce înfățișează chipurile sfinților. Prezenți la Sfintele Liturghii, la 

 La Duminica Ortodoxiei se serbează, an de an, biruința Bisericii împotriva tuturor 

ereziilor, fiind pomeniți cei care au rămas fideli Bisericii în momente de grea încercare.

 În Sfânta Scriptură există numeroase dovezi care reliefează îndatorirea fiecăruia 

dintre noi de a cinsti sfintele icoane Deja în capitolul întâi din Cartea Facerea se spune că 

Dumnezeu a creat pe om după chipul și asemănarea Sa (cf. Facerea 1, 26-27). Prin 

urmare, omul a fost creat după chipul (icoana) lui Dumnezeu.

 Sfintele icoane pictate în bisericile noastre au reprezentat biblia neștiutorului de 

carte, fiindcă ele au un rol important în sporirea evlaviei creștine. Icoana este un mijloc de 

a înțelege mai bine lucrarea de mântuire adusă de Mântuitorul Iisus Hristos. „Nu greșim 

atunci cândfacem icoana Dumnezeului Care S-a întrupat, Care S-a arătat pe pământ în 

trup și a locuit printre oameni, Care a luat, din pricina bunătății Lui nespuse, firea, 

materialitatea, forma și culoarea trupului”4.

 Așa a iubit Dumnezeu lumea, încât pe Fiul Său Cel Unul Născut L-a dat ca lumea 

viață să aibă, și încă din belșug (cf. Ioan 3, 16; 10, 10). Prin urmare, Fiul lui Dumnezeu S -

a întrupat și S-a făcut Om, deoarece El este icoana Tatălui (cf. Evrei 1, 2-3). De aceea, 

Însuși Iisus Hristos a spus: „Cel ce M-a văzutpe Mine, a văzut pe Tatăl” (Ioan 12, 45; 14, 

9). Sfântul Ioan Damaschin se referă la reprezentarea lui Dumnezeu în icoană, zicând: 

„Zugrăvesc pe Dumnezeul nevăzut, nu ca nevăzut, ci ca pe Unul Care S-afăcut 

văzutpentru noi prin participare la trup și sânge. Nu zugrăvesc dumnezeirea nevăzută, ci 

zugrăvesc Trupul văzut al lui Dumnezeu”3.

 În anul 843, când împărăteasa Teodora a convocat un sinod la Constantinopol, au 

fost confirmate hotărârile celor șapte Sinoade Ecumenice și cultul icoanelor, iar Patriarhul 

Metodie al Constantinopolulu (843-847) a mărturisit biruința Bisericii asupra tuturor 

ereziilor din primele opt veacuri. El a alcătuit un Sinodicon, în care a prezentat învățătura 

ortodoxă, condamnând toate ereziile, și a dispus restabilirea cultulu icoanelor în sfintele 

biserici. În ziua de 11 martie 843, la Sfânta Liturghie arhierească, săvârșită în Catedrala 

Sfânta Sofia din Constantinopol, Patriarhul Metodie a făcut cunoscut public faptul că 

prima duminică din Postul Mare va fi numită Duminica Ortodoxiei, adică a dreptei 

credințe.
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slujbele și ierurgiile ce se oficiază în bisericile noastre, credincioșii sporesc în evlavie, 

datorită prezenței duhovnicești a sfinților pictați în icoane. Catapeteasma, ca supor t cu 

coane deosebite, care simbolizează Împărăția cerurilor, îl ajută pe credincios să intre în 

comuniune cu Dumnezeu și cu sfinții Lui. Cugetul fiecăruia se luminează văzând lumina 

prezenței lui Hristos, iar inima se bucură. Bucuria credinciosului ortodox continuă acasă, 

unde, în fața icoanelor de pe peretele dinspre răsărit, acesta săvârșește rugăciunea 

particulară.

 Iubiți frați și surori în Domnul,

 Icoana poate fi un frumos și ales dar oferit apropiaților noștri: rude, prieteni, colegi 

sau cunoscuți, cu prilejul diferitelor momente ale vieții lor, dintre care amintim ziua de 

naștere sau ziua onomastică. Dăruind Sfinte Icoane, Biblii, Psaltiri sau Cărți de Rugăciune, 

săvârșim fapte bineplăcute lui Dumnezeu.

 De asemenea, o faptă bună de mare preț este milostenia față de cei aflați în nevoi, 

suferinzi sau bolnavi, care nu mai au pe nimeni. Prin sprijinirea bisericilor de enorie sau a 

mănăstirilor, asemenea ctitorilor, domnitori credincioși sau boieri din trecutul Bisericii 

noastre strămoșești, săvârșim fapte ce se înscriu în Cartea Vieții. Aceste fapte bune 

reprezintă zestrea spirituală sau lumina sufletului nostru în viața veșnică.

 În acest sens, Mântuitorul Iisus Hristos a poruncit: „Fiți milostivi, precum și Tatăl 

vostru milostiv este!” (Luca 6, 36). În Cartea Faptele Apostolilor citim că „rugăciunile și 

faptele de milostenie ale lui Corneliu s-au suit spre pomenire înaintea lui Dumnezeu” 

(Faptele Apostolilor 10, 4). Sfântul Vasile cel Mare, făcând referire la actele de milostenie, 

afirmă că acestea rămân socotite înaintea Tronului Preasfintei Treimi. Cel ce dă din 

puținul lui celui sărac se îmbogățește duhovnicește: „Ai dat celuiflămând; dar ce ai dat 

rămâne tot al tău și ți se întoarce cu adaos”5.

 De aceea, Biserica Ortodoxă Română a rânduit, cu șapte decenii în urmă, ca la 

Duminica Ortodoxiei să se realizeze în toate bisericile din Patriarhia Română colecta 

numită Fondul Central Misionar. Sumele colectate au fost și sunt folosite pentru derularea 

de proiecte și programe de asistență socială și filantropică. Este încă nevoie de sprijinirea 

lăcașurilor de cult și a așezămintelor sociale ce aparțin Bisericii. Prin acest fond, vor fi 

sprijinite și unele comunități românești aflate în afara granițelor țării, în special cele care 

nu au un lăcaș de cult.

 Să ne străduim, fiecare dintre noi, a contribui după putință la această colectă, 

ținând seama de cuvintele Sfântului Ioan Gură de Aur: „Orice ar cere de la Dumnezeu cei 

ce fac milostenie, îndată primesc darul cererii. Atâta cinste și îndrăznire are milostenia 

către Dumnezeu, că nu numai păcatele celui milostiv le spală, ci încă și moartea o alungă și 
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se adeverește că milostenia le stăpânește pe toate și biruiește moartea”6.

 Să folosim timpul Postului Sfintelor Paști pentru a spori în rugăciune și fapte bune, 

nădăjduind că ne vom bucura duhovnicește de Marele Praznic al Învierii Domnului nostru 

Iisus Hristos.

 Vă îmbrățișăm cu părintească dragoste și ne rugăm ca „Harul Domnului nostru Iisus 

Hristos și dragostea lui Dumnezeu Tatăl și împărtășirea Sfântului Duh să fie cu voi, cu toți!” 

(2 Corinteni 13, 13).

2 SF. TEODOR STUDITUL, În apărarea sfintelor icoane. Dosarul unei rezistențe teologice, 

Antiereticul III (14), trad Diac. Ioan Icăjr, Ed. Deisis, Sibiu, 2017, p. 291.

3 SF. IOAN DAMASCHIN, Cultul sfintelor icoane. Cele trei tratate contra iconoclaștilor, Ed. 

Institutului Biblic și de Misiune al Bisericii Ortodoxe Române, București, 1998, p. 41.

4 SF. IOAN DAMASCHIN, Cultul sfintelor icoane. Cele trei tratate contra iconoclaștilor, p. 

123.

5 SF. VASILECEL MARE, Omilii și cuvântări, III, în coll. Părinți și Scriitori Bisericești, serie 

nouă, vol. 1, trad., introducere, note și indici de Pr. Dumitru Fecioru, Ed. Basilica, 

București, 2009, p. 116.

6 Diac. Gheorghe BĂBUȚ, Mărgăritarele Sfântului Ioan Gură deAur, Ed. Pelerinul român, 

Oradea, 1994, p. 68.

 PREȘEDINTELE SFÂNTULUI SINOD AL BISERICII ORTODOXE ROMÂNE 

 † D A N I E L 

 Arhiepiscopul Bucureștilor, Mitropolitul Munteniei și Dobrogei, Locțiitorul tronului 

Cezareei Capadociei și Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române 

1 Pr. Sorin ȘELARU (coord.), Hotărârile dogmatice ale celorșapte Sinoade Ecumenice, Ed. 

Basilica, București, 22018, pp. 567-571.
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† IOSIF,† TEOFAN,

Maramureşului şi Sălajului

Clujului şi Mitropolitul Clujului,

† NICOLAE,

Mitropolitul Banatului

Arhiepiscopul Iaşilor şi

† ANDREI,

† TEODOSIE,

Arhiepiscopul Vadului, Feleacului şi

Arhiepiscopul Ortodox Român al Europei 

Occidentale şi Mitropolitul Ortodox Român 

al Europei Occidentale şi Meridionale

Arhiepiscopul Tomisului

† IOAN,

Mitropolitul Moldovei şi Bucovinei

Arhiepiscopul Timişoarei şi

Arhiepiscopul Ortodox Român al Statelor 

Unite ale Americii şi Mitropolitul Ortodox 

Român al celor două Americi
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† IOACHIM,

Arhiepiscopul Alba Iuliei

† IRINEU,

Arhiepiscopul Romanului şi Bacăului

Arhiepiscopul Buzăului şi Vrancei

† CIPRIAN,

† TIMOTEI,

Arhiepiscopul Aradului

† LUCIAN,

Episcopul Caransebeşului

Episcopul Ortodox Român al Maramureşului 

şi Sătmarului

† VINCENŢIU,

† SEBASTIAN,

Episcopul Sloboziei şi Călăraşilor † 

GALACTION,

Episcopul Alexandriei şi Teleormanului

† ANTONIE, Episcopul de Bălţi

† PETRONIU, Episcopul Sălajului

† LAURENŢIU,

Arhiepiscopul Sibiului şi

Mitropolitul Ardealului

† IRINEU,

Episcopul Slatinei şi Romanaţilor

Arhiepiscopul Craiovei şi

† PETRU,

Arhiepiscopul Chişinăului, Mitropolitul 

Basarabiei şi Exarhul Plaiurilor

Mitropolitul Olteniei

† SERAFIM,

Arhiepiscopul Ortodox Român al Germaniei, 

Austriei şi Luxemburgului şi Mitropolitul 

Ortodox Român al Germaniei, Europei 

Centrale şi de Nord

† IUSTIN,

† CALINIC,

Episcopul Ortodox Român al Spaniei şi 

Portugaliei

Arhiepiscopul Târgoviştei, Mitropolit onorific 

şi Exarh Patriarhal

Episcopul Ortodox Român al Oradiei

Arhiepiscopul Sucevei şi Rădăuţilor

Episcopul Severinului şi Strehaiei

† VARSANUFIE, Arhiepiscopul Râmnicului

† CASIAN,

† NICODIM,

† VISARION, Episcopul Tulcii

Episcopul Devei şi Hunedoarei

† NESTOR,

† NIFON,

Episcopul Ortodox Român al Ungariei

† TIMOTEI,

† MIHAIL,

†NICHIFOR BOTOŞĂNEANUL, Episcop-vicar 

al Arhiepiscopiei Iaşilor

† SOFRONIE,

† ANDREI,

† IGNATIE, Episcopul Huşilor

Episcopul Ortodox Român al Australiei şi Noii 

Zeelande

Episcopul Basarabiei de Sud

† CALINIC,

Episcopul Covasnei şi Harghitei † AMBROZIE, 

Episcopul Giurgiului

Arhiepiscopul Argeşului şi Muscelului

† VENIAMIN,

† SILUAN,

† VARLAAM PLOIEŞTEANUL, Episcop-vicar 

Patriarhal

Arhiepiscopul Dunării de Jos
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† MARC NEMŢEANUL, Episcop-vicar al 

Arhiepiscopiei Ortodoxe Române a 

Europei Occidentale

† DAMASCHIN DORNEANUL, Episcop-

vicar

† TIMOTEI SĂTMĂREANUL, Arhiereu-

vicar

al Episcopiei Ortodoxe Române a 

Maramureşului şi Sătmarului

† ATANASIE DE BOGDANIA, Arhiereu-

vicar al Episcopiei Ortodoxe Române a 

Italiei

† BENEDICT BISTRIŢEANUL, Episcop-

vicar al Arhiepiscopiei Vadului, Feleacului 

şi Clujului

al Arhiepiscopiei Sucevei şi Rădăuţilor

18 EDITORIAL

IPS Teofan, Mitropolitul Moldovei și Bucovinei: „Iisus 

Hristos – biruitorul iadului și izvorul Învierii noastre” 

 Cu lumina primită din Lumina Învierii, mergem întru ale noastre, 

îmbrăţişăm pe toţi, mărturisind tuturor că „Hristos a înviat din morţi cu moartea 

pe moarte călcând şi celor din morminte viaţă dăruindu-le”.

PRIN HARUL LUI DUMNEZEU 

ARHIEPISCOP AL IAŞILOR ŞI 

MITROPOLIT AL MOLDOVEI ŞI 

BUCOVINEI

† TEOFAN

 Iubiţilor preoţi din parohii, 

cuvioşilor vieţuitori ai sfintelor 

mănăstiri şi drept-credinciosului 

popor al lui Dumnezeu din 

Arhiepiscopia Iaşilor:

 har, bucurie, iertare şi ajutor de la Dumnezeu Cel în Treime preaslăvit – 

Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt

  Iubiți frați preoți,

 Cinstiți viețuitori ai sfintelor mănăstiri,
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 Drept-slăvitori creștini,

  Hristos a înviat!

  În noaptea plină de lumină a Sfintelor Paști, suntem adunați în jurul 

bisericilor pentru a cunoaște, a trăi și a mărturisi adevărul că Hristos a înviat din 

morți, că a biruit moartea şi ne-a deschis calea către viaţa cea veşnică.

 Învierea lui Hristos este temelia credinței noastre, adevăr pe care se 

fundamentează întreaga noastră viaţă. Ea este evenimentul care a schimbat cursul 

istoriei umane, oferindu-i acesteia un nou început clădit pe veșnicia vieții, căci „din 

moarte la viaţă şi de pe pământ la cer, Hristos-Dumnezeu ne-a trecut pe noi”1.

 De aceea, sărbătoarea de astăzi aduce bucurie și dăruieşte curaj. În ziua 

Învierii, cele dintâi cuvinte pe care femeile de-mir-purtătoare şi Sfinţii Apostoli le 

aud sunt cuvinte dătătoare de multă nădejde: „Nu vă temeți!”2 „Nu vă 

înspăimântați!”3, „Bucurați-vă!”4, „Pace vouă!”5. Aceste cuvinte, rostite de 

îngeri sau de Mântuitorul Însuşi, sunt purtătoare de lumină şi izvor de putere 

pentru oamenii de ieri şi pentru cei de acum. Ele exprimă bucuria biruinţei asupra 

celui din urmă vrăjmaş al nostru, care este moartea6, şi, totodată, încredinţarea 

că, prin Hristos şi în Hristos, şi noi ne putem ridica din iadul deznădejdii, din iadul 

sfâșietor al lipsei de sens, din iadul singurătății și al robiei de multe feluri, oricât de 

adânc şi de întunecat ar fi acesta.

 Drept-măritori creștini,

 Învățătura Bisericii noastre mărturiseşte că Hristos, murind pe Cruce, a 

coborât cu sufletul Său unit cu dumnezeirea până la iad. A coborât acolo unde 

Adam şi Eva şi toţi cei născuţi dintr-înşii trăiau suferinţa cea amară a depărtării 

de Dumnezeu, fiind ţinuţi sub stăpânirea întunericului, a morţii şi a diavolului. A 

coborât la iad, pentru a-i smulge de acolo pe strămoşii noştri şi pe toţi cei care au 

voit să creadă în El. Astfel, „cale făcând oricărui trup spre învierea cea din morţi”, 

„a dezlegat durerile morţii”7 şi a umplut totul de slava Sa. 

 Conștiința liturgică a Bisericii a preluat acest adevăr și l-a transpus în 

cântările și imnele sale. La fiecare Sfântă Liturghie, preotul rosteşte: „În mormânt 
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 Mărturisirea adevărului că Hristos cel Înviat a biruit puterea morţii şi a 

iadului este de mare importanță pentru noi. De fapt, tot ce a împlinit Domnul 

Hristos are o legătură directă, personală, cu fiecare om. Sfântul Apostol Pavel 

spune că „Hristos a înviat din morți, fiind începătură (a învierii) celor adormiți”13. 

În același sens, mărturisim cât se poate de limpede în zilele de Paşti cum Moartea și 

Învierea lui Hristos sunt în legătură nemijlocită cu viaţa, bucuriile și încercările 

noastre: „Ieri m-am îngropat împreună cu Tine, Hristoase; astăzi mă ridic 

împreună cu Tine, Cel ce ai înviat. Răstignitu-m-am ieri împreună cu Tine: Însuţi 

împreună mă preamăreşte, Mântuitorule, întru Împărăţia Ta”14. Aşa cum, 

coborând la iad, Hristos a dezlegat din legăturile iadului pe cei aflați acolo, şi astăzi, 

Acelaşi Hristos-Dumnezeu coboară până în cele mai adânci dureri şi suferinţe ale 

cu trupul, în iad cu sufletul, ca un Dumnezeu, în rai cu tâlharul şi pe scaun 

împreună cu Tatăl şi cu Duhul ai fost, Hristoase, pe toate umplându-le, Cela ce eşti 

necuprins”. Cântările din perioada Sfintelor Paști zugrăvesc cu insistenţă bucuria 

că Hristos S-a coborât „întru cele mai de jos ale pământului”8 și „puterea iadului a 

zdrobit”9, că acum „prăznuim omorârea morții, sfărâmarea iadului și începătura 

altei vieți, veșnice”10.

 Actul coborârii lui Hristos în străfundurile iadului este continuarea aceluiași 

act mântuitor al Întrupării și al scufundării în apele Iordanului. Este, de asemenea, 

prelungirea a ceea ce Domnul Hristos a trăit, cu intensitatea maximă a suferinței, 

în grădina Ghetsimani sau în momentul în care, pe Cruce, a strigat: „Dumnezeul 

Meu, Dumnezeul Meu, pentru ce M-ai părăsit?”11.

 Coborârea la iad a lui Hristos, ca manifestare a puterii Învierii Sale, 

mărturisește schimbarea profundă petrecută în existența omului, și anume un alt 

rost al morții: „Prin coborârea la iad, Domnul a dobândit cea mai de seamă 

biruinţă a Sa. El a desfiinţat rânduiala existentă de la căderea lui Adam care făcea 

ca, după moarte, omul să rămână pe veci despărţit de Dumnezeu şi supus 

duhurilor rele. În felul acesta s-a schimbat rostul morţii, care a încetat a mai fi 

doar pedeapsă pentru păcat, devenind cale de unire cu Cel de Sus”12.

 Iubiți fii și fiice din Biserica lui Hristos,
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noastre, până la iadul din noi, propunându-ne ridicarea, învierea, izbăvirea din 

întuneric.

 Pentru ca acest lucru să se împlinească, este necesar să conştientizăm că în 

noi există mult întuneric, multă moarte, mult iad. Mândria luciferică, dorinţa 

necruţătoare de a domina, sfâşierile lăuntrice, tragedia lipsei de sens şi lumină în 

viaţă, chinul singurătăţii, al tristeţii, al deznădejdii sau al plictiselii sunt tot atâtea 

forme de iad. În esenţă, iadul se arată în necredinţa în Dumnezeu, în depărtarea de 

El, în despărţirea de El. Realitatea iadului este starea de a nu fi în Dumnezeu: „Câtă 

vreme nu suntem în Dumnezeu suntem în iad”15, spune Părintele Rafail Noica. Iar 

un confrate al său, Părintele Zaharia Zaharou, conclude: „Nimic nu este mai tragic 

pentru om decât a trăi în această lume cu o inimă văduvită de orice însuflare şi 

mângâiere dumnezeiască”16.

 Noi ştim că ne întâlnim cu Dumnezeu în Biserică, în Euharistie, în bucuria, în 

smerenia şi în pacea inimii, în relaţia cu ceilalţi. Mai este însă un loc unde ne putem 

întâlni cu Dumnezeu, şi anume în iadul din noi. Şi acolo Dumnezeu coboară pentru 

a ne arăta că ne iubeşte, ne iartă, ne mângâie. De acolo, de jos, din străfundurile 

atâtor stări de suferinţă, El doreşte să ne ridice, să ne aşeze pe calea bucuriei şi a 

vieţii celei nepieritoare. Cu o condiţie, şi anume să dorim şi noi ridicarea, învierea, 

izbăvirea din moarte şi din iad. Dacă omul face un mic semn că doreşte să se ridice, 

Dumnezeu îl prinde temeinic de încheietura mâinii, ca pe Adam din icoana Învierii, 

şi-l ridică la lumină. Dacă omul refuză colaborarea, Dumnezeu nu-i forţează 

libertatea. El aşteaptă răbdător ca omul să-şi revină, să-şi reconsidere, în deplină 

libertate, poziţia şi să accepte luarea de mână şi ridicarea.

 Oricum, nu există scăpare decât în mila, puterea şi harul lui Dumnezeu. 

„Izbăvirea ne vine din strigătul «Doamne, miluieşte-mă»”. „În marele necaz, 

singura scăpare este Dumnezeu”17. „Tu eşti tăria mea, Doamne, Tu şi Puterea 

mea, Tu Dumnezeul meu, Tu Bucuria mea”, rostim adesea la rugăciune.

 De fapt, de-a lungul istoriei omenirii, scăparea sau soluţia la crize adânci pe 

plan personal sau comunitar a fost Dumnezeu. Tot El este soluţia şi la situaţia în 

care ne aflăm. El este singura ieşire. Noi, oamenii, suntem chemaţi să acţionăm cu 
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 Deschizându-ne mintea şi inima către lumina şi puterea izvorâte din 

 În faţa a tot ceea ce se întâmplă în viaţa lumii – războaie, cutremure, 

molime – trăim de multe ori sentimentul neputinţei. Zicem adesea: „Suntem prea 

mici” sau „suntem prea neînsemnaţi” pentru a contribui la schimbarea situaţiei 

globale marcate de crize şi de conflicte de tot felul. Uităm cel mai adesea cuvântul 

Mântuitorului Hristos: „Îndrăzniţi, Eu am biruit lumea”19 şi „unde sunt doi sau 

trei, adunaţi în numele Meu, acolo sunt şi Eu în mijlocul lor”20. Şi acolo unde este 

Dumnezeu, puterea răului este biruită.

mintea, cu braţul, cu rugăciunea, dar întotdeauna cu certitudinea că „nu în arcul 

meu voi nădăjdui, cum spune prorocul David, şi sabia mea nu mă va mântui (...), ci 

dreapta Ta, şi braţul Tău, şi luminarea feţei”18 lui Dumnezeu.

 Iubiţi credincioşi,

Acum, în perioada Sfintelor Paşti, suntem chemaţi să conştientizăm că oricât de 

mare este iadul din lume şi din noi, ultimul cuvânt îl are, în viaţa noastră şi în viaţa 

lumii, Hristos cel Înviat: „«Să nu te temi [...], căci Eu sunt cu tine, ca să te 

izbăvesc», zice Domnul” (...) «Ei se vor lupta împotriva ta, dar nu te vor birui că Eu 

sunt cu tine, ca să te izbăvesc»”22.

 Săvârşirea Sfintei Liturghii şi împărtăşirea cu Trupul şi Sângele lui Hristos, 

rugăciunea inimii şi cugetarea smerită sunt izvoare de putere prin care Dumnezeu 

poate salva lumea, poate influenţa cursul evenimentelor politice, sociale sau 

militare: „Starea morală şi duhovnicească a omenirii, spune Sfântul Sofronie, se 

răsfrânge în orânduirea socială şi în evenimentele politice. Evenimentele istorice 

văzute sunt simptomele sănătăţii sau bolii duhovniceşti, altfel spus, proiecţia sau 

oglindirea a ceea ce se petrece duhovniceşte în lume. Drept aceea, creştinilor le este 

firesc a sluji omenirii mai întâi de toate duhovniceşte. Tămăduind oamenii 

duhovniceşte, aducem rânduială şi pace în plan familial, social şi politic”. Aceasta 

pentru că „evenimentele exterioare sunt de fapt manifestarea stărilor duhovniceşti 

ale omenirii. Cu neputinţă este a vindeca omenirea prin mijloace politice, căci 

rădăcina bolii este în planul duhului. Prin urmare, câtă vreme se va ignora acest 

plan, boala lumii nu va face decât să înainteze”21.
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Al vostru slujitor şi către Dumnezeu în rugăciune,

Mitropolitul Moldovei şi Bucovinei

1. „Canonul Învierii”, cântarea 1, irmosul, în Penticostar, Ed. Institutului Biblic şi 

de Misiune al Bisericii Ortodoxe Române, Bucureşti, 1999, p. 16.

† TEOFAN

Învierea Domnului Hristos, ne continuăm viaţa de familie, viaţa de mănăstire, 

fiecare cu îndatoririle sale. Luăm aminte cu responsabilitate şi atenţie la răul din 

noi şi din lume, dar nu ne lăsăm doborâţi de existenţa acestuia. Luptăm pentru a 

ne convinge că mai mare este Cel ce este cu noi – adică Dumnezeu – decât cei care 

sunt cu ei – adică duşmanii adevărului23. Aici ne este nădejdea! Aceasta ne este 

scăparea! Din Dumnezeu primim puterea răbdării în necazuri, izvorul bucuriei şi al 

veşniciei.

 Lumina Învierii să ne cuprindă pe toţi!

Tuturor, bucurie, pace şi binecuvântare!

 

 Sărbătoare sfântă!

 Cu lumina primită din Lumina Învierii, mergem întru ale noastre, 

îmbrăţişăm pe toţi, mărturisind tuturor că „Hristos a înviat din morţi cu moartea 

pe moarte călcând şi celor din morminte viaţă dăruindu-le”.
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     - Învierea dinlăuntru în afară -

 Învierea interioară înseamnă a începe un proces neîntrerupt de reînnoire, o 

ameliorare continuă a mea, o continuă dorință și lucrare spre desăvârșire, 

lucrare-rugăciune în șoaptă interioră, căutând spre mila și ajutorul Lui 

Dumnezeu. Înțelegem că, ce se află în urma noastră și ce se află înaintea noastră 

sunt lucruri mărunte, față de ce se află înlăuntrul nostru.

 „Ca împreună cu Tine răstignindu-ne și îngropându-ne, să ne ridicăm din 

faptele cele de moarte”, presupune o răstignire și înviere interioară, un nou mod 

de a privi realitatea din perspectiva morții și învierii trăite într-o stare sinceră și 

personală față de lumea materială .

 Învierea noastră interioară înseamnă să începem întâi să lucrăm cu propria 

persoană, cu tipul rigid al convingerilor sau motivațiilor personale.

 Albert Einstein spunea: „Problemele însemnate cu care ne confruntăm, nu 

pot fi rezolvate la același nivel de gândire în care ne aflam când le-am creat.” 

 „Dumnezeul nostru, nădejdea    tutu-

ror marginilor pământului și a celor ce sunt 

pe mare departe, Cel ce mai înainte ai 

întocmit, prin Legea Ta cea Veche și Nouă, 

aceste zile de post, la care ne-ai învrednicit 

să ajungem acum, pe Tine Te lăudăm și Ție 

ne rugăm: întărește-ne cu puterea Ta, ca să 

ne nevoim întru ele cu sârguință, spre 

mărirea numelui Tău celui sfânt și spre 

iertarea păcatelor noastre, spre omorârea 

patimilor și biruință asupra păcatului; ca 

împreună cu Tine răstignindu-ne și îngro-

pându-ne, să ne ridicăm din faptele cele 

moarte și să petrecem cu bunăplăcere 

înaintea Ta întru toate zilele vieții noastre. Că Ție se cuvine a ne milui și a ne 

mântui pe noi, Hristoase, Dumnezeule, și Ție slavă înălțăm, împreună și Celui fără 

de început al Tău Părinte, și Preasfântului și bunului și de viață făcătorului Tău 

Duh, acum și pururea și în vecii vecilor. Amin" ( Rugăciune care se citește în Postul 

Mare).

 Avem nevoie de un alt fel de înțelegere, de o altă perspectivă, de o stare mai 

profundă de gândire pentru a rezolva dificultățile prin care trecem, dificultăți ce 

au rădăcini adânci înfipte în felul nostru de a considera lucrurile și viața.
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 Învierea din afară înspre înlăuntru aduce conflicte pretutindeni, tensiuni în 

care oamenii își irosesc timpul și consumă sau epuizează mari cantități de energie 

în căutarea unor posibilități de a-i constrânge pe ceilalți ca să acționeze doar cum 

doresc ei.

 Când suntem orientați la Învierea din afară înspre înăuntru, perspectiva 

noastră se schimbă, găsim oameni nefericiți, veșnic plini de așteptări, concentrați 

asupra slăbiciunilor celorlalți și asupra împrejurărilor pe care le învinovățesc de 

propria stagnare, de propriile blocaje și frici.

 Sunt convins că învierea interioară este posibilă, este potențială spre 

devenire prin conștiința noastră și prin valorile noastre morale. O retrăire 

continuă a Botezului, o viață nouă, conștientă și responsabilă, stare a învierii 

interioare având bucuria Pocăinței .

 Învierea dinăuntru înspre afară presupune o schimbare dramatică, o trăire 

a iubirii, o nouă lume sau un nou univers interior, un spațiu luminos clădit pe 

principii și valori, pe un crez interior.

   Pr. Petru Munteanu                      Săvinești - Neamț

Învierea din afară înspre înlăuntrul nostru, aduce căsnicii nefericite în care fiecare 

așteaptă ca celălalt să se schimbe, în care fiecare denunță și știe „păcatele” 

celuilalt.

Dumnezeu şi Cezarul

 „Adevărul este că oamenii s-au săturat de libertate.” 

(Benito Mussolini)

 „Este adevărat că libertatea este preţioasă – atât de 

preţioasă, încât trebuie raţionalizată atent.” (V. I. Stalin)

 Societatea modernă oferă omului, prin diverse forme de prezentare, scopul 

vieţii în sine: acela al bunăstării şi succesului.

 Motto: „Fără religie şi istoricitatea lui Iisus, lumea 

este un imens pustiu de sare şi cenuşă”. (Mircea Vulcănescu)
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 Astăzi, circulă pe piaţă „pachetul promoţional” al concilierii între 

Dumnezeu şi Cezar.

 Prin diverse mijloace „descoperim” că 

succesul în afaceri ţine de creşterea spirituală. 

Ajung să fie comercializate la pachet toate 

valorile morale, la care se adaugă din 

abundenţă spiritul falsităţii (ce îndeamnă la 

doctrina lipsei de efort şi a pervertirii 

Adevărului).

 Adepţii acestui „pachet promoţional” se 

străduiesc să fie buni, dar sunt naivi şi plini de 

iluzii. Ei nu cunosc că orice judecată 

funcţionează doar până în punctul în care este 

copleşită de lăcomie (capcana întinsă 

prizonierilor patimilor de tot felul).

 Descoperind aceasta ne întoarcem la 

mesajul Mântuitorului Hristos, Cel care nu 

înşeală, şi nici nu poate fi înşelat, şi înţelegem că 

virtuţile creştine dezvoltate pe stânca credinţei, iubirii şi speranţei, trebuie să 

meargă împreună cu pasiunea de a vedea realitatea în toată goliciunea ei.

 Mântuitorul Hristos şi sfinţii bisericii nu au fost persecutaţi pentru că 

predicau virtutea, ci pentru că spuneau adevărul. Iar adevărul nu poate fi 

modificat în funcţie de titluri sau de puterea vremelnică. Stânca realismului 

presupune capacitatea de a vedea răul acolo unde există, de a vedea înşelătoria 

sau egoismul nu numai când sunt evidente, ci şi în numeroasele lor deghizări.

 Cezarii lumii, în orice context electoral, promit „eliberarea” şi „libertatea”, 

dar, descoperim că odată cu libertatea exterioară trebuie să ne îndreptăm şi spre 

omul interior, cel schilodit de patimi şi hipnotizat de promisiuni de tot felul, care 

mimează ideologia libertăţii.

 Acum, mai mult ca oricând, omul poate fi sclav fără a fi pus în lanţuri. 

Lanţurile exterioare au fost pur şi simplu plasate în interiorul omului. Dorinţele şi 

gândurile cu care instrumentele de sugestionare ale societăţii lucrează, îl umplu 

pe om şi îl încătuşează mai puternic decât lanţurile exterioare.

 Publicul, chiar şi cel educat, şi-a pierdut în mare măsură abilitatea de a 

cunoaşte ce este autentic şi ce este fals, aceasta datorită atracţiei hipnotice 

exercitate de cultul puterii şi al faimei. Pentru cezarii lumii, valoarea interioară a 
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omului a ajuns să conteze foarte puţin, sau chiar deloc.

 Biserica încă vorbeşte prin glasul Mântuitorului (aducând model de 

mărturie vieţile sfinţilor), despre importanţa libertăţii interioare, a virtuţilor 

creştine ca acte de mărturisire a Adevărului. Libertatea interioară foloseşte 

limbajul iubirii faţă de Dumnezeu şi al compasiunii faţă de semeni. Limbajul 

acesta este universal, şi-l aud şi surzii şi-l pot vedea şi orbii. Doar descifrând 

partitura iubirii responsabile, putem apela mai apoi la ofertele (promisiunile) 

cezarilor, fiind conştienţi şi liberi.

 Mircea Vulcănescu spunea că: „atunci când omul pierde nădejdea 

mântuirii, politica rămâne singura armă de mântuire socială, aici, pe pământ. 

Supremaţia politicului (n.a. cezarului) fiind un semn al pierderii orientării 

creştine”.

Preot Petru Munteanu                Săvinești - Neamț

Fii atent!

 Societatea a ajuns să împartă lumea în învinși și învingători. Acest spectacol 

 Fii atent la ce 

îți spun! Fii atent la 

ce spui! Vezi să nu ți 

se  mai  atragă 

a t e n ț i a !  M a r e  

atenție cum te 

îmbraci! Fii atent la 

ore! Fii atent la 

concurență!

 Auzim în jurul nostru într-un mod repetitiv aceste cuvinte. Le-am trăit în 

anii copilăriei și le dăm mai departe celorlalți. Cuvinte de atenționare ne însoțesc 

la tot pasul... Trăim într-o societate competițională. Epoca banilor, a falsităților și 

a consumerismului internaționalist, caută prin orice mijloace să înghită cu totul, 

tot ce reprezintă făptura umană.
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 De la examenele de tot felul până la atitudinea noastră pentru a fi 

promovați, suntem învățați că pentru succesul și bunăstarea proprie, pentru 

reușită în orice domeniu trebuie să atragem atenția. Intrarea în spațiul adevărat 

al vieții și al împlinirilor se petrece doar când ne orientăm spre  acordarea atenției 

și nu atragerii atenției. Când acordăm atenție descoperim un univers 

extraordinar și unic, miraculos în sine.

 Totul prinde viață pentru noi doar când suntem atenți, când căutăm să 

înțelegem și să privim, să descoperim fiecare lucru și fiecare ființă ce are darul 

unicității și este specială doar pentru noi.

 Din nefericire, educația mediatică de astăzi caută să dezvolte într-un sistem 

competițional fără precedent o atitudine în care omul să atragă atenția, când de 

fapt, secretul adevărat al vieții este să acorde atenție la tot ce îl înconjoară.

 Atenția presupune să luăm exemplul concentrării și clarității privirii 

sensibile a pictorului, care transpune prin penel, poezia ce-l înconjoară. Luând 

această atenție să coborâm în viața noastră interioară cu luciditate și să o 

transpunem prin acte și gesturi în tot ce facem.

ne atrage atenția, deoarece ne trezim implicați prin legăturile sociale și 

emoționale pe care le avem. O mare parte din anxietatea noastră, din zbuciumul 

nostru lăuntric, poate fi rezultatul unei empatizări cu ce ne înconjoară și ne 

include. Descoperim cultura globală ale cărei valori promovate agresiv ne 

îndepărtează de esența a ceea ce contează...

 Dar, ce contează? Vedem pretutindeni deschis conflictul dintre definiția 

exterioară și ipocrită a succesului și valoarea lăuntrică și autentică a păcii.

 Mă gândesc la Sfântul Serafim de Sarov care spunea că este extrem de 

important să ne vedem pe noi înșine în întregime, să transformăm cu atenție tot 

ce ne înconjoară într-o grădină a Raiului.

 Cu cât vom încerca mai mult să atragem atenția, în loc să acordăm atenție, 

cu atât mai profundă va fi nefericirea noastră.
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 Avem de ales între faimă și pace, între a fi o celebritate sau celebrarea zilei 

ca dar de la Dumnezeu.

                                  iunie 2022

 Avem de ales între aceste două căi: disperarea de a atrage atenția, de a fi 

iubiți sau nevoia de a fi atenți, de a iubi pentru a ne vindeca.

 Descoperim că suntem binecuvântați doar când suntem atenți la ce se 

întâmplă în jurul nostru. O atenție plină de iubire și de mirare care se dăruiește.

 Descoperim acum capcanele care îi cuprind pe cei care în zbaterea de a fi 

văzuți ajung să vadă mai puțin, în dorința de a-și construi o identitate pe 

atragerea atenției pierd frumusețea lucrurilor, neacordându-le atenție.

Preot Petru Munteanu        Săvinești/Neamț

 Omul singuratic 

 Astăzi, aceste animale fac adesea obiectul producției de masă în clădiri 

asemănătoare fabricilor, corpurile lor fiind modelate în acord cu nevoile 

industriale. Ele își petrec întreaga existență ca simple rotițe dintr-o gigantică linie 

de producție, iar lungimea și calitatea vieții lor este determinată de profitul și 

 Într-o lume 

secularizată, în 

care totuși omul se 

j o a c ă  d e - a  

d i v i n i t a t e a ,  

a n i m a l e l e  a u  

încetat să fie văzute 

drept creaturi vii 

care puteau să 

simtă durerea și să 

sufere, în schimb, 

au început să fie 

tratate ca mașini.
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 Găinile ouătoare, de exemplu, au o lume complexă de nevoi 

comportamentale. Ele se simt puternic îndemnate să exploreze mediul 

înconjurător, să caute hrana, să ciugulească prin preajmă, să stabilească ierarhii 

sociale,   să-și construiască cuiburi și să-și pigulească penele. Însă industria ouălor 

închide adesea găinile în cuști minuscule și nu e deloc neobișnuit să înghesuie patru 

găini într-o astfel de cușcă, fiecăreia corespunzându-i un spațiu de circa 25 pe 22 

de centimetri. Găinile primesc hrană suficientă, dar nu pot să revendice un 

teritoriu, să-și construiască un cuib sau să se angajeze în activități naturale. Ba 

chiar cușca este atât de mică, încât găinile nu pot deseori nici să bată din aripi sau 

să se ridice complet în picioare. Ce să mai vorbim de activitatea de scurmat cu 

atenție și curiozitate. De ce ne mai îndoim că această găină sau pui, devenită 

aproape sintetică, crescută în suferință și de către automate, nu poate avea decât 

gustul suferinței și al bolii în care a trăit și s-a dezvoltat.

 Porcii sunt printre cele mai inteligente și mai curioase mamifere. Totuși, 

fermele de porci industrializate închid de regulă scroafele care alăptează 

înlăuntrul unor cuști atât de mici, încât acestea nu pot literalmente nici măcar să 

se întoarcă (ca să nu mai vorbim de umblat sau de căutat mâncare). Scroafele sunt 

ținute în aceste cuști zi și noapte timp de patru săptămâni după ce fată. 

Progeniturile le sunt luate apoi pentru a fi puse la îngrășat și scroafele sunt 

fecundate ca să fete următorul rând de purcei.

 În mod ironic, disciplinele științifice au demonstrat recent, dincolo de orice 

pierderile corporațiilor comerciale. Chiar și atunci când industria are grijă să le 

țină în viață, într-o stare rezonabilă de sănătate și bine hrănite, ea nu are niciun 

interes intrinsec pentru nevoile sociale și psihologice ale animalelor (exceptând 

cazul în care acestea au un impact direct asupra producției ).

 Multe vaci de lapte trăiesc aproape toți anii care le sunt lăsați închise într-

un mic țarc; stau, se întind și dorm în urina și excrementele proprii. Își primesc 

rația de hrană, hormonii și medicamentele de la un set de mașini și sunt mulse la 

fiecare câteva ore de un alt set de mașini. Sunt tratate nu mult diferit de niște guri 

care înghit materii prime și ugere care produc marfă. Să tratezi ființe vii care 

posedă o lume emoțională complexă ca și cum ar fi niște mașini le pricinuiește nu 

doar discomfort fizic, ci și mult stres social și frustrare psihologică.
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 Ecologia care studiază relația ființelor vii cu mediile lor înconjurătoare 

demonstrează dincolo de orice dubiu că organismul individual și mediul său sunt 

un flux, sau câmp continuu de energie. Am putea trage învățăminte de la albine și 

flori; cele două organisme sunt foarte diferite, căci unul are rădăcinile în pământ 

și emite parfum, în vreme ce al doilea se mișcă liber prin aer și zumzăie. Dar, 

deoarece ele nu pot exista unul fără celălalt, este absolut logic să spui că ele sunt de 

 Este nevoie să conștientizăm foarte acut ecologia, interdependența și 

practic, identitatea noastră cu toate celelalte forme de viață pe care metodele 

separatiste și izolaționiste ale modului nostru obișnuit de gândire ne împiedică să 

le percepem.

 Civilizația noastră pe care o numim „materialistă" ar trebui să cultive 

dragostea și respectul față de materie, față de pământ, aer și apă, de munți și 

păduri, de mâncarea bună și sănătoasă. Se vorbește de „cucerirea spațiului” dar 

ca rezultat al acestui termen omul murdărește, desconsideră și distruge tot.

 Așa-zisa lume materială și așa-zisul corp omenesc sunt un singur proces, în 

cadrul căruia există numai diferențieri emoționale, așa cum inima se deosebește 

de plămâni și capul de picioare. În termeni teologici, am numi acest concept 

„conștiința cosmică", „liturghie cosmică” sau „experiență mistică".

 Cu toate acestea, formatorii de opinie din lumea intelectuală și științifică 

sunt în general, încă vrăjiți de mitul potrivit căruia inteligența și sensibilitatea 

umană sunt sclipiri întâmplătoare într-un univers de-a dreptul mecanic și stupid 

- de parcă smochinele ar crește din ciulini și strugurii din mărăcini.

îndoială rezonabilă că mamiferele și păsările au o natură senzorială și emoțională 

complexă. Ele nu doar că simt durerea fizică, ci pot avea și suferințe emoționale.

 Lumea înconjurătoare arată mai mult de parcă am urî-o, se prezintă ca 

civilizație ce se desfășoară ca într-un spațiu de joacă, care-și face praf jucăriile, 

unde totul este aruncat și răvășit la întâmplare. Se confundă simbolul cu 

realitatea, ajungându-se la o vandalizare a mediului înconjurător, a ceea ce 

contează cel mai mult. Lumea devine tot mai puțin conștientă de natură și de 

totala sa dependență de aer, apă, plante, animale, insecte și bacterii. Suntem pe 

drumul autodistrugerii, drum care este flancat cu indicatoare strălucitoare, pline 

de sclipici și marketing, ce îndeamnă la sete de putere, lăcomie și indiferență.
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fapt două aspecte ale unui singur organism. La fel am putea spune cum că 

picioarele noastre sunt diferite de capetele noastre, dar le recunoaștem ca 

aparținând aceluiași individ pentru că, evident, ele sunt legate prin piele și oase. 

Am putea extinde această constatare la întregul cosmos. Realizăm că ne aflăm 

într-o deplină continuitate cu mediul nostru natural. Aerul, apa, plantele, 

insectele, păsările, peștii, mamiferele ne sunt la fel de necesare ca și creierii, 

inimile, plămânii și stomacurile. Cele dintâi sunt organele noastre externe tot așa 

cum ultimele sunt organele noastre interne. Dacă, prin urmare cele exterioare ne 

sunt la fel de indispensabile precum cele interioare, deducem logic ca termenii 

„eu" și „însumi" trebuie să includă ambele fețe. Soarele, pământul și pădurile sunt 

componente ale corpului tău în aceeași măsură ca și propriul tău creier.

   14.07.2018

 Nu simțim caracterul evident al acestor realități pentru că avem ideea că 

persoana este doar învelișul de piele și conținutul acesteia. Ne manifestăm și 

tratăm la fel întregile ființe animale, fară a acorda atenție exteriorului. Caracterul 

total aberant al acestei idei transpare cu limpezime imediat ce încerci să îți 

imaginezi un interior fără exterior sau un exterior fără interior.

  Pr. Petru Munteanu          Biserica „Sfinții Voievozi” 

 Inundațiile, eroziunea solului o putem privi ca o boală personală în aceeași 

măsură precum lepra, iar multe „comunități în plină dezvoltare” poluante și 

haotice sunt la fel de funeste precum cancerul.

 A vedea limpede acest lucru înseamnă a dobândi o nouă atitudine față de 

lumea naturală, atitudine ce presupune un respect profund pentru 

interconexiunile de mare complexitate cu toate creaturile, interconexiuni de care 

depinde fiecare dintre ele, iar în al doilea rând o dragoste și un sentiment de 

încântare față de toată creația. Încântare și mirare față de întreaga creație, ca 

lucrare a lui Dumnezeu dăruită nouă, din iubire pentru noi și care devine, dacă 

conștientizăm, ca o prelungire a propriului corp. O rețea imensă, unde aerul, apa, 

munții și pădurile, animalele și plantele sunt parte din existența ta miraculoasă și 

complexă.
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- Cunoașterea între orgolii și smerenie - 

 Și, de fapt, la ce sunt bune toate astea? 

 Să înțelegi că o viață trăită în iubire de Dumnezeu și în iubire față de semeni te vindecă, te 

împlinește.

 Foarte simplu: ca atunci când simți nevoia să fii mândru de ceva și n-ai absolut nici un 

motiv personal, să te uiți în urmă și să înțelegi că toți oamenii ăștia mari de care ai învățat, care 

au scris, au descoperit și au dat ceva important omenirii, oamenii ăștia au ceva în comun cu tine. 

 La ce sunt buni Sfinții?

 „La ce e bun Caragiale?  

 Să te lămureșți că există algoritmi și geometrie și în cuvinte. Nu doar în cartea de 

matematică.  

 La ce mai e bun Darwin?  

 Să te lămureșți că și dacă tu nu pricepi un lucru, asta nu înseamnă că lucrul ăla nu există. 

 La ce e bun flegmaticul Boia?  

 La ce mai e bun Newton?  

 La ce sunt buni Eminescu sau Nichita?  

 Să știi cum e când ești genial. 

 Să înțelegi c-a fost o Românie 

normală, altădată. 

 La ce e bun Călinescu?  

 Să înțelegi că poate o istorie are nevoie 

și de un duș rece, nu doar de coroane și statui.  

 Să știi să verifici pe ăia care-ți vând prima casă. 

 La ce e bun Arhimede?  

 Să descoperi că oricât ți-ar cere ăia pe BMW, înăuntrul motorului se întâmplă cam același 

lucru ca în Logan.

 La ce e bun Pitagora?  

 Să înțelegi că și dintr-o baie, o minte ascuțită poate ieși cu o idee care să rămână în 

istorie. 

 Să observi zbaterea și curiozitatea de a ști cine suntem și de unde venim, o ipoteză, o 

căutare care nu oferă la toate întrebările răspunsuri. 

 La ce e bun Carnot? 

 La ce e bun Einstein? 

 Să știi c-au fost alții și mai triști ca tine. 

 La ce e bun Ion Barbu?  

 E un bun exercițiu de umilință intelectuală.

 Să începi să înțelegi că în Univers există legi dar și taine pe care suntem chemați să le 

respectăm. 

 La ce e bun Bacovia?  

 Să știi când ești ridicol. 
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 Suntem făpturi pline de dorința de a 

cunoaște, de a iubi și de a fi iubiți. Suntem 

deopotrivă un mister și un miracol.”

 Suntem fiii și fiicele Creatorului.

 Că suntem în stare să învățăm fără nici 

un motiv lucruri care aparent nu ne 

folosesc la nimic, doar pentru A 

ÎNȚELEGE. 

                                      13.07.2019

 Suntem făpturi sensibile, diferite de 

celelalte viețuitoare     printr-un lucru 

sublim, pe care de obicei îl înțelegem la 

bătrânețe: 

Preot Petru Munteanu     Săvinești - Neamț 

      de Ioan al Crucii (1542-1591)

- Un iepure a văzut în ce stare eram -

M-am oprit pe un câmp.

E suficient să fii aproape de ființe care 

Un iepure a văzut în ce stare eram și s-a 

apropiat de mine.

încât nici nu stau de vorbă cu tine,

„Eram trist într-o zi și am ieșit să mă plimb;

Câteodată nici nu este nevoie de mai mult ca 

să te simți ajutat.

atât de pline de dragoste

și le poți citi în ochi cât de minunat înțeleg 

totul.”

doar se uită la tine

sunt atât de pline de cunoaștere,

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

35EDITORIAL



- „Deşertăciunea deşertăciunilor, deşertăciunea deşertăciunilor, toate sunt deşertăciuni!” -

 הרוח אחרי ורודף עריקות הכל ,עריקות עריקות -

 De fapt, după marea înțelepciune a Ecclesiastului 

nimeni nu stăpânește pe nimeni și nimic nu poate fi 

socotit a fi posesie.

- Vanitas vanitatum omnia vanitas et fugatio venti –

 Să încercăm să găsim bucurie în tot ce facem, în 

tot ce experimentăm în viața primită în dar, de la 

Dumnezeu . 

 După minunatul îndemn al înțeleptului Solomon 

este bine să faci un pas înapoi, să fii un martor detașat al darurilor primite de la 

Dumnezeu, acest lucru îți va permite să treci dincolo de darurile primite, spre 

Marele Dăruitor.

 Ecclesiastul, cap. 1

1. Cuvintele Ecclesiastului, fiul lui David, rege în Ierusalim.

3. Ce folos are omul din toată truda lui cu care se trudeşte sub soare?

4. Un neam trece şi altul vine, dar pământul rămâne totdeauna!

6. Vântul suflă către miazăzi, vântul se întoarce către miazănoapte şi, făcând 

roate-roate, el trece neîncetat prin cercurile sale.

2.Deşertăciunea deşertăciunilor, zice Ecclesiastul, deşertăciunea deşertăciunilor, 

toate sunt deşertăciuni!

7. Toate fluviile curg în mare, dar marea nu se umple, căci ele se întorc din nou la 

locul din care au plecat.

8. Toate lucrurile se zbuciumă mai mult decât poate omul să o spună: ochiul nu se 

satură de câte vede şi urechea nu se umple de câte aude.

9. Ceea ce a mai fost, aceea va mai fi, şi ceea ce s-a întâmplat se va mai petrece, 

5. Soarele răsare, soarele apune şi zoreşte către locul lui ca să răsară iarăşi.

 Tot ce este compus se va descompune; tot ce crezi 

că este un bun material al tău va fi într-o buna zi a 

altcuiva. Totul este trecător.
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căci nu este nimic nou sub soare.

10. Dacă este vreun lucru despre care să se spună: „Iată ceva nou!” aceasta a fost 

în vremurile străvechi, de dinaintea noastră.

11. Nu ne aducem aminte despre cei ce au fost înainte, şi tot aşa despre cei ce vor 

veni pe urmă; nici o pomenire nu va fi la urmaşii lor.

12. Eu Ecclesiastul am fost regele lui Israel în Ierusalim.

13. Şi m-am sârguit în inima mea să cercetez şi să iau aminte cu înţelepciune la 

tot ceea ce se petrece sub cer. Acesta este un chin cumplit pe care Dumnezeu l-a 

dat fiilor oamenilor, ca să se chinuiască întru el.

14. M-am uitat cu luare aminte la toate lucrările care se fac sub soare şi iată: 

totul este deşertăciune şi vânare de vânt.

15. Ceea ce este strâmb nu se poate îndrepta şi ceea ce lipseşte nu se poate 

număra.

16. Grăit-am în inima mea: Cu adevărat am adunat şi am strâns înţelepciune - 

mai mult decât toţi cei care au fost înaintea mea în Ierusalim căci inima mea a 

avut cu belşug înţelepciune şi ştiind.

17. Şi mi-am silit inima ca să pătrund înţelepciunea şi ştiinţa, nebunia şi prostia, 

dar am înţeles că şi aceasta este vânare de vânt,

18. Că unde este multă înţelepciune este şi multă amărăciune, şi cel ce îşi 

înmulţeşte ştiinţa îşi sporeşte suferinţa.

 Foarte interesant este și ultimul verset 18 „… cel ce își înmulțește știința își 

înmulțește suferința”.

 Înțeleptul Solomon trimite la ideea de știință dobândită din lumea 

formelor, „în formă”, am putea spune, prin aceasta omul concentrându-se 

asupra „in-forma-ției”. 

     Pr. Petru Munteanu    Săvinești

 Orice deteriorare a echilibrului interior prin neglijarea inspirației poate 

duce la acumularea doar de informații apăsătoare ( înmulțirea suferinței) ce țin 

de lumea materială trecătoare, vanitas vanitatum.

Înțeleptul Solomon ne îndeamnă să nu neglijăm cufundarea în inspirație, prin 

rugăciune, pentru a dobândi adevărata fericire. Putem experimenta aceasta prin 

invocarea Duhului Sfânt în frumoasa rugăciune „Împărate Ceresc”.

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

37EDITORIAL



Taina vieții

- Pentru că este o taină.”

- Nu pot.

- De ce?

        Motto:

„- Părinte, zise ucenicul, dezvăluie-mi taina vieții .

    Ce înseamnă să fii necunoscut? Să fii amestecat în 

mulțime, într-o barcă sau călătorind pe jos îngrămădit printre alții, 

categorisit după ceilalți, de o lume preocupată de celebritate, 

meritată sau nu.

 Există clipe în marea „taină a vieții” când florile își pierd culoarea și parfumul dintr-un 

motiv aparte, când muzica ce ne înconjoară nu mai transmite nimic, când vocea plină de cuvinte 

care ni se adresează sună sec și fără de înțeles, când cel de lângă mine, care odinioară era delicat și 

frumos, pare un străin periculos.

 Intrarea în această stare ca și ieșirea din ea se aseamănă cu ziua cuprinsă de norii 

întunecați, de vânt și ploi, zi care odinioară era senină și caldă ...

 Putem spune că mai rău decât a nu vedea este să vedem răul și întunericul, urâtul și 

hidoșenia, ajungând incapabili să simțim și să căutăm frumosul în tot ce ne înconjoară.

 Astăzi, suntem presați prin diverse mijloace din mass-media să intrăm într-un „spațiu 

cultural” unde senzația că suntem nedpreptățiți este omniprezentă. Dacă toate încercările și 

insuccesele noastre pot fi reproșate altcuiva, devenim eliberați de sarcina grea a examinării 

propriului comportament, „taina vieții” ajungând o categorisire într-un lung șir de obstacole ...

 Mai presus de toate, plasând responsabilitatea în afara noastră, nu reușim să ne schimbăm 

atitudinea cu nimic constructiv și benefic.

 Trecem prin încercări, prin valuri și ceață în experiența unică a „tainei vieții” noastre (ce 

este o sclipire de conștiință între două mari taine-tăceri), dar reușita cuprinderii ei constă în 

curajul și încrederea de a aștepta ca norii și încercările să se risipească, în atitudinea plină de 

credință în prezența lui Dumnezeu. Când șovăim să aplicăm ceea ce suntem la ceea ce știm, „taina 

vieții” ca bucurie a noastră suferă.

 Așa cum florile înmuguresc, înfloresc pline de parfum și se umplu de semințe, „taina vieții” 

se descoperă în creșterea noastră ca o cunoaștere de folos prin grijă și compasiune a unora față de 

 Ce dureros este să intri în spațiul gri și monoton, când florile își pierd parfumul și culoarea, 

când simfonia clipelor care se scurg nu se mai aude și înțelege, ori și mai rău, când persoana de 

lângă mine devine un pericol sau inamic.

  Când măsura evaluării noastre și a celorlalți este în funcție 

de ce avem, de felul cum arătăm, viața devine inevitabil o experiență 

descurajantă, caracterizată de lăcomie, invidie și dorința de a fi altcineva.

O lacrimă este 
alcătuită din 
1% apă 
și 99% 
sentimente

O lacrimă este 
alcătuită din
1% apă 
și 99% 
sentimente
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alții.

 Problema esențială a tainei vieții, am putea spune că stă în ceea ce pot face eu acum pentru 

a îmbunătăți viața celorlalți. Un proces de iertare, un act de voință, de împăcare cu propriul trecut 

prin starea de comuniune cu Dumnezeu și semenii.

   17 septembrie 2015                                                   Preot Petru Munteanu

- Oamenii nu sunt lucruri -

 Filozoful Martin Buber în cartea lui „Eu și Tu” a scris 

că ne privim prea des unii pe alții ca pe niște obiecte, și 

nu ca oameni. Un obiect este „ceva” iar o persoană este 

„cineva”.  Daca tratezi o persoană ca pe ceva ca pe un 

obiect pe care îl pot folosi pentru propriile scopuri, 

devin la rândul meu ceva și nu mai pot fi o ființă vie, ci 

un robot.

 În contrast,  Martin Buber afirmă: „Dacă văd o ființă umană ca o parte din 

mine, aceasta nu este un lucru printre lucruri.”

 Societatea de acum promovează transformarea sau hibridizarea lui „Cineva” 

în „Ceva (oarecare lucru )”.

 Aceasta poate fi sesizată cu ușurința prin care frica, bănuiala, neacceptarea 

celor ce aleg diferit, separarea de cei ce au opinii diferite devin forme manifest a 

transformării lui cineva în ceva.

Pr. Petru Munteanu

Septembrie 2021

 Relația dintre „eu si ceva” nu este aceeași cu relația dintre „eu și cineva”. 

Omenirea formată din ceva-uri nu are nimic de-a face cu omenirea vie. Buber 

spune: „Dacă un om îi permite să capete autoritate, lumea în continuă dezvoltare 

acelui CEVA îl depășește și îl privează de realitatea propriei ființe”.

 Viața este plină de probleme. Probleme care par a 

nu avea soluții. Probleme personale, probleme 

familiale, de servici, probleme în cartier cu vecinii, 

probleme în întreaga lume.
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   - Povești în povești -

 Lumea gândește mai mult prin povești 

decât prin fapte, cifre sau ecuații. Cu cât 

povestea este mai simplă și mai emoționantă, cu 

atât mai bine.

 Deși nu înțelegem complexitatea minții, sistemul nostru mental și 

emoțional va putea fi remodelat după algoritmi ce țin de impactul automatizării.

 Poate unii dintre noi nu conștientizăm evoluția tehnologică care se dezvoltă 

la nivel global. O lume, o poveste nouă a automatizărilor diverse, a firewalluri-lor, 

a inteligenței artificiale şi tehnologice, a biotehnologiei. Viitorul trece chiar pe 

lângă noi, cu o mantie on-line, aducând cuvinte noi precum „globalizare“, 

„blockchain“, „inginerie genetică“, „inteligență artificială“, „învățare 

automată“, „bio-inginerie“ etc. Am putea presupune că aceste cuvinte şi aceste 

noi povești cu care ele vin nu au nicio legătură cu noi. Ce treabă avem noi cu 

algoritmii și cu lumea cyborgilor ?

 O lume a poveștilor devenită un câmp de luptă ne înconjoară. Prin povești 

cultivăm valoarea și puterea libertății responsabile, cu aceste povești și pentru ele, 

mulți  au luptat, mulți au murit.

 Trăim și ne desfășurăm activitățile într-o 

lume a emoțiilor împărtășite prin povești. 

 Poveștile au fost și sunt hrana gândurilor noastre, gânduri care nu ne dau 

pace, și uneori ne iau sau tulbură somnul. Un bâzâit ca de țânțar sau de musculiță, 

un gând năstrușnic rămas dintr-o poveste, un gând disperat născut din emoții, ne 

poate răpi sau tulbura pacea inimii.

 Aflăm din știrile care ne asaltează de peste tot că   într-un timp foarte 

apropiat biotehnologia și tehnologia informației ne vor oferi puterea de a ne 

manipula lumea interioară și de a ne remodela simțurile lăuntrice. 

 Economia lumii se schimbă, suntem parte a ei, ea poate trece pe lângă noi 

precum un tren ultramodern și de mare viteză într-o gară veche și fără peron, 

 Fiecare persoană, grup sau națiune aderă sau își cultivă propriile povești. Cu 

ele se explică trecutul, cu ele se prezice viitorul.
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 - Și cu noi ce se întâmplă ? Unde ne profilăm cu acest spațiu religios și 

cultural care ne definește ?

 Și astăzi, din ce în ce mai des, sesizăm că atunci când se întâmplă ceva 

interesant, reflexul utilizatorilor de rețele on-line este să scoată smartphon-urile, 

să facă fotografii, să le posteze, fără a conștientiza uneori sentimentele. De fapt 

sentimentele se transformă în povești influențate de         „like-uri”, de reacțiile 

on-line. Intrăm într-o poveste a înstrăinării de corp, de simțuri, de mediul fizic 

sau real, o poveste a izolării și dezorientării.

 Aceste povești mereu mișcătoare, precum nisipurile modelate de vânturi, 

caută să formuleze noi tipare sociale și politice.

 Această interconectare globală, această poveste uriașă care stoarce și care 

adună în plasa ei micile și luminoasele lumi de poveste creează reacții, mișcări 

naționaliste și religioase locale, aduce fantezii nostalgice legate de trecut, povești 

cunoscute de unii, schimbate abil şi subtilizate de alții pentru a defini noi imagini și 

interese diverse.

 Tensiunile, prin poveștile pe care le aduce această lume nouă nu vor mai 

vorbi despre exploatarea poporului ci despre o elită care nu mai are nevoie de el. O 

lume în care oamenii vor duce o viață tot mai singuratică pe o planetă tot mai 

conectată. Tehnologia, ca o poveste despre succes, ne va îndepărta după cum 

caută să ne îndepărteaze și acum, de simțurile și de corpurile noastre, ne va 

îndemna să renunțăm la capacitatea de a fi atenți la mirosuri și gusturi, oferindu-

ne universul tot mai virtual al smartphone-urilor și al computerelor.

 Ne întrebăm atunci retoric: 

influențând totuși totul, deși pentru noi, schimbarea, pentru mult timp din 

indiferență sau nepăsare poate trece neobservată.

 Fie că vrem sau nu, simțim pulsul sacadat, tensiunile noi acumulate, ce vor 

aduce o nouă poveste alcătuită din biotehnologie, tehnologia informației, poveste 

ce va oferi perspective, viziuni noi, iluzii noi.

 Biserica lui Hristos a trecut și trece biruitoare prin aceste furtuni, prin 

aceste provocări diverse doar dacă va purta mantia diafană a Învierii. Starea 

Învierii presupune trecerea, cu smerenie și pioșenie dincolo de ispitirile poveștilor 

lacome și viclene ale unei lumi ce se profilează la un orizont din ce în ce mai 
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 Biserica lui Hristos este Biserica slujirii smerite, având de-a pururi în față 

modelul tainic împărtășit nouă, prin Înviere, de însuși Hristos. Poveștile noi, ca și 

cele vechi vor căuta să ne îndepărteze de acest model, de acest Arhetip prin care se 

poate opera vindecarea și învierea noastră. Biserica lui Hristos poate să își asume 

rolul profetic cu care a fost dăruită la marea sărbătoare a Cincizecimii, doar dacă 

nu va pactiza cu politicile mereu schimbătoare ale lumilor ce cred doar în pofta 

sau iluzia puterii și a profitului.

 Asumarea slujirii smerite implică realizarea comunităților vii, alcătuite din 

diverse nivele sociale, reprezentanți guvernamentali, oameni de afaceri, activiști 

sociali, elevi, studenți, care vor înțelege provocările ce apar la orizontul vieții 

noastre.

 Implicarea Bisericii lui Hristos presupune o privire lucidă și atentă asupra 

acestor provocări și nu marginalizarea sau indiferența vizavi de ele. Pericolul 

ecologic, încălzirea globală, sunt mai urgente decât credem, ele se întâmplă, ca un 

atentat continuu împotriva Creației și a Creatorului, niște Liturghii Negre pline de 

lăcomii, pofte și de agresiune.

 Biserica este chemată să susțină comunitatea pe care o alcătuiește, să 

formeze în ea trupul tainic și veșnic al Lui Hristos, prin dezvoltarea și încurajarea 

vieții duhovnicești, a rețelelor economice și sociale de siguranță, împărtășind 

tuturor bucuria, implicarea activă, gândul smerit și bucuria rugăciunii unora 

pentru alții. În această stare de comuniune vom descoperi participarea la 

adevărata viață, vom învăța că fericirea omului nu depinde de condițiile obiective 

cât de propriile așteptări.

 Referendumurile vor avea întotdeauna legătură cu aceste sentimente și nu 

cu rațiunea omului. Aceste sentimente nu îi ghidează doar pe alegători ci și pe 

întunecos și sumbru.

 Vorbim aici despre inteligența artificială, algoritmi Big Data, bioinginerie, 

încălzire globală, pericolul nuclear, instrumentele diverse de distrugere în masă și 

de manipulare prin dictaturile digitale.

 Spațiul virtual retrasează granițe după cum reașează valori și comunități, 

toate ținând de structura intrinsecă care ne definește și anume de sentimentele 

sau emoțiile umane.
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 Lumea nouă va folosi tot mai insistent capacitatea tehnologică de a descifra 

și manipula inima omului. Acest război tehnologic ce se desfășoară sub privirile 

noastre mai mult sau mai puțin atente țintește lumea interioară, locul cald și 

luminos, care se poate regăsi și vindeca doar prin viața slujitoare a Bisericii.

lideri care pot stabili abil rezultatul pe măsura intereselor.

 Înțelegem deci că autoritatea Bisericii nu a fost și nu va fi una politică, ci una 

slujitoare, o „autoritate" smerită care recunoaște și mărturisește crezul că în 

fiecare semen este prezent și așezat chipul lui Dumnezeu. 

 O Biserică vie, ca o lume înviată, ce se află în comuniune prin rugăciune 

smerită, cu toata creația, cu toată natura, cu întreg cosmosul. O lume ca o 

Biserică Cosmică, plenară, așa cum frumos o prezintă în scrierile sale, Sfântul 

Maxim Mărturisitorul.

 Însă tocmai această „autoritate“ se dorește a fi înlocuită  de algoritmi. În 

această lume pustiită, suntem îndemnați să abandonăm viața, și realitatea ei, 

pentru o lume virtuală, din ce în ce mai prezentă printre noi și totuși iluzorie.

 Va fi posibil încetul cu încetul să nu mai contemplăm acest spațiu frumos și 

liber încă, ce ni se oferă cu atâta generozitate și din iubire și să trecem la o poveste 

a fluxului de date, să considerăm organismele vii ca niște simpli algoritmi 

biochimici și să credem mai apoi, și să împărtășim și celorlalți povestea vocației 

cosmice a omenirii care este chemată să creeze un sistem cuprinzător de procesare 

a datelor, sistem cu care mai apoi să ne contopim.

 Această „autoritate“ va privi responsabil spre pericolele care se profilează la 

orizontul vieții noastre. 

 În ziua de astăzi o nouă poveste ne cuprinde prin mirajul ei, o poveste care 

ne îndeamnă să devenim cipuri minuscule într-un sistem uriaș de procesare a 

datelor pe care nimeni nu le mai înțelege cu adevărat.

 Zi de zi, ca într-o nouă poveste ce se rescrie pentru noi și pentru cei ce vor 

veni după noi, nenumărați biți ne asaltează prin e-mailuri, mesaje de WhatsApp, 

aplicații diverse, jocuri interactive, articole online.

 Nu prea mai înțelegem unde ne este locul în imaginea de ansamblu și cum se 

conectează acești biți cu alții produși de alte miliarde de oameni și de computere. 

Nu prea mai avem timp să aflăm, fiind mult prea ocupați să răspundem la toate 
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 Capacitatea de a fi atenți, de a identifica capcanele întinse de poveștile 

cuprinse în noi povești, această luciditate o putem păstra doar când căutăm și 

experimentăm comuniunea rugăciunii în Biserica lui Hristos.

mesajele primite, mailuri, discuții plasate în  stand-by on-line. O lume din alte 

povești intră ca într-o îmbrățișare rece și impersonală în universul nostru 

interior. 

    26 octombrie 2018   Pr. Petru Munteanu

              Biserica „Sfinții Voievozi”

 

            Săvinești/Neamț

5. Dacă vei avea nepoți, nu insista să-ţi spună pe nume. Este prostesc.

1. Nu încerca să-i protejezi pe cei apropiaţi de toate problemele lumii. Doar 

iubește-i.

7. Nu te uita în oglindă și nu te lăuda. Și încearcă să arăți cât mai elegant posibil. 

Elegant, nu tineresc. Crede-mă, aşa va fi mai bine.

Șoapte

4. Nu spune expresii precum: „Eu la vârsta ta…”, „Ți-am dat cei mai buni ani…”, 

„Sunt mai în vârstă, aşa că știu mai bine…” – toate sunt insuportabile!

8. Ai grijă de consortul(a) vieții tale, chiar dacă a îmbătrânit, este fără putință, 

poate s-a urâțit și este uneori posac (cine, eu???). Nu uita că odată erați tineri, 

puternici și veseli (așa mai merge!). Probabil sunteți unicii care îşi amintesc de voi 

tineri, frumoși, cu speranțe…

9. Nu încerca cu orice preţ să ții pasul cu timpul: să înțelegi toate noile tehnologii, să 

urmărești maniacal moda, să înveți ceva nou pentru a nu rămâne în urmă. E 

ridicol. Caută să fii, să devii bun, să fii bunătate, înțelepciune, adevăr, 

6. Nu cheltui ultimii bani pe procedurile de întinerire. Hrănește-ți sufletul cu cele 

de folos ca să adaugi clipei, veșnicia.

3. Nu aștepta recunoștință de la copii. Amintește-ţi: nu există copii 

nerecunoscători – există părinți proști care așteaptă recunoștință de la copii.

2. Nu te plânge, nu te văicări! Nu te boci la toți, de sănătate, vecini, guvernanți, 

fondul de pensii. Nu te transforma în ceva ce stă pe banca din curte şi se văicăreşte 

si îi bârfește pe toți. Fii om de acțiune! Fii responsabil și activ! În lumea 

plângăreților, iadul se dezvoltă.
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11. În orice situație, păstrează-ţi demnitatea! Până la sfârșit! Fă-o, este foarte 

important.

                   Biserica „Sfinții Voievozi”  Săvinești/Neamț

             octombrie 2022         Pr. Petru Munteanu

corectitudine. Cât încă se mai poate...

10. Nu te acuza continuu, pentru trecut, el a fost. Indiferent de viaţa ta şi a copiilor 

tăi – ai făcut tot ce ai putut şi ai ştiut mai bine. Fii atent de acum încolo.

 Și nu uita: dacă eşti încă în viață, înseamnă că cineva are nevoie de tine.

Pastorala Sfântului Sinod al Bisericii Ortodoxe Române la prima Duminică a 

Postului Nașterii Domnului din anul 2023 privind însemnătatea „Anului 

omagial al pastorației persoanelor vârstnice” și „Anului comemorativ al 

imnografilor și cântăreților bisericești”, în Patriarhia Română

Urmând o frumoasă 

rânduială statornicită în anul 

2008, Sfântul Sinod al Bisericii 

Ortodoxe Române a proclamat 

anul 2023, în Patriarhia 

Română, ca Anul omagial al 

pastorației persoanelor vârstnice 

ș i  Anu l  comemorat iv  a l  

imnografilor și cântăreților 

bisericești, îndemnându-ne, astfel, să reflectăm asupra grijii pe care Biserica o are 

Har, bucurie și pace

de la Dumnezeu Tatăl, Fiul și Sfântul Duh,

iar de la noi părintești binecuvântări!

Preacuviosului cin monahal,

Preacucernicului cler

și preaiubiților credincioși

din Patriarhia Română,

Preacuvioși și Preacucernici Părinți,

         Iubiți frați și surori în Domnul,

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

45EDITORIAL



 Sfânta Scriptură ne vorbește despre respectul pe care comunitatea 

evreiască îl arăta bătrânilor. În Vechiul Testament, respectul pentru 

bătrâni a fost transformat într-o poruncă pe care toți aveau datoria să o 

împlinească: „Cinstește pe tatăl tău și pe mama ta” (Ieșirea 20, 12) sau 

„Înaintea celui cărunt să te ridici, să cinstești fața bătrânului și să te temi 

de Domnul Dumnezeul tău. Eu sunt Domnul Dumnezeul vostru” (Leviticul 

față de toate generațiile, deci inclusiv față de bătrâni.

Pentru ierarhii, clerul și credincioșii Patriarhiei Române, omagierea vârstnicilor 

este un moment de recunoștință adusă celor care ne-au născut, crescut și educat, 

celor cărora s-au jertfit pentru ca noi să fim liberi în țara și credința noastră 

strămoșească.

Este prilej să ne aducem aminte și de familiile sfinte din Vechiul și Noul 

Testament, precum și de familiile sfinte din istoria Bisericii Ortodoxe, care au adus 

în lume pe marii sfinți ai Bisericii, modele pentru noi cei de astăzi.

 Nu uităm nici de vârstnicii cărturari care au format multe generații de 

oameni de cultură, oferind țării noastre lumină pentru suflet. Nu în ultimul rând, 

ne aducem aminte de părinții și bunicii noștri care, cu bunătatea, înțelepciunea și 

dragostea lor, au lăsat moștenire lumii o nouă generație de oameni, viețuitori pe 

acest pământ.

Dreptmăritori creștini,

Comunitatea umană tradițională s-a preocupat dintotdeauna de 

persoanele vârstnice, considerându-le pe acestea un izvor de 

binecuvântare și înțelepciune, dar și de iubire milostivă, prin participarea 

lor la educația copiilor și a tinerilor.

Dacă anul 2022 a fost consacrat rugăciunii și isihasmului, ca lucrare 

duhovnicească de propovăduire a rugăciunii neîncetate a minții și a 

inimii, în anul comemorativ 2023, rugăciunea este observată în relație cu 

frumusețea cântării bisericești, psalmodierea însăși devenind, în viața 

liturgică a Bisericii, rugăciune comunitară.

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023

46 EDITORIAL



19, 32).

Cel care nu-și respecta părinții vârstnici era văzut ca un 

blasfemiator: „Ca un hulitor este cel care părăsește pe tată și blestemat de 

Domnul este cel care mânie pe mama sa” (Ecclesiasticul 3, 16).

Dreptul Simeon L-a purtat în brațele sale pe Cuvântul lui Dumnezeu 

înomenit și L-a prezentat ca fiind „Lumină spre descoperirea neamurilor 

și slavă poporului Tău Israel” (Luca 2, 32). Astfel, înțelegem de ce, în 

Tradiția creștină, Dreptul Simeon devine model și ocrotitor al 

persoanelor vârstnice: era învățat, drept, temător de Dumnezeu, 

răbdător, plin de credință și nădejde.

 Slăbiciunea trupească a bătrâneții este acoperită de tăria 

înțelepciunii, de bogăția cunoașterii, de frumusețea blândeții și a 

bunătății. În acest sens, Sfântul Ioan Gură de Aur învață: „Slăbiciunea 

trupului nu vatămă cu nimic tăria credinței.

Podoabă a Bisericii e căruntețea gârbovă unită cu credința 

întraripată. De ea se bucură în mod deosebit Biserica”[1]. Bătrânețea 

trebuie înțeleasă ca fiind mai ales vârsta la care ne apropiem de sfârșitul 

călătoriei pământești, când Domnul Iisus Hristos ne conduce la casa 

Tatălui ceresc (cf. Ioan 14, 2).

 Astăzi, din nefericire, sunt foarte mulți bătrâni care trăiesc în multă 

însingurare, în izolare de comunitate, simțindu-se cumva inutili acesteia 

 Noul Testament ne arată lămurit că înțelepciunea celor vârstnici 

ține de apropierea lor de Dumnezeu prin rugăciune și de viața virtuoasă 

pe care aceștia o trăiesc. Astfel, Dreptul Simeon nu era doar un om 

învățat, ci și un permanent rugător, luminat de Duhul Sfânt pentru a-L 

recunoaște pe Mesia în Pruncul Iisus: „omul acesta era drept și temător de 

Dumnezeu, așteptând mângâierea lui Israel, și Duhul Sfânt era asupra 

lui” (Luca 2, 25).
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Statisticile, la nivel mondial, arată faptul că procesul de îmbătrânire 

este unul foarte accelerat, 9,6% din populația lumii fiind vârstnică, adică 

aproximativ 800 milioane de persoane. În România, din 19,2 milioane de 

locuitori, trăiesc 3,7 milioane de persoane a căror vârstă depășește 

pragul de 65 de ani (aproape 20% din populația țării), conform 

raportului Institutului Național de Statistică.

sau, mai mult, traumatizați de propria îmbătrânire, ajungând chiar la 

deznădejde.

În acest context, Biserica este chemată să gândească noi forme și 

metode pastorale actuale, apropiindu-se mai mult de nevoile și 

așteptările bătrânilor.

 O prioritate în pastorația persoanelor vârstnice este implicarea 

acestora în creșterea și educarea copiilor, mai ales în ceea ce privește 

rugăciunea. Vârstnicii, prin maturitatea lor duhovnicească, pot ajuta 

mult la cultivarea vieții liturgice și la păstrarea valorilor creștine în 

cultura noastră, pentru binele societății și al familiei.

În unele zone ale țării, copiii îi numesc pe bunici bunul și buna, 

pentru că ei simt mai mult bunătatea sufletească a celor vârstnici. Se 

constată că și bunicii au preferințe pentru nepoți și nepoții pentru bunici, 

de aceea faptul acesta trebuie folosit spre o bună creștere a copiilor.

 O altă prioritate pe care Biserica trebuie să o aibă în vedere în 

pastorația vârstnicilor este aceea de a considera perioada bătrâneții 

drept un privilegiu, o perioadă de creștere și îmbogățire duhovnicească 

 În societatea secularizată individualistă, politicile sociale sunt 

contradictorii: pe de o parte, se face un efort considerabil de investiție 

materială și resurse umane pentru creșterea longevității vieții omului, pe 

de altă parte, vârstnicii sunt văzuți de populația activă a unei societăți ca 

fiind o povară.
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prin rugăciune.

Bătrânețea nu este o povară, ci un dar al lui Dumnezeu. Bătrânețea 

este o perioadă a vieții omului când acesta are șansa să se apropie mai 

mult de Dumnezeu. Rugăciunea bătrânilor este izvorul înțelepciunii lor, 

dar și binecuvântare pentru întreaga comunitate.

 Astăzi, Biserica Ortodoxă Română desfășoară o amplă activitate 

privind sprijinirea concretă a persoanelor vârstnice. Această activitate se 

concretizează în serviciile sociale, proiectele și programele social-

filantropice dedicate bătrânilor.

Astfel, funcționează un număr de 27 de centre de zi, 53 de centre 

rezidențiale, 30 de servicii de îngrijire la domiciliu și 21 de servicii de 

îngrijiri socio-medicale la domiciliu. Pe lângă aceste instituții special 

dedicate vârstnicilor, există și 61 de birouri de asistență socială, 120 de 

cantine sociale și masă la domiciliu care au ca beneficiari majoritari 

persoanele vârstnice.

 Totodată, amintim cu bucurie că s-au organizat tabere de vară pe 

tot cuprinsul Patriarhiei Române, în care copiii și tinerii au realizat prin 

intermediul preoților coordonatori ateliere intergeneraționale, multiple 

activități între vârstnici și tineri, în care înțelepciunea și experiența de 

viață s-au întâlnit într-un mod armonios și fericit cu elanul, 

spontaneitatea și inocența copiilor, ambele generații realizând schimburi 

de valori.

Organizații caritabile din Federația Filantropia oferă servicii 

licențiate în sistem rezidențial, în centre de zi și la domiciliu, unui număr 

zilnic de peste 1.000 de vârstnici. Sute de specialiști ai acestor instituții 

sociale din cadrul Bisericii Ortodoxe Române, furnizori acreditați de 

Ministerul Muncii și Solidarității Sociale, oferă suport specializat 

vârstnicilor prin servicii licențiate, respectând legislația națională în 
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vigoare.

 În contextul acestui An omagial, în ziua de 11 aprilie 2023, a fost 

semnat un Protocol de colaborare în domeniul incluziunii și asistenței 

sociale între Patriarhia Română și Ministerul Muncii și Solidarității 

Sociale, cu scopul intensificării cooperării în domeniul social, atât în ceea 

ce privește îngrijirea de lungă durată, cât și celelalte programe și proiecte 

sociale care vizează toate categoriile sociale dezavantajate.

Dintre campaniile cele mai importante la nivel național, amintim: 

campania „Sănătate pentru sate”, campania „Donează sânge, salvează o 

viață!”, care în cei 10 ani de la inițiere a înregistrat ca rezultat recoltarea 

a peste 23.000 de litri de sânge, cu ajutorul voluntarilor Paraclisului 

Catedralei Naționale și, nu în ultimul rând, programul de telemedicină 

(screening și diagnosticare) implementat de mai multe organizații din 

Federația Filantropia, prin care se asigură servicii de medicină pacienților 

preponderent vârstnici, care nu au posibilitatea fizică sau financiară de a 

accede la consultații de specialitate.

 Iubiți credincioși,

Sfântul Sinod al Bisericii Ortodoxe Române a proclamat anul 2023 

și ca Anul comemorativ al imnografilor și cântăreților bisericești, oferind, 

astfel, prilej de comemorare a celor ce s-au ostenit prin munca lor, 

inspirați de Dumnezeu, să compună cântări bisericești și să le 

interpreteze, spre înaintarea noastră în cunoașterea lui Dumnezeu.

 Cântările cuprinse în cărțile de cult ale Bisericii noastre sunt creații 

ale unor imnografi inspirați de Duhul Sfânt și ne ajută în înțelegerea 

textului scripturistic, ca parte a Sfintei Tradiții.

Textele imnurilor care se cântă în slujbele Bisericii Ortodoxe 

aprofundează și explică bogăția teologică a Cuvântului lui Dumnezeu. 

Muzica bisericească este Evanghelia cântată.
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 În acest sens, Părintele Dumitru Stăniloae spunea despre limbajul 

imnografic că: „Dumnezeu este atât de mare, că singură poezia poate 

încerca să-L exprime”[2]. Profunzimea teologică și spirituală a textelor 

liturgice este dată de adăparea lor permanentă din Sfintele Scripturi și 

din scrierile Sfinților Părinți ai Bisericii care au meditat îndelung și 

profund la Cuvântul lui Dumnezeu.

 Imnografi precum Sfinții Efrem Sirul, Roman Melodul, Ioan 

Damaschinul, Andrei Criteanul, Cosma de Maiuma, Teofan 

Mărturisitorul și Iosif Imnograful, Mitrofan de Smirna, Ștefan Savaitul, 

Casiana și alții sunt alcătuitori de cântări bisericești de o mare frumusețe, 

din punctul de vedere al formei, dar și de o inspirată profunzime 

teologică.

Teologia exprimată în imnografia bisericească este una dintre cele 

mai bogate în sensuri și, în același timp, lămuritoare pentru credincioșii 

Bisericii noastre, de aceea trebuie valorificată mai mult în predicile și 

catehezele din zilele noastre.

Imnurile liturgice au fost cântate pe teritoriul țării noastre încă de la 

începuturile creștinismului, iar arta cântării psaltice a fost predată de 

către mari dascăli și imnografi (compozitori) atât în școlile domnești, 

precum școala Sfântul Sava de la București, cât și în școlile mănăstirești, 

așa cum au fost școlile de la Mănăstirile Putna și Cozia.

 Ne amintim cu recunoștință și de psalții sau cântăreții bisericești 

care au fost și compozitori sau creatori de cultură și limbă națională, 

precum: Filotei Monahul de la Cozia, Eustatie Protopsaltul de la Putna, 

Filothei Sin Agăi Jipei, Macarie Ieromonahul, Anton Pann, Ștefanache 

Popescu, Ion Popescu-Pasărea și alții.

 Iubiți frați și surori în Domnul,

Cu ajutorul lui Dumnezeu, ne aflăm la începutul Postului Nașterii 
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Domnului, cunoscut și ca Postul Crăciunului. Această perioadă este, în 

primul rând, o pregătire, o sfințire a sufletelor și a trupurilor noastre, 

prin Spovedanie și Împărtășanie, dar și prilej de întrajutorare și 

milostenie.

 Faptele milosteniei creștine, privite ca roade ale dreptei credințe, 

sunt expresia concretă a iubirii smerite față de Dumnezeu și de oameni.

În contextul actual, marcat de violență și multă suferință, este 

necesară înmulțirea rugăciunii pentru încetarea războiului și pentru 

întărirea spirituală a celor ce suferă din cauza acestuia.

Astăzi, când în jurul nostru vedem semne ale morții fizice și spirituale: 

lăcomie și violență, suferință și nesiguranță, sărăcie și indiferență, să ne 

rugăm Domnului Iisus Hristos să ne întărească în lucrarea noastră de 

ajutorare a bolnavilor, bătrânilor, orfanilor, săracilor și a celor îndoliați și 

întristați.

De aceea, și în acest an ne adresăm preoților și credincioșilor mireni 

ai Sfintei noastre Biserici cu îndemnul părintesc de a organiza, la parohii, 

mănăstiri, protopopiate și la centrele eparhiale, colecte de alimente, 

haine și medicamente. Acestea vor fi distribuite celor aflați în suferință și 

în lipsuri, familiilor defavorizate, cu mulți copii, bătrânilor și persoanelor 

singure, fără copii sau rude, cu precădere celor care locuiesc în mediul 

rural.

Ne rugăm Preamilostivului Dumnezeu să-i binecuvânteze pe toți 

românii, din țară și din străinătate, de toate vârstele, dăruindu-le 

Fiind încredințați că veți arăta și în acest an dărnicie creștină și veți 

răspunde cu dragoste chemării noastre părintești în această lucrare 

sfântă de binefacere și ajutorare, vă mulțumim pentru generozitatea 

arătată în anii precedenți și vă reamintim cuvintele Domnului Iisus 

Hristos: ,,Fericiți cei milostivi, că aceia se vor milui” (Matei 5, 7).
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sănătate și mântuire, ocrotindu-i de tot răul și întărindu-i în tot lucrul 

bun, spre bucuria Bisericii noastre și a poporului român de pretutindeni.

Cu multă bucurie, vă îmbrățișăm părintește și vă împărtășim 

binecuvântarea apostolică: „Harul Domnului nostru Iisus Hristos și 

dragostea lui Dumnezeu Tatăl și împărtășirea Sfântului Duh, să fie cu voi 

cu toți!” (2 Corinteni 13, 13).

Textul este semnat de Patriarhul Daniel împreună cu toți membrii 

Sfântului Sinod al Bisericii Ortodoxe Române.

- Nu există cale spre fericire, fericirea este calea -

 „Şi fiind întrebat de farisei când va veni împărăţia lui 

Dumnezeu, le-a răspuns şi a zis: Împărăţia lui Dumnezeu 

nu va veni în chip văzut. 

 Înțelegând aceasta, descoperim că orice atașare de elementele exterioare, 

de universul descompunerii, de lumea stricăcioasă și vremelnică, creează „veșnica 

 Și nici nu vor zice: Iat-o aici sau acolo. Căci, iată, împărăţia lui Dumnezeu 

este înăuntrul vostru”.

 Sfântul Evanghelist Luca, consemnează cuvântul 

Mântuitorului în cap. 17 , versetul 20-21 :

 Ca să înțelegem fericirea - cale a vieții noastre, este 

necesar să nu ne mai identificăm cu lucrurile pe care le 

posedăm sau cu realizările de pe toate planurile vieții 

noastre.

 Să încercăm mai degrabă să găsim bucurie în ceea 

ce facem, în tot ce se desfășoară în viața noastră.

 De fapt noi nu stăpânim pe nimeni și pe nimic, suntem conștienți că tot ce 

este compus se va descompune, că tot ce este al nostru va fi 

într-o bună zi al altcuiva.

 Numai în acest proces de slăbire a controlului, 

fericirea va deveni calea noastră.
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 Când cădem în capcana acestor sfâșieri emoționale 

ajungem să fim blocați în praful și pulberea acestei 

lumi. Blocați, printre toate lucrurile care vin și pleacă, 

incapabili de a ne aminti că orice sfârșit devine un 

început.

Pr. Petru Munteanu

 Experimentăm aceasta în diverse moduri:

 Doar când facem un pas înapoi și vom căuta să 

observăm lumea formelor, vom atrage o stare de 

fericire sublimă în timp ce vom slăbi controlul asupra tuturor posesiunilor. 

Aceasta nu înseamnă indiferență sau delăsare in tot ce avem de făcut, ci mai 

degrabă o mai sporită atenție spre universul nostru interior, în a face totul cu pace 

și iubire.

 „Cercetaţi-vă vieţile şi fiţi atenţi la lucrurile care nu sunt necesare pentru 

voi şi care vă complică mai mult viaţa. Căutaţi simplitatea în viaţa voastră şi apoi 

veţi descoperi Împărăţia lui Dumnezeu înăuntrul vostru”.

22 Noiembrie 2022

nefericire”.

 Când o persoană te părăsește, simți aceasta ca fiind sfârșitul lumii, când un 

proiect de afacere eșuează, când pierzi un examen la școală, când treci printr-o 

boală dureroasă sau ești rănit fizic sau psihic, când ești deprimat.

 Părintele Paisie Velicicovschi spune: „Oamenii din zilele noastre îşi 

îngreunează vieţile pentru că sunt mereu nefericiţi şi nesatisfăcuţi, pentru că îşi 

doresc mereu şi mereu alte bunuri materiale. Dar cei care caută adevărata bucurie 

trebuie să-şi simplifice viaţa, fără prea multe griji şi supărări pentru a oferi timp 

lui Dumnezeu, pentru a-L cunoaşte cu adevărat şi pentru a cunoaşte cuvântul 

Său. Altfel se vor osteni degeaba încercând să urmeze tendinţa lumii acesteia şi îşi 

vor pierde liniştea interioară şi vor găsi doar o tulburare interioară”. 

 Apoi continuă:
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- Puterea din slăbiciune -

 Cei mai mulți dintre noi am fost învățați de mici, că 

este important să dezvoltăm abilități ca „să ieșim în 

față”, „să fim cei mai buni” , „să-i onorăm pe campionii 

care-și înfrâng rivalii”.

 În artele marțiale învingătorul cel mai puternic este cel care folosește cea mai 

puțină forță și cel care transformă loviturile adversarului său în tot atâtea ocazii în 

care el să-și demonstreze puterea prin slăbiciune. Analizând evoluția violenței de-a 

lungul istoriei umane, observăm cum cei obsedați de pozițiile de putere sfârșesc 

prin a recurge la brutalitate după care atrag asupra lor înșiși acte similare de 

violență. La fel se întâmplă și în viața de zi cu zi.

 Urmând modelul social indus, ni se pare normal să 

omagiem pe cei care fac cei mai mulți bani, pe cei care 

adună cantități impresionante de bunuri materiale sau 

pe cei care inspiră teamă prin poziția de putere pe care 

o dețin.

 Normal ar fi însă să respectăm pe cei care acceptă să trăiască printre 

oamenii obișnuiți (de rând, cum spunem noi), pe cei care caută și dobândesc 

bucuria ca stare duhovnicească, ca stare a comuniunii cu semenii lor.

 Este bine să observăm și să căutam puterea în modestie, în liniște, într-un 

gest rezervat sau în discreție.

 Când rămânem calmi, echilibrați, fără a căuta să ieșim în evidență, cei care 

se vor îndrepta spre noi vor dezvolta legături de prietenie și încredere. 

 Găsim de-a lungul istoriei numeroase personalități care au trăit împodobite 

cu frumosul veșmânt luminat al modestiei, au trăit fără ca să judece sau să 

osândească, fără ca să se zbată pentru succes sau să caute să atragă atenția 

oamenilor. 

Pr. Petru Munteanu

 Acesta este modelul de viață al sfinților părinți, exemple frumoase pentru noi 

toți.

 Ei ne arată ce înseamnă exact opusul principiului cunoscut sub numele de 

„putere prin forță”. Aceștia au schimbat istoria umanității, doar aceștia se bucură 

de cea mai mare prețuire a oamenilor de pretutindeni.

 Aceștia sunt modele de neprețuit pentru noi. 

 17 Noiembrie 2022
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 Din păcate povestea de mai jos se întâmplă în orice 
multinațională, societate, companie, grup, etc... 

Pr. Petru Munteanu

 A venit după pauză și ora de matematică, iar profesorul a scris o problema 
dificilă pe tablă.

 Nimeni însă nu a putut să rezolve problema, cu excepția băiatului etichetat.

 Pe fondul chicotelilor inexplicabile pentru el, a mers la tablă și a rezolvat 
problema repede și cu entuziasm.

Astfel, ceilalți copiii au început să râdă încontinuu, arătând complice spre bilețelul 
din spatele colegului lor.

 Profesorul a cerut clasei să îl aplaude iar când acesta s-a întors cu fața spre 
clasă , a văzut lipit pe spatele elevului hârtia scrisă. Atunci , a luat hârtia de pe 
spate și le-a spus tuturor:

 “-De-a lungul vieții, oamenii vă vor pune etichete cu multe cuvinte urâte și 
neadevărate pentru a vă opri progresul. Dacă colegul vostru ar fi știut despre 
eticheta voastră, cu siguranță nu s-ar fi ridicat să răspundă la întrebare.De aceea, 
tot ceea ce trebuie să faceți în viață, este să ignorați etichetele pe care vi le pun 
oamenii și să profitați de fiecare oportunitate de a învăța, de a crește și de a 
progresa! Trist este faptul că acest elev nu a avut printre voi niciun prieten loial, 
care să ii fi spus despre etichetă, sau să i-o fi dat jos cu discreție.”

 Deci, e bine să ții minte:

 Nu contează câți prieteni ai, contează loialitatea lor! Loialitatea e testul 
adevăratei prietenii! 

 Dacă nu ai prieteni sinceri, care să te apere pe la spate, care să te vegheze, să 
te  protejeze și cărora să le pese cu adevărat de tine, îți este mai bine singur!

 Tu mergi pe drumul ales de către tine, având grija sa cauți să te perfecționezi 
in cunoștințele si abilitățile tale. Sa fii întotdeauna încrezător in darurile cu care 
te-a binecuvântat Dumnezeu. Să fii plin de iubire și credință!

 30 Dece mbrie 2022

 În timpul unei ore, ca sa facă o farsă,un elev a lipit pe spatele 
colegului său o hârtie pe care scria "sunt un prost" și a rugat pe 
restul clasei să nu-i spună băiatului.

- Eticheta de la spate -

-Legare spre dezlegare-

Și-am văzut că-s 
trecător.

Și-am simțit că toți 
în lume

Și-am simțit cum 
Betleemul M-am legat la răni 

cu banii

M-am legat la ochi 
cu anii

Aparținem … 
nimănui.

Și-am văzut că-s 
muritor.

Mi-am legat la 
suflet omul

Și pe mine și pe-ai 
lui

cu Iubirea Tatălui

Mi-am legat la 
suflet Domnul,

este rostul omului.
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„Recunoștința este descoperită, de către sfinții părinți, ca un câmp pe care cresc toate 
virtuțile creștine”

 Biserica Ortodoxă sărbătorește în fiecare an la 1 ianuarie 

Tăierea împrejur cea după Trup a Domnului nostru Iisus 

Hristos şi pe Sfântul Vasile cel Mare, Arhiepiscopul Cezareei 

Capadociei. La această dată, în toate bisericile este oficiată 

slujba Sfintei Liturghii a Sfântului Vasile cel Mare, 

arhiepiscopul Cezareei Capadociei.

 „Sfântul Vasile cel Mare a îmbinat cuvântul cu fapta şi de la el ne-a rămas această înţelepciune 
de a mărturisi pe Dumnezeu nu doar prin scrieri sau cuvântări, ci şi prin fapte şi mai ales prin instituţii. 
Sfântul Vasile a creat şcoli pentru educaţia fetelor, a creat şcoli pentru meserii astfel tinerii să înveţe 
meserii, şi în mod deosebit lângă oraşul Cezareea Capadociei a mai construit un orăşel, numit mai târziu 
Vasiliada, în care se aflau case pentru bătrâni, spitale pentru bolnavi, case pentru pelerini sau călători, 
case de oaspeţi pentru cei care stăteau o vreme acolo şi nu aveau adăpost, erau săraci, o mulţime de 
instituţii grupate în jurul unei biserici. Prin aceasta el aduce pentru prima dată în istoria creştinismului 
instituţia filantropiei sau a carităţii. Această operă social - filantropică inspirată din Evanghelia 
Mântuitorului sub forma instituţiilor a fost modelul pentru întreaga creştinătate de mai târziu, atât în 

Răsărit cât şi în Apus”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

 În prima zi a anului nou civil 2023, la Parohia „Sfinții 

Voievozi” din Săvinești, Sfânta Liturghie a fost oficiată de 

părintele paroh Petru Munteanu, în prezenţa a numeroşi 

credincioşi.

 „Intrăm în Noul An cu rugăciunea de Te Deum, o 
rugăciune de binecuvântare a Noului An și nu intrăm 
oricum, pentru că astăzi, Biserica noastră îl celebrează 
pe Sfântul Ierarh Vasile cel Mare. Totodată, Biserica ne 
scoate în întâmpinarea acestei zile o Evanghelie 
deosebit de importantă prin mesajul ei. Mesajul Sfintei 
Evanghelii de astăzi ne spune că Mântuitorului nostru 
Iisus Hristos I se pune nume. (…) Punerea numelui în 
Biserică și în toată creația lui Dumnezeu înseamnă, de 
fapt, cunoașterea sau definirea cuiva. Prin nume îl 
cunoaștem pe cel care-l poartă, îl identificăm. Tot ceea 
ce numim, ar presupune că noi cunoaștem. De aceea și 
numele pe care noi îl purtăm are o pecete, are o forță extraordinară, ne schimbă în mod existențial 

viața, pentru că ne leagă de cel al cărui nume noi îl purtăm”, a reliefat părintele paroh.

 După lecturarea pericopei Evanghelice, părintele Munteanu 

a rostit cuvântul de învățătură, prin care a prezentat 

semnificațiile duhovnicești ale praznicului Tăierii împrejur a 

Domnului şi totodată, a evidențiat personalitatea deosebită a 

Sfântului Vasile cel Mare, ca vrednic slujitor  şi bun păstor al  

Bisericii lui Hristos.
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 Trecerea dintre ani este un moment de reflecție interioară, de analiză a evenimentelor 

derulate pe parcursul anului care tocmai s-a încheiat, dar să nu uităm să mulțumim Bunului 

Dumnezeu pentru tot ajutorul oferit și să-I fim recunoscători.

 Bunul Dumnezeu să ne binecuvânteze casa și viața noastră. Să ne dăruiască în anul acesta 
sănătate, bucurii, împliniri și binecuvântări cerești, toate pe ogorul recunoștinței, recunoștință pe care o 

mărturisim față de Dumnezeu, dar și față de cei de lângă noi”, a încheiat omilia, părintele Munteanu.

 După citirea rugăciunilor Sfântului Vasile, care „ne 

luminează mintea noastră ca să înțelegem că lupta noastră nu 

este împotriva materiei, ci împotriva duhurilor cele necurate care 

se sălășluiesc în fii neascultării”, părintele paroh a dorit să îi 

sorcovească pe enoriașii prezenți la sfânta biserică în prima zi a 

Anului Nou, aducând zâmbete pe chipurile acestora:

 „Când omul înalță rugăciuni de mulțumire către Dumnezeu devine mai fericit, pentru că omul 
recunoscător este omul fericit. (…) Recunoștința este descoperită, de către sfinții părinți, ca un câmp pe 
care cresc toate virtuțile creștine. Adică nu există virtute care să nu crească pe câmpul recunoștinței și să 
se adape din ea, să se hrănească din ea; virtutea rugăciunii, virtutea postului, virtutea iubirii, virtutea 
milosteniei. Virtuțile cele multe care împodobesc sufletul creștinului au rădăcini adânci, înfipte în 
virtutea recunoștinței. De fapt în toate celelalte virtuți se oglindește virtutea recunoștinței .

 „Primiți cu sorcova ?

 Sorcova de sorcovit

 Fă-l pe omul necăjit

 Pe cel mic

 Pe părinți

 Pe fricos

 Pe bolnav

 Fă-l curajos.

 C-am isprăvit

 Fă-l sănătos.

 Ridică-l sus !

 Pe supus

 Fă-l tu darnic pe zgârcit.

 Alungă ponoasele

 Fă-i măcar un ceas copii,

 Să-i faci cuminți,

 Pe bunici, de poți și știi

 Fă-l voinic !

 Sorcovă de-a-ndoasele

 De prin toate casele!

 Într-o clipă fericit.

 La mulți ani!

 Iar pe noi, copiii mici

 Să ne faci un ceas bunici.
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 Cei care trec pe lângă o troiță, simt că cineva a ridicat-o cu recunoștință, știu ca este un loc 
închinat unui sfânt sau unei sărbători, unui praznic.

 Mulțumiri adresăm și celor care îngrijesc această troiță, 
celor care au grijă ca ea să fie frumoasă. În momentul în care 
noi îngrijim o troiță, noi îl facem pe sfântul sau ocrotitorul ei 
dator. Și ceea ce vă spun cu siguranță este că Sfântul nu 
rămâne dator niciodată. El ne păzește și ne călăuzește atunci 
când apar furtuni în casa noastră, în viața noastră, când nu 
mai știm încotro să alergăm și ce să facem, când, uneori, 
disperarea sau deznădejdea ne copleșește prin lucrarea 
vrăjmașului, Sfântul ne luminează și ne arată calea către 
Împărăția lui Dumnezeu.”

 Cum ar putea săvineștenii să pășească în Noul An dacă nu prin participarea la slujbele de 

hram ale celor două troițe închinate Sfântului Mare Ierarh Vasile, vădind astfel credința ce o 

poartă în suflete, pe tot parcursul anului.

 „Troița este de fapt o extensie a casei credinciosului. Casa 
ctitorilor troiței este extinsă până la troiță, pentru că ea a 
apărut datorită unei sfinte icoane. Înainte, credincioșii 
aduceau o sfântă icoană la biserică, cerând ca ea să fie 
sfințită de preotul slujitor. Apoi, o luau cu evlavie și credință 
la casa lor, o așezau înspre răsărit, se închinau ei cerându-i 
ajutorul, cu multă încredere în Bunul Dumnezeu. Atunci 

când Dumnezeu a ascultat ruga  credincioșilor, aceștia, încredințați și plini de bucurie duhovnicească, 
scoteau icoana în drum, ca să o prezinte tuturor, să prezinte mila și darul lui Dumnezeu, pe care ei l-au 
primit prin rugăciunea pe care au făcut-o.

 Astfel, după săvârșirea Sfintei Liturghii, părintele paroh, însoțit de credincioși, a săvârșit 

slujba de hram la troițele ridicate de familiile Vasile şi Tinca Plăcintă, precum și la cea ridicată de 

familia Roman Săvel.

 Deci, troița este o extensie a casei, o casă duhovnicească a unor ctitori care au evlavie față de un 
sfânt pe care îl au patron sau ocrotitor. Dar, totodată, troița devine și o ofrandă, o dăruire pentru ceilalți, 
un îndemn la rugăciune.

 Sorcova de sorcovit.”

 În cuvântul de învățătură, adresat credincioșilor la 

una dintre troițe, părintele Petru Munteanu a 

menționat:

 Sfântul Ierarh Vasile cel Mare a trăit în secolul al IV-lea, numit „veacul de aur” al 

creştinătăţii, într-o familie evlavioasă creştină şi a avut parte de o educaţie aleasă.

 A studiat mult în domeniile ştiinţelor şi filosofiei, întrecând mult în cuvinte, nu numai pe 

 Troița aceasta, ridicată cu multă jertfă și cu multă recunoștință de ctitorii ei, le poartă mai apoi 
amintirea, pentru că ne amintim de cei care au ridicat acest loc de rugăciune, dar au plecat din mijlocul 
nostru. Astăzi ne amintim de ei și i-am chemat în mijlocul nostru și ei au venit, pentru că locul în care ei 
sunt acum, tărâmul acesta al sufletelor se leagă de lumea noastră printr-un pod luminos care este 
rugăciunea noastră pentru ei. Iar în momentul în care noi ne rugăm unii pentru alții, chiar viii pentru cei 
plecați din mijlocul nostru, îi simțim alături, le simțim prezența. Le simțim prezența și prin ceea ce ei ne-
au lăsat, ne-au dăruit.

„Când Mântuitorul Se botează, cerurile se deschid şi Duhul Sfânt coboară peste 

umanitatea Lui”
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 Sfântul Vasile cel Mare a ocupat scaunul arhiepiscopal al mitropoliei Cezareei 

Capadociei la vârsta de 37 de ani şi a păstorit Biserica opt ani; apoi, s-a dus către Domnul, aflat în 

fruntea arhiepiscopiei sale.

 Ca întâistătător al scaunului din Cezareea Capadociei, Sfântul Vasile a întemeiat, lângă 

Cezareea, diferite aşezăminte pentru alinarea suferinţelor celor bolnavi şi nevoiaşi: spitale, azile, 

ospătării, şcoli şi altele.

Brîndușa Dediu

 Liturghia Sfântului Vasile cel Mare se oficiază de 10 ori pe an: 1 şi 5 ianuarie, 20 şi 27 

martie, 3, 10, 17, 28 şi 30 aprilie, 25 decembrie.

cei din vremea lui, ci şi pe cei vechi.

„Viața noastră se armonizează în trăirea duhovnicească adâncă și aleasă. Descoperim 

viața ca dar de la Dumnezeu”

 Botezul Domnului se mai numește și „Arătarea 

Domnului”, „Descoperirea Cuvântului Întrupat”, 

„Epifania” sau „Teofania”, deoarece rememorează 

momentul când Mântuitorul Iisus Hristos a fost 

botezat de Sfântul Ioan Botezătorul în apele 

Iordanului, ocazie cu care s-a arătat lumii Sfânta 

Treime; glasul Tatălui se face auzit din ceruri, Fiul este întrupat și stă în râul Iordan, iar Sfântul 

 „Lumina Botezului Domnului este lumina vieții noastre și 
lumina întregului univers. În Botezul Domnului Iisus 
Hristos vedem că omul este centrul atenției și al iubirii 
Preasfintei Treimi. Cuvintele troparului 'În Iordan 
botezându-Te, Tu, Doamne, închinarea Treimii S-a arătat' 
înseamnă că întreaga Sfântă Treime S-a arătat la Botezul 
lui Iisus în Iordan, iar în centrul iubirii Sale era firea 
omenească pe care a luat-o Dumnezeu Fiul ca să o ridice 
din păcat, să o curățească, să o spele, să o mântuiască și 
să o sfințească, aducând-o la asemănarea cu Dumnezeu 
Cel Unul Sfânt”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul 
Bisericii Ortodoxe Române.

 În fiecare an, pe 6 ianuarie, credincioșii 

celebrează Boboteaza, una dintre cele mai 

importante sărbători din an, care împreună cu 

sărbătoarea Sfântului Ioan, pe 7 ianuarie, marchează 

sfârşitul sărbătorilor de iarnă şi, totodată, al celor 

dedicate naşterii lui Iisus Hristos.
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 În Parohia „Sfinții Voievozi” mulți credincioși au pășit pragul bisericii pentru a participa la 

Sfânta Liturghie și la Slujba de Sfințire a Apei celei Mari, săvârșite de părintele paroh Petru 

Munteanu.

 Dând citire fragmentului Evanghelic și meditând asupra textului, părintele Petru 

Munteanu a început omilia prin a evidenția faptul că Botezul Domnului nostru Iisus Hristos nu 

are aceeași însemnătate cu botezul nostru.

 Este bine să punem la inima noastră învățătura Sfintei Biserici, care ne arată că botezul prin care 

trece Mântuitorul Iisus Hristos și care astăzi este sărbătorit la sărbătoarea Bobotezei, nu este același cu 

botezul nostru.

 „Ca să înțelegem acest botez al pocăinței, este bine să definim ce înseamnă pocăința. Cuvântul 

pocăința este astăzi din ce în ce mai folosit, dar uneori este utilizat în situații care nu-i arată 

deplinătatea. Astăzi cuvântul «pocăință» își pierde înțelesul desăvârșit, duhovnicesc și ajunge să fie 

folosit într-un sens greșit. Avem în jurul nostru diverse culte religioase, a căror membri se numesc 

pocăiți, însă cuvântul folosit de dânșii de «pocăit» sau de «pocăință» este golit de esență .

 Pocăința nu este atributul unui anumit cult neoprotestant, ci pocăința, în starea ei firească , este 

o stare duhovnicească aleasă, a fi în starea de pocăință nu înseamnă să te lepezi de Sfânta Biserică, de 

sfintele icoane, de post, de sfânta cruce, de cinstirea sfinților și a Maicii Domnului, de credința Bisericii în 

care ai primit Sfânta Taină a Botezului, stare în care am murit și am Înviat cu Hristos.”

 În continuarea cuvântului său, părintele Petru Munteanu a explicat ce însemană 

pocăința și botezul pocăinței.

 Botezul Mântuitorului Iisus Hristos reprezintă asumarea firii noastre umane pe care o ridică prin 

pocăință pe Calea Împărăției.”

 Mântuitorul Iisus Hristos și-a asumat trupul omenesc și prin aceasta umanitatea întreaga , S-a 

întrupat într-un timp și spațiu anume, trecând prin botezul pocăinței, își asumă natura noastră umană, 

prin această stare de pocăință, arătându-ne apoi, prin Cuvântul Său, calea către Împărăția Cerurilor.

Duh Se coboară în chip de porumbel. Tot atunci, Hristos Domnul s-a descoperit tuturor ca 

Mesia cel mult așteptat. Acest episod biblic este relatat în scriptura Noului Testament, de 

Sfântul Evanghelist Matei în capitolul 3, verstele de la 13 la 17, text care se citeşte la Sfânta 

Liturghie de Bobotează, iar la ceilalţi Sfinţi Evanghelişti după cum urmează: Marcu 1, 9 – 11; Luca 

3, 21 – 22; Ioan 1, 29 – 34.

 „Ne aflam într-o sărbătoare aleasă, într-o sărbătoare luminoasă, Sărbătoarea de Bobotează 

sau Botezul Domnului nostru Iisus Hristos. Este o sărbătoare deosebită, pentru că ea ne prezintă 

începutul lucrării misionare a Mântuitorului Iisus Hristos, care își începe activitatea Lui, trecând prin 

botezul pocăinței a  Sfântului Prooroc și Înaintemergător Ioan Botezătorul. Începând cu acest 

eveniment cosmologic și cosmogonic, evenimentul primirii botezului pocăinței de la Sfântul Ioan 

Botezătorul, Mântuitorul  începe activitatea de propovăduire a Împărăției lui Dumnezeu nu oricum, ci 

împreună fiind părtași și la o Epifanie, adică, la o arătare a Sfintei Treimi, pentru că Duhul Sfânt, în chip 

de porumbel se așează asupra Mântuitorului și Cuvântul cel din Cer al Tatălui spune: «Acesta este Fiul 

Meu cel iubit, întru Care bine am voit». Arătând prin aceasta lucrarea Sfintei Treimi de mântuire a 

noastră, de vindecare a noastră, de păcat și de moarte, prin lucrarea mesianică a Mântuitorului Iisus 

Hristos, Cuvântul cel viu și lucrător.
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 Doar în starea de pocăință vedem pe toate în țesătura plină de lumină a harului lui Dumnezeu. 

Starea  omului plin de pocăință nu se manifestă prin lepădarea de neam, de credință, de sfintele icoane, 

de post și așa mai departe. Nicidecum, ci în metanoia omul se îndumnezeiește, primind Harul si Mila lui 

Dumnezeu, precum mărturisea odinioară și Sfântul Prooroc și Înaintemergător Ioan Botezătorul.

 Pocăința nu înseamnă să îți abandonezi Biserica, 

neamul, credința

 Vorbim de  o schimbare a minții și o înnoire a firii noastre, o devenire întru ființă, în care noi 

vedem în totul lucrarea lui Dumnezeu.

 „Aceste culte se adresează așa: «Veniți la noi și vă veți  numi 

pocăiți, veniți la noi și dacă nu vă mai închinați la sfintele icoane, vă 

numiți pocăiți sau veniți la noi și dacă nu mai faceți Sfânta Cruce, vă 

numiți pocăiți, dacă nu mai postiți miercurea și vinerea, dacă nu vă mai 

spovediți, nu vă mai împărtășiți nu mai cinstiți pe cei adormiți, vă 

numiți pocăiți». Acest lucru, iată, insist asupra lui și mă refer la acest 

aspect pentru ca să înțelegem că pocăința nu înseamnă o lepădare de 

ceva care ne ajută și ne luminează, ci pocăința, în esența ei, este o stare 

adâncă de smerenie, de regret a timpului vieții trăit fără Dumnezeu, 

fără rost si fără sens duhovnicesc. Deci, ce înseamnă pocăința? 

Pocăința nu înseamnă să îți abandonezi Biserica, neamul, credința, ca 

să dobândești acest termen, ci pocăința, după cuvântul Sfântului Prooroc și Înaintemergător 

Botezătorul Ioan, după cuvântul Mântuitorului, care trece prin botezul pocăinței, înseamnă schimbarea 

minții. Metanoia, în limba greacă, aceasta înseamnă este un cuvânt compus din meta-nous, nous 

înseamnă minte și meta înseamnă mai presus sau altă minte. Deci, metanoia este descoperită în 

termenul nostru românesc ca pocăință , iar pocăința este în esență, așa cum am spus, o schimbare a 

minții, o minte care este altoită după Cuvântul cel Viu al  Mântuitorului Iisus Hristos. Trăind Cuvântul Lui 

cel viu, o minte care aude, vede toate și le înțelege pe toate, doar din perspectiva lucrării celei 

duhovnicești .

 Deci, pocăința este o trăire intimă și personală a iubirii simțite de noi, că Dumnezeu ne iubește și 

suntem făptura Lui. Pocăința este o întoarcere acasă. Pocăința este o stare de fericire și de bine cum nu 

 Viața noastră se armonizează în trăirea duhovnicească adâncă și aleasă a stării de pocăință. 

Doar în această stare descoperim viața ca dar de la Dumnezeu. Gândul nostru prin pocăință se schimbă, 

devine un gând plin de recunoștință și de iubire față de Părintele nostru Dumnezeu. Schimbarea minții, 

prin pocăință, ne aduce aminte de rătăcirile noastre, uneori de poticnirile noastre, de adormirile 

noastre duhovnicești, de slăbiciunea credinței și a vieții noastre duhovnicești. Schimbarea minții ne face 

mai viguroși și mai plini de entuziasm și de dorință de a ne ține pe calea Împărăției cerurilor. Schimbarea 

minții sau pocăința nu înseamnă alegerea unei alte religii, unei alte denominațiuni, unei alte secte care 

să ne dea numele de pocăit, pentru că, în esență, să ținem minte lucrul acesta, Biserica noastră este 

așezată pe piatra aceasta a botezului pocăinței și pentru noi cuvântul acesta nu poate să fie folosit în 

derizoriu. Adică și eu doresc să trăiesc pocăința. Și noi ne-am dori să trăim starea de pocăință, și noi am 

dori să fim în starea de pocăință care este starea continuă în viața sfinților, starea Cuvântului lui Hristos, 

starea Sfântului Ioan Botezătorul.
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 În Bisericile Ortodoxe, de sărbătoarea Botezului 

Domnului, la finalul Sfintei Liturghii ce se oficiază în această 

zi, se săvârşeşte sfinţirea mare a apei, numită Agheasma 

Mare. Este una dintre cele mai frumoase şi înălţătoare slujbe 

prin care creştinul ortodox retrăieşte Botezul Domnului.

 După cum spune tradiția, ziua Bobotezei este o zi geroasă, 

„Gerul Bobotezei”, dar astăzi, 6 ianuarie 2023, crucea de gheață, pe 

care o construiau consilierii parohiali, a fost înlocuită cu una de 

busuioc.

 Înainte de a pleca spre casele lor, credincioşii au primit 

recipiente cu apă sfinţită, din cele peste 300 de sticle dăruite de 

Parohia „Sfinții Voievozi” Săvinești. Totodată, au fost oferiți 

credincioșilor colăcei, dar și câte un pahar de vin fiert, ceea ce face 

pare dintr-o tradiție, care se repetă an de an la slujba de sfințire a 

Agheasmei Mari.

 După oficierea Slujbei de sfințire a Apei celui Mari, părintele paroh a înconjurat biserica și 

i-a stropit cu apă sfinţită pe credincioşii care au aşteptat acest moment.

 La Bobotează, apa se sfinţeşte printr-o dublă 

invocare a Duhului Sfânt, motiv pentru care se numește 

Agheasmă Mare. În restul anului, când apa se sfințește doar 

printr-o unică invocare a Duhului Sfânt, avem Agheasmă 

mică. Se spune că Agheasma Mare este o apă tămăduitoare. 

Ea nu este folosită decât în situații dificile de boli sau probleme grave. Iar noi, când gustăm 

aceasta apă ne sfințim, ne vindecăm de boli sufletești, de patimi, de păcate și ne eliberăm de 

ispitele duhurilor rele. Această apă se păstrează într-un vas curat și se folosește timp de 8 zile în 

fiecare dimineață și se ia înainte de anafură.

Brîndușa Dediu

se poate explica în cuvinte, ci se trăiește într-un mod personal. Mântuitorul își asumă această natură 

umană, firea noastră umană, trece prin botezul pocăinței într-un mod real, fiind afundată în apele 

Iordanului de Sfântul Ioan Botezătorul, arătând că începutul căii către Împărăția lui Dumnezeu începe 

cu această stare intimă și personală de pocăință, pe care apoi Mântuitorul și-o asumă și o 

propovăduiește la începutul misiunii Sale, zicând, împreună cu Sfântul Ioan Botezătorul: «Pocăiți-vă, că 

s-a apropiat Împărăția Cerurilor».”
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Cei ce poartă numele de Ion și Ioana „sunt chemați pe pământ să-l vestească pe Hristos, 

dăruind bucurie celorlalți”

 Ce înseamnă Ioan? Ioan în limba ebraică este un cuvânt compus din două cuvinte: Iahve şi 

Hanan. Iahve înseamnă Dumnezeu, Sfânta Treime, Tatăl, Fiul şi Duhul Sfânt. Hanan în ebraică înseamnă 

milostivire, adică Dumnezeu are milostivire, ne miluieşte. Cel ce poartă acest frumos nume se află sub o 

 „Iubiţi credincioşi şi credincioase, mulţumim Bunului Dumnezeu 

care ne-a ajutat să ajungem astăzi la sărbătoarea Sfântului 

Proroc, Înaintemergătorului şi Botezătorului Ioan. Este o 

sărbătoare deosebit de importantă pentru noi şi pentru neamul 

nostru românesc. Sfântul Ioan Botezătorul pregăteşte calea 

Domnului şi numele său de Ioan îl defineşte.

 „Când el predica în părțile Iordanului cerea celor care veneau 
acolo să se pocăiască în sensul nu doar să regrete păcatul, ci să-și 
schimbe modul de a fi. Sfântul Ioan Botezătorul, de pildă, cerea 
vameșilor să nu impună taxe, impozite, dări mai mari decât este 
permis. De asemenea, spunea soldaților să nu asuprească pe nimeni 
și să se mulțumească cu leafa lor. Totodată, cerea ca aceia care aveau 
mai multe haine să dea și celor care nu au și cei care au mai multe 
bucate să dea și celor care sunt săraci, nevoiași, flămânzi. Această 
predică a lui avea și un caracter social de schimbare a relațiilor dintre 

oameni, de înduhovnicire a vieții” - Preafericitul Părinte Daniel, 

Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

 Ioni și Ioane alături de alți enoriași ai Parohiei „Sfinții Voievozi” din Săvinești au participat 

la Sfânta Liturghie, oficiată de către părintele paroh Petru Munteanu, închinată Sfântului Proroc 

Ioan Botezătorul.

 Sfântul Ioan are trei calităţi sau cel puţin trei denumiri. Este Prooroc, Înaintemergător şi 

Botezător. Sfântul Ioan a fost cel care propovăduia venirea Mântuitorului. El L-a botezat pe 

Domnul nostru Iisus Hristos în râul Iordan. Fără a se teme de autorităţile vremii aceleia, Sfântul 

Ioan a spus mereu adevărul. În cele din urmă a fost întemniţat, apoi tăindu-i-se capul. Este unul 

dintre cei mai importanţi sfinţi din cultul creştin, simbol al adevărului, al lucrării neîntrerupte şi 

al smereniei. Sfântul trăia modest, sărac pe dinafară, dar atât de bogat în inima sa.

 Biserica Ortodoxă a rânduit să celebreze, să-l prăznuiască, să-l pomenească pe Sfântul 

Proroc Ioan, Înaintemergătorul și Botezătorul Domnului la data de 7 ianuarie.

 A doua zi după Sfânta şi dumnezeiasca Arătare, adică Botezul Domnului, Biserica a 

rânduit încă de la început a se prăznui soborul cinstitului şi slăvitului proroc Ioan, 

Înaintemergătorul şi Botezătorul Domnului, căci se cădea a cinsti cu praznic pe cel ce a slujit la 

taina Botezului dumnezeiesc, punând mâna sa pe creștetul Domnului nostru Iisus Hristos.

 La finalul slujbei preotul paroh Petru Munteanu a adresat un 

cuvânt de învăţătură tuturor celor prezenţi la Sfânta 

Liturghie.
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pecete deosebit de frumoasă a Sfântului Ioan Botezătorul, a prorocilor Vechiului Testament şi prin 

cuvântul său se defineşte. Ne întrebăm câteodată de ce ne înconjoară un Vasile, un Dumitru, un Ioan. 

Dar ei se definesc prin numelor lor, numele ne defineşte şi ne cheamă ca o vocaţie să urmăm ceea ce am 

primit prin pecetea botezului.

 Astazi, 7 ianuarie 2023, de Sfântul Ioan Botezătorul, la troița din fața căsuței părintești s-a 

săvârșit slujba de hram la acest minunat lăcaș, ridicat de unicul nostru frate Horciu Ioan Sergiu, de 

mama Lina. Familia noastră, mama Lina, Sergiu, Angelica, Felicia și Liliana vă mulțumim din inimă 

 „Ce să dorim mai mult celor ce poartă acest frumos nume, de Ion 

și de Ioana? Să trăiască chemarea numelui lor, să înțeleagă că ei 

sunt chemați pe pământ să pregătească pe Hristos, dăruind 

bucurie celorlalți.(…) Ne rugăm ca Milostivul Dumnezeu celor ce 

poartă aceste frumoase nume, Iahve Hanan, Iohan, Ioan și Ioana, 

să le dăruiască sănătate, întru toate bună sporire, mulți, fericiți și 

binecuvântați ani. Mulți ani trăiască!”

 Și în fața casei familiei Horciu Lina s-au adunat vecini și prieteni pentru a celebra 

împreună hramul troiței care-l are ca ocrotitor pe Sfântul Ioan Botezătorul.

 „Respect, prețuire și multă admirație pentru părintele nostru scump și drag Petru Munteanu, 

care mereu a fost lângă noi și ne-a învățat să știm cum să ne comportăm în aceasta viață, la bine și la 

greu, și mereu a avut un cuvânt care să ne ajute să trecem peste toate greutățile din viața noastră.

 Astăzi cei ce poartă acest frumos nume de Ioan, înţeleg că ei sunt chemaţi să vestească pe 

Dumnezeu şi să-L prezinte pe Dumnezeu ca fiind o iubire milostivă. Singura definiţie a lui Dumnezeu s-a 

dat astăzi în Sfânta Evanghelie, prin Sfântul Prooroc, Înaintemergătorul şi Botezătorul Ioan. El Îl 

defineşte pe Hristos şi zice «Iată Mielul lui Dumnezeu, Cel care ridică păcatul lumii». Îl defineşte Sfântul 

Ioan pe Hristos ca fiind Cel care prin iubirea Lui iertătoare ridică natura umană din păcat şi din moarte, 

la comuniune cu Dumnezeu. Singura definiţie valabilă este prin cuvântul acestui mare Prooroc, 

Înaintemergător şi Botezător Sfântul Ioan.” 

 În parohia săvineșteană sunt 37 de troițe, ridicate până în prezent, iar două dintre ele îl 

au ca ocrotitor pe Sfântul Ioan Botezătorul. Una dintre ele este ctitorită de familia Florișteanu, 

Florin și Crizantema, iar cea de a doua troiță este ridicată de familia domnlui Ioan Sergiu Horciu, 

împreună cu mama sa, doamna Lina Horciu.

 După oficierea slujbei de hram a troiței construită de către familia Florișteanu, părintele 

Petru Munteanu a adresat un cuvânt de învățătură celor aflați în jurul troiței, amintind că „troița 

este o icoană scoasă din casă și arătată spre închinare tuturor”.

 Cei ce poartă acest frumos nume, Ioan, sunt chemați să îl vestească pe Dumnezeu

 Deși trăim în vremuri caracterizate de consumerism, calculator și internet, de agitația 

cotidiană, sesizăm cu bucurie că la sate se mai păstrează obiceiul de a se construi și sfinți troițe 

la margini de drumuri, la capetele de poduri sau la fântâni.

 Totodată, părintele paroh i-a felicitat pe cei ce poartă 

numele Sfântului Ioan.

 Deși plecată printre străini, peste hotare, doamna Felicia Tănase, una dintre fiicele 

doamnei Lina, a transmis un gând bun celor din comunitatea săvineșteană.
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pentru tot ajutorul, chiar dacă a fost numai sora Angelica acasă, noi toți am fost cu sufletul și cu gândul 

acolo. La mulți ani frățiorul nostru, Bunul Dumnezeu să-ți fie alături și să te binecuvinteze. Cu ajutorul 

celor dragi, astăzi am fost și noi cu sufletul și inima lângă 

voi!”

 La prenume masculine, cele mai întâlnite sunt: Ioan – 447.697, Ionuţ – 361.680, Ion – 

336.421, Ionel – 134.570, apoi Nelu – 20.302, Ivan – 7.482, Jan – 4.491, Ionică – 4.460, Jean – 

3.411 şi Ioniţă – 1.865.

 Aproape două milioane de persoane îl au ca patron spiritual pe Sfântul Ioan Botezătorul, 

potrivit datelor oferite de Direcţia Generală pentru Evidenţa Persoanelor.

 Este vorba despre 1.975.838 de bărbaţi şi femei.

 La femei, numele de botez cele mai cunoscute sunt: Ioana – 390.970, Ionela – 148.141, 

Oana – 72.012, Ionica – 19.241, Nela – 10.783, Ionelia – 6.785, Jana – 4.811, Ionuţa – 582, Onuţa – 

134.

Brîndușa Dediu

 La mulți ani, Ion și Ioana!

 Sfântul Ioan Botezătorul, cel care L-a botezat 

pe Hristos, afirma despre sine: „Nu sunt vrednic, că 

plecându-mă, să-I dezleg cureaua încălțămintei (În 

1, 27). (…) Iată Mielul lui Dumnezeu: Cel ce ridică 

păcatul lumii.” După botezul Domnului în Iordan el 

a spus: „Am văzut Duhul coborându-Se din cer ca un 

porumbel și a rămas peste El. Eu trebuie să mă 

micșorez, iar El trebuie să crească”. Pare nefiresc că 

un om să dorească să se micșoreze, cu scopul că 

aproapele sau să sporească. Firesc îi este omului căzut din har, să dorească a crește și a se 

îmbogăți pe seama și în dauna celorlalți. Semenii trebuie să existe pentru un om căzut în păcat, 

doar să-l admire și să-i slujească.

„Motorul vieții noastre este iubirea. Dacă ai o iubire mare, ai un crez puternic”

 În toate lăcașurile de cult din Patriarhia Română s-a citit duminică, 15 

ianuarie 2023, Pericopa Evanghelică de la Sfântul Evanghelist Luca, capitolul 

 „Evanghelia de astăzi ne arată că omul este cu adevărat om, adică 
ființă rațională și relațională, când este recunoscător lui Dumnezeu și 
oamenilor pentru darurile și binefacerile pe care le primește. Omul credincios 
și demn mulțumește permanent lui Dumnezeu pentru că trăiește în creația lui 
Dumnezeu și o folosește, adică folosește aerul, apa, pământul, căldura 
soarelui și toate cele făcute de Dumnezeu pentru a susține viața umană. Iar 
oamenilor care-l ajută le mulțumește pentru că recunoștința este lumina vieții 
în comuniune de valori spirituale” - Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul 
Bisericii Ortodoxe Române.
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al XVII-lea, versetele de la 12 la 19 care ne prezintă Vindecarea celor zece leproși.

 „Biserica a rânduit în această Duminică o Sfântă Evanghelie deosebit de frumoasă. S-a citit 

astăzi  dintr-o pericopă evanghelică care ne relatează despre o minune a vindecării săvârșite de 

Mântuitorul Hristos.

 În perioada Mântuitorului Iisus Hristos, cu precădere în zona Orientului Mijlociu și a Asiei Mici, 

bântuia o boală înfricoșătoare, numită lepră.

 Lepra era pe vremea aceea boală incurabilă, căreia doctorii nu-i găsiseră nici un leac. 

Lepra devorează trupul, îl putrezeşte încetul cu încetul. Dar pe lângă faptul că este o boală 

foarte grea, e şi molipsitoare. În Ierusalim era lege ca leproşii să fie scoşi afară din cetate. Pentru 

astfel de bolnavi nu existau spitale. Locuiau în locuri izolate, părăsite, în văi ascunse, unde nu 

pătrundea nimeni, ca să nu vină în atingere cu cineva. Orice atingere de ei însemna molipsire şi 

intrarea imediată în aceeaşi soartă blestemată. Lepra era pentru evrei o necurăţie nu numai în 

sens igienic, ci şi în sens ritual, fiind socotită drept o boală nu numai trupească, ci şi sufletească, 

drept urmare a păcatului.

 Meditând asupra fragmentului evanghelic, părintele Petru Munteanu a explicat, în 

cuvântul de învăţătură rostit în Biserica „Sfinții Voievozi” din Săvinești, și a arătat învăţăturile ce 

reies din Evanghelia din această duminică.

 Ca să înțelegem această vindecare, este bine să întoarcem paginile îngălbenite ale istoriei și să 

pășim aievea în vremea de atunci.Bolnavul de lepră, de fapt, așa cum ne spune istoria și patologia 

medicală, putrezea de viu. Pe trupul lui apăreau niște tuberozități, niște umflături la propriu, după care 

pilozitatea care acoperea aceste umflături se albea, părul acela devenea alb, umflătura începea să 

învinețească și carnea să putrezească. Omul putrezea la propriu de viu.Cel ce era afectat de această 

boală cumplită se descompunea într-un mod vizibil și infricoșător.

 Nenorocirea acestei boli era completată și de reacția comunității vizavi de cel afectat de boală. 

Cel afectat, care avea nevoie de mult ajutor și de susținere din partea familiei, trebuia să fie alungat de 

către aceștia. Familia era obligată să-l alunge și să-l trimiă în acele locuri numite leprozerii. Leprozeriile 

erau niște locuri anume marcate și foarte bine poziționate, deoarece erau amplasate  în văi, în niște văi 

care puteau să fie văzute și supravegheate de sus, de pe colină. Și văile sau gropile acestea erau marcate 

cu niște pietroaie foarte mari.

 Leprosul, alungat din familie, era trimis  într-o temniță, pentru că era băgat, efectiv, la pușcăria 

de leproși. Nu avea dreptul să mai iasă de acolo. Dacă cineva ieșea din leprozerie, era omorât cu pietre. 

Pentru că boala era atât de cruntă și înspăimântătoare, oricine vedea un lepros îl putea omorî, făptașul 

era mai  felicitat de comunitate că i-a scăpat de un pericol iminent, leprosul care putea să-i infecteze.

 Printre numeroasele minuni săvârşite de Mântuitorul Hristos, care au reţinut atenţia 

Sfântului Evanghelist Luca, se numără şi cea de astăzi, a vindecării celor zece leproşi.

 La aceste leprozerii, la bornele marcate cu acele pietre mari, veneau rude, prieteni de-ai celui 

bolnav și așezau pe acele pietre mari de hotar, alimente diverse, fructe, legume. Îi chemau apoi, îi 

strigau de departe, se îmbrățișau din priviri, își alinau iubirile și dorul. Bolnavii de lepră își ascundeau 

trupul ciuntit de boală, descompus și greu mirositor cu ajutorul hainelor lor, haine prin care răzbeau, 

pete mari și murdare de sânge și puroi. Ce dramă profundă! Ce durere greu de imaginat trăiau aceste 

familii! Ei bine, leprozeriile acestea erau și locuri unde agresiunea era prezentă. Se întâmplă uneori ca 
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 Înaintând în profunzimea textului Evanghelic duminical, părintele Petru Munteanu a 

explicat ce se întâmpla cu leproșii din acea vreme, precum și dorința celor 10 leproși de a se 

vindeca și de a merge acasă, la cei dragi.

 Cuvântul Mântuitorului este un cuvânt vindecător, sfințitor și călăuzitor. Cuvântul Mântuitorului 

este viața noastră adevărată. Mântuitorul ne zice acest lucru: «Eu sunt Calea, Adevărul și Viața».

 „În contextul dat putem presupune că leproșii au aflat despre Mântuitorul Iisus Hristos de la 

cineva din afara leprozeriei, care le-a povestit că există un învățător, care face minuni, vindecând pe cei 

neputincioși, pe cei bolnavi.

omul, care simte aripa rece și întunecată a morții, sau care simte cum piere sau se descompune, să se 

lupte pentru fiecare fărâmă de viață. Leprozeria era un spațiu agresiv, oamenii se adunau în cete, 

căutau să se susțină, să se poată alimenta, să se poată apăra pentru o vreme. Era o comunitate de 

oameni bolnavi care căutau să supraviețuiască.”

 Presupunem că acest cuvânt al Mântuitorului și mesajul Lui a intrat într-o leprozerie prin cineva 

de afară, o rudă, un prieten bun care s-a adresat unui lepros.

 După cum știm, mesajul Mântuitorului Iisus Hristos este 

provocator. Odată ce auzi cuvântul Mântuitorului Iisus 

Hristos sau te apleci ca să-L cunoști, deschizi Sfânta 

Scriptură sau citești din scrierile Sfinții Părinți, acest mesaj 

te provoacă. Este ca o oglindă care ți se pune în față. 

Degeaba spargi oglinda. Ideea este, provocarea rămâne, 

cum o accepți, depinde de tine. Cuvântul Mântuitorului 

este precum o oglindă care se pune în fața noastră, când 

ne aplecăm să cunoaștem Cuvântul Lui, ne oglindim în 

esența ființei noastre, doar așa și numai așa  putem să urmăm apoi calea cu Hristos.

 Ei bine, aceste cuvinte ale Mântuitorului au intrat într-o leprozerie. Cineva dintre leproși care era 

încă viu în interiorul lui, deoarece purta o iubire mare față de cineva sau față de mai mulți, crezând în 

mesajul Mântuitorului Iisus Hristos, deoarece l-a primit de la cineva drag din afară, a început să caute 

prin leprozerie alți tovarăși care să aibă curajul să iasă din leprozerie, să meargă să-L caute pe 

Mântuitorul Isus Hristos să-i ceară vindecare. Însă discuția de atunci a fost cum este și în zilele noastre. 

Natura umană, astăzi, este la fel ca și atunci. Voci din leprozerie s-au ridicat împotrivă: «Nu ți-e bine, 

unde să ieși din leprozerie? Ieși, te omoară oricine, stai potolit».  Însă cineva a avut un crez. Și să știi că, 

de regulă, Crezul este puternic când iubirea este mare. Motorul vieții noastre este iubirea. Dacă ai o 

iubire mare, ai un crez puternic. Dacă ai un crez puternic, devii incomod, devii suspect pentru cei din jurul 

tău. Însă mai contează lucrul acesta? Pentru că după iubirea ta față de Dumnezeu, după iubirea ta 

pentru semeni și crezul tău devine puternic, poți schimba lucrurile. După cum presupunem, un lepros, cu 

o iubire puternică față de cei de acasă și față de Mântuitorul, înțelegând Cuvântul Lui, a căutat să 

convingă și pe alții să iasă din leprozerie.

 Presupunem că la revărsatul zorilor, pentru că altfel nu aveau cum, au ieșit din leprozerie, cu 

inima bătând puternic, respirând adânc în plămânii lor bolnavi, un aer de libertate. Un lider lepros cu 

încă nouă leproși, care l-au ascultat, le-a spus: «Dacă suntem în grup, ne putem apăra. În caz de ceva, ne 

vom descurca împreună! Să  mergem să-L căutăm pe Mântuitorul!”.
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 Cei zece leproși au părăsit leprozeria la revărsatul zorilor, cu gândul să-L caute pe Hristos! Dar ce 

te faci, că atunci nu erau GPS-uri, nu erau telefoane mobile, nu erau SMS-uri, nu erau informații! Unde 

să-L cauți pe Hristos? Că dacă mergi în față, poate-i în spate, dacă mergi la stânga, poate-i la dreapta! 

Unde să-L găsești pe Domnul Hristos? Ceata celor curajoși, ceata celor zece leproși care a părăsit 

leprozeria, a dovedit un act de mare îndrăzneală!

 Totul este să nu abandonăm întrebările și rugăciunea către Dumnezeu! Au plecat cei zece leproși 

să-L caute pe Hristos și Hristos a plecat să-i caute pe cei zece leproși! În căutarea lor plină de iubire și 

speranță s-au întâlnit. Acești leproși socoteau și știau că Învățătorul trebuie să fie înconjurat de multă 

lume. Cu ce emoție și cu ce fior, cu ce bucurie bolnavii de lepră au strigat către Hristos Domnul: 

«Învățătorule, Doamne, fie-Ți milă de noi! Fie-Ți milă de noi!»

 Ceea ce ei nu știau, însă, era faptul că în momentul în care ei au ieșit din leprozerie să-L caute pe 

Hristos, și Hristos Domnul a început să-i caute pe ei! Pentru că noi comunicăm, mai presus de cuvânt, 

prin rugăciune. Poate ți  s-a întâmplat și ție să cauți ceva sau să fii preocupat de o întrebare și cineva să-

ți dea răspunsul. Să fii frământat de o problemă și cineva să-ți dea soluția. Uite, domnule, cum l-a scos 

Dumnezeu pe omul acela să-mi spună mie, chiar ce-aveam de făcut, să mă lămurească chiar la ceea ce 

nu știam.

 Preotul constata vindecarea în perioada aceea. Și constatând vindecarea, îl integra în 

comunitate pe bolnavul vindecat. «Mergeți și vă arătați preoților», spune Hristos Domnul leproșilor. 

Leproșii nu s-au revoltat, n-au zis: «Doamne, de ce-ți bați joc de noi? Cum să ne arătăm preoților dacă 

noi știm și simțim că suntem bolnavi… Că suntem plini de răni și plini de bube. Cum să ne arătăm 

preoților? Fă-ne ceva, dă-ne ceva, fă un semn, o incantație!». Nu s-au revoltat, ci au luat drumul către 

preoți.

 Ne spune Sfânta Evanghelie că, mergând pe cale, au simțit în trup puterea vindecării, s-au 

însănătoșit … Cuprinși de dor și această iubire față de cei dragi, au alergat, spre casa lor; să le arate celor 

 Dintre cei 10 leproși doar unul și-a arătat iubirea și recunoștința față de Mântuitorul Iisus 

Hristos: „Ne spune Sfânta Evanghelie că Hristos-Domnul le-a zis atât: «Mergeți și vă arătați preoților!» 

De ce i-a trimis la preoți? Pentru că în perioada aceea preotul era și doctor, era și judecător. Multe din 

activitățile de slujire ale comunității de astăzi sunt derivate sau desprinse din slujirea și haina  

preoțească. Mergi la tribunal și vezi un judecător. Să știi că uniforma aceea de slujire s-a desprins din 

slujirea preoțească dintru început. Mergi la doctor, îl vezi în halatul alb. Aceea este tot o slujire 

preoțească.

 Recunoștința este un sentiment pozitiv pe care o persoană o 

simte față de altă persoană atunci când aceasta i-a făcut un 

bine, o favoare sau i-a făcut un dar. Se spune în popor, în 

vorbirea de toate zilele: „Recunoştinţa – floare rară!” – deşi 

n-ar trebui să fie tocmai rară. Ar trebui să fie, dimpotrivă, 

foarte deasă. Să se găsească peste tot. Pentru că 

recunoştinţa ar trebui să fie cel mai firesc sentiment în inimile 

tuturor, ale celor care, într-un fel sau altul, primesc de la 

Dumnezeu sau de la oameni, de la oricine, un bine, un dar, o 

vindecare, o atenţie.
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de acasă că sunt bine și      s-au făcut sănătoși. Au uitat însă de Vindecător! Doar cel care a scos leproșii 

din leprozerie, liderul celor zece, cel care nu dorea doar vindecarea trupului, ci și a sufletului, s-a întors. 

El, leprosul căutător de Hristos, de Fiul Lui Dumnezeu.

 Și noi am ieșit astăzi dintr-o leprozerie ca să venim la biserică, Comunitățile în care noi trăim 

astăzi sunt niște leprozerii imense. Lepra sufletului este boala umanității. Boala aceasta, care atacă și 

mănâncă lumina și pacea sufletului… Suntem ca leproșii de odinioară, doar că lepra s-a mutat înlăuntrul 

nostru. Boala aceasta interioară, ca un întuneric adânc și rece, lucrează unde noi locuim, muncim, 

vorbim, unde ne manifestăm în viața de zi cu zi.

 Leprozeria de odinioară ne înconjoară astăzi. Noi toți, într-un fel sau altul, suntem exilați sau 

constrânși, uneori, să stăm într-o leprozerie. Cauți să ieși de acolo și auzi: «Tu nu ai nicio șansă. Ce vrei»? 

«Să dau și eu un examen». «Du-te măi, acolo se intră cu pile cu tot. Du-te înapoi la leprozerie. Stai 

acolo!» «Vreau și eu». «Nu ai nicio șansă. Îți spun eu cum funcționează lucrurile aici. Nu ieși din 

leprozerie. Vrei să mori? Vrei să pățești ceva? Lumea e rea, stai cu noi aici în leprozerie». «Da vreau să 

merg la biserică». «Ce să cauți la biserică? Te rogi acasă, stai aici cu noi leprozerie. Ai uitat cine ești tu 

într-un alt spațiu»? Să fii ținut într-o stare de rutină, de plictis si moarte, o letargie , o monotonie, o 

disperare. Planul celor ce urăsc Cuvântul Vieții este ca să fii în leprozerie și să nu îți dorești nimic din ce îți 

este de folos, din ce te înalță la condiția si vocația fiimței tale. Aceasta este oferta lumii fără Dumnezeu.

 În continuarea omiliei, părintele Petru Munteanu a vorbit și despre stările care macină 

sufletul, menționând de „lepra sufletului”.

 Drumul în viața noastră fără Cuvântul-Hristos este drumul către nicăieri și către nimic. Ieșirea 

din leprozerie este starea de sărbătoare, ieșirea din comoditate, ieșirea din rutină.

 Cea mai mare nenorocire a ființei noastre este să ne obișnuim cu subterana existentei noastre 

căzute, de leprozerie. Să ne obișnuim în așa măsură încât să nu ne mai dorim o condiție mai bună, să ne 

zidim în propriul beci, propria temniță.

 Soluția este să ieșim din beci și să mergem cu Hristos la Înviere. Neamul nostru a Înviat în Hristos 

și în viața Lui, a mărturisit Învierea. De aceea, în locul unde există o candelă aprinsă, în casa unde există 

un genunchi plecat la rugăciune, o lacrimă smerită, o stare de pocăință, un gând luminos care adună și 

îmbrățișează pe ceilalți și îi înalță spre Dumnezeu, în casa aceea este o ieșire din leprozerie, o șansă a 

vindecării noastre.”

Brîndușa Dediu

 Vine însă Mântuitorul și spune că tu poți totul, că pentru tine S-a întrupat, ca să te ridice pe tine 

la Cer.  Și din nou, ecoul leprosilor se aude la fiecare pas: «N-ai nicio șansă! Ce să cauți? Vrei să te faci de 

rușine?. Stai potolit acasă! Știm noi mai bine! Nu mai ai niciun sens, n-ai nici un rost.» Leprozeria ne 

trage în jos.

 Aceasta este de fapt și căutarea noastră! Prezența noastră aici la biserică este în dorul și foamea 

de Vindecător!

 Avem șansa să ieșim din leprozerie doar când avem o iubire puternică, un crez puternic.

 „Leprosul care s-a întors avea ceva special, ceva ce numai cei care aduna pe alții, îi iubesc pe alții 

mai presus de ființa si viața lor au, de fapt aceasta este devenirea noastă întru ființă. Dobândirea stării 

de fiu al Împărăției .
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 Printre invitați s-a numărat și părintele Petru 

Munteanu, care a oficiat slujba de pomenire pentru cei 

adormiți, precum și profesorul Constantin Vernica, care a susținut o prezentare, având ca temă 

Unirea Principatelor române.

 Unirea Principatelor Române a avut loc la jumătatea secolului al XIX-lea prin unirea 

statelor Moldova și Țara Românească sub numele Principatele Unite ale Moldovei și Țării 

Românești. Procesul unirii, bazat pe puternica apropiere culturală și economică între cele două 

țări, a cunoscut o etapă decisivă, care s-a dovedit a fi ireversibilă, prin alegerea colonelului 

moldovean Alexandru Ioan Cuza ca domnitor al ambelor principate, la 5 ianuarie 1859 în 

Moldova și la 24 ianuarie 1859 în Țara Românească.

 Marți, 24 ianuarie 2023, la Organizația Pensionarilor 

din județul Neamț filiala Piatra Neamț, persoane ale vârstei 

a treia au oferit un model de cum se poate sărbători Ziua 

Unirii Principatelor Române, prin socializare, comerorarea 

celor adormiți întru Domnul, prin a-și oferi timp petrecut 

împreună.

 Procesul a început odată cu adoptarea Regulamentelor Organice între 1831-1832 în 

Muntenia și Moldova, care stipulau necesitatea unificării politice, urmate de acorduri vamale 

între 1833 și 1835 și lichidarea posturilor vamale între cele două țări începând cu 1 ianuarie 

1848, în timpul domniilor lui Mihail Sturdza, respectiv Gheorghe Bibescu. Deznodământul 

războiului Crimeii a stăvilit pentru un timp ambițiile geopolitice ale imperiului rus la Dunărea de 

jos, fără a consolida efectiv imperiul Otoman de care depindeau principatele, ceea ce a creat un 

context favorabil realizării unirii. Votul popular favorabil unirii în ambele țări, rezultat în urma 

unor Adunări ad-hoc în 1857 a dus la Convenția de la Paris din 1858, o înțelegere între Marile 

Puteri, prin care se accepta o uniune mai mult formală între cele două țări, cu guverne diferite și 

cu unele instituții comune. La începutul anului 1859 liderul unionist moldovean Alexandru Ioan 

Cuza a fost ales ca domnitor al Moldovei și Țării Românești, act care a adus cele două state într-

o uniune personală. În 1862, cu ajutorul unioniștilor din cele două țări, Cuza a unificat 

Parlamentul și Guvernul, realizând unirea politică. După înlăturarea sa de la putere în 1866, 

unirea a fost consolidată de succesorul său, principele Carol de Hohenzollern-Sigmaringen, iar 

constituția adoptată în acel an a denumit noul stat 

România.

 Întâlnirea a continuat cu un mic program artistic, 

în cadrul căruia „bunicii nemțeni” au interpretat cântece 

dedicate zilei Unirii, dintre care menționăm: Hai să-

ntindem hora mare și vă redăm versurile:

 „Hai să-ntindem hora mare, mai aici și mai colea,

Ziua Unirii, sărbătorită de Organizația Pensionarilor din Piatra Neamț
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 Și pe câmp de bătalie vom lupta nebiruiți.

 Moartea-i sfântă dacă soarta, ne va-ncorona cu flori.

 Frații noștrii ne vor plânge, țara nu ne va uita.

 Mai aproape de hotare, ca să trecem granița.

 Mai aproape de hotare, până-n Basarabia.

 Noi suntem ai României, noi suntem și frați uniți,

 Nu ne-spaimântează moartea, noi suntem nemuritori,

 Pentru un picurel de sânge, nu ne vom înspaimânta,

 Așa este tot românul, de când este pe pământ,

 A luptat pentru dreptate și pentru pământul sfânt.

 A luptat pentru unire și pentru pământul sfânt.”

 Asociația pensionarilor s-a înființat în anul 

1990 din dorința de a susține vârstnicii 

nemțeni, pentu că, după cum a menționat 

doamna președintă Marcela Putilă, „după o 

viață de muncă meritau și ei un loc al lor, să aibă și 

ei o siguranță că cineva îi reprezintă la Guvern, dar 

și pentru a le sprijini în rezolvarea problemele 

legate de pensii și chiar de sănătate. De-a lungul 

timpului, mulți au rămas singuri, iar aici ne 

întâlnim pentru a socializa, jucăm șah, remi, facem 

excursii, sărbătorim zilele de naștere, sărbătorim și Ziua Femeii, 1 octombrie– ziua pensionarilor.”

 La finalul întâlnirii, părintele Munteanu a adresat mulțumiri celor prezenți pentru 

invitația primită, menționând:

 „Vă mulțumesc pentru invitația pe care mi-ați adresat-o ca să particip la frumosul eveniment 

organizat de către dumneavoastră!

 M-am simțit aici ca acasă, spun aceasta deoarece atunci când suntem în acelasi duh de 

rugăciune, în aceeași stare frumoasă de comuniune și dialog, ne simțim foarte bine cu toții. Astăzi, aici, 

am întâlnit nu niște pensionari obosiți și întristați, ci niște tineri. Spun acest lucru, deoarece bătrânețea, 

ca de altfel și tinerețea, nu ține de vârsta biologică, ci ea ne reprezintă starea noastră interioară.

Brîndușa Dediu

 În viața de până acum, am întâlnit tineri bătrâni și am întâlnit și bătrâni tineri.

 Tinerețea se exprimă prin prospețimea sufletului, bucuria mărturisită că Dumnezeu ne iubește și 

ne dăruiește cu milostivire ziua de astăzi, zi în care avem posibilitatea să ne împărtășim unii altora stări 

de bine și de frumos.”

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023

72



Sărbătoriții lunii ianuarie celebrați la Centrul de zi pentru persoane vârstnice

 Rând pe rând, aniversații lunii ianuarie și-au manifestat recunoștința pentru acest 

eveniment dedicat lor, doamna Vasîlca Tincuța aprecind faptul că acum, la vârsta pensionării, își 

serbează ziua într-un nou colectiv.

 Invitați pentru a desfășura diferite activități în 

cadrul centrului, „bunicii săvineșteni” au avut parte de 

această surpriză, atât sărbătoriții, cât și ceilalți participanți 

la eveniment.

 Începând cu luna ianuarie a.c. beneficiarii centrului 

vor fi sărbătoriţi lunar, cu prilejul zilei de naştere, fiind o 

activitate de suflet, pe care dorim să o putem continua lună 

de lună.

 Luată prin surprindere și vizibil emoționată, 

doamna Roibu Maria, fost cadru didactic al Școlii Vechi, a 

adresat un cuvânt de mulțumire tuturor celor care au făcut 

posibil acest eveniment, menționând, în glumă: „Copii, 

liniște!”, stârnind zâmbete pe chipurile celor trecuți de 65 de ani.

 „Este o surpriză frumoasă, pentru care vă mulțumesc. Nici nu mi-am închipuit că voi găsi o 

atmosferă atât de caldă, atât de primitoare, aici, la Centru. Vă rog, ca lunile viitoare să îmi permiteți să 

contribui și eu la aceste aniversări. Surpriză, surpriză, dar eu vreau să ajut”, a opiniat doamna Roibu 

Maria.

 „Nu am cuvinte, sunt uimit de cum este aici, este multă ospitalitate și toată lumea zâmbește, vă 

 Celebrații lunii ianuarie au fost: doamna Roibu Maria, doamna Vasîlcă Tincuța, doamna 

Pârjoleanu Elena, domnul Sandu Ion, domnul Plăcintă Gheorghe, domnul Sandu Vasile și 

domnul Teodorescu Ion.

 „Sunt foarte emoționată, pentru că până în momentul de față știam că mi-am aniversat ziua de 

naștere la serviciu, mai înainte, când eram la școală, la fel, sărbătoream cu colegii, cu mult entuziasm. 

După ce am ieșit la pensie sărbătorim în familie, dar astăzi am avut parte de o surpriză deosebită, 

pentru care vă mulțumesc mult. Nu m-am așteptat, chiar a fost o surpriză extraordinară, mai ales că 

sunt prezente atâtea persoane.”

 Venit pentru prima dată la Centrul de zi pentru persoane vârstnice, domnul Sandu Ion a 

remarcat faptul că Școala Veche, după cum o cunosc sătenii, este un spațiu ospitalier, oferă multe 

surprize și-i felicită pe toți cei implicați în acest proiect.

 Marti, 31 ianuarie 2023, a fost mare sărbătoare la 

Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul 

Milostiv” al Parohiei „Sf. Voievozi” Săvinești.

 Astfel, cei născuți în luna ianuarie și-au serbat ziua de 

naștere, au fost răsfăţaţi cu tort, li s-a cântat „La mulţi ani!” 

şi toţi cei din jur le-au urat cele bune.
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 „A venit și ziua în care să vin aici, la centru. Tot îmi spuneam «mâine», «mâine», iar acum mă 

bucur că am făcut acest pas. Mare mi-a fost plăcerea să intru în contact cu persoane cunoscute sau mai 

puțin cunoscute de mine. Vă mulțumesc mult și vă doresc mult succes.”

Brîndușa Dediu

 Anii trec, indiferent dacă ne dorim sau nu, dar 

important este să fim recunoscători pentru toate 

darurile primite de-a lungul vieții, de la Dumnezeu și să-I 

mulțumim pentru fiecare zi din viața noastră.

felicit și vă doresc mult succes. Sunt plăcut surprins de ceea ce am găsit aici. O să mai vin”, a conchis 

domnul Sandu Ion.

 De asemenea, doamna Pârjoleanu Elena, pășind pentru prima dată pragul Centrului de 

zi și neștiind că va fi aniversată împreună cu toți cei născuți în luna ianuarie, și-a manifestat 

recunoștința față de organizatorii acestui eveniment.

 Pe această cale, le dorim tuturor sărbătoriților lunii 

ianuarie multă sănătate și cât mai multe bucurii.

„Dacă vrem să fim cu adevărat fericiți, trebuie să fim ai lui Hristos, să iubim, să iertăm 

repede”

 „Sărbătoarea Întâmpinarea Domnului este un prilej ca 
noi să conștientizăm adevărul că toată viața noastră suntem 
chemați, ca si dreptul Simeon, să primim și să întâmpinăm pe 
Hristos în sufletul și viața noastră. Această întâmpinare se 
face mai ales când ascultăm cuvântul Evangheliei, când ne 
împărtășim cu Sfânta Euharistie, când primim preotul care 
binecuvântează casa, când săvârșim faptele bune în numele 

lui Hristos”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii 

Ortodoxe Române.

 La data de 2 februarie, la 40 de zile de la nașterea lui 

Iisus Hristos, este prăznuită Întâmpinarea Domnului sau Stratenia. Pe 2 februarie, conform 

tradiției, Mântuitorul a fost dus la Templu de Fecioara Maria și dreptul Iosif pentru împlinirea 

Legii, care prevede ca orice întâi născut de parte bărbătească să fie dedicat lui Dumnezeu în a 

40-a zi de la naștere.

 Zi de sărbătoare și în Parohia „Sfinții Voievozi” din Săvinești. Chiar de la primele ore ale 

dimineții, credincioșii și-au îndreptat pașii către sfânt lăcașul de cult. Ei au participat la Sfânta 

Liturghie oficiată de către părintele paroh Petru Munteanu, avându-l alături pe părinte Ilarion 

de la Mănăstirea Petru Vodă.

 După citirea pericopei evanghelice, părintele Ilarion a adresat un cuvânt de învățătură 
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 În continuare, expunând omilia la praznicul 

Întâmpinării Domnului, părintele Ilarion a transmis 

că bătrânul Simeon și prorocița Ana sunt exemple 

de persoane care au conștientizat că drumul spre 

Împărăția Cerurilor necesită o stare de permanentă 

veghe și rugăciune.

 Făcând referire la Evanghelia citită astăzi la Sfânta Liturghie, părintele de la Mănăstirea 

Petru Vodă a transmis că dreptul Simeon prevestește momente din viața Mântuitorului Iisus 

Hristos privind misiunea Sa în interiorul poporului ales.

 „Dreptul Simeon este unul din cei 70 de învățați care au fost rânduiți să traducă Sfânta 

Evanghelie din limba ebraică în limba greacă. Și în momentul când a tradus cartea proorocului Isaia, 

unde scria la capitolul 7, versetul 14 „Iată, Fecioara va lua în pântece”, el, cu îndoială în suflet, nu putea 

să înțeleagă cum ar putea o fecioară să ia în pântec și să nască, fără relații trupești. Și din acest motiv 

ștergea cuvântul Fecioară și spunea tânără: „Iată, tânăra va lua în pântece”.

numeroşilor credincioşi prezenţi în biserica săvineșteană.

 Și a făcut acest lucru de trei ori, adică a șters o dată, iar a doua zi dimineață a găsit din nou scris 

„Iată, Fecioara va lua în pântece”, a  mai șters o dată și a scris „Iată, tânără”, iar a doua zi dimineața, 

iarăși a găsit scris „Iată, Fecioara va lua în pântece”. Și a treia oară la fel. Și pentru că încă se îndoia, în 

fața lui a apărut un înger și i-a spus că nu va vedea moartea până când nu va vedea, nu va avea în 

brațele sale pe Cel făgăduit, pe Fiul lui Dumnezeu, pe Mântuitorul nostru. Și așa a și fost, pentru că 

dreptul Simeon a trăit mulți ani până când, în ziua de astăzi, îl primește  la Templu pe Mântuitorul 

Hristos. Si de aceea el spune: „Acum liberează pe robul Tău, Stăpâne, după cuvântul Tău, în pace”. 

Acum se pregătea să meargă la viața cea veșnică, după ce a văzut făgăduința în brațele Sale, adică pe 

Mântuitorul Hristos.”

 „Mântuitorul Hristos este Cel care ne eliberează, este Cel 

care ne dă sens, este Cel care ne dă viață, este Cel care 

îmbogățește viața noastră. Este Cel care și către Care 

trebuie să tindem, începând de aici și să mergem în 

veșnicie. Parcă, în vremurile noastre trăim din ce în ce 

mai mult trupește si uităm de veșnicie. Ne luăm foarte mult cu grijile vieții de zi cu zi și nu ne mai rugăm 

cât trebuie, nu ne mai rugăm înaintea lui Dumnezeu în fiecare clipă și scădem în lucrarea virtuților. 

Păcatul ne împresoară din toate părțile. Vedem că virtutea nu mai este pusă la rang înalt, cum ar 

trebui, ci mai degrabă păcatul, și mai degrabă vedem aceasta în rândul tinerilor, care ei nu mai au 

valori, ei nu mai au modele si dacă ei nu le mai au, să știți că acest lucru nu poate fi bineplăcut lui 

Dumnezeu. Și de aceea, noi, cei din Biserică, suntem datori să sporim rugăciunea mereu, să le fim 

modele tinerilor, să fim în Biserică cât mai des, să ne rugăm pentru întreaga lume. Orice vremuri grele 

ar veni, Dumnezeu nu ne va părăsi. El este alături de noi, este acum în mijlocul nostru, ne vede, știe ce 

facem, știe ce gândim, vrea să fim din ce în ce mai aproape de El. Dreptul Simeon s-a rugat o viață 

întreagă lui Dumnezeu, pentru că de aceea era și drept și sfânt. De aceea, îl numește Sfânta Evanghelie 

Sfânt, pentru că avea viață curată, o viață bineplăcută lui Dumnezeu, o viață care în vremurile noastre 
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 Sfânta Proorociță Ana este 
o femeie și un model de 
femeie cu viață foarte curată, 
o femeie care și-a dat seama 
că sensul vieții omului se 
î m p l i n e ș t e  d o a r  î n  
Dumnezeu. Chiar dacă a trăit 
cu bărbatul ei o perioadă de 
timp, restul vieții sale și l-a 
dăruit  Templului  ș i  lui  

Dumnezeu. Ea se ruga neîncetat. Vorbea cu oamenii despre Dumnezeu, când aceștia veneau la Templu 
și petrecea mai toată ziua în Casa Domnului, pentru că acolo se simțea bine, acolo se simțea acasă, 
acolo simțea harul și bucuria lui Dumnezeu, pentru că Dumnezeu îi bucura inima. Bucuria din sufletele 
noastre este darul lui Dumnezeu, dacă omul știe să conlucreze cu Dumnezeu în viața sa, pentru că omul 
fără Dumnezeu este un om foarte slab și dacă nu vom vedea acestea și dacă nu ne vom recunoaște 
neputințele și vom trăi în tot felul de stări de îngâmfare, sau părere de sine, sau mândrie, că acesta ne 
atacă din toate părțile sau desfrânări, sau invidii, sau ură, sau răutățile dintre noi, acestea toate 
alungă harul lui Dumnezeu din viața noastră și ne fac total nefericiți. Dacă vrem să fim cu adevărat 
fericiți, trebuie să fim ai lui Hristos, să iubim, să iertăm repede, să ducem o viață curată, să ne rugăm 

cât mai mult.”

 Generalizată la Constantinopol și, de acolo, 

în toată lumea creștină, această sărbătoare a avut un impact deosebit în mediul slav. Prin 

această filieră, multe biserici din Țările Române construite în secolele XVI-XVII au primit drept 

hram sărbătorea Întâmpinării Domnului, popularizată drept „Stratenia”.

  „Stratenia”, numire liturgică din slavona 

veche (â „întâlnire”, „întâmpinare”), este una 

dintre cele mai importante și vechi sărbători 

creștine. De origine ierusalimiteană, despre 

sărbătoarea Întâmpinării Domnului ne 

vorbea încă din secolul al V-lea pelerina 

apuseană Egeria care a notat în jurnalul său 

de călătorie că la Ierusalim Întâmpinarea 

Domnului „se sărbătorea cu aceeași bucurie 

ca Paștele”.

Brîndușa Dediu

parcă este disprețuită și nu mai este socoită la rang de sfințenie. Dar vedeți că omul Îl poate primi pe 

Dumnezeu doar în starea de curăție și în stare de sfințenie. Altfel nu suntem vrednici de El si nu-L putem 

primi. Si mai mult decât atât, dacă nu Îl primim în viața noastră, chiar noi suntem nefericiți. Fără 

Dumnezeu, omul este nefericit.

 „Stratenia se sărbătorea cu aceeași 

bucurie ca Paștele”
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Cercul de creație al Centrului de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” 

prinde contur

 Despre timp liber menționăm și noi astăzi, 7 februarie 2023, pentru că s-a strigat 

adunarea la centru de zi. Frigul și zăpada nu i-a oprit să vină la Școala Veche și să lucreze în 

cadrul cercului de creație mărțișoare, brățări, metaniere, iar doamnele cu mai multă 

îndemânare au luat croșetul în mână și au realizat diferite 

ornamente croșetate.

 Atmosfera caldă, primitoare, le conferă „bunicilor 

săvineșteni” sentimentul de apartanență, se simt 

recunoscători pentru acest spațiu, unde se întâlnesc, 

deapănă amintiri, își povestesc, atât necazul, cât și bucuria.

 La începutul lunii noiembrie 2022, în comuna 

Săvinești, s-a deschis Centrul de zi pentru persoane 

vârstnice „Samariteanul Milostiv”. Activitățile din cadrul 

centrului sunt derulate de furnizorul de servicii sociale 

Parohia „Sf. Voievozi” și are ca beneficiari persoanele 

trecute de vârsta de 65 de ani, cu domiciliul în Săvinești.

 Săvineștenii știu cum să se bucure de tot ce oferă 

natura, de timpul rămas, de compania oamenilor. Trăiesc 

fără să se întristeze, se bucură și de ploaie, și de zăpadă, și 

de soare, și de vânt. Toate capriciile naturii pentru ei sunt 

binecuvântări, sunt dar de la Dumnezeu.

 „Mă simt foarte bine aici, activitățile sunt diverse, ceea ce ne 

mobilizează să ieșim din casă, să socializăm, să schimbăm mediul. 

Englezii au ceaiul de la ora 5, noi, săvineștenii, avem ceaiul de la 

ora 2.(râde)”, a opiniat doamna Maria Măriuța.

 „Lumea este foarte curioasă, să vină, să vadă ce se întâmplă aici. 

Sunt multe activități, ați văzut că venim mai devreme de ora 

stabilită, pentru că ne place aici. În această perioadă suntem 

implicați în activitatea asta de creație, facem mărțișoare, brățări și venim, chiar dacă vremea e cam 

 Încet-încet, Centrul de zi își croiește drum în viața 

comunității săvineștene, adunând în jurul lui din ce în ce 

mai multe persoane aflate la vârsta senectuții, oferindu-le 

acestora diverse activități de petrecere a timpului liber, pe lângă cele de întreținere și 

recuperare funcțională.

 Cercul de creație s-a înființat din dorința doamnelor înscrise în cadrul centrului, de a 

lucra produse realizate manual și de a reuși să le vândă. Cu 

fondurile strânse se urmărește a se suporta parte din 

cheltuielile excursiilor mult așteptate.
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rece, dar ieșim din casă, respirăm aerul curat, iar aici, socializăm, zâmbim, ceea ce e foarte bine.”, a 

subliniat doamna Marcu Augustina.

 Pentru beneficiarii Centrului de zi pentru persoane vârstnice Samariteanul Milostiv din 

Săvinești sănătatea este o prioritate, astfel, prin activitățile centrului dorim să acordăm atenție 

testării sănătății. Astfel, organizăm pentru ei, în zilele de 13 și 14 februarie, consultații 

oftalmologice gratuite.

 Sănătatea pentru toți este esențială pentru a face față provocărilor de astăzi și a garanta 

siguranța de mâine.

 Sănătatea este o comoară inestimabilă, pe care mulți dintre noi o prețuim doar atunci 

când e pusă în pericol de mediul stresant în care trăim și de obiceiurile nesănătoase căpătate 

de-a lungul anilor.

File de poveste – Varvara Dumitrache

 Ea era cea care de obicei le aducea scrisorile, pensia, 

facturile la telefoane, lumină sau gaz, abonamentele la ziare. 

Era bună ca pâinea caldă, omul pe care cei din jur s-au învăţat 

să se bizuie. Care nu a întârziat să le aducă bruma de bani de 

Sărbători, chiar dacă a înotat în nămeţi, care mereu a avut o 

vorbă bună ca să-i lumineze celui de alături ziua, când i se 

înnegrea totul în faţa ochilor, văzând pe factură cât s-a mai 

scumpit energia electrică sau gazul.

 Poștașul sau factor poștal este persoana care îndeplinește rolul de 

mesager între un emițător și un receptor, livrând corespondență sau 

pachete. În vechime poștașii erau cunoscuți în unele locuri ca emisari. 

Ei erau oameni care străbăteau călare distanțe lungi pentru a 

transporta mesaje sub formă de scrisori. În prezent poștașii folosesc 

alte mijloace de transport, în special, bicicleta.

 Timp de 28 de ani, a străbătut aproape zilnic zeci de kilometri, pe 

razele ucigătoare ale soarelui, sau pe viscol şi zăpadă până la 

streaşină. De venirea sa a depins viaţa a sute de familii din Satul 

Săvinești şi bunul mers a câtorva societăţi comerciale aflate în zonă.

 Zilnic a trecut pragul a zeci, poate sute de locuinţe, împărtăşind, aşa 

cum e viaţa, şi bucurii şi necazuri, cu oamenii care au depins de ea, 

care au considerat-o cumva ca făcând parte din familie.

 Poză din arhiva personală

 Născută la data de 14 decembrie 1954, în satul Dumbrava Deal, comuna Săvinești, fiica 

 Poză din arhiva personală a familiei Dumitrache

Factorul poştal de la Săvinești, Varvara Dumitrache, nu a avut o viaţă ca a personajelor dintr-un 

roman, însă, după ce a lăsat geanta grea de poştaş în cui, ieşind la pensie în anul 2009, multă 

lume i-a dus lipsa.
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 Poză din arhiva personală

lui Vasile și Elena Cumpăt, Varvara Dumitrache a avut o meserie care nu se potrivește celor 

cărora nu le place să facă mișcare, sau să se trezească prea dimineață și să alerge mai toată ziua 

cu geanta de poștaș pe umăr.

 Familia doamnei Varvara a fost înzestrată de 

Dumnezeu cu trei fete, Monica, Violeta și Andreea chiar 

dacă soțul, domnul Vasile, și-ar fi dorit și un băiat. Astăzi, 

bucuria le este încununată de cei doi nepoți, Antonio, în 

vârstă de 23 de ani și Aretti, o copilă jucăușă și veselă de 

doar 4 anișori.

 „Nu pot spune că a fost ușor, 28 de ani să mergi zilnic cu geanta pe umăr, nu e simplu. Această 
meserie implică multă responsabilitate, trebuia să fim foarte fideli, în primul rând. În schimb, pentru 
mine a fost plăcut, întâlneam zilnic oameni, schimbam o vorbă cu ei, nu poți să pleci de la casa omului 
fără să-l întrebi ce mai face. Îmi amintesc de prima mea bicicletă, de care mă ajutam, dar mai avea și 
câte o pană la cauciuc și o lăsam la prima casă unde se întâmpla și spuneam: lasă ca vin după ea, și-mi 
continuam drumul pe jos, mai mergeam și prin zăpadă, dar știam că oamenii mă așteaptă. Era foarte 
mult de lucru. Au fost mulți cu scrisori, felicitări, ziare, multe, pensionari mai puțintei, dar a fost 
acceptabil. În schimb, cel mai mare avantaj pe care l-am avut era faptul că puteam trece pe acasă, 
mâncam acasă, verificam și fetele, vedeam ce fac, ce nu fac. Chiar dacă că pierdeam o jumătate de oră, 
după aceea tot eu o recuperam.”

 

 Obișnuită o viață întreagă să deschidă ușile caselor, și acum, doamna Varvara, 

neobosită, trece pragul Centrului de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv”, de 

multe ori să ne întrebe ce facem, dacă suntem bine. E prezentă la mai toate activitățile derulate 

în cadrul centrului și de fiecare dată are o vorbă de bine pentru ceilalți.

 Există o vorbă care spune că „poștașul sună de două ori la ușă”, așa își amintește și 

Varvara, poștărița săvineșteană. Cel puțin o dată pe lună era cea mai așteptată persoană, pentru 

că Varvara Dumitrache era omul care aduce și vești bune, și vești rele, dar mai ales pensia.

 Își amintește cu nostalgie de anii copilăriei și ai 

tinereții, spunând că: „Am avut o copilărie fericită, chiar dacă 
erau vremurile acelea, la noi se păstrau tradițiile. 

Împodobeam bradul în casă, lemnele trosneau în sobă, iar eu și sora mea eram așa  fericite. Țin minte, 
se puneau bomboane în brad, ca și acum, dar desfăceam ambalajul, mâncam bomboana și puneam 
mămăligă în loc. Și tata se mira că nu am terminat bomboanele din brad, iar când venea vremea să 
scoatem bradul afară, să-l despodobim, toată lumea se amuza de mămăliga frumos ambalată (râde). 
Am trăit vremuri frumoase.”

Brîndușa Dediu

 Îi dorim sănătate, și cât mai mulți ani alături de cei dragi, precum și alături de „colegii” de 

la Centrul de zi.
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File de poveste – Aurica Blaga

Foto din arhiva personală a familiei Blaga

 Fiecare persoană vârstnică poartă pe umeri amintiri, povești 

de viață presărate cu stropi de râsete, lacrimi, dar în care se 

adună, precum coroana unui copac, toată existența lor și 

reprezintă ceea ce sunt ei acum.  

 Foto din arhiva personală

 „Duca era prieten cu 

fratele meu mai mare Ionel, au mers în armată împreună, trei ani 

era armata, la mină. Înainte de a pleca, a pus ochii pe mine, 

copilă fiind, și de fiecare dată când venea acasă, găsea motive să 

vină la noi. Ne-am căsătorit în octombrie 1959, la câteva luni de 

la logodnă. Știți, pe vremea aceea, fetele logodite purtau 

coroniță, în fiecare duminică, când mergeau prin sat. O purtai de 

la logodnă până avea loc cununia religioasă. Așa se știa că acea 

 „Chiar dacă am fost singura fată la părinți, nu am fost răsfățată, așa cum poate s-ar crede. Am 

avut o copilărie desul de încercată, pentru că am prins vremurile în care seara stăteai la lampă ca să mai 

poți face câte ceva, dar o dată cu construcția uzinei a venit și lumina în sat. Am lucrat la uzină din anul 

1971 până am ieșit la pensie, în anul 1992. În primele șase luni lucrate acolo am făcut un fel de ucenicie, 

dacă pot să spun așa. Era o angajată care explica celor noi veniți procesul tehnologic, după care erai 

preluat de un maistru care îți arăta partea practică și trebuia să te apuci de lucru. Când am ieșit la 

pensie, făceam parte din compartimentul de cercetări.”

 Amintirile sunt curcubeul pe care-l zărim la bătrânețe. Culorile sunt adunate pe măsură 

ce înaintăm, unii mai grăbiți și alții cu pas domol, pe cărările din labirintul vieții. Cum ar arăta o 

viață fără amintiri? Probabil ca un tablou sumbru, desenat doar în alb și negru, fără a cunoaște 

frumusețea zâmbetului, prietenia, pasiunea, zbuciumul vieții.

 „Omul trăiește de două ori, prima dată în realitate și a doua oară în 

amintire” - Honore de Balzac.

 Foto din arhiva personală

 În luna lui cuptor, în anul 1941, familia Herescu Zaharia și Elena a 

fost binecuvântată cu încă un prunc, Aurica, singura fată dintre cei șase 

copii ai familiei. Este săvineșteancă din moși-strămoși, aici s-a născut, 

crescut, căsătorit și aici a rămas.

 Cu părul nins, ochii blânzi, dar plini de „ștrengărie”, mereu 

glumeață, pășește pragul Centrului de zi pentru persoane vârstnice 

doamna Aurica Blaga, mamă a trei copii, înzestrată cu cinci nepoți, iar 

bucuria vieții este încununată de doi strănepoți.

 Doamna Aurica își amintește cu drag de anii tinereții, de 

perioada în care și-a cunoscut soțul, pe domnul Dumitru Blaga, 

sau Duca, cum îi spuneau cei apropiați.
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 Foto din arhiva personală

 Între logodnă și cununia religioasă, în tot acest timp, la casa miresei avea loc o adevărată 

desfăşurare de forţe. Fata avea obligaţia să se îngrijească de cămaşa albă a mirelui, dar şi de 

rochia ei, ambele cusute la croitoreasă. Apoi trebuia să se îngrijească de ştergare albe pe care 

trebuia să le ofere părinţilor, naşilor, rudelor apropiate, prietenilor. Straiele de nuntă erau 

speciale – ca şi astăzi dealtfel – şi nu erau purtate decât în ziua căsătoriei, ulterior erau păstrate 

în lada de zestre.

fată urmează să se mărite.”

Nunta tradiţională românească dura mai ceva ca în poveşti. Odată anunţată veste că doi tineri 

s-au înţeles să formeze un cuplu, fiecare membru al comunităţii îşi lua rolul în serios.

 Primul pas, cererea în căsătorie (peţitul) fără de care nunta nu se putea finaliza. Era de 

datoria mirelui să-şi găsească cei mai destoinici bărbaţi din localitate, oameni bine văzuţi, dar 

mai ales pricepuţi în ale vorbelor.

 Astăzi, nunta în România urbană şi rurală deopotrivă 

înseamnă reguli şi obligaţii impuse de tradiţii care nu 

ne aparţin, împrumutate multe dintre ele de peste 

hotare, dar acum 70 de ani căsătoria dintre doi tineri 

reprezenta cel mai fericit moment la care participa 

toată suflarea comunităţii.

 Acum 60 sau 70 de ani, căsătoria dintre doi tineri 

angrena tot satul. Absenţa de la marea masă atrăgea 

de la sine oprobriu general, iar respectivul nu mai 

avea zile bune în comunitate.

 Foto arhiva personală

 Așa a fost și la nunta doamnei Aurica Blaga, nunta a 

început de sâmbătă seara și a continuat până luni seara. 

Sâmbăta seara, mireasa, împreună cu familia și prieteni, 

mergea acasă la mire, unde se organiza o mica petrecere, 

iar duminica dimineață, mirii erau conduși în horă de 

vornicul satului, adunând în jurul lor mai toți consătenii 

prezenți, care asistau la „iertăciune”.

 „Cei doi miri rostesc o „iertăciune” îngenunchiați în fața 

părinților pentru a primi binecuvântarea lor. Se așeza o bancă 

lungă în curtea mirelui, pe care stăteau părinții noștri, iar noi ne-am așezat în genunchi și am cerut 

iertare. Asta se întâmpla duminică dimineața, după care mergeam la biserică, pentru cununia 

religioasă. Nașii noștri, familia Răducu Gheorghe și Elena, au stat cu noi și lângă noi în toate aceste zile. 

Pe atunci, nașilor li se făceau cadou ștergare mari, cusute manual, pe care le purtau în jurul gâtului în 

toate zilele de nuntă. Duminica după-amiaza începea petrecerea, iar pragul casei era trecut de aproape 

toată comunitatea, veneau rând pe rând, serveau un pahar de vin, o felie de cozonac, dansau o horă, 

două după care plecau și veneau alți nuntași și tot așa până seara. Se făcea o pauză, pentru odihnă, 

până luni, la prânz, când iarăși începea horele și veneau musafiri. Eee, ce vremuri, acum…e multă 
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 Acum, se bucură de nepoții și strănepoții dumneai, își găsește timp să treacă pragul 

Centrului de zi, este o fire activă și implicată în activitățile centrului. Nu și-a pierdut simțul 

umorului și asta-I dorim și noi, viață lungă și sănătoasă alături de cei dragi, precum și de 

„colegii” de la centrul de zi.

Brîndușa Dediu

risipă.”

 56 de ani a durat căsnicia doamnei Aurica, în anul 2015 soțul Duca a trecut la cele 

veșnice, dar ea nu a uitat niciun moment petrecut alături de el.

File de poveste – Maria Baluș

 Născută la data de 6 februarie 1943, doamna Maria 

Baluș a fost fiica cea mare a familiei Chele Ion și Elena și 

a avut o viață plină de încercări, pe care, poate, mulți 

oameni nu ar fi reușit să le depășească. Poartă pe 

umerii săi mai multe povești, adunate într-o viață.

 Părinții doamnei Maria Baluș

 Din timpul celui de-Al Doilea Război Mondial ne-au rămas 

nenumărate mărturii. Oameni din toate categoriile sociale, 

implicați activ sau pasiv în război, au ținut jurnale în acele vremuri 

sau și-au scris memoriile după 1945 pentru a nu uita – și a nu-i 

lăsa pe alții să uite – lucrurile teribile la care au fost martori. Aceste 

mărturii vii, profund umane, ne aduc aminte că războiul n-a fost 

doar unul al strategiilor, al armelor masive sau al marilor generali 

de armată. Fiecare om, soldat sau civil, a suferit în acel război și 

viața i-a fost profund schimbată; ca să nu mai spunem că milioane 

de oameni și-au pierdut și viața.

 În vara lui 1946 au fost înregistrate temperaturi 

record, ziarele vremii consemnând că termometrele 

arătau şi 61 de grade Celsius, la umbră. Pământul era 

pârjolit şi toată recolta pusă la pământ.

 În anii 1946 şi 1947, populaţia României, şi mai cu seamă 

cea din regiunile Moldovei și Munteniei s-a confruntat cu situaţia 

dramatică a crizei de alimente şi a foametei. Seceta şi lipsa 

alimentelor au dus la disperare şi dezumanizare, la moarte,

Foto din arhiva personală, doamna Maria Baluș în stânga imaginii

 Acestea au fost determinate de verile extrem de secetoase, dar şi de livrările însemnate 

pentru întreţinerea armatei sovietice şi pentru îndeplinirea condiţiilor Convenţiei de armistiţiu 

din 12 septembrie 1944, care consfinţea ieşirea României din războiul împotriva Naţiunilor 

Unite şi continuarea războiului alături de Puterile Aliate împotriva Germaniei.
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 A fost cumplit pe vremea, foarte foarte greu. Trei ani nu am avut nici o recoltă, nici fructe nici 
legume, nimic. Unul dintre vecini avea stână și ne dădea zer cu mămăligă. Dar era considerată una 
dintre cele mai bune mâncăruri. Că în perioada aia nici măcar mămăligă nu era.

 Un prim episod de secetă s-a înregistrat încă din vara 

anului 1945, fiind afectate regiunile sudice şi răsăritene ale 

României. În vara anului 1946, Muntenia şi Moldova sunt 

bântuite de o mare secetă, cu consecinţe dezastruoase 

asupra recoltei. Lipsa alimentelor a dus la o creştere rapidă a 

preţurilor. Din vara anului 1946, au început să fie raportate şi 

primele cazuri de moarte prin înfometare, în special în rândul 

copiilor.

 „M- am născut pe timpul războiului. Am prins război. Îmi amintesc că îmi zicea mama mea că se 
ascundea prin copaci cu mine când vedea că trec rușii prin sat. Statea cu mine în copaci până ce treceau 
și îmi punea mâna la gură ca nu cumva să plâng sau să scot vreun sunet să mă audă. Îi era teamă că îmi 
fac rău. O dată mergea cu mine pe drum și un rus s-a apropiat de mine, ca să se joace cu mine în dorul 
copiilor lui și mama s-a speriat atât de tare încât nu mi-a dat drumul de la pieptul ei. Ne ascundeam cu 
tot cu animale prin beciuri, pentru că ni le luau, violau femei, lăsau fete tinere însărcinate. A fost o 
perioadă foarte dură pentru mama mea. Nu știu cum de a făcut față. Am mai avut încă doi frați și o 
soră, eu sunt cea mai mare și am avut ca responsabilitate să-i ajut pe frații mei mai mici. În 1944 s-a 
terminat războiul, s-a eliberat și din anul 1945 a fost foametea, până în 1947. Nu aveam ce să 
mâncăm. Mâncam știr (Plantă cu tulpina ramificată, cu flori verzi dispuse în ghemulețe rotunde și cu 
frunze comestibile), lobădă porcească din grădină. Nu aveam orez, nu aveam ulei, făină….

 Familia Baluș, mire și mireasă

 „M-am căsătorit în 1959, la 16 ani. Deodată a 
apărut soțul meu, Ion, și într-o săptămână m-am 
căsătorit cu el. Soțul meu tot din sat de aici era. M-
am căsătorit și după un an am rămas însărcinată. 
Am născut o fetiță, care a trăit 2 luni și a murit. În 
anul 1963 am mai făcut o fată, care e bine, 

 La doar vârsta de 16 ani l-a cunoscut pe Ioan 

Baluș, cel care urma să-i fie soț timp de 44 de 

ani. Rămasă văduvă acum 18 ani, din anul 2005, 

Maria Baluș pomenește de perioada în care și-a 

întâlnit soțul.

 Foto din arhiva personală

 „În 1946 a fost organizat un tren și se duceau oamenii de aicea, 
că partea Moldovei a fost afectată, și se duceau încolo în jos în 
Dobrogea. Se ducea lumea și dădeau costume naționale pe 
mâncare, pe câțiva saci de grăunțe. Pe mine mă mai lua o nașă de-
a mea, soră de-a mamei mele din Dumbrava. Am stat o vară 
întreagă la mătușa asta a mea, și mâncam cartofi fierți. Avea și ea 

patru copii. Eu eram cea mai mică, ea avea doar băieți și mă îndrăgea foarte mult, că eu eram fată. Și, 
îmi amintesc cum mâncam numai câtre jumătate de cartof și mi se părea foarte mult. Reușeam să mă 
satur doar cu jumătate de cartof. Că fierbea și ea acolo întro oală 3-4 cartofi cât avea și ea.”
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 Încă mai are puterea să zâmbească, pe chipul ei brăzdat de trecerea timpului se zărește 

lumina, după toate evenimentele petrecute în viața ei, se consideră „o norocoasă”. Puterea 

vine de la Dumnezeu, care dă fiecăruia după forțele lui.

 Există o istorioară în care o femeie istovită din cauza greutăţii crucii pe care o avea de 

purtat se roagă să i se dea o altă cruce, convinsă fiind că, oricare i s-ar da, ar fi mai uşoară. 

Femeia a adormit, visându-se în mijlocul unei mulţimi de cruci, de diferite aspecte şi mărimi, 

culcate la pământ.

Brîndușa Dediu

 Dumnezeu ştie Greutatea Crucii pe care 

putem să o purtăm mai uşor. Ne-o dă pe măsura 

puterii noastre.

 Îi dorim doamnei Maria Baluș multă 

sănătate, să participe în continuare la activitățile 

derulate de Centrul de zi pentru persoane vârstnice 

„Samariteanul Milostiv”, să aibă o viață frumoasă 

alături de cei dragi, precum și de „colegii” de la 

centrul de zi.

 Aude o voce care-I spune să ridice o cruce de marmură, cu margini aurite, frumos 

împodobită, și-și spune: „Daaa, iată o cruce pe care îmi va fi ușor să o ridic și să o port!”. 

Încercând să ridice crucea de marmură, se poticni și căzu. Alături a zărit o cruce de piatră, 

ornată cu flori frumoase. „De bună seamă că asta a fost făcută taman pentru mine!”, se gândi 

femeia, grăbindu-se să ia crucea. Nu a reușit să o ridice nici pe aceasta, dar observă o cruce din 

lemn, simplă, fără podoabe, ridicând-o, a reușit să o poarte și să se convingă că era cea mai 

ușoară dintre toate câte încercase. Totodată, și-a dat seama că e crucea pe care o purtase și 

până atunci.

 Am 30 de ani de muncă, însă s-a considerat muncă ușoară și de asta am pensie așa de mică. 
Nici la muncă nu aveam sporuri, nu aveam nimic.

 „Accidentul se întâmplase, eu nu lucram, și am mers pe la Iași, la București pe la spitale pentru 
operații. M-am angajat, am lucrat 10 ani pe șantier, curieră. După aia nu mai puteam umbla așa de 
mult și prin zăpadă și prin soare și m-am angajat la cooperație în croitorie, unde am lucrat 20 de ani. 
Era o meserie frumoasă

sănătoasă.”

 Am trăit 44 de ani cu soțul meu și apoi el a murit. Are 18 ani de când a murit. Și asta a fost viața 
mea. Am dus tot greul. După accident el nu a mai putut munci. Am făcut toate muncile, și de bărbat, și 
de femeie. Nu credeam că o să ajung anii aceștia, prin câte am trecut. Am copii buni. Am nepoti, 
strănepoți. Fata e plecată în Italia și eu stau cu nepoata și soțul ei și cu strănepoatele. Sunt o 
norocoasa. Tin foarte mine la mine.”

 Povestea doamnei Maria Baluș continuă cu încă o tragedie, după patru ani de căsnicie, 

ea fiind la vârsta de 20 de ani, iar soțul având 28 de ani, acesta suferă un accident, de urma 

căruia va suferi toată viața.
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Frați de peste Prut au vizitat Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul 

Milostiv”

 Zilele acestea, preoți din Protopopiatul Cimișlia, Republica Moldova, vizitează plaiurile 

nemțene. Delegația a fost formată din PC Prot. Nicolae Goreanu, Parohia „Sf. Nicolae”  Cimișlia, 

Pr. Pavel Goreanu Biserica “Sf. Arh. Mihail și Gavriil” sat Batâr, Prot. Semion Popovici. Biserica “Sf. 

Nicolae” sat Cenac, Prot. Constantin Bârliga. Biserica “Sf. Arh. Mihail” sat. Ciucur- Mingir, Prot. 

Nicolae Goreanu Biserica “Sf. Gheorghe” sat Gura Galbenă, Prot. Ion Drangoi de la Biserica “Sf. 

Părinți Ioachim și Ana” sat Javgur, Prot. Mihail Ciobanu. Biserica “Sf. Nicolae” sat Ialpujeni, Prot . 

Alexei Teacă de la Biserica “Sf. Gheorghe“ sat Suric, Prot. Dumitru Zgherea de la Biserica “Sf. Cuv. 

Parascheva”, Prot. Dumitru Martin. Biserica “Sf. Cuv. Parascheva” sat Bozieni, și Prot. Tudor 

Roman.

 „Și noi avem lucruri de învățat de la cei de peste Prut, de altfel, noi simțim că doar Prutul ne 
desparte. Cum spunea poetul Nichita Stănescu <<Limba română este patria noastră>> . Ne-am întâlnit 
cu frații și am simțit, și simțim lucrul acesta de fiecare dată. Am observat că implicare lor este foarte 
mare. Acolo, nu este comunitate parohială fără cantină socială. Acordă o mare atenție copiilor, au 
coruri frumoase, se știe că există o virtuozitate în ceea ce privește cântul religios și nu numai! Cred că 
noi, de aici, am putea să îi sprijinim, dar totodată, și noi primim sprijin sufletesc și multă inspirație când 
vedem modul în care ei reușesc să facă față provocărilor vieții. Cred că sunt mai încercați decât noi și e 
nevoie de solidaritate din partea noastră”, a menționat preot Bogdan Frăsilă, protopop al 
Protopopiatului Roznov.

 „Este un proiect frumos, destul de greu de finalizat în ceea ce privește lucrările de reabilitare și 

 Aici, au fost întâmpinați de reprezentanții autorităților locale, de domnul primar Daniel 

Horciu, de doamna viceprimar Ana Chele, de doamna secretar Brândușa Dumitrache, precum și 

de părintele paroh Petru Munteanu, părintele Mihai Meraru și de câțiva consilieri parohiali.

 A j u n ș i  p e  

plaiurile săvineștene, 

l a  d a t a  d e  1 3  

f e b r u a r i e  2 0 2 3 ,  

membrii delegației 

de peste Prut, însoțiți 

d e  p ă r i n t e l e  

protopop Bogdan 

Frăsilă, au poposit 

pentru câteva minute și la Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv.

 Întâlnirea s-a dorit a fi un schimb de experiență, ce are ca obiectiv principal acțiunile 

social-umanitare destinate persoanelor vârsnice.

 Domnul primar Daniel Horciu a prezentat invitaților de peste Prut parteneriatul încheiat 

între Primăria Săvinești și Parohia „Sf. Voievozi”, reprezentată de părintele paroh Petru 

Munteanu, acord care a redat comunității săvineștene Școala Veche. Interesant cum această 

clădire rezită timpului, cum își primește foștii învățăcei, de acum 65-70 de ani, sub o altă formă, 

cu alte activități destinate vârstnicilor.
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 „Avem binecuvântarea Înaltpreasfințitului Mitropolit Teofan și a Preasfințitului Veniamin, 
episcopul Basarabiei de Sud de a ne înfrăți cu Protopopiatul Roznov, fiind o binecuvântare de la 
Dumnezeu. Noi știm că în 1918 a fost înfăptuită Unirea, România Mare, iar acum, încercăm pe altă cale 
să reunim țara spirituală, și prin biserica creștin – ortodoxă. Ceea ce am văzut până în prezent, am 
rămas plăcut surprins de activitatea care se desfășoară în Protopopiatul Roznov. Am văzut preoți 
sârguincioși, preoți care îmbină rugăciunea cu munca, activitatea pastorală – misionară cu activitatea 
filantropică pentru oamenii care ajung la pensie”,  a spus Nicolae Goreanu, protopop de Cimișlia, 
Episcopia Basarabiei de Sud.

 „Mulțumesc domnului primar și Consiliului Local, iată că școala 
veche a prins viață, cea mai veche și frumoasă clădire a comunității. 
Am dori ca un astfel de proiect să fie implementat  în cât mai multe 
zone. Mulțumesc, Preacucernici părinți din Republica Moldova, că 
ați venit să vedeți ce se întâmplă aici și poate reușim să 
implementăm astfel de proiecte și între orașele înfrățite. 
Mulțumesc părintelui protopop, care a adus această frumoasă 
delegație de peste Prut!”, a spus părintele Petru Munteanu.

reamenajare, pentru că în anul 2018, când a fost depus aceste proiect, costurile erau mai mici, dar între 
timp, prețurile au crescut foarte mult. Dar am reușit să finalizăm această lucrare. Mai avem câte ceva 
de făcut, în primăvară vom amenaja și un mic părculeț, cu bănci, cu toate ce țin de un parc. Important 
este că lumea vine, se organizează tot felul de activități. Am avut un grup care ne-a colindat la primărie 
de sărbători. Le-am promis că le vom lua costume populare, nu am crezut că se va ajunge la sume atât 

de mari. Dar, am promis, trebuie să o facem!”, a exprimat domnul primar Daniel Horciu.

 Și domnul primar al orașului Piatra Neamț, reședința 

județului Neamț, Andrei Carabelea, a fost invitat la eveniment, 

dar nereușind să ajungă a transmis un mesaj prin doamna 

Ioana Alexandra Anastasiei, membru al Cabinetului 

primarului.

 Sunt conștient de importanța creștinismului de-a lungul istoriei noastre, dar și în prezent, de 
sprijinul pe care îl oferă pentru conviețuirea cu ceilalți. Suntem datori și noi să sprijinim creștinismul și de 

 „Zona Neamțului este încărcată de spiritualitate. Este o 
destinație pentru cei care vor să se apropie de Dumnezeu, să-şi 
găsească alinarea sufletului. Municipiul Piatra-Neamț, capitală a 
acestui județ, are pe teritoriul său câteva perle din această salbă 
de lăcașuri ortodoxe. De la Biserica „Sf. Ioan Domnesc” și Turnul Clopotniță, la Biserica de lemn 
„Schimbarea la Față” sau Mânăstirea Bistrița, toate stau mărturie a creștinismului locuitorilor acestor 
meleaguri.

 Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” este un proiect pilot 

pentru județul Neamț. El poate deveni exemplu de bune practici, astfel, ca tot mai multe 

primării să încheie cu parohii sau alte organizații parteneriate pentru susținerea vârstnicilor. 

Unul dintre rolurile importante pe care-l are un astfel de centru este cel de combatere a 

instituționalizării persoanelor aflate la vârste înaintate.

 Preoții din Republica Moldova, raionul Cimișlia, au rămas impresionați de parteneriatul 

dintre Primăria comunei Săvinești și Parohia ”Sfinții Voievozi”, prin care clădirea vechii școli din 

localitate a fost modernizată, iar astăzi găzduiește centrul de zi.
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 Biserica este un pilon de bază al comunității. Este locul de care ne leagă cele mai importante 
momente ale vieții și unde venim pentru a cere sprijin, pentru a ne exprima grijile sau speranțele și 
pentru a mulțumi. De aceea este și firesc ca Biserica să fie instituția cu cea mai mare credibilitate. Și nu 
numai de aceea, este și fireasca colaborarea și parteneriatul dintre administratia publică locală și 
biserică.

 Întâlnirea s-a încheiat prin vizitarea centrului 

de zi de către delegația din Republica Moldova și 

cu dorința acestora să se înființeze astfel de 

centre și acasă la ei.

anul trecut am demarat o campanie pentru susținerea financiară a parohiilor care au nevoie de ajutor 
pentru a finaliza lucrările de reparații sau modernizare pe care le-au demarat.

 Ca primar am susținut și întărit constant acest parteneriat. Fie că vorbim de proiecte culturale, 
sociale sau chiar de sănătate, am spus mereu DA oricărei inițiative a Bisericii și am avut privilegiul de a 
primi același răspuns atunci când am avut la rândul nostru un apel. Iar anul trecut am început să oferim 
sprijin financiar pentru parohii. Și vom continua acest drum al parteneriatului, pentru că așa sporește 
puterea unei comunități.

 Vă doresc ședere plăcută în continuare în Piatra-
Neamț și sper ca discuțiile pe care le purtați acum să 
ducă la încheierea de noi parteneriate și proiecte 
benefice Bisericii Române de ambele părți ale 
Prutului.”

Brîndușa Dediu

Ochii vârstnicilor Centrului de zi supuși testării

 Pe parcursul a două zile zeci de beneficiari au trecut 

 Funcționarea bună a sistemului vizual nu înseamnă doar abilitatea 

de a vedea clar. Informația procesată de ochi ajută reglarea unor 

funcții cum ar fi ritmul biologic, precum și a sistemelor endocrin, 

nervos și imunitar. Este sursa dominantă de informație pentru 

percepție, gândire și coordonarea mișcării. Problemele de vedere și 

acuitate vizuală duc la dificultăți de citire, vorbire, scriere. Când 

aceste dezechi l ibre dispar,  

lecturare devine mai ușoară, 

coordonarea motorie se îmbunătățește, de asemenea 

integrarea senzorială, comportamentul social, emoțional.

 În perioada 13-14 februarie 2023 Centrul de zi pentru 

persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” din Săvinești a fost 

gazda campaniei „Sănătate pentru ochi”.
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pragul centrului pentru a-și testa vederea. Sănătatea reprezintă un aspect important în viața 

fiecăruia, mai ales pentru cei în vârstă.

Dieta joacă un rol important în menținerea sănătății vederii, iar oamenii de știință au descoperit 

că aceleași alimente benefice pentru sistemul cardiovascular ajută și la păstrarea acurateței 

văzului.

 Există multe cazuri în care bolile se descoperă prin șansă, fără a avea simptome speciale. 

Boli grave, cum ar fi glaucomul, retinopatia diabetică, tumori intraoculare nu își fac simțită de la 

început prezența, iar când o fac, uneori e prea târziu pentru un tratament eficient. O dată pe an e 

bine de făcut un control riguros al vederii. În situația în care există probleme, rămâne la 

latitudinea specialistului de a stabili următoarea vizită.

 Ochii nu sunt doar poarta sufletului, ci și organele ce oferă 80% din informațiile ce permit 

integrarea organismului în mediu. Astfel, este foarte important să avem grijă de sănătatea 

acestora.

 Ca parte a unei alimentații sănătoase, o serie întreagă de substanțe nutritive sunt în mod 

special importante pentru menținerea sănătății ochilor. Sănătatea este o comoară inestimabilă, 

pe care mulți dintre noi o prețuim doar atunci când e pusă în pericol de mediul stresant în care 

trăim și de obiceiurile nesănătoase căpătate de-a lungul anilor.

 „Sunt foarte impresionată, trecând prin fața vechii școli, 

aproape în fiecare zi, tot vedeam că se lucrează, era un șantier. 

Iar acum, simt o explozie de bucurie, zicându-mi că în Săvinești 

s-a refăcut Școala Veche. Personalul este foarte amabil, 

respectuos, ne primiți cu zâmbetul pe buze mereu. În ceea ce 

privește controlul la ochi, sunt foarte mulțumită, doamna 

specialist este foarte sfătuitoare și arată multă răbdare cu noi, 

cei mai în vârstă. Vă mulțumesc, în primul rând părintelul 

Munteanu, pentru aceste activități minunate!”, a spus 

doamna Savina Melentina, înscrisă în cadrul centrului.

 Activitățile din cadrul centrului de zi sunt derulate de furnizorul de servicii sociale 

Parohia „Sf. Voievozi” și are ca beneficiari persoanele trecute de vârsta de 65 de ani, cu 

domiciliul în Săvinești.

 Potrivit opiniei populare, alimentele cu beta caroten și vitamina C sunt singurele cu 

efecte benefice asupra ochilor. În realitate, există multe alte vitamine și minerale esențiale 

pentru sănătatea vederii.

 Citricele și fructele de pădure – Atât citricele, cât și fructele de pădure sunt surse 

puternice de antioxidanți. Tipurile antioxidanților gășiți în aceste alimente sunt în mod special 

benefice în reducerea riscului de cataractă.

 Legumele cu frunze verzi – Legumele cu frunze verzi sunt o sursă excelentă de luteină

 Migdalele – Delicioase și sățioase, migdalele sunt și bogate în vitamina E, nutrient care 

 Ouăle –Gălbenușul de ou furnizează 3 nutrienți de bază pentru menținerea sănătății 

ochilor – luteina, zeaxantina și zincul.
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 Cerealele integrale – O dietă cu un indice glicemic scăzut micșorează riscul apariției 

degenerescenței maculare cu până la 8%. Consumați cereale integrale precum orezul brun, 

quinoa, pastele integrale și toate tipurile de făină integrală.

 Centrul de zi oferă și programe de petrecere a timpului liber, de socializare, precum și 

cercuri de creație. Surprize noi sunt pregătite beneficiarilor centrului, astfel încât să fie 

nerăbdători să își petreacă timpul la centru, ceea ce deja se întâmplă. „Când știu că trebuie să vin 

aici, parcă nu mai am răbdare în casă, îmi iau croșetul, ațele și abia aștept să vin”, evidențiază doamna 

Aanei Viorica.

Relații la telefon: 0741789555.

încetinește evoluția deteriorării vederii odată cu înaintarea în vârstă.

 Peștele gras – Tonul, somonul, macroul și păstrăvul sunt trei specii de pește gras bogate 

în DHA, un acid gras care se regăsește și la nivelul retinei, al cărui nivel scăzut determină apariția 

sindromului ochilor uscați.

 Cartofii dulci și ignamele – Atât cartofii dulci, cât și ignamele fac parte din categoria 

legumelor cu conținut bogat de beta caroten, un precursor al vitaminei A, care contribuie la o 

vedere sănătoasă.

 Broccoli – În timp ce această legumă cruciferă a fost considerata mult timp utila în 

prevenirea cancerului și a bolilor de inimă, noile cercetări o recomandă totodată pentru 

menținerea sănătății vederii. Pe lângă faptul că broccoli conține luteină și zeaxantina, el 

furnizează totodată și vitamina C din belșug. Astfel, specialiștii în sănătate spun că această 

legumă poate să reducă atât progresul degenerării maculare provocate de îmbătrânire, cât și 

evoluția procesului de pierdere a vederii.

 Germenii de grâu – Germenii de grâu oferă din plin vitamina E, un alt antioxidant 

important, care protejează ochii de acțiunea nocivă a radicalilor liberi. Aceeași vitamină poate 

diminua progresia cataractei și a degenerării maculare.

 Fasolea și lintea – Toate tipurile de fasole și linte adaugă în dietă un mineral esențial 

pentru vedere – zincul. Acesta contribuie activ la eliberarea vitaminei A din ficat, astfel încât să 

poată fi folosita pentru menținerea țesuturilor ochilor.

 Ardeiul gras roșu – Ardeiul gras roșu conține de patru ori mai multă vitamina C decât 

portocalele, fiind un aliment recomandat pentru menținerea sănătății vederii.

 În afară de o dietă bogată în alimente cu nutrienți esențiali pentru acuratețea vizuală, 

alte schimbări în modul de viață sunt și ele necesare în prevenirea problemelor de vedere. De 

pildă, mai multe studii arată că exercițiile aerobice fac să scadă presiunea din interiorul ochiului, 

reducând astfel și riscul de glaucom.

 Porțile centrului sunt deschise persoanelor care doresc să se înscrie, care au peste 65 de 

ani și domiciliul în comuna Săvinești.

Brîndușa Dediu
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File de poveste – Maria Roibu

 „Învăţătorul e o lumânare care arde luminându-i pe alţii.” Tudor 

Arghezi

 Cadrul didactic este principalul factor al educaţiei şi instruirii 

tinerilor. Având rolul de îndrumător, acesta contribuie la 

pregătirea omului pentru activitate şi creaţie independentă. 

Învăţătorul are un rol important, este fundamentul formării 

personalităţii umane. Personalitatea sa reprezintă factorul 

decisiv pentru reuşita elevilor, filtrul care imprimă direcţii şi 

finalităţi nuanţate întregului demers educativ.

 Participantă la activitățile Centrului de zi 

pentru persoane vârstnice „Samariteanul 

Milostiv”, se reîntoarce cu drag în clădirea în care a 

învățat sute de elevi să buchisească Abecedarul. 

Invitată fiind să ia parte la File de poveste, doamna 

Maria Roibu și-a povestit viața, a retrăit cu ochii 

minții vremurile copilăriei și ale tinereții. File de 

poveste pe care vi  le împărtășim cu 

dumneavoastră:

Poze din arhiva fam. Roibu

 Munca în educaţie înseamnă acumulare de tensiune, 

presiune, concentrare, stres, înseamnă responsabilitate 

pentru o clasă întreagă de elevi, dar şi pentru fiecare elev în parte, reponsabilitate în fiecare oră, 

în fiecare pauză, la fiecare activitate extraşcolară. Impactul factorului uman, cu toate 

consecinţele ce decurg din aceasta, nu este deloc neglijabil în această profesie. Cei care și-au 

ales acest drum au practicat și practică această meserie din pasiune, din dorinţa de a lăsa 

moştenire urmaşilor dragostea de carte, corectitudinea, seriozitatea, dorinţa de a fi mai bun, de 

a reuşi. Învăţătorul este cel care contribuie la educaţia pentru o viaţă de calitate a unui individ şi 

a colectivităţii. Promovează încrederea, respectul reciproc, gândirea pozitivă, adoptă idei. 

Probează calităţi umane, profesionale şi etice. Recunoaşte şi pune în valoare aspectele pozitive 

şi rezultatele elevilor, îi sprijină în eforturile lor şi le insuflă încredere în forţele proprii.

 Așa o putem descrie și doamna Maria Roibu, fostă învățătoare a Școlii Vechi. Născută în 

anul 1938, luna ianuarie, ziua 30, din părinții Gheorghe și Verginia Tofan – mama croitoreasă și 

tata plutaș, doamna Roibu și-a dedicat două decenii învățământului.

Poze din arhiva fam. Roibu

 „Anii copilăriei au coincis cu terminarea 

construcției casei părintești. Așa că pe măsură ce 

creșteam ajutam și noi, copiii, la ceea ce era de făcut: 
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Poze din arhiva fam. Roibu

 Cu ceilalți tineri organizam baluri și alte activități, la care participau și părinții. Împreună cu 

colega mea, în timpul liber, ne pregăteam lecțiile, citeam sau cântam romanțe, pe două voci, urcate 

fiind pe o scară mare rezemată de pereții școlii.

pășteam oile și vacile, creșteam păsări.

 Clădirea unde ne aflăm noi acum, a fost și va rămâne, pentru mine, școala unde am învățat cele 

patru clase primare, având învățătoare pe doamna Pârloagă Ecaterina (foarte severă). Școala unde am 

devenit învățătoare, educând și instruind cinci serii de copii, până la ieșirea mea la pensie.

 Cadrele didactice se bucurau de respect atât din partea copiilor, cât și a părinților. Ca materie de 

învățământ mi-a plăcut matematica, limba română și muzica. Timp liber nu prea aveam, mama a avut 

probleme cu sănătatea, iar noi, copiii, trebuia să facem treburile gospodărești, nu aveam timp de 

năzbâtii.

 Când am terminat clasa a IV-a, la serbarea de sfârșit de an școlar am avut un rol important. 

Pentru acest lucru am fost chemată în sala de clasă de către generalul Buniș, o mare personalitate, care 

a dat mâna cu mine și mi-a dat un premiu, 100 lei, spunându-mi: „Bravo! Să înveți tot așa de bine, să nu 

te lași”. Toată sala a aplaudat, bucurie mai mare nu se putea. Am continuat clasele V-VII la Roznov, după 

care am urmat Liceul Pedagogic din Piatra Neamț, la sfârșitul căruia am obținut titlul de învățătoare.

La repartiție am obținut un loc de muncă la Școala de 4 ani, cu două posturi cu predare simultană, în 

satul Negulești, comuna Piatra Șoimului, un sat mic, cu o școală frumoasă, așezată pitoresc, cu pădurea 

în spate și cu un pârâiaș în față. Pe al doilea post a fost numită o colegă de școală.

Locul de muncă ne-a oferit prilejul de a dovedi ce știm să mai facem, în afară de a preda. Astfel, am 

organizat serbări, cu diferite ocazii, care cuprindeau: coruri, poezii, dansuri populare etc.

 În acești ani, în afară de munca de catedră, eram obligate să mai 

facem și alte activități: comandant pionieri, secretar U.T.C. Instruirea 

se făcea la Piatra Neamț în zilele de sâmbătă și duminică, unde ne 

adunam învățători din tot județul.

 Între timp, am fost fost chemată la redacție să scriu un articol cu 

titlul „Pentru prima dată la catedră”, la care să atașez și o fotografie 

de-a mea. În felul acesta m-am făcut cunoscută de toții colegii 

prezenți, dar mai ales de învățătorul Petrică Roibu, preda la Piatra 

Șoimului, cu care, după trei ani, m-am căsătorit și am venit ca 

învățători la Săvinești, în anul 1959.

 Cel mai important eveniment din viața mea (adică două) a fost nașterea celor două fetițe (eu așa 

mi-am dorit: ori două fetițe, ori doi băieți).

 De sărbători, de Paști sau de Crăciun, ne adunam toți la părinți, era casa plină, bunica, părinții 

noștri, opt copii (șase fete și doi băieți). Ce făceam de aceste sărbători? Masă mare cu tot felul de 

bunătăți, intonam cântece patriotice după poeziile lui Vasile Alecsandri, apoi mergeam cu colindul, cu 

uratul, făceam oameni de zăpadă.

 Chiar dacă aș putea n-aș da timpul înapoi pentru că eu am pornit înainte, cu planuri precise ce 

trebuie duse la îndeplinirea lor.
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Poze din arhiva fam. Roibu

 Lecțiile învățate în viață: corectitudinea, înțelepciunea, dreptatea, 

mulțumire, respectul față de soț, copii, părinți, lumea din jur.

 Mulțumirea ne-a fost știrbită când Dumnezeu a luat la El pe fetița 

noastră mai mare, doctoriță, lăsând în urma ei durere groaznică. Cu toate 

acestea, mă simt împlinită, deoarece am fost o familie fericită, soțul și fetele au 

mers la facultate, școala nouă construită în timpul când soțul meu, Petrică 

Roibu, era directorul școlii.

 Cele mai frumoase amintiri, care îmi alină 

sufletul, sunt cele pe care le primesc și acum, la 

vârsta de 85 de ani, de la foștii elevi.

 Pe tineri îi sfătuiesc să muncească, să nu stea pe banii părinților. Eu 

am muncit toată viața, și tot mai muncesc și acum, deși am vârsta pe care o 

am.”

Brîndușa Dediu

„Violența în familie – un fenomen care afectează și comunitatea”

 Marți, 21 februarie 2023, beneficiarii Centrului de zi 

pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” din 

Săvinești au avut parte de vizita unei echipe a oamenilor 

legii, din cadrul Compartimentului de Analiză și Prevenire 

a Criminalității din Inspectoratul Poliției Județene Neamț.

 Alături de „bunicii săvineșteni” s-au aflat comisar 

Nicoleta Tablan și agent șef Iulia Maftei. Tema întâlnirii a 

tratat violența în familie, care din păcate are impact și 

asupra comunității. Persoanele vârstnice s-au implicat 

activ și interactiv atât prin întrebări, cât și răspunsuri.

 Violenţa în familie reprezintă orice act vătămător, fizic sau emoţional care are loc între 

membrii unei familii.

 În prezentarea suținută, comisarul Nicoleta Tablan a evidențiat formele de manifestare 

 „Am participat în această zi la o primă întâlnire cu persoanele beneficiare din cadrul Centrului de 

zi pentru persoane vârstnice, deschizând în acest fel o serie întreagă de întâlniri cu beneficiarii acestor 

servicii, întâlniri prin care ne dorim informarea comunităților și a persoanelor cu privire la diverse 

infracțiuni care pot viza vulnerabilizarea acestora. Întâlnirea de astăzi a fost dedicată violenței în 

familie, gândindu-ne în primul rând că suntem membri ai comunității, iar violența în familie este un 

fenomen care, din păcate, afectează toată comunitatea, indiferent dacă sunt victime sau agresori, 

martori, copii, vecini și așa mai departe”, a spus comisar Nicoleta Tablan.
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 La finalul activității, doamna Maria Roibu, fost cadru didactic al Școlii Vechi, a relatat 

situația unui băiețel din clasa dumneaei și că, într-adevăr, implicarea celor din comunitate 

poate avea rezultate pozitive asupra cazurilor de violență.

 A fost evidențiat și cadrul legislativ din 

România care reglemetează violența în familie, 

totodată, cei prezenți au primit recomandări, ca în 

cazul în care cunosc vreo persoană care a fost 

victima violenţei în familie să evite implicarea fizică 

în aplanarea violenței, pentru a nu deveni o victimă, 

să apeleze la ajutorul poliției, să creadă victima fără 

a o judeca, de asemenea să fie ajutată victima în a 

decide ce trebuie făcut.

 „Violența în familie este o infracțiune care, din 

păcate, lasă urmări asupra întregii comunități și asupra dezvoltării acestora. Împreună cu participanții 

am subliniat câteva aspecte vizavi de violența în familie, formele de manifestare ale acesteia, 

instrumentele legislative pe care statul român le are în acest domeniu, dar am subliniat un pic și 

importanța comunității și a experiențelor pe care persoanele prezente le-au avut. Ne-am bucurat să 

găsim deschidere din partea acestora, să auzim de la ei întâmplări cu care s-au confruntat pe parcursul 

vieții, din rolul lor de membri ai comunității, din rolul lor de cadre didactice sau vecini, astfel încât 

considerăm că au înțeles foarte bine implicarea pe care noi cu toții o putem avea în stoparea acestui 

fenomen”, a exprimat comisar Nicoleta Tablan.

Brîndușa Dediu

ale violenței domestice, plecând de la violența verbală (limbaj jignitor, insulte), violența 

psihologică (impunerea voinței sau a controlului personal, controlul vieții personale, acte de 

gelozie), violența fizică (vătămarea corporală ori a sănătății prin lovire), violența sexuală 

(agresiune sexuală), violența economică – interzicerea activității profesionale, privare de mijloace 

economice), violența socială – impunerea izolării persoanei de familie, de comunitate și de 

prieteni), până la violența spirituală (impunerea aderării la credințe și practici spirituale și 

religioase inacceptabile, precum și alte acțiuni cu efect similar sau cu repercusiuni similare).
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Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” i-a celebrat pe cei 

născuți în luna februarie

 „M-am gândit că va fi o astfel de activitate, 

cândva, dar nu în mod special și pentru cei născuți 

 Chiar dacă nu au reușit să fie prezenți toți sărbătoriții, 

celebrații lunii februarie au fost: Baluș Maria, Blaga 

Valeria, Căpățână Elena, Dumitrache Iliana, Lupoi 

Ileana, Maxim Constantin, Oglage Crin, Sandu Eleana, 

Toma Vasile, Matreșu Viorel, Baluș Emilia, Cerescu 

Maria.

 Ca și luna anterioară, beneficiarii au fost invitați 

la centru pentru activități de lucru manual, unii dintre 

ei au „mirosit” surpriza: „Dar ce anume facem?”, „Dar 

cine vine?”, „E petrecere?”, bineînțeles că s-a evitat a se 

da un răspuns exact.

 „Vârsta nu e cea pe care o ai, ci aceea pe care o simți.” 

Gabriel Garcia Marquez

 „Supriza a fost excelentă, nu mă așteptam la așa ceva. Atmosfera este plăcută, tortul 

foarte bun, e de casă, se simte. Doar la televizor am 

mai văzut astfel de centre, în București sunt mai 

multe. E bine că avem și noi un astfel de spațiu”, a 

spus domnul Matreșu Viorel, unul dintre 

sărbătoriții lunii februarie.

 Au răspuns pozitiv invitației, iar aniversații au 

fost surprinși când a început melodia și versurile 

„Cine-i născut în luna februarie, hai sus, hai sus, hai 

sus…”. Emoționați, s-au ridicat în picioare, neștiind de 

tortul pregătit pentru ei și ceilalți „bunici săvineșteni”. 

S-a cântat „La mulţi ani!” şi toţi cei din jur le-au urat 

cele bune, sănătate și ani mulți alături de cei dragi, dar 

și colegii de la centrul de zi.

 Rând pe rând, aniversații lunii februarie și-au 

manifestat gratitudinea pentru acest eveniment 

dedicat lor, fiind impresionați de faptul că pentru ei 

s-a organizat o astfel de întâlnire.

 Joi, 23 februarie 2023, a fost iarăși mare sărbătoare la 

Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul 

Milostiv” al Parohiei „Sf. Voievozi” Săvinești.
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 Pe această cale, le dorim tuturor sărbătoriților lunii februarie multă sănătate și cât mai 

multe bucurii.

în luna februarie. Am rămas plăcut surprins, vă felicit pentru ceea ce faceți și multă sănătate vă 

doresc.”, a opinat un alt aniversat, domnul Toma Vasile.

Brîndușa Dediu

 „Foarte frumos a fost, recunosc că știam ceva-
ceva, dar nu m-am așteptat să fie o așa organizare. A 
venit multă lume, și fac treabă (râde). E plăcut aici, 

atmosfera e caldă. Vă mulțumesc!”, s-a exprimat 

doamna Cerescu Maria, ajunsă la frumoasa vârstă 

de 80 de ani.

 Vizibil emoționată, doamna Baluș Maria, a 

adresat un cuvânt de mulțumire tuturor celor care 

au făcut posibil acest eveniment, menționând: „Vă 
mulțumesc, să vă dea Dumnezeu sănătate, putere de 
muncă și vă felicit pentru toată activitatea 
dumneavoastră. Luna aceasta am împlinit 80 de ani și 

mulțumesc Bunului Dumnezeu pentru toate. La 
mulți ani, tuturor!”

 Ziua de naștere are o importanță 

deosebită în calendarul personal anual al 

fiecărui om, dar să vedem cum a început totul și 

mai ales de unde. Bineînțeles că, așa cum mai 

toate celelalte își au originea în religii, și ziua de 

naștere este menționată prima dată tot în 

Biblie, și anume în Geneza. Se spune că prima 

mențiune a sărbătorii zilei de naștere a fost cea 

a unui faraon, astfel că după aceasta, oamenii 

acelor vremuri au început să copieze tradiția și 

să o ducă mai departe. Aceeași tradiție implică 

și pregătirea unui tort aniversar, care să simbolizeze respectul și dragostea pe care ceilalți o 

poartă sărbătoritului.

 Lumânările de pe tort au început să fie la modă un pic mai târziu, în perioada de glorie a 

Greciei Antice, aceștia fiind primii care să le așeze pe gustoasă și iubita prăjitură. Unii pun o 

singură lumânare în mijlocul tortului, aceasta reprezentând „lumina vieţii”, alţii pun atâtea 

lumânări cât numărul anilor împliniţi.
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A venit primăvara și la Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv”

 După lungile luni de iarnă, reci şi întunecate, 

primăvara readuce natura la viaţă. Zilele devin 

mai lungi, florile încep să înflorească, pomii şi 

arbuştii au din nou lăstari, iar vietăţile se 

trezesc din somnul hibernal.

 Primăvara a fost întotdeauna un simbol al 

renașterii și al reînnoirii. În această perioadă, 

toate viețuitoarele se trezesc, iar tot ceea cu ce 

suntem obișnuiți capătă o nouă culoare.

 În tradiţia populară, luna martie se numeşte: 

mărţişor, germinar, făurel, iar luna martie începe cu obiceiul mărțișorului vestitor al primăverii. 

Românii sărbătoresc venirea primăverii la începutul lunii martie, deşi – din punct de vedere 

astronomic – anotimpul în care natura renaşte începe odată cu echinocţiul de primăvară, care în 

2023 are loc la 20 martie.

 Luna martie nu înseamnă doar a treia lună din 

calendar, ci şi luna în care primăvara își face 

simțită prezența.

 Mărţişorul este un mic obiect de 

podoabă legat de un șnur împletit dintr-un fir 

alb și unul roșu, care apare în tradiția românilor 

și a unor populații învecinate. Împreună cu 

mărțișorul se oferă adesea și flori timpurii de 

primăvară, cea mai reprezentativă fiind 

ghiocelul.

 Astăzi, 1 martie 2023, „bunicii săvineșteni” au fost vestitori ai anotimpului care trezește 

natura la viața. Împărțiți în mici grupuri, au dăruit mărțișoare și ghiocei tuturor celor care le-au 

oferit sprijin, bunătate, îndrumare de-a lungul timpului, să le mulțumească pentru tot ceea ce 

fac pentru ei, în semn de recunoștință. Așadar, au „adus primăvara” la Primăria comunei 

Săvinești, la Dispensar, unde doamna doctor Zoe Condurache a rămas plăcut surprinsă, 

neașteptându-se la o asemenea vizită.

 Și beneficiarii Centrului de zi din 

Săvinești s-au pregătit din timp pentru a 

întâmpina primăvara așa cum se cuvine. 

Fiecare a pus câte o picătură din sufletul său la 

realizarea micilor obiecte legate cu şnur alb-

roşu. Au muncit cu drag şi entuziasm în cadrul 

cercului de creație și au confecționat brățari pentru a le dărui celor din comunitate.

 „Am exersat şi am creat daruri de primăvară pentru voi, folosind toată îndemânarea 

noastră, lucrând cu plăcere şi dedicare. Dorim o primăvară luminoasă tuturor!”, a menționat 

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023

96



 „O primăvară frumoasă, cu 

gânduri bune!” – Maxim Angelica

 „La mulți ani! O primăvară 

frumoasă, cu sănătate și multă 

fericire.” – Aanei Viorica

 „Ziua în care Dumnezeu a creat 

speranța a fost, probabil, și cea în 

care a zămislit primăvara. Vă 

doresc o primăvară frumoasă, 

plinp de flori și sănătate.” – 

Amăriuței Lucica

 „Fiecare zi din luna martie să vă aducă bucurie, iubire și un motiv de liniște și pace, iar mai 

presus de toate sănătate.” – Paisa Milica

 „O primăvară frumoasă cu multă sănătate și La mulți ani!” – Baluș Maria

 „O primăvară frumoasă cu multe împliniri și sănătate. La mulți ani!” – Măriuța Maria

 „La mulți ani cu sănătate, vă doresc liniște sufletească și minte trează până-n ceasul cel 

din urmă” – Roibu Maria

 „Să vă dea Dumnezeu o primăvară cu mult soare, pace și liniște sufletească și multă 

sănătate.” – Șefler Didița

 „Vă doresc, din suflet, o primăvară frumoasă, cu sănătate și bucurii nenumărate, să vă 

țină întreg anul.” – Vasâlca Tincuța

 „O primăvară pe placul sufletului vostru, sănătate și bucurii.” – Marcu Augustina

 „Să vă dea Dumnezeu o primăvară așa cum vă doriți, cu multă sănătate.” – Aurora 

Cojocaru

 „O primăvară frumoasă, cu mult soare în suflet. Sănătate multă!” – Maxim Constantin

 „Sănătate, bucurii, o primăvară caldă și cu spor!” – Răducu Dumitru

 Pe 6 decembrie 2017, Mărţişorul a fost acceptat pentru a fi inclus în lista reprezentantivă 

UNESCO a patrimoniului imaterial al umanităţii. Decizia a fost luată în cadrul sesiunii 

Comitetului Interguvernamental pentru Salvgardarea Patrimoniului Cultural Imaterial de la 

Jeju, Coreea de Sud.

Dorina Negoi, care a lucrat de zor la brățările-mărțișor.

 Redăm în rândurile de mai jos, 

mesajele transmise de beneficiarii 

Centrului de zi pentru persoane 

vârstnice „Samariteanul Milostiv” 

Săvinești:

Brîndușa Dediu
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File de poveste – Ana Petrea

 „Amintirile sunt cele mai duioase rânduri pe care le-am 

subliniat în cartea vieții. Recitindu-le la bătrânețe, ne coborâm cu 

mintea spre vremile acelea care pe atunci ne entuziasmau, dar care 

astăzi numai ne mângâie în singurătate.” Vasile Conta

 Ana – din ebraică: Domnul a avut milă, Domnul S-a îndurat, acest nume atât de frumos 

ne aminteşte că în orice moment din viaţa noastră, în orice necaz şi în orice bucurie, Dumnezeu 

este cu noi, apărându-

ne şi întărindu-ne.

 Amintirile, fie că sunt plăcute, fie că sunt dureroase, fac 

parte din trecut nostru și datorită a ceea ce am trăit noi suntem 

astăzi cei ce suntem. E minunat să ne facem amintiri cu frații și 

surorile noastre, cu părinții și bunicii noștri dragi, acasă sau în 

vacanță. Să ne facem amintiri cu prietenii noștri, cu soțul, soția, dar 

și cu dragii noștri copii. Astăzi este mult mai ușor, pentru că trăim în 

epoca telefoanelor mobile, cu ajutorul cărora putem imortaliza 

orice amintiri într-o fotografie sau filmuleț pe care să-l vedem și 

mâine, dar și peste 30 de ani. Acum 50-60 de ani, momentele 

importante erau imortalizate pe hârtie fotografică și păstrată cu 

sfințenie într-un cufăr al suvenirurilor.

Amintirile sunt întotdeauna speciale. Câteodată râdem 

amintindu-ne zilele când am plâns. Și plângem amintindu-ne zilele 

când râdeam… Asta-i viața!

 Deschidem o nouă filă de poveste și continuăm periplul amintirilor cu doamna Ana 

Petrea, născută la data de 30 noiembrie 1952, în comuna Săvinești.

 „Îmi amintesc 

cu nostalgie de anii 

copilăriei. Chiar dacă 

atunci nu erau atâtea 

j o c u r i  ș i  j u c ă r i i ,  

r e u ș e a m  s ă  î m i  

confecționez singură 

tot felul de jucării. Ne 

adunam gașcă mare și 

ne distram în felul 

nostru. De asemenea, 

îmi plăcea foarte mult 

să îmi însoțesc tatăl la 

treabă, „cursele cu 

c ă r u ț a ”  e r a u  

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023

98



 Nu am o amintire concretă, 

însă, de obicei, după ce terminam 

orele la școală, ajungeam acasă încă 

plină de energie și o ajutam pe mama 

la diferite treburi, ori mă jucam cu 

animăluțele, aveam mai multe specii 

pe atunci, spre exemplu, pisicile și 

iepurii erau ce-I mai chinuiți de mine.

 Școala la care am învățat a fost 

chiar aceasta, Școala Veche. 

Totdeauna a existat un respect față 

de cadrele didactice, dar și ele 

ofereau respect, ne tratau cu 

corectitudine. Pentru că mi-a plăcut 

foarte mult să citesc, am îndrăgit cel 

mai mult, ca materie la școală, Limba 

Română.

 Pot spune că sărbătorile aveau un aer mai special pe atunci. De Paște se aduna toată 

familia la masa, cozonacii erau nelipsiți, de păști nu mai spun, îmi amintesc și acum de mirosul 

care plutea în casă, ce arome…

 Sunt împlinită și recunoscătoare că am copiii mari, la casele lor, am nepoți respectuoși cu 

 Am o soră mai mare, Augustina, făceam multe năzbâtii împreună, dar eu mai mereu o 

băteam, cred că așa sunt frații mai mici.

 Mi-am cunoscut soțul întâmplător, prin intermediul mătușii mele. Pe atunci aveam 18 

ani și lucram la CFS (Combinatul de Fibre Sintetice) Săvinești, amândoi. M-am căsătorit la 19 ani, 

iar soțul meu avea 23 de ani. CFS Săvinești a fost primul și singurul loc de muncă, de acolo am 

ieșit la pensie. Îmi amintesc că eram o echipă frumoasă și mă simțeam bine în prezența colegilor 

mei.

 Consider că cele mai importante lecții pe care le-am învățat au fost să fiu corectă 

indiferent de situație, deoarece binele mereu câștigă; să știu să ofer și să primesc respect și să 

am încredere în Dumnezeu și în mine.

 Momente haioase, am trăit câteva, chiar în noaptea nunții mele, fiind întuneric, o invitată 

a căzut peste podul care traversa un râu. Un alt moment amuzant ar fi din perioada în care copii 

rosteau primele cuvinte, mici fiind, stâlceau cuvintele atât de haios… Îmi mai amintesc că într-un 

an, eram tinerele, m-am luat la bătaie cu un băiat pentru sora mea, iar eu l-am împins pe băiat în 

șanț, s-a murdărit foarte tare și am încheiat „lupta” râzând.

 Cel mai important eveniment din viața mea a fost nașterea copiilor. Mi-aș dori să mă 

întorc în perioada în care erau fetele mele mici, să mă pot bucura de ele la nesfârșit.

preferatele mele.

 De asemenea, de Crăciun cântam colinde cu toții, la masa, după ce ne întorceam de la 

colindat de prin sat. Nu conta că era zăpada până la ferestre, mergeam gașcă mare pe la fiecare 

casă.
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 Consider că tinerii de azi ar trebui să poarte respect atât părinților, cât și prietenilor. Ar 

trebui să fie cuminți, conștincioși la școală pentru că de aici pleacă formarea lor.”

 Am îndrăgit de mică a croșeta, iar în timp am reușit să perfecționez această tehnică, îmi 

place mult să urmăresc serialele la televizor.

rezultate remarcabile la învățătură.

Brîndușa Dediu

 Aceasta este povestea doamnei Ana Petrea. Este o femeie puternică, dar discretă, care a 

reușit să facă o diferență reală în viața celor dragi. Ea este un exemplu demn de urmat pentru 

toți cei care doresc să-și dedice viața pentru a face bine în jurul lor și pentru a ajuta oamenii.

File de poveste – Augustina Marcu

 Pe măsură ce trec anii, este firesc să ne 

aducem aminte de vremurile de altă dată și să ne 

gândim la cum s-a schimbat lumea din jurul nostru. 

De exemplu, putem să ne amintim de copilăria 

noastră, de prietenii noștri din acea perioadă și de 

locurile pe care le-am vizitat în acel moment. 

Putem să ne gândim, de asemenea, la modul în 

care am evoluat ca persoane și la evenimentele importante din viața noastră.

 Prin aducerea aminte a vremurilor de altă dată, putem învăța din experiențele noastre 

trecute și putem folosi aceste învățăminte pentru a ne ghida în prezent și în viitor. În plus, 

această introspecție ne poate ajuta să ne cunoaștem mai bine pe noi înșine și să ne dezvoltăm în 

mod constant.

 Continuăm șirul povestirilor cu doamna Augustina Marcu, sora Anei Petrea, născută la 

data de 1 august 1947, în Săvinești și foarte implicată în activitățile Centrului de zi.

 Asta se dorește prin activitatea „File de poveste”, derulată în cadrul Centrului de zi 

pentru persoane vârtsnice „Samariteanul Milostiv”, beneficiarii să își amintească de anii 

copilăriei, adolescenței, a tinereții și a maturității. „Călătoria” în timp stârnește emoții, aduce 

zâmbete, chiar dacă, poate, la vremea trăirii lor, anumite evenimente nu erau amuzante.

 Trecerea anilor este un proces inevitabil al 

vieții. Cu trecerea timpului, experimentăm 

schimbări atât în noi înșine, cât și în relațiile cu cei 

din jurul nostru. Adesea, aceste schimbări sunt 

subtile și treptate, dar pot fi și radicale și rapide.

 Adesea, aducerea aminte a vremurilor de altă dată poate fi o experiență emoționantă și 

nostimă, dar și melancolică. Cu toate acestea, este important să ne amintim că trecerea anilor 

este un proces natural și inevitabil, iar viața este o călătorie continuă, plină de noi experiențe și 

provocări.

· Când și unde v-ați născut? Cum vă amintiți de anii copilăriei?
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 M-am născut în Săvinești, la data de 1 august 1947, din părinții Ioan și Olga.

 

 Îmi aduc aminte că, într-o dimineață, m-am 

trezit devreme, cu o energie debordantă și cu 

entuziasmul de a petrece o zi minunată cu prietenii 

mei. Am îmbrăcat rapid hainele de afară și am ieșit 

din casă, unde m-așteptau deja prietenii mei cu o 

mulțime de idei și planuri de joc.

 Amintirile din copilărie sunt frumoase, eram 

mulți copii pe strada noastră și ne umpleam timpul 

cu tot felul de jocuri sau mergeam la bâlci, ne 

dădeam în scrânciobe, dar plângeam de frică.

 Am petrecut câteva ore jucându-ne pe 

stradă, alergând prin curți și cântând și dansând pe muzică. Apoi, am decis să mergem la bâlci, 

unde ne dădeam în scrânciobe, iar de frică, plângeam. Puteți crede, acum îmi vine să rând, ce 

copii mai eram…

 Seara, am mâncat cina cu familia mea și am povestit cu entuziasm despre aventurile 

noastre de peste zi, dar nu mai povesteam că am plâns în scrânciob. Apoi, am făcut temele 

pentru școală și ne-am pregătit pentru culcare, abia așteptând să ne trezim în dimineața 

următoare pentru a începe o nouă zi plină de distracție și aventură.

· Unde ați mers la școală? Cum erau cadrele didactice pe atunci? Impuneau respectul sau l-au 

câștigat?

 În această clădire am învățat (Școala Veche), clasele a I-VII-a, cadrele didactice erau tot 

de aici, din comuna noastră și erau erau considerate o valoare pentru societate. În general, 

profesorii erau priviți ca modele de integritate, de disciplină și de cunoaștere. În acea perioadă, 

multe dintre normele și valorile educației erau stricte și disciplina era o prioritate importantă în 

școli.

 Profesorii erau foarte bine pregătiți și se dedicau complet meseriei lor, să fie prezenți la 

școală la ore fixe și să își desfășoare activitatea cu seriozitate și profesionalism.

· Ce materie v-a plăcut cel mai mult? Și de ce?

 Materia preferată era Limba Română, povesteam, citeam foarte mult, cred că de asta mi-

a plăcut, ne deschidea noi orizonturi. Îmbunătățește comunicarea, dezvoltă abilitățile de scriere 

și citire, ai un vocabular mai bogat. De asemenea, studierea limbii române deschide 

oportunități de explorare a culturii și literaturii române.

· Mai aveți frați sau surori? Dacă da, ce năzbâtii făceați împreună?

 Mai am o soră, Ana, mai mică cu cinci ani, ne jucam, făceam  multe năzbâtii, eram fete, 

dar ne mai și băteam.

· Cum vă petreceați timpul liber în tinerețe?

Tinerețea este perioada vieții în care avem cel mai mult timp liber și putem profita de ocazia de a 

explora și experimenta lucruri noi. Unul dintre modurile cele mai populare de petrecere a 

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

53101



· Care a fost cel mai important eveniment din viața dumneavoastră de până acum?

· Ce sfaturi ați oferi tinerilor din ziua de azi?

· Dacă am putea da timpul înapoi, în ce perioadă a vieții v-

ați opri? Ați schimba ceva din trecutul dumneavoastră?

 Sunt mulțumită de viața pe care am trăit-o, sunt fericită 

pentru copiii mei, pentru nepoți, sunt bine și mulțumesc Bunului 

Dumnezeu pentru tot ce mi-a dat.

· Ce vă face să vă simțiți împlinită și mulțumită în prezent?

· Care sunt cele mai importante lectii pe care le-ati învățat 

în viață?

 Poate să mai retrăiesc anii tinereții, parcă erau lipsiți de griji, 

mergeam la petreceri, am cununat multe perechi de tineri, am 

creștinat mai mulți copii…

 Să muncești, să fii correct și cinstit.

 Să muncească, să fie corecți, respectuoși și să nu consume 

alcool sau alte substanțe care le poate dăuna toată viața.

 Cele mai importante momente din viață… când m-am 

căsătorit, când am născut. Am doi copii, sunt căsătoriți, la casele 

lor. Mă simt împlinită, mulțumesc lui Dumnezeu pentru tot ceea ce 

am realizat în viață.

Brîndușa Dediu

· Cum erau sărbătorile în perioada tinereții dumneavoastră? Cum petreceați sărbătorile de Paște 

sau de Crăciun?

· Care a fost primul loc de muncă? Care este cea mai frumoasă amintire de la locul de muncă?

 Am lucrat la CFS Săvinești din anul 1965 și de acolo am ieșit la pensie. M-am înțeles 

foarte bine cu colegii de serviciu, ne ajutam între noi, parcă eram mai solidari unii cu alții.

 Cel mai mult îmi plac sărbătorile de iarnă, mergeam cu colindul, cu uratul, cu sorcova, în 

grupuri de câte 3-4 copii și umblam tot satul. De Paște eram nelipsiți de la Denii, în Joia Mare 

mergeam la împărtășit, și ne îmbrăcam cu haine noi, cumpărate special pentru sărbătorile de 

Paște.

timpului liber era socializarea cu prietenii. Fie că mergeam la petreceri, la diferite spectacole, era 

o  modalitate minunată de a crea amintiri și de a dezvolta relații personale solide. Parcă aveam 

mai mult timp pe atunci… Pe Alexandru, soțul meu, l-am cunoscut la o petrecere, ne-am 

împrietenit, iar în anul 1967 ne-am căsătorit.
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Proiecție de film – Omul lui Dumnezeu – la Centrul de zi „Samariteanul Milostiv”

 Viața Sfântului Nectarie este un 

exemplu de credință și devoțiune, iar filmul 

reușește să transmită această emoție, 

„bunicii săvineșteni” având lacrimi în ochi la finalul proiecției de film.

 Vârsta senectuții trebuie să fie o perioadă de 

redescoperire a valorii intrinseci pe care o 

avem ca oameni și de amintire a lucrurilor 

frumoase pe care le-am trăit și realizat. Este o 

oportunitate pentru a explora noi interese și 

pasiuni și pentru a ne concentra asupra valorilor și talentelor noastre unice. Prin aceste eforturi, 

putem îmbunătăți calitatea vieții noastre și putem continua să ne bucurăm de toate minunile 

vieții în vârsta senectuții.

 Vineri, 3 martie 2023, Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” a 

organizat o nouă întâlnire cu beneficiarii săi.

 În centrul evenimentului s-a aflat proiecția filmului „Omul lui Dumnezeu” – Viața 

Sfântului Ierarh Nectarie din Eghina.

 Filmată în Grecia, în locuri relevante pentru 

viața Sfântului Nectarie, inclusiv pe insula 

Eghina și în Spitalul Aretaeio din centrul Atenei, 

pelicula prezintă încercările și lupta prin care 

Sfântul Nectarie a trecut de-a lungul unei vieți 

marcate de persecuție și nedreptăți.

 Multe persoane în vârstă sunt deschise la noutăți și sunt interesate de experiențe care să 

le îmbogățească viața. Un exemplu bun în acest sens este filmul „Omul lui Dumnezeu – Viața Sf. 

Nectarie”, care a fost vizionat cu interes și emoție de beneficiarii centrului.

 Filmul i-a purtat pe spectatorii 

săvineșteni printr-un periplu prin viața 

Sfântului Nectarie, de la nașterea sa până la 

moartea sa și canonizarea ca sfânt. Pentru 

mulți dintre cei care au vizionat acest film a 

fost o oportunitate de a-și aminti istoria, dar 

și de a înțelege mai bine viața Sfântului 

Nectarie.

 Mulți dintre ei au trecut prin momente dificile și au fost nevoiți să se bazeze pe credință 

pentru a-și păstra speranța și curajul și de a merge mai departe. Astfel, filmul le-a oferit o ocazie 

de a se conecta cu această dimensiune spirituală și de a-și întări credința.

 De asemenea, filmul a fost o modalitate de a socializa și a petrece timp de calitate cu alți 

colegi din cadrul centrului. Acesta a fost un prilej pentru ei de a discuta și a împărtăși părerile și 
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sentimentele lor cu privire la ceea ce au văzut pe ecran. Centrul de zi pentru persoane vârstnice 

este o opțiune bună pentru cei care au nevoie de sprijin suplimentar, dar care doresc să rămână 

cât mai independenți posibil. Acesta oferă bătrânilor ocazia de a socializa cu alte persoane de 

vârsta lor și de a rămâne active și implicate în comunitate.

 Mulți dintre cei prezenți în sală au fost profund 

impresionați de viața și lucrările sfântului, care a trăit în 

secolul al XIX-lea și începutul secolului al XX-lea. Filmul a 

prezentat cum Sfântul Nectarie a luptat împotriva sărăciei și bolilor și cum a ajutat oamenii să 

găsească credința și speranța în Dumnezeu. De asemenea, filmul a arătat cum Sfântul Nectarie 

a fost nevoit să facă față persecuțiilor și acuzațiilor nedrepte în timpul vieții sale.

 Sfântul Nectarie din Eghina este unul dintre cei mai importanți sfinți contemporani și 

este extrem de iubit și de români pentru nenumăratele minuni săvârșite, în special pentru 

ajutorarea celor bolnavi.

Brîndușa Dediu

 La trei septembrie 1953, sfintele sale moaște au fost scoase din mormânt și așezate în 

biserica mănăstirii din Eghina, pentru cinstire și binecuvântare. Iar în anul 1961, Sinodul Bisericii 

din Grecia, văzând numeroasele minuni care se făceau la moaștele sale, l-au declarat sfânt, cu zi 

de prăznuire la nouă noiembrie, devenind astfel cel mai venerat sfânt din această 

binecuvântată țară ortodoxă. Zilnic credincioșii se închină la moaștele Sfântului Nectarie și la 

mormântul său, făcând din mănăstirea sa din insula Eghina cel mai iubit loc de pelerinaj din 

toată Grecia.

 Proiecția filmului „Omul lui Dumnezeu – Viața 

Sfântului Nectarie” a fost o experiență emoționantă și 

edificatoare pentru vârstnici. Filmul a prezentat viața și 

lucrarea unuiul dintre cei mai venerați sfinți din lumea 

ortodoxă, Sfântul Nectarie, și a oferit o oportunitate pentru 

oameni să-și întărească credința și să găsească inspirație în 

viața acestuia.

„Mama, icoană în suflet” – Mărțișoare muzicale la Centrul de zi din Săvinești
 Mama – un cuvânt simplu, dar care poartă cu sine o putere și o semnificație imensă. Mama este cea care 

ne-a dat viață, ne-a crescut, ne-a iubit și ne-a învățat multe lucruri importante de-a lungul timpului. Este o icoană în 

sufletul nostru, un simbol al iubirii necondiționate, ea ne iubește indiferent de câte greșeli facem, și ne oferă 

sprijinul și încurajarea de care avem nevoie să înfruntăm greutățile vieții, este o emblemă a dăruirii și a sacrificiului.

 Ea poartă în lume iubirea, speranţa şi bucuria, este adăpostul grijilor noastre cotidiene. Mama înseamnă 

casă şi fericire, linişte şi libertate, lacrimă şi zâmbet, nesomn şi energie. Toate le adună în sufletul ei ca pe-o virtute 

ce-o numim frumuseţe morală.

 Mama este și o comoară, care ne învăță să apreciem valorile adevărate ale vieții. În mod constant, ea ne 

învață despre onestitate, integritate, iubire și compasiune, și ne încurajează să fim buni și generoși cu ceilalți.

 În fiecare an, la data de 8 martie, ne oprim să ne amintim de femeile din viețile noastre, în special de 

mamele noastre. Ziua Internațională a Femeii este o ocazie de a ne exprima recunoștința și admirația față de 
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 Această zi deosebită nu putea trece neobservată de Centrul de zi pentru 

persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” din Săvinești, care, astăzi, 7 

martie 2023, a fost gazda evenimentului „Mama, icoană în suflet”, organizat 

în colaborare cu Asociația culturală Viva Allegria din Piatra Neamț.

 Corul de copii Viva Allegria a demonstrat încă o dată puterea muzicii de 

a aduce bucurie și lumină în inimile oamenilor, în special în cele ale celor aflați la o vârstă înaintată.

 Prin muzica lor, copiii au reușit să îmbunătățească starea de 

spirit a acestor oameni în vârstă, aducându-le un strop de fericire și de 

bucurie în inimă. Prin sunetele lor armonioase și emoționante, acești 

copii au adus o rază de lumină și bucurie în viețile lor.

 Mărțișorul muzical a fost oferit de Rareș Grigoraș, Daria Cucoară, Ariana Bărbieru, Binaca Păvăleanu, Daria 

Parlafes, Ecaterina Maslicov, Flavio Amariei, Monica Nechita, Crista Ursache, Bianca Amarinei, coordonați de 

doamna Alina Apetrii.

 Precum un copac înflorit, fiecare copil a adus laolaltă o varietate de 

sunete și voci armonioase, ca de îngeri, împreună formând un întreg care a 

adus încântare și emoții, câte o lacrimă pe chipurile celor trecuți de vârsta 

pensionării. Fiecare notă, fiecare vers, a creat o atmosferă de încântare și pace în sufletele celor din audiență. 

Asemenea unui curcubeu care strălucește pe cer, Viva Allegria a adus o 

varietate de culori și tonuri, ceea ce a creat un amestec minunat de 

sunete și emoții care i-a impresionat pe „bunicii săvineșteni”. Corul 

Viva Allegria este un exemplu de armonie și uniune, iar prin muzica lor 

au reușit să inspire și să aducă încântare în viețile celor din jur.

 Programul artistic s-a încheiat cu urare de La mulți ani!, iar fiecare doamnă, prezentă la eveniment a primit 

câte un trandafir din partea doamnei Alina Apetrii. Și tinerele talente au fost răsplătite cu câte un mărțișor, mai 

dulce.

 „Suntem foarte bucuroși că am putut dărui un strop de fericire în inimile 

persoanelor aflate astăzi la Centru. Ne-am simțit minunat, am primit căldura 

oamenilor și am fost exact ca o familie – muzica unește suflete! Doresc să transmit 

tuturor femeilor, cu ocazia zilei  de 8 martie, un sincer ,,La multi ani ”,  multă  

sănătate, bucurii și împliniri alături de cei dragi!”, a spus doamna Alina Apetrii.

 „Toți știm că petrecerea timpului înconjurat de alte persoane, instalează o stare de bine, de beatitudine, de empatie 

și acceptare a noastră și a semenilor noștri. Guvernate fiind de acest concept, împreună cu colega mea, Brândușa Dediu, 

organizăm saptămânal activități de socializare și relaxare pentru ”bunicii săvineșteni” trecuți de frumoasa vârstă de 65 de 

ani. Printre activitățile principale derulate la centru, până în acest moment, se numără confecționarea de mărțișoare, care 

au fost oferite de 1 martie reprezentanților instituțiilor cheie din Săvinești, confecționarea de brățări pe care urmărim să le 

vindem și din a lor vânzare să achităm o cotă parte necesară excursiei mult dorită de aceștia. De asemenea, au avut și o zi de 

cinema, zi în care au vizionat filmul „Omul lui Dumnezeu – Viața Sfântului Nectarie din Eghina” și alte diverse activități. O 

puterea și influența lor în viețile noastre.

 Ziua mamei este momentul potrivit pentru a ne exprima recunoștința și 

admirația pentru toate darurile primite de la mama și pentru a le arăta cât de 

mult le iubim și le apreciem.
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 „A fost suficient să merg la Școala Veche, să particip la activitatea organizată 

de fetele cele dragi, Brîndușa și Larisa, ca să uit de toate necazurile. Apreciez 

programul  pregătit cu nota 10 plus felicitări. Copiii care au cântat sunt foarte talentați, promit mult. Mulțumesc din 

inimă, m-au dus în anii tinereții, când pregăteam și eu astfel de programe cu foștii mei elevi. Vă mulțumesc, din nou, pentru 

cee ace sunteți: deștepte și talentate, nu vă lipsește nimic. Pentru toate acestea, vă doresc sănătate, Dumnezeu să fie cu voi și 

să vă aibă în paza Lui!” Maria Roibu

 Născută la data de 7 martie, doamna Didița Șefler și-a sărbătorit ziua 

alături de colegii de la centru, de copiii Viva Allegria și precizat: „A fost o zi 

frumoasă, cu cântece și voie bună. Mulțumesc pentru urările făcute! La mulți ani cu 

sănătate și bucurii!” Didița Șefler.

 „La mulți ani cu sănătate, un post în pace și liniște. O primăvară frumoasă!” 

Varvara Dumitrache.

 „La mulți ani cu sănătate, liniște și bucurii!” Aurora Cojocaru.

 „La mulți ani, tuturor femeilor! A fost o zi foarte frumoasă, mulțumim pentru 

surpriză!” Maria Baluș

 „Sunt fascinată de această zi minunată, dar mai întâi, doresc să mulțumesc conducerii 

centrului pentru frumoasa organizare și pentru primirea de care am fost privilegiată 

astăzi. Cel mai frumos cadou a fost spectacolul oferit de copiii „Viva Allegria”, care ne-a încântat cu frumoasele melodii 

închinate mamei. Ziua de astăzi m-a încântat și mi-a schimbat starea de spirit. Vă mulțumesc!”, Rodica Vasilache.

 „Astăzi, 7 martie, am petrecut la Centrul de zi Săvinești câteva ore minunate, 

împreună cu grupul de doamna de una certă etate. Grupul muzical Viva Allegria ne-a 

încântat sufletele cu cântece de mulțumire adresate tuturor femilor și în special 

mamelor. Ne-au dăruit foarte multe emoții, dar și o mare încântare. Mulțumim foarte 

mult celor care au pus mult suflet la organizarea acestui eveniment, atât de frumos. 

Mulțumim pentru mărțișorul muzical dăruit!” Florica Savin.

dată ce se apropie o zi specială pentru toți dintre noi, și anume 8 Martie am dorit să îi mai surprindem încă o dată cu o 

activitate pe placul lor, oferindu-le un mic spectacol în cadrul centrului prezentat de Grupul muzical al copiilor din Piatra 

Neamț ”Viva Allegria”. Aceștia ne-au încântat cu cântece închinate mamei. Din nou, 

beneficiarele au fost surprinse plăcut, până la lacrimi, și și-au manifestat și de această 

dată profunda mulțumire. Ne este mare bucuria când simțim recunoștință din partea 

acestora și le observăm benefica evoluție de când au pășit pragul acestui centru.”, a 

menționat Larisa Ciobanu, asistent social în cadrul centrului de zi.

 „A fost o zi frumoasă și vă mulțumim din toată inima pentru pacea sufletească și bucuria de a ne reîntâlni. Cu 

bucurie venim de fiecare data, aici la centru.” Melentina Savin

 Mamele sunt pansamentul sufletului, care ne vindecă rănile și ne îmbunătățesc starea de spirit. Ele sunt ca 

vântul blând care aduce cu sine parfumul florilor de primăvară.

 Pe această cale, Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” transmite un călduros La 

mulți ani, tuturor femeilor!

Brîndușa Dediu
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 La finalul Sfintei Liturghii, părintele Petru Munteanu a rostit o scurtă cuvântare. A 

subliniat, printre altele, legătura dintre Buna Vestire și sărbătorirea a 18 ani de activitate 

neîntreruptă la Centrul social-educativ „Popasul Iubirii Milostive” din Săvinești. Acest centru a 

găzduit de-a lungul anilor diverse activități social-filantropice, precum și cultural-educative. A 

 Buna Vestire sau popular Blagovestenia 

(termenul slav) este praznicul în amintirea zilei în 

care Sfântul Arhanghel Gavriil a vestit Sfintei 

Fecioare că va naște pe Fiul lui Dumnezeu. 

Sărbătoarea de astăzi este numită Buna Vestire 

întrucât ne aduce vestea cea bună a mântuirii, 

așteptată de zeci de veacuri de întreaga omenire, încă de la alungarea lui Adam şi Eva din Rai, în 

urma păcatului strămoșesc.

 „La Buna Vestire sărbătorim taina minunată a Întrupării 
Fiului lui Dumnezeu în pântecele Preacuratei Fecioare 
Maria, taină prin care Dumnezeu Cuvântul, Cel deofiinţă cu 
Tatăl şi cu Duhul Sfânt, Se coboară pe pământ şi Se face Om, 
pentru ca pe om să-l vindece de păcat şi de moarte şi să-i 
dăruiască viaţă veşnică. Acest eveniment este „începutul 
mântuirii noastre”. Acum a fost schimbat cursul omenirii şi 
s-a împărţit istoria în două: înainte de Hristos şi după 

Hristos.” Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii 

Ortodoxe Române

 Buna Vestire este prăznuită de creștinii 

ortodocși la data de 25 martie, fiind sărbătorită 

anual, la dată fixă, în perioada Postului Mare 

Biserica dezleagă astăzi la vin, untdelemn şi la 

peşte.

 Sărbătoarea Bunei Vestiri este ziua în care veștile 

bune se adună într-o cunună de binecuvântări. Data 

de 25 martie, pentru comunitatea săvineșteană și în 

special pentru Parohia „Sf. Voievozi” și Fundația 

Împreună pentru Solidaritate Socială, are dublă însemnătate. Toate proiectele inițiate de 

părintele director Petru Munteanu au avut ca start 25 martie.

 Cu dor de sfințenie și gând de mântuire, cu lumina în 

privire și zâmbetul pe buze, credincioșii Parohiei „Sf. 

Voievozi” din Săvinești au pășit în biserică pentru a 

marca sărbătoarea milostivirii lui Dumnezeu asupra 

oamenilor, participând la Sf. Liturghie oficiată de 

părintele paroh Petru Munteanu.

Buna Vestire – 18 ani de activitate neîntreruptă pe tărâmul social-filantropic
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fost primul spațiu unde s-a organizat Tabăra de creație „Aripi de Înger”, călcându-i pragul peste 

900 de copii beneficiari, în acești 18 ani, fiecare primind, pe lângă donațiile materiale și 

financiare, un zâmbet, o îmbrățișare, un alint în momentele cruciale din viața lor.

 „Pentru Parohia noastră, astăzi, vestea cea bună are un dublu înțeles sau să spunem, aduce un 

dublu eveniment, o dublă sărbătoare. Pentru că astăzi se împlinesc 18 ani de activitate neîntreruptă la 

Centrul social-educativ „Popasul Iubirii Milostive”. Avem la Centrul social, cu ajutorul credincioşilor, un 

proiect filantropic pentru 70 de copii asistaţi. Cu acest acest prilej, la acest moment emoţionant, dorim 

să mulţumim tuturor susținătorilor noștri pentru că au făcut posibil acest proiect social-educativ. Și, prin 

această activitate, putem să înţelegem, de fapt, că se poate, se poate când mărturisim Învierea lui 

Hristos.”

 Buna Vestire să aducă tuturor doar vești bune, așa cum Maria Fecioara a primit vestea 

cea bună de la Arhanghelul Gavriil.

Brîndușa Dediu

 La Sfânta Liturghie au participat și Daria Cucoară-7 ani, Daria Parlafes -11 ani și Bianca 

Amarinei -16 ani, care fac parte din grupul Viva Allegria, coordonat de doamna profesor Alina 

Apetrii, care la finalul liturghiei au încântat auzul auditoriului, interpretând trei cântece 

religioase („O, Măicută sfântă”, „Kirie Eleison”, „Sub o salcie înaltă”).

 Ziua de 25 martie 2023 este importantă și pentru faptul că se împlinesc 10 ani de 

activitate a revistei online de dialog etic, estetic și social intitulată „Jurnal Spiritual”; 10 ani de 

când Școala Veche a fost redată comunității, devenind astăzi Centru de zi pentru persoane 

vârstnice „Samariteanul Milostiv”; nouă ani de emisie a postului de radio Jurnal Fm, la acea 

vreme ca Radio Jurnal Spiritual, în mediul online, devenind acum 6 ani, de când a început să 

emită pe unde FM – Jurnal Fm. Acest post de radio s-a înființat din dorința de a transmite 

valorile culturale care adună comunitatea împreună. Radioul înseamnă, pe lângă muzică și știri, 

oameni care te ascultă. Lumea se schimbă și evoluează, oamenii și întâmplările care trec prin 

viața noastră își lasă amprenta și nici nu ne dăm seama, doar realizăm la un moment dat că ne-

am schimbat modul de gândire și reacționăm diferit în fața unor situații mai mult sau mai puțin 

plăcute. Publicul unui post de radio este constant în cea mare majoritate a lui și mereu există noi 

veniți sau persoane care renunță să asculte un anumit tip de radio. Acest proiect cultural-

educativ este susținut de către Fundația Împreună pentru Solidaritate Socială. La toate acestea 

se adaugă și șase ani de la înființarea Editurii Jurnal Spiritual, precum și postului de radio pentru 

copii Radio Ciufulici, de asemenea, și aceste proiecte sunt susținute de către Fundația Împreună 

pentru Solidaritate Socială.

 Totodată, domnul Gheorghe Măriuța, paraclisierul bisericii „Sfinții Voievozi” din 

Săvinești și-a serbat aniversarea. Cu această ocazie îi urăm: „La mulți, frumoși și fericiți ani!”.
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La mulți ani, sărbătoriților lunii martie!

 Fiecare persoană a adus cu ea o poveste, o experiență sau o memorie prețioasă, creând 

o atmosferă plină de căldură și emoție. Reuniunea a fost animată de glume, povești și 

experiențe de viață, creând un cadru de acceptare reciprocă. În timp ce au povestit și s-au 

 Întâlnirile de la fiecare sfârșit de lună, pentru a-i celebra pe 

cei născuți în luna respectivă, sunt o ocazie deosebită pentru 

toți cei implicați de a povesti, de a depăna amintiri, de a 

socializa. Într-o lume agitată, chiar și pentru cei aflați la vârsta 

senectuții, acest popas sufletesc a adus un moment de 

reflectare asupra valorii prieteniei și a conexiunilor interumane.

 Ca o familie extinsă, „bunicii săvineșteni” au venit cu inimile deschise și cu dorința de a-și 

împărtăși experiențele de viață, încărcate cu bogăția și profunzimea lor. Într-o lume în care 

tineretul este adesea valorizat mai mult decât vârsta și experiența, această întrunire a reamintit 

tuturor celor prezenți de bogăția și importanța vieții în etapa în care se află.

 Astăzi, 30 martie 2023, le-a venit rândul celor care au văzut 

lumina zile într-o zi a lunii martie.

 Demnitatea umană nu se pierde odată cu vârsta, iar 

persoanele în vârstă trebuie să fie respectate și valorizate 

pentru contribuția lor adusă societății.

 Lună de lună, Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” îi 

celebrează pe beneficiarii născuți în luna curentă.

 Invitați, sub diferite pretexte, pentru a nu divulga surpriza, 

aniversații acestei luni sunt: Ciucălău Maricica, Vasilcă Maria, 

Pristavu Gheorghe, Măriuța Gheorghe, Manolachi Angela, 

Horciu Floarea, Cumpăt Maria, Blaga Profira, Minuț Ana, Șefler 

Didița, Moisi Rarița, Savin Ion, Savin Florica, Aanei Grigore și 

Chele Constantin. Chiar dacă nu au reușit toți să răspundă 

invitației noastre, le urăm tuturor, pe această cale, un călduros: „La mulți ani!”.

 Este adevărat că bătrânii nu au prea multe posibilități 

sau șanse în viitor. Dar ei au ceva cu mult mai mult de atât. În 

loc de probabilități viitoare ei au realități în trecut – șansele pe 

care le-au fructificat, sensul pe care l-au îndeplinit, valorile pe 

care le-au realizat și nimic și nimeni nu le poate lua aceste 

realizări.

 Se pare că înaintarea în vârstă sau trecerea pragului de 

pensionare poate genera sentimentul că nu am mai fi utili 

societăți, celorlalți din jurul nostru, dar totuși rămâne 

demnitatea.
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Brîndușa Dediu

amuzat împreună, parcă au creat un cor de păsări cântătoare, aducând cu ei amintiri și 

experiențe nobile, totodată, au împărtășit cu ceilalți bogăția propriei lor vieți.

 În final, „bunicii săvineșteni” s-au despărțit cu inimile pline de recunoștință și bucurie 

pentru acest moment de unicitate și frumusețe. S-au întors acasă cu o amintire care le va fi 

dragă pentru totdeauna, ca și cum ar fi fost un buchet de flori înflorite în inima lor.

 „Mă bucur că am reușit să ajung astăzi la Centru de zi. Momentele acestea, petrecute împreună, 

ne scot din rutina cotidiană, drept pentru care vă mulțumim! Reușiți să ne surprindeți de fiecare dată, 

chiar dacă acum ne-am obișnuit cu activitățile centrului.”, a menționat doamna Maria Teodorescu.

Din suflet pentru suflete – Bucuria de a dărui

 „Mântuitorul vine tainic spre noi, prin cei săraci şi singuri, prin cei 

bolnavi şi necăjiţi, prin orfani şi văduve. Să ieşim în întâmpinarea Lui 

prin milostenie, prin ajutorare frăţească şi prin facere de bine”, 

Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe 

Române.

 A dărui înseamnă să oferi ceva cu sinceritate și cu intenția de a face bine. Când dăruim, 

facem acest lucru fără așteptări de a primi ceva în schimb, ci pur și simplu din dorința de a aduce 

bucurie și de a face o diferență pozitivă în viața celor din jurul nostru.

 De la Sfântul Ioan Gură de Aur am învățat că: „A da milostenie 
înseamnă a da cu bunăvoinţă şi bucurie. Dacă nu dai astfel, mai bine 

nu mai da, fiindcă aceasta nu este milostenie, ci pagubă”. Sub acest 

îndemn, o parte dintre beneficiarii Centrului de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul 

Milostiv” Săvinești, având ca furnizor de servicii sociale Parohia „Sfinții Voievozi” din aceeași 

localitate, și-a exprimat dorința de a face acte de caritate, în special în această perioadă care ne 

apropie de Învierea Domnului nostru Iisus Hristos.

 Așa a și fost, astfaltul curat ne-a purtat către Văratec, unde, într-un peisaj mirific, este 

poziționat așezământul pentru vârstnici.

 Astfel, joi, 6 aprilie 2023, un grup format din 19 persoane au purces de dimineață către 

Văratec. Știrile privind starea drumurilor din zona noastră nu erau tocmai încurajatoare, dar cu 

inima deschisă și cu dorința de a aduce un strop de bucurie în sufletele celor aflați la Centrul 

rezidențial pentru persoane vârstnice „Cuvioasa Nazania” de la Văratec, beneficiarii Centrului 

de zi săvineștean, au pregătit bagajele ce urmau a fi dăruite și erau gata de drum. Toți erau 

convinși că drumul, ce urma a fi străbătut, nu era închis circulației.

 De la intrarea în cămin, grupul bunicilor săvineșteni a fost întâmpinat de maica Filumena, 
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Cu ajutorul Fundației Împreună Pentru Solidaritate Socială 182 de refugiați ucrainieni 

au plecat la Frankfurt (Galerie Foto-Video)

 „Centrul rezidențial pentru persoane vârstnice 
«Cuvioasa Nazania» de la Văratec este un loc binecuvântat 
de Dumnezeu în care bunicii noștri sunt ocrotiți, 
bucurându-se de o nouă familie. Îngrijirea unui bătrân 
înseamnă răbdare, empatie, dragoste, și sprijin. Munca 
noastră, a tuturor, este de a-i ajuta să simtă că aparțin 
acestui așezământ. Uneori este de ajuns să îi spui cuiva o 
vorbă bună, de a-i asculta povestea de viață. Alteori facem 
împreună lucruri pentru a însufleți acest lăcaș. Majoritatea 
ornamentelor sunt realizate împreună cu bunicii noștri, 
aducând un plus de culoare și frumusețe locului. 
Organizăm activități și evenimente (lectură, jocuri 
distractive, desen, muzică, dans, etc.) încercând să descoperim la fiecare bucuria și mulțumirea de a 

locui acasă, la Căminul pentru persoane vârstnice Văratec”, a menționat doamna Laura Muraru, în 

calitate de psiholog al Căminului pentru bătrâni.

 Este important să fim empatici și să ne punem în locul celor în nevoie. Ceea ce poate fi o 

problemă minoră pentru noi poate fi o provocare majoră pentru alții. Să încercăm să înțelegem 

cum se simt și să le oferim sprijinul de care au nevoie. Empatia este o abilitate importantă în 

construirea relațiilor și în crearea unui mediu pozitiv.
 „Dominați de dorința de a face un schimb de experiență, împreună cu beneficiarii centrului 
nostru am vizitat Centrul Rezidențial pentru Bătrâni «Cuvioasa Nazania» de la Văratec. Aceștia au 
pregătit mai multe daruri și surprize pentru cei din cadrul centrului rezidențial. Așadar, le-au încântat 
inimile cu cele 3 cântece pregătite de ei cu multă sârguință, și anume: Tainică Grădină, Blândul Păstor și 
Sub o salcie pletoasă. Totodată, au ținut să împartă din ceea ce au și cu cei mai vulnerabili decât ei. 
Emoțiile se citeau atât pe chipurile gazdelor, cât și pe cel al vizitatorilor, în cazul nostru beneficiarii 

 Bunicii săvineșteni, pe lângă darurile oferite 

bătrânilor cazați la Văratec, au pregătit un mic repertoriu 

de cântece bisericești, pe care le-au interpretat în Paraclis. 

Rând pe rând, cei aflați în singura familie de care se mai pot 

bucura acum, și-au ițit capetele la etajul superior. Bobițe 

de lacrimi au început să curgă pe chipurile lor, dar bucuroși 

că li s-a călcat pragul: „Să mai veniți la noi!”, „Mulțumim!”, 

„Ne lăsați nouă hârtiile cu cântece?”, sigur că au fost 

dăruite și aceste rânduri scrise.

 A urmat o prezentare a activităților derulate în cadrul centrului de la Văratec, precum și 

vizitarea paraclisului, a bibliotecii, a sălii de kinetoterapie și a sălii de mese. După cum a povestit 

maica Filumena, căminul funcționează la capacitatea maximă, din cele 70 de locuri, cinci sunt 

destinate persoanelor imobilizate la pat, iar printre bătrânii cazați sunt și cinci familii, soț și 

soție.

coordonatorul așezământului, care cu brațele deschise le-a urat „bun venit”. Alături de ea se 

afla și maica Filoxenia, referent în cadrul căminului și doamna psiholog Laura Muraru.
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Centrului de zi „Samariteanul milostiv„ din Săvinești”, a evidențiat Larisa Ciobanu, asistent social.

 „Vă mulțumesc pentru toată organizarea, sunt extrem de mulțumită pentru tot cee ace am 

reușit să facem, a dărui e o bucurie”, Maria Baluș.

 „Am avut parte de o activitate minunată, ne-a plăcut foarte mult, aș vrea să mai mergem să 

vizităm diferite locuri”, Maria Măriuța.

 „Am avut parte de o experiență nouă. 

Vizitând căminul pentru bătrâni de la Văratec, am văzut niște persoane foarte 

amabile și cu iubire de oameni, care îi îngrijesc cu mult drag pe oamenii 

găzduiți de cămin, aceștia fiind persoane rămase singure, lipsite de ajutor din 

partea familiilor lor. Și ei au parte de activități de recuperare medicală, 

kinetoterapie, precum și de activități de socializare. Având o vârstă, m-am 

gândit că și pentru mine ar fi o variantă bună de a-mi petrece bătrânețile așa.”

 Pe drumul de întoarcere, bunicii săvineșteni nu mai conteneau a 

povesti ceea ce au văzut și cât de impresionați sunt de frumusețea 

locurilor vizitate.

 „Am fost un grup de pensionari la 
Văratec la căminul pentru bătrâni, unde am 
dus câteva daruri, a contribuit fiecare cu 

câte ceva. Am cântat, cântece bisericești, am vizitat căminul, ne-am 
închinat în Paraclis. Mulțumim Bunului Dumnezeu că ne-a ajutat să 
ajungem la ei, chiar dacă vremea a fost de iarnă, drumul nostru a 
fost ușor. Mulțumim părintelui Petru Munteanu și fetelor de la 

centrul nostru” – Lina Horciu.

 „Am avut parte de o nouă experiență, 

am vizitat Căminul pentru bătrâni de la 

Văratec, unde am cântat. Am vizitat centrul, ne-am închinat în 

Paraclis, iar maicile emanau o căldură sufletească, care nu avea cum 

să nu te cuprindă. A fost frumos, ne mai dorim astfel de activități. 

Mulțumim!”, au declarat la unison Augustina Marcu, Ana Petrea, 

Aurica Blaga și Elena Sandu.

 În cele două centre, cel de la Văratec și cel de la Săvinești, unele 

activități sunt similare, doar că bunicii săvineșteni se întorc în familiile lor, 

la căsuța lor, iar pentru cei de la Văratec, familia este colegul de camera, 

colegul de la etaj, maicile care-i îngrijesc.

 „E frumos să dăruiești, din puținul tău, din ceea ce ai, să-i dai și celui de lângă tine, pe care soarta 
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 A dărui din suflet pentru un alt suflet poate fi o experiență minunată și împlinitoare. Totul 

este să fim atenți la nevoile celor din jurul nostru, să fim sinceri și autentici în modul în care 

dăruim și să fim prezenți alături de cei dragi. Fiecare dintre noi poate face o diferență în viața 

cuiva prin simplul act de a dărui din suflet.

 Brîndușa Dediu

poate l-a încercat mai mult”, Mina Tofan.

 Din grup a făcut parte și doamna Dorina Negoi, fiind cea 

care „dirijează” corul centrului de zi, care dă indicații prețioase 

la repetiții, iar ceilalți o ascultă cu sfințenie. Se pare că bucuria 

de a dărui a atins inimile tuturor celor implicați în această 

activitate, iar doamna Dorina a exclamat pe drumul de 

întoarcere: „Am inima fericită, mă bucur că am reușit să 

strângem câteva lucruri pentru ei, câte un pic de la fiecare s-au 

adunat diferite bunuri, îmbrăcăminte, pilote, alimente, produse 

de igienă, este extraordinară senzația pe care o trăiești după ce dăruiești.”

„Hristos a Înviat” – „Adevărat a Înviat”, la Centrul de zi din Săvinești

 Sărbătoarea de Paște este despre 

bucuria Învierii Domnului Iisus Hristos. 

De Paște, vopsim și ciocnim ouă cu un motiv aparte și mergem la 

Biserică în noaptea de Înviere cu coșul în care avem produse, precum 

pască și cozonac, spre a fi sfințite.

 „Vârstnicii, prin maturitatea lor duhovnicească, pot ajuta mult la 

păstrarea valorilor creștine în cultura noastră, pentru armonia 

societății și a familiei”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul 

Bisericii Ortodoxe Române.

 Se spune că oamenii care mănâncă împreună rămân împreună, iar acest lucru poate fi 

adevărat: mesele luate împreună încheagă prieteniile și înlesnesc conversațiile. Atmosfera 

plăcută poate sparge bariere, iar necunoscuții pot deveni buni prieteni.

 „Iată, Eu stau la ușă și bat; de va auzi cineva glasul Meu și va 

deschide ușa, voi intra la el și voi cina cu el și el cu Mine” (Aocalipsa 3, 20).
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 Întâlnirea de astăzi a oferit oportunitatea de întări relațiile dintre membrii centrului de zi, 

de a crește sentimentul de apartenență și de a oferi un suport emoțional celor care, poate, 

petrec sărbătorile în singurătate.

 Printre persoanele care au venit astăzi la Centru s-a aflat 

și Iasmina, o minune de copil, în vârstă de 10 ani, care a adus 

ouă decorate chiar de ea, cu „pietre prețioase”. Iasmina nu se 

află la prima vizită, ușor-ușor devine un mic voluntar de nădejde, ajută la împletirea brățărilor, 

povestește năzbâtiile pe care le mai fac colegii ei la școală, ea nu, și reușește de fiecare dată să 

aducă zâmbete pe chipurile bunicilor săvineșteni.

 Masa este locul întâlnirii și al comuniunii. Masa este locul unde toți se adună, toți ajută, 

toți conlucrează. Masa este locul unde fiecare se odihnește în celalălt.

 Potrivit tradiţiei, Maica Domnului, care venise să-şi 

plângă fiul răstignit, a aşezat lângă cruce un coş cu ouă. Acestea 

s-au înroşit de la sângele care picura din rănile lui Iisus. De 

atunci, în amintirea răstignirii, femeile vopsesc ouă în preajma 

Paştelui.

 Așa s-a întâmplat și la Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” 

din Săvinești, astăzi, 19 aprilie 2023. Din dorința de a împărtăși și între ei bucuria Învierii 

Domnului nostru Iisus Hristos, beneficiarii Centrului de zi au petrecut timp frumos, unii alături 

de alții, ciocnind câte un ou roșu și degustând din bunătățile gătite de fiecare, specifice acestei 

perioade (cozonac, pască și ouă roșii).

 Oul este asociat în general creației, iar oul de Paști îl 

simboliează pe Iisus în mormânt. Coaja oului este piatra 

mormântului din care Iisus a ieșit înviind, iar ciocnirea ouălor semnifică deschiderea Sfântului 

Mormânt și Învierea.

 De Paște, la români, pe lângă mersul la biserică sau coacerea 

cozonacului și păștilor, printre tradițiile de bază se află și 

ciocnitul ouălor. Așadar, a urmat și un concurs „Oul cel mai tare”, 

desigur, cineva a ieșit câștigător. Doamna Rodica Vasilache, cu 

un ou micuț, a reușit să ciocnească și să spargă „capodoperele” 

celorlalți participanți.
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Brîndușa Dediu

 Luarea mesei în comun, împreună cu familia sau cu cei apropiați, 

este unul dintre acele lucruri care amintesc de sfințenia zilei, este una 

dintre bucuriile simple ale omului curat, este un semn al unui suflet 

sănătos. Luarea mesei în comun este un moment de apropiere, de 

blândețe și de vulnerabilitate, fiecare trebuind să fie cu adevărat prezent, 

atent și personal: la masă, fiecare îl privește în ochi pe celălalt; la masă nu 

este loc de ascunzișuri, de retrageri sau de pretexte. A sta la masă împreună cu oameni cu care 

nu ai nimic în comun sau față de care inima ta nu se deschide, este un adevărat chin.

Primul ajutor contează!

 Este important să știm să acordăm primul ajutor, astfel încât 

persoanele care au nevoie de ajutor să aibă mai multe șanse de 

recuperare sau de supraviețuire. Viața unei persoane accidentate 

depinde, într-o mare măsură, de momentul acordării primului ajutor 

și de priceperea celui care intervine primul la locul accidentului.

 Astfel, doi voluntari ai Crucii 

Roșii, Tanase Nicoleta – Raluca și Gârbuleț Mihaela Florina, 

coordonate de domnul Valentin Pîclea, directorul Filialei Neamț, 

au prezentat beneficiarilor Centrului de zi, câteva măsuri de prim 

ajutor, pe care este bine să știm să le acordăm. De la înțepăturile 

de albină, resuscitarea cardiopulmonară, poziția de siguranță a 

victimei, fracturi, arsuri, până la defibrilare, sufocare sau înec, 

voluntarii, cu explicații practice, au trecut în revistă mai toate măsurile de prim ajutor.

 Primul ajutor de bază este doar un ajutor temporar acordat în caz 

 Joi, 20 aprilie 2023, Centrul de zi pentru persoane vârstnice 

„Samariteanul Milostiv” Săvinești a fost gazda 

evenimentului „Primul ajutor contează”. Manifestarea a avut 

ca loc în cadrul parteneriatului încheiat între Parohia „Sf. 

Voievozi” Săvinești, ca furnizor de servicii sociale și Crucea 

Roșie Filiala Neamț.
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 Mai mult, vârstnicii sunt considerați o categorie vulnerabilă în ceea ce privește sănătatea 

și siguranța. Pe măsură ce înaintăm în vârstă, nevoia de ajutor și îngrijire poate crește și poate fi 

dificil să ne descurcăm în anumite situații, mai ales în situațiile de urgență.

 În acest sens, primul ajutor a fost perceput de către bunicii săvineșteni ca fiind o parte 

importantă a vieții de zi cu zi la domiciliu și nu numai. De aceea, fiecare ar trebui să învețe primul 

ajutor și să fie dispus să administreze îngrijire de bază, până la sosirea personalului calificat din 

cadrul serviciului de ambulanță. De asemenea, cunoștințele de prim ajutor sunt folositoare nu 

numai pentru situațiile de urgență, ci și în gestionarea unor leziuni minore cu care ne putem 

confrunta în viața de zi cu zi.

de urgență pentru salvarea vieții, prevenirea unor complicații ulterioare și ameliorarea 

suferințelor până în momentul în care un serviciu medical adecvat poate să intervină.

 Referitor la manevrele cele mai importante de prim ajutor, pentru ca o victimă să poată 

supraviețui, participanții au declarat că acestea ar fi resuscitarea cardio-pulmonară și oprirea 

hemoragiilor.

Luarea de măsuri imediate este principiul esențial în acordarea primului ajutor. Pentru a fi 

capabil de recunoașterea simptomelor și semnelor de bază ale unui accident este vital să ai 

cunoștințele necesare pentru a nu face ceva greșit.

Brîndușa Dediu

Prima troiță din Săvinești poartă hramul Izvorul Tămăduirii

 În toate lăcașurile ortodoxe de cult de la orașe şi de la sate, la praznicul închinat Izvorului 

Tămăduirii se săvârşesc, după rânduială specifică Săptămânii Luminate, slujbe de sfințire a apei, 

numită Agheasma Mică. După slujba de sfințire, preoţii îi stropesc pe credincioși cu apă 

 „Această sărbătoare numită în românește «Izvorul Tămăduirii» iar în limba 
greacă «Izvorul Dătător sau Purtător de viață» este o sărbătoare în care bucuria 
Sfintelor Paști se dăruiește și celor care suferă dar prin rugăciune către 
Mântuitorul și către Maica Domnului suferința se alină și simt mai intens bucuria 

Sintelor Paști”. (Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe)

 Creştin-ortodocşii sărbătoresc în acest an pe 21 Aprilie Izvorul Tămăduirii, 

sărbătoare închinată Maicii Domnului. Este un eveniment marcat de tradiţii 

şi obiceiuri cu o puternică încărcătură spirituală pentru enoriaşi. 

Sărbătoarea îşi trage denumirea de la o minune săvârşită de Maica 

Domnului prin apa unui izvor cu putere tămăduitoare. În această zi, 

credincioşii vin la biserică pentru a lua Agheasmă Mică, apă sfinţită care poate fi băută tot anul.
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Brîndușa Dediu

 În fiecare an, credincioșii Parohiei „Sfinții Voievozi”- Săvinești aduc 

ofrandă de rugăciune şi osteneală la sărbătoarea Izvorului Tămăduirii. Acestea 

se desfășoară la prima troiță ridicată în parohie.

 „Mântuieşte, Doamne, poporul Tău şi binecuvântează moştenirea Ta, 
biruinţa binecredincioşilor creştini asupra celui potrivnic dăruieşte, şi cu crucea Ta, 
păzeşte pe poporul Tău”.

 Ce nu ai voie să faci la sărbătoarea de azi

binecuvântată şi cântă troparul:

 Troița cu hramul la Izvorul Tămăduirii a fost ridicată și este îngrijită prin 

implicarea familiilor Aneta și Costică Dumitrache; Ileana și Gheorghiţă 

Baluș; Rodica Acojocăriței; Ileana Paisa; Angelica și Costică Acojocăriței; 

Ileana și Mihai Baluș.

 Agheasma sau Sfințirea apei este slujba cel mai des 

oficiată în viața creștinului. Agheasma mare se săvârşeşte 

o singură dată pe an, la Bobotează; iar cea mică, în mai 

multe împrejurări. Agheasma mică se mai numește sfeștanie, de la cuvântul 

slavon care înseamnă luminare. Denumirea provine tocmai de la sfințirea 

săvârșită la Bobotează, sărbătoare numită şi Ziua luminilor sau a luminării.

 La Izvorul Tămăduirii se dă și de pomană. Gospodinele împart alimente și băuturi, 

precum pâine, colaci, miere, vin ori apă drept mulțumire pentru darul tămăduirii și al vieții.

 Indiferent de bucatele alese, pomana trebuie făcută din inima și cu drag, sinceritate. Se 

spune că aceasta nu este primită dacă este oferită doar pentru a te achita de o obligație, ci 

trebuie făcută cu gândul la binele celorlalți și la împăcarea cu Dumnezeu. De Izvorul Tămăduirii, 

pomana este un gest de generozitate și milostenie.

 Nu e bine să speli, să calci sau că coși, mai ales haine. Se crede că lucrul nu se va termina 

niciodată dacă încalci aceste reguli.

 Timp de câteva ceasuri, pelerinii şi enoriașii parohiei 

„Sfinții Voievozi” din Săvinești s-au bucurat de frumoasa slujbă şi de 

minunatele cântări pascale, împletite cu cele ale Izvorului Tămăduirii.

 La sărbătoarea de azi, 21 aprilie 2023, e interzis să faci mai multe lucruri. 

Se spune că dacă muncești în această zi vei avea ghinion tot anul.

Sfântul Mare Mucenic Gheorghe a biruit – mai multe troițe din Săvinești îi poartă numele

 „Sfântul Gheorghe a primit o educaţie aleasă, mai ales de la mama sa care era o creştină foarte 
evlavioasă şi milostivă. După moartea tatălui său care a fost ostaş în Armenia, mama sa a hotărât să 
meargă împreună cu fiul ei Gheorghe, în Palestina, probabil la Lida, unde avea rude şi foarte multe 
averi. Copilul a crescut, a devenit un om foarte sprinten, foarte vrednic, cu virtuţi morale deosebite pe 
care le-a inspirat mama sa şi credinţa în Hristos. A ajuns să fie repede cunoscut încât a devenit 
comandant de oşti şi ofiţer în garda împăratului roman Diocleţian. Sfântul Gheorghe era un om apreciat 

pentru virtuțile sale militare, pentru comportamentul său uman”, Preafericitul Părinte Daniel, 
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 „Căci unde sunt doi sau trei adunați în 
numele Meu, acolo sunt și Eu.” Matei 18:20
 „Ne bucurăm că am ajuns și anul acesta să ne închinăm Sfintei și 
Slăvitei Învieri. Având misiune în alt loc decât cel natal, Dumnezeu a 
rânduit să fim prezenți cu sufletul, astăzi, în rugăciune la slujba hramului 
Troiței închinate Sf. Mare Mucenic Gheorghe, purtătorul de biruință, 
ridicată în semn de recunoștință de către părinții mei, Gheorghe și Maria. 
Urăm un călduros «La mulți ani!» tatălui și mentorului meu, Gheorghe 
Măriuța, care m-a călăuzit pe drumul teologiei, mi-a insuflat dragostea pentru Dumnezeu și mi-a 

 După citirea textului biblic, părintele Petru 

Munteanu a adresat un cuvânt în care a evidențiat viața Sfântului Mare 

Mucenic Gheorghe, precum și importanța manifestării recunoștinței 

față de Dumnezeu și față de tot ce ne înconjoară.

 După Dumnezeiasca Liturghie, părintele paroh i-a felicitat pe 

toți cei care poartă numele Sf. Gheorghe: „Și celor ce poartă acest frumos 
nume, dă-le Doamne sănătate, întru toate bună sporire, mulți și fericiți și 
binecuvântați ani, mulți ani trăiască!”

 Un prim popas duhovnicesc a avut loc chiar la casa socială din 

curtea bisericii, unde, s-a reluat un proiect frumos „Masa 

pelerinului”, care a fost sistat din cauza pandemiei. Pentru cei veniți 

de departe sau de aproape sunt pregătite porții de mâncare, și 

astfel, toți care participă la Sfânta Liturghie beneficiază de o masă 

caldă.

 La data de 1 noiembrie 2022, când 

credincioșii îi sărbătoresc pe Sfinții 

Doctori fără de arginți, Cosma și Damian, familia domnului 

Măriuța Gheorghe, dascălul parohiei „Sf. Voievozi” s-a adunat la 

casa părintească pentru a participa la slujba de sfințire a troiței 

ridicate în cinstea Sfântului Mare Mucenic Gheorghe.

 Anul acesta familia Măriuța s-a 

reunit, din nou, cel puțin sufletește, la 

hramul troiței ridicată semeață în fața casei. La sfințirea troiței a 

reușit să fie alături de familie și părintele Ioan Mihai Măriuța, mezinul 

familie, care slujește la Biserica „Sf. Nicolae” Gugești, Vaslui. Astăzi a 

fost prezent sufletește și a transmis un mesaj, pentru toți cei dragi, pe 

care vi-l redăm și dumneavoastră:

Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

 Biserica Ortodoxă îl cinsteşte astăzi, 23 aprilie 2023, pe Sfântul 

Mare Mucenic Gheorghe. În această zi de sărbătoare, părintele paroh 

Petru Munteanu a săvârșit Sfânta Liturghie în biserica „Sfinții Voievozi” 

din Săvinești, după care a oficiat slujba de hram la mai multe troițe care îl 

au ca ocrotitor pe Sfântul Mare Mucenic Gheorghe, ridicate de 

comunitatea săvineșteană.
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Brîndușa Dediu

 Următoarea întâlnire duhovnicească a avut loc la familia Roman Costel, care a construit 

o troiță în semn de recunoștință și în amintirea mamei lor, Geta Roman.

 În comunitatea păstorită de părintele paroh Petru Munteanu numărul troițelor crește de 

la o sărbătoare la alta, vădind astfle cinstirea deosebită pe care a acordat-o mereu ţăranul 

român principalului semn creştin.

îndreptat pașii spre Sfânta Biserică. Urăm un călduros «La mulți ani!» și surorii mai mari, Gheorghița, 
care de asemenea poartă numele Sf. M. Mc. Gheorghe. Cu îmbrățișare și dragoste frățească, al vostru 
Pr. Ioan-Mihai Măriuța!”

 Pe ulițele satului se întâlnesc troițe pentru ca omul, care iese din spaţiul familiar, și nu 

numai, să se închine şi să rostească o rugăciune pentru sprijin. Iar la întoarcerea acasă să spună 

o rugăciune de mulţumire pentru ajutorul dat.

 Purtând numele Sfântului Gheorghe, domnul Măriuța nu a lăsat emoțiile la vedere, dar 

cu o voce tremurândă a menționat: „Preacucernici părinți, pentru mine este o mare mulțumire 
pentru că s-a ridicat această troiță. Vedeți dumneavoastră, multe mașini trec și stânga și la dreapta, 
merg cu viteză, dar cei care vor traversa aici drumul să se uite și să facă o cruce, ca să ne ajute Dumnezeu 
de cumpene, că pe aici trece un drum circulat intens. Zicem noi că stăm la patru benzi, dar ne paște și un 
mare păcat, fiindcă s-au întâmplat și multe accidente. Dorim ca Sfântul Gheorghe să ne poarte în grija 
sa. Noi nu l-am ales întâmplător, fiindcă el, întemnițat fiind, a făcut minuni chiar și în temnița unde a stat 
și a suferit. Vă mulțumim frumos pentru că ați venit și pentru răbdarea dumneavoastră. Eu aș avea 
multe de vorbit, dar să știți că, sunt așa, un pic mai emoționat acum, Vă mulțumim frumos pentru că ne-
ați onorat.”

 Astfel, fiecare sărbătoare are dublă însemnătate pentru credincioșii săvineșteni. Sf. 

Gheorghe este ocrotitorul mai multor troițe din Săvinești. Trei sunt ridicate în ultimii 3 ani.

 În anul 2021 familia Pristavu Gabriel și Roxana – Elena s-a mutat în Săvinești, și-au 

construit o căsuță, dar au încastrat în zidul din fața locuinței o troiță, în cinstea Sf. Gheorghe. Au 

ridicat acest lăcaș de cult în miniatură în semn de recunoștință și mulțumire pentru toți cei de 

dinainte, dar și pentru urmași.

 Fiica cea mare a familiei Măriuța, Iulia-Gheorghița, ne-a mărturisit că ridicarea acestei 

troițe este un vis împlinit pentru toți ai casei: „Vreau să vă mărturisesc că simt o mare ușurare pentru 
că Dumnezeu a rânduit să ne vedem în sfârșit un vis împlinit. Am încercat pe cât s-a putut să fin laolaltă, 
toată familia. După cum bine știți, la orice lucru plăcut Domnului sunt și mici ispite care intervin pe 
parcurs, dar toate au rolul de a ne încrede în lucrarea mântuitoare a sufletelor noastre. Dumnezeu să vă 
răsplătească și dumneavoastră jertfa și să ne vedem sănătoși și să fim sănătoși!”

 Sfântul Mare Mucenic Gheorghe s-a născut din părinţi creştini în Capadocia, în timpul 

împăratului Diocleţian, în secolul al IV-lea. Ajunge în slujba împăratului ca militar şi se confruntă 

în mod direct cu persecuţiile asupra creştinilor începute în anul 303. Îşi mărturiseşte credinţa în 

Hristos şi este întemniţat din cauza acestor convingeri religioase. În încercarea de a fi forţat să 

renunţe la credinţa creştină, este torturat şi ucis prin decapitare la 23 aprilie. Această zi rămâne 

ziua sa de pomenire și de hram a troiței proaspăt construită în mijlocul parohiei săvineștene.
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„Eroi au fost, eroi sunt încă!”

 Sculptorul Ion Lozan și familia sa au făcut din prelucrarea pietrei o pasiune şi au lăsat 
câte o amprentă în piatră în toată Moldova, dar și în România și Ucraina, prin monumentele pe 
care le-a creat, faima sa depășind de multă vreme granița Nistrului și a Prutului.

 La acest frumos proiect a „pus umărul” și domnul Dorin Agavriloae, care a 
participat la procesul de amplasare a monumentului, așteptând cu nerăbdare 
să-l vadă asamblat.

 Pe una dintre fațetele monumentului stă scris:

 „Mulțumim fraților români, că ne-au dat un impuls artistic, să facem așa lucrări. E un un 
monument făcut exclusiv după ideile tatălui meu, Ion Lozan. Abordăm stilul 
moldovenesc, ne ținem de tradițiile noastre vechi. Simbolul Crucii, asta îi viața noastră! 
De ce piatra? În vechime, biblia a fost pe o masă de piatră! Nu a fost masă de granit, nu 
a fost masă de marmură, a fost o masă de piatră!”, a menționat Veaceslav Lozan, 
sculptor, fiul artistului Ion Lozan.

 „Nădejdea mea este Tatăl, scăparea mea este Fiul, acoperământul meu este Duhul  Sfânt, 
Treime Sfântă, Slavă Ție!”

 Brîndușa Dediu

 „Este o cruce în stil moldovenesc autentic. Are acea formă cu tăișurile securii, 
specifică construcțiilor lui Ștefan cel Mare. Va purta hramul Sfinților Împărați Constantin și Elena. Elena, 
în amintirea soacrei mele, va și o icoană a Sf. Gheorghe, în amintirea bunicului meu, iar pe altă latură, va 
fi icoana Sf. Nicolae, în amintirea tatălui meu și a tuturor celor pe care îl moștenesc, că toți ne numim 
Nicolae!”, a spus Dorin Agavriloae.

 Comunitatea săvineșteană are un motiv în plus de bucurie, atunci când îi cinstim pe eroii 
neamului, cinstim demnitatea poporului român jertfelnic şi luptător, precum şi demnitatea de 
creştin.

  „Fundația Împreună pentru Solidaritate Socială a inițiat un proiect 
cultural – educativ intitulat <<Eroi au fost, eroi sunt încă!>>. Acest proiect își 
propune, în colaborare cu Primăria și Consiliul Local Săvinești, să îndemne 
generația tânără să privească în urmă și să își cinstească eroii. Monumentul – 
troiță ridicat în fața cimitirului comunei Săvinești este amplasat și într-un mod 
simbolic în fața școlii. Ne dorim ca inima comunei, identificată în kilometrul 
ZERO, cum spunem noi, să ne încălzească pe toți, în spiritul cinstirii istoriei 
neamului nostru, a valorilor și principiilor în care au crezut strămoșii noștri și ne 
dorim să credem și noi!”, a declarat părintele director Petru Munteanu.

 Satul Cosăuți din Ținutul Soroca, Republica Moldova, este faimos pentru 
cariera din zonă și nu numai. De acolo se extrage piatra din care se fac diverse 
sculpturi și elemente arhitecturale ce înfrumusețează multe localități, biserici și 
mănăstiri din Republica Moldova și chiar de peste hotarele ei, în special din 
România. În atelierele întemeiate la intrarea în Cosăuți activează câțiva meșteri 
și ucenici care transformă blocurile de piatră brută în sculpturi cu forme și 
mărimi după placul fiecăruia. Printre ei se numără și Ion Lozan, meșter pietrar, 
lucrările sale regăsindu-se în mai multe localități din județul Neamț, Botoșani, 
Bacău, Suceava și Constanța, care a transmis pasiunea pentru acest meșteșug și 

unuia dintre fii săi, Veaceslav Lozan.

 Acești meșteri pietrari au fost contactați de părintele Petru Munteanu, directorul 
Fundației Împreună pentru Solidaritate Socială, pentru a construi un monument – troiță în 
centrul comunei Săvinești, dedicat eroilor neamului.
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Femeile Mironosițe – un manifest al curajului și al fidelității

 Marea sărbătoare a fost prăznuită și de către enoriașii Parohiei „Sfinții Voievozi” din 

Săvinești. Lor li s-au alăturat numeroși alți credincioși, și împreună au participat la Sfânta 

Liturghie oficiată de părintele paroh Petru Munteanu.

 Respectând tradiția, după oficierea Sfintei Liturghii, toți enoriașii prezenți la Sfânta 

Slujbă, împreună cu părintele Petru Munteanu au pornit într-o procesiune în Lunca Bistriței, 

pentru respecta datina și anume de a pretrece câteva momente împreună, la Duminica 

Mironosițelor.

 Biserica Ortodoxă a consacrat o duminică specială 

Sfintelor Femei Mironosițe, Duminica a treia după Sfintele 

Paști, prin aceasta recunoscând și prețuind rolul lor de 

mărturisitoare și vestitoare ale Învierii lui Hristos. Femeile 

Mironosițe au manifestat curaj și fidelitate și au mers la 

mormântul Domnului Iisus Hristos, învrednicindu-se să-L 

vadă cele dintâi înviat din morți. Viețuind lângă Maica 

Domnului, Femeile Mironosițe au învățat de la ea, în vremea 

propovăduirii Evangheliei de către Hristos Domnul, să împlinească „tot ceea ce spune (El)”.

 În cadrul Sfintei Liturghii s-a citit pericopa din Evanghelia după Marcu 15, versetele 43-

47; 16,1-8, iar la final părintele Petru Munteanu a adresat cuvânt de învățătură celor aflați în 

sfânt lăcașul de cult, omilie care a evidențiat virtuțile femeilor creștine, precum și faptul că ele au 

devenit modele pentru toate femeile creștine.

 „Femeile mironosițe reprezintă icoana tuturor femeilor 
evlavioase din Biserica lui Hristos, care prin credința, 
curajul și jertfelnicia lor au devenit mucenițe, mărturisind 
pe Hristos Cel răstignit și înviat, au devenit cuvioase maici 
în mănăstiri, sau harnice mame creștine în familie, 
binevestind că Hristos – Domnul, adesea, în mod 
neașteptat, Se întâlnește cu noi și devine viața vieții 

noastre”, (Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul 

Bisericii Ortodoxe Române).

 Duminica aceasta vine ca o nouă mărturisire a Învierii, prin mesajul pe care îngerul îl 

împărtăşeşte femeilor mironosiţe venite la mormântul Domnului. Acestea devin astfel martore 

şi mărturisitoare ale minunii învierii lui Hristos din morţi.

 Atmosfera a fost minunată, plină de bucurie, într-un peisaj mirific care te înalță cu gândul 

la Dumnezeu. Și în această stare de recunoștință și comuniune, mai mulți credincioși, prezenți în 

Lunca Bistriței au luat parte și la slujba de hram a troiței închinată Femeilor Mironosițe. Troița a 

fost construită de familia Tănase Sergiu și Felicia, împreună cu câțiva prieteni apropiați, care au 

dorit să-i mulțumească Bunului Dumnezeu pentru tot ajutorul primit în momentele dificile ale 

vieții. Amintim că troița a fost sfințită la data de 8 mai 2022.

 „E al doilea an când de Ziua Femeii Mironosițe, de Ziua Femeii Creștine, troița ne primește cu 
drag pe toți. Vă mulțumesc din tot sufletul că-mi sunteți alături și am făcut această troiță în sănătatea 
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nepoțelului meu, să-i dea Dumnezeu sănătate. Sărut mâna, părinte, respect și multă admirație. Mă 
înclin. Mulțumim mamei, la 84 de ani e o mamă eroină și așa cum, ne mai zicem noi câte una, alta, dar 
este mereu alături de noi. Le mulțumim și celorlalți ctitori care îmi sunt alături mereu și mă ajută. Vă 

invităm la agapa frățească pregătită pentru toată lumea”, a spus doamna Felicia Tănase.

 O zi frumoasă pentru comunitatea săvineșteană cu ocazia Duminicii Mironosițelor. Mai 

ales că este printre singurele obști care-și mai respectă tradițiile și o face cu sfințenie.

Brîndușa Dediu

 „Masa pelerinului”, proiectul derulat de Parohia „Sfinții Voievozi” în colaborarea cu 

Fundația Împreună pentru Solidaritate Socială, a ajuns astăzi, 30 aprilie 2023, în Lunca Bistriței. 

Au fost pregătite peste 200 de porții de mâncare caldă și bineînțeles, ca desert, tradiționalele 

păști.
 „Astăzi, de ziua închinată Femeilor Mironosițe, am avut ocazia de a participa pentru prima dată 
la Sărbătoarea Câmpenească organizată în comuna Săvinești. A fost un prilej ca cei prezenți să ne 
bucurăm de cei dragi nouă, de a ne împărtăși unii altora unele gânduri sau idei și nu în ultimul rând de a 
gusta din preparatele pregătite cu mult suflet și trudă de către gospodinele din acea locație. Mulțumesc 
Bunului Dumnezeu pentru acest prilej și felicitări tuturor celor care au participat la organizarea acestui 

eveniment. Doamne ajută și o zi binecuvântată”, a declarat doamna Simona, participantă la 

procesiunea din Lunca Bistriței.

 Participanții la manifestarea câmpenească au avut ocazia de degusta din pasca și 

cozonacii ”vecinilor”. Bineînțeles, nu a lipsit momentul în care s-a ciocnit câte un ou roșu, ceea 

ce a adus zâmbete și voie bună în rândul tuturor.

„Bucurați-vă cu cei care se bucură și plângeți cu cei care plâng!”

 „Sfinții Părinți au văzut în Scăldătoarea Vitezda, Scăldătoarea 
Oilor, o prefigurare a Botezului creștin, cu deosebirea că acolo se 
dădea harul parțial, pe când în botezul creștin se dă în totalitate. Acolo 
se vindeca un singur om, cel care intra primul în scăldătoare. Aici toți 
cei care se botează se vindecă de boala păcatului strămoșesc, al 
neascultării lui Adam față de Dumnezeu și se vindecă de toate 
păcatele personale săvârșite de persoană până la botez”, 
Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe 
Române.

 În Evanghelia acestei Duminici, numită Duminica Slăbănogului, Mântuitorul Iisus Hristos 
vindecă pe un om afectat de paralizie, la scăldătoarea Vitezda. Bolnavul se afla în această stare 
de 38 de ani și nădăjduia că va sosi o zi în care va putea intra primul în miraculoasa scăldătoare a 
cărei apă devenea tămăduitoare prin tulburarea ei de către îngerul Domnului. Nădăjduia că 
într-o zi va ajunge şi el în atenţia lui Dumnezeu, adică se va găsi cineva care să-l arunce şi pe el, 
înaintea altora, în apa vindecătoare. Întrucât tulburarea apei nu se întâmpla la zile cunoscute, 
nimeni nu ştia când va fi, era foarte greu să fie primul într-o „competiţie a egoismului” care a 
pustiit sufletele celorlalți, unde fiecare se gândea numai la el: „Nu am om care să mă arunce în 
scăldătoare când se tulbură apa, și totdeauna altul o ia înaintea mea până când ajung eu”.

 La data de 7 mai 2023, Biserica Ortodoxă Română s-a aflat în 
a 4-a Duminică după Paști.
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 Singurătatea este una din marele nenorociri ale 
oamenilor. Singurătatea celor fără familie, singurătatea celor 
rămaşi singuri, singurătatea bătrânilor, singurătatea celor ce 
supravieţuiesc generaţiei lor şi care nu mai au prieteni, 
singurătatea părinţilor abandonaţi de copii, sau care vin să-i 
vadă foarte rar. Poate că le dau ce le trebuie. Dar de câte ori nu 
auzim din partea celor care au tot ce le trebuie: „Sunt prea singur! 
Mă omoară singurătatea”!

 În cuvântul de învăţătură rostit în Biserica „Sf. Voievozi” din Săvinești, părintele paroh 
Petru Munteanu, a arătat învăţăturile ce reies din fragmentul evanghelic și a început omilia 
menționând:

 Ei bine, spațiul acesta al Învierii care ne este oferit nouă prin Învierea Mântuitorului Iisus Hristos, 
este de fapt o intrare in Împărăția Cerurilor. Spațiul Învierii poate să mă cuprindă și pe mine și pe tine, la 
fel de bine precum a cuprins tot neamul nostru mărturisitor de Înviere. El ne oferă bucuria aceasta de a 
ne întâlni cu Dumnezeu.

 Numai în această lucrare duhovnicească vom înțelege că povestea vieții noastre este alcătuită și 
din povestea celorlalți. Înțelegem că, în mare parte, suntem ceea ce suntem și datorită celorlalți.

 Copilul ajunge să se conecteze cu un ecran luminos, telefon sau computer și, deși părinții îl iubesc 
și îi acordă timpul și darurile cu care ei doresc să îl înconjoare, copilul nu mai are timp pentru ei.

 În spațiul căderii omul își uită chemarea ființială, își pierde destinul sau devenirea în ființă.

 Deci, noi suntem încercați în fel și chip, în această perioadă prin lucrarea aceasta vicleană și 
perfidă a întunericului, să ne singularizăm, să ne înstrăinăm. Ajungem să socotim rețelele virtuale mai 
importante decât realitatea, să considerăm prietenii virtuali pe care nu-i cunoaștem mai de folos decât 
cei care ne oferă mâna și brațul întins spre îmbrățișare.”

 Exersăm acest spațiu al Învierii și atunci când luăm drumul către Sfânta Biserică, trăim spațiul 
Învierii ca spațiu de vindecare a noastră sufletească, când rostim într-un mod tainic, sincer și personal, o 
rugăciune către Dumnezeu și pentru cei de lângă noi.

 „Ne aflăm într-o perioadă deosebit de frumoasă. Este un timp în care noi ne salutăm cu salutul 
Slăvitei Învieri, salut pe care l-am preluat de la femeile purtătoare de mir și de la Sfinții Apostoli ai 
Mântuitorului nostru Iisus Hristos. Acest salut al Învierii, de fapt, este o cheie care deschide o ușă. Când 
spunem «Hristos a înviat!» și ni se răspunde «Adevărat a înviat!», suntem invitați să intrăm într-un 
spațiu numit Spațiul Învierii.

 Când omul rănit de singurătatea pe care o poartă ca pe o temniță în care a intrat de bunăvoie, se 
înstrăinează de semeni, el poate să guste panica, gândul de suicid, caută nimicul înveșmântat în diverse 
sclipiri de marketing, își pierde sensul si valorile nobile care definesc făptura umană.

 Spațiul Învierii este un spațiu al comuniunii și al comunicării de frumos. El ne scapă de cea mai 
mare lucrare a diavolului, care își propune să ne atomizeze, să ne arunce în înstrăinare de semeni și în 
izolare față de Dumnezeu. Singurătatea traită ca anxietate, disperare, deznădejde, înstrăinarea de 
semeni sunt elementele distinctive ale spațiul căderii, ale păcatului și a morții veșnice.

 Oamenii se singularizează și petrec mult timp cu ei înșiși, în fața unui ecran de neon luminos. Ei 
devin captivi într-un spațiu virtual și nu se mai privesc, nu se mai caută într-un mod real, fizic, unii pe 
alții.

 Deci, noi, când trăim în spațiul cald si blând al Bisericii, alcătuim țesături de lumină care ne 
adună împreună în frumoasa și majestuoasa stare a spațiului Sfintei Învieri, stare care ne adună pe noi, 
pe toți, Acasă, pe drumul Împărăției .

 Realitatea la care ne raportam existența s-a îngustat în zilele noastre foarte mult.Omul modern 
se uită pe un ecran de computer sau telefon și deși stă lângă o persoană iubită, n-o mai vede, nu o mai 
simte.
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 Descoperim deci că acceptarea este tot o stare de bine. O stare care poate duce către Cer. 
Acceptarea suferinței, a bolii, acceptarea durerii. Ei bine, Mântuitorul merge la omul acesta, care nu 
conta pentru ceilalți, și-l întreabă: «Vrei să te faci sănătos?» Și acesta îi raspunde spune: «N-am om care 
să mă arunce în scăldătoare. E departe. Eu sunt în cel mai îndepărtat colț al scăldătorii. Sunt singur! Nu 
are cine să mă arunce în scăldătoare. »
 Mântuitorul se uită la el și-i spune: «Ia-ți patul și du-te la tine acasă! Pleacă acasă!» Omul simte 
darul și lucrarea lui Dumnezeu în trupul lui neputincios, se ridică de pe targă și ia targa cu el și pleacă la 
casa lui în ziua sâmbetei.”

 Părintele Petru Munteanu a mai subliniat că paraliticul vindecat la Scăldătoarea Vitezda 
ne mai învață, pe lângă lecția răbdării smerite, pentru că a așteptat 38 de ani pentru a se vindeca 
și se bucura pentru fiecare persoană care se însănătoșea după ce ieșea din scăldătoare, și 
învățătura recunoștinței, pentru că primul loc în care se duce după vindecare este Templul, 
pentru a mulțumi lui Dumnezeu.

 Se îndreaptă către Ierusalim, trece pe lângă Poarta Oilor și intră într-o scăldătoare numită 
Vitezda, o scăldătoare renumită în vremea aceia pentru că acolo se întâmpla un miracol. Un înger al 
Domnului din când în când, tulbura apa scăldătoarei și cine intra primul în scăldătoare după tulburarea 
apei, ne spune Sfânta Evanghelie, se făcea sănătos de orice boală ar fi fost el ținut sau cuprins.
 Mântuitorul intră în spațiul scăldătorii și mulțimea de acolo îl privește cu suspiciune. Oamenii 
așteptau tulburarea apei și oricine venea în scăldătoare era socotit un concurent, o persoană 
incomodă, pentru că putea să sară înaintea lor în scăldătoare. Se liniștesc cei de acolo pentru că 
Mântuitorul nu se îndreaptă către bazinul scăldătorii, ci merge către cel mai retras și îndepărtat loc al 
scăldătorii, se îndreaptă către cel mai singur om din scăldătoare.

 Înaintând în profunzimea textului Evanghelic duminical și meditând asupra 
fragmentului, părintele Petru Munteanu a explicat a treia minune a Mântuitorului nostru Iisus 
Hristos, la „scăldătoarea” de la Vitezda și de ce l-a ales Mântuitorul pe cel mai umil și sărăcăcios 
om aflat la acele rezervoare de apă.

 Este vorba despre om bolnav de 38 de ani, care era întins pe o targă din lemn în ungherul cel mai 
îndepărtat. Omul acesta era singur, nu avea pe nimeni, nu valora nimic pentru cei de acolo. Era un 
necunoscut, un om bolnav, un om murdar, un nimeni. Era un om care învățase lecția smereniei datorită 
neputinței lui, datorită încercărilor grele prin care trecea.

 Bucurați-vă cu cei care se bucură și plângeți cu cei care plâng

 Sfântul Apostol Pavel ne spune nouă în epistola către Romani, cap. 12 cu versetul 15: „Bucurați-
vă cu cei ce se bucură; plângeți cu cei ce plâng.”Tragedia noastră este că societatea de astăzi ne 

 „Cred că Mântuitorul a mers la acea scăldătoare special pentru cel mai singur și umil om de 
acolo. L-a căutat după cum mă caută pe mine sau pe tine atunci când gândul și starea noastră 
sufletească se îndreaptă către El. Spre deosebire de ceilalți, cred că omul acesta slăbănog când vedea că 
cineva se vindecă, ajunsese să dea slavă lui Dumnezeu. «Doamne, Îți mulțumesc, Doamne, s-a vindecat 
și omul acela, pleacă acasă. Doamne, slavă Ție!»  

 „Ne spune Sfânta Evanghelie că Mântuitorul Iisus Hristos merge către cetatea Ierusalimului. Se 
îndreaptă spre acolo pentru că simte o chemare, cineva îl chema. Mântuitorul S-a întrupat și a luat trup 
omenesc din iubire pentru mine, pentru tine, pentru tot neamul omenesc, pentru toată umanitatea 
trecută, prezentă și viitoare. Iubirea Lui fără de margini a fost motivul întrupării, după cum moartea, 
asumarea morții și apoi biruința asupra morții prin slăvita Lui Înviere, este tot o manifestare a iubirii Lui 
veșnice și necondiționate pentru mine și pentru tine.

 A ajuns să nu se mai gândească la el. ci să trăiască bucuria celuilalt ca fiind bucuria lui. Trăia 
suferința celuilalt ca fiind adăugare la suferința lui. Și astfel a intrat în spațiul Învierii, a adus Împarăția 
lui Dumnezeu înlăuntrul ființei sale.

 Atunci când nu poți să reacționezi ai două  alegeri: să accepți sau să te revolți în interiorul tău 
continuu.
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 Concluziile pe care le tragem din aceste cuvinte sunt firești, fiecare dintre noi avem 
nevoie de un om. De aproapele nostru. De aceea ni se cere multă inteligenţă, multă pricepere, 
ca să ştim cum să ne facem un om, un prieten. Mântuitorul ne învaţă cum să ni-l facem. Ni-l 
facem prin iubire, ni-l facem prin comunicare, prin ieşirea din egoism. Ar mai fi o cale ca să avem 
pe cineva lângă noi trebuie să fim, mai întâi, oameni pentru alţii. Dacă suntem noi „om pentru 
altul”, înseamnă că am realizat comuniunea cu el. Şi el va fi „om pentru noi”. Reversul 
singurătăţii, reversul acestei boli, este împreună vieţuirea, împărtăşirea durerilor şi a bucuriilr 
semenilor. Societatea omenească nu s-ar fi putut dezvolta fără cooperare, adică fără împreună 
lucrarea oamenilor. Civilizaţia, cultura, nu s-ar fi putut realiza, dacă oamenii n-ar fi lucrat şi n-ar 
fi gândit unii pentru alţii.

Brîndușa Dediu

 Așa cum am spus, Sfânta Evanghelie ne transmite nouă, un lucru 
foarte important. Că doar în spațiul Învierii scăpăm de singurătate. Poți 
să fii singur într-o mulțime mare de oameni. Doar în duhul rugăciunii 
există simplitate, tandrețe, există echilibru, comunicare si comuniune.
 În spațiul Învierii există Hristos. El ne spune astăzi și ne va spune 

mereu că prin Slăvita Lui Înviere, umanitatea întreaga scapă de singurătate. Omul nu mai este singur și 
nu are de ce să se mai teamă când este cu Hristos”.

 Frumoase învățături ne oferă Duminica Vindecării Slăbănogului din Vitezda, iar actul 
liturgic a continuat și după Sfânta Liturghie, cu Masa Pelerinului. Agapa frățească care adună în 
jurul ei pe toți credincioșii participanți la principala slujbă bisericească creştină din fiecare 
duminică. Pelerinii sunt așteptați de fiecare dată cu porții de mâncare caldă, dulciuri, suc, vin, 
cozonac, și se bucură împreună de aceste momente, uitând de singurătate, de supărări sau de 
alte încercări sufletești.

 De ce spunem lucrul acesta? Pentru că ne spune Sfânta Evanghelie mai apoi că El, Mântuitorul, 
iese discret și tăcut de acolo. Ar fi putut să îi vindece pe toți bolnavii de acolo însă a ales sa plece din 
spațiul concurenței și al tensiunilor egoiste. Venise doar pentru cel vindecat duhovniceste, pentru cel 
mai neînsemnat și mai umil, pentru cel mai fără de valoare și cel mai străin. Hristos l-a scos din 
neputința lui trupească pe cel mai luminos și mai bun om din scăldătoare. Este trist când 
superficialitatea societății de care ne putem molipsi și noi, ne orbește ca să nu mai sesizăm frumosul și 
sfințenia care ne poate fi atât de aproape.

îndeamnă să ne bucurăm de cei ce plâng și să plângem când cineva se bucură. «Ce faci? Bine? A, tu faci 
bine și eu fac rău. Ce faceti? Am un necaz. A vezi, ești slab, ți-a plătit- o Dumnezeu!»

 După ce îl tămăduiește pe omul frumos duhovnicește, Mântuitorul se îndreaptă spre Templu. Și 
acolo ce să vezi? Ca o încredințare a frumuseții duhovnicesti la care ajunsese slăbănogul, iată-l pe 
acesta tot în spatiul rugăciunii, la templu. Când a ieșit din scăldătoare slăbănogul vindecat, 
presupunem că și-a zis în sine: «Voi merge la Templu să Îi mulțumesc Domnului». Rugăciunea era 
bucuria vieții lui, viața lui se transformase într-o rugăciune. Dacă noi reușim să facem din rugăciune 
bucuria vieții noastre, vom intra ca slăbănogul din Sfânta Evanghelie de astăzi în spațiul Învierii. Cu o 
rugăciune, în care noi suntem plini de recunoștiință pentru tot ce avem și pentru tot ce suntem.

 A intrat Mântuitorul în Templu și l-a văzut pe omul acesta acolo.
 «- Ce faci? I–a zis Iisus. Nu ți-am spus să te duci acasă?»

 Bucurați-vă cu cei care se bucură și plângeți cu cei care plâng, dar nu ca o obligație, ci ca o 
adevărată stare duhovnicească, ca un pas existențial pe care ni-l asumăm ca să intrăm în spațiul Învierii. 
Ei bine, omul acesta s-a transformat atât de mult în boala și neputința lui încât Mântuitorul S-a dus la el, 
la Scăldătoarea Vitezda și i-a daruit și vindecarea trupească.

 Slăbănogul vindecat, ne spune mai apoi Sfânta Evanghelie că 
mărturisește tuturor că Iisus l-a făcut sănătos.
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Veșnică odihnă, doamna Ana Chele!

 Vestea pierderii sale a fost primită cu tristețe de 

comunitatea din Săvinești și de toți cei care au avut 

privilegiul de a o cunoaște și de a lucra alături de ea.

 Cu inima grea, aducem vestea tristă despre trecerea în neființă a 

doamnei Ana Chele, viceprimarul comunei Săvinești, care s-a stins din 

viață la vârsta de 67 de ani, neîmpliniți.

 Slujba înmormântării a început la ora 12.30, iar cortegiul funerar s-a oprit preț de câteva 

clipe și în fața Primăriei Săvinești, unde Ana Chele a fost întâmpinată cu flori și lacrimi.

 Ana Chele va rămâne mereu în inimile noastre și 

vom onora amintirea sa prin continuarea muncii sale și prin 

îmbunătățirea comunității în care a trăit și a slujit cu pasiune și devotament.

 Azi, 9 mai 2023, clopotele bisericii săvineștene au plâns, pentru că a 

fost dus la groapă un om care până mai ieri era în mijlocul comunității, 

un om care le era drag, şi pe care toţi îl apreciau.

 Doamna Chele s-a implicat cu o mare pasiune în proiectele sociale, 

culturale și de mediu și a lucrat neobosit pentru a îmbunătăți calitatea vieții comunității. Ea a 

fost implicată în numeroase proiecte care au avut un impact pozitiv asupra oamenilor din 

Săvinești.

 Ana Chele a fost o persoană cu o contribuție deosebită în 

comunitatea locală, dedicându-și viața serviciului public și binele 

oamenilor din Săvinești. Ea a ocupat funcția de viceprimar al comunei, 

precum și cea de consilier local, timp de mai mulți ani și a fost o forță 

motrice în dezvoltarea comunității locale.

 În plus față de activitatea sa publică, doamna Chele 

a fost cunoscută și pentru devotamentul său față de familie 

și prieteni. Ea a fost o persoană iubitoare, caldă și 

primitoare, care a avut un impact pozitiv asupra tuturor 

celor care au avut ocazia să o cunoască.

 „Pe doamna Ana Chele, am cunoscut-o, pentru început, în cadrul bisericii fiind soția epitropului 
nostru domnul Costel Chele. Era implicată în viața Bisericii, în viața comunității și în viața socială a 
comunei, fiind și consilier al Primariei Săvinești, în ultima perioadă fiind viceprimar. Era o persoană 
implicată în tot ceea ce însemna oamenii, problemele lor, tot ce ține de o comunitate. Și o femeie blândă, 
înțelegătoare, plăcută ca om și iubită de toată comunitatea noastră.

 Este o pierdere mare, mare. Este o pierdere mare pentru că fiind și în cadrul Consiliului Local al 
primăriei era o punte de legătură mare între biserică și între administrația locală. Deci, tot timpul era un 
sprijin, când apăreau probleme de rezolvat, la nivel de societate, de comună, totdeauna se apela la 
dumneaei. Și se găsea înțelegere la doamna Ana, totdeauna. Și era foarte implicată, foarte implicată în 

tot ceea ce făcea ea, nu făcea așa doar ca o profesie, punea suflet în toate cele care le făcea.” Florin 

Iliesei
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 Membrii partidului în care Ana Chele a activat foarte mulți ani au transmis un mesaj de 

condoleanțe pe o pagină de socializare, pe care vi-l redăm și dumneavoastră:

 Amintirea sa nu se va pierde, va dăinui în sufletele celor dragi pe care îi va veghea de 

acolo de sus, din Ceruri. Domnul Trenchea Adrian, epitrop 2 al Parohiei „Sf. Voievozi” Săvinești a 

fost alături de familia Chele și în aceste momente.
 „Dumnezeu să o ierte și suntem alături de Constantin Chele la greaua încercare care o are. 

Dumnezeu să o ierte pe Anișoara! Fie-i țărâna ușoară!”(Adrian Trenchea)

 Sincere condoleanțe sunt adresate familiei sale și prietenilor în aceste momente dificile, 

de întreaga suflare săvineșteană:

 Toți cei care au cunoscut-o spun în același glas că era un om bun, nu a supărat și nu s-a 

supărat niciodată pe nimeni, iubea pe toată lumea și nu a făcut rău nimănui.

 „Doamna Ana a fost o femeie deosebită, cel puțin pentru mine. M-a ajutat foarte mult de fiecare 
dată când am apelat la dumneaei, dar și pe oricine îi trecea pragul. A fost o doamnă săritoare. Astă 
toamnă m-am dus la ea într-o problemă așa și zicea: „Hai, nu vii în casă”, zic: „Vin altădată” Când a fost 
la Ierusalim, în iarna asta, a zis să vii la mine să povestim, cum a fost și în Iordania, ce frumos a fost și am 
zis: am să vin. Dar timpul nu ne-a mai permis și acum regret. Soțul meu aseară a plâns la ea. Oricum, a 
fost o doamnă deosebită din toate punctele de vedere, și elegantă, și deșteaptă, și frumoasă, și tot ce 

este mai frumos într-un om. Condoleanțe, și Dumnezeu să o ierte!” Mihaela Apetrei

Brîndușa Dediu

 „Mare durere. Totul s-a întâmplat mult prea repede. Mă gândeam cum ne-am întâlnit la Paști, 
cu familia Chele, eram bucuroși că ne vedem într-o zi mare. Și acum când vezi că nu mai e parcă s-a 
instalat un gol, nu numai pentru familia Chele, ci și pentru noi, pentru întreaga comunitate. Chiar i-am 

spus dlui Chele: N-ați rămas singur. Mai suntem noi și Dumnezeu. Cred că o să-i fie greu, pentru că într-o 
familie, când pleacă cineva care ți-e drag, cu care ai fost ani de zile și ai trecut prin suișurile și 
coborâșurile vieții, imposibil să nu-i simți lipsa. Dar este o vorbă care mi-a plăcut. Thomas d'Aquino 
spunea în felul următor: „Am plecat de la Dumnezeu și ne întoarcem la Dumnezeu” E adevărat. E foarte, 
foarte interesant și un concept foarte profund, căci acesta e drumul vieții, am plecat din biserică.prin 

botez, și ne întoarcem în biserică pentru ultimul drum din această viață.” (Corneliu Cochior)

 „Cu profund regret anunțăm trecerea la Domnul a colegei noastre Ana Chele, care a activat 
foarte mulți ani în cadrul Partidului Național Liberal și care deținea și funcția de președinte a filialei PNL 

Săvinești. Dumnezeu să o odihnească în pace! Condoleanțe familiei.” (Grupul consilierilor liberali 

Săvinești)

Comorile spirituale ale Neamțului vizitate de beneficiarii 

Centrului de zi „Samariteanul Milostiv”

 Cu zâmbete largi, nerăbdare și emoție joi, 11 mai 2023, de la ora 6:00 dimineața aceștia 

 Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv”, al Parohiei Sfinții 

Voievozi din Săvinești, a asigurat beneficiarilor acestuia posibilitatea participării la un 

„maraton” de vizite a mănăstirilor de pe plaiurile Neamțului.
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s-au pregătit de pelerinaj, au „invadat” curtea Centrului în așteptarea autocarului ce urma să îi 

ducă la destinațiile mult dorite.

 Plecând încărcați cu învățături de 

folos, dar mai ușurați sufletește de la 

Mănăstirea Petru Vodă, au continuat 

drumeția și pe la celelalte Mănăstiri 

menționate anterior, poposind în cele din 

urmă la Mănăstirea Neamțului.

 Periplul a început cu Mănăstirea Petru Vodă și 

a continuat cu Mănăstirea Paltin, Mănăstirea 

Sihăstria, Mănăstirea Secu și Mănăstirea 

Neamțului.

 „Părintele Iustin Pârvu s-a născut la data de 10 
februarie 1919, în comuna Poiana Teiului, județul 
Neamț. A început viața monahală la Mănăstirea 
Durău. Apoi a început acea prigoană împotriva lui, 
deoarece el era un bun sfătuitor, un bun iubitor de 
popor și de familie, iar comuniștilor nu le plăcea 

această propovăduire a lui. Așa că au început să îl condamne pe nedrept și să îl pedepsească cu 
închisoarea. A fost închis în mai multe pușcării din țară, cum ar fi la Aiud, unde a suferit foarte mult, 
după care s-a și ridicat un monument în cinstea mărturisitorilor de credință și de neam. În anii ’90, când 
s-a finalizat această presiune a comunismului, Părintele Iustin s-a retras la Mănăstirea Bistrița și a dorit 
să întemeieze o Mănăstire. Așadar, a venit aici în sat, la Petru Vodă, a mers la primărie și a făcut 
demersurile necesare, pentru a-i acorda acest islaz. Încet, încet a întemeiat Mănăstirea Petru Vodă cu 
Hramul Sfinților Arhangheli Mihail și Gavriil. A muncit mult, dar cu ajutorul lui Dumnezeu și al oamenilor 
s-au săvârșit toate acestea ce le vedeți. Au fost multe minuni cât a fost Părintele în viață, dar și acum 
când se odihnește în dreapta Mănăstirii, El continuă să facă minuni și încă îi simțim prezența, ca și cum 

ar fi viu”, a povestit părintele Cătălin pelerinilor.

 Așadar, la prima lor oprire vârstnicii 

săvineșteni au avut răgazul de a se închina la 

mormântul Părintelui Iustin Pârvu, apoi la 

Icoanele și Sfintele Moaște din interiorul 

lăcașului Sfânt și de a primi binecuvântări 

pentru sănătate și pentru o călătorie 

duhovnicească.

 Și aici s-au închinat la Icoana 

făcătoare de minuni a Maicii Domnului cu 

3 mâini, au fost invitați la masă și au primit 

cuvinte valoroase, care le-a adus 

mangâiere și încurajare, din partea 

părintelui Andrei, ghidul Mănăstirii. 

Inițial, părintele Andrei a precizat: 

„Mănăstirea Neamțului este una dintre cele 
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Larisa Ciobanu

 Nu mare a fost surpriza ca la Mănăstirea Neamțului să cunoaștem un călător originar din 

America. Acest domn a menționat că deși a călătorit în multe țări ortodoxe printre care Grecia, 

Ucraina, Rusia, mănăstirile din zona Neamțului au devenit lăcașurile lui de suflet, făcându-l să se 

reîntoarcă în România trei ani la rând. Este impresionat că mănăstirile din țara noastră adună 

foarte mulți credincioși, că nu sunt goale și că românii încă știu să respecte aceste comori 

spirituale.

 Pe parcursul drumeției, cântecele intonate de beneficiari ca: Hristos a Înviat, Îngerul a 

strigat sau Ridica-voi ochii mei la ceruri au creat o atmosferă distinsă și relaxantă făcând timpul 

petrecut în autocar să pară mult prea scurt.

 „A fost o excursie plăcută. A reușit să mă înveselească și să mă bine dispună. Îi mulțumesc lui 

Dumnezeu pentru tot.” Pală Gheorghe

 Ori de câte ori suntem apăsați de gânduri, de griji încercăm să găsim un loc care să ne 

aducă liniștea, care să ne oprească din a pune întrebări si să găsim răspunsuri. Astăzi pentru noi 

acel loc a fost reprezentat de Mănăstirile din zona Neamțului, care au adus în sufletele noastre o 

oază de lumină, pace și bucurie.

 „A fost foarte frumos și plăcut. A vremea bună și caldă. A ținut Dumnezeu cu noi. Am fost la Petru 
Vodă, Sihăstria, Secu, Târgu Neamt și Neamț și ne-au vorbit tare frumos preoții. Iar noi trebuie să ne 

rugăm foarte mult ca să fie liniște și pace.” Dumitrache Iliana

mai vechi Mănăstiri din Moldova. Încă din 1250 se vorbește despre existența acesteia. Este o ctitorie a 
neamului sau dinastiei mușatinilor de pe tronul Țării Moldovei, cum a fost Alexandru cel bun, Ștefan cel 
Mare, Petru I Mușat sau Alexandru Lăpușneanu. Ați fost acolo în biserică la Icoana Maicii Domnului, 
icoană din Biserica Voievodului Ștefan cel Mare, ce a fost primită în dar de domnitorul Alexandru cel 
Bun, bunicul lui Ștefan cel Mare din partea unui împărat din partea Bizantină, Ioan Paleologul. Și el Vodă 
Alexandru o dăruiește Mănăstirii Neamțului, poruncind ca Maica Domnului să fie ocrotitoarea acestei 
Mănăstiri și a Țării Moldovei. De aceea Maica Domnului are un cult deosebit la noi la români.”

 Părintele a continuat prin a menționa că nu întâmplător Dumnezeu a rânduit pentru 

oameni călătoriile, drumețiile, concediile, pelerinajele, vizitele, deoarece indiferent de vârsta pe 

care o au, din ce cultură fac parte toți își pun întrebări și sunt supărați că nu primesc răspunsuri. 

Însă, părintele ghid a sugerat că ar fi recomandat să pună mai puține întrebări pentru a reuși să 

vadă răspunsurile, din acest considerent Dumnezeu rânduind călătoriile și chiar însăși viața lor 

fiind o călătorie continuă.

 „În tinerețe nu prea am avut ocazia să merg, doar atunci când a fost nepotul mai mic am mers cu 
el în excursii, dar nu ca acum în pelerinaj. Venind la Centrul de zi mi s-a oferit o altă metodă de relaxare și 
dacă mai sunt șanse să mergem, cu cea mai mare plăcere. Chiar m-ar bucura asta. E așa pentru suflet și 
după cum a zis și părintele de la Mănăstirea Neamț: cel mai important e să ai grijă de suflet prima dată, 

deoarece totul este trecător și viața este o călătorie”, afirma Paisa Milica.
 „Am mers cu credința că vârstele noastre nu ne vor opri în această drumeție. Am fost bine primiți 
oriunde am mers și peste tot a fost frumos. Mi-ar plăcea să mai mergem, poate chiar într-o zi de 

sărbătoare, să participăm și la slujbă.” Ana Micu
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Sfinţii Împăraţi Constantin şi Elena primii împărați creștini

 Sfinţii Mari Împăraţi şi Întocmai cu Apostolii, 

Constantin şi mama sa, Elena sunt primii împăraţi creştini. Pentru marea contribuţie la 

răspândirea şi înflorirea creştinismului, Constantin şi mama sa, Elena, au fost trecuţi de Biserica 

Ortodoxă în rândul sfinţilor, fiind socotiţi „întocmai cu Apostolii” și sunt pomeniți la data de 21 

mai.

 Cu acest prilej, duminică, 21 mai 2023, 

credincioșii parohiei „Sfinții Voievozi” din 

Săvinești au participat la slujba Sfintei 

Liturghii, oficiată de părintele paroh Petru 

Munteanu.

 După citirea fragmentului Evanghelic 

de la Sfântul Evanghelist Luca, părintele Petru 

Munteanu, care a rostit un cuvânt de 

învățătură despre Sfinții sărbătoriți ,  

Constantin și mama sa Elena, modele de 

viețuire creștină, precum și despre grija pentru 

mântuirea sufletului.
 „Este o sărbătoare deosebit de frumoasă 
pentru Biserica noastră, pentru că această sărbătoare a făcut posibilă exprimarea în perioada Sfinților 
întocmai cu Apostolii Împărații Constantin și mama sa Elena mesajului Sfintei Evanghelii. În primele 
două veacuri, după cum știm cu toții, Biserica a fost Biserica catacombelor, biserică prigonită, Biserica 
creștină. Credincioșii erau persecutați, erau prinși și omorâți pentru credința în Învierea Mântuitorului 
Iisus Hristos. Se adunau prin catacombe, se adunau împreună, la rugăciune, și săvârșeau această 
rugăciune în cadrul Sfintei Liturghii. Preoți, diaconii, episcopii cetăților rânduiți de Sfinții Apostoli 
mărturiseau cu bucurie Sfânta și Slăvita Înviere a Mântuitorului Iisus Hristos.

 „Sfinţii Împăraţi Constantin şi Elena au 

schimbat trei secole de persecuţii într-o nouă 

orientare. În locul vrajbei şi urii a început să fie 

împăcare, iertare; au contribuit mult la 

schimbarea mentalităţilor şi merită toată 

preţuirea din partea Bisericii. (…) Aceşti Sfinţi 

Împăraţi au schimbat complet vederea asupra 

societăţii, asupra demnităţii omului şi importanţei 

solidarităţii şi ajutorării. Cu alte cuvinte, au început 

să pună în practică Evanghelia lui Hristos”, 

Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii 

Ortodoxe Române.

 Ei bine, iată, în perioada Împăratului Constantin, Împăratul Constantin biruitor fiind, în lupta cu 
Maxențiu, la Pons Milvius, la Podul Vulturului, când văzând Semnul Sfintei Cruci pe cer și cu semnul scris 
pe ea In sic signo vincit adica „Cu acest semn vei învinge”, așează pe scuturi, pe coifuri, pe veștmintele 
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soldaților semnul Sfintei și de Viață făcătoarei Cruci biruitoare și învinge o armată numeroasă, având 
această bucurie a biruinței și înțelegând puterea lui Dumnezeu Care l-a miluit, dă un Edict la Mediolan în 
anul 313 în care Biserica creștină devine Religia Licita din Religia Ilicita.

 Religia Licita înseamnă Religie permisă. 
Pentru ca să întărească cuvântul, dăruiește 
comunităților creștine din Imperiul său toate 
clădirile unde avea loc judecata sau 
tribunalele. Tribunalele au fost date spre 
folosință creștinilor ca să se adune, să facă 
Sfânta și Dumnezeiasca Liturghie. Basilica, de 
unde vine numele de Biserică, era loc de 
judecată sau tribunal unde se adunau cei 
nedreptățiți la judecată. Biserica primește, 
iată, ajutor. Împăratul Constantin, împreună 
cu mama sa Elena caută să așeze și să 
statornicească această mărturisire de 

credință, ajutând la întâlnirea episcopilor din întreg imperiul, la Primul Sinod Ecumenic.

 Celor care poartă numele Sfinților Constantin și Elena, în încheierea cuvântului de 

învățătură, părintele Munteanu le-a transmis: „Dorim tuturor celor ce poartă acest frumos nume al 
Sfinților Împărați întocmai cu Apostolii Constantin și mama sa, Elena, ca Dumnezeu să-i binecuvinteze 
pe ei și casa lor și viața lor, Bunul Dumnezeu să-i miluiască cu darurile Sale. Astăzi este și ziua domnului 
epitrop, Costel sau Constantin Chele, care își serbează numele și care este reprezentantul parohiei sau 
vorbește în numele credincioșilor și-i dorim ca să țină această cruce a epitropiei și această stare 
frumoasă pe care a luat-o cu legământ, îi mulțumim pentru frumoasa activitate pe care o desfășoară, în 
slujba Bisericii, cu timp și fără timp, pentru toate activitățile de îngrijire a acestei Biserici, dumnealui 
fiind cu aceste cunoștințe de electricitate și de tot ce ține de administrarea Bisericii iată, pune umărul la 
crucea parohiei noastre. Robilor lui Dumnezeu Constantin și Elena, dă-le, Doamne, sănătate, întru toate 
bună sporire, întru mulți și fericiți ani, Mulți ani trăiască!”

 Dintotdeauna poporul român a fost creştin, iar sentimentul său religios s-a materializat 

prin dăruirea jertfelnică cu care şi-a ridicat sfintele locaşuri de închinare. Pe lângă biserici, o 

categorie aparte, a acestor locuri consacrate unde românul aduce slavă lui Dumnezeu, o 

constituie troiţele.

 Ca să vină 318 episcopi și slujitori a fost nevoie de diligențele imperiale. A fost nevoie de Poșta 
imperială care i-a dus în toate părțile Imperiului. A fost nevoie de organizarea acestei întâlniri. Biserica 
Sfinților Apostoli și Sfântul Împărat Constantin și mama sa Elena asigură și cel de-al doilea Sinod 
Ecumenic. Ei au ridicat Biserica Sfinților Apostoli în cetatea numită Constantinopol, care este astăzi 
Istambulul, și au început să așeze Biserica Sfântului Mormânt, unde, prin mila lui Dumnezeu, s-a 
descoperit Sfânta Cruce, pe care Împărăteasa Elena o arată și o înfățișează poporului drept-credincios. 
Biserica noastră a statornicit această sărbătoare și-i numește pe aceștia doi «Întocmai cu Apostolii». 
Pentru că ei au mărturisit credința în Învierea Mântuitorului nostru Iisus Hristos.”

 Această întâlnire era necesară pentru că, așa cum a permis creștinilor să se adune, mulți cu 
influențe filozofice ale vremii au spus (având  după părerea lor și după părerea Sfinților Părinți) anumite 
erezii. Iar Sfântul Împărat Constantin și Mama sa Elena au adunat episcopi, matirii, pe cei care au fost 
schingiuți, loviți, torturați pentru credința, pe cei care au trăit învățătura Sfinților Apostoli. I-au adunat 
la Primul Sinod Ecumenic, la Niceea.
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 Atmosfera plină de sărbătoare din duminica Sfinților Constantin și mama sa Elena s-a 

făcut simțită și la troița construită în fața casei doamnei Dorina Negoi. fost dată atât de 

frumuseţea slujbei, de copacii înfloriţi, de razele calde ale soarelui şi mai ales de chipurile pline 

de lumină ale oamenilor, bucuroşi că pot fi în comuninune cu tot ceea ce-i înconjoară și mai ales 

cu Dumnezeu. Ca de fiecare dată, doamna Dorina s-a pregătit cu bucate alese pentru toți 

participanții prezenți la troița care-și sărbătorește hramul, mulțumindu-le tututor pentru 

prezență.

 În atmosfera de bucurie a sărbătorii Sfinților Împărați Constantin și Elena, credincioşii 

păstoriți de părintele Munteanu au participat, după Sfânta Liturghie, la un eveniment cu o mare 

încărcătură spirituală, slujba de hram a troițelor care sunt ocrotite de cei „Întocmai cu 

Apostolii”.

 Împreună cu noi au venit și cei care au fost printre noi și au plecat înaintea noastră. Îi 

pomenim și pe fratele Costache, Constantin astăzi pe care noi l-am pomenit la Sfânta Biserică și 

sora Ileana, care din dragoste față de Bunul Dumnezeu au vrut să ne dea, să ne lasă nouă un 

cadou. Și ne-au lăsat toată credința lor, adunată într-o Troiță. Au fost la Ierusalim, dorința lor a 

fost mântuirea sufletului. Și au lăsat celor de după ei gândul acesta frumos și bun ca să țină 

credința. Să țină legea. Să țină rugăciunea. Că omul care se roagă respiră altfel, îi bate inima 

altfel, gândește altfel, este mai luminos. Iată că cei de după ei îi cinstesc, le cinstesc memoria și 

vedem cât de frumos au îngrijit această troiță, cu efort și din iubire pentru ei, cei care au ridicat 

această Troiță, și au plecat din mijlocul nostru.”

 În număr de 36, troiţele care se regăsesc în Parohia „Sfinții Voievozi” vădesc cinstirea 

deosebită pe care a acordat-o mereu creștinul săvineștean principalului semn creştin.

 Troiţa are hramul Sfintii Împaraţi Constantin şi Elena, după numele ctitorilor săi 

Constantin (n. 26.08.1922) şi Elena (25.06.1925) Vasâlca (Muraru). Moş Costache, aşa cum era 

cunoscut de săteni, povestea mereu că a visat într-o noapte cum, în copacul de la stradă, un 

cireș bătrân si noduros, a apărut pentru câteva momente o stea luminoasă. A povestit soţiei cele 

visate şi s-au hotărât să construiască pe locul şi din lemnul copacului o Troiţă. A tăiat copacul şi-

a început să-şi procure cele necesare, aducand o Sfântă Cruce de la Târgu Neamţ. Astfel, cu 

ajutorul lui Dumnezeu şi prin bunăvoinţa unor rude şi vecini, construcţia a fost terminată, 

pictată de pictorul Dan Adăscăliţei şi sfinţită la 21.05.2003 de către părintele Petru Munteanu.

 După oficierea slujbei de hram, părintele Munteanu le-a amintit celor prezenți frumoasa 

poveste a troiței lui moș Costache: „(…) cu ani în urmă, pe locul acestei troițe era un cireș și într-o 

zi moș Costache mi-a spus că s-a hotărât să ridice în locul cireșului o troiță. I-am spus că poate 

tăia cireșul cu o condiție, să facă din lemnul lui o troiță. Mi-aduc aminte cu bucurie cum s-a 

ridicat această frumoasă troiță care împodobește parohia noastră”.

 Una mai frumoasă decât alta, troițele zâmbesc semeț a vesnicie pe ulițele satului. Una 

dintre ele are o poveste impresionantă, a fost lăsată moștenire de moş Costache si mătuşa 

Ileana, doi bătrâni care au fost nelipsiţi de la Sfintele slujbe din Biserica Sfinţii Voievozi, si unde 

moş Costache a fost cântăreţ al bisericii.

 La intersecţii, precum şi la ieşirile şi intrările din sat, se întâlnesc troițe pentru ca omul 

care iese din spaţiul familiar și nu numai să se închine şi să rostească o rugăciune pentru sprijin, 

iar la întoarcere să spună o rugăciune de mulţumire pentru ajutorul dat.
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 În iconografia ortodoxă, Sfinţii Împăraţi Constantin şi Elena au între ei aşezată Sfânta 

Cruce, pentru că Sfântul Constantin a descoperit Crucea pe cer, iar Sfânta Elena în pământ. 

Icoana lor transmite astfel un sens duhovnicesc, înţelegând că Sfânta Cruce, semnul iubirii 

jertfelnice a Fiului lui Dumnezeu întrupat, uneşte tainic cerul şi pământul, lumea nevăzută şi cea 

văzută, cele inteligibile şi cele sensibile, în iubirea infinită şi eternă a Preasfintei Treimi.

 Comunitatea săvineșteană, enoriași ai parohiei în care slujește părintele Munteanu, 

păstrează cu sfințenie legătura cu Dumnezeu, arătându-și mereu recunoștința față de ajutorul 

primit de la El.

 O altă troiță care este ocrotită de cei „Întocmai cu Apostolii” este cea ridicată de familia 

domnului Constantin Paisa, de care, acum, se îngrijesc vecinii.

 Printre ei se numără și familia Trif, oameni cu frică de Dumnezeu, care în momentele 

dificile ale vieții au apelat la ajutorul Bunului Dumnezeu, iar în amintirea părinților lor, care au 

hotărât să înalțe o troiță închinată Sfinților Împărați Constantin și mama sa Elena.

Brîndușa Dediu

 De asemenea, troița ridicată de familia Stahie a avut slujba de sfințire la data de 31 

august 2019, iar anul acesta membrii familiei au reușit să vină acasă, fiind prezenți la marea 

sărbătoare. „Troița a fost una dintre primele planuri ale familiei noastre, pentru că am reusit 

după ani de sacrificii în străinătate să ne cumpărăm o casă în comuna Săvinești. Având în vedere 

că si în străinătate, printre străini, avem o mică troiță ne-am gândit că ar fi bine să facem una și 

acasă, în România, una care să fie ocrotită de Sf. Împărați Constantin și mama sa Elena, pentru că 

soția mea este și Elena”, a spus domnul Stahie Ionuț.

„Prețuiește darul vieții!”- Eveniment medical pentru vârstnicii săvineșteni, 

aflat la a doua ediție

 „Sănătatea este dar al lui Dumnezeu. Trebuie păzită. 
Dumnezeu a făcut doctorul şi doctoriile pentru cazul când 
omul nu o păzeşte. A te folosi de aceste mijloace nu 

înseamnă a te abate de la rânduielile Lui”, Sfântul Teofan 

Zăvorâtul.

 Inițiatorii acestui frumos proiect sunt persoane cu implicare majoră în viața comunității 

 În acest context, Parohia „Sf. Voievozi” Săvinești prin Centrul de zi pentru persoane 

vârstnice Samariteanul Milostiv, în parteneriat cu Fundația Împreună pentru Solidaritate 

Socială, au derulat în perioada 26 – 27 mai 2023 al doilea eveniment social-medical „Prețuiește 

darul vieții”.

 Într-o lume în continuă evoluție, în care ritmul vieții 

pare să se accelereze, îngrijirea și sprijinul acordate 

persoanelor vârstnice devin din ce în ce mai 

importante.
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săvineștene, și anume: Părintele Petru Munteanu – directorul fundației mai sus amintită, 

domnul General – locotenent Sorin Vasilca, fiu al satului Săvinești și domnul Primar Daniel 

Horciu.

 Membrii echipei medicale care s-au oferit să dăruiască din 

timpul lor liber și să aducă o rază de speranță „bunicilor” din 

Săvinești, au fost: Colonel Dr. Teodorescu Ruxandra – medic 

reumatolog, Colonel Dr. Grigorașcu Lucica – medic endocrinolog, Colonel Dr. Stîrcu Luiza Elena 

– medic medicină internă, Colonel Dr. Dănilă Camelia – medicină generală, plt. adj. șef Șandru 

Nicoleta – asistent medical, plt. adj. șef (r) Dumitrescu Eva Tatiana – asistent medical, Colonel 

Dr. Laura Ivan– medic de familie, plt. adj. șef (r) Kovacs Mariana – asistent medical, Locotenent-

colonel Simona Alupoaei – Ofițer de presă, Maior Iohanna Purdea – Ofițer de presă.

 Echipa de medici specialiști prezenți la Săvinești a acoperit mai multe domenii medicale 

esențiale pentru sănătatea „bunicilor săvineșteni”. Medicul generalist, Dănilă Camelia, a oferit 

consultații și a evaluat starea generală de sănătate a beneficiarilor. În plus, medicul specialist în 

reumatologie, Ruxandra Teodorescu, a fost disponibil pentru a diagnostica afecțiuni ale 

 În plus, Centrul de zi a fost onorat de prezența medicilor 

specialiști și generaliști, precum și a asistenților medicali, care 

au fost acolo pentru a oferi consultații medicale gratuite și 

sfaturi referitoare la sănătatea vârstnicilor.

 Manifestarea medicală a fost organizată cu scopul de a oferi beneficiarilor ocazia de a 

participa la diferite activități și de a beneficia de servicii medicale esențiale. Astfel, vârstnicii au 

avut ocazia de a întâlni medici specialiști în diferite domenii, care le-au oferit sfaturi și 

consultații personalizate. Această interacțiune directă a permis identificarea și abordarea 

nevoilor de sănătate specifice ale fiecărui pacient.

 Așa cum au promis, în luna noiembrie a anului trecut, 

medicii voluntari, care fac parte din structura Serviciului de 

Telecomunicații Speciale București, au revenit la Săvinești.

 Astfel, activitățile medicale găzduite de Centrul de zi pentru 

persoane vârstnice Samariteanul Milostiv au fost deschise 

tuturor beneficiarilor centrului și comunității locale. Fiecare 

persoană în vârstă care a participat a avut oportunitatea de a 

se alătura acestor zile pline de emoție și bucurie.

 „Ne bucurăm să ne aflăm din nou în mijlocul comunității din Săvinești, unde am fost atât de bine 
primiți prima dată și, iată, așteptați să revenim. Am venit alături de o echipă de 8 cadre medicale din 
București – cinci doamne doctor și trei asistente medicale – pregătite să ofere consultații de specialitate 
pe domeniile medicină generală, medicină internă, endocrinologie și reumatologie și să verifice starea 
de sănătate a beneficiarilor Centrului de servicii sociale «Samariteanul Milostiv». Este minunat să știi că 
poți face un bine cuiva care are nevoie de ajutor, să poți oferi din timpul și priceperea ta pentru a aduce 
puțină alinare și un zâmbet pe chipul vârstnicilor din această comunitate, ceea ce doamnele doctor și 
doamnele asistente au făcut în aceste zile. Vă mulțumim pentru primirea călduroasă și suntem siguri că 
întâlnirile noastre cu bunicii săvineșteni reprezintă un dar binevenit atât pentru ei, cât și pentru noi, care 

plecăm încărcați de recunoștința și mulțumirile lor”, a menționat Maior Iohanna Purdea – ofițer de 

presă.
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 Sănătatea este un aspect esențial al calității vieții pentru persoanele în vârstă, devenind 

adesea un indicator al bunăstării subiective. Pentru a se bucura de o stare bună de sănătate, 

vârstnicii au nevoie de sprijin și servicii medicale adecvate. În acest context, echipa de medici 

venită la Centrul de zi s-a dedicat în întregime seniorilor, oferindu-le evaluări și servicii de înaltă 

calitate în domeniile medicină generală, reumatologie, medicină internă și endocrinologie.

sistemului musculo-scheletic și ale articulațiilor, ajutând la ameliorarea durerilor și la 

îmbunătățirea mobilității.

 Evaluările medicale interne au fost 

efectuate de doamna doctor Luiza Stârcu, un 

medic erou, care a rezistat peste 10 ore, în prima 

zi, pentru depistarea și gestionarea problemelor 

de sănătate cronice, precum hipertensiunea 

arterială și bolile cardiovasculare. Aceste 

examinări au permis monitorizarea afecțiunilor preexistente și identificarea eventualelor 

complicații sau necesități de ajustare a tratamentului.

 Specialistul în endocrinologie, doamna doctor Lucica Grigorașcu, s-a concentrat pe 

evaluarea și gestionarea legate de glanda tiroidă și metabolism. Această abordare 

cuprinzătoare a asigurat acoperirea unui spectru larg de nevoi de sănătate ale persoanelor în 

vârstă, contribuind la menținerea și îmbunătățirea stării lor de sănătate.

 Ca și patologie, patologia endocrină, ca și prima dată, este aceeași, grevată de bolile tiroidiene, 
de noduli tiroidieni, de tiroidită autoimună cronică, dată fiind apropierea de accidentul nuclear de la 
Cernobâl. Chiar vorbeam cu colega mea, medic internist, doctorița Stîrcu. nu am găsit o patologie foarte 
severă, pentru că oamenii se duc, se îngrijesc. Totuși, necesită monitorizare permanentă la 6 luni, la un 
an, cu analize. Vor trebui să continue investigațiile. Unii au fost nou diagnosticați, alții se știau în 
monitorizare, au nevoie de medicație, au nevoie de mai multe specialități, este clar și pe alte tipuri de 
afecțiuni specifice vârstei dumnealor. Însă, cu speranța în Dumnezeu, cu ajutorul părintelui, încet, încet, 
lucrurile vor fi din ce în ce mai bune, sper eu, în ceea ce privește sănătatea dumnealor.”

 „Am fost și în luna noiembrie 2022, am venit și 
acum. Doamnele doctor ne-au recomandat 
tratamente atunci, iar acum să vedem rezultatele. Ne 
mândrim cu comuna noastră, se fac lucruri frumoase 

și pentru noi, cei în vârstă”, ne-a spus doamna 

Horciu Lina.

 „Suntem pentru a doua oară la Săvinești. Să sperăm că vom fi și pentru a treia și pentru a patra, 
de câte ori ne primiți, de câte ori este nevoie de noi. Pacienții sunt oameni drăguți, de treabă, civilizați, 
care se îngrijesc, care se preocupă de sănătatea lor, de bunăstarea lor sufletească, spirituală. 
Comunitatea aceasta religioasă ortodoxă, pe care au făurit-o aici, cred că îi ajută foarte mult, pentru că 
unii sunt singuri, sunt văduvi, copiii sunt plecați, mai greu, probabil din ce am înțeles, ajung la părinți și 
atunci cumva se strâng rândurile, se ajută unii pe alții, se strâng rândurile în jurul bisericii și le oferă o 
încredere în viitor, o speranță. Faptul că se ajută unii pe alții, faptul că există aceste programe, nu știu, 
am înțeles că mai sunt și alte tipuri de activități sociale pe care le pot accesa aici. Deci faptul că există 
aceste tipuri de programe îi ajută să aibă o calitate a vieții ridicată și să își trăiască bătrânețile în 
grădinile astea frumoase și îngrijite ale centrului de zi, chiar dacă poate nivelul de trai financiar nu este 
atât de bogat.
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 Ca și recomandare, doamna doctor Grigorașcu a subliniat faptul că: „Alimentația, 
mișcarea și socializarea sunt foarte importante. Este foarte bine că au un centru social unde pot să 
meargă să facă mișcare. Am văzut aici aparatură pentru sport, pot să joace cărți, să joace tot felul de 
jocuri de societate, să aibă acces la informații legate de alimentația cât mai sănătoasă, cu mai puține 
grăsimi animale, cu mai multe verdețuri pe care și le cultivă singuri, să mănânce produse din curtea 
dumnealor, brânză, lapte, carne de pui. Practic, dacă ating aceste laturi, mișcarea, socializarea și grijă 
pentru alimentație, e tot ce pot să obțină la vârsta aceasta pentru a preveni patologia specifică vârstei a 
treia.”

 Fiecare persoană în vârstă este unică, având nevoi și cerințe specifice în ceea ce privește 

sănătatea lor. Echipa de medici specialiști a înțeles acest aspect și a abordat evaluările și 

serviciile medicale într-un mod personalizat. Fiecare beneficiar a beneficiat de atenție 

individualizată și de consultanță adaptată nevoilor și condițiilor lor unice.

 „Sunt bine, asta mă bucură.”

 „Prețuiește darul vieții!” organizat la Centrul de zi pentru persoane vârstnice 

„Samariteanul Milostiv” evidențiază importanța priorității acordate sănătății seniorilor. 

Abordarea individualizată a asigurat că fiecare beneficiar a primit consultații adecvate pentru a-

și menține sănătatea pe termen lung.

 Prin astfel de activități, Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” 

demonstrează angajamentul său față de binele și calitatea vieții seniorilor din comunitate.

Brîndușa Dediu

 Sănătatea este un dar prețios de la Dumnezeu, o comoară pe care trebuie să o prețuim și 

să o păstrăm cu sfințenie. În fiecare zi, să ne rugăm Domnului să ne ocrotească trupurile și să ne 

înzestreze cu putere și vindecare. Căci sănătatea nu este doar absența bolii, ci și o stare de 

armonie și echilibru în trup, minte și suflet. Să ne încredem în voia lui Dumnezeu și să acordăm 

atenție nevoilor noastre de sănătate, căci prin grijă și responsabilitate față de trupul nostru, 

slujim și cinstitm darul divin al vieții.

Medici voluntari – eroi neobosiți, din nou la Săvinești

 Asta se dorește și prin parteneriatul încheiat între 

Fundația Împreună pentru Solidaritate Socială și Parohia 

„Sf. Voievozi” Săvinești, pentru Centrul de zi pentru 

persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv”, din aceeași localitate.

 În acest context, Fundația Împreună pentru Solidaritate Socială și Parohia „Sf. Voievozi” 

 Într-o lume în care mai toate persoanele în vârstă se 

confruntă cu probleme de sănătate și acces limitat la 

serviciile medicale, există încă raze de speranță care 

strălucesc prin gesturile de generozitate și compasiune ale 

unor oameni deosebiți.
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Săvinești prin Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv”,  au organizat cu 

succes al doilea eveniment social-medical intitulat „Prețuiește darul vieții!”.

 Desfășurat în perioada 26 – 27 mai 2023, acest proiect a 

promovat importanța vieții și a oferit sprijin medical persoanelor 

vârstnice, aducând lumina și speranța în comunitatea locală.

 Toate acestea au fost posibile datorită unor oameni cu 

adevărat profesioniști, care înțeleg că darul vieții este sănătatea și 

periodic oferă servicii medicale gratuite bătrânilor din Săvinești.

 Se spune că trebuie să apreciem timpul pentru că este cea 

mai valoroasă resursă. Nu poți recâștiga niciodată timpul pierdut. 

Cele mai importante alegeri pe care le vei face vreodată sunt 

despre cum îți vei petrece timpul. Ei bine, medicii specialiști, aflați 

în structura Serviciului de Telecomunicații Speciale București, au 

dorit să-și dedice din timpul lor liber și seniorilor săvineșteni.

 „Suntem pentru a doua oară la Săvinești. Să sperăm că vom fi și pentru a treia și pentru a patra, 

de câte ori ne primiți, de câte ori este nevoie de noi. Pacienții sunt oameni drăguți, de treabă, civilizați, 

care se îngrijesc, care se preocupă de sănătatea lor, de bunăstarea lor sufletească, spirituală. 

Comunitatea aceasta religioasă ortodoxă, pe care au făurit-o aici, cred că îi ajută foarte mult, pentru că 

unii sunt singuri, sunt văduvi, copiii sunt plecați, mai greu, probabil din ce am înțeles, ajung la părinți și 

atunci cumva se strâng rândurile, se ajută unii pe alții, se strâng rândurile în jurul bisericii și le oferă o 

încredere în viitor, o speranță. Faptul că se ajută unii pe alții, faptul că există aceste programe, nu știu, 

am înțeles că mai sunt și alte tipuri de activități sociale pe care le pot accesa aici. Deci faptul că există 

aceste tipuri de programe îi ajută să aibă o calitate a vieții ridicată și să își trăiască bătrânețile în 

grădinile astea frumoase și îngrijite ale centrului de zi, chiar dacă poate nivelul de trai financiar nu este 

 Echipa medicală, care a venit pentru a 

doua oară la Săvinești pentru a aduce o rază 

de speranță „bunicilor” din Săvinești, a fost 

formată din: Colonel Dr. Teodorescu 

Ruxandra – medic reumatolog, Colonel Dr. 

Grigorașcu Lucica – medic endocrinolog, 

Colonel Dr. Stîrcu Luiza Elena – medic 

medicină internă, Colonel Dr. Dănilă Camelia – 

medicină generală, plt. adj. șef Șandru 

Nicoleta – asistent medical, plt. adj. șef (r) 

Dumitrescu Eva Tatiana – asistent medical, 

Colonel Dr. Laura Ivan– medic de familie, plt. adj. șef (r) Kovacs Mariana – asistent medical, 

Locotenent-colonel Simona Alupoaei – Ofițer de presă, Maior Iohanna Purdea – Ofițer de presă.
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atât de bogat.

 Ca și patologie, patologia endocrină, ca și prima dată, este aceeași, grevată de bolile tiroidiene, 

de noduli tiroidieni, de tiroidită autoimună cronică, dată fiind apropierea de accidentul nuclear de la 

Cernobâl. Chiar vorbeam cu colega mea, medic internist, doctorița Stîrcu. nu am găsit o patologie foarte 

severă, pentru că oamenii se duc, se îngrijesc. Totuși, necesită monitorizare permanentă la 6 luni, la un 

an, cu analize. Vor trebui să continue investigațiile. Unii au fost nou diagnosticați, alții se știau în 

monitorizare, au nevoie de medicație, au nevoie de mai multe specialități, este clar și pe alte tipuri de 

afecțiuni specifice vârstei dumnealor. Însă, cu speranța în Dumnezeu, cu ajutorul părintelui, încet, încet, 

lucrurile vor fi din ce în ce mai bune, sper eu, în ceea ce privește sănătatea dumnealor.”

 Toate cheltuieli de transport, cazare și masă au fost susținute de Fundația Împreună 

pentru Solidaritate Socială, care nu a ezitat în a pune la dispoziție suma de 6.500 lei pentru a 

face posibil acest act medical atât de necesar persoanelor aflate la vârsta pesnionării.

 „Ne bucurăm să ne aflăm din nou în mijlocul comunității din Săvinești, unde am fost atât de bine 

primiți prima dată și, iată, așteptați să revenim. Am venit alături de o echipă de 8 cadre medicale din 

București – cinci doamne doctor și trei asistente medicale – pregătite să ofere consultații de specialitate 

pe domeniile medicină generală, medicină internă, endocrinologie și reumatologie și să verifice starea 

de sănătate a beneficiarilor Centrului de servicii sociale «Samariteanul Milostiv». Este minunat să știi că 

poți face un bine cuiva care are nevoie de ajutor, să poți oferi din timpul și priceperea ta pentru a aduce 

puțină alinare și un zâmbet pe chipul vârstnicilor din această comunitate, ceea ce doamnele doctor și 

doamnele asistente au făcut în aceste zile. Vă mulțumim pentru primirea călduroasă și suntem siguri că 

întâlnirile noastre cu bunicii săvineșteni reprezintă un dar binevenit atât pentru ei, cât și pentru noi, care 

plecăm încărcați de recunoștința și mulțumirile lor”, a menționat Maior Iohanna Purdea – ofițer de 

presă.

 Pe lângă servicii medicale, Centrul de “Samariteanul Milostiv” pune un accent deosebit 

pe a crea calității vieții și pe promovarea activităților sociale. Activități recreative, precum 

ateliere de artă, terapie prin muzică, jocuri de societate și excursii, sunt organizate în mod 

regulat pentru a menține interacțiunea și a încuraja formarea relațiilor sociale între beneficiari. 

 Inițiatorii acestui frumos proiect sunt persoane cu implicare majoră în viața comunității 

săvineștene, și anume: Părintele Petru Munteanu – directorul fundației nemțene, domnul 

General – locotenent Sorin Vasilca, fiu al satului Săvinești și domnul Primar Daniel Horciu.

 Întrebată fiind, ce le recomandă „pacienților” din Săvinești doamna doctor Grigorașcu a 

evidențiat faptul că: „Alimentația, mișcarea și socializarea sunt foarte importante. Este foarte bine că 

au un centru social unde pot să meargă să facă mișcare. Am văzut aici aparatură pentru sport, pot să 

joace cărți, să joace tot felul de jocuri de societate, să aibă acces la informații legate de alimentația cât 

mai sănătoasă, cu mai puține grăsimi animale, cu mai multe verdețuri pe care și le cultivă singuri, să 

mănânce produse din curtea dumnealor, brânză, lapte, carne de pui. Practic, dacă ating aceste laturi, 

mișcarea, socializarea și grijă pentru alimentație, e tot ce pot să obțină la vârsta aceasta pentru a 

preveni patologia specifică vârstei a treia.”
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Acest aspect este extrem de important, deoarece mulți oameni în vârstă se simt izolați și singuri 

în societatea modernă. Însă ceea ce face cu adevărat special Centrul de zi „Samariteanul 

Milostiv” sunt oamenii care îl populează.

Brîndușa Dediu

 „Eu sunt cu voi în toate zilele”

 „Eu sunt cu voi în toate zilele” Matei 

28,20.

 Acesta este titlul conferinței susținute 

la data de 08.06.2023 de către Părintele Iustin 

Dornescu, din Parohia Slobozia I, județul 

Neamț, la Centrul de Zi Pentru Persoane 

Vârstnice „Samariteanul milostiv” din 

Săvinești.

 Beneficiarii s-au adunat la ora 14:00 la 

centru stăpâniți de curiozitate, dar și pioșenie 

pentru a identifica o nouă perspectivă de a se raporta la starea cu care cei mai mulți dintre ei se 

confruntă, și anume singurătatea.

 Părintele Iustin Dornescu este un preot tânăr 

aflat la început de drum în acest domeniu, însă 

acest fapt nu îl oprește din a împărtăși din 

învățăturile Sfintei Scripturi persoanelor vârstnice 

din Săvinești, pe care i-a asigurat că Dumnezeu 

este cu ei pretutindeni:
 „În Apocalipsă în ultima carte a Noului 
Testament, Mântuitorul este asemănat cu un bătrân 
«îmbrăcămintea Lui era albă ca zăpada; părul capului 

Său curat ca lâna». Ce înseamnă asta? Înseamnă că Dumnezeu e alături și de cei în vârstă. Înseamnă că 
e alături de om și atunci când nu mai e la fel de potent fizic sau mental ca în tinerețe. Este asemănat cu 
un bătrân ca să ni se evidențieze că ne înțelege. E alături de mine în toate zilele. Nu e departe. Nu m-a 
abandonat. Poate copiii mei sunt departe. Poate nepoții mei sunt și mai departe, dar Dumnezeu e 
lângă mine.”

 Se cunoaște faptul că în ultimii ani o mare parte a populației tinere a României a ales să 

plece în alte țări ale Europei și nu numai, din dorința asigurării „unui trai mai bun”.  Acest 

proces a dus la o îmbătrânire a populației țării, bătrânii noștri rămânând singuri și neputincioși 

privind resemnați dar cu speranță totuși, spre poarta casei așteptând să se deschidă și să intre 

copiii împreună cu nepoții și strănepoții lor.

 Singurătatea dacă nu poate fi acceptată, este o stare ce poate avea un impact 

semnificativ asupra persoanelor vârstnice declanșând anumite afecțiuni fizice ca diabet, 

hipertensiune arterială, dar și tendințe de autoizolare sau dificultăți de socializare.

 Din acest motiv Părintele Iustin Dornescu a evidențiat beneficiarilor centrului că 
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Dumnezeu este cu ei în toate zilele: „Promisiunea aceasta a Mântuitorului nu face referire doar la 
Apostoli, nu se referă doar la Preoți, ci se referă la toată lumea și inclusiv la cei care sunt poate într-o 
etapă mai sensibilă a vieții. Dumneavoastră sunteți într-o etapă mai melancolică a vieții. Puterea a 
mai scăzut, copiii și-au luat zborul, nepoții sunt și ei foarte departe, poate jumătatea a plecat dintre noi 
sau dacă nu a plecat stă mai rău din punct de vedere al sănătății sau al entuziasmului, iar această 
promisiune a Mântuitorului se referă în special la cei care au o situație mai grea”.

 De asemenea, a ținut să precizeze că Dumnezeu își arată ajutorul față de ei în acele 

momente de dificultate din viața lor asociindu-i cu niște copilași: „Dumneavoastră sunteți părinți 
cu toții, și eu sunt părinte dar nu cu experiența dumneavoastră de a fi părinte. Atunci când copilului îi 
este mai greu și vine ispășit la tine și cere ceva tatălui sau mamei nu îi dăm mai ușor decât atunci când 
se simte bine? Sunteți în momentul vieții în care nu este foarte ușor, și în situația asta în care sunteți 
dacă vă îndreptați atenția către Dumnezeu, El va fi sensibil și va răspunde rugăciunilor 
dumneavoastră. Bătrânețea nu este un minus este un plus, iar în Sfânta Scriptură spune: Cine prinde 
zile lungi și părul alb este binecuvântat de Dumnezeu.”

 „Chiar am aflat foarte multe informații interesante. Pe parcursul conferinței îmi veneau în 

minte tot felul de întrebări, încât nu mai știam pe care să o adresez mai întâi” (Sandu Eleana).
 „M-am simțit încurajată de vorbele Părintelui. Iar rugăciunea bătrânilor este chiar foarte 

importantă pentru cei tineri. Din acest motiv mă rog foarte mult pentru copiii și nepoții mei” (Toma 

Maricica).

 Dacă beneficiarii au pășit inițial pragul acestui centru puțin timizi, necunoscând 

încărcătura duhovnicească a acestei activități, când au plecat, liniștea și încrederea în forța 

divină li se citeau pe chipurile brăzdate de vremuri și încercări.

 În urma Conferinței beneficiarii au rămas cu un puternic sentiment de încurajare că nu 

sunt singuri nicioadată, Dumnezeu fiind cu ei în tot ceea ce fac, ce își doresc, ce gândesc și 

bineînțeles în acele situații de dificultate în care lucrurile stau peste putința omului de a fi 

rezolvate.

Larisa Ciobanu

„În taina iubirii de Dumnezeu stă și înflorirea noastră, stă și Raiul nostru, ca stare a 

dialogului mai presus de cuvinte”

 „Această duminică are şi un înţeles profetic. Ea 
cuprinde şi sfinţii care vor veni în veacurile viitoare, care 
au răspuns la chemarea lui Hristos. Duminica Tututor 
Sfinţilor este prin excelenţă duminica frumuseţii 
Bisericii, pentru că aceştia toţi au fost vase ale Duhului 
Sfânt. Ne rugăm tuturor sfinţilor să ne păzească, să ne 
dăruiască puterea de a înţelege taina credinţei şi de a o 
păstra în cuget curat şi de a căuta să ne îmbogăţim nu 
cu lucruri materiale, ci cu darurile Duhului Sfânt, spre a 

noastră mântuire”, Patriarhul Bisericii Ortodoxe 
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 Această duminică ne pune înainte fragmente din Evanghelia după Matei (capitolul X și 

din capitolul XIX), referitoare la curajul mărturisirii și urmării lui Iisus Hristos de către creștini prin 

asumarea Crucii de purtat.

 Parohia „Sf. Voievozi” din Săvinești este un loc în 

care credincioșii se adună cu bucurie pentru a participa la 

Sfânta Liturghie și de a aduce cinstire sfinților. Sfânta 

Liturghie, oficiată de părintele paroh Petru Munteanu, 

aduce în inimile credincioșilor momente de sfințenie și 

comuniune cu Dumnezeu și cu toți sfinții. În această zi 

specială, comunitatea se unește în rugăciune, închinându-se lui Dumnezeu și cinstind sfințenia 

tuturor celor care au trăit în credință.  Prin Sfânta Liturghie, credincioșii sunt încurajați să 

urmeze exemplul sfinților și să-și călăuzească viețile după principiile creștine.

 Dând citire pericopei evanghelice și meditând asupra textului evanghelic duminical, 

părintele Petru Munteanu a reliefat:

Române.

 Prima duminică după Pogorârea Duhului Sfânt este 

dedicată pomenirii tuturor sfinților. Biserica ne cere 

astăzi să pomenim toți sfinții, căci ei sunt cu toții 

prietenii lui Dumnezeu, ocrotitorii și îndrumătorii 

noștri. Aceștia sunt pomeniți imediat după Rusalii 

pentru că sfințenia este opera Duhului Sfânt. Există, 

așadar, o legătură logică între sărbătoarea de astăzi și 

cea din duminica anterioară. Sfinți sunt considerați toți 

cei care sunt în stare de har: harul sfințitor este cel care 

îi face sfinți.

 Sfințenia nu pot să o dobândească decât cei blânzi și smeriți cu inima, cei plini de 

 „Ne spune Sfânta Evanghelie de astăzi, așezată în Duminica tuturor Sfinților, prima duminică de 
după Rusalii, un cuvânt greu de înțeles dacă nu-l descoperim în chipul sau duhovnicia bisericii. Ne spune 
Sfânta Evanghelie prin glasul Mântuitorului că cel care va mărturisi pe Hristos înaintea oamenilor și 
Domnul nostru Iisus Hristos îl va mărturisi pe acela înaintea Tatălui, care este în Ceruri, în sânul Sfintei 
Treimi. Și ca să fie accentuată această afirmație, Mântuitorul folosește o negație: «Cel care nu Mă va 
mărturisi înaintea oamenilor, nici Eu nu-l voi mărturisi înaintea Tatălui care este în Ceruri». Cuvântul 
mărturisire vine din limba greacă imartiria care ne duce cu gândul la martirii bisericii, la mucenicii 
bisericii, la cei care nu s-au temut să spună tuturor despre iubirea Mântuitorului Iisus Hristos. Înțelegem 
că mărturisirea este condiția sau chemarea noastră împlinirii celei duhovnicești, mărturisirea iubirii lui 
Hristos. A mărturisi iubirea lui Hristos în jurul nostru este o condiție a ființării noastre în Dumnezeu și-n 
iubirea Lui. Mărturisirea Mântuitorului Iisus Hristos în jurul nostru se face având sau purtând în noi 
iubirea lui Dumnezeu.”

 D u m i n i c a  

Tuturor Sfinților este o zi specială în calendarul bisericesc, 

în care creștinii ortodocși sărbătoresc și aduc înaintea lui 

Dumnezeu toți sfinții, cunoscuți și necunoscuți, care au 

trăit în credință și au dus o viață de sfinți.
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 După oficierea Sfintei Liturghii, părintele Petru Munteanu însoțit de credincioșii enoriei 

au mers la troița cu hramul la Duminica Tuturor Sfinților, unde a oficiat slujba de hram. Într-un 

peisaj mirific, o oază de liniște oferită de natura înconjurătoarea stă semeață, de peste 10 ani, 

troița îngrijită de familia Lupoi, tanti Ileana și domnul Ion. Locul amplasării troiței este cunoscut 

 În continuarea omiliei sale, părintele Munteanu a spus:

 Dacă noi astăzi nu suntem mai buni decât în ziua de ieri, dacă noi astăzi nu suntem mai mult în 
Duhul lui Dumnezeu decât am fost ieri, dacă noi astăzi nu suntem în pacea lui Dumnezeu mai mult decât 
am fost ieri, dacă nu suntem în bucuria lui Dumnezeu mai mult decât am fost ieri, am ratat ziua de 
astăzi.

 Pentru că atunci când cineva se roagă pentru celălalt, când îl vede îi zâmbește cu iubire.

 Sfânta Biserica ne spune că Sfinții Părinți, cultivând în ei virtuțile cele alese ale Duhului lui 
Dumnezeu, strălucesc în afară prin tot ceea ce fac, prin tot ceea ce sunt.”

 În taina iubirii de Dumnezeu stă și înflorirea noastră, stă și Raiul nostru, ca stare a dialogului mai 
presus de cuvinte.
 De aceea, lumea căzută din dialogul iubirii creștine devine o lume a târgoveților, a precupeților, 
a negoțului, a lepădărilor, a vânzărilor, a rătăcirilor, a bolilor, a neputințelor, a nervilor, a drepturilor 
clamate cu disperare, cu isterie, o lume a nebuniei.

 Iată ce ne oferă Duminica aceasta a Tuturor Sfinților, ne oferă bucuria sfinților care L-au întâlnit 
pe Dumnezeu în rugăciune, L-au întâlnit pe Dumnezeu peste tot, în tăcerea si pacea pe care au trăit-o, ca 
fii ai Împărăției. Sfinții ne oferă darul lor necondiționat prin exemplul vieții lor. Un dar care ne arată 
calea către Împărăția lui Dumnezeu.

 „Când Îl iubim pe Dumnezeu ne facem timp să ne rugăm pentru ceilalți. De fapt simțim și in cel de 
lângă noi prezența iubitoare a lui Dumnezeu, după cum simțim lucrarea harului lui Dumnezeu în 
întreaga creație.

dragoste pentru Dumnezeu și pentru aproapele lor. Sfințenia cea bineplăcută lui Dumnezeu 

trebuie să aibă câteva însușiri, înstrăinarea omului de răutăți și de patimi, păstrarea și 

mărturisirea dreptei credințe în Dumnezeu, precum și împlinirea poruncilor dumnezeiești.

 Iar lumea Duhului este lumea bucuriei și a sfințeniei, a păcii, a iertării, a dreptății în Duhul lui 
Dumnezeu, a Împărăției lui Dumnezeu.

 Iubiți credincioși și credincioase, noi suntem în criză pentru că am pierdut darul sau dorul de 
iubirea lui Dumnezeu. Și ce înseamnă criză? Criza în limba greacă înseamnă judecată. Deci când tu spui 
că ești într-o criză familială, o criză financiară, o criză socială, o dramă existențială, tu de fapt ai ajuns la 
judecată. Se judecă faptele și rătăcirile tale, în care tu ai căzut din Duhul lui Dumnezeu, ai căzut din 
Pacea Lui, ai căzut din încrederea în El, ai căzut din bucuria de a fi cu El. Și iată ce ne spun Sfinții Părinți și 
ce ne spune Sfânta Biserică prin glasul Sfintei Evanghelii de astăzi: ne spune și care este scopul vieții 
noastre. Dacă societatea ne spune că scopul vieții noastre este să performăm și să fim individualiști, să 
fim cât mai agresivi in «realizările» noastre cu ceilați , să arătăm noi cine suntem pe acest pământ, 
Biserica, ca adunare a credincioșilor ne arată nouă că scopul vieții noastre este să creștem în virtuțile 
Duhului lui Dumnezeu. Să cerem ca Duhul lui Dumnezeu să vină peste noi, să lucreze împreună cu noi.

 Ai văzut, dacă întârzie soțul acasă și soția se roagă pentru el, s-au salvat niște farfurii, s-au stins 
niște reproșuri închipuite sau s-a înlăturat furtuna unui scandal inutil.

 Dacă soțul se roagă pentru soție, atunci vasele se spală mai ușor după cină și masa se curăță în 
ritmul unui cântec vechi dintotdeauna, cântecul iubirii împărtășite, în această stare aleasă avem grijă 
de celălalt și ne odihnim cu bucurie și pace, unul cu celălalt în tainicul dialog pe care numai iubirea de 
Dumnezeu ni-l oferă.
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 Rugăm dar ca Milostivul Dumnezeu să ne ajute să creștem în această stare aleasă 
duhovnicească, o stare care ne dă sănătate atât sufletului cât și trupului. Când omul uită de Dumnezeu 
înnebunește, iar în nebunia lui face rău, își face lui rău în primul rând, apoi face rău și altora. Dar când 
omul se întoarce cu gândul la Dumnezeu, trăiește bucuria aceasta a prezenței Lui și devine un om bun, 
iar în bunătatea Lui face bucurie celorlalți și este o binecuvântare pentru celălalt. De aceea, există două 
căi în această viață: bunătatea și bucuria sau nebunătatea sau nebunia. Nu există cale de mijloc. De 
aceea, sfinții din această duminică ne sunt nouă îndemn de bunătate și de bucurie duhovnicească. 
Dumnezeu să ne binecuvinteze pe noi, pe toți.”

 Troițele sunt considerate reprezentări vizuale ale crucii, simbolul central al 

creștinismului. Ele sunt amplasate în locuri vizibile, cum ar fi marginea drumurilor, intersecțiile 

sau în apropierea bisericilor, și reamintesc credincioșilor de prezență lui Hristos și a credinței 

lor. Simbolismul crucii pe troițe este o amintire constantă a jertfei lui Hristos pentru mântuirea 

umanității și îi încurajează pe oameni să mediteze asupra acestui eveniment fundamental.

 În peisajul religios al creștinismului ortodox, troițele ocupă un loc special și important. 

Aceste mici structuri sacre pot fi întâlnite în toată lumea în zonele cu influență ortodoxă. Ele nu 

sunt doar simple obiecte de decor sau expresii artistice, ci au un rol profund spiritual și cultural 

în comunitatea creștină ortodoxă.

Brîndușa Dediu

și ca „troița de la izvor”. Frumusețea acestui popas sufletesc și duhovnicesc stă atât în slujba 

săvârșită, cât şi în faptul că în jurul troiței se întâlnesc credincioșii, se bucură şi socializează, mulți 

dintre ei doar cu astfel de momente își mai bucură sufletul.

 În cuvântul de învățătură, oferit la sfârșitul slujbei de hram, părintele Munteanu a 

menționat:

 Rugăm ca Milostivul Dumnezeu să binecuvinteze pe toți cei care, iată, stând aici se roagă 
împreună către sfinții Bisericii noastre, către ocrotitorii numelelor lor, îi  cinstesc și  îi preamăresc.
 Rugăm ca Milostivul Dumnezeu să binecuvinteze ctitorii acestei frumoase troițe, ctitori care ne-
au oferit nouă celor care suntem aici, starea aleasă de bucurie, în spațiul acestui peisaj unic, deosebit de 
frumos, unde se află această troiță. Ctitorii acestei troițe ne-au oferit un loc de rugăciune, unde putem 
înălța un gând către Dumnezeu. Atunci când ieșim în natură, dacă avem gândul la Dumnezeu, la un 
moment dat simțim că devenim parte din această Creație pe care Dumnezeu ne-o oferă nouă, ne simțim 
parte din ea și simțim că ea ne poate vorbi despre Dumnezeu, Creatorul nostru. Ne pot vorbi despre 
Dumnezeu și plantele și viețuitoarele, și cerul și pământul, care împreună vestesc slava lui Dumnezeu, 
Creatorul nostru.

 „Mulțumim Bunului Dumnezeu care ne-a ajutat să ajungem astăzi la acest praznic duhovnicesc, 
la această bucurie a noastră, adunați împreună, la rugăciune, la această troiță cu hramul Tuturor 
Sfinților. Într-un fel, hramul acesta cinstește și pe patronii sau ocrotitorii noștri, cărora le purtăm 
numele. Fiind Duminica Tuturor Sfinților, Biserica adună pe toți sfinții ei la această sărbătoare 
duhovnicească, iar sfinții cinstiți în această duminică ne sunt nouă călăuze în viața noastră. Sfinții 
aceștia, care sunt făclii aprinse pe drumul vieții noastre către Împărăția lui Dumnezeu, ne învață pe noi 
și ne sunt exemple prin alesele virtuți duhovnicești, pe care le-au mărturisit în viața lor.
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„Ziua Europeană de Prevenire a Furturilor din locuințe” – 

Sesiune de informare a beneficiarilor Centrului de zi din Săvinești

 Siguranța și securitatea locuințelor sunt 

aspecte vitale în viața de zi cu zi. Unul dintre cele mai 

mari pericole la care ne expunem este furtul din 

locuință. Această infracțiune nu numai că poate 

provoca pierderi financiare semnificative, ci și un 

impact emoțional puternic asupra victimelor.

 Data de 21 

i u n i e  e s t e  

declarată ca „Ziua Europeană de Prevenire a Furturilor 

din locuințe”, astfel, Centrul de zi pentru persoane 

vârstnice „Samariteanul Milostiv” din Săvinești în 

parteneriat cu Compartimentul de Analiză și Prevenire 

a Criminalității din Inspectoratul Poliției Județene 

Neamț a organizat o sesiune de informare a 

persoanelor vârstnice în ceea ce privește măsurile de 

prevenire infracțiunilor contra patrimoniului.

 Din fericire, există numeroase măsuri pe care le 

putem lua pentru a preveni furturile și pentru a ne 

asigura că ne protejăm corespunzător casele.

 „Astăzi marcăm «Ziua Europeană de prevenire a 
furturilor din locuințe», ne-am întâlnit cu persoanele 
vârstnice sau, mai exact, membri ai comunității 
săvineștene și am discutat cu ei câteva recomandări 
privind siguranța locuințelor lor. Având în vedere că sunt 
oameni din mediul rural, aceștia trebuie să manifeste o 
atenție deosebită atât asupra locuinței personale, cât și 
asupra anexelor și a gospodăriilor lor, pentru a le ști în 
siguranță și pentru a-și păstra bunurile, nefiindu-le 
afectate în acest fel nici situația financiară, dar nici cea 
psihologică și afectivă, prin lipsa bunurilor personale. Am 
discutat în acest sens cu privire la acest aspect, subliniind 
totodată și recomandările de care trebuie să țină cont, astfel încât locuința lor și bunurile să fie în 
siguranță. Pașii simpli pentru a fi în siguranță și pentru a avea o locuință în siguranță sunt foarte simplu 
de urmat, nu sunt deloc costisitori, plecând în primul rând de la încuietorile sigure, de la ușile și porțile 
care trebuie să fie permanent încuiate și în special pe timp de noapte sau în momentul în care părăsim 

 Așadar, „bunicii săvineșteni” au primit vizita 

reprezentanților Compartimentului de Analiză și Prevenire, și anume, comisar Nicoleta Tablan, 

agent șef Iulia Maftei și subinspector Stănescu Andrada.
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Brîndușa Dediu

 Prevenirea furtului din locuințe este un aspect esențial al vieții noastre cotidiene. Prin 

adoptarea unor măsuri simple și eficiente, putem reduce semnificativ riscul de a deveni victime  

ale infractorilor. Instalarea sistemelor de securitate, iluminarea adecvată, întărirea ușilor și 

ferestrelor, încrederea în vecini și protejarea informațiilor personale sunt doar câteva dintre 

activitățile de prevenire pe care le putem întreprinde. Fiecare pas în plus pe care îl facem pentru 

a ne proteja casele este un pas către o viață mai sigură și mai liniștită.

locuința, ferestrele care la fel, trebuie să fie securizate, lumina nocturnă sau un bec aprins pe timp de 
noapte, în special un bec, care se declanșează în momentul în care se sesizează o mișcare în curtea 
proprietarilor. De asemenea, împreună cu beneficiarii, am mai discutat și despre câteva metode 
predilecte folosite de către infractori pentru a intra în locuința oamenilor, mai exact pentru a-i înșela și 
pentru a le sustrage bunurile. Am subliniat metodele legate de pretinșii sau persoanele care își declină 
calitatea oficială, adică-și iau o altă calitate oficială decât cea pe care o au, pretinzând că sunt de la 
diverse firme, E-on nu știu Gaz, primărie și așa mai departe. Despre metodele care au în vedere 
vânzătorii ambulanți sau cumpărătorii ambulanți, acele persoane care intră în curtea populației, a 
comunității sub diverse aspecte sau sub diverse pretexte, de a vinde sau de a cumpăra diverse bunuri, 
despre metoda burlanul, despre metoda acoperișul, acele persoane care, sub dorința de a repara 
anumite părți din locuință, ajung să sustragă bani, banii din casă sau bunurile din casă. Toate aceste 
metode sau toate aceste lucruri pe care le-am discutat au fost pentru a conștientiza, împreună cu 
populația, cu persoanele, cu privire la importanța respectării unor măsuri de siguranță, astfel încât și 

locuința și bunurile, dar și propria persoană să fie în siguranță”, a menționat comisar Nicoleta 

Tablan.

 Lipsa iluminării corespunzătoare poate facilita intrarea infractorilor în locuințe. 

Instalarea iluminatului exterior în zonele cheie, cum ar fi intrările și curțile, poate descuraja 

infractorii să se apropie de locuință. Utilizarea temporizatoarelor sau a senzorilor de mișcare 

pentru iluminare poate contribui la simularea prezenței unei persoane chiar și atunci când nu 

suntem acasă.

Proiect – Concurs Literar „Lanțul cărților citite”,  an școlar 2022 – 2023, Ediția I

3. Școala Gimnazială „Profesor Gherasim”, comuna Țibucani, reprezentată de director, profesor 

Popovici Liviu;

1. Școala Gimnazială Nr. 3 din Piatra-Neamț, reprezentată de doamnă director, profesor 

Oniciuc Anișoara;

 Astăzi, 16 iunie 2023, am finalizat prima ediție a Proiectului – Concurs Literar „Lanțul 

cărților citite”, implementat și organizat cu multă însuflețire de profesor pentru învățământ 

primar Nacu Oana-Andreia de la Școala Gimnazială Nr. 3, Piatra-Neamț, profesor învățământ 

primar Bârsan Irina-Amelia, de la Școala Gimnazială Nr. 2, Piatra-Neamț și de Fundația 

„Împreună pentru Solidaritate Socială”, reprezentată de Preot Petru Munteanu.

 Instituțiile partenere în cadrul acestui proiect au fost:

2. Școala Gimnazială Nr. 2 din Piatra-Neamț, reprezentată de doamnă director, profesor Andrei 

Stela;
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 Prin intermediul lui, 

copi i i  sunt  pregăt i ț i ,  

îndrumați, ajutați, obișnuiți 

și ambiționați să citească și 

să nu-și piardă interesul 

pentru actul educațional. 

Astfel, la începutul anului 

școlar 2022-2023, elevii 

clasei a II-a A, de la Școala 

Gimnazială Nr. 3, au primit 

o  l i s t ă  c u  l e c t u r ă  

suplimentară. Până la data 

de 25 mai, trebuie să citească cât mai multe cărți din aceeași listă.

Profesor pentru învățământ primar Oana-Andreia Nacu

 Acest proiect-concurs are ca scop promovarea cititului în 

rândul elevilor. Este o competiție care oferă posibilitatea de a-și 

accesa creativitatea, imaginația, dar și curajul.

2. SC 6AM Ceremony;

 Mulțumim pe această cale tuturor persoanelor implicate!

4. Biblioteca Județeană GT Kirileanu, reprezentată prin director, profesor Mereuță Mihaela.

 Cu ajutorul sponsorilor amintiți mai sus, elevii clasei a II- a A, de la Școala Gimnazială Nr. 

3, coordonați de doamna profesor învățământ primar Nacu Oana-Andreia, au avut prilejul să fie 

premiați, oferindu-li-se diplomă și cadouri consistente.

 Evaluarea s-a făcut la clasă, prin intermediul povestirii și al fișelor de lucru. Ajunși astăzi 

aici, la ziua mult așteptată de cei mici, ziua premierii celor mai mari cititori din cadrul proiectului, 

dorim, înainte de toate, să mulțumim cu recunoștință celor care ne-au fost alături și fară de care, 

astăzi, nu s-ar fi așezat pe frunțile noastre, laurii:

1. SC Maralex SRL;

3. SC Amenavis.

Proiect de activitate extracurriculară – excursie școlară „Să ne cunoaștem țara…”, vizită 

în Județul Brașov

 Organizatorii acestei excursii au fost:

1. Profesor învățământ primar, Nacu Oana Andreia – Școala Gimnazială Nr. 3, Piatra-Neamț;

 În perioada 8-9 iunie 2023, elevii clasei a II- a A, de la Școala Gimnazială Nr. 3, din Piatra-

Neamț, îndrumați de profesor învățământ primar, Nacu Oana Andreia, au avut prilejul să se 

bucure de o frumoasă aventură în județul Brașov.

2. Fundația „Împreună pentru Solidaritate Socială”, Săvinești, reprezentată prin preot Petru 

Munteanu.
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 Excursia poate deveni o abordare cu caracter 

interdisciplinar a unei tematici stabilite anterior. Are un rol 

deosebit de însemnat în educarea elevilor în spiritul moralei-

civice, dezvoltându-le anumite deprinderi de manifestare 

colectivă și dezvoltându-le interesul pentru cunoaștere. Este o formă de activitate cu caracter 

activ, atractiv și mobilizator. Excursiile sunt întotdeauna prilej de bucurie, de relaxare, de 

cunoaștere, elevii fiind foarte încântați de organizarea lor. De asemenea, ele reprezintă și un 

prilej de a cunoaște alte dimensiuni ale educației copilului, de manifestare psihică și de adâncire 

a relațiilor elev-elev, elev-învățător, elev-învățător-părinte.

• Petrecere aniversară, cu muzică și tort, a colegei Sayin Eda-Nur;

 Copiii au avut parte și de două surprize:

 Pe această cale, mulțumim cu prețuire, tuturor persoanelor 

implicate!

– Piața Sfatului, Brașov;

 S-a dorit prin această 

excursie, a se oferi elevilor, posibilitatea completării bagajelor de 

cunoștințe ce vizează dezvoltarea laturii intelectuale, a celei 

estetice și moral-civice. Spiritul ecologic din fiecare elev va fi 

testat, ei având ocazia să promoveze codul ecologic ales în școala 

lor: SĂ CURMĂM INDIFERENȚA!

– Vizitarea Stațiunii Bran;

 Organizarea excursiei 

r ă s p u n d e  d o r i n ț e i  

exprimate de elevi de a 

călători și de a petrece 

timpul liber, desfășurând 

activități recreative și de 

divertisment.

– Parcul de aventură „Dino Parc”, Râșnov;

 Obiectivele vizitate au fost:

– Castelul Bran;

– Biserica Neagră, Brașov;

– Poaiana Brașov.

• Un spectaculos foc de tabără organizat la pensiunea unde am fost 

cazați pentru o noapte.

 Această frumoasă evadare din spațiul sălii de clasă a fost posibilă 

cu susținerea financiară a părinților, dar și grație domnului Emilian 

Sârbu, administrator al SC Tranzicom Industrial SRL, care a binevoit și 

de această dată, să ni se alăture, atât sufletește, cât și material, în 

această ieșire.

Profesor pentru învățământ primar Oana-Andreia Nacu
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Sfântul Ioan Botezătorul – exemplu de smerenie și curaj, mesager al dreptății

 Această sărbătoare este celebrată de Biserica Ortodoxă în 

fiecare an, pe 24 iunie. În această zi, credincioșii se adună în lăcașele 

de cult pentru a participa la Sfânta Liturghie, un moment de 

rugăciune și închinare în fața lui Dumnezeu. Și enoriași ai Parohiei 

„Sf. Voievozi” din Săvinești au luat drumul bisericii, de la primele ore 

ale dimineții de 24 iunie 2023, pentru a participa la Sf. Liturghie, 

oficiată de părintele paroh Petru Munteanu, în cinstea Praznicului 

Nașterii Sf. Ioan Botezătorul, avându-l alături pe părintele arhidiacon 

Daniel Sîrghie.

 Sfânta Liturghie este centrul vieții spirituale a creștinilor și 

un moment în care credincioșii se reunesc pentru a aduce 

închinare și slavă lui Dumnezeu. Liturghia este considerată 

ca fiind participarea credincioșilor la jertfa Mântuitorului 

Iisus Hristos, în care se celebrează Euharistia, adică Sfânta 

Împărtășanie. Slujba aduce în prezent sacrificiul suprem al 

lui Hristos pe cruce și oferă credincioșilor posibilitatea de a 

primi harul divin prin participarea la Trupul și Sângele 

 Sfântul Ioan Botezătorul – exemplu de smerenie și curaj, 

mesager al dreptății
 „Nașterea de prunci este un mare dar de la Dumnezeu. Acești 
părinți, Zaharia și Elisabeta, s-au rugat toată viața lor să aibă un 
prunc. Vârsta lor înaintată a arătat faptul că Harul lui Dumnezeu 
depășește legile firii. Nașterea Sfântului Ioan Botezătorul este 
răspunsul rugăciunii, smereniei și credinței puternice a părinților. Cei 

care nu au copii, dacă se roagă mult îi vor primi”, Preafericitul 

Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

 Sărbătoarea nașterii Sfântului Ioan Botezătorul este un eveniment important în 

calendarul creștin, marcând nașterea celui care a fost Înaintemergătorul  Mântuitorului Iisus 

Hristos.

 Nașterea Sfântului Ioan Botezatorul este prăznuită pe 24 

iunie. Sfântul Ioan Botezatorul vine la existență ca răspuns al lui 

Dumnezeu la rugăciunile părinților lui, Zaharia și Elisabeta. În Evanghelia după Luca ni se 

descoperă că „erau amândoi drepți înaintea lui Dumnezeu, umblând fără prihană în toate 

poruncile și rânduielile Domnului. Dar nu aveau nici un copil, deoarece Elisabeta era stearpă și 

amândoi erau înaintați în zilele lor” (Luca 1, 6-7).

 Nașterea sa a fost vestită de îngerul Gavriil (Luca 1, 13-17). Pentru că Zaharia nu dă 

crezare celor vestite de înger, a rămas mut până la punerea numelui fiului său. Potrivit tradiției, 

pruncul trebuia să ia numele tatălui, însă Elisabeta îi anunță că numele copilului va fi Ioan. 

Pentru că nici rudele acestora nu purtau acest nume, i s-a cerut părerea lui Zaharia. Aceasta a 

scris pe o tabliță: „Ioan este numele lui” (Luca 1, 63)..
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Mântuitorului.

 În cuvântul de învățătură rostit în Biserica „Sf. Voievozi” din Săvinești părintele 

arhidiacon Daniel Sîrghie a evidențiat viața Sf. Ioan, precum și faptul că Predica şi învăţăturile 

Sfântului Ioan Botezătorul pot servi şi astăzi spre îndrumarea noastră.
 „Sfânta Tradiţie arată că atunci când Irod a ucis pruncii, fiind amăgit de magi, Sfânta Elisabeta 
a fugit cu pruncul Ioan în pustie şi, murind ea după puţină vreme, iar Zaharia fiind omorât din porunca 
lui Irod în templu, Sfântul Ioan – pruncul – a rămas în pustie, hrănindu-se cu lăcuste şi miere sălbatică. 
La vârsta majoratului, a ieşit la predică, şi veneau la el noroade multe din Ierusalim, din Iudeea şi din 
toate împrejurimile Iordanului, care, mărturisindu-şi păcatele, erau botezaţi în râul Iordanului (Matei 
III, 5-6). Din naşterea minunată şi viaţa plină de virtuţi mari şi de sfinţenie a Sfântului Prooroc şi 
Înaintemergător Ioan, se cuvine să luăm învăţături pentru viaţa noastră, cum zice Sfântul Apostol 
Pavel despre sfinţi, că «privind la felul cum şi-au săvârşit viaţa, să le urmaţi credinţa» (Evrei XIII, 7).  Fie-
ne pildă de urmat: caracterul său neînfrânt şi viaţa trăită în modestie şi adâncă smerenie. Vorbind 
despre aceasta, Mântuitorul spunea noroadelor: «Ce aţi ieşit să vedeţi în pustie, o trestie clătinată de 
vânt, un om îmbrăcat în haine moi? Aceia sunt în casele împăraţilor. Un prooroc? Iată mai mult decât 
un prooroc» (Matei XI, 7-10).

 Nu se socotea nici prooroc şi nici măcar om, el era un glas care striga în pustie şi pregătea calea 
Domnului. «Eu botez cu apă, dar în mijlocul vostru este unul pe care voi nu-L cunoaşteţi, acela vă va 
boteza cu Duh Sfânt, acela vine după Mine şi este înaintea mea, şi eu nu sunt vrednic să-I dezleg 
cureaua încălţămintelor Lui» (Ioan I,  26-27).
 Iată smerenia Sfântului Ioan. Dar el mustră fărădelegile oamenilor şi pe toţi îi cheamă la 
pocăinţă: «Pocăiţi-vă, că s-a apropiat Împărăţia Cerurilor». Cărturarilor şi fariseilor le strigă: «Pui de 
vipere, cine v-a învăţat să fugiţi de mânia viitoare? Faceţi roade vrednice de pocăinţă; să nu credeţi că 
puteţi zice în voi: avem tată pe Avraam, că vă spun: Dumnezeu şi din pietrele acestea poate să ridice pe 
fiii lui Avraam» (Matei III, 7-10). Cuvântul său mustrător nu cruţă nici pe regele incestuos Irod, care 
trăia cu cumnata sa şi căruia, din închisoarea unde îl aruncase, Sfântul Ioan îi striga: «Nu ţi se cade să ai 
pe soţia fratelui tău!». După cum ştiţi, această tărie de caracter îi aduse şi martiriul prin tăierea 

capului”, a menționat părintele Munteanu în cuvântul de învățătură.

 Sfântul Ioan Botezătorul este considerat precursorul lui Hristos, fiind cel care l-a 

botezat pe Mântuitorul în râul Iordan. El a avut un rol esențial în vestirea venirii lui Iisus și în 

pregătirea oamenilor pentru primirea Sa. De asemenea, Sfântul Ioan este recunoscut pentru 

mesajul său puternic de pocăință și pentru chemarea sa la transformarea vieții prin 

intermediul botezului.

 După săvârșirea Sfintei Liturghii părintele Petru Munteanu, însoțit de părintele 

arhidiacon Sîrghie Dimitriu Daniel, a oficiat slujba de hram la una dintre troițele din parohie.

 Troița a fost ctitorită de Ioan Ciocoiu, care le-a istorisit vecinilor că l-a visat pe tatăl său, 

care, decedat fiind, își exprima dorința de a avea un loc sfânt, respectiv o troiță. Vecinii, Zamfira 

Tofan, Gheorghe Ciubotaru și familia Neculai și Elena Aurâtei au cedat o suprafață de teren 

pentru construcția troiței, astfel. Ioan Ciocoiu a reușit să finalizeze lucrarea, ridicată în cinstea 

 Sfântul Ioan Botezătorul se hrănea puţin şi se îmbrăca într-o haină de păr de cămilă şi era încins 
cu o curea. Viaţa ascetică şi sfântă i-a dus vestea până departe şi veneau noroadele la el, unii 
socotindu-l Mesia. El însă nu-şi atribuia ce nu avea şi nu se lăuda nici cu ce era. Unei delegaţii de preoţi 
şi leviţi, trimisă să-l întrebe cine este, îi răspunde: «Nu sunt eu Hristosul!» Şi l-a întrebat: «Eşti Ilie?» Şi a 
răspuns: «Nu!», «Eşti proorocul?», «Nu!». «Dar cine eşti?» «Eu sunt glasul celui ce strigă în pustie, 
neteziţi căile Domnului, cum a zis Isaia Proorocul» (Ioan I, 19-23).

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

53149



tatălui său, în anul 1999. La data de 24 iunie 1999, părintele paroh Petru Munteanu a oficiat 

slujba de sfințire a troiței.
 „Este o mare bucurie pentru noi să avem lăsată moștenire una dintre primele troițe ridicate în 
comuna Săvinești, mai exact în anul 1999. Suntem recunoscători domnului Ioan Ciocoiu, fiu al satului 
pentru alegerea Sfântului Ioan Botezătorul ca și patron spiritual al troiței, ridicată spre cinstirea 
memoriei părinților dumnealui. Este o ocazie specială în care ne reunim și ne mobilizăm împreună toți 
vecinii pentru a cinsti cum se cuvine acest mare sfânt și a înălța rugăciuni de iertare, milostivire, 
binecuvântare și ajutor către Sf. Ioan Botezătorul. În primul rând doresc să-mi exprim gratitudinea 
mea față de Dumnezeu pentru binecuvântarea de a face parte din comunitatea săvineșteană și de a 
putea participa la acest eveniment cu tot devotamentul meu.
 Slujba de hram a Troiței ne oferă o ocazie să reflectăm asupra semnificației comunității noastre 
de credință. Suntem uniți prin credința noastră în Dumnezeu și prin dragostea față de aproapele 
nostru.
 În fiecare an pe 24 iunie suntem binecuvântați să ne adunăm aici, la această troiță pentru a ne 
întări credința și a ne împărtăși bucuria spirituală. În această comunitate găsim sprijin, învățătură și 
încurajare reciprocă în călătoria noastră duhovnicească. Această zi are dublă însemnătate pentru noi 
fiind sărbătorită și Drăgaica, sărbătoarea populară a Sânzâienelor, zi în care toată suflarea 
românească îmbracă cămașa populară, tradiționala ie românească. Tot astăzi se culeg și plantele 
medicinale care au mari puteri tămăduitoare. Să ne ajute bunul Dumnezeu să ne revedem în fiecare an 

la această mare sărbătoare sănătoși, buni, luminoși, calzi, blânzi și iubitori de aproapele”, a declarat 

Iulia Romedea, fiică a satului și una dintre persoanele care se îngrijește de această troiță.

 Tradiții și obiceiuri de Sânziene

 În unele regiuni ale țării, mai ales în zonele rurale, fetele merg la cules de sânziene 

pentru a împleti coronițe. Aceste coronițe le aruncă mai apoi peste casă. Dacă, coronița 

rămâne agățată e semn că fata va urma să se mărite chiar în acel an, iar dacă ajunge jos, fata o 

mai aruncă până rămâne prinsă, pentru a ști câți ani mai are așteptat până la măritiș.

 În noaptea dinaintea sărbătorii, fetele obișnuiau să pună sub pernă flori de sânziene, 

sperând că noaptea își vor visa ursitul.

Brîndușa Dediu

 Drăgaica se serbează împărțind mere, cireșe, castraveți verzi și pui de găină, pentru 

spor și sănătate.

Program artistic dedicat Sfântului Ștefan cel Mare la  Centrul de zi 

„Samariteanul Milostiv”

 Cu această ocazie specială, beneficiarii Centrului de zi „Samariteanu Milostiv” au 

organizat un program artistic dedicat acestui voievod național, în care au recitat poezii inspirate 

din viața și de faptele și virtuțile domnitorului Ștefan cel Mare.

 Sfântul Ștefan cel Mare, unul dintre cei mai iluștri conducători ai Moldovei medievale, 

este sărbătorit în fiecare an la data de 2 iulie.

 Iasmina, cea mai tânără voluntară a centrului de zi a deschis evenimentul citind 

fragmente din copilăria lui Șefan cel Mare și Sfânt. După care, rând pe rând, s-au recitat poezile 
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 Sfântul Ștefan cel Mare a fost un conducător de excepție, remarcându-se prin curajul său 

în fața invaziei otomane și prin grija față de poporul său. Călăuzit de principii morale și credința 

în Dumnezeu, el a înfăptuit numeroase victorii și a apărat cu pricepere 

teritoriul Moldovei. Ștefan cel Mare a purtat 36 de bătălii pe parcursul 

celor 47 de ani de domnie. El a câștigat 34 dintre ele, chiar dacă de multe 

ori inamicii aveau o superioritate numerică zdrobitoare. Astfel, 

memoria și moștenirea sa au continuat să strălucească de-a lungul 

secolelor.

 „Simpozionul «Ștefan, Ștefan Domn cel Mare», care ne-a adunat astăzi împreună prin mesajul 

transmis de către dumneavoastră, ne îndeamnă să ne aplecăm cu atenție asupra a ceea ce s-a 

prezentat. Mă refer aici și la poezia cu mama lui Ștefan cel Mare, doamna Maria Oltea. Noi spunem în 

 Invitatul de seamă al seniorilor a fost părintele director Petru Munteanu, care, 

impresionat de devotamentul și dedicarea seniorilor, le-a transmis un cuvânt plin de 

înțelepciune și inspirație.

 „Bunicii” săvineșteni au pregătit un program artistic captivant 

pentru a sărbători viața și faptele lui Ștefan cel Mare. Fiecare participant 

a ales o poezie care să reflecte eroismul, noblețea și generozitatea 

domnitorului, aducând în prim-plan trăsăturile de caracter și realizările deosebite ale lui Ștefan 

cel Mare, prezentându-le cu mândrie și pasiune în fața auditoriului.

 Părintele Munteanu și-a început cuvântul prin a-și exprima profunda admirație pentru 

seniori și pentru toate realizările lor. Apreciind eforturile lor de-a lungul vieții, el a subliniat că nu 

există vârstă sau timp potrivit pentru a-ți urma pasiunile și a aduce schimbări pozitive în 

comunitate.

„Muma lui Ștefan cel Mare” de Dimitrie Bolintineanu, „Ștefan cel Mare”, „Țara în picioare”, 

„Ștefan Vodă și codrul”, „Peneș Curcanul”, „Sergentul”, „Odă ostașilor români” – de George 

Coșbuc.

 Un erou în memoria noastră

 Doamna Maria Roibu, fosta învățătoare a multora dintre 

seniorii centrului, a fost una dintre persoanele care a inițiat 

acest frumos eveniment și a dorit să le spună celor prezenți că: 

„Toate popoarele au câte un model în care au întrupat idealul 

virtuților și însușirilor pe care ar dori să le regăsească la domnitorul 

lor, numele și faptele acestor bravi bărbați devin o fală, o 

proprietate națională, și din neam în neam, din veac în veac, 

aureola de slavă ce-I înconjoară crește și  sporește mai mult și tot ce 

este mai frumos, mai vitejesc se datorează geniului și brațului lor. 

Un asemenea bărbat a avut și Moldova, iar acesta este Ștefan cel 

Mare. Multe popoare ne invidiază pentru că am avut un asemenea domnitor, care și-a apărat țara, cu 

tot ce a avut el mai frumos și mai bun. Cred că nu ar trebui să se piardă această legătură, copiii copiilor 

noștri să cunoască mai bine istoria țării noastre, domnitorii noștri și dacă nu reușesc doar de la școală să 

acumuleze astfel de informații, părinții ar trebui să se implice mai mult în educația lor.”
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 Anul acesta s-au împlinit 519 ani de la moartea marelui Voievod.

biserică cât de importantă este educația. Ștefan cel Mare n-ar fi putut 

să ajungă sfânt sau domnitor mare dacă nu avea o mamă care să știe 

să-l educe. Educația pleacă din casă, de la mamă, tată sau de la niște 

bunici binecuvântați de Dumnezeu. Noi astăzi trecem printr-o criză a 

educației, pentru că vedem mame care își iubesc atât de mult copiii 

încât îi «strică». Astăzi vedem foarte multă iubire îndreptată către copii, 

către nepoți, le luăm tablete, le luăm telefoane deștepte, tot ce-și 

doresc. Dar un copil educat înseamnă un copil îndrumat, nu abandonat 

în spații virtuale sau jocuri pe computere. Înseamnă să fie educat în 

spiritul respectului și al bunei cuviințe, al perseverenței în cele bune și 

folositoare. Să salute prin sat, prin comună. Acestea se învață în casă.

 Programul artistic organizat în cinstea Sfântului Ștefan cel Mare a fost un prilej de a 

celebra istoria și valorile naționale. Beneficiarii Centrului de zi au avut ocazia de a se implica într-

o activitate culturală și de a se conecta la trecutul și identitatea națională. Prin intermediul 

recitării poeziilor despre Ștefan cel Mare, participanții au învățat despre curajul, spiritul de 

sacrificiu și devotamentul față de patrie. Această experiență a avut un impact puternic asupra 

lor, contribuind la dezvoltarea sentimentului de mândrie și respect față de istoria țării lor.

 În continuare, părintele Petru Munteanu a subliniat importanța valorilor precum 

respectul, încrederea și compasiunea în relațiile intergeneraționale. El a încurajat seniorii să-și 

ofere sprijinul și înțelepciunea celor mai tineri, să îi inspire și să le ofere exemple de integritate și 

generozitate.

 Suntem astăzi într-o criză a educației.

Brîndușa Dediu

 Când i-a spus mama lui Ștefan cel Mare «du-te la oștire, pentru țară mori»! Păi nu i-a zis: «Hai, 

vino, puiu mamei, lasă că rezolvăm noi cumva, o să fugim amândoi și-ți mai dau și ceva și lasă-i pe ăștia 

să moară». Deci educația adevărată arată spre o mamă, spune despre o mamă sfântă care știe să-și 

crească copilul în duhul Bisericii, în duhul sfințeniei.

 Ștefan cel Mare a ajuns sfânt, deci, pentru că a avut o mamă care a știut să-l strunească. Dar nu 

numai mama l-a îndreptat spre cele bune ci mai apoi și un duhovnic ales și sfânt, marele duhovnic al 

neamului care viețuia într-o catedrală, Sfântul Daniil Sihastrul. Iată ce pot face o mamă sfântă și un 

duhovnic sfânt din fiii aleși ai neamului!”

 Sărbătoarea Sfântului Ștefan cel Mare a fost marcată într-un mod special prin 

intermediul programului artistic organizat de beneficiarii Centrului de zi. Poeziile recitate au 

adus în prim-plan domnitorul Moldovei și au contribuit la perpetuarea memoriei și a valorilor 

sale. Astfel, prin activități culturale de acest gen, putem continua să prețuim și să promovăm 

moștenirea istorică a personalităților remarcabile ale neamului nostru.

 Ștefan cel Mare a făcut parte din familia Mușatinilor și, pe parcursul domniei, a luptat de 

numeroase ori împotriva Imperiului Otoman, motiv pentru care a primit titlul de Athleta Christi 

de la Papa Sixt al IV- lea.
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Loc de rugăciune și aducere de mulțumire: Troița închinată icoanei Maicii Domnului 

Prodromița din Săvinești

 Miercuri, 12 iulie, în calendarul bisericesc este 

consemnată Cinstirea Sfintei Icoane a Maicii Domnului 

„Prodromița” de la Muntele Athos.

 O nouă sursă de bucurie și binecuvântare a apărut în viața familiei 

domnului Cristian Savin, în urma construcției unei troițe în curtea lor. 

Acest lucru a fost posibil datorită credinței lor profunde în puterea divină 

și devotamentului față de Maica Domnului Prodromiţa. Construcția 

troiței a durat doar o săptămână, iar rezultatul final este o minunată 

operă de artă care este sursă de inspirație și aducătoare de liniște pentru 

întreaga comunitate săvineșteană.

 „Ceea ce s-a întâmplat cu troița chiar e o minune a Maicii Domnului, iar 
constructorul care a lucrat-o cred că Dumnezeu și Maica Domnului l-a trimis să 
lucreze cu calm, cu pace, cu liniște, cu dragoste și a reușit să iasă această 
frumoasă troiță închinată Maicii Domnului. Mai sunt și sfinții de astăzi care, în 

momentul în care am luat hotărârea, cu mama împreună, ce hram să fie, i-am spus mamei să ne uităm 
în calendar care este prima sărbătoare închinată Maicii Domnului. Și când am văzut că urmează ziua 

Maicii Domnului Prodromița într-adevăr a fost ceva minunat”, a exprimat domnul Cristian Savin.

 Icoana Maicii Domnului Prodromiţa este o icoană 

făcătoare de minuni „nefăcută de mână omenească”, 

comoară a Schitului Sfântul Ioan Botezătorul – Prodromu 

de la Sfântul Muntele Athos.

 În pitoreasca localitate Săvinești, aflată în județul 

Neamț din România, se găsește o mică troiță dedicată 

Maicii Domnului Prodromița. Această troiță reprezintă un 

loc special de aducere de mulțumire și rugăciune pentru credincioșii din zonă.

 Troița Maicii Domnului Prodromița din Săvinești oferă o oază de liniște și adăpost pentru 

cei care își doresc să se reculeagă și să se roage.

 La începutul lunii iulie 2021, în fața casei familiei 

Cristian Savin din comuna Săvinești se ridica această 

troiță, înălțată în semn de recunoștință Maicii Domnului 

Prodromița. Sfințirea unei troițe este un moment 

important în viața comunității. De obicei, sfințirile se 

oficiază la ora prânzului, sâmbăta, duminica sau într-o zi 

de sărbătoare, de preotul satului sau de un sobor de 

preoți.

 Astfel, miercuri, 12 iulie 2023, părintele paroh 

Petru Munteanu împreună cu părintele Alexandru Găină 
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 În anul 1863, în timpul lucrărilor de construire ale Schitului Prodromu de la Muntele 

Athos, cuvioşii Nifon şi Nectarie căutau un iconar care să zugrăvească pe lemn o icoană a Maicii 

Domnului.

 „Probabil, mulți dintre frățiile voastre știți povestea acestei icoane care nu este făcută de mână 
omenească. Pictorul care a lucrat la această icoană s-a străduit mult să o facă, dar nu reușea sub un nici 
o formă să facă chipul Maicii Domnului și al Mântuitorului Iisus Hristos. Și după ce a postit o perioadă 
mai îndelungată, când a venit și a luat pânza de pe icoană, a văzut chipul Maicii Domnului și al 
Mântuitorului pictate pe pânză. Inclusiv domnitorul Moldovei a vrut să o păstreze, dar prin lucrarea lui 
Dumnezeu și a Maicii Domnului, ea a ajuns acolo pentru unde a fost menită, adica la Schitul românesc 
din Sfântul Munte Athos, Prodromu. De aceea și numele icoanei este Prodromița. Prodromul înseamnă 
Înaintemergătorul, pentru că schitul acela are ca hram pe Sfântul Ioan Botezătorul, Înaintemergătorul 
Domnului.

 Cu o arhitectură deosebită și în același timp încântătoare, troița Maicii Domnului 

Prodromița atrage privirile celor care trec pe lângă ea. Este o construcție mică, dar care poartă 

semeață, pe acoperiș. Sfânta Cruce, iar icoana Maicii Domnului Prodromița este amplasată în 

interior, în partea centrală a troiței. Icoana este frumos împodobită și reprezintă o imagine a 

Maicii Domnului într-o postură plină de blândețe și iubire.

 Mulți credincioși, indiferent de vârstă sau statut social, trec în fiecare zi prin fața troiței 

Icoanei Maicii Domnului Prodromița și au posibilitatea de a-și împărtăși bucuriile și necazurile, 

pentru a cere ajutorul divin sau pentru a aduce mulțumire și recunoștință. Locul este un punct 

de întâlnire spirituală pentru comunitatea locală, iar în zilele de sărbătoare, numărul 

credincioșilor se înmulțește.

 Mă bucur că aveți și frățiile voastre o evlavie atât de mare și ați venit aici să vă rugați 

împreună cu noi și cu familia domnului Cristi Savin, să aducem o mică rugăciune Maicii 

Domnului, de mulțumire, de slavă și în același timp și de cerere, că ați văzut că rugăciunile sunt și 

de cerere, prin care cerem în continuare să ne ocrotească”, a menționat părintele Alexandru în 

cuvântul de învățătură rostit la finalul slujbei.

 Troița Maicii Domnului Prodromița din Săvinești este un simbol al credinței și al 

spiritualității în această comunitate. Ea, ca toate celelalte troițe construite în comunitatea 

săvineșteană, reprezintă un loc în care oamenii se pot reuni în rugăciune și gânduri bune, unde 

își pot împărtăși bucuriile și greutățile vieții de zi cu zi. Această troiță este un loc deschis pentru 

toți cei care caută pacea interioară și liniștea sufletească.

 Importanța troițelor ridicate de credincioșii comunei Săvinești nu se rezumă doar la sfera 

religioasă, ci și la cea patrimonială și culturală. Aceste „biserici în miniatură” aduc o contribuție 

la frumusețea peisajului local și se încadrează în tradiția românească de a construi locuri de 

rugăciune și aducere de mulțumire.

 Minunea pictării icoanei

 Din tradiţie se crede că primele icoane sunt cele care o reprezintă pe Maica Domnului, iar 

cel care a redat-o prima dată pe Maica Sfăntă în icoană ar fi Sfăntul Luca.

 După slujba de sfințire părintele Alexandru a rostit un cuvânt de învățătură, prin care a 

amintit minunea prin care s-a finalizat pictura Icoanei Maicii Domnului:

de la Mănăstirea Peștera, au oficiat slujba de sfințire a troiței, ridicată de familia Savin.
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 O altă caracteristică este aceea că icoana, cercetată la microscop, nu prezintă urme de 

pensulă, acest lucru întărind credința că Sfintele Fețe au fost pictate miraculos de mână 

nepământească.

 Pictorul a început lucrarea, iar în câtva timp a terminat de pictat 

veșmintele și celelalte părți ale icoanei. Dar, când a ajuns să picteze 

Sfintele Fețe ale Maicii Domnului și Domnului Hristos, nu izbutea 

nicidecum să le înfățișeze după cuviință. Mâhnit, iconarul a încetat 

a mai lucra, apoi a acoperit cu o pânză icoana, a încuiat atelierul și s-

a retras în camera sa, nepricepând ce va să fie lucrul acesta căci, 

silindu-se, mai mult le-a stricat, ca și cum și-ar fi uitat meșteșugul.

 În dimineața următoare însă, a descoperit icoana desăvârșit 

pictată, cu fețele luminoase și pline de dumnezeiesc har, fără să înțeleagă cum se petrecuse 

lucrarea. Minunea aceasta s-a întâmplat în noaptea de 27 spre 28 iunie.

 În cele din urmă, cei doi monahi l-au găsit pe iconarul Iordache 

Nicolau din Iași, om bătrân și credincios, cu care s-au învoit să 

zugrăvească icoana după modelul dat de ei. Iconarul a primit ca 

îndatorire să lucreze la icoană cu post, adică nemâncând, nici bând 

până la sfârșitul lucrului din fiecare zi.

Brîndușa Dediu

 Chipul Maicii Domnului și al Pruncului Iisus au culoarea galbenă, nuanța de galben a 

grâului. Există mărturii că Sfintele Fețe se schimbă, uneori întunecându-se, alteori        

luminându-se.

„Mobilierul bisericesc nu este doar o simplă întruchipare a tradiției, ci un tribut adus 

credinței”

 Am avut ocazia de a sta de vorbă cu membrii familiei Chetreanu, o familie dedicată artei 

tâmplăriei de mai multe generații. Le mulțumim pe această cale că au acceptat să ne 

povestească aspecte importante din viața lor.

 În era globalizării și a oportunităților 

internaționale, mulți români au ales să părăsească 

țara în căutarea unui viitor mai bun în străinătate. 

Această decizie a fost adesea determinată de 

condițiile economice dificile și de perspectivele 

limitate de dezvoltare în România. Totuși, există și 

cazuri în care românii care au plecat în străinătate 

decid să se întoarcă acasă, dorind să-și valorifice 

experiența acumulată și să-și reconstruiască viața în patria lor. Un astfel de 

exemplu este familia Chetreanu, care s-a întors în România după o perioadă de 10 ani petrecuți 

în Italia.
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 Pe lângă aspectele practice, familia Chetreanu a remarcat și o 

schimbare în percepția lor asupra valorilor familiei și comunității. 

Întorcându-se în România, au avut ocazia să se bucure de relațiile 

personale mai strânse și de suportul social al rudelor și prietenilor apropiați. 

Au reușit să se implice în activități comunitare și să contribuie la dezvoltarea 

locală prin experiența lor acumulată în străinătate.

 Povestea familiei Chetreanu începe în urmă cu mai bine de un 

deceniu, când, în căutarea unor perspective mai bune, ei au luat hotărârea 

de a părăsi România și de a merge să lucreze în Italia. Cei doi tineri, 

Giovanni și Ana, s-au confruntat inițial cu provocările adaptării la o nouă 

limbă străină și o cultură diferită. Cu timpul, însă, împreună, au reușit să-și 

creeze o viață stabilă în Italia, cu locuri de muncă sigure și o integrare 

treptată în comunitatea din care începeau să facă parte.

 Cu toate acestea, după 10 ani petrecuți în 

străinătate, familia Chetreanu a simțit că ceva lipsește. 

Cu toate că au reușit să-și îmbunătățească situația 

financiară și să trăiască confortabil în Italia, au început să simtă dorul de casă 

și de rădăcinile lor românești. Au început să-și pună întrebări despre viitorul 

lor și al copilului lor, Angelo-Ștefan, despre cum vor influența experiențele 

străinătății dezvoltarea lor și a prichindelului, într-un context cultural diferit.

 Un aspect important în procesul de întoarcere a fost 

găsirea unui loc de muncă. Prin intermediul abilităților lor 

profesionale dobândite în Italia, au reușit să-și găsească rapid angajamente 

în domeniile lor de expertiză în România. Aceasta le-a oferit un sentiment de 

stabilitate și siguranță financiară pentru a începe o nouă etapă în viața lor.

 Născut în satul Mesteacăn, la Borlești, jud. Neamț, unde și-a petrecut 

o parte din copilărie, domnul Chetreanu își amintește cu drag de bunicul 

său, care deținea un atelier de tâmplărie și povestește cu haz cum, la 

încheierea programului de lucru, muncitorii erau plini de rumeguș, iar el intra în urma lor în 

atelier, se dădea cu rumeguș pe haine, mergând pe ulițele satului spunând că vine de la serviciu.

 Cu hotărârea fermă de a reveni în România și de a 

construi un viitor în patria lor, familia Chetreanu a început 

să se pregătească pentru întoarcere. Au fost conștienți că 

vor întâlni noi provocări, dar și că vor beneficia de 

avantaje, cum ar fi reîntâlnirea cu familia extinsă și 

prietenii rămași acasă.

 Revenirea în România a adus cu sine multe schimbări pentru meșterii 

tâmplari. Angelo-Ștefan s-a confruntat cu ajustări în sistemul educațional și 

cu adaptarea la un nou mediu școlar, dar, cu toate acestea, ei au beneficiat și 

de oportunitatea ca toată experiența dobândită în Italia, în arta prelucrării lemnului, să o aplice 

și în România.
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 Au la activ zeci de piese de mobilier bisericesc lucrate cu 

migală pentru că, într-o lume în care trecutul și prezentul se împletesc cu grație, o artă sacră 

pătrunde în sufletele credincioșilor, transformându-le    într-un loc al reverenței și adorării. 

Mobilierele bisericești, ca niște îngeri păzitori ai simplității și frumuseții, sunt sculptate cu 

pricepere și măiestrie de mâini pricepute, într-un dans sublim al tradiției și creativității.

 „Am crescut în atelierul de tâmplărie al bunicului, învățând să mânuiesc 
sculele și să modelez lemnul încă de la o vârstă fragedă. De atunci am fost 
implicat în această meserie, inclusiv în Italia am lucrat în acest domeniu, 
experiența acumulată în România s-a completat foarte bine cu lucrul de acolo”, 

istorisește domnul Giovanni, cum i se spune acum.

 Reîntorși în țară, s-au așezat pe plaiurile Săvineștiului și s-au tot 

gândit ce ar putea să facă, unde să lucreze și au luat decizia de a deschide 

o secție de tâmplărie, era domeniul pe care-l cunoșteau cel mai bine, 

reușind astfel să combine utilul cu plăcutul.
 „Pentru mine, tamplăria nu este doar o meserie, ci și o pasiune. Ne-a 
făcut plăcere să vedem cum obiectele create de mâinile noastre prind viață și 

aduc bucurie oamenilor. Suntem mândri de moștenirea noastră și ne dorim să continuăm să promovăm 
tradiția tâmplăriei prin creațiile noastre. Executăm, la comandă, orice tip de mobilier, am început cu 
sicrie, am ajuns la case din lemn, iar de câțiva ani lucrăm și mobilier bisericesc.
 Industria tâmplăriei s-a schimbat semnificativ de când am 
început noi. Am trecut prin diverse perioade, de la preferința pentru 
mobilierul masiv, până la designul modern și minimalist. Am fost 
mereu deschiși la noile tehnologii și tendințe, dar am reușit să păstrăm 
întotdeauna esența tradițională în lucrările noastre. Calitatea și atenția 
la detalii sunt principiile care ne-au ghidat de-a lungul timpului. Una 
dintre cele mai mari provocări este concurența acerbă pe piață. Tot mai 
mulți producători de mobilier apar, doar că ei fac producție de masă, 
de linie, iar cerințele clienților devin tot mai variate. Este important să 
rămânem la curent cu noile tehnologii și să oferim produse 
personalizate și de calitate pentru a ne diferenția de competiție. Și, știți 
cum e, dacă dai dovadă de seriozitate, profesionalism, corectitudine 
față de clienți, rămâi pe piață, chiar dacă vin alte firme cu produse en-
gros.”

 Atunci când „chirurgul” de lemn devine un povestitor al credinței, în sufletul bisericii se 

nasc adevărate capodopere. Ca și cum ar sculpta în materialele lumii invizibile, acest meșter al 

lemnului își așează gândurile precum piatra temeliei, creând un mobilier care, la fel ca o 

rugăciune, se înalță spre cer. În fiecare cioplitură se ascunde un ecou al timpului, un fluviu de 

tradiții ce se revarsă peste marginile conștientului și ne amintește de străvechile valori ce le 

purtăm în inimi.

 În cuibul prelucrat cu grijă al scaunelor bisericești, se regăsesc armonios confortul și 

asprimea vieții. Așezatul pe ele, în timpul slujbelor, pare uneori un dans al durerii și al bucuriei. 

În spatele fiecărei bare, stau mii de oameni care au trecut prin aceeași încercare, aceeași căutare 

a sensului existenței.
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 Cu trăsături delicate și expresive, fiecare piesă își așterne povestea proprie și transmite 

înțelepciunea veacurilor. Ele sunt oglinda credinței noastre și ne îndrumă pașii pe calea dreaptă.

 În interiorul acestor mărturii sculptate se ascunde răbdarea, dăruirea și 

pasiunea meșterului tâmplar Giovanni, un artist ce șlefuiește materialele 

pentru a răspunde chemării divine. Fiecare ciupitură, fiecare fărâmă de lemn 

își îmbrățișează menirea, dezvăluind o frumusețe fără margini și un sens 

adânc întru totul divin.

 Pentru domnul Chetreanu, arta de a lucra mobilier bisericesc este ca un 

cântec vechi, transmis din generație în generație, ce unește prezentul cu 

trecutul, spiritualul cu temporalul. Este un dans al mâinilor pricepute, care, 

asemenea unor aripi de îngeri, dăruiesc lumii obiecte sacre.
 „Mobilierul bisericesc nu este doar o simplă întruchipare a tradiției, ci un 
tribut adus credinței și un răspuns la chemarea din adâncul sufletului”, 

concluzionează meșterul nostru tâmplar Giovanni Chetreanu.

 Familia Giovanni și Ana Chetreanu reprezintă un exemplu de curaj 

și dorință de a găsi echilibrul între beneficiile străinătății și valorile și identitatea lor românească.

Brîndușa Dediu

 Povestea familiei Chetreanu ilustrează un fenomen tot mai 

prezent în România, în care românii care au părăsit țara în căutarea unui 

viitor mai bun încep să se întoarcă pentru a-și revalorifica experiența și 

pentru a se reconecta la rădăcinile lor. Întoarcerea acasă poate aduce 

provocări, dar oferă și oportunitatea de a-și reconstrui viața într-un 

context cultural cunoscut și de a contribui la dezvoltarea comunității 

locale.

https://www.facebook.com/giovanni.chetreanu .

 Pentru cei interesați de mai multe detalii vă invităm să vizitați pagina de Facebook:

Activități în colaborare cu ASCOR și cu părintele Iustin Dornescu, realizate de copiii din Slobozia

 În această săptămână (16-22 iulie 2023) în localitatea Slobozia, 

județul Neamț, au avut loc două zile pline de activități în colaborare cu 

Asociația ASCOR (Asociația Studenților Creștini Ortodocși Români) și 

părintele Iustin Dornescu, o persoană foarte legată de copiii din parohie, 

pentru care a organizat și în trecut diferite tabere și excursii.

 Voluntarii asociației ASCOR, tineri preocupați de viitorul copiilor, 

au fost instruiți pentru a merge vara aceasta în diferite sate din zona 

Moldovei pentru a ține workshop-uri de dezvoltare personală pentru copii. În localitatea 

Slobozia, au ajuns două fete, Andreea și Nectaria, studente în Iași, pregătite pentru a organiza 

împreună cu copiii diferite activități pe parcursul a două zile minunate. Proiectul din care 

acestea fac parte este din cadrul Departamentului Misiune pentru Tineret susținut de 

Arhiepiscopia Iașilor.

 În ziua de luni au participat 28 de copii, cu vârstele de la 12 la 17 ani, nerăbdători pentru a 
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afla cât mai multe lucruri. Aceștia au învățat ce este comunicarea și 

cum ar putea să-și comunice ideile într-un mod corect. Această zi a 

fost una teoretică, în care copiii au avut ocazia de a învață lucruri 

noi, dar îmbinată cu diferite jocuri.

 Ziua de marți a avut ca scop principal 

lucrul în echipă, dar și vorbitul în public, 

astfel copii au pus în practică ce au învățat 

cu o zi în urmă. Vorbitul în public poate fi ceva greu de stăpânit mai 

ales dacă ești emotiv, dar cea mai bună modalitate prin care poți trece 

peste acest trac este să exersezi, să faci abstracție de public și să-ți 

aduni ideile astfel încât discursul tău să fie concis și să mențină atenția 

publicului. Copiii prezenți la acest workshop au avut ocazia pentru prima dată să-și spună 

punctul de vedere despre o anumită temă aleasă aleatoriu, în fața celorlalți timp de un minut, și 

s-au descurcat foarte bine. De asemenea, Andreea și Nectaria i-au încurajat și au reușit să le 

ofere încredere în ei. Lucrul în echipă este esențial în ziua de astăzi, iar pentru ca echipa să 

funcționeze fără tensiuni, fiecare membru trebuie să-și cunoască atribuțiile și să asculte și să 

respecte părerile celorlalți. Activitatea care le-a atras atenția cel mai mult a fost aceea în care au 

avut de construit un turn folosind doar paste și pufuleți, stimulându-și astfel creativitatea și 

modul de a lucra în echipă.

Ana-Ștefania Dumitrache 

 Este de apreciat faptul că există tineri care au răbdare să-i învețe pe 

cei mai mici și își oferă timpul pentru a merge în diferite sate pentru a 

cunoaște diferite tipologii de persoane, de altfel îi așteptăm cu drag și în 

Săvinești. Tema seminariilor de anul acesta a fost despre comunicare, 

aceasta fiind una foarte utilă și esențială în viața tuturor. Mi-a făcut mare 

plăcere să iau parte la acest workshop și să le cunosc pe cele 2 fete. De 

asemenea, am apreciat modul în care toți participanții și-au dat silința și 

s-au descurcat în toate activitățile propuse, făcând aceste două zile de 

neuitat.

„Să trăim viața în darurile și binecuvântările Maicii Domnului”
 „Astăzi nu este praznic de sfinți, nici de îngeri. Astăzi Biserica lui Dumnezeu cea 
dreptmăritoare prăznuiește și sărbătorește pe Împărăteasa tuturor îngerilor și a 
tuturor sfinților. Nu se poate asemăna cinstea robilor cu a împăraților. Astăzi este 
praznic împărătesc, pentru că Împărăteasa a toată făptura se mută astăzi de la noi.” 
Arhimandritul Cleopa Ilie

 În ziua de 15 august Biserica Ortodoxă cinsteşte Adormirea Maicii 

Domnului, una dintre cele mai importante sărbători creştine. Maica Domnului 

este ocrotitoarea şi ajutătoarea familiei creştine, a unităţii şi armoniei dintre 

soţi şi dintre părinţi şi copii. Gradul înalt de cinstire acordată Maicii Domnului în 

cultul ortodox se vede şi din numărul mare al sărbătorilor închinate prăznuirii 

ei. Pe când sfinţii ceilalţi sunt, de regulă, pomeniţi o singură dată pe an, şi anume în ziua 
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 Evanghelia praznicului Adormirii Maicii Domnului vorbește despre două surori, Marta și 

Maria, ele fiind surorile lui Lazăr din Betania, prietenul Mântuitorului nostru Iisus Hristos pe care 

El l-a înviat din morți. Cele două surori, Marta și Maria, sunt pomenite în această Evanghelie nu 

pentru că ar avea o legătură directă cu Maria, Maica Domnului, ci una indirectă, și anume că 

Maria, sora Martei, ca și Fecioara Maria, este mai mult preocupată de cele duhovnicești decât de 

cele materiale. Ea este mai întâi preocupată de a asculta cuvântul de viață făcător și mântuitor al 

Domnului Iisus Hristos, în timp ce Marta voia să arate prețuirea ei față de Iisus printr-o 

ospitalitate materială deosebită, printr-un ospăț mare.

 A uitat de mâncare, nu-i mai era foame nici ei, tot ce dorea era să-L asculte, să înțeleagă ce este 
bine de înțeles, să vadă ce este bine de văzut, să cunoască ce este bine de cunoscut. S-a așezat lângă El, îl 
asculta, pentru că prin cuvintele pe care Iisus le spunea atunci, în prezența ei, descoperise o foame 
adâncă, mai nepotolită decât foamea trupească și o sete mai puternică și mai profundă decât setea 
biologică .

 Marta socotea că Mântuitorul ar fi fericit dacă servește o mâncare bună și s-a dus să gătească în 
bucătarie. Ea nu a fost deloc rău intenționată, pentru că așa a considerat în sinea ei: ce bucurie mai 
mare să îi fac Mântuitorului decât, să Îi gătesc cum știu eu mai bine? Și a început cu bucurie în suflet să 
pregătească bucatele. Cealaltă însă, Maria, ne spune Sfânta Evanghelie că, L-a privit și a ascultat 
cuvintele pe care Mântuitorul le rostea, cuvinte ce se revărsau ca un balsam peste rănile sufletului ei, 
cuvinte ce erau ca un far călăuzitor prin noaptea și furtunile grele ale vieții ei.
Dorința ei era să-L asculte, să se vindece de rătăcire și însingurare, de adormire duhovnicească, de slabă 
sau nestatornică credință.

 Suntem flămânzi și însetați de altceva și nu știm uneori de ce alergăm cu căruțul printre rafturi, 
am uitat sau nu mai realizăm foamea și setea noastră interioară. Stătea Maria lângă Mântuitorul, 
dorind să se hrănească din izvorul proaspăt și cristalin care este Cuvântul Vieții veșnice.

 Sfânta Liturghie închinată Adormirii Maicii Domnului, oficiată de părintele paroh Petru 

Munteanu, a adunat zeci de credincioși în Parohia Sfinții Voievozi din Săvinești.

 „Ne spune Sfânta Evanghelie că Mântuitorul intră într-o casă unde locuiau două femei 
credincioase, cu numele Maria și Marta. Ele doreau să îi fie gazde bune Mântuitorului, fiecare în felul ei, 
în felul propriu prin care priveau sensul ospitalității.

adormirii lor, Sfânta Fecioară Maria este celebrată, în mod special, de mai multe ori în cursul 

anului bisericesc, prin praznice care cinstesc nu numai adormirea sau trecerea ei la cele veşnice, 

ci şi naşterea, dar şi unele minuni săvârşite prin puterea ei, după plecarea din viaţa aceasta.

 După citirea pericopelor Evanghelice, părintele paroh Petru Munteanu a adresat un 

cuvânt de învățătură credincioșilor prezenți în sfânt lăcașul de cult:

 Precum atunci, odinioară, și noi cei de azi suntem diferiți, gândim diferit, înțelegem uneori 
diferit, în felul și prin măsura pregătirii sau a așteptărilor noastre. Înțelegem realitățile înconjurătoare 
în funcție de prioritățile pe care le avem în viață sau de pregătirea duhovnicească la care am ajuns.

 Și noi, cei prezenți astăzi la slujbă, am venit aici pentru că suntem flămânzi și însetați de altceva.
 Nu ne pot oferi nouă Carrefour-ul, Kaufland-ul, prăvăliile mari sau mici care ne întâmpină pe 
drumurile și cărările exterioare ce le parcurgem în viață, ceea ce noi simțim că flămânzim și însetăm în 
noi, și foamea aceasta, foamea și setea de Cuvântul cel Viu și lucrător ne-a adus astăzi la Sfânta Biserică. 
Foamea de cuvântul lui Dumnezeu este adâncă și este foamea comunității, foamea țării noastre, 
foamea și setea neamului nostru.

 Ei bine, iată, surorile intră în conflict și spune cea din bucătărie: «Doamne, nu mi se pare corect, 
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eu stau aici în bucatarie, curăț, tai și pregătesc gustări și sora mea uite ce face, stă și nu mă ajută». 
Mântuitorul îi răspunde: «Iart-o, Marto, că Maria și-a ales cele bune ale ei, care nu se vor lua de la ea», 
înțelegând prin aceasta că dacă noi reușim să ne hrănim duhovnicește, să ne împrospătăm 
duhovnicește ființa noastră, dacă noi dăm prioritate hranei celei interioare, totul din afara noastră se 
schimbă.
 Atunci înțelegem de fapt rostul și sensul vieții noastre, care este mai presus de rostul și sensul 
care ni se predă, poate, uneori, la școală astăzi.
 E bine să avem diplome și doctorate, e bine să avem case și conturi, mașini și haine scumpe, e 
bine să călătorim, dar cel mai bine este să ne hrănim foamea și setea noastră duhovnicească, să ne 
potolim setea coborând în apele lăuntrice ale ființei noastre, oglindindu-ne tainic în îmbrățișarea 
luminoasă, plină de pace și iubire cu Dumnezeu, părintele nostru.
 Să trăim viața în Hristos și Hristos să fie viața noastră, să trăim viața în darurile și 
binecuvântările Maicii Domnului și ale Sfinților. Ei, atunci rostul nostru, drumul nostru, sensul nostru se 
împlinește și deși mulți din jurul nostru vor zice că ne-am pierdut mințile, noi nu le vom răspunde, nu vom 
spune nimic, pentru că în tăcerea noastră, simțim bucuria îmbrățișării Lui Dumnezeu. Noi nu mai 
spunem nimic, pentru că trăim pacea și bucuria lui Dumnezeu. De aceea, s-ar putea să zică astăzi multă 
lume, dacă o să-i spui că ai fost la biserică, că ai pățit ceva, că trebuie să-ți iei o pastilă, un tratament 
medicamentos. Ca răspuns la aceste voci din afara ființei tale să taci și să nu îți pierzi pacea și bucuria 
întâlnirii tale cu Dumnezeu. Rodul rugăciunii este rodul bucuriei tale.”

 Maica Domnului este considerată de creștini o mijlocitoare, blândeţea însăşi, pururea 

rugătoare, apărătoarea celor mâhniţi, singuri, a celor pe care nu are cine să-i iubească, să-i 

miluiască şi să le surâdă. Maica Domnului se află permanent în apropierea celor năpăstuiţi, 

lângă mamele şi copiii agresaţi şi alungaţi, lângă cei care suferă pe pat de spital sau se află în 

temniţă, lângă cei neputincioşi.

 Cu fiecare an care trece pentru enoriașii parohiei păstorite de părintele Petru Munteanu, 

fiecare sărbătoare începe să aibă dublă însemnătate. Tot mai multe troițe se ridică semețe în 

Săvinești. Aproape toate sărbătorile sunt legate de „Stâlpii cerului”, și anume de troițe. Și 

sărbătoarea Adormirii Maicii Domnului este un adevărat popas duhovnicesc. Frumuseţea 

acestei sărbători este sporită şi de faptul că în parohie există o troiţă ocrotită de Preasfânta 

Născătoare de Dumnezeu, Fecioara Maria. Troița este ridicată de familia doamnei Silvia 

Văduva, dar de care se îngrijesc și vecinii, familia domnului Pârjoleanu Adi.
 „Troița este o mărturisire concretă într-un spațiu al recunoștinței. Spațiul recunoștinței a făcut 
posibilă prezența acestei troițe și iată cum! Troița pleacă de la o sfântă icoană adusă la biserică pentru 
sfințire, icoana unui sfânt, a Maicii Domnului sau a Domnului nostru Iisus Hristos. Ea, fiind sfințită, 
credinciosul o duce acasă și se roagă ei, către răsărit, cu credință și recunoștință către Bunul Dumnezeu. 
Iar Dumnezeu îi îndeplinește rugăciunea. Și credinciosul, în această stare de recunoștință, scoate sfânta 
icoană în drum, pentru a mărturisi celorlalți cât bine i-a făcut Dumnezeu. Ei bine, noi suntem adunați 
aici datorită credinței noastre în Dumnezeu și datorită evlaviei pe care o avem față de Maica Domnului. 
Și de aceea îi mulțumim Maicii Domnului pentru prilejul și bucuria pe care ne-a acordat-o astăzi, de a fi 

împreună, aici, la rugăciune”, a exprimat părintele Munteanu la oficierea slujbei de hram a troiței.

 

Brîndușa Dediu

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

53161



Sărbătoarea Schimbării la Față a Domnului, la Parohia „Sfinții Voievozi” din Săvinești 

 În fiecare an, la 6 august, prăznuim una dintre cele 

mai mari sărbători creştine – Schimbarea la Faţă a 

Mântuitorului pe Muntele Tabor. 

 „Schimbarea la Faţă ne arată legătura dintre prezicerile şi 
pregustările relaţiei oamenilor cu Dumnezeu în Vechiul 
Testament şi Iisus Hristos, Fiul Lui Dumnezeu cel Veşnic Care a 
luat faţă sau chip de om pentru ca oamenii să nu-şi mai 
întoarcă faţa de la Dumnezeu şi privindu-L pe Hristos să 
rămână pururea în legătură statornică şi sfântă cu 
Dumnezeu. Prezenţa lui Moise şi a lui Ilie în Muntele 
Taborului, în momentul Schimbării la Faţă a Mântuitorului, 

ne mai arată şi altceva şi anume, că Iisus Hristos este plinirea legii şi a prorociilor” (Preafericitul Părinte 
Patriarh Daniel, Patriarhul României). 

 În biserica „Sfinții Voievozi" din Săvinești, care 
aparține de Protopopiatul Roznov, județul Neamț, a fost 
astăzi, 6 august 2022, oficiată Sfânta Liturghie dedicată 
sărbătorii Schimbarea la Față a Mântuitorului. 

 La slujbă au fost prezenți numeroși enoriași din 
parohie. Sfânta Liturghie a fost oficiată de părintele 
paroh Petru Munteanu. În cuvântul de învăţătură rostit 
după citirea Pericopei Evanghelice, părintele paroh 
Petru Munteanu a vorbit credincioșilor prezenți în 
biserică despre semnificaţia sărbătorii de astăzi: 

 „Sărbătoarea de astăzi ne arată că trebuie să avem 
grijă de lumina cea interioară, care este în sufletul nostru. 
 Cu cât vom reuși să ne axăm mai mult spre starea aceasta de pace, de despătimire, de evlavie, de 
mângâiere, de credință, cu atât strălucirea aceasta interioară cuprinde și exteriorul nostru, adică 
lumina cea lăuntrică devine o manifestare a noastră în tot ceea ce facem." 

 Această sărbătoare este numită în popor şi Preobrajenia sau Probojenia şi rememorează 

momentul schimbării minunate la faţă a Domnului, în Muntele Taborului, în faţa ucenicilor Săi, 

Petru, Ioan şi Iacov. 

Brîndușa Dediu 

Beneficiarii Centrului de zi de la Săvinești sunt „sub bagheta dirijorului”

 La Școala Veche din Săvinești, în prezent Centru de zi pentru persoane vârstnice 

„Samariteanul Milostiv”, sună clopoțelul care dă adunarea celor cu părul nins de trecerea 

timpului. Cu nostalgia vremurilor de altă dată, marea majoritate a beneficiarilor Centrului de zi 

au învățat tainele alfabetului și ale cifrelor în această clădire, „bunicii săvineșteni” s-au „întors” la 

ore. De această dată sub „bagheta” doamnei Alina Apetrii, profesor de muzică și coordonatorul 

grupului vocal Viva Allegria din Piatra Neamț.
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 Fiecare membru al corului aduce cu sine o pasiune unică pentru muzică și un dor sincer 

de a aduce zâmbetul pe chipurile celor din comunitatea săvineșteană. Repetițiile sunt un 

 „Activitățile desfășurate la Centru de zi sunt benefice pentru persoanele în vârstăm prilejuindu-
ne un schimb de impresii și derularea unor activități relaxante. Cu ocazia zilei vârstnicilor, 1 octombrie, 
ne-am angrenat în organizarea unui spectacol, acum făcând repetiții la cor, dar participăm și la alte 
activități care ne intensifică colaborarea între noi și care sunt si un mijloc de divertisment. Suntem ca 

într-o familie, cu gândul la toleranță, colaborare și multă iubire de semeni” (Atudosiei Mihai).

 „1 Septembrie… frumos început de toamnă, de an nou bisericesc, binecuvântat cu multă 
sănătate, gânduri bune, bucurii, împliniri și noi proiecte împreună cu beneficiarii Centrului de zi pentru 
persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv”. Este o mare bucurie să lucrez alături de oameni frumoși, 
calzi, deschiși la nou, dornici de a pătrunde în tainele muzicii și mulțumesc mult pentru această 
oportunitate.

 Participarea persoanelor vârstnice la repetiții reprezintă o 

oportunitate pentru dezvoltarea personală și continuarea 

învățării pe tot parcursul vieții. Ei pot învăța noi abilități artistice, dar și tehnice, ceea ce le 

conferă o satisfacție imensă și crește încrederea în sine.

 „Mă bucur mult că s-a înființat acest centru, deoarece am cu cine să împart singurătatea mea 
(am rămas fără soț). Aici am cu cine împărtăși ideile bune și rele… Repetițiile care se fac în vederea 
sărbătoririi zilei vârstnicilor, dar și un an de la deschiderea centrului, mă duc cu gândul la anii tinereții 
când le făceam ca învățătoare cu copiii mei, școlarii mei. Vă mulțumesc din suflet pentru acest sprijin dat 

persoanelor în vârstă!” (Roibu Maria).

 Pregătirile au început, iar o 

parte dintre beneficiari și-au 

manifestat dorința de a susține 

un program artistic în fața colegilor de centru, precum și a 

celorlalți invitați. În săli răsună melodiile de altă dată, cântate cu 

drag de „bunicii săvineșteni”. Dar pentru a asigura reușita 

programului s-a apelat la ajutorul doamnei Alina Apetrii, care a 

răspuns pozitiv invitației de a „ghida vocal” glasurile celor aflați la 

vârsta a treia.

 Mă bucură faptul că văd oamenii dornici de a învața puțin din 
tehnica vocală (respirație, dicție, vocalize și melodii frumoase, 
armonioase) și îmi doresc să pot aduce măcar un strop de fericire pe 
chipurile și în sufletele lor. Îmbrățișari calde, oameni minunați!” 

(Alina Apetrii – Viva Allegria).

 Cu trecerea timpului, vârstnicii devin adevărate comori ale 

societății noastre, păstrând în ei experiență, înțelepciune și o 

bogată moștenire culturală. Pentru a sărbători și onora 

contribuția lor în comunitatea săvineșteană, de-a lungul 

anilor, Centrul de zi dorește să organizeze un eveniment 

special dedicat zilei vârstnicilor, la data de 1 octombrie.

 Întâlnirile de la Centrul de zi au ca scop pregătirea spectacolului 
dedicat Zilei Internaționale a Vârstnicului, la data de 1 octombrie.
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amestec de muncă asiduă și bucurie pură. Vârstnicii învață să își pregătească vocea pentru a 

crea armonii uimitoare și lucrează împreună pentru a asigura că prestația lor va fi una 

memorabilă.

 „Vin cu drag la activitățile care se desfășoară în cadrul centrului de zi. Mă simt foarte bine aici, 
particip la repetițiile corului, precum și la celelalte ateliere. Ne pregătim să sărbătorim ziua 

vârstnicului” (Vasilca Tincuța).

Brîndușa Dediu

 „Este o plăcere să activez la acest centru, fiind un schimb de idei, ne simțim ca într-o familie și 
particip cu plăcere la repetițiile de la cor, pentru a fi cât mai bine la evenimentul pe care-l pregătim 

pentru 1 octombrie” (Amăriuței Lucica).

 Corul Centrului de zi este un exemplu de cum muzica poate aduce oamenii împreună și 

poate transforma un eveniment obișnuit într-unul special. Prin pasiunea și devotamentul 

membrilor săi, acest cor reușește să creeze emoții autentice și să transmită un mesaj puternic de 

recunoștință față de vârstnicii noștri.

 În ziua dedicată vârstnicilor, Corul Centrului de zi nu doar cântă, ci și oferă un cadou 

neprețuit – bucuria și emoția muzicii, care rămâne cu toți cei prezenți, mult timp după ce ultima 

notă a fost cântată.

 „Pe lângă activitățile, care s-au desfășurat într-un mod plăcut până în prezent, acest eveniment 
organizat pentru ziua vârstnicilor este ceva foarte frumos, mai ales pentru faptul că în această perioadă 

ne acordăm vocile, care din cauza vârstei se degradează. Să continuăm la fel” (Paisa Milica).

 „Este o plăcere să particip la aceste întâlniri, care se organizează la centru, pentru că cei prezenți 
socializează, schimbă păreri și impresii din diferite domenii de activitate. Tematicile prezentate de 
organizatori sunt diversificate, plăcute și de bun simț pentru cei prezenți. Succes pe mai departe și 

mulțumiri celor care participă la aceste evenimente. Mult succes!” (Chele Constantin).

 Vârstnicii ar trebui priviți cu admirație. Este adevărat că bătrânii nu au prea multe 

posibilități sau șanse în viitor. Dar ei au ceva cu mult mai mult de atât. În loc de șanse în viitor ei 

au realități în trecut – oportunități pe care le-au fructificat, sensul vieții pe care l-au îndeplinit, 

valorile pe care le-au realizat și nimic și nimeni nu le poate lua aceste realizări.

Zile de naștere sărbătorite în cadrul Centrului de Zi pentru Persoane Vârstnice din Săvinești

 După cum bine s-a obișnuit, la sfârșitul 

fiecărei luni se celebrează zilele de naștere ale 

celor născuți în luna respectivă.

 Astfel, pe data 4 septembrie 2023, beneficiarii 

Centrului de Zi pentru Persoane Vârstnice din 

Săvinești s-au adunat cu mare bucurie în suflete 

pentru a le fi alături colegilor lor născuți în luna 

August.

 Sărbătoriții lunii august sunt: Acojocăriței Rodica, Baghiu Vela, Comănescu Angela, 

Diaconescu Ioan, Gontariu Maria, Manolachi Miluță, Marcu Augustina, Maxim Angelica, 

Măriuța Maria, Sârbu Ana, Stache Gheorghe, Ciobanu Constantin, Roman Elena, Căpățână 
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 De asemenea, se cunoaște faptul că 

într-o astfel de zi, sărbătoriții doresc să fie înconjurați de acele persoane care reușesc să îi facă 

să se simtă importanți și prezenți în viețile lor.

 Se cunoaște faptul că o parte dintre beneficiarii centrului se confruntă cu singurătatea, 

neavând cu cine împărtăși bucuria unei astfel de zile.

 Ziua de naștere este tratată de fiecare 

persoană în parte, ca fiind o zi specială. 

Aceasta constituie un prag de trecere între 

trecut și viitor, simbolizând astfel momentul 

de conștientizare asupra aspectelor care mai 

pot fi păstrate sau nu în funcție de modul în 

care au influențat bunul curs al vieții.

Augustin, Popa Maria, Iacob Maria, Aanei Viorica, Horvath Maria și Vasilache Doina. Deși, nu au 

reușit să onoreze cu prezența toți sărbătoriții, cu siguranță au transmis gândurile lor bune 

participanților.

 Mergând pe acest considerent s-a decis și organizarea acestei frumoase activități, în 

cadrul căreia fiecare persoană este tratată ca individualitate, ținându-se seama de nevoia cea 

mai importantă a omului, și anume aceea de apartenență la un grup.

 „A fost foarte frumos. Nu mă așteptam la o astfel de surpriză. Credeam că m-ați chemat la o 
activitate, și atât. Fiind singură mi-a prins tare bine să fiu înconjurată de multe persoane. Iar momentul 

în care ni s-a cântat «La mulți ani!» sărbătoriților, m-a emoționat tare mult”, susține doamna 

Comănescu Angela, una dintre beneficiarele născute în luna august.

 Activitatea de sărbătorire a celor născuți într-o anumită lună a devenit un simbol al 

centrului, iar fiecare dintre ei își așteaptă rândul cu nerăbdare pentru a li se cânta de către ceilalți 

colegi ai lor „La mulți ani!”, moment special în care își împart zâmbete  între ei, încărcându-se cu 

o stare de bucurie.

Larisa Ciobanu

Nașterea Maicii Domnului este prima sărbătoare din Anul Nou 

 „Cifra 8 simbolizează veșnicia, ziua veșniciei, viața veșnică. În a opta zi de 

la începutul anului bisericesc este prăznuită Nașterea Maicii Domnului 

pentru că prin Ea vine în lume Fiul lui Dumnezeu Cel Veșnic. El devine Om ca 

să lucreze mântuirea lumii de păcat și de moarte și să dăruiască oamenilor 

viața veșnică. Deci, prin Maica Domnului, Cel Veșnic Viu se face Om și intră 

în timp, în istorie, pentru ca oamenilor care trăiesc în timp să le dăruiască 

viață veșnică”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

 Nașterea Maicii Domnului sau Sfânta Maria Mică, celebrată la data de 8 septembrie, este 

prima mare sărbătoare din Anul Nou bisericesc și marchează hotarul dintre vară și toamnă, în 

tradiția populară find cunoscută ca o zi în care sunt ascultate rugăciunile femeilor ce vor să aibă 
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 Cuvântul de învățătură, rostit de părintele Munteanu, a pus accent pe viața Fecioarei 

Maria și a Sfinţilor Părinţi Ioachim şi Ana, care cu răbdare și multă rugăciune către Bunul 

Dumnezeu au reușit să aibă un copil. Totodată, părintele paroh a evidențiat faptul că Maica 

Domnului este femeia prin excelenţă şi reprezină modelul suprem al vieţuirii în Hristos. Femeia 

modernă trebuie să ia aminte şi să-şi împlinească vocaţia sa de mamă, învăţând din viaţa Maicii 

Domnului acele trăsături sufleteşti şi virtuţi care au caracterizat-o pe Sfânta Fecioară Maria.

 Sărbătoarea Nașterea Maicii Domnului este un moment deosebit 

în calendarul creștin, dedicat Fecioarei Maria, una dintre cele mai 

iubite figuri religioase din întreaga lume.

 Astfel, zeci de credincioși au luat parte la Sfânta Liturghie oficiată în 

Parohia „Sf. Voievozi” din Săvinești, de către părintele paroh Petru Munteanu.

 Un moment special, la finalul Sfintei Liturghii, a fost prestația 

tinerelor talente de la Asociația Culturală Viva Allegria din Piatra 

Neamț, coordonată de doamna Alina Apetrii. Ecaterina Maslicov, 

Crista Ursache și Daria Parlafes, alături de doamna profesor, au adus armonie și bucurie în 

inimile celor prezenți prin interpretarea unor cântece religioase dedicate Maicii Domnului. Cu 

voci angelice, copiii au cântat melodii care au inspirat credincioșii și au adăugat o notă de 

emoție evenimentului. De asemenea, tânăra Jessica Chifu de la Liceul de Arte „Victor Brauner” 

din Piatra Neamț  a interpretat „O, Măicuță Sfântă”, aducând alinare sufletelor prezente în 

locașul de cult, dar și o lacrimă în colțul ochiului.

copii.

 În această zi, credincioşii merg la biserică, de dimineaţă, pentru a 

asculta slujba şi pentru a se închina la icoana Maicii Domnului.

 Sfânta Liturghie reprezintă centrul vieții spirituale a 

credincioșilor ortodocși. Este momentul în care credincioșii se adună 

pentru a aduce ofrandă de rugăciune, pentru a primi Sfânta 

Împărtășanie și pentru a-și întări credința. Această slujbă sfântă este 

un act de comuniune cu Dumnezeu și cu ceilalți credincioși și 

reprezintă un pilon al credinței ortodoxe.

 Parohia „Sf. Voievozi” din Săvinești este un loc special pentru toți 

cei care caută să-și întărească credința și să trăiască o experiență 

profundă de comuniune spirituală.
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 Ursache Crista Minola Alessia sau Crista Ursache, cum îi spun cei apropiați, se află sub 

îndrumarea profesorului de muzică Alina Apetrii de la vârsta de 4 ani, acum are 18 ani și se 

poate lăuda cu multe performanțe muzicale.

 „Muzica, pentru mine reprezintă în primul și în primul rând, regăsire sufletească. Cred că de 

fiecare dată când, poate, nu am o stare foarte bună, muzica mă liniștește, mă face să îmi fac ordine între 

gânduri. Îmi place să cânt și la sfânta biserică, îmi place să ascult muzică de toate genurile, mă face să 

mă regăsesc de fiecare dată și să-mi găsesc liniștea sufletească. Și cred că muzica unește persoanele, 

unește sufletele calde și cu o energie foarte frumoasă.

 Daria Andreea Parlafes a menționat că:  „Muzica pentru mine 

înseamnă artă. Și când cânt mă simt bine, iar pentru că am talentul acesta 

îmi place să-i încânt și pe ceilalți, pentru că am cu ce. Când cânt, în special 

aici, simt o adiere plăcută în suflet. Activez de doi ani în grupul Viva Allegria și 

îmi doresc să urmez o carieră în acest domeniu”.

 Întrebată dacă își dorește o carieră în acest domeniu Crista Ursache 

a menționat: „Nu, nu îmi doresc o carieră în acest domeniu. Vreau să 

rămână ca o pasiune, un hobby pe care să îl fac în fiecare zi, dacă ar fi cu 

putință. Eu am intrat la Universitatea din București la studii de Securitate, 

la Științe Politice. Aș mai dori să fac și dreptul de la anul în paralel. Mi-aș 

dori să continui în cariera aceasta politică, MAI sau, depinde, unde mă va 

purta Dumnezeu. Doresc să urez, pentru că astăzi este o zi foarte importantă, tuturor sărbătoriților, La 

mulți ani minunați, binecuvântați și plini de sănătate și mamei mele, în special, pentru că și ea poartă 

acest nume sfânt de Maria”.

 Cred că sunt cea mai veche cursantă a clubului. De 14 ani urmez lecții de canto și pot spune că 

acest club pentru mine este o familie de foarte mult timp. Aici am cele mai frumoase amintiri și tot în 

acest grup mi-am făcut și cei mai buni prieteni și cele mai frumoase experiențe de viață. Până la 14 ani 

am mers la mai toate concursurile, am mers și la emisiuni televizate, cum ar fi Next Star. Am mers și la 

preselecții la Românii au talent, am încercat fiecare experiență care mi-a fost pusă în cale și care m-a 

ajutat foarte mult.”

 Ecaterina Maslicov, în vârstă de 12 ani, fiind înscrisă în grupul Viva Allegria de șase ani, 

ne-a spus că: „Muzica pentru mine înseamnă pasiune, talent și o plăcere. Când cânt mă simt bine. Îmi 

place să cânt. Iar astăzi am cântat Maicii Domnului care, pentru mine înseamnă prima mea mamă și un 

înger”.
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 „Ne-am adunat în rugăciune înaintea acestei Sfinte Troițe 

pentru a ne ruga Sfintei Fecioare să ocrotească această troiță, pe cei 

care se închină înaintea ei. Sărbătoarea de astăzi este așezată de 

Dumnezeu la începutul anului bisericesc, întrucât la 1 septembrie, 

Biserica Ortodoxă intră într-un nou an bisericesc. Și aceasta este 

prima și marea sărbătoare închinată Maicii Domnului, la început de 

an. Sfânta Maria Mică, noi o cinstim din primele veacuri creștine. Pe 

lângă sărbătoarea de astăzi, Biserica Ortodoxă are încă nouă sărbători închinate Sfintei Fecioare Maria. 

Șase sărbători cu cruce roșie și patru sărbători cu cruce neagră. Sărbătoarea de astăzi ne amintește 

despre Sfinții Părinți Ioachim și Ana, părinții Maicii Domnului, care, fiind oameni în vârstă, ajunși la 

adânci bătrâneți, nu au avut această binecuvântare în anii tinereții, de a avea un copil. Datorită rodului 

rugăciunii lor, Sfinții Părinți au primit în dar de la Dumnezeu pe prunca Maria, pe Fecioara Maria și acest 

nume l-au așezat Sfinții Părinți, arătând importanța în opera de mântuire a neamului omenesc a acestei 

fecioare. Cuvântul  Maria, tradus în limba ebraică din Maria, înseamnă Împărăteasă, Doamnă, steaua 

mării, așa cum o numim noi în cântările noastre și în acatiste. Fecioara Maria s-a născut în ziua de 8 

septembrie, cifra 8 fiind simbolul veșniciei lui Dumnezeu. Aflăm tot din tradiția Bisericii noastre, că 

Fecioara Maria, la vârsta de 3 ani, a fost încredințată preotului de la templul din Ierusalim, în ziua de 21 

noiembrie, când cinstim Intrarea Maicii Domnului în Biserică. Ea rămâne în grija preoților până la vârsta 

de 16 ani, ocupându-se cu rugăciunea, cu lucrul mâinilor, cu broderii, cu țesutul de veșminte preoțești, 

pe când părinții Ioachim și Ana s-au mutat la Domnul, fiind oameni foarte în vârstă. Mâine, ziua de 9 

septembrie, sărbătorim pe părinții Fecioarei Maria, Sfinții Ioachim și Ana, care sunt ocrotitorii familiei 

creștine. De aceea și ziua de mâine să fie pentru noi un prilej de bucurie duhovnicească. Cu rugăciunile 

Sfinților Părinți Ioachim și Ana, Doamne Iisuse Hristoase, Fiul lui Dumnezeu, miluiește și ne mântuiește 

pe noi. Amin”, a evidențiat părintele Mihai Meraru în cuvântul de învățătură ținut la troița Sfintei 

Maria.

 După Sfânta Liturghie, Sărbătoarea Nașterii Maicii Domnului a 

continuat în Parohia „Sfinții Voievozi” din Săvinești cu un popas 

duhovnicesc la Troiţa închinată Sfintei Maria. Slujba de hram a fost 

oficiată de părintele Petru Munteanu, părintele Mihai Meraru.

 Troița a fost ridicată, în anul 2000, cu multă dragoste de către 

familia Sandu, pentru ca fiecare trecător să se poată ruga lui Dumnezeu pentru sănătate, pentru 

a mulțumi Celui de Sus pentru darul vieții și pentru tot ce avem. Să aprindem o lumânare, 

lumină atât pentru noi, cât și pentru sufletele celor trecuți la cele veșnice.
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 Nașterea Sfintei Fecioare este rodul rugăciunii Sfinților, Drepților și Dumnezeieștilor 

Părinți Ioachim și Ana, care au făgăduit lui Dumnezeu că, dacă vor avea un copil, îl vor închina 

Lui.

 „În sfântă zi a Nașterii Maicii Domnului, am avut bucuria și mulțumirea sufletească să fiu 

prezentă alături de elevele mele, din  grupul Allegria Music Junior, la 

Sfânta Liturghie și să dăm slavă lui Dumnezeu și Fecioarei Maria prin 

câteva cântări bisericești. Împreună cu Ecaterina Maslicov, Crista 

Ursache și Daria Parlafes am dorit să bucurăm suflete și să înălțăm 

gânduri alese prin intermediul muzicii, interpretând pricesnele: 

«Numai Tu, Fecioară Sfântă», «O, măicuță sfânt» și «Maica cerului». 

Mulțumim din suflet părintelui paroh Petru Munteanu pentru 

primirea călduroasă și de asemenea enoriașilor Bisericii Sfinții Voievozi Mihail și Gavriil! Doresc să 

transmit tuturor celor care poartă numele sfânt, Maria, un sincer La mulți ani, cu bucurii, pace, 

armonie! Sfânta Fecioară să ne bucure inimile, să ne ocrotească și să ne dăruiască tot ce este mai bun și 

de folos duhovnicesc! Doamne ajută!”

 Drepţii Ioachim şi Ana, părinții Fecioarei Maria, deși înaintați în vârstă, şi-au dorit nespus 

de mult un copil. Cum încercările de o viaţă nu au dat roade, rugăciunile au rămas unica lor 

şansă. Dumnezeu le-a ascultat rugile fierbinţi, dăruindu-le un odor cu chemare dumnezeiască, 

cu o menire sfântă pe pământ. Aşa a venit pe lume fiica Părintelui Ceresc, Mama Fiului şi mireasa 

Duhului Sfânt, Împărăteasa tuturor Sfinţilor, sprijinitoarea păcătoşilor, atotputernica ajutătoare 

şi rugătoare pentru toţi oamenii, Maica îndumnezeirii şi mântuirii, mai cinstită decât Heruvimii 

şi mai mărită decât serafimii, Preasfânta Născătoare de Dumnezeu, care ne miluieşte pe noi.

 Zi de sărbătoare pentru toată comunitatea săvineșteană, 

astfel, și beneficiarii Centrului de zi pentru persoane vârstnice 

„Samariteanul Milostiv” au petrecut împreună câteva ore din 

această zi. Veniți la repetiții pentru cor, au așteptat precum 

școlăreii ca profesorul lor să intre în clasă. Doamna Alina Apetrii 

i-a ghidat vocal și astăzi pe „bunicii săvineșteni”, care încep să 

aibă rezultate tot mai armonioase vocal. Binenînțeles, la finalul 

repetițiilor s-a cântat și „La mulți ani!” tuturor celor ce poartă numele Sfintei Maria.

 Brîndușa Dediu
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„În Hristos nu este normal să suferi și să lași pe alții să sufere, în Hristos nu este normal 

să fii rănit și să rănești pe alții”

 Biserica „Sf. Voievozi” din Săvinești este un loc binecuvântat, plin 

de spiritualitate, unde credincioșii se adună în fiecare duminică sau în 

oricare zi de sărbătoare pentru a participa la Sfânta Liturghie. Cu 

binecuvântarea și sub păstorirea părintelui Petru Munteanu, acest loc de 

închinare devine un refugiu pentru sufletele însetate după iubirea de 

Hristos.

 Duminică, 10 septembrie, 

Biserica Ortodoxă aduce aminte de sărbătoarea Înălţării Sfintei 

Cruci, dar şi de Convorbirea lui Iisus cu Nicodim. Dialogul 

Mântuitorului cu Nicodim vine, astfel, să ne vorbească despre 

legătura indisolubilă existentă între Vechiul și Noul Testament, 

despre jertfa lui Hristos, importanța și motivația ei, ori despre 

relația Fiului cu Tatăl. În același timp, ne lasă să medităm la modul 

în care se poate înțelege și asuma în viața noastră întreaga lucrare a 

lui Hristos.

 Îi spune lui Nicodim: «Atât de mult a iubit Dumnezeu lumea, încât a dat pe singurul Său Fiu, ca 

 După lecturarea fragmentului Evanghelic (Ioan 3, 13-17), părintele 

Munteanu a început omilia reliefând Convorbirea lui Iisus cu Nicodim ca fiind un pasaj 

semnificativ care aduce în discuție concepte esențiale ale creștinismului, cum ar fi renașterea 

spirituală, credința în Iisus Hristos și diferența între lumină și întuneric. Este un text care invită la 

reflecție asupra relației personale cu Dumnezeu și a modului în care credința poate transforma 

viața unei persoane.

 „Sfânta Evanghelie a Duminicii dinaintea Înălţării Sfintei Cruci 
face referire la cea mai importantă prefigurare a Sfintei Cruci în Vechiul 
Testament, şi anume înălţarea şarpelui pe un stâlp de către Moise în 
pustie, pentru a vindeca pe evrei de muşcăturile şerpilor veninoşi (cf. 
Numerii 21, 8-9). În Sfânta Scriptură a Vechiului Testament sunt multe 
locuri în care este prefigurată taina Crucii şi a izbăvirii neamului 
omenesc prin Pătimirile şi răstignirea Mântuitorului Iisus Hristos”, 

Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

 „Sfânta Evanghelie de astăzi ne relatează un mic fragment dintr-o convorbire pe care 
Mântuitorul a avut un om din ceata fariseilor pe nume Nicodim. Acesta merge noaptea la Iisus și-L 
întreabă despre Împărăția lui Dumnezeu. Mântuitorul vorbește despre iubirea lui Dumnezeu-Tatăl față 
de creația Lui, față de noi, oamenii, față de întreaga făptură.

 În această Duminică ce abundă în învăţăminte, în Parohia „Sfinții 

Voievozi” din Săvinești foarte mulți credincioși au participat la Sfânta 

Liturghie și au ascultat cuvântul de învățătură ținut de părintele paroh 

Petru Munteanu.
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 Întruparea Mântuitorul Iisus Hristos fără nicio rană 
duhovnicească este începutul Mântuirii sau al vindecării noastre.

 Umanitatea se revoltă împotriva celui care nu este rănit, pentru 
că rănile păreau normale.

 Aceste răni îi împiedicau să se atingă, să se apropie unii de alții, îi împiedicau să îsi împlinească  
menirea lor sau calitatea de Fii ai Împărăției.

tot cel ce crede într-Însul», adică cel ce crede în Cuvântul pe care Fiul lui Dumnezeu ni le spune nouă, «să 
nu piară, ci să aibă viață veșnică». «Pentru că Fiul Omului nu a venit să judece lumea, ci a venit să 
mântuiască lumea», adică să o vindece. Cuvântul mântuire aceasta înseamnă, vindecare.

 El se îndreaptă către acești oameni, către noi toți și care, răniți 
fiind îl socot sau socotim pe El ca fiind bolnav, ca fiind El, cel care are 
nevoie de tratament.

 Și astăzi, precum odinioară, lumea se naște cu aceste răni duhovnicești. Ne desfășurăm viața în 
două lumi sau în două spații diferite. Pendulăm rătăcitori, căutând mântuire spre un spațiu al învierii, al 
celor care doresc vindecarea și care simt că acest cuvânt al Mântuitorului este ceea ce contează pentru 
ei și un spațiu al răniților, numit spațiul căderii, spațiu în care socotim că, de fapt, rănile noastre 
interioare sunt normale și manifestarea lor în spațiul lumii reale ca disperare, frică, deznădejde, panică, 
alegând izolarea si autosuficiența ca pe un lucru normal.

 Umanitatea năștea, dădea naștere unor oamenii răniți de păcat si moarte, oameni care 
socoteau că rănile sunt firești.

 Mântuitorul vorbește lui Nicodim și ne spune și nouă că lumea se 
mântuiește prin credința în Cuvântul Său cel viu și lucrător.

 Pentru ca noi să scăpăm de aceste răni duhovnicești care ne izolează, ne separă, ne 
antagonizează, ne radicalizează în fel și chip, pentru ca noi să ne vindecăm de acestea, este bine să 
urmăm Cuvântul și învățătura Lui.

 Mântuitorul vine cu această Cale, Adevăr și Viață ca să ne scape pe noi de rănile acestea ale 
autosuficienței, ale izolării, ale egoismului, ale iubirii îndreptate spre iluziile deșarte înveșmântate în 
diverși sclipici de marketing. Nu mai știm să iubim, nu știm ce să iubim și aceasta se vede în tot ce facem 
și suntem.
 Mântuitorul vine să ne învețe de fapt calea iubirii și această cale a iubirii calea către Împărăția 
lui Dumnezeu. Mântuitorul vine să ne vindece de răni și de neputințe și Cuvântul Său este Cel care 
contează. Cuvântul Său este diferit de șoapta lumii căzute din rostul el, pentru că lumea căzută ne 
șoptește că este normal să fii rănit, după cum este normal să rănești pe ceilalți. Este normal să suferi, 
după cum este normal să faci pe alții să sufere.

 Aceste răni purulente, dureroase au ajuns să fie considerate ca fiind normale, sau ca o 
normalitate a vieții.

 Pentru ca să înțelegem acest cuvânt, este bine să facem un 
exercițiu de imaginație cu toții și să ne imaginăm omenirea 
întreagă până la Mântuitorul Iisus Hristos, plină de niște răni 
adânci si dureroase. Păcatul, ca uitare de Dumnezeu, duce la 
înstrăinare de semeni, iar lucrarea lui aduce diverse neputințe 
duhovnicești.
 Lumea în păcat dă naștere unor copii plin de răni și plin de 
cicatrice, sângerânde. Ei bine, această umanitate rănită ne-o 
putem imagina pentru câteva clipe cum ar fi arătat din punct de 
vedere exterior, fizic, dacă este mai lesne pentru noi.
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 În Hristos nu este normal să suferi și să lași pe alții să sufere, în Hristos nu este normal să fii rănit 
și să rănești pe alții. A fi cu Hristos înseamnă să înțelegi chemarea Lui, chemare care îți oferă vindecarea, 
adică mântuirea.

 În continuarea cuvântului de învățătură, părintele Munteanu a subliniat că cea mai gravă 

tragedie a societății de astăzi este atitudinea sa materialistă și comercială. În zilele noastre 

oamenii sunt preocupați prea mult de aspectele materiale ale vieții și sunt dispuși să pună orice 

în vânzare în căutarea profitului sau a succesului. Ideea de „mare târg al lumii” poate sugera că 

această atitudine comercială este omniprezentă și că oamenii se comportă ca și cum totul ar 

putea fi cumpărat sau vândut.

 Într-o notă mai profundă, se poate spune că această atitudine materialistă poate duce la 

o pierdere a valorilor umane esențiale, la degradarea relațiilor interumane și la un sentiment 

general de gol în societate. Părintele Munteanu invită la reflecție asupra a ceea ce este cu 

adevărat valoros în viață și asupra modului în care oamenii ar trebui să-și orienteze prioritățile.
 „În rătăcirea noastră duhovnicească, totul suferă și totul tinde să sufere din ce în ce mai mult. Și 
de aceea, înaintea sărbătorii Înălțării Sfintei Cruci, Cuvântul Mântuitorului Iisus Hristos se adresează 
nouă astăzi, ca să înțelegem cât de mult ne-a iubit Hristos pe noi, încât a luat trupul nostru, S-a întrupat 
după chipul și asemănarea noastră, într-un trup fără răni și fără neputință, care însă purta efectele 
naturii, precum foamea, setea, durerea, pentru ca să ne învețe normalitatea, să ne aducă în dar 
umanitatea ca virtute și principiu de viață, să ne arate nouă care este Calea, care este Adevărul și care 
este Viața noastră. De aceea, singura șansă ca noi să scăpăm sănătoși într-o lume care înnebunește, 
înnebunește la propriu, este să nu uităm de Cuvântul Mântuitorului Iisus Hristos. Să înțelegem că El este 
vindecarea noastră.

 Atât de mult a iubit Dumnezeu lumea, încât a dat pe singurul Său Fiu să vină în lume, pentru ca 
El, cel vindecat, să ne învețe tămăduirea și să ne mântuiască pe noi. Pentru ca El, cel normal, prototipul, 
arhetipul nostru, să ne arate calea către vindecare. Și pentru aceasta noi luăm drumul către Sfânta 
Biserică, către vindecare și pentru aceasta noi luăm drumul către Sfânta Biserică, care este spitalul 
duhovnicesc, pentru ca să identificăm ce contează și înțelegând ce contează pentru noi, prin cuvântul 
Mântuitorului Iisus Hristos să ne vindecăm noi și să-i ajutăm și pe ceilalți să caute Cuvântul Vieții 
Veșnice”.

 Aceasta este vocația noastră după mărturisirea Cuvântului plin de iubire a lui Hristos, Cel care 
vine la fiecare Sfântă Liturghie și se oferă din nou trup și sânge, se întrupează din nou pentru mine și 
pentru tine, cel rănit de rănile păcatului și ale morții, de diverse patimi, de diverse preocupări, de diverse 
gânduri care ne afectează și ne iau pacea și liniștea zilei și a nopții.

 Hristos Domnul îți spune că ești chemat să fii fiu al Împărăției lui Dumnezeu, că ești mai mult 
decât îți spune lumea, lumea căzută, societatea întunecată de patimi si lăcomii. Iisus îți spune că ești 
chemat să intri în sărbătoare, că ești chemat să intri în lumină, că ești chemat să fii fiu al Împărăției 
Cerurilor.

 Societatea îți spune că tot ce contează este câți bani ai în bancă, aspectul tău fizic, trebuie să te 
operezi, să-ți tai nasul, să-ți umfli niște pomeți sau niște mușchi să fii mai arătos, alții spun că ai valoare 
după cum te îmbraci, alții spun si pun accent pe ce diplome ai, toate acestea ca și multe altele fiind 
limitări ale ființei tale, Hristos, prin Cuvântul Său, spune că ești mai mult decât acestea. Ești mai mult 
decât contul tău în bancă, ești mai mult decât aspectul tău fizic, ești mai mult decât preocupările care 
uneori îți istovesc, bucuria și darul vieții.

 El se întrupează, El, Calea noastră, ca să ne arate și să ne descopere nouă ce contează în această 
lume.
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 Cărările tuturor șoaptelor care ne îmbie într-un fel sau altul, duc spre nimic și spre nicăieri. Doar 
omul care crește în starea lui virtuoasă și care înțelege chemarea Lui de a fi fiu al Împărăției, el devine și 
un om de calitate iar principiile și valorile lui nu mai sunt negociate, nu mai sunt de vânzare.
 Tragedia cea mai mare a neamului și a societății noastre de astăzi este că punem pe tarabă, în 
acest mare târg al lumii, totul și credem că totul este de vânzare. Ajungem să socotim că totul se 
negociază. În Hristos și în Biserică sunt lucruri pentru care se merită să mori pentru ca să înviezi. Sunt 
lucruri pentru care se merită să lupți până la ultima picătură de sânge, pentru ca să-ți duci neamul în 
Împărăția lui Dumnezeu. Nu totul este de vânzare, nu totul se negociază. În Hristos și în Biserică, suntem 
următori ai Crucii și dobândim lumina și bucuria sfintei Învieri. Iată de ce Biserica astăzi este incomodă, 
pentru că ea ne oferă sărbătoare. Iată de ce Biserica astăzi este incomodă, pentru că ea ne oferă pace. 
De ce Biserica este incomodă? Pentru că ni-L oferă pe Hristos și Hristos ne oferă totul în viața noastră. El 
ne spune că suntem mai mult decât ne zice lumea că suntem.
 Dacă lumea zice că n-ai nicio șansă, Hristos îți spune că ai toate șansele. Dacă lumea spune că 
ești un pierdut, Hristos te cheamă ca să fii cu El o veșnicie întreagă. De aceea, prezența noastră la Sfânta 
Biserică este o prezență vindecătoare. Și noi, când ieșim din spațiul rugăciunii, luăm rugăciunea și 
binecuvântarea cu noi”.

 Astfel de gesturi ne amintesc că umanitatea noastră trebuie să fie mereu în centrul 

atenției noastre, și că putem aduce schimbări semnificative în viața celor din jur prin simpla 

noastră bunăvoință. „Masa pelerinului” este mai mult decât o simplă masă; reprezintă speranța 

și solidaritatea noastră, care pot lumina întunericul vieții.

Brîndușa Dediu

 Doamna Tatiana Crețu și fiul ei au demonstrat că generozitatea nu cunoaște limite de 

vârstă sau statut social. Gestul lor nu a fost doar un simplu act de caritate, ci o exprimare a 

compasiunii față de cei care se luptă în această lume tumultuoasă. Astfel, au oferit un exemplu 

pentru toți cei care i-au văzut și au inspirat comunitatea să se unească în efortul de a face lumea 

un loc mai bun pentru toți.

 Și dacă noi intrăm în darul Păcii Lui, Hristos Cel Înviat, dacă noi intrăm în darul bucuriei lui Hristos 
Cel înviat, dacă noi intrăm în darul sărbătorii pe care ne-o face Hristos Cel Înviat, atunci suntem pe calea 
cea bună și avem șansa să nu ne pierdem mințile, pentru că oferta lumii din afara Bisericii este nebunia 
în fel și chip.

 Așa cum se obișnuiește, după Sfânta Liturghie, la biserica păstorită de părintele 

Munteanu, se organizează „Masa Pelerinului”. Toți credincioșii care au participat la slujba 

duminicală sunt invitați la masă. Astăzi, lumina zilei a fost însoțită de un gest de generozitate și 

compasiune din partea doamnei Tatiana Crețu și a fiului acesteia, Lucian Crețu. „Masa 

pelerinului” a fost întregită de o slujbă de pomenire în amintirea celui care a fost Ilie Crețu, un 

om iubit și îndrăgit de comunitatea săvineșteană.
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Sfânta Cruce – Semnul de identitate al creștinilor

 Troițele reprezintă în cultura românească simboluri ale credinței și devotamentului față 

 „Crucea este semnul unei lucrări dătătoare de viaţă, este mai tare 
decât Păcatul, decât Iadul şi Moartea şi de aceea ea este considerată 
apărătoarea creştinilor, semn de biruinţă asupra răutăţilor pricinuite de 
păcate, asupra Diavolului care caută să-i dezbine pe oameni şi să-i despartă 

de Dumnezeu”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe 

Române.

 În fiecare an, la 14 septembrie, creştinii 

ortodocşi sărbătoresc Înălţarea Sfintei Cruci.

 Semnul Sfintei Cruci a devenit un simbol 

foarte important și recunoscut în întreaga lume 

ca reprezentând identitatea creștinilor. Acest 

simbol are rădăcini adânci în istoria 

creștinismului și este asociat cu învățăturile și 

credința creștină.

 În anul 326, Sfânta Împărăteasă Elena a plecat la Ierusalim să caute 

lemnul Sfintei Cruci. După săpături multe, la care adesea a asistat 

Sfânta Elena dăruind bănuţi de aur muncitorilor care săpau ca să-i 

încurajeze, au fost găsite trei cruci. Aceste cruci erau puse într-un loc 

adânc, dar nu se ştia care dintre cele trei este Crucea pe care a fost 

Răstignit Mântuitorul Iisus Hristos. Atunci au adus o femeie bolnavă, 

după unii o femeie moartă, şi au atins de corpul ei de cele trei cruci. 

Când a fost atinsă femeia bolnavă de lemnul Crucii Mântuitorului aceasta s-a vindecat sau, 

după altă versiune, a înviat fiindcă era moartă. Această minune a arătat care dintre cele trei 

cruci este Crucea Mântuitorului Iisus Hristos.

 În anul 335, a fost construită o biserică pe locul mormântului 

Mântuitorului Iisus Hristos, locaş de cult ce s-a numit «Biserica Înverii». 

Ea a fost sfinţită în anul 335, în ziua de 13 septembrie, iar în ziua de 14 

septembrie, Episcopul Macarie al Ierusalimului, în noua biserică, pe un 

amvon, a ridicat Crucea şi de atunci a început să fie prăznuită «Înălţarea 

Sfintei Cruci» (adică ridicarea ei în văzul tuturor) ca sărbătoare, în fiecare 

an, la Ierusalim. Apoi, sărbătoarea s-a extins şi în alte părţi ale lumii 

creştine.

 Zi de sărbătoare și în Parohia „Sfinții Voievozi” din Săvinești. Chiar 

de la primele ore ale dimineții, credincioșii și-au îndreptat pașii către 

sfânt lăcașul de cult, dorind să ia parte la Sfânta Liturghie oficiată de 

părintele paroh Petru Munteanu.

 Comunitatea săvineșteană, la fiecare sărbătoare, are un motiv în 

plus de bucurie, și anume, troițele ridicate de familiile credincioase își 

sărbătoresc hramul.
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 Evenimentul se repetă bianual, în fiecare an la 21 mai, de ziua Sfinților Împărați 

Constantin și Elena, și la 14 septembrie, de ziua Crucii. În aceste zile speciale, după Sfânta 

Liturghie, credincioșii se adună la troiță pentru a participa la o rugăciune de binecuvântare și 

pentru a aduce o pomenire celor adormiți. Este un moment de adâncire a spiritualității și de 

unire a comunității în credință.

 Una dintre aceste povești remarcabile este cea a familiei Negoi, o familie 

care a dat naștere unei troițe cu o semnificație cu totul aparte. Ion Negoi, 

soțul Dorinei, a trăit ultimii ani ai vieții cu gândul de a construi o Sfântă 

Troiță lângă casa sa. Visul său era să ridice o cruce de lemn în acea zonă, dar 

din păcate, nu a reușit să-și împlinească acest deziderat.

 În anul 2011, după eforturi considerabile și cu participarea activă a 

comunității, a avut loc slujba de sfințire a troiței. Această ceremonie a fost un moment 

deosebit de emoționant, în care locul a primit binecuvântarea părintelui paroh Petru 

Munteanu și a fost consacrat drept un loc sacru. Astfel, troița a devenit un punct de întâlnire 

pentru credincioșii parohiei săvineștene, un loc în care să se roage, atât când trec zi de zi pe 

lângă ea, cât și la sărbătorirea celor două hramuri.

de Dumnezeu, iar fiecare astfel de monument are o poveste specială în spatele său. Parohia 

„Sfinții Voievozi” este mărturie vie a acestui sentiment profund de credință și recunoștință, cu 

o istorie deosebită și emoționantă legată de construirea troițelor din zonă.

 Această troiță nu este doar o simplă structură de piatră, ci este un loc sacru care adăpostește 
istoria și tradițiile noastre. Ea simbolizează credința noastră neclintită în Dumnezeu și în puterea 
comunității noastre de a depăși orice încercare. Aici, în fața acestei troițe, am găsit alinare în clipele 
grele și bucurie în cele bune. Ea ne amintește de iubirea lui Dumnezeu și de angajamentul nostru de a 

trăi în armonie și pace cu semenii noștri”, a menționat Dorina Negoi la finalul slujbei de hram.

 Povestea troiței din parohia păstorită de părintele 

Munteanu este un exemplu concret al modului în care credința 

poate uni o comunitate și poate transforma un vis în realitate. Fiecare troiță din zonă are o 

poveste unică și specială, iar aceasta este doar una dintre multele povești de credință care ne 

amintesc că încrederea în Dumnezeu și unitatea în credință pot face minuni în viața noastră.
 „Astăzi, ne adunăm cu inimile pline de recunoștință și reverență în fața acestei troițe, un loc 
sfânt care a devenit un simbol al speranței și al credinței noastre. Sunt recunoscătoare lui Dumnezeu că 
a îngăduit ridicarea acestei troițe și ne-a adus împreună în comuniune și rugăciune.

 Și anul acesta, doamna Dorina Negoi a găzduit mai mulți 

enoriași care au participat cu bucurie și evlavie la slujba de 

hram a troiței. Acest eveniment continuă să aducă oamenii 

împreună și să le amintească de importanța credinței în viața 

lor de zi cu zi.

 După trecerea lui Ion Negoi la Domnul, soția sa, Dorina, a preluat această 

dorință și a transformat visul soțului său în realitate. Cu ajutorul rudelor, 

vecinilor și al altor săteni, ea a început construcția troiței. Un detaliu notabil 

este faptul că masa troiței a fost confecționată folosind crucea de lemn 

realizată de Ion Negoi, astfel încât dorința lui să fie păstrată în mod simbolic 

în cadrul acestui monument de credință.
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Brîndușa Dediu

 Spre deosebire de alte praznice împărătești, 

Înălțarea Sfintei Cruci se serbează cu post, pentru că 

ea ne aduce aminte de Patimile și Moartea 

Mântuitorului. Nu întâmplător, în această zi, în cadrul 

Sfintei Liturghii se citește Evanghelia din Vinerea 

Mare, în care este descrisă durerea de pe Golgota. 

Prin post și rugăciune, prin trezvie și smerenie, omul 

este curățit și luminat, ajungând să vadă, în cele din 

urmă, lumina Sfintei Cruci care este „mai strălucitoare 

decât soarele” (Troparul Sfintei Cruci, glasul al 8-lea).

Sărbătoarea Sfintei Cuvioasei Maicii noastre Parascheva, la Săvineşti

 Moaştele Sfântei Cuvioase Parascheva au fost duse în 

noua Catedrală Mitropolitană după ce, în seara zilei de 26 

decembrie 1888, clădirea a fost cuprinsă de flăcări declanşate 

de o lumânare rămasă aprinsă lângă raclă. Potrivit scrierilor 

de la acea vreme, focul a ars mocnit toată noaptea, totul fiind 

prefăcut în scrum. Singurele neatinse de sinistru au fost 

moaştele Cuvioasei.

 Sfânta Cuvioasă Parascheva a fost canonizată în 

şedinţa din 28 februarie 1950 a Sfântului Sinod al BOR, 

şedinţă în care s-a decis prăznuirea acesteia pe 14 octombrie.

 „Sfânta Cuvioasă Parascheva a strălucit în lume cu viaţa sa 
sfântă, faptele cele bune, fiind împodobită de Dumnezeu 
ocrotitoare a Moldovei. Pentru nevoinţa şi petrecerea sa fără de 
prihană a binevoit Dumnezeu să o proslăvească pe pământ cu faceri 
de minuni şi să o pună ca o făclie mult luminoasă în sfeşnicul 
Bisericii Sale spre a lumina pe toţi şi a fi rugătoare, ajutătoare şi 

mângâiere tuturor celor ce aleargă la dânsa cu credinţă“.

      (Pr. Ilie Cleopa)

 În fiecare an, la 14 octombrie, Biserica Ortodoxă de 

pretutindeni prăznuiește pe Cuvioasa Maică Parascheva. 

 Sfânta Cuvioasă Parascheva, numită în popor Sfânta Vineri, 

este considerată a fi ocrotitoarea Moldovei. Ea trăit în prima 

jumătate a secolului al XI-lea. S-a născut în Epivat (azi Boiados) în 

Tracia, pe ţărmul Mării Marmara, în apropiere de Constantinopol.

 În 13 iunie 1641, moaştele au fost aşezate în Biserica 

mănăstirii „Sfinţii Trei Ierarhi”, unde au rămas depuse până în anul 1884, când au început 

lucrările de restaurare a sfântului lăcaş, fiind mutate în paraclisul mănăstirii.

 Și în biserica „Sfinții Voievozi” din Săvinești, județul Neamț, la data de 14 octombrie 
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 Pentru credincioşii Parohiei „Sfinții Voievozi” din Săvinești, 

sărbătoarea Cuvioasei Parascheva este un adevărat popas 

duhovnicesc. Frumuseţea acestei sărbători este sporită şi de faptul 

că în parohie există o troiţă ocrotită de Cuvioasa Parascheva.

 Cuvioasa Parascheva, pentru credincioşii români de 

pretutindeni, se bucură de cinstire deosebită, ea fiind iubitoare a 

oamenilor pe care dorea să-i vadă fericiţi.

2023, a fost oficiată Sfânta Liturghie dedicată Cuvioasei Parascheva. Sfânta Liturghie a fost 

săvârșită de părintele paroh Petru Munteanu în prezența a numeroși enoriași din parohie.

 Dând citire pericopei Evanghelice, părintele Munteanu a 

adresat cuvânt de învățătură credincioșilor prezenți la Sfânta 

Liturghie: „Suntem la marea sărbătoare a Sfintei Cuvioasei Maicii 
nostre Parascheva, ocrotitoarea Moldovei, suntem într-un fel, am 
putea spune, noi, cei din părțile Moldovei, la sărbătoarea hrămuirii 
noastre, a ocrotitoarei noastre. Suntem cu toţii sub acest acoperământ 

sfinţitor şi păzitor pe care Sfânta Cuvioasa Maica noastră Parascheva l-aşterne peste plaiul aceasta 
binecuvântat al Moldovei”.

Brîndușa Dediu

 Sfânta Parascheva, luminătoarea casnică a Moldovei, ne aduce din acea primă jumătate 

a veacului al XI-lea în care a viețuit pe pământ, nădejdea biruinței asupra patimilor, dezbinărilor 

și necazurilor din lume, prin iubirea smerită și atotputernică a Domnului Hristos Care iubește și 

adună pe toți oamenii.

 „Un frumos loc din comuna Săvineşti, credincioşii noştri l-au 
dăruit spre închinare Sfintei Cuvioase Parascheva. Suntem într-o 
poieniţă, înconjurați de sălcii ce mângâie duios cu ramurile lor plecate 
curgerea cristalină a izvorului din apropiere, gustăm frumosul şi 
binecuvântarea lui Dumnezeu, parcă nu ne mai vine să mai plecăm de aici. Atâta-i de frumos!

 Privim spre florile care împodobesc Troiţa Sfintei Cuvioase Maicii noastre Parascheva, cununi de 
flori împletite cu lacrimi de recunoştinţă şi cu rugăciuni, de mâinile credincioşilor. Troiţa zugrăvită şi 
vopsită, îngrijită, aşezată spre închinăciune, călătorilor osteniți sau pribegi pe cărările pline de răspântii 
ale vieții lor. Icoanele frumoase ale troiței aşezate cu multă evlavie de credincioşi spre închinare. Acum și 
aici, în ziua de astăzi gustăm din  prezența Împărăţiei lui Dumnezeu, câtă pace şi linişte, bucurie şi 
frumos ne îmbrățișează în starea de rugăciune. Ce putem să spunem decât că suntem recunoscători că 
Sfânta Cuvioasa Maica noastră Paraschiva a venit şi la Săvineşti, la noi. Şi am chemat-o aici, să 
poposească la acest colţ de Rai, unde frumos se aude susurul apei și șoapta vântului ce se adună în 
frunzele sălciilor şi unde credincioşii în rugăciune o îmbrătișează cu multă evlavie şi recunoştinţă. 
Felicităm la acest ceas de mare sărbătoare pe cei care s-au ostenit să-i facă casă Sfintei Paraschiva. Ea a 
venit aici cu noi, ea va fi aici, dar să ştiţi un lucru: că vine şi cu noi acasă dac-o chemăm. Maica 
Paraschiva, hai cu mine acasă! Ţi-am pregătit şi Troiţă, dar ai loc şi-n inima mea, ai loc şi-n viaţa mea, 
pentru că m-ai păzit, m-ai miluit şi m-ai scos din multe încercări. E multă lume la Iaşi astăzi de 

sărbătoarea cinstirii ei, dar Sfânta Paraschiva este şi aici la noi cu noi“, a menționat părintele paroh la 

omilia de la troița Cuvioasei Parascheva.
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„Bătrânii au nevoie de o mângâiere și de un cuvânt de încurajare, iar tinerii au 

nevoie de înțelepciunea, răbdarea și puterea de rugăciune a bătrânilor”

Luni, 16 octombrie 2023, la Parohia „Sf. Voievozi” din 

Săvinești, care aparține de Protopopiatul Roznov, a avut loc Cercul 

pastoral cu tema: „Bătrânii, în calitate de sfătuitori ai comunităţii. 
«Datina Bătrânilor»”, susținută de părintele paroh Petru Munteanu.

 La întâlnire au participat: părintele Constantin Lupu, 

părintele Sebastian Bența, părintele Iulian Grigoraș, părintele 

Vasile Iulian, părintele Iustin Dornescu, părintele Mihai Meraru și 

părintele Vasile Țoc.

 Evenimentul a debutat cu oficierea Sfintei Liturghii, în 

biserica păstorită de părintele Munteanu, răspunsurile la strană 

fiind date de corul bisericii, dar și de enoriașii prezenți în lăcașul de 

cult.

 „Grija pentru bătrâni, pentru copii și pentru săraci arată gradul 
de civilizație și profunzimea trăirii creștine a unui popor. Din acest 
punct de vedere, ne preocupă, în mod deosebit, starea de abandon 
social și dezinteresul față de bătrâni (părinți și bunici), pe care le 
constatăm, adesea, în societatea de astăzi. Comunitatea umană 
tradițională s-a preocupat dintotdeauna de persoanele vârstnice, considerându-le pe acestea nu o 
povară, ci un izvor de binecuvântare și înțelepciune, dar și de iubire milostivă, prin participarea lor la 
educația copiilor și a tinerilor”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

Deci, toate acestea ne dau o bucurie deplină ca să ne întâlnim și să trăim viața creștină, după 
cum ne cere Domnul. Dacă vorbim de Sfântul Longhin sutașul, ați auzit Evanghelia a șaptea care s-a 
citit, aceea a Sfintelor Patimi, în care se vorbește despre felul în care Mântuitorul, de acolo, de pe cruce, 
a strigat Eli, Eli, Lama Sabactani? Dumnezeule, Dumnezeule, pentru ce M-ai părăsit? Sunt cuvinte tari, 
sunt cuvinte pe care, iată, sutașul le aude și a văzut tot ceea ce s-a întâmplat atunci când s-a întunecat 
cerul și pământul, de la al treilea ceas, de la al șaselea la al nouălea ceas, atunci când, iată, a spus 
sutașul «cu adevărat Fiul lui Dumnezeu este acestea acesta». Pentru tot ceea ce a văzut și pentru tot 
ceea ce a trăit pentru momentul acesta, încât El a devenit de acum încolo mărturisitor al lui Hristos. Și 
mai ales pentru că era în oastea lui Ponțiu Pilat, a văzut și Învierea Domnului. Cu atât mai mult a 
mărturisit și împreună cu doi ucenici de-ai săi, devine mărturisitor al lui Hristos și părăsește oastea pe 

„Ca buni sfătuitori ai vieții noastre și ai comunității, ne face pe 
toți să fim aici și să începem cu Sfânta Liturghie, prăznuind astăzi pe 
Sfântul Longhin Sutașul și începând săptămâna sub binecuvântarea 
Sfinților Arhangheli și Îngeri, patronii acestei sfinte Biserici.

„Bătrânii au nevoie de o mângâiere și de un cuvânt de 
încurajare, iar tinerii au nevoie de înțelepciunea, răbdarea și puterea 
de rugăciune a bătrânilor”.

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023

178



care o slujea a împăratului pământesc și merge ca să fie în oastea Împăratului Ceresc și propovăduiește 
în mod deosebit în Capadocia, de unde era el, pe Hristos Cel înviat, încât mulți s-au convertit, mulți au 
devenit creștini. Dar evreii, aflând despre lucrul acesta și pentru că urau mult ceea ce reprezintă jertfa de 
mărturisire a lui Hristos, i-au pus gând rău și au sfătuit pe alții să-l trimită la Ponțiu să îl pedepsească 
pentru îndrăzneala aceasta. Ponțiu Pilat, desigur că a trimis împăratului o scrisoare prin care cerea ca 
acesta să fie pedepsit. Și până la urmă s-a întâmplat lucrul acesta. Dar felul în care s-au petrecut faptele 
atunci când a trimis soldați ca să-L omoare pe Sfântul Longhin, chiar el i-a primit, iar el i-a ospătat acolo. 
Și dimineața, când, după ce au trecut, aceasta a fost spre seară, când a trecut noaptea, spre dimineață, 
«mergem să-l căutăm». «Eu sunt cel pe care îl căutați voi». Și atunci s-au rușinat pentru că îi primise 
foarte bine si cu inimă bună și curată, cu multă dragoste, s-au rușinat și nu vroiau să-l mai omoare. Și 
pentru că trebuia să aducă capul să-l ducă la Ierusalim, acolo unde era Ponțiu Pilat. Așadar, el a cerut în 
mod deosebit ca să împlinească ceea ce au împlinit și la rugămintea lui aceștia, desigur că au făcut. Nu, 
iată, decapitare. Și au luat capul și l-au adus lui Ponțiu Pilat, ca în felul acesta să îi mulțumească pe evrei, 
împotrivitorii credinței și luptătorii, așa cum au fost și împotriva Domnului nostru Iisus Hristos. Amintim, 
iată pe Sfântul Longhin ca cel care a avut tăria de mărturisire, ca cel care a avut adevărul Învierii cu Sine, 
pe care l-a predat altora. Și noi la fel, trebuie să ne facem nouă rugători Bunului Dumnezeu, pentru că a 
fost un om al puternicelor rugi, al milosteniei și al facerii de bine și un împlinitor al poruncii lui 
Dumnezeu. Să ne facem și noi în felul acesta. Iar de la bătrâni desigur că va trebui să învățăm toate 
sfaturile cele de înțelepciune și acestea ne vor fi nouă ziditoare de suflet. Amin. Dumnezeu să vă dea 

binecuvântare și întărire sufleteasca în vecii vecilor”, a menționat în cuvântul de învățătură ținut de 

părintele Constantin Lupu, la Sfânta Liturghie.

La finalul slujbei, părintele Iustin Dornescu a miruit 

credincioșii din biserică, amintind totodată de Cuvioasa 

Paraschiva, al cărei hram tocmai l-am sărbătorit, și a 

menționat că a reușit să fie lângă racla sfintei.

 „Anul acesta a depășit cu totul așteptările organizatorilor 
și a fost o atmosferă parcă diferită de alți ani și cred că deja s-
au produs foarte multe minuni. Ce mi-a atras atenția? Una 

dintre pelerinele de acolo, mămică, avea un copil de 7 ani care spunea că era mut și după ce a venit și s-a 
închinat la Sfânta Parascheva, s-a dus la mama ei, vorbind.

 Cuvioasa Parascheva e vie și lucrează, și a lucrat 
minunat de când e în mijlocul nostru. Am întâlnit pe cineva 
din Iași, cât am locuit în Iași, am stat 10 ani acolo, care 
prinsese al doilea Război Mondial și în momentul când s-a 
întors frontul și când rușii i-au atacat înainte de a se întoarce 
frontul, când rușii bombardau Iașiul oamenii unde se 
duceau? Unde rămâne ultima nădejde? La biserică, la 
Dumnezeu. Și alergau spre Mitropolie și spuneau că toate, 
toate obuzele care erau îndreptate spre Iași au bătut spre 
Bucium, unde nu erau atunci multe construcții. Era un teren gol. Acum s-au construit mai multe și 
spuneau că de la depărtare se vedea deasupra Iașiului, vedeau și soldații, au văzut și oamenii cum o 
fecioară care semăna cu Sfânta Parascheva acoperea orașul. E minunat să avem asemenea ajutor din 
partea lui Dumnezeu și din partea sfinților Săi. Dumnezeu să ne binecuvinteze!”
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 Trezește, Doamne, nouă, tinerilor și adulților, sentimentul compasiunii, al iubirii sincere față de 
cei care au ajuns la vârsta împlinirilor.  Trimite-ne înțelepciunea pe care ai dat-o Părinților Bisericii, cei ce 
de-a lungul veacurilor au purtat de grijă mamelor care i-au născut, crescut și educat. Înzestrează-ne cu 
harisma recunoștinței, a iubirii și a bunăvoinței față de orice bătrân, iar în chipul lor fă-ne să vedem 
icoana părinților noștri, care   ne-au adus în această lume.

 În prezentarea sa, părintele Munteanu a amintit de Rugăciunea pentru persoanele 

vârstnice:

 Cercul pastoral și discuțiile avute asupra temei au avut loc la Centrul de zi pentru 

persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv”, care răspunde anumitor nevoi ale persoanelor 

trecute de vârsta de 65 de ani.

 Persoanele vârstnice ar trebui să se bucure de cinstea şi aprecierea noastră datorită 

virtuţilor pe care le-au dobândit în viaţă. Experienţa aduce înţelepciune. Datorită virtuților 

dobândite de persoanele în vârstă, în special a înțelepciunii, ei sunt demni de toată cinstea, 

respectul și aprecierea noastră.

 „Doamne, venim cu smerenie către Tine și Te rugăm să nu părăsești pe nimeni în vremea 
bătrâneților, ci peste toți revarsă mila Ta cea nemăsurată, ca niciunul să nu fie lăsat în negura uitării. 
Sporește-le răbdarea în suferințele lor, acoperă-i cu mantia iubirii Tale milostive, iar anii care îi vei 
adăuga fiecăruia să fie anii mântuirii, adică ai pocăinței, păcii și împăcării cu sine, cu aproapele și mai 
ales cu tine, Dumnezeule, Cel care i-ai ocrotit în toată viața lor de până acum…

  Adu-ți aminte, Doamne, de toți bătrânii neamului românesc,   dându-le sănătate și răbdare, ca 
întru pocăință, credință și nădejde, cu bărbăție și curaj să primească marea înserare a acestei vieți 

trecătoare, ca pe o zi de Paște către autentica viață” (Înaltpreasfințitul Părinte Ioachim, 

Arhiepiscopul Romanului și Bacăului).

 La finalul întâlnirii au urmat dezbateri pe tema „Bătrânii, în calitate de sfătuitori Bătrânii, în 

calitate de sfătuitori ai comunităţii. «Datina Bătrânilor»”, fiecare participant venind cu întrebări, dar 

și cu propuneri de urmat în fiecare parohie.

 Concluzionând, putem spune că persoanele vârstnice ar trebui să se bucure de cinstea şi 

aprecierea noastră datorită virtuţilor pe care le-au dobândit în viaţă. Experienţa aduce 

înţelepciune. Datorită virtuților dobândite de persoanele în vârstă, în special a înțelepciunii, ei 

sunt demni de toată cinstea, respectul și aprecierea noastră.

Brîndușa Dediu

Sărbătoarea Sfântului Dumitru – popas duhovnicesc

 „Ceea ce vedem în viața Sfântului Dimitrie cel Nou este exact 
modul de lucrare al Împărăției lui Dumnezeu în lumea aceasta. 
Împărăția lui Dumnezeu nu este izbitoare, nu frapează, nu face 
zgomot, ea vine tainic în sufletul omului”.

 Biserica Ortodoxă sărbătorește la data de 26 octombrie, 

după străvechea rânduială, prăznuirea Sfântului şi Marelui 

Mucenic Dimitrie, Izvorâtorul de mir.
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 Inima fiecărui credincios se umple de bucurie 

duhovnicească, ori de câte ori participă la prăznuirea 

sfinţilor, deoarece prin rugăciunile lor, sfinţii sunt 

ajutătorii, mijlocitorii noştri către Dumnezeu. Datorită 

vieţuirii lor curate, sfinte şi bine plăcute lui Dumnezeu, 

sfinţii se bucură de o cinstire deosebită din partea 

credincioşilor.

 Sfântul Dimitrie se bucură de mare cinstire din partea credincioşilor români de 

pretutindeni, iar pentru comunitatea săvineșteană din parohia părintelui Petru Munteanu, 

începând cu anul 2018, ziua de 26 octombrie are o dublă însemnătate. Familia Dumitrache 

Liviu-Dumitru și Mihaela a ridicat o troiță închinată Sfântului și Marelui Mucenic Dimitrie.

 În această atmosferă de rugăciune şi de mireasmă duhovnicească se cuvine să 

cunoaştem mai de aproape vieţuirea, faptele şi pătimirea sa pentru Hristos, pentru ca 

momentele sărbătoreşti de astăzi să fie pentru toţi un prilej de zidire sufletească şi de întărire în 

credinţă şi dragoste către Dumnezeu. Pe scurt, viața Sfântului Dimitrie a fost redată de părintele 

Mihai Meraru în omilia de după slujba de hram:

 Sfântul Dimitrie, cunoscut și ca Sfântul Dimitrie al Tesalonicului, este unul dintre sfinții 

cei mai iubiți și venerați în Biserica Ortodoxă. El a trăit în secolul al III-lea, în Tesalonic, un oraș 

din Grecia, și a fost martirizat pentru credința sa creștină. Sfântul Dimitrie este recunoscut 

pentru mulțimea de minuni care i-au fost atribuite și pentru apărarea credinței creștine în fața 

persecuțiilor.

 Sfântul Dimitrie este cunoscut în mod special ca 

apărător al orașului Tesalonic și ca ocrotitor al soldaților. El este 

considerat un sfânt martir, deoarece și-a dat viața pentru 

credința creștină și pentru a apăra credința împotriva 

persecuțiilor împotriva creștinilor. Prin urmare, Sfântul Dimitrie 

a devenit un model de curaj și credință pentru creștinii 

ortodocși din întreaga lume.

 La parohia „Sf. Voievozi” din Săvinești, Sfânta Liturghie a 

fost oficiată de părintele paroh Petru Munteanu, iar 

răspunsurile liturgice au fost date de membrii corului parohiei săvineștene.

Sfânta Liturghie închinată Sfântului Dimitrie este o formă 

specială de celebrare a Euharistiei în onoarea acestui 

sfânt. Această liturghie se oficiază în mod special în 

Tesalonic, orașul natal al Sfântului Dimitrie, și în bisericile și mănăstirile care îl au ca ocrotitor.

 Astfel, la data de 26 octombrie al fiecărui an, troița își sărbătorește hramul, iar anul acesta 

slujba a fost oficiată de părintele Munteanu, avându-l alături pe părintele Mihai Meraru, fiind 

înconjurați de credincioși.

 „Dăm slavă și mulțumim lui Dumnezeu și Sfântului Mare Mucenic Dimitrie, izvor de mir, a cărui 
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 Sfântul Dimitrie, Izvorâtorul de mir a trăit în secolul al treilea al erei creștine, o perioadă grea 
pentru Biserica lui Hristos, o perioadă de prigoană, în vremea împăraților Dioclețian și Maximilian, 
acești doi împărați, fiind persecutori ai creștinismului. Spune că Sfântul Dimitrie a fost botezat de către 
părinții săi, fiind buni creștini, a primit o educație creștinească din copilărie, tatăl său fiind voievodul 
cetății Tesalonicului. Spune că tatăl a murit de tânăr, iar Sfântul Dimitrie, și el îmbrățișând cariera 
militară, a fost așezat de către poporul din Tesalonic, voievod al acestei cetăți. Fiind guvernator cu 
putere imperială, el a sprijinit pe creștini, i-a ocrotit și aceste lucruri au ajuns la urechile împăratului 
Maximilian. Spune că acesta s-a reîntors dintr-o bătălie cu sciții, fiind o victorie mare a Imperiului 
Roman. A intrat triumfător în această cetate a Tesalonicului din nordul Greciei, fiind întâmpinat de către 
voievodul cetății, de Sfântul Dimitrie. Dar auzind că sfântul este creștin în ascuns și sprijină pe creștini, a 
fost chemat înaintea împăratului să se lepede de Hristos. Acest lucru nu s-a întâmplat, Sfântul Dimitrie 
jurând credință lui Hristos și Bisericii Sale. La început, împăratul l-a amenințat cu fel de fel de chinuri. 
Apoi a început să îl momească cu mari onoruri, cu favoruri omenești. Dar Sfântul Dimitrie nu a renunțat 
la Hristos. De aceea a fost aruncat în temniță și supus la nenumărate cazne, chinuri pe care sfântul le-a 
îndurat. Se spune că împăratul a dorit să își serbeze victoria împotriva sciților cu luptele din arenele 
gladiatorilor. Și spune că era în vremea aceea un mare gladiator de neam vandal, pe nume Lie, care era 
favoritul împăratului. Acesta, mergând în arena gladiatorilor, ucidea foarte ușor pe creștini, care erau 
oameni slăbiți, oameni neputincioși și bolnavi, luați din temnițe. Și era un tânăr creștin pe nume Nestor. 
Acesta spune că s-a dus în taină la Sfântul Dimitrie, în temniță, pentru a-i cere binecuvântarea Sfântului 
Dimitrie, să meargă el în arenă să lupte cu vandalul Lie. Și Sfântul Dimitrie l-a binecuvântat pe Nestor cu 
semnul Sfintei Cruci pe frunte și i-a spus aceste cuvinte: «Mergi și pe Lie îl vei birui și pe Hristos Îl vei 
mărturisi». Cu această binecuvântare, tânărul Nestor, a doua zi a intrat în arenă și l-a ucis pe acest 
vandal, care, aruncându-l în sulițe, a adus multă supărare împăratului Maximilian. Dar aflând de la 
supușii săi că Sfântul Dimitrie l-a binecuvântat pe acel tânăr Nestor să fie biruitor, spune că l-a 
condamnat la moarte pe tânărul Nestor, prin decapitare. Apoi a trimis oșteni la temnița Sfântului 
Dimitrie, să fie și Dimitrie pedepsit pentru această cutezanță. Și spune că, ajungând soldații la temnița 
Sfântului Dimitrie, unul dintre ei a aruncat sulița în partea, în coastă, în partea dreaptă a Sfântului 
Dimitrie, iar Sfântul Dimitrie a ridicat brațul drept înaintea lui. Astfel s-a sfârșit din viață acest mare 
mucenic al lui Hristos. Se spune că hainele sale de guvernator au fost îmbibate în sânge și au fost luate 
de către un ucenic al Sfântului Dimitrie, pe nume Lupul, care, luându-i haina plină de sânge de mucenic 
și inelul de aur de guvernator, le-a pus într o raclă. Și cu acestea se făceau nenumărate minuni. Creștinii 
au luat trupul sfântului și l-au înmormântat creștinește. Și minunile s-au umplut în tot Tesalonicul la 
moaștele Sfântului Dimitrie. 

pomenire o săvârșim noi astăzi, că ne-am reîntâlnit cu bucurie duhovnicească la resfințirea acestei 
troițe care, cu dragoste și cu multă jertfă, s-a ridicat de robii lui Dumnezeu pomeniți la sfânta slujbă, de 
familia Dumitrache Liviu, cu toți cei care au contribuit la ridicarea acestei biserici în miniatură, putem 
spune. Sărbătoarea de astăzi este pentru noi, creștinii ortodocși români, o bucurie a sufletului nostru. 
Pentru că poporul român are mare evlavie la Sfinții lui Dumnezeu și în mod deosebit la acești sfinți 
militari, cum este Sfântul Dimitrie, pe care îl pomenim astăzi și Sfântul Mucenic Gheorghe, Purtătorul de 
biruință. 

 Noi, creștinii ortodocși, cum spuneam, avem mare evlavie la Sfântul Dimitrie. Foarte multe 
biserici, mănăstiri și troițe s-au ridicat cu hramul în cinstea acestui mare mucenic al lui Hristos. 
Dumnezeu a rânduit ca în acest an, prin grija Patriarhului Daniel, să fie adusă racla Sfântului Mucenic 
Dimitrie Izvorâtorul de mir din Tesalonic, la Catedrala Patriarhală din București. Și în aceste zile, când 
sărbătorim și pe Sfântul Dimitrie cel Nou sau Dimitrie Basarabov, ziua de mâine îl cinstim, credincioșii 
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ortodocși care se închină la Sfântul Dimitrie Basarabov să aibă această bucurie duhovnicească, să se 
închine și la moaștele Sfântului Dimitrie, izvor de mir. Noi rugăm pe acești doi mari sfinți ai lui 
Dumnezeu, prietenii lui Dumnezeu, casnicii lui Dumnezeu, Sfântul Dimitrie cel Nou și Dimitrie, Izvorâtor 
de mir, să fie mijlocitori pentru noi, creștinii ortodocși români, să păzească țara aceasta, să ne ferească 
de cutremur, de potop, de foc, de sabie, de venirea altor neamuri peste noi și de războiul cel dintre noi, 
așa cum ne rugăm la fiecare slujbă de sfințire. Cu ale lor rugăciuni, Doamne Iisuse Hristoase, Fiul lui 
Dumnezeu, miluiește și ne mântuiește pe noi. Amin.”

 „Preacucernici Părinți, frați creștini, să-I mulțumim Bunului Dumnezeu pentru această 
frumoasă zi de mare sărbătoare, zi de toamnă, 26 octombrie. Pot să vă spun că parohia noastră este o 
parohie bogată sufletește. Prin binecuvântarea părintelui, avem peste treizeci de troițe în comuna 
noastră. Una dintre aceste troițe a fost ridicată de familia noastră, alături de ctitori, în cinstea tatălui 
meu, Dumitru, care nu mai e printre noi, precum și, drept mulțumire, la cât ne-a ajutat Bunul Dumnezeu 
și Maica Domnului. 

 În vara anului 2018 a avut loc sfințirea locului, iar pe 26 octombrie, într-o zi de duminică, a avut 
loc sfințirea troiței. Și tot pe 26 octombrie, acum 23 de ani, am pășit în Sfânta Biserică alături de 
Mihaela, unde ne-am legat întru Hristos, am luat Taina Cununiei. Bunul Dumnezeu și Măicuța Domnului 
ne-a binecuvântat cu doi copii minunați, Ana Ștefania, care este în anul III la facultate, și Maria Iustina, 
un copil de 5 ani jumătate care se bucură de copilărie. Mulțumesc soției mele pentru tot ceea ce a făcut 
pentru familia noastră, pentru tot ce a făcut pentru mama ei, care, chiar la o vârstă de 69 de ani este ca 
un copil. Numai Bunul Dumnezeu și Maica Domnului o întăresc. Așa cum am spus, această troiță este și 
în amintirea tatălui meu, care mulți dintre dumneavoastră l-au cunoscut, o persoană cu un suflet 
deosebit. Vă mulțumesc, în primul rând îi mulțumesc părintelui nostru, pentru sfaturile frumoase pe 
care totdeauna le găsește pentru noi pentru mine, pentru toți, pentru toate lucrurile frumoase pe care 
le-a făcut în parohie, în comunitate și nu numai, îi doresc din tot sufletul multă sănătate și putere să 
ducă la sfârșit toate realizările și proiectele, mulțumim părintelui Mihai, care tot timpul este alături de 
noi, vă mulțumim dumneavoastră, că sunteți alături totdeauna de noi și cum spune părintele nostru, 
Petru Munteanu, la sfârșitul Sfintei Liturghii, «dacă ne-am rugat împreună, să mergem să servim o 
gustare împreună», eu spun că dacă ați fost aici la această frumoasă slujbă, vă invit să servim o gustare 
împreună. Vă mulțumesc din suflet, sărutăm dreapta, părinte, și multă sănătate vă doresc!”

 Frumusețea zilelor de sărbătoare, în comunitatea săvineșteană, este sporită de 

popasurile duhovnicești oferite de hramurile troțelor ridicate de credincioși.

Brîndușa Dediu

 Sfântul Dimitrie este adesea numit „Izvorâtorul de mir” în iconografia ortodoxă, 

deoarece se spune că mormântul său a dat naștere unui ulei sfințit cu puteri vindecătoare. Acest 

ulei este folosit în multe rugăciuni de vindecare și în Sfânta Liturghie închinată Sfântului 

Dimitrie.

 La finalul slujbei, domnul Liviu Dumitrache a mărturisit celor prezenți însemnătatea zilei 

de 26 octombrie pentru el și familia dumnealui.
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„Fiecare biserică primește un înger păzitor” – Slujba Vecerniei la Parohia „Sf. Voievozi” 

din Săvinești

Cuvântul de învățătură a fost rostit de părintele Iustin Dornescu care a reliefat faptul că 

„fiecare biserică primește un înger păzitor”, precum și fiecare dintre noi, la Taina Botezului are 

un ocrotitor.

 „Dăm slavă lui Dumnezeu pentru pentru slujba frumoasă. Și vreau să vă felicit că ați ales în 

această seară să împodobiți biserica cu prezența dumneavoastră. O biserică nu e frumoasă dacă e 

împodobită cu lucruri de mare preț. E frumoasă dacă e împodobită cu oameni, cu sufletele oamenilor 

pentru care Dumnezeu ar da orice la schimb. Noi suntem foarte prețioși pentru Dumnezeu. Biserica-i 

prăznuiește pe Sfinții Arhangheli Mihail și Gavriil și dimpreună cu ei îi sărbătorește pe toți îngerii, după 

toate categoriile și după toate diferențele lor. Sfinții spun că îngerii sunt atât de diferiți între ei precum 

sunt și oamenii. E minunat lucrul acesta de priceput cu mintea noastră. Și se spune că fiecare om 

primește câte un înger păzitor, care este personal. Adică un înger păzitor nu primește mai mulți oameni 

în grijă, ci doar unul singur. Din lucrul acesta înțelegem că între mine, ca și copil al lui Dumnezeu și 

îngerul meu păzitor, se creează o relație specială, deosebită. Și tot sfinții spun așa, că îngerii de multe ori 

intervin în viața noastră și ne binecuvintează cu harul lor. Și aș vrea să vă dau următorul exemplu: ați 

simțit uneori în viața dumneavoastră? Eu am simțit, cu siguranță am simțit cu toții, o stare de pace, o 

stare de bucurie fără explicație. Nu știam de unde vine, e prezența îngerului păzitor. Și există și reversul 

la această stare. De multe ori ne simțim epuizați, triști, lipsiți de de putere, lipsiți de, de, de pace, fără să 

facem nimic special acum. A cui intervenție, a cui interferență credeți că este în viața noastră? A 

diavolului? Și o să întrebați cum de alternează cele două stări? Păi, de multe ori noi, prin alegerile 

Cu prilejul hramului bisericii, marți, 7 noiembrie 

2023, la Parohia „Sf.Voievozi” din Săvinești a fost 

săvârșită slujba Vecerniei unită cu Litia de către un sobor 

de preoți.

 Credincioșii săvineșteni și nu numai au participat 

marți seară la slujba Vecerniei unită cu Litia, oficiată în 

cinstea Sfinților Arhangheli Mihail și Gavriil de către 

părintele paroh Petru Munteanu, părintele Cristinel 

Munteanu, părintele Mihai Meraru, părintele Ioan Apreotesei, părintele Ion Butescu și părintele 

Iustin Dornescu.
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Miercuri dimineață, pe 8 noiembrie, de Sf. Arhangheli Mihail și Gavril, credincioșii parohiei săvineștene 

sunt așteptați să participe la Sfânta Liturghie oficiată de părintele paroh Petru Munteanu cu prilejul 

sărbătoririi hramului.

noastre, alegem să fim cu îngerul păzitor sau alegem să-l îndepărtăm. Sfinții spun că păcatele 

acționează asupra îngerului păzitor cum e fumul pentru albine, îl îndepărtează pe îngerul păzitor. Și cel 

mai greu păcat care îi supără pe îngeri este păcatul în care noi facem rău celor din jurul nostru. Pentru că 

dacă eu fac păcat sau supăr pe cineva de lângă mine, pe cine mai supăr? Și pe îngerul lui păzitor. Dacă eu 

discreditez pe cineva, dacă eu fur pe cineva, dacă eu mint pe cineva, dacă eu înșel pe cel de lângă mine, 

îngerul lui păzitor, oare va fi bucuros? Nu va fi bucuros. Și Mântuitorul spune: Să luăm seama la acești 

prea mici frați ai noștri, pentru că îngerii lor pururea privesc fața lui Dumnezeu din ceruri. Se spune că 

cimitirele sunt pline de îngeri, pentru că îngerul rămâne la căpătâiul celui adormit până când corpul 

nostru va învia, la învierea drepților. E minunat lucrul acesta, dacă am privi lucrurile așa, am păși cu 

atenție pe lângă fiecare mormânt și cred că fiecare mormânt ar fi și îngrijit corespunzător. Avem îngeri 

păzitori cu toții. Cei care sunt botezați au înger păzitor. Oamenii în momentul în care se căsătoresc, 

primesc un înger păzitor. Fiecare biserică primește un înger păzitor. Fiecare comunitate are un înger 

păzitor. Fiecare țară, fiecare continent, fiecare planetă are câte un înger păzitor care face ca lucrurile să 

meargă după o rațiune bine stabilită în univers. Nu e un hazard după care se mișcă toate planetele în 

Univers, ci toate au fost făcute spre folosul omului. Se spune așa, că de multe ori, îngerii capătă folos și 

încep să simtă dragostea lui Dumnezeu pentru om prin intermediul omului. Un om care se sfințește, un 

om care devine bun, un om care se străduiește să fie în fiecare zi bun, aduce multă tihnă și mult folos și 

multă bucurie îngerului său păzitor. Din păcate, noi de multe ori ne purtăm ca și cum am fi singuri. Ne 

speriem ca și cum am fi singuri. Credem că totul este doar în mâinile noastre și facem abstracție de 

această dimensiune care este reală. Dacă am fi atenți să nu ne supărăm îngerul păzitor, dacă ne-am 

ruga îngerului păzitor, dacă i-am arăta un pic de atenție, el ar face minuni în viața noastră. Știți că se 

spune că e păcat să te rogi întins sau stând așezat. Știți de ce? Îngerul păzitor stă non-stop lângă noi, în 

picioare și când noi dormim, el stă drept, stă drept și ne veghează. De ce? Pentru că Dumnezeu l-a rugat 

lucrul acesta și el o face de drag și pentru Dumnezeu și pentru noi. Și e bine atunci când ne rugăm, să ne 

aducem aminte chiar de îngerul nostru păzitor care ne veghează, ne protejează și ne supraveghează 

clipă de clipă. Dumnezeu să ne binecuvinteze și Sfinții Îngeri să ne ocrotească!”

La final, în semn de apreciere și recunoștință, credincioșii au fost invitați la tradiționala agapă 

frățească, unde glasurile duioase ale membrilor corului săvineștean au răsunat spre încântarea tuturor.

Brîndușa Dediu
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Parohia „Sfinții Voievozi” din Săvineşti și-a sărbătorit ocrotitorii

 „Dăm slavă și mulțumim lui 

Dumnezeu că ne-am reîntâlnit cu 

bucurie duhovnicească în această zi 

de mare sărbătoare, ziua de 8 

noiembrie, când Biserica Ortodoxă 

cinstește pe Sfinții Voievozi Mihail și 

Gavriil și toate cetele netrupești 

Omilia, ce a urmat citirii 

pericopelor evanghelice din 

această zi de sărbătoare, a fost 

rostită de părintele Mihai Meraru.

  Astfel, la data de 8 noiembrie 2023, 

Biserica „Sfinții Voievozi” – Săvinești a 

prăznuit hramul Sfinții Arhangheli Mihail și 

Gavriil, sărbătoare la care au fost invitați să participe la Sfânta Liturghie credincioșii din cadrul 

parohiei și nu numai. Slujba a fost oficiată de pr. Mihai Meraru și  părintele paroh Petru 

Munteanu, în calitate de gazdă.

  Biserica lui Hristos dreptmăritoare 

prăznuiește, o dată pe an, la data de 8 

noiembrie, pe Sfinții Arhangheli Mihail și 

Gavriil împreună cu soborul tuturor îngerilor. 

Hramul este cea mai mare sărbătoare a 

bisericii şi se serbează cu mare fast şi 

solemnitate.

„Începătoriile, Arhanghelii şi Îngerii sunt ființele spirituale cele mai apropiate de oameni. Între 

Sfinții Arhangheli, Sfinții Părinți au distins șapte nume diferite: Mihail, Gavriil, Rafail, Uriil, Salatiil, Gudiil 

și Varahiil. Toți au nume purtătoare de Dumnezeu. Ei vestesc prezența și lucrarea Harului lui Dumnezeu 

pentru mântuirea oamenilor. Cei mai cunoscuți sunt Mihail și Gavriil. Mihail este numit în acatistul 

sfinților arhangheli slujitor al legii, iar Gavriil este caracterizat ca înger al darului” (Preafericitul 

PărintelDaniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române).
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puteri.

Totodată, bucuria noastră este îndoită în 

această zi de sărbătoare, întrucât această Sfântă 

Biserică își serbează ziua hramului, ziua nașterii 

spirituale a acestei biserici, când episcopul locului, 

când a sfințit acest loc de târnosire a bisericii, a așezat 

cu acordul enoriașilor și al părintelui paroh, ca hramul 

acestei biserici să fie închinat Sfinților Voievozi Mihail 

și Gavriil. Biserica noastră Ortodoxă, în cultul ei, 

cinstește pe sfinții îngeri. De aceea a rânduit ca 

această zi de 8 noiembrie să fie închinată Sfinților 

Voievozi și la toate cetele netrupești puteri, întrucât ziua de 8 este simbolul veșniciei. Biserica mai 

cinstește și ziua Bunei Vestiri, pe 25 martie, pe Arhanghelul Gabriel, cel care a adus vestea cea bună a 

Nașterii Fiului lui Dumnezeu, Sfintei Fecioare Maria. Mai avem și ziua de luni a săptămânii, când Biserica 

a rânduit să ne închinăm Sfinților Îngeri. În acea zi de luni, noi facem acatistul Îngerului păzitor sau al 

Sfinților Arhangheli, aducându-ne aminte de petrecerea noastră cu Sfinții Îngeri.”

„Este bine să ne celebrăm păzitorii și de aceea am putea să spunem că astăzi, fiecare dintre noi, 

fiind la Sfânta Biserică, ne gândim și la îngerul nostru păzitor. Unii cam abuzează de îngerul păzitor și 

câteodată îl cam stresează. Vedem copii pe care numai îngerii păzitori, cât îi mai adună și cât îi mai țin să 

nu se împrăștie. Și de aceea e bine să fim în stare de recunoștință la acestă aleasă sărbătoare.

Iată, deci, sunt multe situații când parcă fără să realizăm atunci dar când ne aducem aminte mai 

 A venit la noi o credincioasă care ne-a povestit despre îngerul ei păzitor; a zis că era la bunica 

dânsei și s-a gândit ea să pășească pe bârna de la hambar. Sub bârnă erau două vaci care rumegau 

liniștite din iesle fânul. Își propusese să facă ea cum a văzut la Nadia Comăneci când era la Olimpiadă, pe 

bârnă, la fel și-a propus si ea ca să treacă dintr-o parte în alta a hambarului, sus la înălțime. Însă când a 

ajuns la mijlocul bârnei, s-a dezechilibrat și mi-a zis: «Părinte, primul meu gând, îmi aduc aminte, a fost 

către îngerul păzitor și către Maica Domnului și în acel moment un cui de la bârnă mi-a agățat rochița, 

fusta. Și a ținut, s-a rupt fusta până jos și am picat așa, fără să mă lovesc, pe o adunătură de fân. Când am 

intrat în casă plângând speriată, cu fusta ruptă, și când m-a întrebat bunica ce s-a întâmplat, de ce 

anume sunt așa, i-am spus doar că mi-am agățat fusta».

 La finalul Sfintei Liturghii, părintele paroh Petru Munteanu a adresat un cuvânt de 

învățătură celor prezenți în biserică, prin care a subliniat că sărbătoarea Sfinților Arhangheli 

Mihail și Gavril este singura zi festivă din calendar care serbează lumea îngerilor:
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 Sunt mulți dintre cei care sunt sub ocrotirea acestei sărbători și trimit prin numele lor la Sfinții 

Îngeri.

 Deci, să ne rugăm ca Milostivul Dumnezeu să ne țină în planul Lui și în lucrarea Lui, așa cum 

spunem și la Tatăl nostru «Doamne, facă-se voia Ta»!

Așa cum a spus părintele, nu doar oamenii au îngeri păzitori, ci toată creația. Acești îngeri 

lucrează neîncetat în fiecare clipă. Biserica noastră mărturisește că  zilele creației nu s-au încheiat, ci 

astăzi este tot o zi a creației lui Dumnezeu. Astăzi fir de iarbă iese, crește sau se pregătește de odihnă. Un 

copac la fel. Apele susură, norii pe cer ne adună și ne umbresc și ne limpezesc aerul prin ploaie 

binecuvântată. Toate sunt într-o lucrare de protecție și de pază pe care Biserica o vede prin lucrarea 

îngerilor care sunt în ascultare, în pronia lui Dumnezeu.

Este o cădere din vederea duhovnicească, cădere care, iată, caută să transforme, să 

murdărească creația întreagă și creaturile în tot ce este sumbru, trist și nefericit. Cancerul duhovnicesc 

aduce un cancer în întreg cosmosul creat din mila și binecuvântarea Creatorului.

apoi, simțim cum o mână nevăzută ne poartă de grijă.

Să-i mulțumim lui Dumnezeu pentru toate, pentru tot ce avem și pentru tot ce suntem și pentru 

îngerii întrupați care sunt printre noi, și pentru îngerii care ne ocrotesc prin Providența Dumnezeiască.

Putem spune pe drept cuvânt că avem și noi îngeri păzitori și chiar așa-i numim uneori, pe cei 

dragi nouă, pentru că îi vedem cum ne păzesc și ne ajută și pe noi și în proiectele pe care le desfășurăm. 

Deci, Dumnezeu să binecuvinteze pe toți cei care, iată, lucrează în planul lui Dumnezeu și pe toți cei ce 

poartă aceste frumoase nume: Mihael, Gabriel, Rafael, Angelo, Angela, Angelina, Ariel, Dina, Adrianel, 

Leila, Nataniel, Pascar, Serafim, Evangelina și multe alte nume frumoase care fac trimitere la lucrarea 

proniatoare a oștilor îngerești.

 Dacă simțim aceasta și sigur realizăm, atunci mai apoi, desigur, e bine să fim recunoscători 

acestor cete îngerești care au un plan cu noi. Și cum a spus și părintele, noi ne întâlnim, vorbim uneori cu 

îngeri și socotim că sunt oameni ca și noi. Dar cuvântul lor sau îndemnul lor, protecția lor este o lucrare în 

planul lui Dumnezeu și de aceea, în starea aceasta de aleasă recunoștință a sărbătorii, e bine să 

mulțumim lui Dumnezeu și cetelor îngerești care ne ocrotesc, urmând planul sau providența lui 

Dumnezeu.

Iată că astăzi, de față prezenți, mulți dintre oamenii frumoși si dragi nouă, poartă numele Sfinților 

Arhangheli Mihail și Gavril.

 Iar dezordinea este creată de mintea omenească lepădată, căzută din respectul față de întreaga 

Creație si față de Dumnezeu.
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„Dăm slavă și mulțumim lui Dumnezeu că în această zi binecuvântată, de 8 noiembrie, zi în care 

Alături de  Allegria Music Junior, am participat la Sfânta Liturghie și am adus slavă lui Dumnezeu, 

Maicii Domnului, Sfinților Mihail și Gavriil și tuturor Puterilor Cerești prin cântări bisericești.

Mulți ani trăiască!”.

 La sfârșitul ceremoniei religioase, părintele Meraru au adresat un cuvânt de învățătură, 

cu referire la viața Sf. Arhangheli Mihai și Gavril, precum și însemnătatea troițelor în viața 

creștinului:

 Împreună cu Bianca Amarinei, Jessica Chifu, Flavio Gabriel Amariei și Riccardo Gabrielle Pisaltu, 

am bucurat sufletele enoriașilor și am înălțat gânduri alese, interpretând pricesnele „Pentru Tine, 

Doamne” , „Maica cerului” și „Minunat loc în cer”.

Celor ce poartă aceste frumoase nume de îngeri, dă-le, Doamne, sănătate întru toate bună 

sporire și îi păzește pe dânșii întru mulți și fericiți, binecuvântați ani!

La Sfânta Liturghie au participat și soții Gabi și Alina Apetrii, coordonatorii grupului vocal 

Viva Allegria, iar doamna Alina Apetrii, ca de fiecare dată când vine la biserica păstorită de 

părintele Petru Munteanu, a încântat auzul auditoriului, interpretând câteva melodii cu 

tematică religioasă, alături de câteva tinere talente din cadrul corului Viva Allegria.

 „Mulțumim Bunului Dumnezeu, care ne-a îndreptat astăzi pașii către sfânta biserică, al cărei 

hram, al Sfinților Voievozi Mihail și Gavriil, am sărbătorit cu multă evlavie si bucurie!

Mulțumim din suflet părintelui paroh Petru Munteanu pentru primirea călduroasă! Dorim să 

transmitem La mulți ani! și cele mai sincere și frumoase gânduri de sănătate, bucurii duhovnicești, pace 

sufletească și îmbrățișarea îngerilor, tuturor sărbătoriților!”, a menționat Alina Apetrii.

 În fiecare an, în această zi de sărbătoare, toți credincioșii participanți la Sfânta Liturghie 

sunt invitați la agapa frățească organizată de ziua Îngerilor Ocrotitori, fiind pregătite 450 de 

porții de mâncare pentru toți pelerinii veniți în sfânt lăcașul de cult.

În cadrul sărbătorii hramului Parohiei „Sf. Voievozi” din Săvinești, o atenție deosebită a 

fost acordată și hramului troiței, ridicată de familiile Teodorescu Mihai și Apetrei Marian.

 Troița, simbol al credinței și al binecuvântării, a adus un plus de însemnătate 

evenimentului zilei. Troița, înălțată cu grijă și devotament, a fost împodobită cu flori și lumânări, 

creând o atmosferă plină de recunoștință.

Credincioșii au avut ocazia să se roage și să aducă rugăciuni de mulțumire, exprimând 

astfel recunoștința față de binecuvântările primite și aducând în același timp omagiu Sfinților 

Voievozi.
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pomenim pe Sfinții Voievozi Mihail și Gavriil și pe toate cetele netrupești puteri, ne-am învrednicit să 

participăm la Sfânta Liturghie. Acum ne-am rugat împreună la resfințirea acestei troițe, care, cu 

dragoste și cu multă jertfă, s-a ridicat în cinstea acestor mari voievozi, de către familie, și care în această 

zi se bucură de pomenirea acestor Sfinții Arhangheli. Așa cum aminteam și în predica sărbătorii de 

astăzi, sfinții îngeri sunt păzitori, ocrotitorii vieții noastre. Fiecare avem un înger păzitor, fiecare oraș, 

fiecare țară din lumea aceasta are un înger păzitor de la Dumnezeu dăruit. Noi trebuie doar să îi 

chemăm pe acești îngeri în ajutorul nostru, să fim buni unii cu ceilalți, ca sfinții îngeri să slujească 

împreună cu noi pentru mântuirea noastră. Poate unii dintre noi am simțit prezența acestor sfinți îngeri 

în viața noastră, atunci când am fost poate în boală, în suferință, în cumpănă grea. Am simțit ajutorul 

Dumnezeu și cineva ne-a ocrotit pe noi și ne-a scos din încurcăturile în care am intrat. Iată, sfinții îngeri 

sunt cei care ne ocrotesc și ne păzesc pe noi în chip nevăzut. Poate unii dintre noi, mai slabi în credință, 

vor spune «Așa a fost de la Dumnezeu să fie rânduit, să ies cu bine la liman». Dar nu tot ceea ce nu se 

vede înseamnă că nu există. Chiar dacă pe sfinții îngeri nu-i vedem cu ochii trupești, îi putem simți cu 

ochii sufletești, pentru că fiecare om are mădulare și trupești și sufletești. De aceea, cu sufletul nostru 

simțim prezența acestor duhuri slujitoare, așa cum simțim și prezența duhurilor celor necurate. Atunci 

când ne ispitește vrăjmașul, atunci când ne pune un gând rău să facem. Atunci simțim prezența 

vrăjmașului în viața noastră.”

Obiceiul este ca, de Sfinţii Mihail şi Gavriil, să se aprindă lumânări atât pentru cei în viaţă, 

cât şi pentru cei trecuţi la cele sfinte fără lumânare sau dispăruţi în împrejurări tragice. De 

asemenea, în ziua Sfinţilor Arhangheli Mihail şi Gavril – despre care se crede că iau sufletele 

oamenilor când mor – se făcea marea pomenire pentru toţi morţii din familie. Conform 

credinţei populare, în această zi de sărbătoare a Sfinţilor Arhangheli Mihail şi Gavril nu se 

lucrează, întrucât cine nesocoteşte această regulă se va chinui înainte de moarte. Ziua de 8 

 Troițele care se regăsesc în parohia păstorită de părintele Petru Munteanu sunt un 

manifest al cinstirii deosebite pe care a acordat-o mereu creștinul săvineștean principalului 

semn creştin. La intersecţii, precum şi la ieşirile şi intrările din sat, se întâlnesc troițe pentru ca 

omul care iese din spaţiul familiar, și nu numai, să se închine şi să rostească o rugăciune pentru 

sprijin. Iar la întoarcere să spună o rugăciune de mulţumire pentru ajutorul dat.

Sfinţii Arhangheli sunt în număr de şapte: Mihail, Gavriil, Rafail, Salatiil, Uriil, Gudiil şi 

Varahil, însă cei mai importanţi dintre ei, cei mai cunoscuţi şi mai populari sunt Sfinţii 

Arhangheli Mihail şi Gavriil. Aceşti şapte Arhangheli sunt pomeniţi în cartea Apocalipsei ca fiind 

cele şapte duhuri care stau în faţa Tronului lui Dumnezeu (cf. Apocalipsa 8, 2).

Obiceiuri și tradiții de Sfinții Mihail și Gavriil
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noiembrie este considerată „Vara Arhanghelilor”, iar pe lângă aceasta, între Arhangheli şi 

Crăciun, trebuie să mai fie între două şi patru zile senine şi călduroase, numite popular „Vara 

iernii”. În sâmbăta dinaintea sărbătorii se fac praznice pentru sufletul morţilor. Ofrandele date 

de pomană pentru morţi, din Ajun sau din Ziua Arhanghelilor, se numesc „Moşii de Arhangheli”.

Brîndușa Dediu

Sfântul Nectarie: „Nădejdea în Dumnezeu nu poate sfârşi niciodată în deznădejde”

„Nădejdea în Dumnezeu nu poate sfârşi niciodată în 

deznădejde. Ispitele aduc smerita cugetare. Dumnezeu ştie cât 

poate răbda fiecare dintre noi şi îngăduie ispitele după puterea 

noastră. Însă trebuie ca şi noi să fim cu luare-aminte, ca să nu 

intrăm singuri în ispită.” (Sfântul Ierarh Nectarie din Eghina)

 În lumea credinței, un nume strălucește cu o lumină aparte – 

Sfântul Nectarie. În inimile credincioșilor, evlavia pentru acest 

sfânt devine un far spiritual, ghidându-i pe drumul credinței 

și al rugăciunii. Fără ezitare, sufletele credincioșilor se îndreaptă către acest izvor sfânt, 

aducându-și recunoștința în fața Sfântului Nectarie cu o venerație plină de profunzime.

În fiecare an, la data de 9 noiembrie, creștinii îl 

sărbătoresc pe Sfântul Nectarie din Eghina. Acest sfânt s-a 

născut pe 1 octombrie 1846, în Silivria, un orășel situat în 

provincia Tracia din nordul Greciei și este cunoscut drept 

vindecător de cancer și de alte boli grave.

Bucuria acestei sărbători este încununată şi de faptul că în 

Parohia „Sf. Voievozi” – Săvinești există o troiţă protejată 

de Sfântul Nectarie, încă din anul 2013, ridicată de familia 

Mariei Baghiu.

Fiecare troiță din Parohia „Sf. Voievozi” are o poveste emoționantă, precum și cea a 

familiei Maria Baghiu și a fiicei sale, Irina Pușcalău. Dorința de a avea urmași, de a-și împlini 

sentimentul de mamă, i-a purtat pașii Irinei către racla Sfântului Nectarie de la Eghina, care i-a 

ascultat rugăciunile și i-a dăruit o minunăție de copil, Nectarie, plin de energie și zâmbet, care 

încununează toate realizările familiei.

 Slujba de hram a fost săvârșită de către părintele paroh Petru Munteanu, avându-l 

alături pe părintele Mihai Meraru, în prezența a numeroși credincioși, precum și a familiei Irinei 

Pușcalău.
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Cuvântul de învățătură a fost ținut de părintele Mihai Meraru, și putem spune că troițele 

au și un rol educativ, oferind informații despre viața și învățăturile sfinților aleși ca și ocrotitori.

Celor prezenți le-a fost făcută cunoscută viața Sf. Nectarie de către părintele Meraru:

 „Dăm Slavă și mulțumire lui Dumnezeu că în această zi binecuvântată de 9 noiembrie, zi în care 

Biserica Ortodoxă cinstește pe unul dintre ierarhii iubiți de noi, creștinii ortodocși, cinstim pe Sfântul 

Ierarh Nectarie de la Eghina, făcătorul de minuni și vindecătorul de boli. Acest Sfânt Părinte Nectarie, 

putem spune pe drept cuvânt că este un sfânt contemporan cu noi. Sfântul Nectarie s-a născut în anul 

1846 în Silivria Traciei, o localitate care se află astăzi în Turcia, sub numele de Anastasie, într-o casă de 

buni creștini, primind o educație aleasă, creștinească, de la părinții săi. Fiind dintr-o familie de oameni 

săraci, oameni simpli, copilul Anastasie a muncit pentru a se întreține, el și familia sa, dar în schimb 

Dumnezeu l-a înzestrat cu foarte multă credință și înțelepciune. Aflăm că urmează studiile școlare în 

cetatea Constantinopolului, mergând la o școală teologică, iar această școală teologică o va termina în 

anul 1885, în capitala Greciei, în Atena. Având o credință mare în Hristos, în Biserica Sa, la vârsta de 

douăzeci și, 20 de ani, el ajunge profesor de religie într-o insulă din Grecia pe nume Chios. Aici activează 

ca profesor și modelează sufletele copiilor la ora de religie. Apoi dorește să intre în mănăstire, să 

îmbrace haina monahală și astfel este primit în mănăstire sub numele de Lazăr. Mai târzium după 

câteva luni, este hirotonit în treapta de diacon și i se pune numele de Nectarie. Apoi este chemat să 

slujească la Patriarhia din Alexandria Egiptului, unde era patriarh Patriarhul Sofronie, el fiind ales ca 

secretar patriarhal pentru calitățile sale oratorice și pentru înțelepciunea lui. Sfântul Nectarie s-a 

remarcat, pe lângă faptul că era un om evlavios, cucernic, plin de smerenie, era și un bun teolog, scriind 

cărți nenumărate la adresa Sfintei Treimi, cărți dogmatice. Cu toate acestea, Sfântul Nectarie a fost 

ispitit de diavol în diferite chipuri, mai întâi cu gânduri de mărire, și nu a fost biruit. Dar mai apoi, 

diavolul a adus asupra lui nenumărate ispite din partea colegilor slujitori, care îl invidiau pentru 

smerenia și înțelepciunea lui. Astfel, au ajuns la urechile Patriarhului Sofronie cuvinte mincinoase, cum 

că Sfântul Părinte Nectarie ar dori să-i ia scaunul de patriarh de Alexandria și alte răutăți care au fost 

puse pe nedrept în seama Sfântului Nectarie. El ajunsese și în treapta de episcop, fiind hirotonit. Ca 

episcop, el a slujit în continuare în Alexandria, dar văzând răutățile care s-au abătut asupra sa, și-a 

părăsit scaunul de episcop, Patriarhul Sofronie trimițându-i o scrisoare să părăsească Patriarhia de 

Alexandria. Astfel, el se retrage în anul 1891 în Atena, Grecia, unde va fi slujitor predicator prin diferite 

parohii din preajma Atenei. Apoi, în 1894, ajunge director al unui seminar teologic. Acolo se remarcă ca 

un bun pedagog, modelând sufletele tinerilor pentru a deveni preoți. În anul 1904-1907, Sfântul 

Nectarie, fiind bătrân, ridică o sfântă mănăstire, unde va sluji dânsul și un sobor de maici, în insula 

Eghina, o insulă în apropierea Atenei. La această mănăstire își aduc contribuția atât maicile de la 

mănăstire, cât foarte mulți credincioși evlavioși care îl urmau pe Sfântul Nectarie. După mai multe 

încercări și aici, în Eghina fiind cercetat pentru lucruri nedrepte aduse la adresa părintelui, în anul 1920, 

într-o zi de 8 noiembrie, Sfântul Părinte se mută la cele veșnice. Spune că două luni a suferit Sfântul 

Nectarie de o boală grea, de un cancer, el fiind internat în Atena și pe pat de spital, el s-a rugat lui 
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Familia Pușcalău este un exemplu de credință pură, care trăiește în conformitate cu 

principiile ei religioase sau spirituale, manifestând o credință profundă, autentică și sinceră. 

Irina Pușcalău a fost invitată de către părintele paroh Petru Munteanu să adreseze un cuvânt 

vecinilor, prietenilor veniți să ia parte la slujba de hram:

 „Două citate vreau să vi le adresez. «Dumnezeu nu-ți va da oamenii pe care îi vrei, ci oamenii de 

care ai nevoie pentru a te ajuta, pentru a te răni, pentru a te părăsi, pentru a te iubi și pentru a te 

transforma în omul care ți-a fost dat să fii». Și încă unul, ceva ce ni se potriveste de minune în zilele 

acestea, auziți ce ne învață sfântul. «Încredințați-vă lui Dumnezeu cel bun, Cel tare, Cel viu, și El vă va 

povățui la odihnă. După încercări urmează bucuria duhovnicească. Domnul ia aminte la cei ce rabdă 

 Troițele au o importanță deosebită în viața comunităților, reprezentând nu doar 

simboluri religioase, ci și elemente care consolidează identitatea spirituală. Unul dintre 

aspectele fundamentale ale importanței troițelor este exprimarea credinței creștine în spațiul 

public. Ele reprezintă un simbol vizibil al prezenței Bisericii în viața cotidiană a comunității, 

amintind oamenilor de valorile spirituale și morale care ghidează existența lor. Troițele servesc 

ca amintire a învățăturilor creștine și a responsabilităților morale, încurajând astfel 

comportamentul etic și altruismul în rândul locuitorilor.

Dumnezeu pentru toți bolnavii să-i dea acest dar de vindecare pentru cei care suferă de această boală 

cumplită a cancerului. A fost înmormântat în interiorul bisericii din insula Eghina. Și Dumnezeu a rânduit 

ca după aproape treizeci de ani, să fie descoperit trupul său intact, aducător de bună mireasmă, 

izvorâtor de mir. Atunci l-au luat cu slujbă, cu sobor de preoți și l-au așezat în biserică spre închinare, la 

racla sfântului făcându-se nenumărate minuni și vindecări. Sfântul, atât în timpul vieții era făcător de 

minuni. Aflăm că fiind în această insulă a Eghinei, a venit o secetă cumplită peste insulă, încât poporul 

suferea foarte mult de foame Și sfântul s-a rugat și Dumnezeu a trimis ploaie din belșug și a salvat toate 

culturile și pe poporul din insulă. El a făcut minuni și face minuni și astăzi pentru cei care aleargă la racla 

sfântului sau la moaștele sale, care au fost împărțite în întreaga lume. Dumnezeu ne-a binecuvântat și 

pe noi, românii, să avem părticele din moaștele Sfântului Nectarie. Astfel găsim o părticică din moaștele 

sale la Mănăstirea Radu Vodă, o frumoasă biserică voievodală din cetatea Bucureștiului. Mai nou, s-a 

adus o părticică din moaștele sfântului într-o biserică din Cetatea Iașiului. Foarte mulți pelerini, creștini 

ortodocși români, în această zi au ajuns la racla Sfântului în Grecia, la Eghina, pentru a se închina 

Sfântului Nectarie. Putem spune că sfântul este iubit foarte mult de români, pentru că, în număr mare, 

românii îi găsim la racla sfântului. De aceea, sfântul ne ajută pe fiecare atunci când îi citim acatistul, 

când ne închinăm la icoana sfântului sau când ajungem la o părticică din moaștele sale. Îl rugăm astfel 

pe Sfântul Mare Ierarh Nectarie, făcătorul de minuni și vindecătorul de boli, să vindece pe toți bolnavii, 

pe cei care suferă de boala aceasta cumplită a cancerului și pe toți cei care cu credință, cu evlavie se 

închină atât la icoana sfântului, cât și la racla sfântului, în Grecia. Cu ale lui rugăciuni Doamne Iisuse 

Hristoase, Fiul lui Dumnezeu, miluiește și ne mântuiește pe noi. Amin.”
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Un aspect important al acestei troițe este legătura specială pe care credincioșii o au cu 

Sfântul Nectarie. Oamenii se adună în fața troiței pentru a rosti rugăciuni, a aprinde lumânări și 

a aduce flori în semn de recunoștință sau cerere de ajutor divin. Troița devine un loc în care 

comunitatea se simte aproape de sfânt și unde credincioșii își exprimă devotamentul față de el.

încercările și întristările pentru dragostea Sa. Așadar, nu vă împuținați cu sufletul și nu vă temeți». Să 

punem la inima noastră aceste cuvinte și să încercăm să le punem și în practică. Vă mulțumesc tuturor 

pentru faptul că sunteți alături de noi și pentru faptul că iubiți pe Sfânt. Și cât voi trăi, nu voi uita să-i 

mulțumesc mamei pentru ambiția cu care a pornit la construcția acestei troițe. Motiv pentru care noi 

suntem aici și sunt convinsă că și cei de dincolo sunt alături de noi. Vă mulțumesc din suflet! Vă 

îmbrățișez cu sufletul! Doamne ajută!”

Troițele joacă un rol esențial în viața comunităților, îmbinând aspecte spirituale, morale, 

sociale și culturale. Ele reprezintă ancore ale credinței creștine în spațiul public și contribuie la 

consolidarea comuniunii spirituale și sociale într-o lume în continuă schimbare.

Sfântul Nectarie, cunoscut și sub numele de „Făcătorul de Minuni”, reprezintă o sursă 

inepuizabilă de inspirație pentru credincioși. Ei îl privesc nu doar ca pe un sfânt al Bisericii, ci și ca 

pe un prieten divin, un intermediar între lumea pământească și cea cerească.

Brîndușa Dediu

Sfântul Mina ocrotește două troițe în Parohia „Sf. Voievozi” din Săvinești

 În ciuda avansului tehnologic și a ritmului alert al 

vieții moderne, observăm cu bucurie că în Parohia „Sf. 

Vo ievoz i ”  d in  

Săvinești, păstorită de părintele paroh Petru Munteanu 

persistă tradiția de a construi și sfinți troițe. Acest 

fenomen poate părea surprinzător în contextul unei 

societăți tot mai absorbite de consumism, tehnologie și 

agitație cotidiană, dar subliniază în mod elocvent 

conexiunea profundă dintre comunitatea rurală și 

tradițiile sale autentice.

Sfântul Mina este prăznuit de ortodocși pe 11 

noiembrie. Este sfântul care îi ocrotește pe păgubiți, se 

arată grabnic ajutător celor nedreptățiți în procese și 

celor ce au pierdut ceva sau au fost înșelați. Mii de 

oameni, fiecare cu durerea pierderii a ceva se roagă 

Sfântului Mina cu credința că vor recapătă ce-au 

pierdut.

Pentru credincioşii parohiei săvineștene, 
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 La data de 11 noiembrie 2014, în fața casei familiei Lazăr din 

comuna Săvinești se ridica semeață o troiță, înălțată în semn 

de recunoștință Sfântului Mina. Cea de a doua troiță, închinată 

Sf. Mina, a fost construită în anul 2016, de către familia Radu 

Adrian și Mariana, și sfințită în același an de către părintele 

Petru Munteanu.

 Slujba de hram a troițelor a fost oficiată de părintele paroh 

Petru Munteanu, părintele Mihai Meraru, părintele Paul Buruiană, 

iar la troița familiei Radu s-a alăturat și părintele Iulian Grigoraș.

 „Dăm slavă și mulțumire lui Dumnezeu că în această zi frumoasă de toamnă, când sărbătorim 
pe Sfântul Mare Mucenic Mina, ne-am învrednicit să ne rugăm împreună înaintea acestei troițe și la 
icoana Sfântului Mucenic. Ziua de azi este o zi de sărbătoare pentru noi, creștinii ortodocși, întrucât 
cinstim un mare Sfânt Mucenic, un sfânt militar al Bisericii noastre creștine. Sfântul Mucenic Mina a 
trăit în secolul al treilea al erei creștine, un secol de mari prigoniri și greutăți pentru creștini în acea 
vreme. În vremea împăraților Maximilian și Dioclețian, doi împărați romani care au persecutat pe 
creștinii din vremea aceea, Sfântul Mina fiind unul dintre ei. El, în anii tinereții sale, a fost înrolat în 
armata romană, fiind soldat. Și văzând toate aceste răutăți împotriva creștinilor, el a dezbrăcat haina 
militară, părăsind localitatea unde se afla, s-a retras în munți, în pustie, trăind în post, în rugăciune, 
slujindu-L pe Dumnezeu, dar și pe oameni. Îi încuraja pe creștinii din vremea sa să nu-și piardă nădejdea 
în Bunul Dumnezeu. Spune că în cetatea Cotuanului unde se afla o vestită capiște idolească, creștinii, 
locuitorii cetății, împreună cu autoritățile romane au pregătit serbări pentru acești idoli și Sfântul Mina, 
nedorind ca lumea să trăiască în acest păcat al idolatriei, s-a înfățișat mulțimii și i-a chemat la Hristos, 
mărturisindu-L pe Domnul. Bineînțeles că autoritățile cetății romane au luat atitudine, l-au arestat și au 
aflat că acest necunoscut, acest răzvrătit al împotriva autorităților, era un fost oștean imperial, pe nume 
Mina. L-a recunoscut unul din colegii săi din oaste. Cu toate acestea, Sfântul Mina nu s-a lepădat de 
credința sa, nu s-a lepădat de Hristos, cu toate că mai marele cetății, îndemna să se lepede de Hristos, să 
aducă jertfe idolilor și să fie sub ascultarea împăratului. Pentru că el era nesupus și a rămas statornic în 

În inima comunității 

săv ineștene ,  să rbătoarea  

dedicată Sfântului Mina devine 

an de an un eveniment deosebit, îmbogățind tradițiile locale și 

adunând la cele două troițe credincioșii din întreaga comunitate. 

Frumusețea acestor popasuri sufletești și duhovnicești se reflectă 

nu doar în solemnitatea slujbelor religioase, ci și în faptul că, în 

jurul troițelor, oamenii se adună pentru a împărtăși bucuria 

credinței și pentru a depăna amintiri prețioase adunate în desaga 

timpului.

prăznuirea Sfântului Mare Mucenic Mina este un adevărat popas duhovnicesc. Frumuseţea 

acestei sărbători este sporită şi de faptul că în parohie există două troiţe ocrotite de Sfântul 

Mina.

Cuvântul de învățătură a fost ținut de părintele Mihai Meraru, care a evidențiat viața 

Sfântului Mina.

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

53195



credința sa, Sfântul Mina a fost întemnițat și supus la multe cazne, la multe chinuri trupești. Ne spune 
viața sfântului că el a îndurat cu bărbăție toate aceste încercări, fiind bătut cu vine de bou peste tot 
trupul, până curgea sângele șiroaie din trupul său. Trupul i-a fost scrijelit cu cuie și cu cârlige de fier pe 
trupul său, apoi a fost ars cu făclii pe tot trupul. Și Sfântul cu bărbăție a răbdat toate aceste încercări. La 
urmă, văzând că nimic nu folosește, ci mai multă lume se dă de partea lui, de partea lui Hristos, a fost 
condamnat la decapitare, a fost tăiat cu sabia, iar trupul său a fost luat și dat focului. După ce a fost ars, 
se spune că rămășițele trupești au fost adunate de creștini în taină și au fost așezate la loc de închinare. 
Multe minuni s-au petrecut la rămășițele, la moaștele Sfântului Mina. Și citind viața sfântului, aflăm 
nenumărate minuni, dar una dintre cele mai importante, putem spune, este că Sfântul a înviat pe un om 
din morți. Și spune că un negustor, un om bogat, se pregătea să meargă cu un dar de bani la biserica 
Sfântului Mina. În călătoria lui, în pelerinaj, spune că a poposit la un han și acolo hangiul, văzându-l că 
este un om bogat, că deține asupra lui mulți bani, se spune că noaptea, prin somn, l-a omorât. Și după ce 
i-a luat viața, l-a tăiat în bucăți, l-a pus într-un coș, gândindu-se peste noapte unde să-l îngroape. Dar 
Sfântul Mina n-a lăsat această răutate, această crimă nedovedită. El s-a arătat unui ostaș împărătesc 
călare pe un cal, cerând socoteală hangiului despre acel pelerin unde se află și hangiul a tăgăduit că l-ar 
cunoaște pe acel pelerin, el s-a dus în casă, în hanul cu pricina, și a găsit coșul unde se aflau rămășițele 
trupești ale acelui pelerin. Se spune că el a pus toate acele părți ale corpului la un loc și omul a înviat ca 
dintr-un somn adânc. Văzând hangiul această minune, s-a cutremurat și s-a căit pentru păcatele sale. 
Ba mai mult, a întors aurul înapoi pelerinului, iar pelerinul nu știa ce s-a întâmplat cu dânsul. Aflând 
această minune, s-a închinat Sfântului Mina, apoi Mina a dispărut de la han. Hangiul s-a căit pentru 
păcat, iar pelerinul s-a dus și s-a închinat la biserica Sfântului Mina și a dăruit darul de bani, așa cum 
promisese sfântului. Iată doar o minune mare care ne-a cutremurat pe toți, văzând că Mina este mari 
făcători de minuni și apoi a înviat pe un om din morți. Ne rugăm în această frumoasă zi de noiembrie ca 
Sfântul Mina să asculte rugăciunea noastră. De suntem în boală sau necaz, în pagubă, noi alergăm la 
icoana Sfântului, ne rugăm la cu Acatistul Sfântului și sfântul este grabnic ajutător celor care îi cer 
ajutorul. De aceea, cei care sunt păgubiți, cei care au datorii mari prin bănci sau alte necazuri, sau boală, 
sau nedreptățiți de cineva, să ceară ajutorul acestui mare mucenic al lui Hristos. Cu ale lui rugăciuni, 
Doamne Iisuse Hristoase, Fiul lui Dumnezeu, miluiește și ne mântuiește pe noi. Amin.”

Slujba religioasă desfășurată la troițe devine un 

moment de adâncă înălțare spirituală pentru comunitatea 

săvineșteană. Familia, prietenii, vecinii se strâng pentru a 

participa la rugăciuni și liturghii închinate Sfântului Mina, 

căutând astfel să-și întărească legătura cu divinitatea și să 

găsească liniște în sufletele lor. Troițele devin, astfel, locuri 

sacre și binecuvântate, pline de înțelesuri și semnificații 

profunde.

„Mare bucurie mi-ați făcut că ați venit astăzi la noi și vă mulțumesc din toată inima și vă asigur 
de dragostea mea. Mi-ați făcut chiar mare bucurie că ați venit aici. Mai așteptam pe cineva dar nu mai 

 Frumusețea acestor întâlniri depășește sfera strict 

religioasă. În jurul troițelor, comunitatea se reunește într-

un spirit de solidaritate. Oamenii se bucură de prezența celorlalți, schimbând zâmbete, 

împărtășind povești și întăririle spirituale pe care le-au găsit în slujbele sărbătorii. Atmosfera 

devine plină de căldură umană și bucurie, transformând aceste locuri în adevărate centre de 

coeziune comunitară.
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Brîndușa Dediu

 „Troița am construit-o în anul 2016. De-a lungul vieții am avut multe necazuri, dar ne-am rugat 
tot timpul Sf. Mina și am primit răspuns de fiecare dată. Soțul a suferit un accident și ne-am spus că după 
ce își va reveni vom ridica această troiță. Și rugăciunile noastre au fost ascultate, mulțumim Sf. Mina și 

Bunului Dumnezeu că ne-au întărit să trecem peste toate greutățile”, a mărturisit doamna Mariana 

Radu.

Familia Radu a trecut prin multe situații neplăcute, de-a lungul vieții, dar de fiecare dată 

au primit ajutor de la sfântul Mina, tocmai de aceea au ridicat troița în cinstea Sfântului.

 Sărbătoarea închinată Sfântului Mina nu este doar un moment de rugăciune și închinare, 

ci și un prilej de reuniune socială. Cele două troițe devin simboluri ale unității și solidarității în 

comunitatea săvineșteană, iar bucuria acestei sărbători transcende limitele timpului, rămânând 

în inimile credincioșilor și alimentând speranța și credința într-un viitor mai luminos.

După slujbele oficiate la cele două troițe, pelerinii s-au putut bucura de agapa frățească, 

organizată de ctitorii troițelor.

 Zeci de prieteni, cunoștințe, vecini au venit să participe la slujba hramului troiței ridicată 

în cinstea Sf. Mina, să fie alături de familia Radu, participând astfel la unul dintre cele mai 

importante momente din viața lor. Și aici, credincioșii au ascultat omilia despre viața Sf. Mina, 

prezentată de părintele Mihai Meraru.

poate ajunge. Degeaba facem de toate dacă   n-avem cu cine ne bucura. Când plângi poți să plângi și 
singur, dar când te bucuri, dacă ai pe cineva, e mai frumos. Vă mulțumesc din suflet că ați venit și vă 
aștept întotdeauna fără invitații. Veniți la Sfântul, că ați auzit ce frumos a zis părintele. Dacă-i citim 
acatistul, chiar ne cutremurăm de ce minuni a făcut și nimeni nu rămâne neajutat de el. Nimeni pe 
pământ nu m-a ajutat cât m-a ajutat Sfântul Mina pe mine. Totdeauna și vara asta am simțit prezența 
lui și în toate zilele, eu aici vin seara, aici vin dimineața când ies mai întâi, trect pe la sfânt. Aicea mă 
păzește, nu mai am nicio grijă. Mă bucur tare și știți toți care ați venit și l-ați onorat cu prezența, nu 
rămâne niciunul neascultat. Vă mulțumesc tare mult și vă aștept în fiecare an fără invitație. 

Mulțumesc!”, le-a spus doamna Marcela Lazăr tuturor celor prezenți în jurul troiței.

PS Nichifor Botoșăneanul: „Bătrânețea este un dar de la Dumnezeu nu doar pentru ei, ci 

un dar și pentru noi”

Biroul de asistență socială al Centrului eparhial Iaşi a organizat la data de 13 noiembrie 

2023, Centrul Rezidențial pentru Vârstnici „Cuvioasa Nazaria”, de la Mănăstirea Văratec, 

întâlnirea anuală de lucru a asistenților sociali și coordonatorilor din domeniul social-filantropic 

din Arhiepiscopia Iașilor, eveniment prezidat de Preasfinţitul Părinte Nichifor Botoșăneanul.

 Evenimentul a debutat cu prezentarea succintă a activităţii filantropice și pe domeniul 

asistenței sociale în Eparhia Iaşilor – situația actuală și o proiecție pentru perioada 2024-2027, 
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 La eveniment a participat si PS Nichifor 

Botoșăneanul, care s-a arătat încântat de toată 

lucrarea în domeniul asistenței sociale, 

menționând:

„Sigur că ne putem întreba de ce a dat Dumnezeu 

poruncă să cinstim pe părinții noștri? De ce nu a dat 

poruncă mai degrabă să-i iubim pe copiii noștri? Pe cei 

foarte mici că sunt mai vulnerabili chiar decât un bătrân. 

El, copilul, prin nevinovăția lui, tocmai prin 

vulnerabilitatea lui, ne face să-l iubim, chiar nefiind 

părinți, ne face să-l luăm în brațe, să vrem să-l ajutăm 

într-un mod firesc. De multe ori, dacă n-am știut să ieșim 

din egoism, să primim observațiile celorlalți, să ne 

schimbăm până la bătrânețe, la bătrânețe este aproape imposibil să o mai facem. Ei, pe aceștia ne cere 

Dumnezeu să-i iubim. Chiar dacă ne este greu, este și nevoie de recunoștință și de înțelegere că prin ei a 

lucrat Dumnezeu darul vieții în noi, încât bătrânețea este un dar de la Dumnezeu nu doar pentru ei, ci un 

dar și pentru noi, cei care îi îngrijim, de a ne depăși niște limite, de a primi harul lui Dumnezeu”.

 Peste 50 de persoane au participat la acest 

eveniment, care, la invitația Preasfințitului Nichifor, au 

prezentat, rând pe rând, proiectele sociale pe care le 

derulează. Printre aceștia a fost și un reprezentant al 

Centrului de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul 

Milostiv”, care aparține Parohiei „Sf. Voievozi” din 

Săvinești.

Părintele Narcis Axinte, organizatorul acestei 

manifestări, a dorit să aducă împreună asistenți sociali, coordonatori din domeniul asistenței 

sociale pentru a expune fiecare provocările prin care trec.

Părintele Mihai Doroșincă, prezent la 

această întâlnire, a explicat, în cadrul dezbaterilor, 

oportunitățile de finanțare pentru viitoarele 

activităţi social-filantropice ale Arhiepiscopiei 

Iaşilor.

prezentată de părintele Narcis Axinte, consilierul Sectorului de asistență medical „Diaconia” al 

Arhiepiescopiei Iașilor, iar monahia Filumena Păduraru, coordonatorul Căminului pentru 

vârstnici de la Văratec, a suținut o prelegere cu titlul „Asistența vârstnicilor – oportunități și 

provocări în viața Bisericii”.
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 „Am avut întâlnirea asistenților sociali  și  a 

coordonatorilor activității filantropice și de asistență socială a 

Arhiepiscopiei, din Arhiepiscopia Iașilor. A fost o întâlnire 

fructuoasă, spunem noi. A fost prezent cu noi și Preasfințitul 

Părinte Nichifor Botoșăneanul, Episcopul vicar al Arhiepiscopiei 

noastre, și  am discutat situația la zi a activității noastre 

specifice, asistența socială și filantropia în unitățile sau unitățile 

Arhiepiscopiei Iașilor și furnizorii de servicii sociale care, care 

oferă sprijin în comunitățile lor. Am încercat să înțelegem care sunt provocările noastre, care sunt 

șansele noastre de a găsi soluții și nădăjduim să creștem în activitatea noastră. Nădăjduim să avem mai 

mulți beneficiari, să găsim mai multe resurse pentru ca în primul rând, calitatea serviciilor noastre să 

crească și mai multă alinare să vină acolo unde este suferință și acolo unde sunt lipsuri.”

La finalul întâlnirii, ierarhul si asistenții sociali au 

vizitat Căminul de bătrâni, precum și Mănăstirea 

Văratec, însoțiți de maica stareță Josefina Giosanu:

 „Mă bucur că am avut ocazia să cunosc echipa atât 

de mare în cadrul Arhiepiscopiei noastre, care se ocupă de 

activitatea socială în cadrul eparhiei noastre. Nu-mi 

închipuiam că avem atâtea persoane și cu experiență și 

chiar mă bucur că am avut posibilitatea să-i ascultăm și cu 

bucurii și cu necazuri, și cu împliniri și cu realizări. Îi felicit pentru toată activitatea lor pe care o fac 

pentru cei care sunt în suferință, pentru cei care le cer ajutorul, pentru cei care sunt în lipsă și mă rog ca 

cea care sunt aici în mănăstire de ani de zile, crescută de mică în mănăstire, să vă dea Dumnezeu 

sănătate, bucurie și împlinire și ca Dumnezeu la sfârșitul vieții, să vă încununeze cu toată activitatea pe 

care o desfășurați”, a menționat maica stareță.

Brîndușa Dediu

Întâlnirea anuală de lucru a asistenților sociali și coordonatorilor din domeniul social-

filantropic din Arhiepiscopia Iașilor a avut loc la Văratec

Luni, 13 noiembrie 2023, a avut loc Întâlnirea Anuală de Lucru a asistenților sociali și 
coordonatorilor din domeniul social-filantropic din Arhiepiscopia Iașilor, eveniment găzduit 
de Centrul rezidențial pentru vârstnici „Cuvioasa Nazaria” și organizat de Biroul de asistență 
socială al Centrului eparhial Iaşi.

La întâlnire a participat și Preasfințitul Părinte Nichifor Botoșăneanul, care a prezidat 
evenimentul.

Cuvântul de deschidere l-a ținut părintele Narcis Axinte, consilierul Sectorului de 
asistență medical „Diaconia” al Arhiepiescopiei Iașilor, expunând, succint, activităţile 
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Și părintele Mihai Doroșincă, Directorul 
executiv al Fundației Solidaritate și Speranță Iași 
a fost prezent la Văratec și a prezentat celor 
prezenți oportunitățile de finanțare pentru 
viitoarele activităţi social-filantropice ale 
Arhiepiscopiai Iaşilor.

Astfel, făcând referire la vârstnici, PS Nichifor Botoșăneanul a menționat:

filantropice și din domeniul asistenței sociale în Eparhia Iaşilor – situația actuală și o proiecție 
pentru perioada 2024-2027, iar monahia Filumena Păduraru, coordonatorul Căminului pentru 
vârstnici de la Văratec, a suținut o prelegere cu titlul „Asistența vârstnicilor – oportunități și 
provocări în viața Bisericii”.

Locul de desfășurare a evenimentului nu 
a fost ales la întâmplare, anul 2023 a fost 
proclamat în Patriarhia Română, drept „Anul 
omagial al pastorației persoanelor vârstnice”, 
astfel Căminul pentru vârstnici de la Văratec 

adăpostește 70 de suflete trecute prin toate încercările vieții.

„Sigur că ne putem întreba de ce a dat Dumnezeu poruncă să cinstim pe părinții noștri? De ce 
nu a dat poruncă mai degrabă să-i iubim pe copiii noștri? Pe cei foarte mici că sunt mai vulnerabili chiar 
decât un bătrân. El, copilul, prin nevinovăția lui, tocmai prin vulnerabilitatea lui, ne face să-l iubim, 
chiar nefiind părinți, ne face să-l luăm în brațe, să vrem să-l ajutăm într-un mod firesc. De multe ori, 
dacă n-am știut să ieșim din egoism, să primim observațiile celorlalți, să ne schimbăm până la 
bătrânețe, la bătrânețe este aproape imposibil să o mai facem. Ei, pe aceștia ne cere Dumnezeu să-i 
iubim. Chiar dacă ne este greu, este și nevoie de recunoștință și de înțelegere că prin ei a lucrat 
Dumnezeu darul vieții în noi, încât bătrânețea este un dar de la Dumnezeu nu doar pentru ei, ci un dar și 
pentru noi, cei care îi îngrijim, de a ne depăși niște limite, de a primi harul lui Dumnezeu”.

Printre ONG-urile invitate a lua parte la această întâlnire anuală a asistenților sociali se 
numără și Fundația Împreună pentru Solidaritate Socială, care a trimis ca reprezentant pe 
Larisa Ciobanu, asistent social:

„Am avut oportunitatea de a participa pentru prima dată la Întâlnirea anuală a asistenților 
sociali din cadrul Arhiepiscopiei Iașilor, care a avut loc la Centrul rezidențial „Cuvioasa Nazaria” de la 
Văratec. Această întâlnire a fost prilej de bucurie întrucât mi s-a dovedit că suntem mulți cei care trăim 
pentru a aduce o schimbare în bine în viața celor vulnerabili. S-a simțit emoția și implicarea 
participanților, iar sprijinul și încurajările Preasfințitului Nichifor nu au făcut altceva decât să ne 
împuternicească și mai mult în crearea condițiilor favorabile pentru cei cu care soarta nu a fost prea 
dreaptă”, a declarat Larisa Ciobanu.

Părintele Narcis Axinte, organizatorul acestei 
manifestări, a dorit să aducă împreună asitenți sociali, 
coordonatori din domeniul asistenței sociale pentru a 
expune fiecare provocările prin care trec.

„Am avut întâlnirea asistenților sociali și a 
coordonatorilor activității filantropice și de asistență 
socială a Arhiepiscopiei, din Arhiepiscopia Iașilor. A fost 
o întâlnire fructuoasă, spunem noi. A fost prezent cu noi 
și Preasfințitul Părinte Nichifor Botoșăneanul, 
Episcopul vicar al Arhiepiscopiei noastre, și am am 
discutat situația la zi a activității noastre specifice, 
asistența socială și filantropia în unitățile sau unitățile Arhiepiscopiei Iașilor și furnizorii de servicii 
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 La finalul întâlnirii, maica stareță Josefina Giosanu, le-a mărturisit celor prezenți:
„Mă bucur că am avut ocazia să cunosc echipa atât de mare în cadrul Arhiepiscopiei noastre, 

care se ocupă de activitatea socială în cadrul eparhiei noastre. Nu-mi închipuiam că avem atâtea 
persoane și cu experiență și chiar mă bucur că am avut posibilitatea să-i ascultăm și cu bucurii și cu 
necazuri, și cu împliniri și cu realizări. Îi felicit pentru toată activitatea lor pe care o fac pentru cei care 
sunt în suferință, pentru cei care le cer ajutorul, pentru cei care sunt în lipsă și mă rog ca cea care sunt 
aici în mănăstire de ani de zile, crescută de mică în mănăstire, să vă dea Dumnezeu sănătate, bucurie și 
împlinire și ca Dumnezeu la sfârșitul vieții, să vă încununeze cu toată activitatea pe care o desfășurați.”

Invitații au avut ocazia de a vizita Căminul pentru vârstnici, dar să aducă și o rugăciune pentru 
cei dragi la Mănăstirea Văratec.

Brîndușa Dediu

sociale care, care oferă sprijin în comunitățile lor. Am încercat să înțelegem care sunt provocările 
noastre, care sunt șansele noastre de a găsi soluții și nădăjduim să creștem în activitatea noastră. 
Nădăjduim să avem mai mulți beneficiari, să găsim mai multe resurse pentru ca în primul rând, 
calitatea serviciilor noastre să crească și mai multă alinare să vină acolo unde este suferință și acolo 
unde sunt lipsuri.”

„Prețuiește darul vieții” la a III-a ediție, în cadrul Centrului de zi „Samariteanul Milostiv”

Dacă ar fi să vorbim despre ce are omul cel 

mai de preţ, am vorbi despre cel mai important 

aspect, şi anume, sănătatea. Atunci când o avem şi 

nu ne deranjează nimic, de regulă, nici nu o preţuim. Dar, cum ne îmbolnăvim, imediat punem la 

îndoială nu numai scopurile şi planurile noastre, 

ci şi toate dorinţele şi posibilităţile. Astfel, pe dată 

descoperim şi conturăm o altă prioritate, care 

apare ca fiind cel mai de preţ lucru, acela pe care 

l-am pierdut.

„Grija pentru bătrâni, pentru copii şi pentru 
săraci arată gradul de civilizaţie şi profunzimea trăirii 
creştine a unui popor (…). Comunitatea umană 
tradiţională s-a preocupat dintotdeauna de 
persoanele vârstnice, considerându-le pe acestea nu o 
povară, ci un izvor de binecuvântare şi înţelepciune, 
dar şi de iubire milostivă, prin participarea lor la 

educaţia copiilor şi a tinerilor”, Preafericitul Părinte 

Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

În acest context, Parohia „Sf. Voievozi” 

Săvinești prin Centrul de zi pentru persoane 

vârstnice „Samariteanul Milostiv”, în parteneriat 

cu Fundația Împreună pentru Solidaritate 

Socială, au derulat în data de 18 noiembrie 2023 

a III-a ediție a evenimentului social-medical 
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Membrii echipei medicale care s-au oferit să dăruiască din timpul lor liber și să aducă o 

rază de speranță „bunicilor” din Săvinești, au fost: Colonel Dr. Teodorescu Ruxandra – medic 

reumatolog, Colonel Dr. Grigorașcu Lucica – medic endocrinolog, Colonel Dr. Stîrcu Luiza Elena 

– medic medicină internă, Colonel Dr. Dănilă Camelia – medicină generală, Colonel Dr. Laura 

Ivan– medic de familie, Căpitan Șandru Nicoleta – asistent medical, plt. adj. șef (r) Dumitrescu 

Eva Tatiana – asistent medical, plt. adj. șef (r) Kovacs Mariana – asistent medical, Maior Iohanna 

Purdea – Ofițer de presă, însoțite de colonel (r.) ing. Eduard Dăscălița.

A avea grijă de sănătate este esențial pentru a trăi o viață plină de bucurie, realizări și 

satisfacții.

Inițiatorii acestui frumos proiect sunt persoane cu implicare majoră în viața comunității 

săvineștene, și anume: Părintele Petru Munteanu – directorul fundației mai sus amintită, 

domnul General – locotenent Sorin Vasilca, fiu al satului Săvinești și domnul Primar Daniel 

Horciu.

Așa cum au promis, medicii voluntari, care fac parte din structura Serviciului de 

Telecomunicații Speciale București, au revenit la Săvinești.

„Prețuiește darul vieții”.

„Vă mulțumesc pentru invitația dumneavoastră, de a reveni la Săvinești și sper că suntem de 
folos, să-i ajutăm pe oameni să-și cunoască bolile, să le gestioneze, să urmeze corect tratamentele 
medicale.

Am găsit pacienți responsabili, avizi de informații medicale, care doresc să trăiască frumos, atât 
din punct de vedere medical, dar și spiritual. Fiecare întâlnire cu oamenii locului ne încarcă și pe noi cu 

spiritualitate, energia locului și bucuria de a trăi” (Dr. Laura Ivan).

Viața este o oportunitate unică, iar fiecare zi aduce cu sine posibilități noi. Prin prețuirea 

darului vieții, ne amintim să fim recunoscători pentru experiențele noastre și pentru 

oportunitățile avute de-a lungul vieții.

 Sănătatea este un element crucial al vieții. Prin adoptarea unui stil de viață sănătos, care 

include o alimentație echilibrată, exerciții fizice regulate și odihnă adecvată, ne arătăm 

recunoștința față de darul primit de la Dumnezeu.
„Ne bucurăm sa fim din nou prezenți la Săvinești,  la Centrul «Samariteanul Milostiv», unde deja 

ne simțim ca într-o familie. Suntem pentru a trei oară prezenți aici cu 5 medici specializați pe 
endocrinologie,  medicină internă,  reumatologie și medicină generală, alături de trei doamne 
asistente, care au venit cu mult drag să ofere consultații, să facă ecografii și să verifice starea de 
sănătate a vârstnicilor din comunitate.

Suntem încântați să contribuim, chiar și puțin, prin timpul, grija și atenția noastră, la binele 
«bunicilor săvineșteni» și să îi regăsim, cu fiecare vizită a noastră, mai deschiși, mai încrezători și mai 
atenți față de ei înșiși și de propria lor sănătate.

Mulțumim părintelui Munteanu și domnului primar Daniel Horciu, pentru primirea minunată, 
căldura și bucuria cu care suntem întâmpinați fiecare dată. Le dorim multă sănătate vârstnicilor din 

Săvinești și sperăm să ne revedem cu bine anul viitor!” (Iohanna Purdea).

Echipa de medici specialiști prezenți la Săvinești a acoperit mai multe domenii medicale 

esențiale pentru sănătatea „bunicilor săvineșteni”. Medicul generalist, Dănilă Camelia, a oferit 

consultații și a evaluat starea generală de sănătate a beneficiarilor. În plus, medicul specialist în 

reumatologie, Ruxandra Teodorescu, a fost disponibil pentru a diagnostica afecțiuni ale 
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sistemului musculo-scheletic și ale articulațiilor, ajutând la ameliorarea durerilor și la 

îmbunătățirea mobilității.
„Am revenit pentru a treia oară la Centrul de zi pentru persoane vârstnice vârstnice 

«Samariteanul Milostiv», cu același entuziasm și aceeași bucurie în suflet, de a reîntâlni oameni dragi și 
pe care îi simțim ca facând parte din familia noastră. Am încercat, ca de fiecare dată, să alinăm durerile 
și suferințele, să aducem un strop de speranță și lumină în prag de sărbători.

Le dorim, din suflet, sănătate, fericire, gânduri bune și pace în suflet” (Dr. Dănilă Camelia).

Ne dorim să oferim sprijinul, cunoștințele și suportul nostru moral, acestor oameni, le mulțumim 

pentru încrederea acordată și le dorim să fie luminați și sănătoși” (Dr. Lucica Grigorașcu).

După de 9 ore de consultații, medicii voluntari au primit, în semn de recunoștință din 

partea beneficiarilor”, câte o traistă tradițională, lucrate de „bunicuțele” centrului.

„A fost pentru a treia oară când împreună cu colegii mei am ajuns la Săvinești, într-o comunitate 
cu oameni calzi, extraordinar de primitori, entuziaști și dornici de a afla evoluția stării lor de sănătate. 
Au fost pacienți la primul contact cu noi, dar și vârstnici care deja ne cunosc de la vizitele anterioare și 
care au avut grijă să urmeze sfaturile medicale privind schimbarea stilului de viață, curele terapeutice 
dar și investigațiile suplimentare recomandate. Vom reveni de fiecare dată cu plăcere și cu speranța că 
eforturile noastre vor putea aduce alinare, vindecare acolo unde se poate sau o monitorizare mai bună 

și îmbunătățirea evoluției bolilor cronice pe care le au” (Dr. Luiza Stîrcu).

În acest context, echipa de medici venită la Centrul de zi s-a dedicat în întregime 

seniorilor, oferindu-le evaluări și servicii de înaltă calitate în domeniile medicină generală, 

reumatologie, medicină internă și endocrinologie. Bucuria medicilor a apărut în momentul în 

care, parte dintre pacienții săvineșteni au venit cu „temele” făcute. La controlul medical anterior, 

din luna mai 2023, vârstnicii au primit recomandări pentru diferite analize, iar acum își așteptau 

rândul cu buletinile de analize în mâini, precum și interpretarea acestora de către doamnele 

doctor.

Specialistul în endocrinologie, doamna doctor Lucica Grigorașcu, s-a concentrat pe 

evaluarea și gestionarea problemelor legate de glanda tiroidă și metabolism. Această abordare 

cuprinzătoare a asigurat acoperirea unui spectru larg de nevoi de sănătate ale persoanelor în 

vârstă, contribuind la menținerea și îmbunătățirea stării lor de sănătate.

„Nu am cuvinte să pot spune cât de frumos vorbesc doamnele doctor, cât de bine explică și cu 

„Ne-am simțit foarte bine, am fost consultați foarte bine. Mulțumim doamnelor doctor, precum 
și părintelui Munteanu pentru că are grijă de noi. Contează foarte mult, pentru noi, vârstncii, acest 
ajutor. Să dea Dumnezeu sănătate tuturor”, a declarat domnul Ciobanu Constantin, unul dintre 
beneficiarii centrului.

S-a creat deja o legătură medic-pacient solidă, oamenii și-au însușit sfaturile și regulile utile, au 
făcut analizele prescrise, au început să simtă îmbunătățiri ale afecțiunilor medicale.

„Am revenit cu bucurie și empatie în comunitatea din Săvinești, unde găsim de fiecare dată 
oameni frumoși, cu sufletul bun, care își doresc să afle sfaturi medicale care să-i ajute să-și crească 
calitatea vieții.

„Prețuiește darul vieții!” organizat la Centrul de zi pentru persoane vârstnice 

„Samariteanul Milostiv” evidențiază importanța priorității acordate sănătății seniorilor.

Sănătatea este un aspect esențial al calității vieții pentru persoanele în vârstă, devenind 

adesea un indicator al bunăstării subiective. Pentru a se bucura de o stare bună de sănătate, 

vârstnicii au nevoie de sprijin și servicii medicale adecvate.
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Brîndușa Dediu

câtă răbdare vorsbesc cu fiecare”, a menționat domnul Pală Gheorghe.

Abordarea individualizată a asigurat că fiecare beneficiar a primit consultații adecvate 

pentru a-și menține sănătatea pe termen lung.

Una dintre doamnele beneficiare, Teleucă Cornelia, a ieșit cu zâmbetul pe buze din 

fiecare sală de consultații, exclamând: „Sunt bine și sănătoasă”.

Prin astfel de activități, Centrul de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” 

demonstrează angajamentul său față de binele și calitatea vieții seniorilor din comunitate.
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Troița Sfântului Andrei veghează Centrul de zi Samariteanul Milostiv

 În Parohia „Sfinții Voievozi” din Săvinești, 

Sfântul Andrei ocrotește două troițe, una 

ridicată de familia Chetreanu, în anul 2017, iar 

cealaltă a fost construită de familia doamnei 

Irina Popa, în anul 2019, chiar în fața bisericii 

păstorită de părintele paroh Petru Munteanu.

 Sfântul Apostol Andrei este sărbătorit la data 

de 30 noiembrie, în Biserica Ortodoxă. În România, 

Sfântul Andrei se bucură de o cinstire deosebită, 

fiind considerat Apostolul românilor sau 

creștinătorul poporului român.

Sărbătoarea Sfântului Andrei este una 

dintre cele mai importante sărbători religioase 

pentru români. Pe lângă semnificația sa religioasă, 

această zi este însoțită de tradiții și obiceiuri care 

își trag rădăcinile din istoria și cultura românească.

„Sfântul Apostol Andrei a fost «cel întâi 

chemat» la apostolie (misiune) de către Mântuitorul 

Hristos şi, la rându-i, a chemat pe mulţi la dreapta 

credinţă, într-o bogată activitate misionară ce l-a 

purtat până la gurile Dunării de Jos. Tradiţiile locale 

legate de cultul Sfântului Andrei au îmbogăţit tezaurul 

popular românesc, păstrându-se, din generaţie în 

generaţie, până astăzi. Pentru că strămoşii noştri 

geto-daci au primit cuvântul Evangheliei şi au fost 

botezaţi de Sfântul Apostol Andrei, îl cinstim ca 

ocrotitor şi cel dintâi părinte spiritual al românilor”, 

Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.

 Familia Chetreanu, așezată prin părțile 

locului de 12 ani, a avut un vis, în care li se 

spunea că trebuie să ridice o troiță închinată 

Sfântului Andrei, „într-un loc anume”, după 

cum a povestit domnul Chetreanu. Inițial, și-au 

dorit să o contruiască în satul natal, Piatra Șoimului, dar pentru că au întâmpinat refuzuri s-au 
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Transformarea „Școlii Vechi” într-un Centru de zi nu doar că a revitalizat această clădire 

cu o istorie bogată, ci a și oferit o nouă perspectivă comunității. Prin punerea în valoare a 

patrimoniului local și implementarea unor proiecte sociale inovatoare, comunitatea își arată 

grija și respectul față de persoanele în vârstă.

Troița construită de familia Chetreanu se află în curtea „Școlii Vechi”, așa cum este 

cunoscută în comunitate, care a primit o nouă destinație în anul 2022. După lucrări de renovare 

și reamenajare, această clădire emblematică a devenit un Centru de zi pentru persoane 

vârstnice, oferind un loc în care aceștia să petreacă timpul liber într-un mediu prietenos și 

adaptat nevoilor lor.

„Troița reprezintă Sfânta Cruce a biruinței Mântuitorului Iisus Hristos și implicit, crucea pe care o 

purtăm noi, fiecare dintre noi, pe umerii noștri, în fiecare zi, în fiecare ceas al vieții noastre. Și iată, 

conform unei tradiții vechi, în anumite locuri, răspântii sau răscruci, se ridică câte o troiță care 

amintește de faptul că acea zonă a fost oarecând poate călcată de vrăjmaș sau din evlavia creștinilor ce 

doresc ca locul respectiv să fie păzit, ocrotit și sfințit de Milostivul Dumnezeu. Și iată, binecuvântați 

creștini, că Sfântul Apostol Andrei, purtător de Cruce de biruință, astăzi, pomenit fiind, aduce un plus de 

sfințenie acestei zone, pentru că, la fel ca și Mântuitorul, a fost condamnat la moarte prin crucificare. 

Dar crucea pe care a fost țintuit Sfântul Apostol Andrei a fost în formă de X și în momentul în care era 

țintuit pe cruce ruga pe Dumnezeu să-l ierte, pentru că are parte de un sfârșit sfințit și sfințitor, 

asemenea Mântuitorului și în același timp mulțumea «Doamne, mulțumesc că m-ai învrednicit de 

 Istoria școlii se întinde pe parcursul a mai multor generații de copii care și-au început 

drumul învățăturii aici. Fie că au deschis pentru prima dată paginile cărților de limba română, 

matematică sau s-au aventurat în tainele istoriei încă din clasele I-IV, „Școala Veche” a fost locul 

în care educația a prins rădăcini și și-a pus amprenta asupra vieților acestor tineri, care astăzi 

sunt beneficiari ai Centrului de zi.

Troița aflată în curtea Centrului de zi aduce un element spiritual și tradițional în acest 

mediu modern și plin de viață. Este o mărturie a credinței și a valorilor care au ghidat familia 

Chetreanu în construirea acestei troițe speciale.

hotărât să o ridice la Săvinești.

 Slujba de hram al troiței, din acest an, a fost oficiată de părintele paroh Petru Munteanu, 

părintele Mihai Meraru și părintele Grigoraș Iulian, care a ținut și cuvântul de învățătură, din 

care redăm în rândurile de mai jos:

 De ziua Sfântului Andrei, parte dintre beneficiarii centrului au pregătit și anul acesta o 

surpriză, atât părintelui paroh Petru Munteanu, cât și familiei Chetreanu, susținând un mic 

program artistic, interpretând câteva cântece și recitând poezii, dintre care amintim: Român voi 

fi mereu, Lăudați-l pe Dumnezeu, Dragă Românie, Ce-ți doresc eu ție, dulce Românie.
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Cu siguranță, persoanele vârstnice care frecventează Centrul de zi pot găsi liniște și 

inspirație în prezența troiței închinată Sfântului Andrei, amintindu-ne de importanța tradițiilor 

și a credinței în fiecare etapă a vieții noastre.

 Brîndușa Dediu

sfârșitul divin pe care Tu l-ai avut pe pământ fiind». De aceea, binecuvântați creștini, ori de câte ori 

trecem pe lângă o troiță sfântă, nu numai Sfânta Cruce cu evlavie trebuie să o facem, ci să ne aducem 

aminte de Mântuitorul Iisus Hristos, care a fost pironit pe cruce și de sfinții purtători ai Dumnezeieștii 

Cruci, de sfinții care o purtau pe umerii lor toată viața. Și noi să rugăm pe Milostivul Dumnezeu: «Dă-mi, 

Doamne, pe lângă crucea suferinței și a necazurilor, și crucea răbdării», pentru că Mântuitorul Iisus 

Hristos ne trimite spini și pălămidă în viață, ne dăruiește drumul Crucii, dar în același timp ne ajută, pune 

umărul Său divin de partea cealaltă a Crucii și ne dăruiește și zile însorite și viață binecuvântată. 

Milostivul Dumnezeu să vă dăruiască pace în suflet, liniște, tămăduire trupească și toate cele bune în 

această viață binecuvântată, spre iertarea păcatelor și viața cea veșnică în vecii vecilor. Amin. 

Dumnezeu să vă binecuvânteze!”

 Toți pelerinii aflați la hramul troiței au fost invitați de către familia Chetreanu la agapa 

frățească pe care ei o pregătesc cu migală în fiecare an.

Sfântul Apostol Andrei cel Întâi Chemat a fost originar din Betsaida, oraş de pe ţărmul vestic al 

lacului Ghenizaret – Galileea. A fost fratele lui Petru, fiind amândoi fiii pescarului Iona. A fost 

ucenicul Sfântului Ioan Botezătorul. La îndemnul învăţătorului său a mers împreună cu Ioan, fiul 

lui Zevedeu, să caute pe Acela despre care Înaintemergătorul spunea că este „Mielul lui 

Dumnezeu”. Sfântul Andrei a avut un sfârşit de mucenic, fiind răstignit la Patras, lângă Corint, cu 

capul în jos, pe o cruce în formă de X. Aceasta poartă numele de Crucea Sfântului Andrei.

Bucuria bogățiilor duhovnicești – o prioritate în pregătirea pentru întâmpinarea 

Domnului

Duminica a 30-a după Rusalii (26 noiembrie 2023) a adunat numeroși credincioși în 

biserica Sf. Voievozi din Săvinești. Sfânta Liturghie a fost săvârșită de părintele paroh Petru 

Munteanu, iar după lecturarea fragmentului evanghelic, cuvântul de învățătură a fost ținut de 

teologul Flavius Popa, fiu al satului Săvinești.

„Sfânta Evanghelie din Duminica a 30-a după Rusalii a fost rânduită de Biserică spre a se citi în 

această perioadă a Postului Nașterii Domnului nostru Iisus Hristos. Ea este un îndemn la milostenie sau 

la ajutorarea celor săraci. Sfântul Evanghelist Luca ne pune în față problema bogăției ca obstacol în 

calea mântuirii și a desăvârșirii vieții creștine. Bogăția nu este rea în sine, dar devine piedică în calea 

mântuirii când omul bogat nu este milostiv.”
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„Evanghelia pe care Biserica o așează la inima noastră 

ne arată că bunătatea, așa cum Mântuitorul a fost numit de 

dregător, trebuie să fie o prioritate în decursul vieții noastre, 

cu atât mai mult în această perioadă de pregătire pentru 

întâmpinarea Domnului. Bucuria aceasta a bogăției, ce 

trebuie să copleșească tristețea averilor, pentru că bogăția de 

bunătăți, de virtuți, de fericire duhovnicească reprezintă 

rezumatul pericopei evanghelice, și ea trebuie împărtășită cu 

cei de lângă noi. Nu doar cei care au avere și putere agonisită 

într-un mod pătimaș vor intra mai greu în Împărăția lui Dumnezeu, așa cum spune Domnul, făcând 

paralela cu acul și camila, ci și cel care nu-și împărtășește virtuțile și talanții, transformându-le în 

mărgăritare aruncate. Bucuria, cordialitatea și empatia sunt adevăratele bogății duhovnicești de care 

ar trebui să ținem cont, și să le dăm «săracilor», adică celor care suferă trupește și sufletește. Să fim cu 

bucurie de ajutor, alungând tristețea celor care ne sunt aproape”, a exprimat Flavius Popa.

Ceea ce mai putem învăța din acest fragment evanghelic este faptul că indiferent de 

O pârghie esențială a bunătății și a fericirii 

duhovnicești este generozitatea. Înțelepciunea 

evanghelică ne învață că nu doar cei cu averi și putere 

agonisite într-un mod pătimaș vor avea dificultăți în a intra 

în Împărăția lui Dumnezeu, ci și cei care nu își împărtășesc 

virtuțile și talanții, transformându-i astfel în nimicnicii. 

Aceasta este o mustrare asupra egoismului și a egoismului 

spiritual, care ne îndeamnă să fim deschiși și generoși în 

relațiile noastre cu ceilalți.

Bucuria, cordialitatea și empatia sunt adevăratele bogății duhovnicești pe care trebuie 

să le cultivăm în inimile noastre. Aceste calități ne permit să fim prezenți și să oferim alinare 

celor care suferă trupește și sufletește. Este necesar să fim bucuroși să ajutăm și să alungăm 

tristețea din viețile celor din jurul nostru.

Pericopa Evanghelică a acestei duminici transmite 

un mesaj profund despre responsabilitatea noastră de a 

practica bunătatea și de a împărtăși virtuțile cu cei din 

jurul nostru. În această perioadă de pregătire pentru 

întâmpinarea Domnului, aceste învățături devin și mai 

relevante. Bucuria de a oferi și de a fi generos cu talanții și 

virtuțile noastre trebuie să depășească orice tristețe 

asociată cu bogăția materială.
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Pentru a atinge aceste bogății duhovnicești, trebuie să ne detașăm de materialism și să 

ne concentrăm asupra valorilor mai înalte. Evanghelia ne învață că bogăția de bunătăți și fericire 

duhovnicească este rezumatul pericopei evanghelice. Aceasta înseamnă că trebuie să le 

împărtășim cu cei din jurul nostru, să ne aducă bucurie să-i ajutăm pe cei care trec prin dificultăți 

și să fim prezenți în viețile lor.

Astfel, cu inima deschisă și sufletul plin de bucurie, să fim instrumentele prin care 

bogăția duhovnicească se răspândește în lume. Să ne împărtășim fericirea și bunătatea cu cei 

din jur și să creăm un lanț de generozitate și compasiune.

Brîndușa Dediu

poziția noastră socială sau de nivelul nostru de avere, avem potențialul de a aduce bucurie și 

împlinire în viețile celorlalți prin fapte de bunătate. Așa cum Mântuitorul însuși a fost numit 

„Bun”, trebuie să facem ca bunătatea să fie o prioritate în viața noastră. Aceasta înseamnă să fim 

deschiși și să dăruim ceea ce avem mai bun – virtuți, bucurie și empatie.

Nu trebuie să uităm că fericirea și împlinirea adevărată se găsesc în actul de a oferi și de a 

fi alături de cei în nevoie. Astfel, avem responsabilitatea de a alunga tristețea și de a aduce 

bucurie persoanelor care ne sunt aproape. În acest sens, trebuie să fim conștienți de nevoile 

celor din jur și să răspundem în mod activ și empatic. Fie că este vorba despre o mână întinsă 

celor care suferă de pe urma bolii sau a singurătății, fie că împărțim un zâmbet sau un cuvânt de 

încurajare celor întristați, fie că oferim sprijin material celor defavorizați, toate aceste gesturi 

aduc bucurie și speranță în viața celorlalți.

Bucuria de a ajuta nu ar trebui să fie o sarcină grea sau o obligație impusă, ci o expresie 

naturală a iubirii și generozității noastre. Când ne deschidem inimile și întindem o mână de 

ajutor, descoperim că satisfacția și împlinirea vin împreună cu acțiunile noastre. Într-un mod 

paradoxal, dăruind, primim mai mult decât ne-am putea imagina.

În perioada pregătirii pentru întâmpinarea Domnului, avem oportunitatea de a ne 

concentra asupra valorilor autentice și de a ne conecta cu esența spirituală a vieții noastre. În loc 

să fim preocupați de mărgăritarele materiale și de succesul efemer, ar trebui să acordăm 

importanță virtuților și calităților care ne ajută să ne dezvoltăm ca persoane și să fim de folos 

celor din jur.

În concluzie, evanghelia ne cheamă să fim buni, generoși și empatici în relațiile noastre 

cu ceilalți. Bucuria bogățiilor duhovnicești, precum cordialitatea și empatia, trebuie să devină o 

prioritate în viețile noastre, în special în această perioadă de pregătire pentru întâmpinarea 

Domnului. Prin împărtășirea fericirii și a bunătății noastre, putem aduce lumină și speranță în 

viața celor care ne sunt aproape. Să fim mereu deschiși să ajutăm și să fim un exemplu viu al 

iubirii și compasiunii.
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„Fericirea e dată de relaţia noastră nu cu lumea, ci 

cu Dumnezeu – izvorul fericirii veşnice. De aceea, în slujba 

Sfântului Nicolae, şi la Vecernie şi la Utrenie, el este numit 

de mai multe ori «Purtător de Dumnezeu», adică purtător 

al harului lui Dumnezeu care a lucrat în el şi a săvârşit 

minuni. Minunile săvârşite de Sfântul Nicolae sunt minuni 

ale lui Hristos cel milostiv, săvârşite prin el.” Preafericitul 

Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii ortodoxe Române

Sărbătoare mare în parohia păstorită de 

părintele paroh Alexandru Munteanu. La data de 6 decembrie Parohia Sf. Nicolae din Zănești, 

jud. Neamț, își serbează hramul și ocrotitorul, pe Sfântul Ierarh Nicolae.

În seara zilei de 5 decembrie 2023, părintele 

paroh a invitat un sobor de preoți pentru a săvârși 

împreună Slujba Vecerniei. Printre cei prezenți în 

sfânt lăcașul de cult îi amintim pe părintele Petru 

Munteanu, părintele Mihai Meraru, părintele Nicolae 

Ciuntu, părintele Cristian Melinte, părintele Roman 

Ceachir, precum și părintele Ștefan Apetrei, fiu al 

satului.

Parohia Sf. Nicolae a avut un moment 

deosebit de sărbătoare în seara zilei de 5 decembrie 2023. Părintele Alexandru Munteanu a 

pregătit cu grijă și bucurie acest eveniment special pentru a-și sărbători ocrotitorul, Sfântul 

Ierarh Nicolae. Lăcașul de cult a fost îmbrăcat în straie de sărbătoare, iar credincioșii au avut 

ocazia să participe la o slujbă plină de încărcătură spirituală.

Credincioșii prezenți în biserică au avut privilegiul 

de a asista la o slujbă impresionantă, în care rugăciunile și 

cântările lor s-au unit într-o armonie divină. Au resimțit cu 

emoție prezența Sfântului Ierarh Nicolae în mijlocul lor.

Slujba Vecerniei reprezintă o actualizare a întregii 

istorii a mântuirii, de la crearea lumii și căderea în păcat a 

Slujba Vecerniei în Parohia Sf. Nicolae Zănești
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primilor oameni, până la venirea lui Iisus Hristos și ridicarea păcatului.

În încheierea Slujbei Vecerniei, părintele Mihai Meraru a ținut cuvântul de învățătură, în 

care a menționat:

„Dăm slavă și mulțumim lui Dumnezeu că în această zi binecuvântată, când sărbătorim pe 

Sfântul Mare Ierarh Nicolae, ne-am reîntâlnit în rugăciune în această Sfântă Biserică, la săvârșirea 

Vecerniei și a Litiei, după rânduiala Bisericii noastre Ortodoxe. Ziua liturgică începe din ziua precedentă 

de seara, deci intrăm în ziua de pomenire a Sfântului Nicolae din această seară binecuvântată! Bucuria 

părintelui și a enoriașilor este foarte mare, întrucât dumneavoastră vă sărbătoriți și hramul acestei 

frumoase biserici. Pe ocrotitorul bisericii, dar și al parohiei dumneavoastră, pe Sfântul Mare Ierarh 

Nicolae. Acest mare părinte ierarh al Bisericii noastre Ortodoxe a trăit spre sfârșitul secolului al III – lea, 

începutul secolului al IV-lea, mai exact, s-a născut în anul 272 al erei creștine, în casa unor creștini 

binecredincioși. Tatăl său se numea Teofan, iar mama sa, Nona. El a primit o educație aleasă, a urmat 

școlile vremii. Sfântul s-a remarcat din copilărie ca având calități deosebite. Din pruncie spune că el a 

supt la sânul maicii sale de la sânul drept, iar în zilele de miercuri și vineri Sfântul postea. A primit o 

educație duhovnicească de la unchiul său, care se numea tot Nicolae, care era episcop al localității în 

care el s-a născut, Mira Lichiei, din Asia, Turcia de astăzi. În vremea aceea a tinereții Sfântului Nicolae, 

Imperiul Roman era condus de către împărați păgâni. Era împăratul Dioclețian, apoi Maximilian 

Galeriu, care i-au persecutat pe creștini, care locuiau în acest vast Imperiu Roman și această cetate a 

Mirei Lichiei. Fiind sub ocupație romană, creștinii de aici erau persecutați, printre ei numindu-se și 

Sfântul Nicolae. El, pentru calitățile sale duhovnicești, fiind un mare postitor, rugător înaintea lui 

Dumnezeu, a fost hirotonit în treapta de preot de către unchiul său, care era episcopul Nicolae. Fiind 

tânăr, el a dorit să facă un pelerinaj în Țara Sfântă, el ajungând în pustiul Iudeii. Acolo a trăit o perioadă 

de câțiva ani în post, în rugăciune. Între timp, spune că părinții săi trupești s-au mutat la Domnul și 

unchiul său, Nicolae, care era episcopul Mirelor Lichiei, și el s-a mutat la Domnul. De aceea, poporul din 

localitatea sa l-a chemat pe Nicolae din viața pustnicească să vină în satul lui natal, în localitatea 

Mirelor Lichiei, și să le fie păstor duhovnicesc. Sfântul Nicolae părăsește pustia și viața monahală și se 

reîntoarce în localitatea sa. Aici el este hirotonit în treapta de episcop al acestei cetăți, al Mirei Lichiei. 

Dar fiind încă prigoană, sfântul a suferit pentru că Îl mărturisea pe Hristos. De aceea el a fost arestat, 

întemnițat și supus la diferite cazne de către păgâni. El nu s-a lepădat de Hristos. Fiind în închisoare, L-a 

mărturisit și acolo, printre cei care erau împreună cu dânsul. Dumnezeu a rânduit după toate aceste 

prigoniri la cârma Imperiului Roman să ajungă Constantin cel Mare, viitorul sfânt al Bisericii noastre, 

împreună cu mama sa, Sfânta Elena. După anul 313, când Constantin ajunge împărat al Imperiului 

Roman, el dă acel edict de la Milan, în care religia creștină devine o religie tolerată pe întreg teritoriul 
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imperiului. Astfel, creștinii au fost eliberați din închisori, printre care și Sfântul Ierarh Nicolae. El este 

repus în scaunul de episcop al cetății Mirei Lichiei.”

Seara Vecerniei s-a încheiat cu agapa frățească pregătită cu mare grijă pentru toți 

pelerinii veniți să ia parte la slubjă.

În Vechiul Testament, întâlnim povestea Creației lumii și a primilor oameni, Adam și Eva. 

După căderea lor în păcat și alungarea din Rai, omenirea se confruntă cu neputința de a se 

elibera singură de păcat și de a se apropia de Dumnezeu. Aceasta necesită pocăință și 

rugăciune, care sunt reflectate în Slujba Vecerniei.

Timpul Vecerniei este dedicat reînnoirii relației dintre om și Dumnezeu prin pocăință și 

rugăciune. Participarea la slujbă aduce aminte credincioșilor atât de căderea lor în păcat, cât și 

de promisiunea mântuirii prin venirea lui Iisus Hristos. Slujba Vecerniei este în strânsă legătură 

cu Cina cea de Taină și moartea Mântuitorului pe Cruce, care s-au petrecut în seara înainte de 

Înviererea Sa.

Slujba Vecerniei aduce în fața credincioșilor jertfa lui Hristos și moartea Sa, oferindu-ne 

oportunitatea de a medita asupra importanței acestor evenimente pentru mântuirea noastră. 

Prin rugăciuni, citiri și cântări specifice, suntem chemați să reflectăm asupra dragostei și 

milostivirii lui Dumnezeu față de omenire, care ne-a fost arătată prin sacrificiul Fiului Său.

Brîndușa Dediu

Părintele Alexandru Munteanu este primul preot din țară numit după Revoluția din 1989, 

și slujește în parohia zăneșteană de peste 30 de ani. Din anul 1992 s-a început construcţia unei 

biserici noi, în curtea bisericii vechi. În perioada anilor 2007-2008, s-au efectuat lucrările de 

încălzire prin pardoseală s-a placat cu marmură tot interiorul bisericii, iar în anul 2010 s-au 

definitivat lucrările pentru sfinţire, iar la data de 22 august 2010 în fruntea unui mare sobor de 

preoţi,  Înaltpreasfinţitul Părinte Teofan, Mitropolitul Moldovei şi Bucovinei, a săvârşit slujba de 

sfinţire a bisericii noi.

În esență, Slujba Vecerniei ne conduce spre contemplarea istoriei mântuirii și ne 

încurajează să trăim într-o comuniune profundă cu Dumnezeu prin pocăință și rugăciune. 

Aceasta reprezintă o modalitate prin care credincioșii se apropie de îndumnezeire și se 

conectează la evenimentele cruciale ale credinței noastre.
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Sfântul Nicolae – Model de bunătate, generozitate și milostenie

Cu o seară înainte, pe 5 decembrie, copiii își pregătesc ghetuțele, le lustruiesc și le pun 

lângă fereastră, așteptându-l pe Moș Nicolae. Este un obicei frumos și tradițional, prin care 

copiii își exprimă recunoștința și speranța că vor primi cadouri de la Sfântul.

Sfântul Nicolae este sărbătorit în fiecare 

an pe 6 decembrie, fiind unul dintre cei mai 

populari sfinţi ai creştinătăţii. Este considerat 

ocrotitorul copiilor, în special al celor săraci, dar 

și al marinarilor, al brutarilor, al fetelor 

nemăritate și al celor acuzați pe nedrept. 

Această sărbătoare este așteptată cu nerăbdare 

de copii, deoarece se spune că Sfântul Nicolae le 

aduce daruri și dulciuri.

Această sărbătoare este plină de încărcătură duhovnicească. Este un moment în care 

credincioșii se reunesc în biserici pentru a participa la Sfânta Liturghie închinată Sfântului 

Nicolae.

În comuna Săvinești, zeci de credincioși au trecut pragul sfintei biserici „Sf. Voievozi” 

pentru a participa la Sfânta Liturghie oficiată de părintele paroh petru Munteanu și pentru a se 

ruga la Sfântul cel blând și milostiv.

Sfântul Nicolae este iubit de comunitatea săvineșteană, iar în cinstea Sfântului a fost 

ridicată o troiță în Săvinești, în parohia păstorită de părintele Petru Munteanu. Troița se află pe 

„Sfântul Ierarh Nicolae ne spune că adevărata 

biruință a omului asupra duhurilor rele este victoria 

prin bunătate, iubire smerită și iertare (…) Sfântul 

Ierarh Nicolae a ajutat pe locuitorii cetății Mira Lichiei 

atunci când orașul se confrunta cu o mare foamete din 

cauza secetei. În chip minunat Dumnezeu a făcut ca un 

corăbier din Italia să încarce o corabie de grâu. Sfântul 

i s-a arătat în vis și i-a promis că îi va da cât îi va cere 

numai să ducă în cetate grâul pentru ca oamenii să nu 

moară de foame”, Preafericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române.
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Familia Pristavu se mândrește că a putut contribui la înălțarea acestei troițe și se bucură 

de sprijinul necondiționat al comunității. Fiul lor, Marius Nicolae, alături de soția sa Mihaela și 

de fiicele lor – Nicoleta, Maria, Paraschiva și Ilinca – sunt vrednici urmași ai tradițiilor și valorilor 

transmise de Sfântul Nicolae.

Prin munca și implicarea lor, acești oameni devotați au contribuit la construirea acestei 

troițe minunate, care aduce bucurie și liniște sufletească tuturor celor care trec pe lângă ea. 

Troița reprezintă un punct de întâlnire și de rugăciune pentru credincioșii din Săvinești, unde 

aceștia se pot închina și se pot ruga în cinstea Sfântului Nicolae.

strada Bistriței a comunei, în fața casei familiei Nicolae Pristavu, care este o familie de 

credincioși iubită și respectată în comunitatea săvineșteană. Alături de ei a fost și fiul lor, Marius 

Nicolae, împreună cu soția sa Mihaela și fiicele lor – Nicoleta, Maria, Paraschiva și Ilinca.

În efortul lor de a construi troița, Marius 

și Mihaela Pristavu au fost sprijiniți de numeroși 

prieteni și credincioși din comunitatea locală. 

Printre aceștia se numără Andronache Ion și 

Maria, Popa Maria, Avasâlcăi Săndina, Zbranca 

Neculai, Sandu Aurica, Plăcintă Costică, 

Trenchea Adrian și Natalia, Plăcintă Margareta, 

Florișteanu Florin și Crizantema, Iacob Victor și 

Delia, Negoiu Dorina, Crețu Tatiana, Drilea 

Viorel și Liliana, precum și Cucu Marcel.

Invitați la Slujba de sfințire a troiței au fost: părintele paroh Petru Munteanu, părintele 

Mihai Meraru, precum și numeroși credincioși și membrii corului parohiei săvineștene.

Înainte de a-i invita pe toți la agapa 

frățească, domnul Marius Pristavu a dorit să 

aducă mulțumiri și urări de bine preoților 

slujitori, ctitorilor, precum și celor prezenți la 

sfințirea troiței:

„Mulțumesc invitaților, că sunteți alături 

de noi. Mulțumesc tuturor ctitorilor. Mulțumesc 

celor care au contribuit atât financiar, cât și 

spiritual. Să vă dea Dumnezeu multă sănătate și 
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Brîndușa Dediu

măcar de acum încolo să facem ceva unul pentru alții, pentru că și așa suntem înconjurați de războaie și 

de ură și de vrajbă. Aș vrea să citesc o poezie, care mie îmi place foarte mult, după care vă poftesc la ceva 

cald. Doamne ajută!

Troița închinată Sfântului Nicolae din Săvinești reprezintă un simbol al credinței și 

devotamentului față de acest sfânt venerat. Ea ne amintește de importanța credinței și a 

sprijinului comunității în promovarea valorilor creștine.

Această sărbătoare nu este doar despre primirea de daruri și dulciuri, ci și despre 

sărbătorirea și aducerea aminte a unui sfânt important al creștinătății. Sfântul Nicolae este un 

model de bunătate, generozitate și milostenie. El ne amintește de importanța de a ne îngriji și a 

fi buni cu cei din jurul nostru, în special cu cei mai vulnerabili și nevoiași.

În final, sărbătoarea Sfântului Nicolae este o ocazie specială pentru copii de a-și exprima 

dorințele și de a primi daruri de la Sfântul lor ocrotitor. Este un moment de bucurie și 

recunoștință, dar și de îndemn pentru toți credincioșii să urmeze exemplul Sfântului Nicolae și 

să fie blânzi, milostivi și generoși în viața de zi cu zi.

Colindatul nu este doar o tradiție specifică României, ci și în multe alte țări din Europa și 

din lume. Fiecare regiune are colindele sale specifice, fiecare având o poveste sau un mesaj 

aparte. Astfel, colindătorii aduc nu doar bucurie și voie bună, ci și o parte din tradiția și cultura 

Această tradiție străveche a fost păstrată cu 

sfințenie de-a lungul generațiilor și continuă să aducă 

bucurie și căldură în casele noastre în fiecare an.

Colindele reprezintă o parte importantă a 

închinării și celebrării Nașterii Domnului, aducând un 

mesaj de iubire, pace și speranță. Aceste cântece 

tradiționale se transmit din generație în generație, 

păstrându-se intacte atât melodiile, cât și versurile.

Atmosfera creată de colindători este unică, 

emanând căldură și bucurie. Fondul sonor al colindelor se îmbină cu clinchetul clopoțeilor și cu 

râsetele zglobii ale copiilor, creând astfel o atmosferă de sărbătoare.

Sărbătorile vin… sărbătorile vin… și odată cu ele, colindătorii bat la ușă!
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noastră.

Așa sunt și tinerii care alcătuiesc grupul vocal 

Viva Allegria din Piatra Neamț, coordonați de 

doamna profesor Alina Apetrei, reușesc de fiecare 

dată, prin vocile lor, să transmită emoții.

Totodată, colindatul reprezintă și o 

modalitate de păstrare a valorilor autentice, a 

obiceiurilor și tradițiilor strămoșești. Copiii care 

participă la această activitate învață să prețuiască și 

să respecte tradițiile, să ofere și să primească, să se 

bucure de frumusețea simplității și a gesturilor mici.

Allegria Music Junior a susținut un concert de colinde de 

excepție, evenimentul fiind intitulat „O, ce veste minunată!”, și a fost o 

ocazie deosebită de a aduce bucurie și lumină în sufletele 

spectatorilor prin intermediul muzicii.

Concertul a avut loc într-o atmosferă intimă și plină de 

spiritualitate, oferind publicului ocazia de a se conecta la emoțiile și mesajele transmise prin 

intermediul cântecelor. Biserica Sf. Voievozi, cu arhitectura și acustica sa impresionante, a oferit 

un cadru perfect pentru acest eveniment muzical.

Duminică, 17 decembrie 2023, începând cu ora 14.00, biserica 

„Sf. Voievozi” din Săvinești a primit primii colindători, copiii Viva 

Allegria, dar și Corul Seniorilor al Centrului de zi pentru persoane 

vârstnice „Samariteanul Milostiv”.

Grupul vocal Viva Allegria este format din tineri talentați, pasionați de muzică și dornici 

să împărtășească această pasiune cu publicul lor. Aceștia au reușit să creeze o atmosferă 

specială prin interpretarea magistrală a unor cântece tradiționale de Crăciun, dar și a unor piese 

moderne, într-o abordare inedită și captivantă. Armonia și tandrețea vocii solistei principale au 

adus o notă deosebită concertului, captivând publicul și purtându-l într-o călătorie muzicală 

plină de emoție și frumusețe.

„Copiii Allegria, spre cer duios privesc,

Și către Dumnezeu, cu vocea caldă țes.

O rugă-nfierbântată de suflet pământesc,
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Cu suflet cald și blând, ei au venit în prag,

Copiii Allegria au colindat cu drag,

La fiecare poartă ce s-a deschis în cale,

„Duminică, 17 decembrie 2023,  Corul Viva Allegria a bucurat  publicul auditor din Biserica Sf 

Voievozi -Săvinești, cu un  program de colinde susținut de copii cu vârsta între 4 ani și 19 ani.

,,Sfânta noapte de Crăciun”, „Galbenă gutuie”, „Copile, Iisus”, „În întâmpinarea Crăciunului”,  

„Ce bucurie ar fi”  sunt colindele aduse cu drag, cu  inima deschisă și gânduri bune pentru parintele 

paroh, Petru Munteanu si toți enoriașii prezenți.

 

Vestim Nașterea Mântuitorului în fiecare an cu multă bucurie, emoție, căldură sfântă .

Cu vocea ca de îngeri, smerită închinare!

Cu muzică și vers, o Naștere vestesc!

Doresc să transmit tuturor sărbători binecuvântate cu sănătate, pace, liniște, iubire de aproape 

și gânduri frumoase! Crăciun fericit și La mulți ani! Multimim din suflet pentru primirea călduroasă, 

părintelui Petru Munteanu!”, a menționat doamna Alina Apetrei.

Repertoriul concertului a fost divers și adaptat atât spiritului Crăciunului, cât și 

preferințelor variate ale publicului. Astfel, fiecare melodie a fost interpretată cu pasiune, 

îmbinând armonios tradiția cu inovația.

Corul Seniorilor al Centrului de zi pentru persoane vârstnice „Samariteanul Milostiv” din 

Săvinești s-a alăturat Vivei Allegria și a interpratat câteva colinde tradiționale „Deschide ușa 

creștine”, „Din cer senin”, încheind cu o urătură dedicată părintelui paroh Petru Munteanu, 

precum și grupului vocal Viva Allegria, compusă de domnul Atudosiei Mihai, beneficiar al 

Centrului de zi.

Concertul „O, ce veste minunată!” a fost un adevărat regal muzical, într-un cadru 

deosebit și cu o interpretare de excepție. Publicul a fost încântat și impresionat de talentul și 

pasiunea membrilor grupului vocal Viva Allegria, răsplătindu-i cu ropote de aplauze și cuvinte 

de laudă. Atmosfera frumoasă și caldă a concertului a oferit tuturor participanților o bucurie și 

un sentiment de apropiere și comuniune.

„Mă numesc Petrea Ana, iar astăzi doresc să îmi exprim recunoștința față de întregul colectiv al 

centrului de zi. Încep prin a spune că acest centru mi-a schimbat viața în bine și mi-a adus bucurie în 

suflet. Cu ajutorul dumneavoastră, am avut ocazia să ies din zona mea de confort și să particip la 

evenimente de neuitat, ca și cel de astăzi. După aproape un an de la înscrierea în centru, am căpătat zeci 
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Sărbătorile de iarnă ne aduc colindătorii, acei mesageri ai bucuriei și speranței, care bat 

la ușa noastră și ne aduc aminte de spiritul autentic al Crăciunului. Să ne deschidem ușa în fața 

lor și să ne bucurăm de colindele lor, de zâmbetele lor și de binecuvântarea pe care o aduc în 

casele noastre. Să primim cu căldură această tradiție străveche și să o transmitem mai departe, 

ca o mărturie vie a identității și valorilor noastre.

Mesagerii Nașterii Domnului cântă cu emoție și pasiune versurile colindelor, aducând 

astfel binecuvântare în casele pe care le vizitează. De cele mai multe ori, aceștia primesc în 

schimbul cântecelor mici daruri sau colăcei, simbolizând generozitatea și ospitalitatea 

gazdelor.

de amintiri frumoase și speciale pentru mine. Probabil nu vă dați seama, dar pentru noi înseamnă 

enorm să avem un loc unde să ne întâlnim, să socializăm, să povestim și să nu ne simțim singuri. După 

părerea mea, la centru, s-a format o a doua familie. Vă mulțumesc tuturo pentru grija acordată și vă 

felicit pentru frumosul proiect pe care l-ați realizat. Sunt sigură că anul viitor o să se adune și mai multe 

amintiri și evenimente unice” (Petrea Ana, beneficiară a serviciilor oferite de Centrul de zi).

Concertul „O, ce veste minunată!” susținut de grupul vocal Viva Allegria la biserica Sf. 

Voievozi din Săvinești a fost astfel o experiență muzicală de neuitat, care a încântat publicul și a 

transmis mesajul profund al sărbătorii Nașterii Domnului. Cu siguranță, evenimentele viitoare 

ale grupului vor fi la fel de remarcabile și încărcate de talent.

La final, colindătorii au primit din partea părintelui Munteanu mai multe dulciuri, iconițe, 

iar reprezentații celor două coruri, au primit câte o icoană.

Nu doar publicul a fost impresionat de concert, ci și membrii grupului Viva Allegria s-au 

simțit binecuvântați și încurajați de reacțiile entuziaste ale spectatorilor. Pentru ei, arta muzicală 

este o modalitate de a atinge sufletele oamenilor și de a aduce lumina și bucuria în viețile lor.

Brîndușa Dediu

„A trecut un an din viața mea, din timpul centrului, cu activități frumoase, cu unele beneficii 

pentru sănătatea noastră, pentru îngrijirea noastră. Multe mulțumiri celor care se ocupă de acești 

«tineri tomnatici» și am fi bucuroși să continuăm la fel sau poate și mai bine și maim mult. Vă doresc 

sărbători binecuvântate și Dumnezeu să ne ajute în continuare. La mulți ani!” (Paisa Milica, 

beneficiară a serviciilor oferite de Centrul de zi).
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E vremea colindelor! Seniorii Centrului de zi „Samariteanul Milostiv” au adus vestea cea bună

E vremea colindelor! Este momentul în care grupuri 

de colindători se strâng împreună și pornesc în căutarea 

de case în care să împărtășească bucuria și speranța 

Crăciunului. Această tradiție de a cânta colinde datează 

încă din perioada medievală și s-a păstrat până în zilele noastre, transformându-se într-o 

activitate iubită și așteptată de toți.

Colindătorii au reaprins flacăra vremurilor de altă dată și, entuziasmați fiind, au dorit să-

și continue periplul urărilor și la câteva magazine din zonă, brutăria familiei Turcu și magazinul 

domnului Alexandru. Și aici au fost recompensați cu colaci și cozonac, precum și fructe și câte 

un bănuț. Bucurie, zâmbete și mulțumire, toate acestea se regăseau pe chipul blând al 

„bunicilor săvineșteni”.

Ne apropiem 

de cea mai frumoasă sărbătoare a creștinătății, Nașterea 

Domnului nostru Iisus Hristos. Perioada magnifică a 

sărbătorilor de iarnă. Casele sunt frumos decorate, străzile 

sunt luminate de mii de beculețe colorate, iar colindele se 

aud în mai toate casele.

Această perioadă deosebită a fost așteptată și de 

beneficiarii Centrului de zi pentru persoane vârstnice 

„Samariteanul Milostiv” din Săvinești.

Corul Seniorilor sau Corul „bunicilor săvineșteni” 

a început repetițiile încă din luna noiembrie, pentru a nu 

„se face de rușine” în casele celor care i-au primit cu 

colindul.

Spre finalul anului, toată lumea se pregăteşte 

pentru Sărbătoarea Nașterii Domnului. Nașterea 

Domnului – Crăciunul este primul praznic împărătesc cu 

dată fixă. Sărbătoarea aceasta marchează nașterea 

Mântuitorului şi este sărbătorită de către creştinii din 

întreaga lume în fiecare an, pe 25 decembrie. Acest 

moment marchează naşterea trupească a Mântuitorului 

nostru Iisus Hristos şi prima sărbatoare creştină a 

Mântuitorului.

Joi, 21 decembrie 20233, primii colindați au fost 

reprezentanții Primăriei Săvinești, unde domnul primar 

Daniel Horciu a întâmpinat colindătorii cu bucurie și 

brațele deschise, oferindu-le „tinerilor tomnatici” câte un pachet cu dulciuri și alte bunătăți.

Nici medicul de familie, doamna doctor Condurache Zoe, nu a fost evitat. Pacienții 

E vremea colindelor! Seniorii Centrului de zi „Samariteanul Milostiv” au adus vestea cea 
bună
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„Sunt născută în Săvinești, am învățat în această clădire, care acum a devenit Centru de zi. Vin cu 
plăcere aici pentru că mă întâlnesc cu persoane în vârstă, cântăm, discutăm, ne spunem părerile, mai 
învățăm câte ceva, doar „omul cât trăiește învață”. Recent, ne-am adunat pentru a învăța colinde și 
plugușor pentru a merge la domnul primar, la dispensar și la alte firme. Toți au fost foarte primitori și 

bucuroși. Ne-am simțit bine și am să vin și anul viitor la centru”, a spus doamna Rodica Căpățână.

Toate aceste organizații au primit colindătorii Centrului de zi și anul trecut, iar anul 

acesta încă două familii și-au dorit să fie colindate de „bunici”. Familia doamnei Simona Anzini și 

familia doamnei Ana Chetreanu – frizer voluntar în cadrul centrului.

Corul Seniorilor a ales trei colinde, și anume, „Deschide ușa creștine”, „O, ce veste 

minunată!” și „Din cer senin”, care au fost completate de urăturile compuse de domnul Mihai 

Atudosie, care, fiecărei gazde i-a personalizat urătura.

dumneaei, astăzi colindători, i-au făcut o surpriză, dorind să răsplătească grija ce le-o poartă 

doamna doctor, privind starea lor de sănătate.

„Activitățile desfășurate la Centrul de zi sunt variate, relazante, constructive și benefice pentru 
toate persoanele participante. Venim cu plăcere, să socializăm, să schimbăm idei, să învățăm din 
experiența altora. După cum spuneam, activitățile sunt diverse, am beneficiat de servicii medicale, de 
masaj, de frizerie. De asemenea, am vizionat filme din viețile sfinților sau ale unor personalități. Am fost 
instruiți în legătură cu apelul de urgență 112, cu probleme de siguranță proprie și multe altele. În 

concluzie, centrul își merită existența și poate primi, în viitor, mult mai multe persoane în vârstă”, a 

menționat domnul Mihai Atudosiei.
„Vin cu mare drag la Centrul de zi pentru vârstnici și particip la anumite activități, astăzi, de 

exemplu, am mers cu colindul la primărie, la dispensar și la alte firme și persoane fizice. Mă simt foarte 

bine aici, socializăm și ne bucurăm împreună de mai multe activități”, este de părere doamna Mina 

Tofan.

Colindatul reprezintă o modalitate frumoasă de a împărtăși bucuria Nașterii Domnului și 

de a aduce un strop de căldură și zâmbete în sufletele celor care deschid ușa. Grupurile de 

colindători merg din casă în casă, interpretând melodii tradiționale, dar și colinde noi și 

moderne.

„Am venit la repetiții și ne-am pregătit pentru sărbătorile de iarnă. Începând cu 1 Decembrie, Sf. 
Nicolae, iar acum am mers cu colinda, la primărie, la brutărie, la dispensar, dar și la alte persoane fizice 
care ne-au invitat. Ne-am simțit foarte bine. Să dea Dumnezeu să ajungem sănătoși și la anul care vine 

mai mergem”, au spus, la unison, doamna Roman Teodora și doamna Dumitriu Paraschiva.

Colindatul nu este doar o activitate care aduce bucurie celor care ascultă, ci și o tradiție 

care trebuie respectată și păstrată. Trebuie să ne amintim că efortul și pregătirea implicate în 

colindat sunt importante. Colindătorii petrec mult timp învățând melodiile, repetând și 

perfecționând acordurile vocale.

Pe lângă faptul că aduce bucurie, colindatul are și un scop nobil: acela de a strânge 

fonduri pentru diverse cauze caritabile. Oamenii care deschid ușa colindătorilor sunt și 

generoși din contribuie cu bani sau alte donații în timpul colindatului, iar aceste fonduri sunt 

folosite pentru a sprijini activitățile centrului.
„Suntem foarte bucuroși că facem parte din acest centru, venim cu drag la activități, găsim 

oameni deosebiți și am învățat foarte multe aici, vom veni în continuare. Mult success, sărbători 

binecuvântate și La mulți ani! Doamne ajută!”, a exprimat doamna Angelica Maxim. Iar soțul 
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Există o mare varietate de colinde, de la cele tradiționale care au rezistat timpului până la 

cele moderne, reinterpretate de artiști actuali. Aceste cântece se concentrează pe tematici 

precum nașterea lui Iisus, bucuria Crăciunului, dar și pe aspectele tradiționale ale sărbătorilor 

de iarnă, cum ar fi Moș Crăciun și colindul, brazi împodobiți și cadouri frumos ambalate. Prin 

intermediul versurilor, colindătorii transmit un mesaj de iubire, pace și speranță, aducând un 

strop de speranță.

Haideți să ne bucurăm de această tradiție frumoasă și să pornim împreună de 

Sărbătoarea Nașterii Domnului!

dumneaei, domnul Constantin Maxim a spus că: „Centrul de zi este binevenit la noi în comună, sunt 
multe activități frumoase.”

„Mă bucur de toate activitățile centrului, întâlnesc oameni frumoși cu care mai schimb o vorbă, 
mai glumim, avem tot felul de repetiții, iar astăzi am mers cu colindul. Este o activitate pe care am 

desfășurat-o și anul trecut, dar anul acesta am fost mai pregătiți. Sărbători cu bine și La mulți ani!”, a 

declarat domnul Adrian Trenchea.

În concluzie, e vremea colindelor! Este momentul perfect pentru a ne lăsa fericiți de 

sunetul dulce al vocilor colindătorilor și de emoția pe care o aduc în sufletele noastre.

Brîndușa Dediu

„Rugă pentru părinți” la Căminul pentru persoane vârstnice Roznov

În fiecare an, pe 27 decembrie, Parohia „Sfinţii Voievozi” din Săvineşti, în parteneriat cu 

Fundaţia Împreună pentru Solidaritate Socială, derulează acţiunea social – filantropică: „Rugă 

pentru părinţi” la Căminul pentru persoane vârstnice Roznov.

Biserica Ortodoxă Română îl sărbătorește, la 27 decembrie, pe Sfântul Apostol, Întâiul 

Mucenic și Arhidiacon Ștefan.

Acesta a fost unul dintre cei șapte diaconi — din rândul evreilor eleniști — aleși de 

Apostolii din Ierusalim pentru a sluji la adunările Bisericii din primul veac, pentru ca Apostolii să 

se poată dedica vestirii Cuvântului lui Dumnezeu. Datorită harului și înțelepciunii de care se 

învrednicise și pentru semnele și minunile cu care își însoțea propovăduirea, a stârnit ura 

evreilor, care l-au adus la judecată în fața Sinedriului, acuzându-l că hulește Legea și pe Moise. 

Ștefan le-a arătat însă, cu dovezi din Scripturi, că Legea Veche s-a împlinit prin Hristos și că El 

este Mântuitorul cel așteptat și prezis de Profeți, mustrându-i totodată pentru împietrirea inimii 

și lipsa lor de credință.

Devenită deja tradiţie, acţiunea s-a defăşurat după Sfânta Liturghie. La ea au participat 
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Act donație Roznov 

Voluntarii Fundaţiei Împreună pentru Solidaritate Socială le-au dăruit „bunicilor de o zi” 

pachete cu dulciuri şi fructe. Pe lângă aceste produse, Fundația a donat și articole de tip 

pampers, cărucioare de mers, lenjerii de pat, chiuvete și altele, bunuri în valoare totală de 5.250 

lei.

voluntari ai Fundației, credincioși ai Parohiei „Sfinții Voievozi”, alături de părintele Petru 

Munteanu, care au mers să vestească bucuria Naşterii Domnului bătrânilor cu inimi de copil, 

doritoare de iubire şi afecţiune.

Colindând pe culoarele căminului și aducând cuvinte de încurajare, cei implicați în 

acțiune au încercat să aducă un strop de căldură și zâmbet pe chipurile celor bătrâni și singuri. 

Atmosfera a fost plină de emoție și compasiune, iar participanții au simțit un sentiment puternic 
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Să sperăm că această frumoasă acțiune va inspira și va mobiliza și alte persoane din 

comunitate să se alăture eforturilor de a aduce speranță, bucurie și alinare celor care au nevoie 

de așa ceva. Împreună putem înfrumuseța lumea și face o diferență reală în viețile celor greu 

încercați.

Eforturile depuse pentru organizarea acestei acțiuni au fost întâmpinate cu bucurie și 

recunoștință de către beneficiari. Dulciurile și fructele oferite de voluntari au fost primite cu 

drag, întrucât aceste gesturi mărunte aduc o bucurie mare în sufletele triste ale bătrânilor. Este 

important să ne amintim că fiecare faptă de bunătate și atenție poate aduce lumină și consolare 

în viața celor care se confruntă cu singurătatea și lipsurile materiale.

„În fiecare an ne vizitați, nu ne uitați. Vă mulțumim că ne sunteți alături și de un real sprijin”, a 

menționat doamna Monica Anghel – Șef Centru.

Pe lângă aspectul material, emoțiile și bucuria create în urma acestei acțiuni sunt 

neprețuite. Bătrânii din cămin au avut ocazia să simtă nu sunt uitați și că există persoane care se 

gândesc la ei. În fiecare zâmbet și în fiecare privire caldă au putut recunoaște iubirea și respectul 

cu care au fost tratați.

de solidaritate și înțelegere față de bătrânii aflați în nevoi.

Prin acțiuni de acest gen, Parohia și Fundația Împreună pentru Solidaritate Socială 

demonstrează că preocuparea față de cei aflați în nevoi trebuie să fie o prioritate în comunitate. 

Astfel, acestea reușesc să transmită un exemplu de implicare activă și de responsabilitate 

socială, încurajând și inspirând alte persoane să se alăture în astfel de demersuri.

Astfel de inițiative ne amintesc că în această lume agitată și tumultuoasă, încă mai există 

oameni cu suflete mari și pline de compasiune, care nu își uită semenii și se implică în ajutorarea 

celor în nevoie. Fiecare gest de bunătate și generozitate contează și face diferența în viața celor 

vulnerabili și singuri.

Această acțiune a dovedit încă o dată că spiritul sărbătorilor de iarnă poate fi transpus în 

fapte concrete de generozitate și compasiune. Rugăciunea, colindele și împărțirea de daruri 

reprezintă o modalitate frumoasă de a readuce valoarea și însemnătatea adevărată a acestor 

sărbători, de a ne reaminti că importanța lor depășește aspectele festive și comerciale.

Brîndușa Dediu
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 Domnul Iisus Hristos iubeşte copiii, îi 

binecuvântează şi îi ocroteşte.

 Le dă sănătate şi putere să înveţe bine şi să facă 

fapte bune.

 El a spus: „Lăsaţi copiii să vină la Mine şi nu-i opriţi”.

 -Lângă Tatăl nostru stăm,

 Și ce faceți, drăgălași?

 Îi cântăm și ne-nchinăm.

 -Unde stați voi, îngerași,

 Copilașul și îngerii

 Să fiu și eu îngeraș?

 Să mergem la biserică să-L întâlnim pe Hristos şi să 

primim binecuvântarea!

 -Cum aș face, drăgălași,

 -Să fii bun și-ascultător

Sub îndrumarea domnului Măriuța Gheorghe

 Domnul lisus Hristos binecuvântează pe copiii care 

vin la El.

 Și ne poți fi frățior.

 

Domnul Iisus Hristos binecuvântează și ocroteşte copiii

Cel răbdător poate păstra cu adevărat pacea

 Viaţa ne supune la multe teste, viaţa este un 

examen continuu de îndelungă-răbdare şi dacă nu 

trecem acest examen, dacă nu reuşim să luăm notă 

de trecere la această lecţie, atunci vom fi lipsiţi de 

pace şi linişte sufletească, mereu vom avea 

sufletele lipsite de bucuria ca rod al Duhului Sfânt, vom fi lipsiţi de iubire, de credinţă, vom fi 

 Aceste cuvinte înţelepte au fost rostite de 

Sfântul Efrem Sirul şi câtă dreptate a avut, fiindcă 

răbdarea e virtutea din care izvorăsc şi alte virtuţi: 

pacea, credinţa, iubirea, nădejdea, smerenia etc. 
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 Să ascultăm de Sfântul Ioan Hrisostom, care a spus că: „mântuirea nu stă numai în 

faptul că nu faci răul, ci în faptul că rabzi răul bărbăteşte.“ Să ne amintim deci, că mântuirea 

noastră este condiţionată de puterea noastră de a răbda cu credinţă toate greutăţile vieţii, că 

mântuirea noastră constă în purtarea cu credinţă şi răbdare a Crucii spirituale, că răbdarea 

noastră în faţa valurilor învolburate ale vieţii este calea de lumină spre mântuire.

 Dacă răbdăm cu credinţă toate lipsurile vieţii, dacă iubim simplitatea şi dacă nu avem 

sufletul legat de lumea consumeristă şi plină de tentaţii în care trăim, atunci nu ne vom nelinişti 

lipsiţi de nădejde, vom fi lipsiţi de curajul de a lupta cu toate obstacolele ce se vor ivi pe drumul 

vieţii noastre.

 Dacă suntem răbdători în necazuri şi ispite, dacă îl vom lua drept model de îndelungă-

răbdare pe dreptul Iov, dacă vom fi următorii sfinţilor şi mucenicilor care au săvârşit toate 

faptele lor cu iubire şi răbdare, atunci inima noastră va fi izvor nesecat de pace dumnezeiască, 

pace pe care o aduce nădejdea în mila, iubirea şi purtarea de grijă a lui Dumnezeu. Dacă avem 

îndelungă-răbdare atunci în toate faptele noastre ne vom lăsa în voia Domnului. Și când nu ne 

călăuzim după voia noastră, când nu le judecăm pe toate prin prisma judecăţii noastre 

omeneşti supusă greşelilor şi cârtelilor, atunci pacea ne inundă sufletul şi molipsim şi pe cei din 

jurul nostru cu ea, îi învăluim pe toţi cu mantia luminii, iubirii, bunătăţii, blândeţii, speranţei, 

nădejdii, înţelepciunii şi credinţei nestrămutate.  

 Dacă răbdăm cu smerenie şi iubire toate nedreptăţile, toate umilinţele, toate răutăţile, 

toată judecata, toată invidia semenilor noştri, atunci suntem oameni iertători care şi-au luat 

drept model de iubire, smerenie şi iertare pe Iisus Hristos, Care cu infinită răbdare a luat asupra 

Sa toate neputinţele şi păcatele oamenilor şi a suportat umiliri şi loviri, batjocură şi moarte pe 

Cruce. Şi unde este iubire şi iertare este din belşug  pace sufletească. Dacă nu avem puterea de 

a ierta pe cei ce ne greşesc, pe cei ce au bătut cuiele judecăţii, clevetirii şi răutăţii în inima 

noastră, rănind-o şi îndurerând-o, atunci mereu vom avea mintea, inima şi sufletul pline de 

dorinţa de răzbunare, de dorinţa de a plăti cu aceeaşi monedă, de a răsplăti tot răul cu rău, 

toată suferinţa cu suferinţă. Atunci mereu vom fi mânioşi, neliniştiţi sufleteşte şi vom alunga 

departe pacea din viaţa noastră. 

  „În necazuri, cheamă-Mă pe Mine zice Domnul şi-ţi voi ajuta ţie. În necazurile voastre 

veţi vedea prezenţa mea. Eu voi grăi prin răbdarea voastră care îi va uimi, şi-i va sili să Mă 

cunoască pe  Mine.” Aşadar, dacă vom răbda toate încercările vieţii cu bucurie şi răbdare ne 

bucurăm de binecuvântarea lui Dumnezeu şi Acesta ne va ajuta să păşim cu curaj şi credinţă 

peste marea înviforată a vieţii ca să ajungem la ţărmul nădejdii, la ţărmul păcii şi liniştii 

sufleteşti, pace care le va da duşmanilor lui Hristos o lecţie de credinţă adevărată, o lecţie de 

credinţă roditoare. Prin răbdarea de care dăm dovadă în necazuri ne vom asemăna cu sfinţii şi 

mucenicii care au răbdat cu bucurie, cu pace, toate suferinţele pentru dragostea lui 

Dumnezeu, care prin răbdarea lor în suferinţe au devenit vrednici mărturisitori ai lui Hristos, 

înmuind inimile împietrite de necredinţă şi chemând la Hristos pe cei ce nu Îl recunoşteau 

drept Dumnezeul şi Mântuitorul lor, „căci mulţi tirani s-au îngrozit de răbdarea mai presus de 

fire a sfinţilor, şi au sfârşit prin a mărturisi şi ei pe Hristos, de asemenea cu acelaşi preţ al vieţii. 

Deci, iată că răbdarea în încercări a sfinţilor are rostul iubirii de oameni a lui Dumnezeu”. 

(Ierom. Arsenie Boca)
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inimile privind greutăţile zilei de mâine, atunci vom conştientiza cu pace în suflet că adevărata 

bogăţie a omului este sufletul său, că adevărata bogăţie a omului este inima în care şi-a făcut 

locaş Domnul răbdării, Domnul iubirii, Domnul păcii, Domnul luminii - Domnul Iisus Hristos. 

Dar ca să ne curăţim inima şi să ne-o facem locaş al tronului Împărăţiei lui Hristos, trebuie să ne 

învrednicim de virtutea răbdării, fiindcă fără răbdare nu putem învinge în lupta cu cel rău care e 

duşmanul iubirii şi păcii.

 Pacea inimii este scopul războiului duhovnicesc şi cel mai puternic mijloc pentru a 

câştiga biruinţa în el. Iubirea, răbdarea, pacea ne ajută să urmăm calea ce duce la Hristos, ne 

ajută să ne îndumnezeim, ne ajută să avem o credinţă tare, o credinţă nestrămutată, ne ajută să 

oprim răul din noi şi din afara noastră şi să înmulţim binele şi bunătatea, ne ajută să ne 

învrednicim de darurile Harului Sfânt, ne ajută să ne împlinim scopul vieţii - dobândirea 

Sfântului Duh în viaţa noastră.

Cristina Toma

 Neîncetate sunt împotrivirile vieţii, multe sunt tentaţiile lumii moderne şi consumeriste 

în care trăim, multă este dezordinea şi confuzia noastră lăuntrică, grea şi lungă ni se pare lupta 

pentru dobândirea păcii sufleteşti, dar trebuie să ne trudim neîncetat şi să ne înarmăm cu arma 

îndelung-răbdării, pentru că având aceasta armă puternică şi plăcută Bunului Dumnezeu, 

având această armă care sperie cumplit pe vrăjmaşul diavol, putem urca pe scara virtuţilor din 

treaptă în treaptă. Numai aşa putem să ajungem pe treapta cea mai înaltă a răbdării, dorindu-

ne nedreptăţi, ocări şi alte suferinţe ca să ne asemănăm cu Hristos şi să-L urmăm cu iubire şi 

bucurie pe drumul  Golgotei Sale. Dar până să ajungem la treapta cea mai înaltă a răbdării şi 

păcii sufleteşti trebuie să trecem prin cele mai joase trepte ale acestora, care sunt aşa cum a 

spus Sfântul Teofan Zăvorâtul: „defăimarea de sine cu smerenie, considerându-te vrednic de 

toată ocara; înăbuşirea dorinţelor de răzbunare, ura faţă de orice gând de răzbunare şi altele 

asemenea”.

 Să fim răbdători în necazuri şi ispite ca să sporim în dragostea faţă de Dumnezeu şi faţă 

de aproapele, să fim răbdători în încercarea credinţei şi iubirii noastre, fiindcă răbdarea aduce 

cu sine fericirea veşnică, fiindcă răbdarea ne ajută să fim înţelepţi, să fim desăvârşiţi, întrucât 

doar cel răbdator poate păstra cu adevărat pacea, poate nădăjdui la mântuirea lui şi poate 

ajuta la mântuirea altor semeni, fiindcă aşa cum spunea Sfântul Serafim de Sarov: „dobândeşte 

pacea şi mii de oameni în jurul tău se vor mântui.”

 Să conștientizăm de asemenea, că răbdarea este o virtute care constă în puterea şi 

curajul de a îndura greutăţile şi neplăcerile vieţii, de a accepta Voia lui Dumnezeu, este curajul 

de a rămâne liniştit/ă, cu pace în suflet şi de a nu cârti în necazuri şi nevoi, de a aştepta în linişte 

evenimentele vieţii şi intrarea în Împărăţia lui Dumnezeu.
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Cine e constructorul casei sufletului vostru?

 Alegerile noastre ne pot influența viaţa în 

bine sau în rău. Dacă alegi să Îi slujeşti Bunului 

Dumnezeu, dacă Îl alegi pe El să îţi fie „Constructorul” sufletului, cu siguranţă, acesta va fi clădit 

frumos, casa sufletului va fi mare şi încăpătoare pentu infinita iubire de Dumnezeu şi semeni. Va 

avea ferestre mari ca să intre lumina, va fi atât de spaţioasă, încât vor sălăşlui în pace toate 

virtuţile teologice: iubirea, nădejdea şi credinţa, dar şi toate virtuţile morale: smerenia, 

răbdarea, adevărul şi sinceritatea, blândeţea şi bunătatea, milostivirea şi compasiunea, curajul, 

modestia şi simplitatea, cinstea şi omenia, dreptatea, pacea şi liniştea ş.a.m.d. Toate acestea vor 

convieţui în casa sufletului, cu dragoste, se vor sprijini una pe alta şi vor dăinui în pace, pentru 

veşnicie, fiindcă cămara sufletului a fost construită cu trăinicie şi măiestrie şi nu se va dărâma 

niciodată, indiferent de vremurile aprige în care se aude şuieratul patimilor şi păcatelor noastre. 

Şi cheia acestei case a sufletului nostru va fi încredinţată iubirii - virtutea care deschide mereu 

toate uşile ferecate ale oricărui suflet. Când iubirea bate la uşa sufletului nostru, aceasta trebuie 

poftită înlăuntru cu multă bucurie, trebuie să i se ofere un loc de cinste şi trebuie rugată să 

rămână mereu oaspete drag în casa lui şi a inimii noastre. Dacă nu o primim cu dragoste şi o 

alungăm, uşa sufletului ne va fi deschisă pentru patimi şi păcate şi toate virtuţile care sunt 

prietene și surori cu iubirea, ne părăsesc şi ele casa, lăsând-o pustie şi urâtă.

 Să avem grijă din timp ce fel de casă ne vom zidi, fiindcă nu ştim cât va fi viaţa noastră, 

fiindcă nu ştim când va trebui să părăsim această lume pentru lumea de dincolo. Şi acolo o să 

fim cercetaţi ce fel de casă a sufletului ne-am construit de-a lungul vieţii şi pe cine am ales să ne 

fie constructorul şi tâmplarul acesteia. Dacă aceasta este o casă dărâmată, plină de mizeria 

patimilor noastre nu o vom mai putea repara, nu o vom mai putea reconstrui, pentru că ni  s-au 

oferit destule şanse de-a lungul timpului şi nu le-am fructificat. Ni s-au oferit de șaptezeci de ori 

câte șapte şanse de a ne reconstrui casa sufletului prin Sfânta Taină a Spovedaniei şi Sfânta 

Taină a  Împărtăşaniei. Ni s-a oferit şansa să Îl chemăm pe Domnul iubirii ca să ne zidească o 

 Avem libertatea de a alege ce fel de oameni 

dorim să fim: oameni cu un suflet frumos, cu o inimă 

curată în care sălăşluieşte Bunul Dumnezeu sau 

oameni cu suflet rău şi o inimă plină de murdăria 

patimilor noastre, în care şi-a aşezat tronul 

împăratul răutăţilor şi al necurăţiilor.

 Dacă alegem să slujim împreună cu domnul cel rău, dacă îi vom căuta prietenia, casa 

sufletului ni se va dărâma sub forţa răutăţilor noastre: a mândriei, a urii, a egoismului, a invidiei, 

a minciunii, a urâtului, a slavei deşarte, a iubirii de sine şi de plăceri lumeşti, fiindcă nu au fost 

folosite cuiele iubirii, ale nădejdii şi ale credinţei, ci cuiele mâncate de rugina păcatelor noastre, 

fiindcă nu a fost folosit cimentul dragostei, care este liantul tuturor cărămizilor casei sufletului. 

Dacă nu a fost folosit cimentul dragostei de Dumnezeu şi semeni, ci doar ciment de proastă 

calitate, cimentul urii şi al răutăţii noastre, atunci toate cărămizile casei sufletului se vor prăbuşi 

spre bucuria celui rău cu care ne-am împrietenit la cataramă şi care ne-a vândut acel ciment de 

proastă calitate, înşelătoria, minciuna şi viclenia, fiind punctele tari ale acestuia.
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Cristina Toma

casă a sufletului trainică şi frumoasă, în care să-şi aşeze tronul Împărăţiei Sale. Casa sufletului 

nostru putea fi Împărăţia lui Dumnezeu, putea fi Raiul sfânt, plin de frumuseţi neasemuite, și nu 

templul în care şerpuieşte diavolul cu slugile lui. Dar cum ne-am lenevit să construim ceva 

trainic şi frumos, cum ne-am lenevit să ne învrednicim de darurile Harului Sfânt, vom avea casa 

sufletului dărâmată pentru veşnicie. Degeaba vom regreta lenea, necredinţa, indiferenţa 

noastră, fiindcă nimic nu se mai poate schimba. Să alegem să ne fie „Constructorul” sufletului 

nostru pe Bunul Dumnezeu, Care-l va zidi trainic şi solid ca să reziste o veşnicie, pentru că altfel, 

vom regreta amarnic în viaţa de dincolo.  Vom regreta că     ne-am construit o casă a sufletului 

şubredă. Și tare mult ne-am dori să o putem reface din temelii, dar nu ne vom mai putea 

întoarce să zidim nimic.

 Să păzim cu strășnicie ușile încăperilor sufletului nostru, să nu lăsăm oaspeții nepoftiți să 

intre în ele, să nu lăsăm ca această casă a sufletului să fie ca un ogor plin de buruieni și de 

neghină. Să ne construim o casă a sufletului în care doar bucuria Duhului Sfânt să fie prezentă, și 

nu tristețea, deznădejdea, singurătatea. Să avem doar oaspeți dragi pe Bunul Dumnezeu, pe 

Maicuța Domnului, pe Sfinți și Toate Puterile Cerești, care aduc lumină, caldură, frumusețe în 

casa sufletului, care ne vor ajuta să avem trainică și solidă această casă în care vom petrece o 

veșnicie împreună cu îngerii din ceruri. Să nu lăsăm cumplitul diavol să ne fie oaspetele 

permanent în casa sufletului, să îl alungăm, să închidem bine toate ferestrele și ușile fiinţei 

noastre, ca să nu aibă pe unde pătrunde nicicând în casa noastră. Să alegem să ne fie 

constructor al casei sufletului pe Bunul Dumnezeu, și nu pe cumplitul, vicleanul și urâciosul 

diavol care ne păcălește cu plăcerile vremelnice ale vieții acesteia trecătoare, șubrezindu-ne și 

dărâmându-ne cămara sufletului!

 Să luăm, deci, aminte cum vom bate în fiecare zi un cui, cum vom aşeza o scândură, cum 

vom zidi cărămizile, cum vom pune acoperişul casei sufletului. Viaţa noastră e întocmai cum ne-

o clădim, alegerile noastre de fiecare clipă zidesc casa în care vom locui în Viaţa de Apoi. Să nu 

uităm că tot ce construim ne reprezintă, să nu uităm că vom regreta amarnic, fiindcă pentru 

câţiva ani petrecuți pe pământ după voia noastră în care puteam să ne construim un palat 

duhovnicesc, dar în care ne-am construit o cocioabă a sufletului, vom petrece mereu în viaţa 

veşnică lipsiţi de bucuria unei locuinţe frumoase, plină de iubire, lipsiți de bucuria și frumusețea 

Raiului.

 Să ne rugăm, așadar, Bunului Dumnezeu să ne ajute să nu ne dorim a ne construi aici 

palate pe pământ care sunt vremelnice și trecătoare, să nu punem accent pe partea materială a 

vieții noastre, ci pe partea spirituală a acesteia. Să ne ajute să imităm pe creștinii adevărați, 

modele de credință și virtuți, care își construiesc un adevărat univers spiritual în interiorul lor, o 

casă a sufletului trainică și frumoasă în care domnesc doar virtuțile morale și creștine, în care 

Duhul Sfânt e prezent în orice clipă din zi și noapte. Să ne curățim casele de păianjenii, de praful 

și mizeria patimilor noastre, să lăsăm lumina să intre din belșug prin ferestrele sufletului nostru, 

să aerisim mereu această casă, să lăsăm doar soarele iubirii, al rugăciunii, al smereniei să ne 

încălzească cămara inimii noastre. 

 Cine e constructorul casei sufletului vostru? 
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 Este Duminică. Nicu și Alina merg cu părinții la biserică.

 Preotul le vorbește despre Dumnezeu.

 În biserică sunt mulți credincioși.

 Copiii stau în față, aproape de altar.

 Toți se roagă și cântă.

 Ce frumos este la biserică!

 Biserica este casa sfântă a lui Dumnezeu.

Sub îndrumarea domnului Gheorghe Măriuța 

Sfânta Biserică este Casa  lui Dumnezeu

Postul Mare 

Calea spre Împărăția Dragostei

 E BINE SĂ ȘTIM

 

  În acest post se face „dezlegare" la peşte doar de două ori: 

25 martie (Buna Vestire) şi în duminica Florillor.

 Postul Mare nu are o dată calendaristIcă fixă la care începe. 

El se fixeazâ în funcție de data Paştelui, care de regulă, poate să 

cadă intre 4 aprilie şi 8 mai.

 Postul Mare este alcătuit dln 7 săptămâni, ultima fiind 

Săptămăna Patimilor. El Începe luni, după Duminica Lăsatului sec 

de brănză (a lzgonirii lul Adam din Rai).

 În acest post se face „dezlegare" la peşte
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 Întreaga Biserică respiră duhovniceşte în ritmul unor rugăciuni scurte şi intense ca:

 „Postul întăreşte mintea. Nu este suficientă abținerea numai de la mâncare dacă nu se va 

uni cu postul trupului şi sufletul, pentru că şi acesta, ca și trupul, are mâncărurile lui vătămătoare 

de care îngrăşându-se se poate uşor rostogoli în prăpastia desfrâului chiar şi fără belşug de 

hrană. O astfel de hrană, cu care, dacă se hrăneşte sufletul se încalcă postul este defăimarea 

aproapelui şi mânia este tot o hrană rea pentru suflet şi invidia, la care se mai poate adăuga 

slava deşartă.” (Sfântul Vasile cel Mare)

 SFÂNTA LITURGHIE

 „Miluieşte-mă, Dumnezeule, miluieşte-mă!" sau „Doamne şi Stăpânul vieții mele". Prin 

acest „Miluieşte-mă, Dumnezeule, miluieşte-mă!” din Canonul cel Mare, noi recunoaştem că 

singuri nu putem face nimic pentru mântuirea noastră; că mântuirea noastră, adică dobândirea 

vieţii veşnice, depinde, mai întâi de toate, de mila lui Dumnezeu. În Postul Mare se înmulțesc 

metaniile. Metanoia înseamnă, în limba greacă, schimbarea modului de a gândi, de a vorbi şi de 

a lucra.

 În perioada Postului Mare, cu excepţia zilelor de Sămbătă şi Duminică, limbajul și 

veștmântul liturgic al Bisericii se schimbă pentru a chema şi ajuta sufletul şi trupul să intre în 

starea de pocăinţă.

 „Este un post bun acela săvârșit  spre slăbirea poftei, pcntru smerirea sufletului, pentru 

abaterea urii, pentru stingerea mâniei, pentru ştergerea ţinerii de minte a răului, pentru  

lucrarea curată  a minții și a rugăciunii.

 RUGĂCIUNE ŞI METANII

 Numai în Postul Mare, în zilele de miercuri şi vineri se oficiază în toate bisericile ortodoxe 

Liturghia Darurilor mai inainte sfinţite, care încununează slujba Vecerniei. Liturghia Sfântului 

loan Gură de Aur, aşa de familiară nouă, se oficiază sâmbăta, iar Liturghia Sfântului Vasile cel 

Mare duminica.

 SĂ LUĂM AMINTE!

 POSTUL MARE ÎN ISTORIE

 Exemplul Mântuitorului de a posti a fost urmat, cu mare râvnă, încă de primii creştini. La 

inceput, practica postului era variată şi se deosebea de la o regiune la alta, însă, toți creştinii 

țineau cu strictețe trei zile de post aspru înainte de Învierea Domnului.  Biserica Siriană, încă din 

secolul al III-lea, practica postul din Săptămăna Patimilor. Peste un secol, acest post pascal de 6 

zile s-a extins la 40 de zile şi s-a răspândit în toată lumea creştină. El ne aduce aminte de postul 

de 40 de zile ţinut de Mântuitorul înainte de începerea activităţii Sale mesianice.

 Practica Postului Mare are o vechime de 1700 de ani.
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Sursa:
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Oamenii plâng când...

Oamenii plâng când nu mai suportă durerea provocată de pietrele judecăţii 

semenilor lor, când simt că viaţa lor e sub o lupă permanentă, când simt că orice gest, orice 

Oamenii plâng când nu au credinţa că Bunul Dumnezeu le poartă mereu de grijă, că le 

întinde mereu o mână iubitoare, care îi scoate din mocirla neputinţelor lor, că îi ajută să 

prăvălească orice pietroi din calea mântuirii lor dacă strigă cu credinţă la El să îi ajute și dacă nu 

se îndoiesc niciodată de vorbele Mântuitorului Care ne-a chemat la El cu îndemnul: ,,Veniţi la 

Mine, toţi cei osteniţi şi împovăraţi, şi Eu vă voi odihni pe voi.'' (Matei 11, 28)

 Oamenii plâng când se simt singuri, neiubiţi şi neînţeleşi de cei din jurul lor. Plâng 

când se simt singuri pe lume, neajutoraţi şi fără niciun sprijin de nicăieri şi uită că Bunul 

Dumnezeu le e mereu ,,Tovarăş'' şi ,,Prieten'' pe drumul vieţii lor şi le este alături, chiar dacă toţi 

ceilalţi îi părăsesc. Plâng când uită că au o Măicuţă Sfântă în Cer, care se roagă mereu pentu 

izbăvirea de păcate şi mântuirea noastră, a creştinilor. Plâng când uită că au o mulţime de 

prieteni sfinţi în cer, care aşteaptă cu multă iubire să le vină în ajutor, atunci când sunt strigaţi şi 

chemaţi. Plâng când uită că au un înger păzitor dăruit de Bunul Dumnezeu la Taina Sfântului 

Botez şi nu simt adierea de iubire a aripilor ocrotitoare ale acestuia, atunci când le însoţesc toţi 

paşii şi îi apără de orice primejdie şi încercare a vieţii. 

Oamenii plâng din cauza tristeţii care le-a cuprins 

inima, a tristeţii cauzate de iubirea neîmpărtăşită, a tristeţii 

din cauza răutăţilor de tot felul, cu care sunt bombardaţi din 

toate părţile, de către oameni cu suflet rău şi rece. Plâng 

când sunt umiliţi, când sunt nedreptăţiţi, când sunt certaţi, 

când sunt exploataţi, când sunt defăimaţi, când sunt 

clevetiţi, când sunt invidiaţi, când sunt priviţi cu 

superioritate şi dispreţ de cei ce se cred ,,buricul 

pământului'', de cei care se cred stăpânii lumii şi ai tuturor 

sufletelor oamenilor de lângă ei, de cei care se cred mici 

dumnezei pe acest pământ. Plâng oamenii, când nu 

încearcă să îşi apere sufletele de cancerul tristeţii şi al 

deznădejdii care le stinge încet, încet luminile, care le 

alungă orice bucurie, care îi fac să se simtă singuri pe lume, 

fără nici un sprijin şi ajutor, fără nici un scop, fără dorinţa de 

a se bucura de viaţă şi de a accepta-o şi cu bune şi cu rele, dorind să arunce crucea spirituală din 

spatele lor, fiindcă o simt ca de plumb, fiindcă  simt că nu o mai pot duce nici măcar un pas în 

plus.

Oamenii plâng când nu cred că pot învăţa să înoate prin marea învolburată a 

greutăţilor şi ispitelor vieţii, când nu strigă la Bunul Dumnezeu să îi ajute să ajungă la ţărmul 

nădejdii şi lăsării în voia Sa, când nu strigă ca şi Sfântul Prooroc David, zicând: ,,Domnul este 

luminarea mea şi Mântuitorul meu. De cine mă voi teme?'' şi: ,,Nădejdea mea este Tatăl, 

scăparea mea este Fiul, acoperământul meu este Duhul Sfânt!''

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023

CATEHEZĂ98232



mişcare le este urmărită şi interpretată după bunul plac al fiecăruia, când judecătorii lor nu-şi 

văd bârna din ochi, dar au grijă de paiul din ochii semenilor lor. Plâng când nimic din ceea ce fac 

nu este considerat bun de cei de lângă ei.

  Oamenii plâng când nu li se împlinesc visurile, când nu îşi ating obiectivele şi 

scopurile stabilite, când e o discrepanţă prea mare între visuri şi realitate. Plâng când văd cum 

visurile altora se împlinesc, iar ale lor au fost ca nişte stele căzătoare pe cerul sufletului lor. 

Oamenii plâng când conştientizează că au renunţat prea uşor la visurile lor, când 

conştientizează că nu au luptat mai mult pentru împlinirea lor, că nu au avut putere şi curaj să 

înlăture cu ajutorul lui Dumnezeu orice obstacol apărut în calea atingerii viselor lor.

 Oamenii plâng din cauza jalei care le-a cuprins inima când o persoană dragă a părăsit 

lumea aceasta trecătoare, pentru lumea cea veşnică, a veşniciei în lumină sau în întuneric, după 

cum le-a fost viaţa pe acest pământ, trăită în spaţiul luminos al Învierii lui Hristos sau în spaţiul 

morţii, în spaţiul întunecat al patimilor şi păcatelor de tot felul. Plâng de jale şi plâng, fiindcă nu 

acceptă despărţirea de cei dragi, fiindcă nu înţeleg Voia lui Dumnezeu, plâng de revoltă şi de 

disperare că nu-şi vor mai vedea niciodată persoanele dragi sufletelor lor.

Oamenii plâng când nu sunt mulţumiţi cu darurile lor şi nu Îi mulţumesc Bunului 

Dumnezeu în orice clipă a vieţii pentru talanţii cu care Acesta i-a înzestrat cu multă iubire, pe 

fiecare după puterea lor. Plâng oamenii din cauza invidiei pentru darurile aproapelui lor, plâng 

cu lacrimi amare, de invidie, ură și egoism, în loc să fie recunoscători pentru talanţii pe care i-au 

primit în dar. Plâng penntru că nu conştientizează, că nu mulţimea talanților contează, ci modul 

cum îi înmulţeşti, contează dacă îi faci roditori pe cei pe care îi ai şi nu-i îngropi în egoism, 

 Oamenii plâng când le sunt înşelate aşteptările, oamenii plâng când sunt minţiţi, 

când sunt înşelaţi de măştile falsităţii celor din jurul lor, oamenii plâng când sunt trădaţi de 

persoane de la care nu se aşteptau la acest lucru, fiindcă ei nu le-au dat motiv de trădare, fiindcă 

ei au investit în relaţia cu acestea: iubire, prietenie adevărată şi frumoasă, sentimente sincere şi 

curate.

Oamenii plâng când nu sunt iertaţi pentru greşelile ce le-au făcut, greşeli mai mari 

sau mai mici, greşeli care au provocat mai puţină sau mai multă suferinţă celor din jur, chiar 

dacă le regretă enorm, chiar dacă cerşesc iubire şi îndurare de la cei cărora le-a greşit. Cerşesc 

iertare, pentru că vor ca relaţia lor să nu se destrame, ci să continue, fiindcă şi-au învăţat lecţiile, 

fiindcă au învăţat din greşeli, fiindcă cred că e păcat să nu mai acorzi o şansă unui om, pentru a-

ţi demonstra că o relaţie poate deveni mai frumoasă şi mai trainică în ciuda tuturor 

obstacolelor, încercărilor şi dezamăgirilor care o traversează uneori.

 Oamenii plâng de dor şi jale. Plâng copiii când sunt departe de părinţii lor şi au inima 

bolnavă de dor. Plâng bătrânii când simt că li se termină de deşirat ghemul vieţii şi nu şi-au mai 

văzut de mult copiii plecaţi pe alte meleaguri străine, pentru a-şi câştiga pâinea de toate zilele. 

Plâng părinţii de tristeţe, de nepuţinţă şi dezamăgire din cauză că au rămas singuri pe lume, fără 

sprijin şi ajutor, fiindcă au devenit o povară pentru copiii lor, care i-au părăsit în uitare şi 

nepăsare şi care aleargă pe drumurile vieţii, pentru a aduna bogăţii nenumărate, pentru a-şi 

împlini diferite scopuri care mai de care mai diverse, care mai de care mai înalte şi mai 

îndrăzneţe şi care le solicită tot timpul şi toată atenţia de care pot da dovadă, nelăsând nimic de 

dăruit celor care le-au dat viaţă şi le-au asigurat un rost în lume.
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             Să Îl iubim fierbinte și curat pe Dumnezeu, să-L auzim şi să-L ascultăm, când şopteşte 

tainic inimii noastre: Nu mai plânge! Eu sunt aici cu Tine, Eu sunt Mângâietorul Tău, am venit să-ţi 
şterg lacrimile de pe obrazul tău, am venit să-ţi mângâi şi să-ţi alin sufletul trist! Nu plânge, fiindcă mă 

Aş putea enumera multe alte cauze ale tânguielilor noastre, dar aş plictisi ori aş deschide 

răni închise, ori aş scoate în evidenţă şi mai mult neputinţa noastră omenească, necredinţa 

noastră, dorinţele şi faptele noastre, care nu sunt în concordanţă cu ce aşteaptă Bunul 

Dumnezeu de la copiii Săi, care ar trebui să-L urmeze pe drumul Golgotei Sale, care ar trebui să 

nădăjduiască la mila şi la purtarea Lui de grijă, care ar trebui să se ridice deasupra adâncurilor 

grijilor, să se ridice deasupra valurilor întristării, deznădejdii, amărăciunilor, care ar trebui să 

conştientizeze că nu pot stăpâni marea, dar pot învăţa să înoate şi să privească fără teamă la 

valurile ce se înalţă în jurul lor. Fiindcă prin ele se deschide o cale, fiindcă deasupra lor strălucesc 

lumina lui Dumnezeu, adevărul Lui, iubirea Lui, mila Lui, grija Lui, pacea Lui, care ne pot povăţui 

cum să scăpăm şi să îndepărtăm de la noi, toată tristeţea, toată mâhnirea, toată tânguirea, tot 

suspinul şi tot plânsul. 

             Să ne rugăm să Îl iubim pe Hristos, să tânjim mereu după Hristos, să fim dependenţi de 
Hristos, să trăim viaţa lui Hristos, să fim următorii lui Hristos. Și dacă vom izbândi toate acestea 
cu Harul lui Dumnezeu, vom trăi o altă stare, nu una a necredinţei, deznădejdii, tânguirii, ci una a 
bucuriei ca rod al Duhului Sfânt. Vom trăi o stare sănătoasă în spaţiul Învierii lui Hristos. Dacă 
dobândim Harul lui Dumnezeu, aşa cum spunea părintele Porfirie, toate sunt uşoare, fericite şi 
devin binecuvântare a lui Dumnezeu. Dacă vom trăi fără Dumnezeu, atunci sufletul nostru 
mereu va fi nefericit, mereu se va tângui, mereu va fi într-o stare de frământare, de zbucium, 
întristare, deznădeje.

 Şi câte cauze ale plânsului nostru, nu sunt?

 Dar să vedem oare, unii oameni de ce mai plâng? 

indiferenţă şi  lene. 

             Unii oameni plâng de dor de Dumnezeu. Plâng că le e tare dor de Acasă, plâng cu lacrimi 
dulci de bucurie, când Harul Sfânt sălăşluieşte în inima lor şi le-o umple de iubire, pace, credinţă, 
răbdare, smerenie, nădejde. Izvorul lacrimilor lor se transformă în izvor de lumină, în izvor 
dătător de viaţă, în izvor mângâietor al sufletului lor. Şi plâng când au pierdut acest Har, plâng 
când a secat izvorul lacrimilor ca dar al Harului Sfânt. Plâng, fiindcă se simt în iad fără iubirea lui 
Hristos, fiindcă se simt fără viaţă, fără bucurie, fără lumină, fiindcă se simt goi şi săraci sufleteşte. 
Şi atunci plâng cu lacrimi curate de pocăinţă, plâng cu lacrimi care le picură în sufletul murdărit 
de unele păcate şi-l curăţă pe acesta, de toată întinăciunea, alungând toată întristarea şi 
tânguirea. Plâng, şi lacrimile de pocăinţă le spală şi le curăţesc Haina Botezului, fiindcă aceste 
lacrimi sunt lacrimile iubirii, lacrimile smereniei, lacrimile de dor de Hristos, lacrimile vindecării, 
lacrimile înnoirii. Sunt lacrimi de aur aceste lacrimi, sunt o adevărată comoară pentru cel ce le 
varsă şi, să ne dorim cu toţii să vărsăm astfel de lacrimi din ochii inimilor noastre! 

 Unii oameni plâng din cauza durerilor celor de lângă ei, plâng din cauză că inima le e plină de 

compasiune şi ochii lor plouă cu lacrimi de prietenie sinceră, cu lacrimi de solidaritate, cu lacrimi 

de comuniune, cu lacrimi care vor să şteargă suferinţa celor de lângă ei. Şi cine sunt oare, aceşti 

oameni? Sunt oamenii care împlinesc poruncile iubirii şi Îl iubesc cu adevărat pe Bunul 

Dumnezeu şi pe semenii lor.
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doare suferinţa ta, nu plânge fiindcă eşti copilul Meu şi nu voi lăsa pe nimeni să-ţi facă vreun rău! Nu 
plânge, fiindcă Eu te iubesc, nu plânge, fiindcă Eu nu te voi părăsi niciodată, nu plânge, ridică fruntea şi 
înalţă-ţi inima spre Mine şi atunci toată durerea ta se va transforma în bucurie! Nu adăuga grijii zilei de 
azi şi grija zilei de mâine, fiindcă Eu mereu voi avea grijă de tine! Nu plânge şi să-ţi aminteşti că, aşa cum 
Eu te mângâi pe tine, şi tu trebuie să mângâi pe aproapele tău, ce se va afla în suferinţă! 
 Nu plânge, copilul Meu iubit! Eu te iubesc atât de mult!

Cristina Toma

 Nu plânge! Eu te iubesc! Fii cu nădejde, bucuros şi fericit!

Omul păcătos - un copac cu roade găunoase

sau uscate și de roade lipsit.
Credința fără fapte plăcute lui Doamne,

Credința fără fapte bune este un pom

 doar cu frunze împodobit,
Un pom încărcat de frunze verzi 

un smochin fără fructe, uscat.
La fel este și omul lipsit de virtuți creștine

 și morale, care trăiește în păcat.
Omul păcătos cu un copac cu 

 este un smochin blestemat,
Care niciodată nu a potolit foamea cuiva, 

 făcându-le nefolositoare, de nemâncat?
Viermii neadormiți ai greșalelor,

 păcatelor și patimilor lui urâcioase,
Viermii: neiubirii, egoismului, invidiei,

nemilostivirii, viermii lenii și indiferenței.
Și eu sunt un astfel de pom cu 

roade găunoase mai poate fi asemănat.
Cine a distrus roadele lui, urâțindu-le și

 urii, mândriei, răutății și necredinței,
Viermii nesătuli ai zgârceniei și 

roade găunoase, cu roade nefolositoare.
Și eu sunt un pom doar cu frunze bogate, 
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care pare frumos de la depărtare,
Dar care de aproape se descoperă

roade ce potolesc foamea drumețului,
Foamea de bunătate, blândețe, pace,

 au gustul dulce și parfumat al iubirii divine.
Aș vrea să fiu un pom cu roade bogate

 în toată urâțenia și uscăciunea lui.
Aș vrea să fiu precum un copac cu 

 din care să se înfrupte întreaga lume:
Și cei săraci și cei bogați, și cei albi

 și cei bătrâni, și cei școliți și cei neșcoliți.
Aș vrea din roadele mele să se înfrupte 

toți semenii mei, fără deosebire,
Aș vrea să fiu un pom care rodește

 bucurie sfântă și autentică comuniune.
Aș vrea să fiu un pom cu roade ce

cu gustul roadelor pomilor din spațiul Învierii.
Aș vrea să fiu un pom altoit în spațiul 

Bisericii lui Hristos, spațiul îndumnezeirii,
Spațiul sfințirii omului, singurul loc în care

 aș putea rodi cu roade de Duh Sfânt.
Aș vrea să fiu un pom folositor, și nu

 un pom care face umbră degeaba pe pământ.
Aș vrea… Cum aș putea deveni

 un astfel de pom frumos și binecuvântat?
Înfingându-mi rădăcinile adânc, în livada

 lui Dumnezeu, și nu în livada celui necurat,
În care niciodată nu pot rodi poamele

 și cei negri, și cei frumoși și cei urâți,
Și cei grași și cei slabi, și cei tineri

 cu roade de Har, cu gust de mântuire,
Cu gustul roadelor pomilor din Rai, 

ajută-mă, Doamne, fierbinte, Te implor! 

 Duhului Sfânt: dragostea, bucuria,
Pacea, îndelunga răbdare, bunătatea,

 Raiul Tău cel preafumos și înfloritor!
Deși nu merit milostivirea Ta, 

să nu mai fiu un copac nefolositor!
Ajută-mă să nu mai fiu un

 smochin uscat, ci un măslin roditor!
Ajută-mă să fiu un copac în

 facerea de bine, credincioşia.
Doamne, Te rog, ajută-mă 

Cristina Toma
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Cine a reparat acoperişul casei din Capernaum?

 Cine a reparat acoperişul casei din Capernaum?

 „Şi intrând iarăşi în Capernaum, după câteva zile s-a auzit că este în casă. Şi îndată s-au adunat 
mulţi, încât nu mai era loc, nici înaintea uşii, şi le grăia lor cuvântul. Şi au venit la El, aducând un 
slăbănog  pe care-l purtau patru inşi. Şi neputând ei, din pricina mulţimii, să se apropie de El, au 
desfăcut acoperişul casei unde era Iisus şi, prin spărtură, au lăsat în jos patul în care zăcea slăbănogul.” 

-  Sfânta Scriptură

 Nu ştiu dacă și-au pus mulți întrebarea aceasta, recunosc, că nici eu nu mi-am pus-o, 

dar acum cunosc răspunsul ei, l-am aflat de la Pr. Petru Munteanu de la parohia Săvinești la  

predica de la un Sfânt Maslu. 

Cine credeți că a reparat acoperișul casei din Capernaum după ce prietenii slăbănogului 

l-au adus la picioarele Vindecătorului Hristos, prin spărtura făcută în acoperişul casei unde 

Acesta se afla, pentru a grăi cuvântul Său? Oare proprietarul casei, prietenii paraliticului, 

paraliticul după ce a fost vindecat? Nu-i așa că am reușit să vă trezesc curiozitatea? 

 Acoperișul casei a fost reparat de prietenii Mântuitorului Hristos, de următorii Săi, de 

ucenicii Săi. A fost reparat de cei care sunt mereu prezenți acolo unde e nevoie de ajutorul lor, 

care veghează tainic, din umbră să fie totul bine şi frumos în jurul lor. 

Acoperișul casei a fost reparat de prietenii lui Hristos care aveau inima plină de iubirea 

Sa divină, de prietenii lui Hristos care Îl iubeau mai mult decât viața lor, mai mult decât orice pe 
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 Așa cum a spus Pr. Munteanu, sunt oameni care repară acoperișurile caselor semenilor 

pe care nu-i observăm, pe care nu-i cunoaștem, fiindcă ei fac acest lucru în taină, cu multă 

discreție, cu multă smerenie. Aceşti oameni nu doresc ca faptele lor bune şi frumoase să fie 

vădite, ci doresc să rămână anonimi pe scena acestei lumi trecătoare. Ei doresc să trăiască pe 

pământ, doar pentru a sluji Bunului Dumnezeu şi semenilor lor şi nu pentru a se bucura de 

vreun folos lumesc, nu pentru lauda deşartă şi cinstirea lumească, nici măcar pentru a primi 

plată în cer, ci doar pentru dumnezeiasca dragoste a lui Hristos.

lume, de prietenii Săi care Îl aveau drept model de iubire, de modestie, de simplitate, de 

smerenie, de compasiune şi dăruire.

 Cum sunt oamenii care repară acoperişurile? 

 Aceşti oameni sunt oameni simpli şi modeşti, oameni cu o credinţă autentică, cu o 

credinţă lucrătoare, care nu doresc să-şi umple contul personal cu bănuţii faptelor lor bune, 

cont cu care la Judecata de Apoi şi-ar putea asigura mântuirea, ci aşa cum a spus Pr. Petru 

Munteanu, ei vor să umple contul semenilor cu iubirea lor, cu milostivirea lor, cu roadele 

credinţei adevărate şi puternice. Ei reușesc să umple contul emoțional al semenilor cu 

zâmbete sincere și curate, cu îmbrăţişări calde, cu sfaturi bune și înțelepte, cu încurajări şi 

rugăciuni, cu iertarea lor, cu smerenia lor, cu calmul şi pacea lor sufletească, cu căldura şi 

lumina sufletului lor.

 Fericiţi sunt aceşti oameni, acoperitori de acoperişuri, care nu ştiu ce înseamnă 

egoismul şi nu doresc numai mântuirea lor, ci şi mântuirea aproapelui! Fericiţi sunt aceştia, că 

reuşesc să fie smeriţi într-o lume orgolioasă şi iubitoare de slavă deşartă! Fericiţi sunt că au 

reuşit să rămână oameni simpli şi modeşti într-o lume care iubeşte mai mult verbul “a avea” 

decât verbul “a fi”, într-o lume în care primează snobismul, primează prejudecăţile şi judecăţile 

de tot felul, într-o lume care-şi urmăreşte doar înteresul propriu, într-o lume profund 

nemulţumită de darurile cu care a fost înzestrată, într-o lume nerecunoscătoare şi cârtitoare!

Fiind mesageri ai iubirii, luminii, adevărului, frumosului, corectitudinii, bunului simţ, 

solidarităţii, răbdării, prieteniei sincere şi curate, reuşesc să molipsească pe cei din jur, cu 

iubirea, cu blândeţea şi bunătatea lor. Şi atunci semenii asupra cărora se revarsă toate aceste 

daruri îşi doresc să devină şi ei mai buni, mai iubitori, mai milostivi, mai recunoscători, mai 

credincioşi, mai rugători, nu numai pentru binele personal, ci şi pentru al aproapelui, 

umplându-şi astfel, contul sufletului, cu fapte de recunoştinţă, cu fapte de iubire şi milostenie. 

În preajma oamenilor reparatori de acoperişuri ei încep să se hrănească şi să respire iubire ce 

vindecă orice răutate trupească sau sufletească, orice nedreptate, orice împietrire a inimii. În 

preajma acestor oameni-îngeri cu aripi de lumină şi iubire ei dobândesc nădejdea mântuirii 

lor. În preajma unor astfel de oameni cu viaţă îngerească ei se transformă din omul vechi, orb 

spiritual şi cu o trândăvie interioară, în omul nou. Se transformă în creştinul care are altă 

atitudine în faţa vieţii, în creştinul care a conştientizat că a avut o credinţă uscată, săracă în 

fapte bune, în creştinul ce doreşte să pună început bun în viaţa sa şi să aibă o credinţă 

roditoare, o credinţă în care faptele vorbesc.
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 Cu siguranţă, cunoaştem, dar nu îi preţuim, credem că aceasta e menirea lor în viaţă, să 

se sacrifice pentru noi, să repare ce am greşit noi, să facă ce nouă nu ne place să facem când 

devenim prietenii fideli ai lenii, ai indiferenţei, ai egoismului. 

 Sunt oameni care iubesc întreaga Creaţie a lui Dumnezeu, care curăţă şi  

înfrumuseţează natura în urma celor care nu se comportă civilizat, care aruncă peste tot 

gunoaie, care poluează aerul, apa, mediul înconjurător, care exploatează fără milă resursele 

naturale ale pământului,  dar de la Bunul Dumnezeu.

Sunt oamenii care în multe grupuri fac treburile cele mai grele, din umbră, discret, cu 

nobleţe sufletească, fără să dorească să apară în faţă, iar de roadele muncii lor, de laurii 

succesului se bucură alţi semeni, care de multe ori nu au contribuit cu nimic la obţinerea 

acestui succes. Sunt oamenii care la locul lor de muncă alină pe colegii nedreptăţiţi de şefi, de 

alţi semeni, cu o vorbă bună, cu un sfat, cu o îmbrăţişare, cu o încurajare, cu o lacrimă izvorâtă 

din ochii solidarităţii şi prieteniei sincere şi curate. Ei vindecă acolo unde alţii au rănit, unde alţii 

au adus întristare şi suspin, ei repară sufletele semenilor lor, distruse de răutatea şi neiubirea 

oamenilor ce s-au îndepărtat de Mântuitorul Hristos, de oamenii ce nu s-au învrednicit de 

roadele Duhului Sfânt în inima lor.

 Sunt oamenii care în familiile lor, în comunităţile lor, în societate, încearcă să aducă 

lumina iubirii acolo unde întunericul urii, răutăţii, judecăţii, clevetirii a acoperit totul cu mantia 

lui neagră şi groasă. Sunt oamenii care încearcă să conştientizeze pe cei din jurul lor, că suntem 

cu toţii fraţi, copiii Aceluiaşi Tată iubitor, milostiv, iertător, Care se bucură cel mai mult, când 

noi împlinim poruncile Sale, poruncile iubirii, izvorul tuturor virtuţilor, izvorul comuniunii, 

izvorul iertării, izvorul milostivirii, izvorul compasiunii, izvorul binelui, adevărului, frumosului, 

smereniei ş.a.m.d.

Sunt oameni care cu iubirea lor divină ce le-a umplut mintea, sufletul şi întreaga lor 

fiinţă, vindecă totul în jurul lor, fiindcă iubirea este medicamentul cel mai eficient care vindecă 

toate bolile sufleteşti, fiindcă iubirea necondiţionată repară toate acoperişurile de la casele 

inimilor şi sufletelor dărâmate de neputinţe, deznădejde şi păcate de tot felul.

 Să ne dorim să devenim şi noi reparatori de acoperişuri şi umplutori ai conturilor 

semenilor noştri cu bănuţi de iubire şi slujire!

E minunat să ajuţi un semen să se ridice când e doborât sub greutatea crucii sale 

 Oare cunoaştem cu toţii, astfel de oameni?

Să dau exemple de astfel de oameni? Sunt omenii care fac curăţenie în Sfânta Biserică 

după ce cu toţii am plecat la casele noastre, lăsând în urma noastră: dezordine, praf, hârtii, 

covoare mototolite, etc. Sunt cei care fac curăţenie lună în Casa Domnului drag, fiindcă Îl 

iubesc mai presus de orice pe lumea aceasta şi vor ca Acesta să aibă o Casă frumoasă, 

luminoasă, curăţată de toată murdăria oamenilor ce nu au cunoscut dulceaţa iubirii divine. 

Sunt oamenii care curăţă mormane de vase în cantinele sociale, în azilurile de bătrâni, sunt cei 

care fac voluntar acest lucru şi nu din vreo obligaţie, o fac pentru că iubesc necondiţionat pe 

aproapele lor. 
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spirituale, e minunat să poţi ajuta un semen să se simtă iubit necondiţionat, e minunat când 

reuşeşti să înlături orice prejudecată, orice barieră socială, culturală şi de altă natură pentru a 

aduce bucuria sfântă, pacea, armonia, iubirea în viaţa ta şi a celor din jurul tău. E minunat când 

reuşeşti să devii un om-înger, pătruns de dragoste față de toți oamenii, care mângâie, sprijină 

și întăreşte pe cel slab, care atinge cu aripa nădejdii sufletele tuturor orfanilor, văduvelor, 

sărmanilor, bătrânilor, oropsiților, nedreptățiților, nefericiților, care împlineşte legea lui 

Hristos, care respiră iubire şi rugăciune pentru aproapele, care se hrănește cu iubire, care 

izvorăște iubire ce vindecă orice rană, orice suferință, orice nedreptate. E minunat să te jertfeşti 

pe altarul iubirii de Dumnezeu şi semeni, e minunat să nu trăieşti doar pentru tine, ci şi pentru 

aproapele tău al cărui cont emoţional se umple în fiecare clipă, cu bănuţii de iubire, dăruiţi de 

tine.

 Să ne rugăm, aşadar, adânc şi fierbinte Bunului Dumnezeu, să ne binecuvinteze cu 

prieteni autentici, ca să nu trăim niciodată starea singurătăţii, aşa cum a trăit-o slăbănogul de 

la Vitezda, să ne ajute să devenim constructori de acoperişuri, să ne ajute să devenim mesageri 

ai iubirii şi milostivirii, să devenim următorii Săi, ucenicii Săi, care să Îl ajute să repare în această 

lume ce a stricat păcatul, ce a stricat ura, răutatea, individualismul, indiferenţa, nesimţirea, 

lipsa bunului simţ, judecata şi prejudecata, minciuna, hoţia, egoismul, invidia, mândria, 

Doar iertând poți deveni cetățean al Cerului

 înainte de călătoria spre luminata zi a Învierii.

Duminica iertării ne invită să deschidem ușa Sfântului

pas duhovnicesc pe drumul spiritual al pocăinței

Să fie iertarea, căci scopul venirii lui Iisus Hristos

mândria, judecata lor, duminica iertării ne propovăduiește

Prin a sa Evanghelie: importanța rugăciunii, postului, 

Duminica iertării a fost un ultim popas pregătitor,

care ne-au urât, umilit, nedreptățit sau rănit sufletește

Cu: neiubirea, egoismul, invidia, minciuna,

milosteniei, iertării, simplității și a bucuriei.

Această duminică ne îndeamnă, așadar, ca primul 

 și Marelui Post, împăcați cu toți semenii

Care ne-au greșit cu cuvântul sau cu fapta, 
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 necomuniunii urii și răutății și topește orice răzbunare

Cu căldura bunătății și blândeții, cu iubirea 

 învățătură, învățătura iertării ce nu e grea defel

Pentru cei ce iubesc necondiționat, pentru cei 

sfântă și curată, care îți dă puterea să ierți la nesfârșit,

Precum iartă Mântuitorul Iisus Hristos, Care 

pentru noi oamenii și a noastră mântuire S-a răstignit

Și Care s-a rugat pentru cei ce-L răstigneau: ,,Părinte, 

de bunătate și blândețe, să ne rugăm să iertăm ca El

Care în chinurile Răstignirii ne-a dat cea mai mare

iartă-i că nu știu ce fac''. Iertarea este, așadar,

Însușire dumnezeiască, este dragostea cu care 

iubește Dumnezeu întreaga lume, iertarea este dar

Care îți înveșmântă întreaga ființă în liniște

 vindecătoare și pace ce pe toate le rabdă cu smerenie.

Fără iertare sufletul nu ne este liber și nu 

se poate înălța spre Cer pe aripi de bucurie și armonie,

Pe aripi de iubire și rugăciune sinceră pentru 

ce sunt ucenicii lui Hristos, ai sfinților și mucenicilor,

Pentru cei pașnici, milostivi și smeriți, pentru cei 

ce poartă icoana sfântă a lui Hristos, înlăuntrul lor.

Iertarea aproapelui este viață, iertarea este izvorul

 vieții duhovnicești, iertarea e iubirea în lucrare.

Iertarea este lumina care alungă întunericul

 pe pământ a fost iertarea de păcate a omului,

Împăcarea acestuia cu aproapele ce i-a greșit, împăcarea

 cu Dumnezeu, precum și mântuirea lui.

Iisus Hristos să ne fie deci, model de iertare, 

 care tinde spre desăvârșire și îndumnezeire.

Doar iertând te poți numi creștin adevărat,

 fiindcă creștinismul este o religie a iubirii și iertării.

Doar iertând poți deveni cetățean al Cerului, doar 

 căci neiertarea este de Dumnezeu, înstrăinare.

Este despărțire de Acesta, din cauza neiubirii și

 mândriei, neiertarea este de Dumnezeu, neascultare,

Căci iertarea nu este o optiune, ci este poruncă 

iertând greșelile aproapelui, urci treptele scării

Ce duc spre Doamne, doar iertând primim de

vrăjmașii noștri, pe aripile nădejdii la mântuire,

Doar iertarea te transformă într-un creștin autentic,

 la Tatăl nostru Cel Ceresc, iertarea greșelilor noastre,

Așa cum spune rugăciunea domnească: Tatăl nostru,
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Izvorul Iubirii și iertării – și azi, și mâine, și mereu…

Să ne rugăm să deschidem și noi, ușa Sfântului

 să fim urmașii lui Hristos, de vrem să ne fie

Din cartea vieții, șterse ale noastre păcate,

 dacă nu este însoțit de iubire, iertare și sfântă bucurie,

Dacă nu este însoțit de simplitate, modestie, cumpătare, 

 și Marelui Post, cu sufletul în haina iertării îmbrăcat!

Să punem toți, început bun în viață, rugându-ne 

 în comuniune cu aproapele și cu Dumnezeu.

Să ne rugăm să fim asemănători cu Hristos – 

dumnezeiască, ea este ușa pocăinței mântuitoare.

E ușa Sfântului și Marelui Post, iertarea este inima 

dacă nu e însoțit de milostivire și smerenie!

Să încercăm să împlinim porunca frumoasă a iertării,

 de vrem să petrecem cu îngerii și drepții, în veșnicie!

creștinismului autentic, iertarea este divină stare,

Pe care trebuie s-o trăim cu toții, de vrem să fim

să ne putem iubi și ierta aproapele, necondiționat!

Să conștientizăm că postul n-are nicio valoare,

Cristina Toma

O! Maicuţă Sfântă - Ioan Iacob Hozevitul

Nădejdea sufletului meu

La milostivul Dumnezeu.

Prea Sfântă Maică și Fecioară       

Tu ești a mea mijlocitoare

Rudenie de pe pământ,

De nu erai tu primăvară

A veacului înțelenit

De n-ai fi revărsat tu zorii

Peste pământul adormit

Asemenea unui mormânt.

De n-ar avea în ceruri lumea

Atunci ar fi pustie lumea,

Atunci umbra cea de moarte

Ar fi rămas fără sfârșit.

Iar astăzi, preacurată Maică,

Ar fi rămas de-a pururi iarnă

Și Soarele n-ar fi zâmbit.

Și dăruiește-le răbdare

Cătușele celor robiți

Creștinilor năpăstuiți.

Și adu iarăși la credință

Și daruiește-le răbdare

Norodului nedumerit

Cătușele celor robiți

Trimite semn de pocăință

Când toți ne-am abătut la rău

Creștinilor năpăstuiți.

Ne părăsește Fiul Tău.

Pe sufletul cel rătăcit.

Dezleagă, preacurată Maică

De nu te vei ruga fierbinte Dezleagă, preacurată Maică

Sub îndrumarea domnului Gheorghe Măriuța
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Aș vrea ca sufletul să-mi fie o grădină cu flori de iubire și recunoștință

Aș vrea să semăn în ogorul lui Dumnezeu,

Cu hărnicie și iubire, azi, mâine și mereu:

Semințe de floarea mulțumirii și recunoștinței,

Semințe de floarea iubirii, smereniei și căinței.

Semințe de floarea bucuriei și speranței,

Semințe de floarea nădejdii și credinței.

Semințe de floarea prieteniei și comuniunii,

Semințe de floarea păcii, solidarității și compasiunii.

Aș vrea ca sufletul să-mi fie o grădină minunată,

Aș vrea ca sufletul să-mi fie o grădină înmiresmată.

O grădină cu mireasmă de Rai, cu mireasmă de tămâie,

O grădină ce-aș vrea ca darul meu pentru Doamne, să fie.

Aș vrea să-I aștern la picioare Domnului meu iubitor,

Covor frumos de flori, pictat de cel mai virtuos pictor.

De pictorul – iubire autentică, necondiționată -,

De pictorul – iubire celestă, iubire minunată.

Aș vrea să-I aștern la picioare,

covor din albăstrele - covor de smerenie.

Aș vrea să-I aștern la picioare,

covor din crini imperiali - covor de sinceritate.

Aș vrea să-I aștern la picioare,
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covor din floarea-soarelui - covor de fericire.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să fie florile nădejdii și biruinței.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să fie mângâiate de vântul păcii și al liniștei.

Aș vrea ca florile sufletulu meu,

nicicând să nu se ofilească.

Aș vrea ca florile sufletului meu,

să fie florile iubirii și recunoștinței.

Aș vrea ca florile sufletului meu

Cristina Toma

să înflorească cu petale luminoase.

Aș vrea ca florile sufletului meu

covor din maci sângerii - covor de bucurie.

Aș vrea să-I aștern la picioare,

covor din mărgăritare- covor de puritate.

Aș vrea să-I aștern la picioare,

covor din trandafiri - covor de iubire.

Aș vrea să-I aștern la picioare,

să fie minunat de gingașe și frumoase.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să fie udate cu apă de la izvorul credinței.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să se înalțe spre Soarele Hristos.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să-nflorească în Spațiul Învierii, luminos.

Aș vrea ca florile sufletului meu

veșnic să-nflorească.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să vorbească despre măreția lui Dumnezeu.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să-ți amintească de Creatorul tău și-al meu.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să-ți înalțe mintea, sufletul și inima spre Cer.

Aș vrea ca florile sufletului meu

să fie darul cel mai frumos ce pot să-l ofer

Lui Doamne și aproapelui meu,

Azi, mâine și mereu.
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Cu noi este Dumnezeu!

Cu noi este Dumnezeu! Dacă cu toții

Credința puternică și tare, credința cât

am conștientiza aceasta, în lume ar domni:

un bob de muștar, care și munții din loc ar urni.

Iar nădejdea că Domnul ne este Tovarăș

 permanent pe drumul vieții, ne-ar înveșmânta

În haina bărbăției sufletești, în haina

 curajului mărturisitor, și fără nicio frică am lupta:

Să ne apărăm credința strămoșească, principii

 și valori sănătoase de viață să promovăm,

Cu noi este Dumnezeu! Dacă cu toții am conștientiza 

aceasta, am lupta împotriva ateismului.

Sânul Bisericii mamă, am lupta împotriva sectarismului.

Am reuși să biruim pe toți cei ce-L urăsc

Am lupta să nu se rupă niciun mădular din

Să împlinim poruncile și Legea Domnului, 

 pe Domnul și L-am mărturisi tutor neamurilor pământului.

să fim ucenici ai lui Hristos și doar pe El să-L urmăm.

L-am mărturisi cu iubire pe Hristos și am lucra

 totul ca pentu El, ca să lumineze în noi icoana Lui.

dumnezei pe pământ și centrul universului.

Și-am îngenunchea pe toți cei ce se cred puternici, 

am conștientiza aceasta, am fi doar de partea Adevărului

Cu noi este Dumnezeu! Dacă cu toții 

I-am îngenunchea și i-am combate cu întelepciunea
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și să ținem departe de noi deznădejdea cea rea!

să nu uit nici eu niciodată, acest adevăr luminos!

spre moartea veșnică, fiindcă trăiesc în întuneric,

 când suntem îngenuncheați pe drumul Crucii!

 dușmanii lui Hristos și prietenii celui rău.

Cu noi este Dumnezeu! Nicicând să nu uităm aceasta,

Cu noi este Dumnezeu! Să conștientizăm aceasta 

Fiindcă doar când ești cu Dumnezeu în suflet,

 frica de diavoli, frica că ne vom pierde mântuirea!

Să fiu o vrednică și iubitoare slujitoare a Lui,

Ajută-mă să fiu o luptătoare curajoasă în 

 mereu să fim conștienți de ajutorul Său!

Și le-am demonstra că învățăturile lor sunt mincinoase,

 că nu sunt pe cale, ci rătăcesc bezmetic

Cu noi este Dumnezeu! Ajută-mă, Doamne, 

 izvorâtă din Duhul Sfânt, i-am umili puternic

Din învățăturile mincinoase, ce ți le dau cu viclenie,

Pe drumurile pierzaniei, pe drumurile ce duc 

 ești viu, trăiești în lumină și nu asculți nimic

Să ne lăsăm în toate în grija Lui și să credem cu tărie 

că ne este Sprijin în toate încercările vieții

Și umăr puternic și tare, pe care ne putem sprijini

Să ținem departe de noi, frica de ziua de mâine,

Cristina Toma

 și cu întreaga mea viață să-L mărturisesc frumos!

războiul duhovnicesc, ajută-mă să-L urmez pe Hristos,

,,Prin viață suntem în trecere, nu la întrecere!''

Cu credință și bucurie, și tot ce înfăptuiește,

este în competiție cu cea a aproapelui?

Fiindcă acesta și-a aflat adevărata menire

egoismul perfid și urâcioasa invidie,

„Prin viață suntem în trecere, nu la întrecere!”

De ce e fericit cel ce nu consideră că viața lui

Fericiți sunt cei ce învață această lecție,

buricul pământului sau centrul universului.

Fiindcă aceștia reușesc să țină departe de dânșii,

Fiindcă aceștia reușesc să nu se considere

pe acest pământ, și își împlinește crezul lui
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care deține mai multe bogății materiale!

Să nu ne luăm la întrecere cu aproapele nostru,

care deține comori nemuritoare – spirituale!

de lux, haine de firmă și tot ce e mai de ,,soi''!

Să conștientizăm că în această lume suntem

Depinde de cum ne-am înmulțit talanții,

Să ne luăm la întrecere doar cu aproapele

doar în trecere și viața-n veșnicie, în iad sau Rai

depinde dacă din tine, ce-i mai bun tuturor, dai,

Să nu dorim avuții pieritoare: palate, mașini

Fără să poftească vreodată la darurile semenilor săi,

,,Prin viață suntem în trecere, nu la întrecere!''

Să facă bun și frumos în această lume trecătoare,

Un creștin care nu se crede un mic dumnezeu

înmulțindu-și doar talantul sau talanții

Mătură totul în a lor cale, lăsând în urmă,

Să nu uităm acest adevăr, niciunul dintre noi!

conștientizând că așa e un creștin autentic,

Cu care a fost înzestrat de Bunul Dumnezeu,

pe pământ, care știe că nu ar putea nimic

Care știe că mândria, invidia, egoismul,

înfăptuiește ca pentru Hristos - Izvorul vieții,

fără ajutorul și a lui Dumnezeu grijă,

individualismul și competiția neconstructivă

doar  pustiu adânc, praf și cenușă distructivă.
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Să trecem prin viață, ținându-ne de mână

profundă recunoștință, Mântuitorului Iisus Hristos!

Să ne rugăm ca viața noastră pe acest pământ,

nefolositor, să nu fie, o negativă competiție!

să ne rugăm ca a noastră ,,trecere'' să nu fie

Depinde dacă ,,trăistuța'' cu faptele noastre,

să fie o trecere de care să-și amintească frumos

pe care o vom prezenta la tronul Sfintei Treimi

Izvorâte din adâncă smerenie, pocăință și

decât faptele rele. Să ne rugăm cu lacrimi

Să nu uităm că azi suntem, și mâine nu,

omul ca iarba, zilele lui ca floarea câmpului!

să ne înmulțim doar bogățiile inimii și sufletului!

Să fim la întrecere doar cu noi înșine, și azi

Să nu ne considerăm niciodată mici dumnezei,

O întrecere dură cu ai noștri semeni, în scop

Să nu uităm că nu suntem nemuritori pe pământ,

să fim mai buni ca ieri, și mâine mai buni ca azi!

să știm că azi ești sus, dar mâine poți să cazi!

La Judecata noastră de Apoi, va cântări mai greu

Toți cei ce nu și-au încheiat misiunea pe pământ,

cu virtuțile creștine: iubirea, credința și nădejdea!

Să trecem prin viața lumească, împlinind

poruncile lui Doamne, și vom câștiga mântuirea!

Cristina Toma

O, om! - Ioan Iacob Hozevitul

Pe mulţi o să îndrume.

S-a dus... în veci nu-l mai 

aduni

E-un leac sau o otravă,
De pilda ce la alţii dai,

Căci ea, mereu, spre iad 

sau rai

De dragoste sau ură.

Va curaţi sau va-ntina,

Ai spus o vorbă, vorba ta,

Ori viu, ori mort, odată.

Rămâne-n urmă drum 

deschis

Căci gândul care-l scrii 

sau spui

Mergând din gură-n gură,
Va-nveseli sau va-ntrista,

De tot ce spui, în scris sau 

grai Scrii un cuvânt... cuvântul 

scris

Ce grijă trebuie să pui

În viaţa ta, în toată,

Şi vei culege roada lui

Tu vei muri, dar tot ce-ai 

scris

Rodind sămânţa pusă-n 

ea

O, om!, ce mari 

răspunderi ai
De tot ce faci pe lume,
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Îndemn spre bine sau spre 

rău,

Spre moarte sau spre paradis,

Cum ţi-o trăieşti vei câştiga

O, om! Ce mari răspunderi ai,

Arăţi o cale, calea ta

Rămâne după tine

Va prăbuşi sau va-nălţa,

Spre-ocară sau spre slavă.

Lăsând în inimi rodul său

Vor merge suflete pe ea

De har sau de ruşine.

Ori fericire pe vecie,

Ai spus un cântec, versul său

Spre curăţie sau desfrâu,

În urma ta nu piere,
E calea bună sau e rea,

Spre cer sau spre durere.
Trăiești o viaţă... viaţa ta

E una, numai una,
Oricum ar fi, tu nu uita

Ori chin pe totdeauna.

Dar ce ai spus, prin scris sau 

grai

Tu vei pleca din lume,

Sau laşi prin pilda care-o dai

Deci nu uita!... Fii credincios

Mereu o să-i îndrume.

Cu grijă şi cu teamă

Să laşi în urmă luminos,

Un semn, un gând, un drum 

frumos,

Pe mulţi, pe mulţi, spre iad sau 

rai

Odată vei da seama.

Sub îndrumarea domnului 

Gheorghe Măriuța

Căci pentru toate, neîndoios,

Doamne, Te rog, ajută-mă să mă învrednicesc  de răbdarea lui Iov!

și au învățat că, dacă vor stărui cu răbdare în 

desăvârșita răbdare îi așează de-a dreapta Mântuitorului.

cele neplăcute, nu vor fi lipsiți nici de cele binecuvântate.

Fericiți cei care au învățat că suferința și

Fericiți cei ce cred cu tărie în răsplata lui Hristos 

Fericiți cei ce conștientizează că răbdarea

și bucuroși rabdă orice ocară și orice nedreptate.

 tuturor necazurilor e semnul cunoștintei adevărate.

Fericiți sunt cei care se înarmează cu arma rugăciunii

 și pocăinței, în ale vieții încercări neașteptate
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Fericit e cel care nu se revoltă, nu deznădăjduiește 

Te rog, ajută-mă să mă înarmez cu iubire jertfelnică

Izvorul comuniunii autentice, unităţii şi prieteniei!

îngăduit asupra mea de Voia și Pronia Domnului.

 din paharul batjocurilor, din paharul nevoințelor,

 din paharul suferințelor, din paharul neputințelor,

ce-mi provoacă întristare şi tulburare inimii!

Să nu uităm, că aceștia nu au avut o viață liniștită 

Să nu uităm că aceștia nu au avut o viață plină 

Doamne, ajută-mă să le aplic acestora, pe rana urii 

 de răbdare, să mă învrednicească de răbdarea Raiului,

în necaz, ajungând la deplina înțelegere a Adevărului.

 și răbdare tare, pe calea grea a Crucii,

Ajută-mă să mă împrietenesc cu răbdarea

 şi să merg de mână cu ea, pe-a vieţii cărare!

Ajută-mă să nu cârtesc în necazuri, ispite 

linişte şi pace, ajută-mă să agonisesc răbdarea!

şi nu blestemă în furtunile învolburate ale vieții lui,

şi nevoi, oricât aş fi de doborâtă de acestea!

Îl rog pe Doamne și eu, cârtitoarea cea lipsită

ca să pot răbda cu recunoștință orice necaz 

Doamne, Te rog, ajută-mă să mă învrednicesc 

Doamne, ajută-mă să am răbdare cu oamenii 

de răbdarea lui Iov - munte de răbdare!

şi răutăţii lor, plasturele iubirii şi iertării!

ci își înalță cu răbdare Crucea, pe umerii 

Doamne, ajută-mă să nu le răsplătesc răul cu rău 

şi cu răbdare să-nvăţăm lecţia frăţiei,

a frăţiei curate întru Hristos Domnul – 

credinței nestrămutate, pe umerii bărbăției și curajului.

Ajută-mă să mă înveşmânt în credinţă tare, 

Fericiți cei ce nu fug de răbdare, ca niște lași 

Doamne, Te rog, ajută-mă să-mi cultiv

 în ogorul sufletului și inimii, nădejdea mântuirii!

așa cum s-au înarmat: Mântuitorul Hristos,

 apostolii, proorocii, drepții, sfinții și mucenicii

care au băut din paharul prigoanelor,

care au băut din paharul supărărilor,

care au băut din paharul trădărilor, din paharul

 disprețului și răutăților, din paharul chinurilor.

și fericită, plină de slavă și cinste omenească!
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cu care poți să-ți cumperi cununa nestricăciunii.

în haina țesută cu firele dragostei ce toate 

Să nu ne ferim să bem paharul amărăciunii, 

ca să ne înveșmântăm în haina Luminii,

Să cerem fierbinte, duhul răbdării, 

Duhul curăţiei, al gândului smerit, 

le rabdă, în haina virtuții și desăvârșirii.

cununa de biruință a răbdării - cunună de mare preț 

Să ne rugăm ca Sfântul Efrem Sirul, 

fiindcă doar în acesta stă mântuirea lumii!

cu credință, curăție și smerenie:

Cristina Toma

 „Doamne și Stăpânul vieții mele!

al răbdării şi al dragostei, dăruieşte-l mie!”

s-a transformat în licoare dulce, în leac tămăduitor.

de desfătări, ci o viață plină de lipsuri și nevoință

și că răbdarea lor - licoare amară ca pelinul – 

Să nu uităm, așadar, că pentru sănătatea noastră 

trupească și sufletească, răbdarea e un leac mântuitor!

 să ne ațintim ochii la Hristos răstignit pe Cruce

și, astfel, vom găsi dulce mângâiere, căci 

comparând Crucile noastre, vom vedea că le putem duce,

căci Dumnezeu nu împovărează pe nimeni

 mai presus de putere și nu va îngădui ca patimile noastre

să ne doboare în praful deznădejdii de moarte, 

nu va îngădui să fim umiliți sub a diavolilor biciuire.

Să ne ridicăm ochii inimii la Hristos răstignit pe Cruce

 și să avem nădejde la bucuria sfântă a mântuirii!

Să ne purtăm cu răbdare și demnitate Crucea, 

Când ne pierdem răbdarea în supărări și necazuri

pe drumul Golgotei noastre, întăriți de bucuria Învierii.

 Pentru bune și rele să dăm slavă lui Dumnezeu,

 ca și noi asemenea lui Iov, să dobândim cununa răbdării,
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Mai mare boală este necredinţa sau orbirea spirituală  decât orbirea trupească sau fizică

Nu e oare mai rău când suntem orbi spiritual, când nu ne dăm seama cât suntem de 

binecuvântaţi că putem vedea şi cu ochii trupeşti frumuseţea naturii care îţi taie respiraţia, când 

nu Îl vedem pe Dumnezeu în fiecare fir de iarbă, în fiecare floare frumos colorată, în fiecare 

răsărit şi apus de soare, în fiecare bob de rouă, în fiecare strop de ploaie care mângâie pământul 

însetat de arşiţă, în fiecare curcubeu ce îmbrăţişează cerul după o ploaie ce spală şi curăţă 

pământul? Oare, nu e mai rău când am fost binecuvântaţi cu atâtea daruri minunate şi nu 

dăruim măcar câteva clipe din timpul nostru ca să admirăm toate acestea, ca să ne încântăm 

privirea, să ne bucurăm sufletul şi să nu ne mai săturăm de frumuseţea întregii Creaţii, dăruită 

nouă cu multă iubire de Bunul Dumnezeu şi alergăm mereu pe drumul vieţii, doar să ne 

satisfacem plăcerile trecătoare ale lumii în care trăim? Nu e oare mai rău când, deşi vedem pe 

 Mai uşor se vindecă cineva de orbirea trupească decât de orbirea sufletească a 
necredinţei. Orbirea trupească împiedică pe cel care suferă de această boală să vadă 
frumuseţile acestei lumi pământeşti, să vadă un răsărit sau un apus de soare, să vadă 
frumuseţea de basm a cerului înstelat, să vadă verdele ca smaraldul al ierbii, să vadă grădinile 
desenate în pete de culori divine, să vadă câmpiile mănoase şi bogate cu lanurile de aur 
unduindu-se în bătaia vântului şăgalnic, să vadă munţii falnici cu vârfurile mângâiate de norii 
cerului albastru ca floarea de nu mă uita, să vadă pădurile şi să le colinde la cules de fragi, mure, 
flori sau ciuperci, să vadă marea cu valurile ei înspumate, să vadă, aşadar, frumuseţea sălbatică a 
naturii cu care ne-a binecuvântat Bunul Dumnezeu cu iubire şi dărnicie. Cel orb trupeşte nu va 
vedea niciodată zâmbetul drăgălaş al unui copil cu obrăjori bucălaţi, nu va vedea niciodată 
frumuseţea unui om cu suflet frumos, nu va vedea lumina pe care acesta o iradiază în jurul său, 
nu va putea vedea frumuseţea unei icoane, nu va putea citi din Sfânta Scriptură, nu va vedea 
întreaga zidire ce ne înconjoară. Dar oare, nu este mai rău să vedem şi să nu luăm aminte la 
toate acestea, fiindcă nu iubim pe Dumnezeu, fiindcă nu iubim întreaga Creaţie a Sa şi nu trăim 
în armonie cu ea, fiindcă nu vedem şi nu auzim cum Creaţia toată ne vorbeşte despre 
înţelepciunea şi bunătatea Divinului ei Creator?

 ,,Eu sunt Lumina lumii; cel ce Îmi 
urmează Mie nu va umbla în întuneric, ci va 

avea lumina vieţii” (Ioan 8, 12)

Asistăm la orbirea spirituală a 

omului modern , care nu mai are 

capacitatea de a recunoaşte în minunile lui 

Iisus Hristos prezenţa dumnezeirii Lui, de a 

crede în El şi a-L mărturisi ca fiind 

Mântuitor al omenirii Care vindecă natura 

umană de păcat, boală şi moarte. Omul 

orbit spiritual nu doreşte să se întâlnească cu Hristos, nu Îl caută pe Hristos, nu conştientizează 

că Hristos este bucuria, lumina cea adevărată, fericirea, că Hristos este nădejdea noastră. Nu 

conştientizează că legătura cu Hristos este iubire, este dragoste, este înflăcărare, este dorinţa 

arzătoare după cele dumnezeieşti şi că: ,,toată viaţa noastră lui Hristos Dumnezeu trebuie să o 

dăm'', aşa cum se spune la Sfânta Liturghie.
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Evanghelia Orbului din naştere ne arată că mai mare boală este necredinţa sau orbirea 

spirituală decât orbirea trupească sau fizică şi, că mai uşor se vindecă cineva de orbirea 

trupească decât de orbirea sufletească a necredinţei, fiindcă uneori mult mai uşor Îl mărturisesc 

cu credinţă orbii din nastere pe Iisus Hristos, ca Fiu al lui Dumnezeu, decât cei care, deşi văd cu 

ochii trupeşti nu cred în El. 

 Dacă orbii din naştere nu văd niciodată soarele de pe cer, orbirea duhovnicească 
împiedică pe cel stăpânit de ea, să-L vadă pe Soarele dreptăţii şi Părintele luminilor, pe Hristos 
Domnul Care a zis: ,,Eu sunt Lumina lumii; cel ce Îmi urmează Mie nu va umbla în întuneric, ci va 
avea lumina vieţii” (Ioan 8, 12) şi ,,Atât cât sunt în lume, Lumină a lumii sunt” (Ioan 9, 5).

 Oare orbii din naştere, nu au fost mai mult decât noi: dascăli, misionari, învăţători, 
adevăraţi şi vrednici următori ai lui Hristos, fiindcă infirmitatea fizică a unui om nu împiedică 
lucrarea harului lui Dumnezeu, nu îl împiedică pe acesta să devină un om luminat, care a părăsit 
întunericul şi trăieşte în spaţiul Învierii şi luminii lui Hristos? Cu siguranţă, da, fiindcă dacă e să 
dăm doar un singur exemplu de adevărat următor al lui Hristos, orb din naştere, Părintele Teofil 
Părăian, putem spune fără să greşim, că Harul Sfânt a fost mereu prezent în sufletul său, că 
întunericul ochilor săi trupeşti a fost împrăştiat de lumina orbitoare a sufletului său, de lumina 
blândeţii, bunătăţii şi iubirii sale de Dumnezeu şi semeni, de lumina mărturisirii lui Dumnezeu, 
atât prin cuvinte de folos, adevărate mărgăritare duhovniceşti pentru suflet, cât si prin faptele 
credinţei sale roditoare. 

 Mai greu se vindecă orbirea duhovnicească, pentru că cei mai mulţi dintre noi fugim 

adesea doar după minuni parţiale care să ne ofere sănătate trupească, belşug şi prosperitate. Și 

nu ne dorim să ne învrednicim de minuni autentice care să ne vindece sufleteşte, care să ne 

cureţe sufletul de mâlul gros al patimilor, care să ne transforme în oameni noi, în oameni care s-

De multe ori aceşti orbi din naştere reuşesc să dea multe lecţii de viaţă celor care se 
bucură de vederea trupească, reuşesc să dea lecţii de iubire, de curaj, de răbdare, de credinţă, 
de optimism, de lăsare în mila şi voia lui Dumnezeu, de voinţă necesară pentru a-şi împlini un 
vis, care celor văzători li se pare irealizabil. Ne dau nouă, celor văzători trupeşte dar orbi fizic, 
lecţii de supravieţuire, lecţii de demnitate în faţa bolii, lecţii de acceptare a crucii spirituale, lecţii 
ce ar trebui să ne facă să ne fie ruşine pentru neputinţele noastre, pentru handicapul nostru 
sufletesc, pentru adormirea noastră spirituală care ne împiedică să ne folosim de toţi talanţii 
noştri, care ne împiedică să vedem cât de binecuvântaţi suntem şi cât de nerecunoscători şi 
nemulţumitori suntem faţă de Dumnezeu. 

Oare aceşti orbi, nu au oferit mai mult timp din viaţa lor, rugăciunii sincere şi curate către 

Dumnezeu, în comparaţie cu noi, rugăciunii de mulţumire prin care îşi exprimau recunoştinţa 

faţă de Dumnezeu, fiindcă le-a mai dăruit o nouă zi de viaţă, fiindcă i-a binecuvântat cu alte 

simţuri mai dezvoltate, cu alţi talanţi pe care îi pot înmulţi cu iubire şi cu credinţă? 

semenii noştri aflaţi în suferinţe şi nevoi trecem ca nişte orbi pe lângă ei, fără să îi mângâiem 

sufleteşte cu un zâmbet, cu o îmbrăţişare, cu un sfat, cu o rugăciune, cu o îmbărbătare? Oare, nu 

e mai rău când bezna indiferenţei şi a împietririi sufletelor noastre ne face mai orbi decât orbii 

care nu au văzut niciodată? Oare aceşti orbi, nu au fost de multe ori mai milostivi cu semenii lor, 

mai solidari în suferinţe şi nevoi, decât noi? Oare aceşti orbi, nu s-au rugat mai mult decât noi 

pentru cei din jurul lor? Oare înţelepciunea cu care au fost înzestraţi de Bunul Dumnezeu şi alte 

daruri pe care le-au avut, nu le-au pus în slujba Domnului şi a aproapelui? 

Oare orbirea sufletească, nu este mai grea, pentru că ea periclitează mântuirea, ne 

îndepărtează de Rai şi de viaţa veşnică în Împărăţia Cerurilor, ne aşază în spaţiul morţii şi ne 

alungă din spaţiul Învierii lui Hristos?
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Suntem orbi spiritual când uităm că din iubire pentru noi, oamenii, Hristos s-a pogorât 

din ceruri şi s-a întrupat de la Duhul Sfânt şi din Fecioara Maria şi s-a făcut Om, uităm că s-a 

răstignit pentru noi şi a pătimit şi s-a îngropat, uităm că a înviat a treia zi, ca să ne dăruiască 

lumina Învierii, uităm că s-a înălţat la ceruri, uităm că aceasta a fost credinţa sfinţilor, a 

strămoşilor noştri, care cu ajutorul acestei credinţe şi-au biruit orbirea spirituală şi latura 

inferioară a fiinţei lor, înălţându-şi mintea şi inima spre ceruri, spre Lumina lumii. Suntem orbi 

spiritual când noi nu primim această credinţă şi ne târâm mintea şi inima prin ţărână, nedorind 

să ajungem la înălţimea cerului, nedorind să devenim cetăţeni ai cerului. Suntem orbi sufleteşte 

când vrem să avem doar o cetăţenie, cea a pământului trecător, şi nu şi cetăţenia cerului veşnic 

unde putem să ne încălzim la vatra veşnicei iubiri, unde putem să fim mereu copii împărăteşti, 

fericiţi şi binecuvântaţi. 

Suntem orbi spiritual când inima nu ne e pătrunsă cu adevărat de Duhul Sfânt, 

când inima noastră se răceşte şi se împietreşte în lipsa căldurii duhovniceşti, în lipsa celui mai 

mare dar pe care Dumnezeu l-a dat oamenilor, fiindcă atunci când El dăruieşte Duhul Sfânt, de 

fapt pe Sine se dăruieşte. Și ce dar poate fi mai minunat decât acesta, ce dar poate alunga bezna 

nopţii sufletului nostru, ce dar ne poate apropia mai mult de veşnica lumină dumnezeiască, de 

această tainică şi fascinantă lumină care vindecă orice orbire spirituală, care dă viaţă, reface 

viaţa, aduce la viaţă şi înviază? 

au curăţit de necredinţă şi indiferenţă faţă de Dumnezeu şi aproapele, în oameni care s-au 

vindecat de necunoaşterea şi neprimirea în viaţa lor a Domnului Luminii şi care Îl caută pe 

Hristos în orice clipă, care Îl mărturisesc cu iubire, curaj şi credinţă, care însetează de iubirea Lui, 

care tânjesc după dulceaţa Harului Sfânt în inima lor, în oameni care îşi spală cu Baia pocăinţei 

lor toată necurăţia inimii, şi astfel dezrobiţi de urăciosul diavol, cu inima curată şi inundată de 

iubirea dumnezeiască se învrednicesc să Îl vadă pe Dumnezeu, să-şi lumineze şi înnoiască 

sufletul, unindu-se cu El prin împărtăşirea cu Trupul şi Sângele lui Hristos din Euharistie.

Oare când suntem orbi spiritual?

 Suntem orbi spiritual când uităm că noi suntem ai lui Hristos: ,,Voi sunteţi ai lui Hristos'' (I 

Corinteni 3, 23) şi trebuie să împlinim mereu legea Lui. Suntem orbi, atunci când iubim 

întunericul şi îi slujim celui rău şi nu iubim lumina cea nepământească, nu iubim Lumina lumii, 

nu iubim Lumina Învierii lui Hristos, nu vrem ca ea să ne mângâie sufletele şi strălucirea ei 

cerească să ne aducă bucuria vieţii veşnice.

Suntem orbi spiritual când Îl alungăm pe Hristos din inima noastră şi nu I-o dăruim 

cu iubire şi dărnicie, ci cu zgârcenie, când ţinem uşa sufletului nostru încuiată cu străşnicie şi 

refuzăm să luăm cina cu Bunul Dumnezeu, când nu-L iubim pe Acesta cu toată fiinţa noastră, cu 

tot sufletul nostru, cu toată inima noastră, cu toată vârtutea şi cugetul nostru. 

Suntem orbi spiritual când uităm că Domnul nostru drag îşi încinge şi azi, mijlocul Său, ca să ne 

spele picioarele, când uităm că ne poartă şi azi toate crucile pe umerii Săi, când uităm că iarăşi se 

jertfeşte pentru noi şi ne oferă ca hrană Sfântul Său Trup şi ne dă să bem din potirul care 

cuprinde Sfântul Său Sânge.
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 Suntem orbi spiritual când ne lăsăm înşelaţi din drumul nostru de către cei care ne invită 

în micile şi noile lor bărci cu vâslă, sau de cei care ne oferă iahturi particulare doar pentru noi 

înşine, dar uităm că pentru a ajunge Acasă, călătoria e lungă şi pe Cale putem să ne confruntăm 

cu furtuni periculoase. 

Suntem orbi spiritual când nu cercetăm Biserica, corabia mântuirii. Suntem orbi 

spiritual când uităm că potopul nebuniei şi al păcatului continuă neîncetat şi salvarea nostră 

vine de la această corabie sigură şi sfântă deoarece cel care a ctitorit-o a fost Sfântul Sfinţilor, 

Cel mai Sfânt între sfinți. Sfântul Ierarh Nicolai Velimirovici ne spune că Biserica e sfântă: 

,,deoarece Domnul a transformat-o, a răscumpărat-o, a curăţit-o şi a întărit-o cu propriul Său 

sânge preasfânt şi curat (...) deoarece de la bun început Duhul Sfânt al lui Dumnezeu a călăuzit-

o, a inspirat-o şi i-a dat viaţă şi toţi membrii ei sunt chemaţi să fie sfinţi, despărţiţi de tot ceea ce 

este profan în lumea aceasta, în care ei cresc duhovniceşte şi prin care ei îşi săvârşesc călătoria, 

deoarece sfintele ceruri sunt date deoparte (deschise) pentru a-i face lăcaş, deoarece într-însa 

se află toate mijloacele de Dumnezeu dăruite prin care oamenii se sfinţesc şi se pregătesc 

pentru cetăţenia cerească. De aceea Biserica e numită sfântă''.

 Suntem orbi spiritual şi goi sufleteşte când îmbrăcămintea noastră nu este cea a unui adevărat 

creştin, când Domnul Iisus Hristos nu se vede în viaţa noastră, în fiinţa noastră. Suntem orbi 

spiritual când nu ne înălţăm la cer, când uităm că înălţarea la cer începe de aici, de pe pământ, 

când viaţa noastră nu este o viaţă cât mai corectă, cât mai limpede, cât mai după voia lui 

Dumnezeu, o viaţă de care să se bucure Dumnezeu şi de care să se bucure oamenii. 

Dacă nu am fi orbi spiritual am crede în Mântuitorul Hristos, am avea mereu un dor de El, 

mereu L-am căuta şi am dori să ne întâlnim cu El, mereu am vrea să fie Oaspetele drag al inimii 

noastre. Dacă nu am fi orbi spiritual nu am pleca de la Sfânta Biserică, fără să ne întrebăm dacă 

L-am găsit pe Hristos în spaţiul Învierii Sale, fără să ne întrebăm dacă ne-a încălzit inima cu 

prezenţa Sa, fără să ne întrebăm dacă timpul pe care l-am petrecut acolo I L-am dăruit cu 

dragoste, cu smerenie, cu răbdare, cu credinţă, cu o deplină disciplină interioară, cu rugăciune 

curată şi sinceră, dacă am trăit cu mintea, cu inima şi sufletul toate Sfintele Taine ce s-au săvărşit 

în Casa Domnului. Dacă nu am fi orbi spiritual am crede în Mântuitorul Iisus Hristos, am crede că 

este Fiul lui Dumnezeu fără să ne îndoim nici măcar o clipă, am crede şi am iubi Lucrarea Sa - 

Biserica, Corabia Mântuirii la bordul careia călătoresc așa cum ne spune Sfântul Ierarh Nicolai 

Velimirovici: ,,cete de mântuiţi şi dintre cei ce se mântuiesc. Domnul şi-a întemeiat această 

Suntem orbi spiritual când Botezul nostru creştin a rămas doar o formalitate. Cât 

sunt de actuale în acest caz, cuvintele Sfântului Chiril al Ierusalimului: ,,Mulţi se botează ca şi 

Simon Magul. Şi-a cufundat trupul în apă, dar nu şi-a luminat inima cu Duhul''. Mulţi dintre noi 

după Sfântul Botez nu trăim cu adevărat o viaţă de creştin, aşa cum spune Sfântul Apostol Pavel: 

,,Câţi în Hristos v-aţi botezat, în Hristos v-aţi şi îmbrăcat''. (Galateni 3, 27)

 Suntem orbi spiritual când nu ne curăţim casa sufletului nostru de tot praful păcatelor, 

de toată mizeria cauzată de necredinţă şi neiubire, ca să putem primim în ea pe acest oaspete 

drag, Duhul Adevărului şi al vieţii, Duhul înţelepciunii şi al bucuriei, Duhul libertăţii şi al înfierii, 

Duhul care ne face văzători nu numai cu ochii, ci şi cu sufletul, Duhul care ne încălzeşte inima cu 

o minunată căldură, dulceaţă şi bucurie, Duhul care atunci când sufletul suspină după lumină, El 

va găsi Lumina cea care îl va îmbrăţişa pe acesta şi îl va mângâia o veşnicie.
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Orbii spiritual sunt fricoşi, sunt laşi nu au curaj să îşi mărturisească credinţa, nu au curaj 

să se lupte cu ironia celor din jurul lor care nu cred în Bunul Dumnezeu şi care îi pot eticheta în 

diferite moduri. Nu au curaj să pătimească pe nedrept, să rabde nedreptăţi cu bucurie pentru 

Dumnezeu, fiindcă ei nu ştiu că dacă Îl vei mărturisi cu credinţă şi iubire pe Dumnezeu vei 

dobândi mila şi iubirea Sa, te vei îmbogăţi sufleteşte, vei deveni un alt om care trăieşte 

pretutindeni unde este Hristos, trăieşti aşa cum spunea Cuviosul Porfirie în: ,,stele, în 

nemărginire, în cer împreună cu îngerii, cu sfinţii, pe pământ împreună cu oamenii, cu 

animalele, cu tot şi cu toate''.

Suntem orbi spiritual când nu avem curajul să fim bravi soldaţi care să poarte mereu un 

război duhovnicesc cu patimile noastre. Suntem orbi spiritual când nu credem că unde e Hristos 

toate se vor preface, se vor preschimba, când nu credem că unde e Hristos, nu mai este ură, nu 

mai este minciună, nu mai este mândrie, nu mai este lenevire, nu mai este nedreptate, nu mai 

Suntem orbi spiritual când nu conştientizăm că toţi suntem invitaţi la nunta Împăratului, 

când nu conştientizăm că Biserica ne face şi ea această invitaţie, că ne cheamă şi ne uneşte pe 

toţi fiii şi fiicele oamenilor la mântuire, că ea este o biserică sobornicească deoarece îi cuprinde 

atât pe cei vii, cât şi pe cei adormiţi care au fost transportaţi cu corabia sa spre tărâmul cel nou, 

spre Raiul veşnic.

lucrare a Sa pe credinţă, tare ca stânca. Întocmai precum a spus El şi a proorocit: «Pe această 

piatră voi zidi Biserica Mea şi porţile iadului nu o vor birui»  (Mt. 16, 18) Şi, cu adevărat, până în 

ziua de azi, duşmanii ei nu au biruit-o şi nu o vor birui nici de acum înainte''. 

 Dacă nu am fi orbi spiritual am şti că noi, cu toţi creştinii care am primit Taina Sfântului 

Botez suntem Biserica şi că așa cum a spus  Pr. Petru Munteanu: ,,În Biserică eşti când devii 

responsabil şi eşti mărturisitor al lui Hristos cel înviat, când ai iniţiativa împăcării, când eşti bun şi 

binevoitor, când vizitezi pe cel bolnav, aduci mângâiere unui întristat, când îţi faci timp pentru 

cel de lângă tine, când ierţi şi nu te superi pe fratele tău, când munceşti cinstit, când răscumperi 

ura şi minciuna cu Iubirea şi Adevărul. Iubirea în Biserica lui Hristos nu este limitată, ci se extinde 

în perspectiva cosmică a creaţiei lui Dumnezeu (...) În Biserica lui Hristos nu mai există străini sau 

înstrăinare, cel de lângă tine devine fratele tău. Este Biserica lui Hristos ca şi tine, ca şi mine... 

Începutul Bisericii este în sufletul tău.'' 

 Suntem orbi spiritual când nu suntem creştini doritori de mântuire, care să ne 

ostenim toată viaţa pentru Hristos şi pentru binele şi mântuirea semenilor noştri, punându-ne 

toată bogăţia noastră morală şi materială în slujba aproapelui nostru, fără a ne dori să agonisim 

pentru noi nimic pe acest pământ, aşteptând cu deplină nădejde ziua când vom primi plata 

deplină de la Dumnezeu, pentru toate ostenelile noastre. Dacă nu am fi orbi spiritual am sluji cu 

smerenie sinceră şi curată pentru Dumnezeu, am câştiga totul. Am câştiga Împărăţia cerurilor, 

am dobândi viaţa veşnică şi nu am tânji spre slava omenească pierzând totul, devenind 

nepăsători faţă de adevăratele valori, făcând abstracţie de ceea ce este mai important în fiecare 

dintre noi: comoara nepreţuită, sufletul,  pe care îl  pierdem în mocirla patimilor noastre.

 Suntem orbi spiritual când nu-L mărturisim pe Bunul Dumnezeu. ,,În Biserica lui 

Hristos nu există fricoşi. Fricoşii nu îndrăznesc să intre în Împărăţia lui Dumnezeu, deoarece sunt 

incapabili de a muri pentru Hristos, de a-L mărturisi... Incapabili, deoarece au murit în capcana 

fricii. Depăşirea fricii este prima respiraţie a aerului libertăţii în Biserică''. (Preot Petru Munteanu) 

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023

CATEHEZĂ98256



Suntem orbi spiritual când nu încercăm să ne apărăm de cancerul tristeţii şi al 

deznădejdii, care stinge luminile sufletului, care alungă orice bucurie a sufletului, care îl face pe 

om să se simtă singur pe lume, fără niciun sprijin şi ajutor, fără niciun scop în viaţă, fără dorinţa 

de a se bucura de viaţă şi de a accepta-o şi cu bune, şi cu rele. Suntem orbi spiritual dacă nu 

strigăm la Bunul Dumnezeu când ne confruntăm cu unele valuri mai învolburate ale vieţii, dacă 

nu strigăm la Bunul Dumnezeu să ne ajute să ajungem la ţărmul nădejdii şi al lăsării în voia Sa, 

dacă nu credem că putem învăţa să înotăm prin marea învolburată a greutăţilor şi ispitelor vieţii. 

Dacă nu am fi orbiţi spiritual nu ne-am îndoi niciodată că Dumnezeu este: întărirea, izbăvitorul, 

sprijinitorul, ,,Tovarăşul'' nostru permanent, Prietenul nostru cel mai bun şi mai devotat, care 

este alături de noi, chiar dacă toţi ceilalţi ne părăsesc. Am conştientiza că în ortodoxie nu poate 

exista viaţă religioasă adevărată fără jertfă, am conştientiza că de vrem să fim ucenici adevăraţi 

şi credincioşi ai Mântuitorului Hristos, trebuie să Îl imităm în toate, dar mai ales când e vorba de 

jertfă. De aceea, dacă ne purtăm Crucea cu credinţă şi demnitate primim ajutor dumnezeiesc şi 

este invidie, egoism, iubire de argint, nu mai este mânie, nu mai este desfrânare, nu mai este 

răzbunare, nu mai este împietrirea inimii, nu mai este întristare şi deznădejde, nu mai este 

îndoială şi necredinţă, nu mai este gelozie. Suntem orbi duhovniceşte când nu conştientizăm că 

toate patimile se mistuie în focul iubirii dumnezeieşti, când nu credem că toţi diavolii cu care 

ne-am împrietenit se împrăştie alungaţi de lumina cea neînserată, alungaţi de Soarele dreptăţii, 

alungaţi de puterea smereniei şi a iubirii infinite a Celui care a creat întreaga lume. 

Suntem datori a-I mulţumi lui Dumnezeu pentru atât de multe lucruri, încât nici nu ne 

dăm seama pentru câte ar trebui să fim recunoscători Lui. Suntem orbi spiritual când uităm să Îi 

mulţumim Bunului Dumnezeu în fiecare clipă pentru binecuvântări, pentru toate binefacerile, 

pentru cele ştiute şi pentru cele neştiute, pentru cele arătate şi pentru cele nearătate şi cârtim 

mereu împotriva Lui, fiind mereu nemulţumiţi de starea în care ne-am aflat, sau Îl minţim că 

dacă ne ajută să ne împlinim unele vise, scopuri, obiective, dacă ne ajută să trecem cu bine unele 

examene ale vieţii Îi vom fi recunoscători mereu. Dar ce mincinoşi suntem, fiindcă uităm imediat 

de toate binefacerile şi iar Îl alungăm din inimă și suflet pe Domnul nostru, cu indiferenţa, cu 

împietrirea inimii, cu patimile noastre, cu orbirea noastră sufletească.

Suntem orbi spiritual când nu mulţumim Bunului Dumnezeu pentru toate ce se întâmplă în 

viaţa noastră şi bune, şi rele, când nu conştientizăm că tot ce am realizat bun şi frumos pentru 

noi şi semenii noştri, am realizat datorită ajutorului primit de la Bunul Dumnezeu: ,,Ajutorul meu 

de la Cel ce a făcut cerul şi pământul''. 

 Suntem orbi spiritual când nu avem nădejde, când nu ne ducem crucea cu credinţă 

şi nu ne lăsăm mereu în voia lui Dumnezeu. Suntem orbi spiritual când ne temem de boală, 

de sărăcie, de răutatea şi nedreptatea oamenilor, ne temem că avem Crucea spirituală prea grea 

şi nu conştientizăm că Bunul Dumnezeu ne este alături în orice clipă a vieţii şi nu ne părăseşte la 

greu, fiindcă suntem copiii Săi dragi, fiindcă avem un mare preţ pentru El, fiindcă suntem foarte 

valoroşi pentru El şi de aceea nu lasă pe nimeni să ne facă rău. Niciun fir de păr din capul nostru 

nu ni-l poate clinti nimeni fără voia Lui, de aceea ne poartă în braţe atunci când am căzut 

îngenucheaţi de probleme, fără puterea de a păşi singuri, fără puterea de a ne ridica singuri şi a 

înfrunta cu curaj greutăţile vieţii şi, ca un iconom bun ne dă fiecăruia orice avem nevoie şi se 

îngrijeşte cu multă milostivire şi iubire de toate nevoile noastre materiale şi spirituale. 
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ne bucurăm de binecuvântarea lui Dumnezeu, ne bucurăm de vederea sufletească.

 Suntem orbi spiritual când tot ce e rău în sufletul nostru atribuim celor din jurul 

nostru, fiindcă dacă nu am fi oameni urâţi sufleteşte nu am vedea pe toţi la fel ca noi, dacă nu 

am şti de exemplu, ce e invidia, nu am vedea pe un alt semen că e invidios. Dacă nu am fi egoişti, 

nu am recunoaşte un om egoist, dacă nu am iubi noi, minciuna şi falsitatea, nu am vedea măştile 

de care se folosesc semenii noştri în relaţiile cu noi şi cu alţi semeni, dacă nu am fi noi, zgârciţi, 

nu am vedea când semenul nostru dăruieşte cu zgârcenie, dăruieşte fără iubire sau dăruieşte 

condiţionat. Dacă nu am fi noi, leneşi, nu am vedea când alţii îşi irosesc timpul vieţii lor, dacă nu 

am fi noi, laşi, nu am vedea laşitatea de care dau dovadă alţii, dacă nu i-am sluji noi, diavolului, 

nu am vedea când altul s-a împrietenit cu acesta, deci, aşa cum a spus părintele Petru Munteanu 

la o predică:  ,,Vezi în cel de lângă tine tot ce ai tu în starea ta, tot ce trăieşti şi simţi tu''. Prin 

urmare, ar trebui să menţinem în noi neîncetat simţământul nevredniciei noastre, să 

conştientizm că în noi nu sunt mai puţine şi mai mici patimi, că faptele noastre sunt uscate şi nu 

roditoare şi să ne îngrijim de vindecarea acestor neputinţe ale noastre care ne duc la pierzare, 

Dacă nu am fi orbi spiritual dacă ne-am iubi semenii, ca pe noi înşine, dacă nu am mai 

arunca în ei cu piatra judecăţii noastre, i-am privi ca pe fraţii noştri întru Hristos, ca pe fiii lui 

Dumnezeu, i-am privi aşa cum sunt cu adevărat, nu le-am căuta defecte, lipsuri, nu le-am atribui 

din invidie păcate mai mari decât săvârşesc, nu i-am eticheta după false aparenţe, nu am căuta 

să îi privim, nici de la distanţă, nici mai mici decât sunt, nici să-i invidiem şi să-i urâm pentru 

darurile lor. Nu am vedea doar petele negre ale sufletelor lor, ci am observa şi fărâma de 

dumnezeire, diamantul din interiorul lor, diamantul dumnezeiesc care oricât ar fi de acoperit, 

murdărit şi înnegrit de mâlul păcatelor, nu încetează să existe în sufletul unui om botezat, Botez 

prin care a devenit un fiu al lui Dumnezeu. Dacă nu am fi orbi sufleteşte i-am privi cu iubire pe 

toţi semenii noştri şi atunci i-am vedea şi mai frumoşi şi mai buni decât sunt, i-am vedea cu 

chipul după asemănarea cu Dumnezeu. Ca să vezi, aşadar, bine şi corect tot ce se întâmplă în 

jurul tău, trebuie să cauţi ochelarii iubirii de Dumnezeu şi semeni, ochelarii smereniei, ochelarii 

blândeţii, ai răbdării, ai nerăutăţii, ochelarii acceptării celor din jurul tău cu bune şi rele, ochelarii 

prin care nu priveşti o imagine deformată a celor din jurul tău, din cauza egoismului tău, din 

cauza invidiei tale, din cauza răutăţii tale. Dacă am vrea să vedem duhovniceşte, dacă am vrea să 

nu mai bâjbâim în întunericul spiritual, ar trebui să Îl rugăm pe Bunul Dumnezeu să ne ajute să 

găsim ochelarii potriviţi, ochelarii iubirii, să fie bun şi milostiv şi să ni-i dăruiască, ca să nu fim 

tentaţi să primim ochelari prin care vedem toată lumea urâtă, rea, murdărită de păcate şi patimi, 

ochelari pe care cumplitul diavol al invidiei şi răutăţii e dispus să ni-i ofere cu multă 

generozitate.

Suntem orbi spiritual când ne judecăm mereu semenii. Nicolae Steinhardt  a spus, că 

noi: ,,Vedem cu toţii, buni şi răi, vedem bine, ba şi prea bine. Prea bine îi vedem pe ceilalţi, pe 

semenii şi vecinii noştri, vedem toate paiele din ochii lor, până la firicelul pe care natural ar fi fost 

ca marunţirea să-l fi apărat de furia noastră detectivă. Le urmărim - necruţători, neobosiţi, 

nesăţioşi - toate gesturile, în nădejdea că vom surprinde greşeli, păcate, turpitudini de care să 

ne înfiorăm, dobândind astfel dreptul să începem a striga cu glas înalt şi a dezlănţui oprobriul 

public împotriva lor; ori măcar niscaiva obiceiuri, manii, tabieturi în temeiul cărora să-i putem 

face de râs şi de ocară''.
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care ne pavează drumul spre iad. Dacă am face toate acestea cu sinceritate şi smerenie, atunci 

nu ne-am mai ocupa de faptele celorlalţi, nu ne-am mai ocupa cu osândirea şi etichetarea lor. În 

urechile noastre să răsune neîncetat cuvintele Scripturii: ,,Doctore, vindecă-te pe tine însuţi; 

scoate întâi bârna din ochiul tău''. (lc. 4, 23; Mat. 7, 5) Întâi vezi tu cu ochii sufletului şi apoi 

aşteaptă ca toţi să vadă la fel. 

Suntem orbi spiritual când purtăm măşti pe chipuri şi în suflete pentru a juca roluri 

diverse, conform aşteptărilor celor din jur, când nu mai suntem noi înşine, când devenim actori 

talentaţi ce joacă roluri de personaje viclene, ipocrite, când ne pierdem sinceritatea şi puritatea 

sufletească, când iubim mai mult minciuna şi nu luptăm pentru adevăr şi dreptate. Într-o inimă 

mincinoasă nu are cum să sălăşluiască Harul Duhului Sfânt, acesta se sălăşluieşte într-o inimă 

curată şi smerită, într-o inimă spălată de lacrimile sincerităţii, datorate recunoaşterii 

neputinţelor tale.

Suntem orbi spiritual când suntem invidioşi, mereu nemulţumiţi de tot şi de toate, 

când totdeauna găsim nod în papură la orice, când despicăm meru firul în patru, când suntem 

nemulţumiţi cu darurile noastre, când cârtim pentru modul în care am fost creaţi, când ne dorim 

darurile bune ale aproapelui, invidia muşcându-ne cu poftă din suflete şi inimi, precum 

animalele de pradă flămânde din vânatul bogat. Suntem orbi spiritual, când orice bine al 

aproapelui ne mâhneşte la culme şi ne bucurăm de necazul semenelilor noştri, când suntem 

fericiţi doar când aceştia o duc rău şi sunt căzuţi la pământ, fără niciun sprijin şi ajutor. Zavistia 

(invidia) face pe oameni mai răi decât orice şarpe veninos, mai răi decât diavolul care urăşte 

oamenii, dar nu şi pe ceilalţi diavoli. Invidiosul urăşte, nu numai pe semenul care i-a pricinuit 

vreun rău sau supărare, ci şi pe semenul care nu i-a făcut nimic rău, ci poate dimpotrivă i-a făcut 

un mare bine. Invidiosul este un om care suferă de orbire sufletească, orbire ce duce la 

depărtarea de Dumnezeu, căci înăbuşă dragostea curată faţă de El şi faţă de aproapele.

  Sfântul Nicolae Velimirovici a spus că: ,,gândurile mincinoase şi cuvintele mincinoase, 

simţurile mincinoase şi faptele mincinoase fac mulţimea minciunilor care ne duc la nefiinţă, la 

înşelare şi la tăgăduirea lui Dumnezeu. De pe această cale, de la această răspântie de drumuri, 

nu poate fi întoarcere, fără cumplit cutremur în viaţa omului; atunci omul cade orbit la pământ 

ca şi Saul, iar Dumnezeu îl ridică din praf şi neputinţei îi deschide ochii şi-i arată calea pe care se 

poate întoarce''.

 Suntem orbi spiritual când adăugăm grijii zilei de azi şi grija zilei de mâine. Orbii 

spiritual uită că nu doar cu pâine se hrăneşte omul, ci cu tot cuvântul care vine de la Dumnezeu. 

Dar cum ar putea cuvântul să rodească, iar mai apoi să ne devină hrană, atât timp cât ne arătăm 

a fi spini, asemeni celor din parabola semănătorului, între care căzând sămânţa cuvântului 

dumnezeiesc, nu poate da rod, din cauza grijilor acestei lumi? În cadrul Sfintei Liturghii, deloc 

întâmplător, în timpul heruvicului auzim cântându-se: ,,Toată grijă cea lumească să o lepădăm”. 

Sfinţii Părinţi au rânduit acest îndemn deoarece cunoşteau faptul că întâlnirea cu Hristos poate 

fi umbrită, dacă nu chiar ratată, din cauza grijilor lumeşti. Cu cât omul se apropie de Dumnezeu, 

cu cât se purifică de patimi, cu atât grijile lui se împuţinează. Acestea se reduc la grija cea sfântă, 

aceea de a nu pierde harul Duhului Sfânt, adică de a nu ne înstrăina de Dumnezeu. Întâlnim la 

tot pasul, oameni doborâţi de povara grijilor de zi cu zi. Sunt acei oameni pe chipul cărora nu 

numai că nu găseşti lumina, nu găseşti bucuria, ci nici măcar urma ei de altădată. Orbii spiritual 
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 Suntem orbi spiritual când nu iubim simplitatea şi nu avem pace în suflet. Sufletul 

orbului spiritual nu poate avea pace. Pacea lăuntrică este rodul unei vieţi trăite cu simplitate. Ar 

fi minunat să ne mulţumim cu o viaţă simplă, cu o viaţă pe care să ne-o trăim mai mult pentru a 

ne hrăni sufletul cu bucurii duhovniceşti, şi nu pentru a fi într-o continuă goană pentru plăceri 

lumeşti. Dacă nu ne-am complica viaţa cu orgoliile noastre, cu agitaţia noastră, cu modernismul 

societăţii actuale, care este o societate de consum exagerat, dacă am vrea să trăim cum trăiau 

strămoşii noştri, cu simplitate, cu demnitate, cu credinţa că trebuie să se mulţumească cu puţin 

în viaţă, cu credinţa că Bunul Dumnezeu are grijă să ne asigure pâinea cea de toate zilele, dacă 

nu am mai vrea să trăim după moda lumii de astăzi, dacă nu am imita tot ce apare nou, chiar 

dacă acest nou nu ne este de folos, ci dimpotrivă, dacă nu ne-am ridica ştacheta fericirii prea 

sus, ca să nu o mai putem atinge, am fi nişte oameni înţelepţi, liniştiţi şi fericiţi, văzători nu numai 

cu ochii trupeşti, ci şi văzători cu duhul. Acolo unde există simplitate ochii sufletului sunt larg 

deschişi spre Lumina lumii, acolo este înţelepciune, pace, linişte, nădejde, speranţa şi credinţa 

că Bunul Dumnezeu le rânduieşte pe toate după o judecată dreaptă, că Bunul Dumnezeu ne 

ajută să răzbatem pe toate drumurile vieţii, oricât de întortocheate ar fi ele.

fără să bage de seamă, şi-au făcut din oboseală şi stres, o a două fire. Într-un fel, este normal să 

ajungă aici, de vreme ce din planurile şi nevoile lor, ei Îl exclud pe Hristos. Dacă nu am fi orbi 

sufleteşte, ne-am gândi că mâine ne va purta Dumnezeu de grijă, că ne va da putere să putem 

înfrunta toate greutăţile zilei de mâine, că ne va scoate în cale oameni care să ne ajute, că ne va 

ajuta să nu fim îngenuncheaţi de probleme, fiindcă ne iubeşte şi nu ne va lăsa să ne chinuim cu 

lipsuri de tot felul.

Suntem orbi spiritual când diavolul, ne ameţeşte, ne anesteziază, ne amorţeşte, ne 

împietreşte sufletele, ne face să fim plini de nesimţire în ceea ce priveşte viaţa duhovnicească. 

Ne resuscitează şi ne dă energie şi putere doar pentru a ne face prieteni cu el, doar pentru a ne 

prinde în mrejele răutăţilor sale, doar pentru a ,,juca'' după cum el ne cântă. Suntem orbi 

spiritual când nu înţelegem că, pentru a-I sluji doar Bunului Dumnezeu, trebuie să ai curaj să te 

lupţi şi cu diavolul la propriu, dacă este nevoie, că nu trebuie să îl laşi pe acesta să te facă 

prietenul său. Dacă vrei să dobândeşti Harul Sfânt în inima ta, trebuie să ai curaj să te lepezi de 

viaţa lumească şi să trăieşti doar pentru viaţa duhovnicească.

Suntem orbi spiritual când nu coborâm din înălţimile trufiei noastre Dacă am 

coborî din înălţimile trufiei noastre, ne-am vedea sărăcia sufletească, am vedea că sufletele 

noastre sunt măcinate de înfricoşătoarea boală a păcatului şi am conştientiza că toate bogăţiile 

noastre, toate casele, toate palatele noastre, toate lucrurile noastre sunt pământ, cenuşă, 

umbră şi fum. Am conştientiza zădărnicia bunătăţilor şi plăcerilor omeneşti, nu am mai pune 

preţ pe statut, pe mărire, pe slavă deşartă, nu am mai fi aşa snobi şi cu nasul pe sus, am 

conştientiza că toţi murim şi nu putem stăpâni lumea în care trăim, am conştientiza, aşa cum 

spunea Sfântul Ioan Gură de Aur că toţi: ,,cei care se mândresc cu faptele lor cele bune şi nu au 

credinţă în Dumnezeu se aseamănă cu oasele morţilor îmbrăcate în haine frumoase, dar care nu 

îşi dau seama de frumuseţea lor''.

 Suntem orbi spiritual când trăim în spaţiul mortii, în spaţiul întunericului şi nu luptăm 

cu credinţă, cu curaj să ajungem în spaţiul Învierii lui Hristos, să ajungem să avem o credinţă 

roditoare, o credinţă în care faptele noastre bune să rodească în ogorul lui Dumnezeu, o 
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credinţă care să ne arate vrednici următori ai lui Hristos, adevăraţi mărturisitori ai Săi, care Îi 

oferă cu multă iubire şi fără zgârcenie, mirul faptelor lor bune, mirul credinţei lor, mirul evlaviei 

lor, mirul smereniei, mirul jertfirii de sine. Suntem orbi spiritual când trăim în spaţiul morţii, în 

spaţiul întunericului şi nu spălăm cu mirul credinţei lucrătoare trupul Mântuitorului, şi nu ne 

oferim la picioarele Lui întreaga viaţă, când nu suntem fiii luminii, când suntem fiii celui rău, 

când nu alegem să ne fie constructor al casei sufletului Bunul Dumnezeu, ci cumplitul şi 

urâciosul diavol care ne păcăleşte cu plăcerile vremelnice ale vieţii acesteia trecătoare, 

şubrezându-ne şi dărâmându-ne cămara sufletului nostru.

 Trăim în spaţiul întunericului şi al somnului spiritual când dorim să ne construim  palate 

pe pământ, palate care sunt vremelnice şi trecătoare, când punem accent pe partea materială a 

vieţii noastre, şi nu pe partea spirituală a acesteia, când nu imităm pe creştinii adevăraţi, modele 

de credinţă şi virtuţi, care îşi construiesc un adevărat univers spiritual în interiorul lor, o casă a 

sufletului trainică şi frumoasă, în care domnesc doar virtuţile morale şi crestine, în care Duhul 

Sfânt e prezent în orice clipă din zi şi noapte. Trăim în spaţiul morţii când nu lăsăm lumina să 

intre din belșug prin ferestrele casei sufletului nostru, când nu aerisim mereu această casă, ca să 

lăsăm doar soarele iubirii, al rugăciunii, al smereniei să ne încălzească cămara inimii, când nu 

păzim cu străşnicie uşile încăperilor sufletului nostru, ca să nu lăsăm oaspeţii nepoftiţi să intre în 

ele, când lăsăm ca această casă a sufletului să fie ca un ogor plin de buruieni şi de neghină, când 

nu ne construim o casă a sufletului în care doar bucuria Duhului Sfânt sa fie prezentă, şi nu 

tristeţea, deznădejdea, singurătatea. Suntem orbi spiritual când lăsăm cumplitul diavol să ne fie 

oaspete permanent în casa sufletului şi nu îl alungăm, nu închidem toate ferestrele şi toate uşile 

sufletului, ca să nu aibă pe unde pătrunde nicicând în casa noastră. 

 Trăim în spaţiul morţii când întârziem mereu să ne apucăm de orice lucru pe care ar 

trebui să-l facem, când abandonăm uneori cu desăvârşire lucrul nostru, fiindcă ni se pare prea 

împovărător, când gustăm din dulceaţa nelucrării, când umblăm uneori fără rost, când vorbim 

în deşert, când amânăm rugăciunea, pocăinţa, când amânăm săvârşirea tuturor faptelor celor 

bune, când nu alungăm trândăvia din viaţa noastră şi nu împlinim porunca apostolului: 

,,Nevoieşte-te cu nevoinţa cea bună întotdeauna''.

Suntem orbi spiritual când nu preţuim timpul vieţii noastre. Suntem orbi sufleteşte 

când nu ne întrebăm: Oare cât timp am rezervat pentru o rugăciune închinată cu inima, Domnului 
nostru drag, oare cât timp am rezervat pentru a aduce un strop de bucurie în sufletul unui semen care 
avea nevoie de sprijinul, ajutorul, alinarea, iubirea noastră, oare cât timp am petrecut într-o Sfântă 
Biserică, oare de câte ori am păşit în Casa Domnului nostru drag? Suntem orbi spiritual când avem timp 
doar pentru a ne oferi confortul material, şi nu avem timp să ne bucurăm cu adevărat sufletul, nu avem 
timp pentru a face tot ce ne stă în putinţă pentru dobândirea Harului Sfânt, pentru mântuirea noastră, 
pentru atingerea adevăratei ,,ţinte'' a vieţii noatre.

 Suntem orbi spiritual când uităm că: Dar din dar se face Rai. Suntem orbi spiritual şi am 

dăruit foarte puţin, suntem zgârciţi când dăruim semenilor noştri din timpul nostru, din darurile 

noastre, din iubirea noastră, dar nu suntem deloc zgârciţi când e vorba de noi, când e vorba de a 

ne satisface toate dorinţele şi plăcerile lumii cosumeriste în care trăim. Suntem orbi spiritual 

când uităm că avem cu toţii, obligaţia să folosim darurile primite de la Dumnezeu, 

împărtăşindu-le cu iubire şi semenilor noştri, dăruind la rândul nostru din tot ceea ce am primit, 
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 Suntem orbi şi surzi spiritual când nu suntem îngăduitori, iertători, compătimitori, 

empatici, milostivi, solidari, săritori, altruişti, binevoitori, mângâietori, blânzi şi buni cu semenii 

care au nevoie de ajutorul nostru, de încurajarea noastră, de compasiunea noastră, de 

rugăciunea noastră, de iubirea noastră necondiţionată. Suntem orbi spiritual când nu înmulţim 

în jurul nostru bucuria comuniunii şi prieteniei autentice, credinţa lucrătoare în iubire, 

dragostea creştinească. Suntem orbi spiritual când nu putem vedea limpede, adânc, cu iubirea 

lui Hristos în natura suferinţei, când nu înmulţim seminţele compasiunii peste tot în jurul nostru. 

Suntem orbi si surzi spiritual când rămânem insensibili, nesimţitori, cu sufletul îngheţat de 

împietrire, la glasul suferinţei, la strigătul de ajutor al aproapelui doborât de greutatea Crucii 

sale. 

înmulţindu-ne astfel talanţii cu care am fost înzestraţi. Să ne ferim să ne mândrim cu talentele şi 

calităţile noastre şi niciodată să nu dispreţuim pe cei care nu sunt înzestraţi cu multe daruri, 

pentru că ceea ce avem nu este meritul nostru, ci dar de la Creatorul nostru. La Sfânta Liturghie, 

preotul zice: ,,Ale Tale dintru ale Tale, Ţie Îţi aducem de toate şi pentru toate”.

Suntem orbi spiritual când nu înţelegem că limbajul iubirii de semeni este 

compasiunea. Suntem orbi spiritual când nu nutrim sentimente de compasiune, când suntem 

goi şi împietriţi sufleteşte, când suntem precum preotul şi levitul din Pilda: Samarineanul milostiv, 

care nu au înţeles că mântuirea noastră depinde de cât suntem de milostivi, şi despre care 

părintele Constantin Galeriu a spus: ,,O, sărmanii! Ei au trecut pe alături; pe alături nu numai de 

bolnav, ci pe alături de viaţa de veci, pe alături de Hristos, pentru că în bolnav era Hristos. Ei 

trebuiau să găsească sensul existenţei în acel bolnav, pentru că Hristos e sensul vieţii mele. Au 

trecut pe alături de viaţă, de sensul existenţei.'' 

 Suntem orbi sufleteşte când nu înţelegem cele spuse de Părintele Gheorghe Calciu, că: 

,,La slujirea Bisericii şi la slujirea lui Dumnezeu fiecare este chemat. Fiecare a primit un talant şi 

Dumnezeu îţi cere să foloseşti talantul acesta spre înmulţirea faptelor bune, spre sporirea ta 

duhovnicească, spre înălţarea ta spre mântuire, ca să câştigi iubirea lui Hristos, Care a venit în 

lume şi S-a răstignit pentru noi''. Omul orb spiritual îşi îngroapă aceşti talanţi în lene, în 

indiferenţă, în egoism. Orbul spiritual nu munceşte cu iubire şi dăruire la locul unde a fost 

rânduit, faptele lui nu îşi au izvorul în iubirea de Dumnezeu şi oameni, el se simte constrâns să-şi 

facă munca, doar pentru a primi la sfârşitul lunii un salariu care să îi asigure traiul de zi cu zi. Nu 

munceşte cu responsabilitate, cu credinţă, cu multă râvnă, dragoste şi pasiune, nu dă tot ce are 

mai bun în el şi nu pune o bucăţică din sufletul său în tot ce face. Orbul spiritual este nefericit şi 

neîmplinit, fiindcă nu a aflat care e adevărata lui menire pe pământ, fiindcă nu simte că ceea ce 

face e lucrul cel mai bun pe care poate să îl realizeze, nu simte că e lucrul plăcut lui Dumnezeu, 

nu este precum erau creştinii în primele veacuri ale creştinismului, adevăraţi râvnitori ai faptelor 

bune, bineplăcute Bunului Dumnezeu, care împleteau credinţa cu evlavia, cu milostenia şi 

compasiunea, cu hărnicia şi cinstea, care făceau totul întru slava lui Dumnezeu, care împleteau 

dragostea de Dumnezeu şi aproapele cu smerenia, cu uitarea de sine, cu jerfirea de sine, care îşi 

făceau datoria din convingere, din dragoste, şi nu fiindcă aşa s-a făcut dintotdeauna, pentru că 

Suntem orbi spiritual când ne îngropăm talanții, când aşa cum spunea Părintele 

Arsenie Boca, pribegim mulţi ani în viaţă fără a ne lămuri un rost în lume, când pribegim fără 

rost, fără ţintă, când căutăm toată viaţa fără să ne găsim rostul, sau fără să ştim că l-am găsit. 
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aşa se cuvine, ci fiindcă ştiau că adevărata mărturie a vieţii creştine este focul şi lucrarea râvnei 

de a plăcea lui Dumnezeu.

Suntem orbi spiritual când suntem fii risipitori. Oare câţi dintre noi, nu am fost fii 

răzvrătiţi şi risipitori ai Tatălui nostru bun, iubitor, milostiv şi iertător? Putini, foarte putini. De 

ce? Pentru că suntem orbi sufleteşte, fiindcă de multe ori am fost precum copacii uscaţi şi fără 

rod, precum copacii uscaţi în care n-a pătruns seva vieţii, fiindcă căinţa noastră a fost stearpă, 

nesinceră, nu a fost dusă până la capăt, rămânând doar la stadiul de gând, de vorbe, de dorinţă, 

dar nu şi de împlinire prin faptă. Fiindcă, deşi poate uneori ne-am căit sincer şi curat, am uitat 

într-o clipă de ce ne-au dictat: conştiinţa, inima şi sufletul, am uitat de începutul bun pe care l-

am pus în viaţa noastră, şi ne-am transformat din nou în omul vechi, rob al patimilor, ne-am 

transformat în omul lipsit de credintă, iubire de Dumnezeu şi semeni, în omul orbit spiritual.

 Suntem orbi spiritual când suntem creştini căldicei şi nu împlinim poruncile 

Domnului. Suntem orbi sufleteşte când cunoaştem care sunt poruncile lui Dumnezeu şi le 

încălcăm cu bună ştiinţă, slujind patimilor noastre interioare şi patimilor lumii în care trăim, 

încercând să slujim la doi domni, neţinând seama de cuvintele Evangheliei: ,,Nu puteţi să slujiţi 

lui Dumnezeu şi lui mamona” (Matei 6, 24);  ,,Cine va voi să fie prieten cu lumea se face vrăjmaş 

lui Dumnezeu” (Iac. 4, 4). ,,Înţelepciunea lumii acesteia este nebunie înaintea lui Dumnezeu” (I 

Cor. 3 , 19)''. Cei care se numesc pe sine creştini, dar nu urmează învăţăturii Evanghelice în care 

se arată în ce constă adevărata slujire a lui Hristos, care îndrăznesc să îmbine slujirea lui Hristos 

cu slujirea lumii, râvnesc doar aparent pentru evlavie, aflându-se mereu într-o stare de căldicie, 

mereu balansând între adevăr şi minciună, între bine şi rău. 

Suntem cu toţii orbi spiritual când ne acoperim urâţenia sufletului cu masca evlaviei, însă 

această evlavie exterioară şi buna-cuviinţă făţarnică nu pot să ne îndrepte neorânduiala 

lăuntrică şi să-i acopere goliciunea ruşinoasă. Suntem orbi la minte când ne aflăm într-o stare 

de jalnică auto-înşelare, de lipsă de griji, într-un somn duhovnicesc mortificator, şi de aceea nici 

nu ne simţim starea periculoasă în care ne găsim. Lipsa grijii şi neglijenţa (în cele duhovniceşti) 

devin cauzele neştiinţei şi îngâmfării noastre, cauza orbirii noastre spirituale. 

 Suntem orbi spiritual când nu ne cercetăm pe noi înşine, când ne lipseşte dragostea 

faţă de Dumnezeu şi faţă de aproapele, fără să ne doară acest lucru, fără să ne mustre conştinţa 

când cercetăm viaţa altora, dar nu o cercetăm pe a noastră şi nu vedem câte lucruri avem de 

îndreptat în comportamentul nostru, când nu conştientizăm că ne numim creştini, dar ducem 

viaţă de păgâni, când nu ne vedem nimicnicia, ticăloşia şi jalnica noastră josnicie. Suntem orbi 

spiritual când nu conştientizăm că avem nevoie să ştim ce vrem de la viaţa noastră, încotro 

mergem şi unde vrem să ajungem, fiindcă altfel păşim hahotic şi orbecăind prin existenţă şi 

ajungem la un moment dat să ne simţim inutili, nemulţumiti de noi şi lipsiţi parcă de sens. 

Suntem orbi spiritual când nu ne întrebăm: Cine suntem noi cu adevărat? Ce vrem de la viaţa 
noastră? Care sunt principalele emoţii care ne guvernează viaţa? Care din ele sunt pozitive, constructive 
şi care ne sunt dăunatoare? Ce vrem cu adevărat? Unde vrem să ajungem? Cine vrem să fim? Cum vrem 
să ne trăim viaţa? Ce înseamnă a te cunoaşte pe sine? Avem noi credinţă cu adevărat sau avem mai 
mult o părere că suntem credincioşi? În ce constă credinţa noastră ? Cum ne arătăm noi credinţa 

noastră? Vrem să ne mântuim? Ce trebuie să facem ca să ne mântuim? Aşa cum spunea părintele 

Teofil Părăian fiecare dintre noi trebuie să răspundem la întrebarea: ,,Crezi tu în Fiul lui 
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Să ne rugăm, aşadar, Bunului Dumnezeu să ne vindece de orbirea sufletească, să 

îndepărteze vălul gros şi murdar al patimilor noastre de pe ochii sufletului nostru! Să ne rugăm 

Dumnezeu?''. Nu cu cuvântul, ci cu fapta, cu viaţa, cu gândurile, cu simţirile, cu ceea ce suntem 

noi. Dacă nu te cunoşti, nu stii ce vrei, nu stii care îţi sunt principiile şi valorile, nu stii pe ce drum 

vrei să mergi în viaţă, nu stii la ce să spui ,,Da” şi la ce să spui ,,Nu” şi poate cel mai important - nu 

ŞTII CINE EŞTI! Orbii spiritual nu conştientizează că această cunoaştere de sine le va putea da 

putere interioară şi atunci se vor putea obiectiva mai uşor în orice moment, vor putea înţelege 

dacă un lucru este bun sau mai puţin bun pentru ei şi vor reuşi să facă cele mai bune şi mai 

folositoare alegeri. De asemenea vor învăţa să-şi depăşească fricile, să-şi motiveze acţiunile şi 

să se bucure de cine sunt. 

 Suntem orbi spiritual când amânăm pocăinţa. Greşelile noastre se şterg prin baia 

Sfântă a Spovedaniei şi astfel se rup paginile păcatelor noastre, cartea vieţii poate rămâne doar 

cu paginile curate, cu paginile unde ne sunt contabilizate doar faptele frumoase şi plăcute lui 

Dumnezeu, doar faptele de care nu ne ruşinăm, însă când suntem orbi spiritual nu 

conştientizăm că Sfânta Spovedanie trebuie să fie amănunţită, sinceră, curată, făcută cu căinţă 

şi zdrobirea inimii, Spovedania, fiind una dintre cele mai mari Taine ale Bisericii, un binecuvântat 

dar, mărturisit de Însuşi Mântuitorul Iisus Hristos, după Învierea Sa, prin următoarele cuvinte 

adresate apostolilor Săi: ,,Luaţi Duh Sfânt! Cărora veţi ierta păcatele, le vor fi iertate şi cărora le 

veţi ţine, vor fi ţinute.'' (Ioan 20, 22-23). 

Cuviosul Paisie Aghorîtul spunea despre cercetarea de sine că: ,,Este cea mai folositoare 

dintre toate cercetările. Cineva poate cerceta multe cărţi, dar dacă nu se supraveghează pe sine, 

toate cele citite sunt zadarnice. În timp ce, dacă ia aminte la sine şi mai şi studiază puţin, se 

foloseşte foarte mult. Şi atunci purtarea lui devine fină în toate manifestările. Altfel face greşeli 

mari şi nici nu-şi dă seama''. Şi cum orbul spiritual nu se cercetează pe sine, face greşeli multe şi 

mari, nu ştie cine este şi obscuritatea lui interioară nu îl va mai lăsa să mai vadă ceva în altă 

parte''. 

Când suntem orbi spiritual ne murdărim în fiecare zi haina sfântă a Botezului, uneori 

chiar ne dezbrăcăm de această sfântă haină prin păcatele fără număr şi mai grele, şi mai uşoare. 

Și de aceea pentru a ajuta ochii inimii să vadă Lumina Învierii lui Hristos avem nevoie de 

Spovedanie pentru a învia din nou din moartea duhovnicească, avem nevoie de un nou botez al 

lacrimilor, care să alunge întunericul, care să alunge bezna ca de tăciune a sufletului, care să 

aducă lumina şi bucuria ca rod al Duhului Sfânt.

 Concluzionând, putem spune că sunt o mulţime de cauze ale orbirii spirituale: 

necredinţa, învîrtoşarea inimii, păcatele (invidia, ura şi mânia dintre oameni, trufia minţii, 

împietrirea inimii, slăbirea voinţei şi a conştiinţei, necredinţa, îndoiala în credinţă, sectarismul, 

deznădejdea, mândria, sinuciderea, uciderea sufletească şi trupească, avortul, divorţul, 

desfrâul, minciuna, iubirea de averi, zgârcenia, lăcomia, beţia, lenea ş.a) care aduc în mintea 

omului: întuneric, tulburare, boală şi orbire duhovnicească şi, că mult mai grea şi mai vrednică 

de plâns este orbirea minţii, a inimii, a voinţei şi conştiinţei, fiindcă şi sufletul este cu mult mai de 

preţ decât trupul. Orbirea sufletească este una din cele mai grele boli care duce la pierderea 

sufletului şi la osânda lui veşnică. De aceea şi vindecarea acestei boli este cu mult mai grea şi mai 

importantă decât vindecarea orbirii trupeşti. 
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să rămânem mereu altoiţi în Taina Sfântului Botez, să ne rugăm să ne ajute să rupem toate 

mlădiţele pacatelor care au apărut sub Altoiul Botezului! Să ne rugăm să ne ajute să ne 

conştientizăm toate neputinţele, toate greşelile şi să dorim din toată inima să scăpăm de 

infirmitatea sufletească, să dorim din tot sufletul să ne pocăim cu toată smerenia, sinceritatea, 

cu multă zdrobire şi tânguire a inimii, să ne dorim să înviem din moartea păcatelor la o viaţă 

nouă trăită cu Hristos, în Biserica Lui cea Sfântă şi Apostolească, în spaţiul Învierii Sale, într-o 

continuă sfinţenie şi dragoste de cele duhovniceşti şi cereşti!

Cristina Toma

 Să nu uităm niciodată că suntem fiii Tatălui ceresc, să ne gândim mereu la acest lucru şi 

să ne trăim viaţa încât să arătăm că suntem cu adevărat fii iubitori şi credincioşi ai Acestuia! Să 

nu uităm niciodată că Bunul Dumnezeu ne aşteaptă Acasă, chiar dacă ne-am trezit în ceasul al 

unsprezecelea din somnul spiritual, că ne aşteaptă să găsim drumul spre El, că ne aşteaptă să 

găsim calea cea bună, calea cea strâmtă, calea căinţei, luminii şi iubirii, calea care ne duce în 

braţele Sale iubitoare şi protectoare! Mare e bucuria lui Dumnezeu când un păcătos se 

pocăieşte şi se întoarce la El, mult ne iubeşte Bunul Dumnezeu şi multă valoare avem pentru El. 

Domnul nostru drag vrea să avem ochii sufletului larg deschişi spre Lumina lumii, spre Lumina 

Învierii lui Hristos, vrea să preţuim fiecare clipă a vieţii noastre – dar preţios al Său.

RUGĂCIUNEA TINERILOR CARE VOR 

 Iar dacă Tu ştii că din anumite pricini ne este mai de folos să părăsim vrerea noastră şi să 

nu pornim împreună pe drumul căsătoriei, ajută-ne să înţelegem aceasta şi să părăsim voia 

noastră fără a fi cuprinşi de tulburare sau de deznădejde.

 Dacă este bineplăcut ție să luăm asupra noastră 

crucea căsătoriei, ajută-ne să biruim toate piedicile cu 

care vrăjmaşul ne necăjeşte. Ajută-ne, Doamne, că la Tine 

este nădejdea noastră.

 Daruieşte-ne pace, dăruieşte-ne linişte şi sănătate 

sufletească şi trupească. Fereşte-ne de noroiul desfrâului, 

fereşte-ne de căderea în poftele trupeşti. Luminează-ne 

minţile ca să nu fie întunecate de vrăjmaş.

 Curăţeşte-ne Tu, ca să nu ne întineze păcatul, 

întăreşte-ne să mergem pe calea cea îngustă, ocrotiți de 

Preacurata Ta Maică şi de soborul tuturor sfinţilor.

 Doamne, Dumnezeule al milostivirilor și a toată 

bunătatea, Care plineşti cererile celor care Te cheamă cu 

credinţă, ascultă şi nevrednica noastră rugăciune.

 Tu vezi că vrem să ne unim vieţile prin căsătorie. Tu 

vezi dorirea inimilor noastre şi ştii dacă este bună sau este 

rea.

 Să avem o familie în care să strălucească făclia 

credinţei şi a virtuţilor, şi pruncii noştri să fie călăuziţi aşa cum trebuie pentru a ajunge mădulare 

vrednice ale Bisericii Tale.
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Ghid pastoral de catehizare a mirilor 

 Înaintea Ta, Doamne, sunt vieţile noastre. Rânduieşte cu ele precum ştii că este mai bine 

pentru noi. Ca văzând grija Ta să îţi mulţumim şi să Te lăudăm până la sfârşitul zilelor noastre. Că 

Tu eşti Dumnezeul nostru şi Ţie slavă îţi înălţăm, Tătălui şi Fiului şi Sfântului Duh, acum şi 

pururea şi în vecii vecilor. Amin. 

Sub îndrumarea domnului Gheorghe  Măriuța 

Familia creştină

           Importanţa pe care o are Căsătoria şi unirea deplină în iubire a soţilor este dovedită şi de 

felul în care apare ea prezentată atât în Vechiul Testament, fiind folosită ca metaforă pentru 

relaţia dintre Iahve şi poporul Său (Os. 1,2 ; Ier. 2,3;  ; Iez. 16,23 ; Is. 54,62 ş.a.), cât şi în  Testament 

unde Căsătoria apare ca o figură profetică a unirii dintre Hristos şi Biserica Sa (2 Cor. 11,2 ; Efes. 

5,25-32; Apoc. 19,7 ; 21,9;  Rom. 12,5 ; 1Cor. 6,15 ; 12,20-27). Din perspectiva teologică, şi în 

întreaga Sfântă Scriptură, „în timp ce autoritatea finală este clar acordată tatălui, se arată că 

mama este cea implicată în îngrijirea copiilor”. Aceasta înseamnă că lumea îşi găseşte 

restaurarea şi împlinirea în Biserică”. Relaţia dintre soţi trebuie să fie de jertfă iar atmosfera 

dintre ei de rugăciune. Iată cum putem aplica în viaţa noastră de zi cu zi modelul Hristos - 

Biserică.

           Hristos Dumnezeu, Cel Unul din Treime  a rânduit familia ca să-l scoată pe om din 

       „Chip şi asemănare” a lui Dumnezeu, omul, bărbatul şi femeia, fiecare posedând umanul 

integral şi deschis structural spre Dumnezeu, în Taina Nunţii, prin demnitatea dăruită de Hristos 

Căsătoriei, deşi păstrând alteritatea, devin una. Familia, unind bărbat şi femeie, fiecare în 

autodăruire de sine spre celălalt, descoperindu-se pe sine prin altul, oferă singura perspectivă 

în înţelegerea misterului existenţei umane întru iubire, prin care se descifrează dinamica relaţiei 

identitate-alteritate. Aceasta datorită faptului că în taina iubirii dăruirea de sine nu anulează 

identitatea ci o descoperă în plenitudinea sa.   
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 d) fecunditatea binecuvântată şi transmiterea vieţii prin naşterea de prunci. Femeia „se 

va mântui prin naşterea de fii” (I Tim. 3,15), dar naşterea de copii nu este singurul scop al 

căsătoriei:  „Femeia nu este stăpână pe trupul său, ci bărbatul; asemenea nici bărbatul nu 

este stăpân pe trupul său, ci femeia. Să nu vă lipsiţi unul de altul decât cu bună învoială pentru 

un timp, ca să vă îndeletniciţi cu postul şi cu rugăciunea, şi iarăşi să fiţi împreună, ca să nu vă 

ispitească satana, din pricina nestăpânirii voastre” (1 Cor.7,4-5). 

 b) sfinţenia trupului, deoarece trupul este „templul Duhului Sfânt” (I Cor. 6,19) şi mădular  

al trupului lui Hristos. Trupul, deoarece a fost răscumpărat de Hristos (I Cor. 6,20),  nu este 

pentru desfătare, ci pentru Domnul: „Fugiţi de desfrânare. Orice păcat pe care-l va săvârşi omul 

este în afară de trup. Cine se dă, însă, desfrânării păcătuieşte în însăşi trupul său” (I Cor. 6,18); 

 a) natura ei monogamică, deoarece ea implică o unire inseparabilă, trupească şi 

sufletească, a două persoane. Combătând interpretarea Căsătoriei ca un contract temporar, 

Iisus Hristos apără caracterul ei unic; de aceea ucenicii I-au zis: „dacă astfel este pricina omului 

cu femeia, nu este de folos să se însoare (Mat. 19,10); 

stăpânirea egoismului şi să-l facă capabil de dăruire pentru un semen al său. A rânduit şi a 

binecuvântat familia ca să dea o împlinire statornică sentimentelor puternice ale procreaţiei, să 

nu-l lase pe acesta pradă manifestărilor lipsite de sens. Cel ce reface „e tot Hristos prin 

participarea la Nunta din Cana Galileii; re-face legătura dintre bărbat şi femeie dar el este 

prezent real la fiecare nuntă şi, ca cel ce participă la creare şi la orice act de re-creare, re-crează,  

cu mâna Sa întinsă din înălţimea sfântului său locaş legătura dintre toţi cei ce se unesc prin 

Taina Nunţii”. 

  Atunci când, înainte de Căsătorie Preotul dimpreună cu naşii şi tinerii logodnici se 

întâlnesc pentru a primi o serie de îndrumări, e imperios necesar a se preciza atributele 

fundamentale ale Căsătoriei creştine:

 Prezentând teologia ortodoxă „cu ochiul iubirii, care 

este organul cunoaşterii, însă fără idealizare”, Karl Christian 

Felmy observă că este un fapt tipic ortodox accentuarea 

experienţei trăite în Biserică, în cadrul cultului. Ortodoxia, 

observă el, dezvoltă o teologie desfăşurată de-a lungul 

cultului divin. Mirii sunt încoronaţi cu „cununiile”, semnul 

martirilor, şi sunt întâmpinaţi cu imnul mucenicilor, ceea ce 

înseamnă că ei sunt chemaţi să depăşească egoismul şi 

individualismul omenesc printr-o viaţă de comuniune şi de 

solidaritate. Prin harul Tainei Cununiei, cei doi miri sunt încorporaţi ca familie - în trupul Bisericii. 

În vechime, Taina Cununiei se săvârşea ca parte integrantă din Liturghie, la sfârşitul căreia mirii 

erau invitaţi să primească primii, în comun, Sfânta Euharistie. 

 c) acceptarea şi consacrarea reciprocă pentru o viaţă de comuniune, iubire şi curăţie: 

„căci bărbatul necredincios se sfinţeşte prin femeia credincioasă şi femeia necredincioasă se 

sfinţeşte prin bărbatul credincios”(I Cor. 7,14). Conţinutul căsătoriei stă în această comuniune 

totală, în care nimic nu este solitar, egoist sau impersonal. Distincţia dintre bărbat şi femeie este 

de natură personală şi de responsabilitate, dar ea nu justifică nici superioritatea unuia asupra 

altuia, nici separarea, nici contradicţia lor. 
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Pr. Anăstăsoaiei Cristinel Vasile

 OMUL este  singura oglindă reală a lui Dumnezeu pe pământ, iar originea divină a 

omului explică, singură, aspiraţiile lui către divin. Iar dacă lumea a fost creată pentru om, aceasta 

trebuia să devină „mediul transparent al lui Dumnezeu cel personal, şi semn al iubirii Lui”. A iubi, 

înainte de toate, înseamnă, obligatoriu şi firesc, a cunoaşte.  Cunoaşterea umană se realizează – 

în contextul dimensiunii sociale a făpturii umane - prin comuniune, iar acest aspect definitoriu 

duce la înnoirea firii noastre omeneşti, la însănătoşirea şi vindecarea ei. Subliniind necesitatea 

redimensionării hristocentrice a vieţii noastre, nu facem decât să dăm mărturie că iubim 

Biserica şi ne supunem ei de bună voie şi cu drag, fiindcă prin cuvântul, prin slujbele şi Tainele ei 

ne binecuvântează şi ne sfinţeşte, şi în fiecare pas al vieţii noastre ne povăţuieşte cu iubirea lui 

Hristos.

       Participând la Nunta din Cana Galileii, Iisus Hristos a binecuvântat Căsătoria, luând-o sub 

protecţia Sa, redând familiei dimensiunea originară de dinainte de cădere. Femeia creştină, este 

angajată plenar în iconomia mântuirii neamului omenesc: ea trebuie să conştientizeze că este 

izvor de viaţă şi de înviere, sub raza transfiguratoare a harului dumnezeiesc, prin 

metamorfozele pe care le produce iubirea în  “lăuntrul omului, adică partea fiinţei sale unde 

sălăşluieşte viaţa afectivă, intelectuală, morală si religioasă”. Prin căsătoria privită ca jertfă, 

„darurile şi calităţile unuia se comunică celuilalt pe altarul familiei”.  

                                                        

Sfinții, prietenii noștri din Cer

 Când traversăm o perioadă mai grea a vieții, când ne simțim singuri, deznădăjduiți, 

copleșiți de greutatea crucii noastre spirituale, strigăm după ajutor la sfinții lui Dumnezeu, 

prietenii și casnicii Acestuia. De ce strigăm la ei? Fiindcă uneori nu avem curaj, din cauza 

păcătoșeniei noastre să cerem ajutor direct de la Dumnezeu, și atunci le cerem sfinților să 

mijlocească pentru noi în fața tronului Sfintei Treimi, încrezători că aceștia se bucură de multă 
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trecere în fața lui Dumnezeu și rugăciunile lor vor fi ascultate. Prietenii noștri - sfinții - nu pot 

rămâne niciodată indiferenți la strigătul nostru de ajutor, inima lor ocean de iubire și 

compasiune ne cuprinde pe toți cei ce le cerem ajutorul și brațele sufletetului lor ne 

îmbrățișează cu milostivire și dragoste necondiționată, alinându-ne și vindecându-ne orice 

durere, fie trupească, fie sufletească. Unii ar putea spune: Cum să îți fie prieten cineva care nu te-

a cunoscut, care nu a trăit în același timp cu tine, care nu e martorul problemelor tale? Explicația 

este însă simplă. Sfinții lui Dumnezeu sunt atemporali, sunt ai tuturor timpurilor, ei sunt 

contemporanii noștri, sunt prietenii noștri, pentru că iubirea necondiționată nu are granițe, nu 

are timp, pentru că iubirea împrietenește, înfrățește, pentru că sfințenia te înveșnicește, te face 

asemănător cu Dumnezeu Care e contemporan cu noi, Care se află peste tot, Care e Izvor de 

iubire și milostivire. 

 Recunosc, că am mare îndrăzneală față de prietenii mei din cer - sfinții - și le cer mereu 

ajutorul pe drumul vieții. Le cer ajutorul pentru mine, pentru cei dragi ai mei, pentru toți cei ce 

mă roagă acest lucru și pentru cei ce cred eu, că au nevoie de iubirea și binecuvântarea sfinților.

Îi iubesc și îi cinstesc pe apostolii care au vestit Evanghelia lui Hristos pe pământ, pe proorocii și 

drepții Vechiului Testament, pe ierarhii și învățătorii care au apărat cu credință nestrămutată 

Biserica lui Hristos și dogmele credinței ortodoxe. Îi iubesc și îi admir pentru curajul cu care și-au 

mărturisit credința în Dumnezeu, pe mucenicii lui Hristos, care au suferit cumplite chinuri 

pentru aceasta: (au fost arși de vii, au fost înecați, au fost biciuți, schingiuiți, răstigniți, dați spre 

hrană fiarelor, tăiați de sabie ș.a.m.d). Îi cinstesc pe toți Cuvioșii părinți care s-au nevoit din greu 

în pustiu, în peșterile munților, petrecându-și fiecare clipă a vieții în post aspru și rugăciune 

fierbinte și neîncetată. Aceeași evlavie o am pentru toți fericiții și drepții care au bineplăcut lui 

Dumnezeu pe pământ: văduve, orfani, copii nevinovaţi, călugări şi preoţi evlavioşi, credincioşi 

dreptmăritori, care au răbdat cu multă credință și bărbăţie necazurile, bolile şi toate ispitele 

vieţii pământeşti.

 Mă închin cu multă evlavie în fața icoanelor sfinților și le simt prezența în viața mea, în 

casa mea, în familia mea, în sufletul meu. Am atâția prieteni în Cer, am, și frați, și surori, și bunici, 

am și o Maică iubitoare – pe Preasfânta Născătoare de Dumnezeu şi pururea Fecioară Maria, și 

niciodată nu mă simt singură. Când mi-e dor și vreau să fiu în comuniune cu ei, le mângâi cu 

multă iubire icoana, o strâng la piept și simt cum mă învăluie lumina și căldura lor 

dumnezeiască. E minunat să știi că ai atâția, și atâția prieteni care te iubesc necondiționat, care 

vin să-ți șteargă orice lacrimă a ochilor inimii, care vin să te molipsească cu curajul ce l-au avut  

pe drumul Golgotei lor, care vin și-i șoptesc tainic inimii tale, că nu e greu să devii și tu sfânt, că 

nu e imposibil acest lucru.

 Ce m-au învățat prietenii mei din Cer? M-au învățat, că Bunul Dumnezeu pe toți ne vrea 

sfinți: și pe cei bogați și pe cei săraci, și pe cei albi și pe cei negri, și pe cei învățați și pe cei mai 

puțin învățați, și că nu trebuie să crezi că în zilele noastre e imposibil acest lucru, fiindcă 

Dumnezeu este Același, și astăzi, cum a fost și ieri, și acum un veac, și acum cinci sute sau o mie 

de ani. M-au învățat, că pentru a deveni sfânt e nevoie în primul rând de iubire, iubire de 

Dumnezeu și aproapele, fiindcă aceasta e cheia spre desăvârșire. Împlinind porunca iubirii, 

împlinești și celelalte porunci, învrednicindu-te de virtutea iubirii te învrednicești și de celelalte 

virtuți: credința, nădejdea, rugăciunea neîncetată, curaj, hărnicie, smerenie, blândețe, bunătate, 
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milostivire, simplitate. Iubirea, smerenia, ascultarea, rugăciunea sinceră și curată, înfrânarea, 

trezvia, iată, aripile care te înalță spre sfințenie, spre desăvârșire. M-au mai învățat, că pentru a 

deveni desăvârșiți, trebuie să fim ai lui Hristos, trebuie să-L urmăm pe Hristos în toate, trebuie să 

fim ucenicii și urmașii Acestuia pe pământ, trebuie să nu iubim viața pământească cu toate 

plăcerile și tentațiile ei, ci trebuie să trăim doar pentru Cer, doar pentru a găsi calea cea strâmtă, 

dar sigură, care duce spe veșnicie, care duce spre ACASĂ. Aceasta e cheia desăvârșirii, trăirea în 

spațiul Învierii lui Hristos, în spațiul iubirii, luminii, comuniunii, în spațiul unde se află peste tot 

Duhul Creator, Duhul de Viață Dătător, și nu trăirea în spațiul morții, în spațiul unde predomină 

bogățiile trecătoare și nu cele sufletești, unde păcatul e la loc de cinste, unde nu este credință, 

iubire, prietenie, comuniune, dăruire, unde totul este întuneric și deșertăciune.

 Ce m-au mai învățat prietenii noștri, sfinții? M-au învățat să mă rog așa, Bunului 

Dumnezeu: Doamne, aș vrea să am o viață plină de sfințenie, dar fără ajutorul Tău, fără 

milostivirea Ta, nu pot. Tu știi că Te iubesc, Tu știi că aș vrea din tot sufletul să nu mai fiu o 

creștină căldică, care slujește la doi domni, și Ție, și lui mamona, dar fără ajutorul Tău, nimic bun 

nu reușesc. Nu mă lăsa, Doamne, să-mi irosesc în zadar timpul vieții mele! Te rog, ajută-mă să 

fiu ucenica Ta! Ajută-mă să îți spăl și eu, așa cum ți-au spălat sfinții Tăi, picioarele, cu mirul 

credinței, iubirii, jertfirii de sine, cu mirul pocăinței, rugăciunii, cu mirul faptelor bune și plăcute 

Ție, ajută-mă să îmi modelez viața mea, după viața sfinților Tăi! Te rog, ajută-mă să fiu o lumină 

în întuneric! Te rog, ajută-mă să înmulțesc iubirea și frumosul în aceasta lume! Te rog, ajută-mă 

să iubesc cu iubirea Ta desăvârșită! Te rog, ajută-mă să Te mărturisesc cu credință, cu întreaga 

mea ființă, cu întreaga mea viață! Dă-mi, Doamne, curaj și înțelepciune să pot rușina pe toți 

ereticii care stau împotriva Adevărului Evangheliei Tale! Te rog, Doamne, ajută-mă să Te iubesc 

mai mult decât orice pe lumea aceasta! Ajută-mă să iubesc, să cinstesc Biserica Ta și să fiu un 

mădular viu al ei! Ajută-mă să mă întâlnesc mereu cu Tine în spațiul Învierii Tale! Te rog, ajută-

mă ca viața mea să fie o continuă rugăciune de iubire și recunoștință! Te rog, Doamne, ajută-mă 

să am o credință roditoare! Te rog, nu mă lăsa să fiu oarbă spiritual, oarbă la durerea și nevoile 

semenilor mei! Te rog, Doamne, ajută-mă să-mi folosesc libertatea vieții, slujindu-ți Ție și 

semenilor mei, Te rog, ajută-mă să nu persist în egoism, în lene și neascultare! Doamne, ajută-

mă să mă pocăiesc, ajută-mă să mă mântuiesc! Doamne, dăruiește-mi și mie un colțișor de Rai, 

fiindcă vreau să fiu împreună cu toți prietenii mei, sfinții, vreau să fiu mereu cu bunicuțul 

Nectarie, cu bunicuțul Nicolae, fiindcă îi iubesc așa mult și e atât de bine când sunt aproape de 

ei, când sunt binecuvântată cu iubirea lor! Doamne, ajută-mă, nu mă lăsa, sunt copilul Tău, sunt 

fiica Ta rătăcitoare, primește-ma în brațele Tale, primește-mă ACASĂ!  

 Ce multe lucruri frumoase m-au învățat prietenii mei din Cer, cu câtă iubire mă 

copleșesc, și mă întristez când știu, că mulți semeni se lipsesc de prietenia lor, fiindcă nu cred în 

sfințenia lor, fiindcă nu au evlavie pentru ei și nu cinstesc Sfintele lor Moaște, pe care le 

consideră niște oase obișnuite, iar pe noi cei ce le cinstim- ,,pupători de oase''. Cât de mult mă 

doare sufletul, când văd cum sunt vorbiți de rău, prietenii mei din cer, și mă rog să le ierte 

rătăcirea și necredința celor ce îi urăsc și hulesc. Mă rog din suflet Bunului Dumnezeu, să mă 

ajute să pot ajunge în cât mai multe locuri încărcate de sfințenie, unde sunt așezate la loc de 

cinste Sfintele Moaște ale Sfinților Săi, pentru a mă închina cu multă iubire acestora, pentru a le 

mulțumi pentru binecuvântări, pentru ajutorul și iubirea lor,  pentru a-mi hrăni sufletul cu 
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lumină, iubire, pace, bucurie sfântă.

 Așadar, toți credincioșii, toți câți ne-am îmbrăcat la Botez cu Hristos, să iubim sfinții, să 

ne dorim să fim sfinți, să ne alegem drept modele de slujire şi jertfă pe sfinţii şi mucenicii lui 

Hristos, pe sfinţii mărturisitori, adevăraţi şi vrednici urmaşi ai lui Hristos, pe sfinții râvnitori ai 

faptelor bune, pe sfinţii care împleteau credinţa cu evlavia, cu milostenia şi compasiunea, cu 

hărnicia şi cinstea, pe sfinții care împleteau dragostea de Dumnezeu şi aproapele cu smerenia, 

cu uitarea de sine, cu jerfirea de sine, pe sfinții care aveau rugăciunea mereu în minte, inimă şi 

suflet, rugăciunea fiind respiraţia lor, pe sfinţii care ştiau că adevărata mărturie a vieţii creştine 

este focul şi lucrarea râvnei de a plăcea lui Dumnezeu. Amin!

Cristina Toma

Sfinții români, lumina și slava neamului nostru înaintea lui Dumnezeu

  Cine sunt sfinții români, următorii lui Hristos, care s-au sfinţit și au strălucit pe pământul 

 Duminica a II-a dupa Rusalii este duminica închinată tuturor Sfinților români, cunoscuţi 

și necunoscuţi, a sfinților dăruiți de Bunul Dumnezeu pământului țării noastre, a sfinților 

români, lumina și slava neamului nostru înaintea lui Dumnezeu, a sfinților ce pururea se închină 

și mijlocesc pentru mântuirea poporului român în fața tronului Sfintei Treimi Celei de viață 

făcătoare.

 „Prin sfinţii lor, toate neamurile pământului purced din Dumnezeu şi se întregesc în Dumnezeu, 
aşa cum culorile curcubeului purced din soare şi se întregesc în soare. Şi precum roua pământului 
răsfrânge soarele şi-i arcuieşte lumina pe boltă, desfătându-ne, aşa sfinţii cerului îl răsfrâng pe 

Dumnezeu Cel nevăzut şi-I arcuiesc slava peste veacuri, mântuindu-ne cu puterea Lui” (Arhim. 

Bartolomeu Anania).
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românesc, în Dobrogea, în Ardeal, în Muntenia, în Oltenia, în Moldova, în Nordul Moldovei, în 

Bucovina? Cine sunt sfinții români care în mod tainic ne izbăvesc de toată ispita, cu iubirea lor 

sfântă și rugăciunea lor neîncetată?

 Sunt Sfinţii ierarhi, preoţi şi diaconi slujitori ai Bisericii Ortodoxe Române, care au 

mărturisit şi apărat cu jertfelnicie credinţa strămoșească, neamul şi ţara, care cu scrierile lor 

luminate de Duhul Sfânt și cu sabia cuvântului au apărat dreapta credință.

 Sunt arhiereii și preoții, călugării și credincioșii care au umplut temnițele comuniste și au 

îndurat cu credință și bărbăţie torturile groaznice, umilinţele degradante, care cu vitejie și-au 

vărsat sângele pentru Hristos, făcându-se icoane vii ale creştinătăţii româneşti. Sunt deţinuţii 

politici schingiuiți și omorâți în închisori, aruncaţi în gropi comune la Jilava şi Aiud, la Gherla şi 

Sighet, în Deltă, la Galaţi, la Râmnic, la Ciuc și la Canal, făcând închisoarea prilej de sfințire. 

  Sunt cei ce în fața prigoanelor și a dușmanilor L-au mărturisit neclintit pe Hristos, și 

Biserica Sa au păzit-o cu neînfricare. Sunt martirii neamului nostru, care au plătit cu viaţa curajul 

de a apăra credinţa strămoşească, curajul de a se lupta cu ateii, curajul de a fi ,,nebuni'' pentru 

Hristos şi de a-L mărturisi cu credinţă şi iubire dusă până la sacrificiu, curajul de a înfrunta 

împărații pământești, pentru iubitul lor Împărat-Hristos. Sunt mucenicii care au scăldat cu 

sângele lor pământul strămoșesc, care au făcut ca toată țara să fie ,,astăzi un chivot de moaște 

uriaș, căci nu-i loc pe pământul românesc, și nu numai, în care să nu străluce oasele albite de 

ploi și vreme ale tinerilor și bărbaților care au purtat râvna unei biserici românești pe un teritoriu 

românesc. Într-atât încât ne-au descuiat trecătorile din munți, temeinice pronaosuri întru care 

s-a botezat în sânge de voinic viitorimea.'' (crestinortodox.ro)

 Sunt eroii căzuți de-a lungul veacurilor pe toate câmpurile de luptă, pentru credinţă, 

libertate, dreptate şi pentru apărarea ţării şi întregirea neamului. Sunt cei care au căzut la 

Posada, Rovine, Vaslui, Războieni, Călugăreni. Sunt cei căzuți în luptele Războiului pentru 

Independenţa din 1877-1878. Sunt cei căzuți în bătăliile Războiului pentru Întregirea Neamului 

din 1916-1918. Sunt cei ce s-au jertfit pentru ţară în 1941-1945, pe fronturile celui de-al doilea 

Război Mondial. Sunt cei care şi-au sacrificat viaţa pentru un ideal înalt, cei ce s-au jertfit pentru 

libertate şi credinţă în decembrie 1989, precum şi toţi cei care şi-au dăruit jertfa supremă, acolo 

unde ţara le-a încredinţat misiunea în anii din urmă. 

 Sunt voievozii, spaima păgânilor care au fost pentru poporul lor, modele de credință 

autentică, modele de slujire a lui Dumnezeu și a aproapelui, care au apărat cu vitejie fiecare 

palmă din pământul strămoșesc, care au păzit poruncile lui Dumnezeu, care au iubit și cinstit 

Biserica Sa și au împodobit pământul strămoșesc cu frumoase și impresionante biserici și 

mănăstiri, spre slava lui Dumnezeu, adăugându-și astfel peste cununa de aur şi nestematele 

preţuirii celei de obşte, și cununa cea veșnică a sfinţeniei.

 Sunt pustnicii rugători, cei care prin munti, prin peșteri, prin păduri sălbatice, s-au nevoit 

în sărăcie și simplitate și s-au rugat neîncetat Domnului, cu lacrimi de pocăință sinceră și curată, 

pentru mântuirea lor și a întregului neam românesc.

 Sunt străbunicii și bunicii noștri care nu lipseau în sărbători din sfintele biserici, care erau 

vrednici mărturisitori ai lui Dumnezeu, care se lăsau în toate în voia Domnului, care își trăiau 

viața cu simplitate, nădejde și credință, în pace și înțelegere cu toată lumea. Sunt strămoșii 

noștri care călătoreau pe drumul vieții, ținându-se de mână cu hărnicia, curajul, demnitatea, 
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 De ce trebuie să îi iubim și să îi cinstim pe sfinții noștri români? Pentru că sunt scriși în 

cartea veșniciei și au împodobit Raiul cu sfințenie și râvnă românească, cu dragoste, cu credință 

și cu nădejde, rostuite și rostite pe dulcele grai românesc. Fiindcă sunt grabnic ajutători ai 

neamului românesc, pururea mijlocitori pentru noi înaintea lui Dumnezeu, pentru că ei sunt 

acoperământul sfânt, care protejează țara noastră de venirea altor neamuri asupra noastră, de 

războiul cel dintre noi, de foamete, de încercări, de toate necazurile pe care din cauza rautății 

noastre le pătimim. Pentru că rugăciunile lor neîncetate ne păzesc de boală, de cutremur, de 

foc, de potop, pentru că rugăciunile lor dezleagă norii pe timp de secetă și liniștesc stihiile 

naturii dezlănțuite. Pentru că rugăciunile lor sincere și curate sunt ploi de iubire necondiționată 

și de nesfârșite binecuvântări, pentru că sunt îngerii păzitori ai neamului nostru, pentru că sunt 

pavăza, sarea și lumina pământului nostru românesc.

 Să ne plecăm cu toții genunchii inimilor noastre, să slăvim pe Dumnezeu Cel Unul în 

Treime - Tatăl, Fiul și Duhul Sfânt - acum și pururea și în vecii vecilor, pentru că ne-a 

binecuvântat cu o comoară neprețuită, pentru că ne-a binecuvântat cu îngeri români, cu aripi 

de lumină, iubire și sfințenie.

îndelung-răbdarea, fără a cârti în necazuri și nevoi, fără a-și arunca de pe umeri crucea 

spirituală, chiar dacă uneori erau copleșiți de greutatea acesteia, chiar dacă au îndurat foamete 

cruntă, chiar dacă au trecut prin război și și-au pierdut persoane dragi în lupta pentru apărarea 

gliei strămoșești, chiar dacă le era greu să asigure pâinea cea de toate zilele, familiilor lor 

numeroase, în care toți pruncii cu care erau binecuvântați de Bunul Dumnezeu, veneau pe lume. 

Sfinți români sunt, așadar, și creștinii autentici, care au trăit toată viața în Spațiul Învierii lui 

Hristos, care I-au oferit Acestuia cu multă iubire şi fără zgârcenie, mirul trezviei, mirul evlaviei şi 

credinţei nestrămutate, mirul râvnei adevărate, mirul dragostei sincere şi curate, mirul 

rugăciunii simple, dar puternice, mirul milosteniei și compasiunii, mirul solidarităţii, mirul 

păstrării obiceiurilor şi tradiţiilor străbune, moştenite din moşi - strămoşi, mirul păstrării familiei 

unite - adevărat model de iubire, cinste, hărnicie, credinţă, înţelegere, armonie. 

 Suntem, așadar, datori să le mulțumim cu multă recunoștință, iubire și evlavie tuturor 

sfinților neamului nostru: mucenici, ierarhi, cuvioși, mărturisitori și voievozi, știuți sau neștiuți, 

să îi prețuim și să îi cinstim, fiindcă sunt florile neamului românesc, ce au împodobit cerul și l-au 

umplut cu mireasma harului lor sfânt, fiindcă ne priveghează ca nişte străjeri neadormiţi. 

Fiindcă sunt nădejdea cea tare a poporului român, fiindcă ajutor nebiruit am câștigat în ceruri 

datorită lor. Fiindcă rugăciunile lor ne întăresc în necazuri, ne ajută să rămânem uniți în credință 

și simțiri, ne păzesc de toată răutatea și invidia vrăjmașilor noștri văzuți și nevăzuți. Fiindcă 

Dumnezeu în urma mijlocirii lor și în semn de recunoștință pentru jertfa lor, pentru iubirea și 

credința cu care L-au slujit și mărturisit, ne trimite harurile Lui cele bogate, ne binecuvintează cu 

iubirea Sa, ne iartă pentru mulțimea păcatelor noastre și ne poartă mereu de grijă, ca un Tată 

bun și milostiv.

 Să Îi mulțumim cu multă recunoștință Bunului Dumnezeu, pentru că, așa cum a spus atât 

de frumos și cu multă înțelepciune Arhim. Bartolomeu Anania: ,,şi pe pământul ţării noastre a 

revărsat îmbelşugată ploaie de har, din care s-a brobonit roua cea mântuitoare a sfinţilor noştri, 

pentru că din duhul poporului român au izvorât suflete ce s-au suit în ceata drepţilor; din 

sângele lui s-au plămădit trupuri care n-au suferit stricăciunea morţii; sub altarele lui s-au 
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Cristina Toma

 Să fim mândri cu sfinții noștri, să îi urmăm pe drumul sfințeniei, să le împlinim dorința 

arzătoare, de a deveni un neam de sfinți și să înălțăm către aceștia rugăciunea minunat de 

frumoasă din acatistul închinat lor: ,,Sfinților români, voi, care sunteți podoaba neamului nostru 

și roada lui cea mai de preț: mucenici, care ați murit pentru Stăpânul Hristos; ierarhi, care ne-ați 

păstorit cu sfințenie; cuvioși, care v-ați nevoit ca niște îngeri în trup; mărturisitori, care ați păzit 

dreapta credință; și voievozi, care ne-ați apărat Biserica și neamul, stați tari, precum ați și stat, 

înaintea tronului lui Dumnezeu, rugându-vă cu lacrimi să ne ierte păcatele și să ne întoarcă spre 

toată fapta cea bună....Ne-am îndepărtat sfinților, întru totul de Dumnezeu și de Biserica Sa, și 

vă rugăm acum să cereți pentru noi iertare de păcate, chip de pocăință și râvnă pentru toată 

fapta cea bună. Și să ne întoarceți la dragoste pentru Dumnezeu și pentru Maica Sa și pentru 

Biserica cea strămoșească. Ca nu cumva din pricina noastră să fie hulit Dumnezeu printre 

neamuri, ci mai degrabă să fim un neam întru care să se slăvească sfânt numele Lui. ” Amin.

mucenicit mădulare care, prin suferinţă, au mărturisit puternicia duhului întru Hristos; prin 

munţii lui s-au mântuit sihaştri în luminată cuvioşie, mistuindu-se în rugăciune, post şi 

priveghere.”

Explicarea liturgică a rânduielii Tainei Sfintei Cununii

 „Cununa este simbolul ascezei conjugale pentru a atinge castitatea, integritatea ființei. 
Cununile se dau, de fapt, mucenicilor pentru răbdarea lor în credință. Soții au de răbdat, asemenea 
mucenicilor, asaltul multor ispite; trebuie să rabde multe greutăți, ca să ia cununa iubirii depline.”

 „Slujba Cununiei se cuvine să se oficieze în biserică, deoarece Cununia este una dintre cele șapte 
Taine și aici e locașul sfânt unde se săvârșesc și celelalte Sfinte Taine. De asemenea, pentru că aici se 
adună și Biserica, în înțelesul ei de comunitate, adică obștea credincioșilor din care facem parte și care, 
în felul acesta, se bucură și ia parte, împreună cu noi, la unul din cele mai de seamă prilejuri de bucurie 
din viața noastră, după cum ia parte și la necazurile și durerile noastre.”

 (Învățătura de credință ortodoxă”, Ed. Doxologia, Iași, 2009, p. 284)

    Ghid pastoral de catehizare a mirilor, p. 86-87

Sub îndrumarea domnului Gheorghe Măriuța

 (Pr. Prof. Dr. Dumitru Stăniloae Teologia dogmatică ortodoxă, vol. III, Editura IBMBOR, 

București, 1977, p. 133)
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Curajul este scara pe care urcă toate celelalte virtuţi

 „Curajul este o prea rareori 
pomenită şi totuşi esenţială însuşire 
creştină. Poate că, îndată după virtuţile 
teologale, ocupă locul de frunte. Fără de 
curaj, existenţa Bisericii n-ar fi de conceput. 
A fost nevoie, ca să ia fiinţă, de curajul 
Întemeietorului ei; ca să dureze, de cel al 

discipolilor Săi.” (Părintele Nicolae  

Steinhardt)

În dicţionarul explicativ al limbii 

române, curajul este definit ca fiind forţa 

morală de a înfrunta cu îndrăzneală primejdiile şi neajunsurile de orice fel; îndrăzneală, 

fermitate în acţiuni sau în manifestarea convingerilor; tărie de caracter, temeritate, bărbăţie. Ca 

virtute creştină, curajul se manifestă în învingerea poftelor şi a dorinţelor proprii care îl 

îndepărtează pe creştin de la realizarea binelui, dar şi în înfruntarea pericolelor externe care se 

opun realizării binelui în lume. Adevăratul curaj se arată în suferinţă şi în răbdare, dar această 

virtute nu suprimă total frica, ci întăreşte voinţa omului de a lupta pentru înfăptuirea binelui. 

 Rollo May a spus despre curaj, că: „este fundaţia pe care se clădesc toate celelalte virtuţi 

şi valori personale şi doar curajul poate face ca acestea să fie reale”,  iar C. S. Lewis a afirmat: 

„curajul nu este pur şi simplu una dintre virtuţi, ci forma pe care o ia fiecare virtute când este 

adusă în încercare: şi anume când e adusă în cea mai înaltă realitate.” 

Ca să Îl iubeşti pe Bunul Dumnezeu din toată inima ta, cu tot cugetul tău, trebuie să 

ai curaj să împlineşti poruncile Sale, să ai curaj să îţi asculţi conştiinţa care e judecătorul tău şi 

te atenţionează că nu eşti pe drumul cel bun, să lupţi să părăseşti păcatele şi uneori să lupţi şi cu 

ispititorii, cu cei care te îndeamnă la păcat. Să ai curajul să lupţi cu tentaţia de a amâna pocăinţa 

 Ca să iubeşti cu adevărat, trebuie să ai curaj să ştii ce înseamnă suferinţa de a nu fi 

iubit, trebuie să ai curaj să poţi dacă este nevoie, doar să dăruieşti, nu să şi primeşti. Ca să 

iubeşti necondiţionat persoanele de lângă tine, trebuie să ai curaj să le accepţi şi cu defecte şi cu 

calităţi, să le accepţi aşa cum sunt, chiar dacă nu corespund aşteptărilor tale. Trebuie să ai curaj 

să lupţi cu egoismul tău, care te îndeamnă să schimbi pe cel de lângă tine, conform dorinţelor 

tale, trebuie să ai curajul să lupţi cu tentaţia de a dori să tai din aripile viselor celor din jur. Ca să 

îţi iubeşti, nu numai prietenii, ci şi duşmanii, trebuie să ai curaj să te lupţi cu ura, cu mânia, cu 

răutatea, cu judecata, care îţi dau târcoale când este vorba despre vrăşmaşii tăi. Ca să îţi iubeşti 

semenii cu adevărat, trebuie să ai curaj să sacrifici din timpul tău, din cunoştinţele, din talanţii 

tăi, să ai curaj să te dăruieşti pe tine însuţi, fiindcă cel ce iubeşte puţin dă puţin, cine iubeşte mult 

dă mult, dar cine iubeşte foarte mult se dă pe el însuşi.

Curajul este, așadar, una dintre cele mai importante virtuţi creştine, alături de cele trei 

virtuţi teologice: credinţa, nădejdea şi dragostea (I Cor 13, 13). Curajul este acea virtute din care 

îşi trag seva şi cele teologice, este cea care dă putere credinţei, nădejdii şi dragostei creştine. 
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de azi pe mâine, să ai curajul să îţi urăşti, să îţi respingi, să îţi plângi păcatele, să ai curaj să le 

spovedeşti curat, să ai curaj să nu îţi ascunzi negreața inimii tale, în fata duhovnicului tău şi a lui 

Dumnezeu. Ca să Îl iubeşti pe Bunul Dumnezeu, trebuie să ai curaj să îţi recunoşti neputinţa şi să 

conştientizezi că fără El nu poţi face nimic bun şi de aceea trebuie să îndrăzneşti să Îl chemi să te 

ajute să învingi toată răutatea ta şi a celor din jur. Să Îl rogi să te ajute să îţi cureţi inima de toată 

întinăciunea şi să o facă locaş de iubire şi credinţă, fiindcă doar Hristos este bucuria, lumina cea 

adevărată, fericirea, izvorul vieţii, fiindcă: „de n-ar zidi Domnul casa, în zadar s-ar osteni cei ce o 

zidesc; de n-ar păzi Domnul cetatea, în zadar ar priveghea cel ce o păzeşte”. (Ps. 126, 1)  Dacă Îl 

iubeşti pe Bunul Dumnezeu, trebuie să ai curaj să trăieşti o viaţă bineplăcută Acestuia şi nu cum 

ai vrea tu, îndeplinindu-ţi orice dorinţă şi orice plăcere care nu e spre folosul tău, trebuie să ai 

curaj ca să Îi slujeşti doar Lui, trebuie să ai curaj să te lupţi şi cu diavolul la propriu dacă este 

nevoie, să nu îl laşi pe acesta să te facă prietenul său.

 Ca să ai credinţă puternică şi tare, trebuie să ai curaj să lupţi pentru păstrarea 

curată a credinţei strămoşeşti, în care te-ai născut, să trăieşti credinţa în Dumnezeu cât mai 

profund şi mai practic cu putinţă (credinţa fără fapte e moartă). Trebuie să ai curaj să nu te 

îndoieşti de existenţa lui Dumnezeu, chiar dacă Acesta nu a săvârşit minuni cu tine, chiar dacă 

nu ţi-a apărut în vise şi nu L-ai văzut în realitate. Trebuie să ai curaj să te lupţi cu cei care 

tăgăduiesc Adevărul Evangheliei, trebuie să ai curaj să îţi mărturiseşti credinţa, trebuie să ai 

curaj să te lupţi cu ironia celor din jurul tău, care nu cred în Bunul Dumnezeu şi care te 

etichetează în diferite moduri. Trebuie să ai curaj să nu fii laş să mărturiseşti pe Bunul 

Dumnezeu, să ai curaj să pătimeşti pe nedrept, să rabzi nedreptăţi cu bucurie, pentru 

Dumnezeu, fiindcă dacă Îl vei mărturisi cu credinţă şi iubire, vei dobândi mila şi iubirea Sa, te vei 

îmbogăţi sufleteşte, vei deveni un alt om care trăieşte pretutindeni unde este Hristos. Trăieşti, 

aşa cum spunea Cuviosul Porfirie în: „stele, în nemărginire, în cer împreună cu îngerii, cu sfinţii, 

pe pământ împreună cu oamenii, cu animalele, cu tot şi cu toate.”

 Ca să îţi duci crucea cu credinţă, trebuie să ai curaj să accepţi orice îţi pregăteşte 

viaţa, şi bune şi rele, să nu te dai bătut la orice necaz şi încercare. Fiecare om se naşte pentru a 

parcurge un drum al vieţii sale, pentru a-şi împlini menirea pe care o are, pentru a-şi duce 

crucea spirituală care i-a fost rânduită. Pe acest drum poţi să ai mai mulţi sau mai puţin semeni 

alături de tine, poţi să fii ajutat de aceştia să îţi fie viaţa mai uşoară, să fii ajutat din când în când 

Un om cu nădeje e un om care are curaj să se lupte cu întristarea sufletului, cu grija 

zilei de mâine, cu stresul provocat de greutăţile şi obstacolele vieţii. Un om care are curaj să 

nădăjduiască la mântuirea sa, deşi se simte neputincios şi are simţământul păcătoşeniei, un om 

care are curajul să nu-şi piardă bunăvoirea şi puterea, are curajul să înainteze pe drumul 

mântuirii, deşi s-a împotmolit la un moment dat. Are curajul să se roage şi să se încredinţeze pe 

sine lui Dumnezeu, cu credinţă neclintită. Astfel Îl va atrage pe Acesta în inima sa şi ia putere din 

puterea Lui. Are curajul să îşi încredinţeze sufletul lui Hristos, se încredinţează voii lui Dumnezeu 

şi va avea curaj să lupte cu vrăjmaşul diavol care are ca armă puternică împotriva creştinilor – 

deznădejdea. Ca să nu mai fii biruit de frici de tot felul, trebuie să ai curaj să te lupţi cu îndoiala că 

nu eşti ajutat şi iubit de Bunul Dumnezeu şi trebuie să crezi din toată inima că El e mereu alături 

de tine, că îţi însoţeşte toţi paşii, că nu va lăsa pe nimeni să-ţi facă rău, fiindcă niciun fir de păr din 

capul tău nu ţi-l poate clinti nimeni, fără voia Lui. 
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Ca să devii un om înţelept, trebuie să ai curaj să înţelegi şi să accepţi judecata Bunului 

Dumnezeu ca fiind una dreapta, să ai curaj să accepţi că Acesta ştie cel mai bine ce îţi este de 

folos şi ce nu. Să ai curaj să păstrezi în toate un echilibru, să ai curaj să alegi întotdeauna deciziile 

cele mai corecte, să ai curajul să recunoşti că principalul scop al vieţii tale este dobândirea 

Duhului Sfânt, adică mântuirea sufletului, să ai curajul să slujeşti mai mult sufletului, şi nu 

trupului care e trecător pe acest pământ. Ca să fii înţelept, trebuie să ai curajul să te lupţi 

întotdeauna cu răul, să lucrezi numai pentru adevăr şi dreptate, să preţuieşti fapta numai pe 

măsura sfinţeniei cuprinsă în ea, să ai curajul să recunoşti că nu eşti atotputernic şi atotştiutor, 

să îţi cunoşti limitele, să nu te lauzi cu înţelepciunea ta, să ai curajul să ceri sfat şi să pui întrebări 

unui semen mai înţelept decât tine, atunci când e nevoie.

să îţi duci crucea care ţi se pare foarte grea uneori, poţi fi purtat în braţe de Bunul Dumnezeu 

când eşti îngenuncheat de probleme, obosit şi părăsit de toţi cei din jurul tău, dar nu trebuie să 

renunţi să îţi duci crucea cu demnitate sub povara deznădejdii. Trebuie să ai curaj și credinţa că 

îți poți duce crucea, chiar dacă uneori mai cazi şi în genunchi. Trebuie să fii demn, să mergi mai 

departe până ajungi la „ţinta alergării”, trebuie să ceri ajutorul Bunului Dumnezeu să te 

însoţească pe acest drum spre ACASĂ. Trebuie să Îl rogi să se milostivească şi să îţi poarte de 

grijă, trimiţându-ţi „îngeri pazitori” care să îţi însoţească toţi paşii şi să te ocrotească de rele şi 

ispite. Nu trebuie să îţi urăşti crucea ta şi să nu vrei să o mai duci până la sfârşit, fiindcă ai lăsa 

necredinţa, frica, laşitatea să te domine, fiindcă aşa demonstrezi că: nu vrei să Îl slujeşti pe 

Dumnezeu, că nu vrei să Îl iubeşti, că nu ai curaj să Îl urmezi pe drumul Golgotei...

 Curajul este virtutea care face posibile şi celelalte virtuţi morale: înțelepciunea, 

smerenia, dăruirea, sinceritatea, cumpătarea,  răbdarea, stăruinţa în bine, dreptatea, blândeţea, 

pacea şi liniştea sufletească,  prietenia, iertarea, hărnicia etc.

 Pentru a fi smerit, trebuie să ai curaj să lupţi cu toate păcatele tale, cu tot egoismul tău, cu 

toată mândria ta, cu toată slava ta deşartă, trebuie să ai curaj să primeşti toate umilinţele, toate 

nedreptăţile, cu bucurie şi răbdare. Trebuie să ai curaj să întorci şi celălalt obraz atunci când eşti 

lovit de cei din jur, trebuie să ai curaj să te crezi cel mai păcătos om de pe pământ, să ai curaj să 

nu ai prea mare încredere în tine, ci să crezi că tot ce realizezi bun, realizezi doar fiindcă te ajută 

Bunul Dumnezeu. Ca să fii smerit trebuie să ai curaj să fii slujitorul tuturor semenilor tăi, să vrei 

să slujeşti doar aproapelui şi lui Dumnezeu şi nu să cauţi să fii slujit şi mărit. Ca să devii smerit 

trebuie să ai curaj să te porţi ca un copil cu inima pură şi curată, deşi vei atrage ironiile celor din 

jur, care vor spune că ai un stol de păsărele la cap.

Ca să fii milostiv, trebuie să ai curaj să lupţi cu zgârcenia ta, cu dorinţa de a agonisi doar 

pentru tine din cele cu care ai fost binecuvântat, trebuie să ai curaj să dăruieşti din darurile tale 

fără teama de a săraci, să ai curaj să îţi înmulţeşti talanţii, să lupţi cu lenea ta, cu egoismul tău şi 

să foloseşti aceşti talanţi cu care ai fost înzestrat cu dărnicie de Bunul Dumnezeu, spre folosul 

semenilor tăi. Trebuie să ai curaj să nu rămâi indiferent la nevoile şi suferinţele semenilor, 

trebuie să ai curaj să nu te molipseşti de această indiferență, de această împietrire a inimii, pe 

care o au tot mai mulţi oameni în jurul tău. Trebuie să ai curaj să imiţi doar oamenii milostivi, 

care au curajul să dăruiască îmbrăţişări şi zâmbete în jurul lor, deşi poate ei sunt trişti în interior, 

care au curaj să se lupte cu oboseala, cu timpul, cu greutăţile financiare, dar care nu renunţă la 
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 Răbdarea este așa cum am mai spus, o virtute care constă în puterea şi curajul de a 

îndura greutăţile şi neplăcerile vieţii, de a accepta Voia lui Dumnezeu, este curajul de a rămâne 

liniştit/ă, cu pace în suflet şi de a nu cârti în necazuri şi nevoi, de a aştepta în linişte evenimentele 

vieţii şi intrarea în Împărăţia lui Dumnezeu. Un om care s-a învrednicit de virtutea răbdării e 

precum încercatul Iov, e un om care conştientizează, că doar cine va răbda până la sfârşit se va 

mântui. 

Omul blând şi cu pace sufletească trebuie să aibă curaj să lupte cu mânia cauzată de 

răutatea semenilor din jur, să aibă curajul să lupte cu agitaţia şi iureşul lumii acesteia, pentru a 

dobândi calmul, liniştea şi pacea pe care cei blânzi le au din  belşug. Omul blând este omul care 

are curajul să îşi aleagă drept Model suprem în viaţă pe Iisus Cel Care este blând şi smerit cu 

inima, păstorul Care călăuzeşte blând, oile Sale.

 Ca să fii sincer, trebuie să ai curajul să lupţi pentru ca adevărul să învingă întotdeauna, să 

lupţi din răsputeri cu minciuna care acaparează tot mai mult sufletele oamenilor. Trebuie să ai 

curaj să rămâi congruent cu tine însuţi, să ai curaj să arunci orice mască de pe chipul şi din 

sufletul tău, deşi eşti tentat să devii actor ce joacă roluri de falsitate şi viclenie, cu un mare talent, 

să ai curajul să împlineşti ceea ce ai făgăduit, să ai curajul să te descoperi aşa cum eşti, cu bune şi 

cu rele, să ai curaj să îţi doreşti să fii din nou copil, copil cu inima sinceră şi nevinovată. 

 Ca să devii un bun prieten trebuie să ai curaj să te lupţi cu dorinţa de a fi mereu singur,  

trebuie să ai curaj să iubeşti oamenii, să fii sociabil, empatic, să ai curaj să respecţi diversitatea, 

diferenţele dintre oameni, să ai curaj să îi accepţi aşa cum sunt, şi cu calităţile şi cu defectele lor, 

să ai curaj să te sacrifici pentru binele acestora, să ai curaj să fii alături de aceştia şi la necazuri, nu 

numai la bucurii, să ai curajul să te confrunţi şi cu trădarea, cu fasitatea, cu viclenia  unora dintre 

Stăruinţa în bine este o virtute morală care constă în perseverenţa şi curajul în păzirea 

poruncilor, în rugăciune şi în împărtăşirea de Tainele Bisericii. 

Pentru a fi un om cumpătat, trebuie să ai curajul să te lupţi cu lăcomia, cu îmbuibarea, cu 

iubirea de argint, trebuie să ai curaj să rămâi un om modest, un om care iubeşte simplitatea, 

care se mulţumeşte cu puţin, care nu iubeşte abundenţa şi luxul vremurilor de azi, care 

păstrează un echilibru sufletesc, care pune măsură în toate actele şi faptele vieţii sale: în 

mâncare, băutură, îmbrăcăminte, în vorbe, avuţie şi în tot comportamentul său.  Ca să fii un om 

cumpătat trebuie să ai curaj să poţi să îţi stăpâneşti  poftele cele trupeşti, care se războiesc 

împotriva sufletului. 

altruism şi la misiunea de a face milostenie trupească şi sufletească, semenilor care au nevoie de 

ajutor material, dar şi de alinare, de iubire, de întărire în necazuri, de acceptare, de rugăciune, de 

speranţa că nu sunt singuri în necazurile şi greutăţile lor.

 Pentru a fi un om drept trebuie să ai curajul de a respecta atât poruncile şi îndemnurile 

creştine cât şi legile ţării. Legea care te sfătuieşte pe calea omeniei este iubirea de semeni, 

izvorâtă din iubirea lui Dumnezeu, iubirea care îţi dă forţa necesară şi curajul să îţi aperi semenul 

în fata nedreptăţilor, a umilinţei, a răutăţilor de tot felul. Omenia izvorâtă din această iubire îţi 

dă puterea să te lupţi cu cel nedrept, chiar dacă ştii că îţi va putea face rău. Omul curajos urăşte 

laşitatea, obediența, nepăsarea şi acţionează aşa cum îl luminează Bunul Dumnezeu cel mai 

bine, pentru a putea veni în ajutorul celui mai slab. Omul drept are curajul să lupte cu tentaţia de 

a nu fi corect şi cinstit, în toată vremea şi în tot locul.
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Având curaj să îţi explorezi sufletul, descoperi ce ai bun acolo, descoperi ce nu îţi place şi ce 

trebuie să schimbi, îţi descoperi calităţile şi defectele, conştientizezi cât de mult ai evoluat sau 

involuat spiritual, descoperi pe lângă multe lipsuri şi multe comori cu care ai fost binecuvântat 

de Bunul Dumnezeu, cu iubire şi dărnicie.

 La ce îţi mai trebuie curaj? Îţi trebuie curaj să îţi cunoşti şi să te foloseşti de drepturile pe care 

le ai. ,,Îndrăzniţi, Eu am biruit lumea!'' Devii slab dacă uiţi că Bunul Dumnezeu e bun şi milostiv şi 

că poţi să Îi ceri ajutorul când ai nevoie. Devii slab dacă nu îndrăzneşti să ceri ajutorul, deşi ştii că 

poţi să te bucuri de acesta. Devii slab dacă nu lupţi pentru principiile tale, pentru valorile tale, 

pentru credinţa ta. Devii slab dacă nu ştii că eşti liber să crezi în ce vrei tu și că doar tu poţi să iei 

principalele decizii cu privire la viaţa ta. Devii slab dacă nu ştii că Spovedania te ajută să îţi speli 

negreala păcatelor, devii slab dacă nu cunoşti celelalte Sfinte Taine ale Bisericii, care te pot ajuta 

să te mântuieşti. Devii slab dacă nu ştii, că nimeni pe acest pământ nu îţi poate clinti un fir de păr 

din capul tău, fără Voia lui Dumnezeu, aşa că poţi să nu fii obedient sau fricos şi să nu acţionezi 

după bunul plac al altor persoane din jurul tău, care vor să îţi controleze viaţa. Devii slab dacă 

laşi pe altul să îţi calce intimitatea, să intre în viaţa ta cu bocancii. Devii slab dacă te laşi folosit de 

alţii şi nu te foloseşti de curajul şi dreptul de a spune şi Nu, atunci când trebuie. Devii slab dacă 

nu îţi aperi credinţa, religia, fiindcă nimeni nu te poate obliga să ţi le schimbi. Devii slab dacă nu 

te împotriveşti diavolului, ştiind, că ai arme: postul, rugăciunea, smerenia, ca să îl înfrângi 

nemilos. Devii slab dacă nu ştii că în lupta pentru a-ţi atinge mai multe scopuri în viaţă, ai şi 

unele oportunităţi care poartă numele de drepturi şi dacă nu ai curaj să lupţi pentru 

cunoaşterea şi respectarea acestora.

Pentru ce mai este nevoie de curaj în viaţa unui om? Pentru a nu-ţi abandona visele în care 

crezi, pentru a nu-ţi pierde speranţa că poţi înfăptui multe lucruri frumoase şi folositoare pentru 

tine şi semenii tăi. Dacă nu ai curaj să rişti uneori în viaţă şi să încerci să faci lucruri pe care nu le-ai 

mai făcut, poţi pierde multe şanse de a evolua pe mai multe planuri. Mulţi sunt ancoraţi în rutina 

de zi cu zi, noutatea are însă şi farmecul ei. Din orice experienţă de viaţă înveţi o lecţie de viaţă, 

dar dacă nu îţi plac experienţele, rămâi cu multe lecţii neînvăţate.

prietenii tăi, să ai curajul să ierţi atunci când aceştia ţi-au greşit.

 Pentru a ierta din toată inima pe cineva, trebuie să ai curaj să uiţi toată durerea trădării şi 

să ai curaj să nu îţi pierzi încrederea în oameni, să ai curaj să le mai acorzi o nouă şansă de a-şi 

repara greşelile făcute. 

 Ca să fii un om harnic trebuie să ai curaj să lupţi cu lenea, cu plictiseala, cu lipsa de 

motivaţie, cu tentaţia de a aştepta ca alţii să îţi asigure pâinea de toate zilele.

Trebuie să ai curaj să te cunoşti pe tine însuţi. Fiindu-ţi frică să te cunoşti pe tine însuţi, 

fiindu-ţi frică să intri în peştera resurselor tale, poţi pierde multe comori pe care le-ai putea 

descoperi acolo. Pierzi multe informaţii despre tine, multe talente, aptitudini, abilităţi ale tale 

rămân necunoscute pentru tine. Pierzi astfel multe comori pe care le-ai putea folosi pentru a-ți 

atinge mai multe obiective şi scopuri. Având curaj să înfrunţi necunoscutul care se deschide în 

faţa ta ca un hău de la intrarea într-o peşteră, poţi afla care sunt punctele tale tari, care sunt 

punctele tale slabe, la care ai mai putea lucra, pentru transformarea lor în puncte tari. Fără să ai 

curaj să te descoperi pe tine însăţi/ însuţi, rămâi în bezna necunoaşterii, te plafonezi şi rutina, 

plictiseala, lenea, teama de nou, sunt la ele acasă în viața ta.
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 Fără curaj nu putem înainta niciun pas. Curajul este considerat de Părintele Steinhardt, 

prima dintre virtuţi: „În lipsa curajului, celelalte virtuţi dispar. Degeaba avem însuşiri frumoase, mari 
calităţi, dacă ne lipseşte curajul, toate sunt corupte, toate sunt stricate. E o virtute esenţială, în lipsa 
căreia totul se pierde“. 

Cristina Toma

Concluzionând, pot spune că, pentru a fi curajoşi cu adevărat, trebuie înainte de toate, să 

iubim binele, dreptatea, adevărul și  sinceritatea, toată Creaţia lui Dumnezeu, să iubim omul şi 

mai presus de toate să-L iubim pe Dumnezeu. Virtutea curajului a fost, este şi va fi în veci, 

susţinută de iubire,  pe când frica, teama, laşitatea, opuse curajului, au fost, sunt şi vor fi 

susţinute întotdeauna de ură. Prin urmare: nu există frică fără ură, aşa cum nu există curaj fără 

Iubire. Avem o istorie bogată şi ziditoare pentru noi, prin multitudinea de exemple de 

moralitate şi de sfinţenie a eroilor neamului şi a martirilor credinţei, care prin jertfa lor nu au 

murit, ci s-au mutat de la noi în Împărăţia lui Dumnezeu. Lor se cuvine să le urmăm, imitându-le 

trăirea, având mereu în minte şi cuvintele lui Descartes: „toate greutăţile provin din faptul că-ţi 

lipseşte curajul”.

Maica Domnului e supărată pe aceia care nu-i cer nimic

 Bunul Dumnezeu, Măicuța Domnului, sfinții - 

casnicii și prietenii lui Dumnezeu - îngerul păzitor, nu ne 

forțează să le cerem ajutorul, nu ne forțează să credem că 

mereu veghează asupra noastră și ne binecuvintează cu al 

lor Har și iubire de oameni, dar se întristează când refuzăm 

ajutorul și iubirea lor, preferând nefericirea în locul fericirii, 

tristețea în locul bucuriei, deznădejdea în locul nădejdii, 

întunericul în locul luminii, păcatul în locul virtuții, ș.a.m.d. 

Măicuța Domnului ne iubește atât de mult!!! Ar vrea să fim mereu cu sufletul plin de 

bucuria ca roadă a Duhului Sfânt, ar vrea să strigăm la Ea în necazuri și ispite, în suferințe și 

nevoi, ar vrea să fim curajoși și să îndrăznim să-i cerem ajutorul, ar vrea să nu ne îndoim 

niciodată că nu mijlocește pentru noi în fața Tronului Sfintei Treimi. Se supără Măicuța 

Domnului când nu-i cerem nimic și ne lipsim de darurile minunate pe care ni le-ar oferi cu multă 

dragoste, așa cum o mamă iubitoare oferă copiilor ei: iubirea, milostivirea, rugăciunea, timpul 

vieții ei, așa cum o mamă iubitoare se dăruiește pe sine copiilor ei.

Acest mărgăritar duhovnicesc al părintelui Arsenie 

Papacioc mi-a plăcut foarte mult și cred cu tărie, că e 

perfect adevărat ce a spus marele duhovnic al neamului 

nostru. De ce cred așa? Fiindcă Maica Domnului are o inimă 

de mamă, atât de bună și de milostivă, încât nu poate 

rămâne indiferentă la suferințele și lipsurile noastre și ne 

îmbrățișează cu brațele iubirii necondiționate, ne ocrotește 

cu Sfânt Acoperământul Său pe toți cei ce îi cerem ajutorul. 
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Măicuța Domnului vindecă neputințele trupești și sufletești ale celor care îi cer 

tămăduire, Măicuța Domnului vine cu drag să slujească celor bolnavi, celor gârboviți de anii 

bătrâneții, celor uitați și părăsiți de copiii lor, de rudele lor, de semenii lor. Vine cu drag să 

slujească orfanilor și văduvelor, asigurându-le pâinea zilnică. Vine să slujească cu drag tuturor 

copiilor care o strigă să-i ocrotească de toată primejdia, așa cum a ocrotit de foc pe copiii lăsați 

închiși de mama lor în casă, atunci când s-a dus la treburile câmpului, pe copiii lăsați în grija 

mamei din icoană. 

 Măicuța Domnului ajută pe ce ce au devenit sclavii celui rău să scape din lanțurile 

păcatului, atunci când conștiința lor adormită de minciunile și promisiunile viclene ale 

vrășmașului se trezește din somnul spiritual.

 Recunosc, că eu strig de multe ori la Măicuța sfântă și o rog să fie mama mea, să fie 

mama care mă iubește în ciuda tuturor defectelor mele, să fie mama care mă strânge cu iubire la 

pieptul ei, când mă simt tristă, deznădăjduită, nedreptățită, umilită, batjocorită de cei din jurul 

meu, când mă simt păcătoasă și murdară de mâlul greșelilor și patimilor mele, când mă simt 

prinsă în capcana celui rău. Mă cuibăresc în brațele mamei cerești și e atât de bine când sunt 

acolo, e atât de fericit și de liniștit sufletul meu, când mă simt ocrotită de Maica sfântă! E locul cel 

mai cald și mai primitor, e locul unde uit de toată grija cea lumească, de toata durerea sufletului 

meu, de toată deznădejdea cea rea care-mi răpește pacea și bucuria inimii. Mă cuibăresc în 

brațele mamei cerești și îi spun: Mama mea, nădejdea mea, apără-mă de răutatea celor ce nu mă 
iubesc și-mi vor răul, apără-mă și de răutatea din inima mea, care mă împiedică să fiu sălaș al Duhului 
Sfânt! Maica mea cea bună, iubește-mă, Te rog, iubește-mă mult de tot, deși nu merit, pentru ca iubirea 
Ta să umple golul din inima mea, golul care îmi ține sufletul în tristețe și întuneric, iubește-mă, Te rog, și-
mi înveșmântează sufletul în lumina nădejdii și bucuriei, în lumina speranței și credinței! Mama mea din 
cer, acoperă-mă cu Sfântul Tău Acoperământ ca să nu pot fi atinsă de nimic urât și rău din lumea în care 
trăiesc! Măicuță sfântă, șterge-mi, Te rog, lacrimile de neputință, care îmi umplu ochii inimii și ai 
sufletului, Te rog, ajută-mă cu rugăciunile Tale sfinte să răzbat prin hățișurile acestei vieți, să am curajul 
să lupt cu toate patimile mele, să am putere să înlătur orice obstacol de pe drumul vieții, care mă 

 Măicuța Domnului veghează și asupra celor ce nu-i cer nimic, dar pentru cei care îi cer 

ocrotirea, mijlocește grabnic. Celor care îi cer ajutorul, le poartă poverile, le alină suferințele, le 

luminează mintea și sufletul, înțelepțindu-i pentru a găsi soluțiile cele mai bune și de folos, 

potrivite pentru rezolvarea problemelor lor, le șterge lacrimile ochilor inimii, lacrimi izvorâte din 

cauza răutăților, nedreptăților, judecăților și prejudecăților de tot felul, urii, invidiei, clevetirii, 

minciunilor, egoismului, indiferenței, care stăpânesc lumea toată. Celor care îi cer ajutorul, 

Măicuța sfântă le poartă Crucea spirituală când cad sub povara ei, nemaiputând înainta pe 

drumul vieții de unii singuri. Măicuța sfântă le poartă crucea, ca să Îl ajute astfel și pe Fiul Ei iubit, 

pe Domnul Iisus Hristos, să-I ușureze și Lui povara, căci cu iubirea Sa de oameni ar purta singur, 

aceste cruci aruncate de cei care și-au pierdut credința, nădejdea, curajul, puterea și voința de a 

înainta pe drumul vieții, nu numai când acesta este lin și fără obstacole, ci și când este abrupt și 

plin de  capcane de tot felul.  

Măicuța sfântă e grabnic ajutătoare pentru toți cei care strigă cu nădejde și credință la 

Ea, cu credința autentică, care te face să crezi că Maica Domnului e mama care te poartă în brațe 

când ești obosit și doborât de poverile vieții, e mama care te îmbrățișează cu iubire la pieptul ei 

în care bate o inimă ce cuprinde în ea întreaga lume cu suferințele și necazurile ei. 
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Alteori, mă cuibăresc și la picioarele Măicuței sfinte și o rog să mă mângâie pe creștet, o 

rog să mă lase să-i îmbrățișez și să-i sărut cu iubire picioarele, o rog să-mi primească florile ce i 

le ofer cu iubire și recunoștință în dar. Cât e de minunat când Te simți iubită de Măicuța 

Domnului! Și când sunt iubită de Măicuța, nu mai sunt egoistă, atunci aș vrea să simtă și cei 

dragi ai mei și dușmanii mei și întreaga lume, iubirea Sa dătătoare de viață și o rog cu curaj să 

reverse și asupra lor, milostivirea și iubirea Ei. Și nu m-a lăsat niciodată Măicuța mea cea dragă 

să mă îndoiesc că nu mi-ar împlini această rugăminte. Curajul pe care-l am când îi cer Măicuței 

sfinte să mă iubească și să mă ocrotească, îmi amintește de inocența copilăriei, îmi amintește de 

curajul acestei vârste în care copiii devin profesorii celor maturi când este vorba de lecțiile 

despre iubire, spontaneitate, sinceritate, curaj, când este vorba de a preda sensurile verbului ,,a 

crede'', ,,a fi'',  ,,a visa''.  

 Recunosc, că uneori mă întrebam: Oare nu greșesc, fiindcă îi cer prea multe Măicuței 

sfinte, fără să merit să fiu ajutată și iubită mereu, oare nu o supără insistența mea, curajul meu 

copilăresc? Mi-era teamă, că am supărat-o de multe ori pe Maica cerului și a pământului, și de 

aceea m-am bucurat nespus când am citit din învățăturile duhovnicești ale părintelui Arsenie 

Papacioc cu care ne îndemna să-i cerem ajutorul Maicii Domnului în toată vremea vieții noastre, 

pentru că Ea nu se supără, ci dimpotrivă se supără când nu-i cerem nimic. 

împiedică să mă întorc ACASĂ! Te rog, Maica mea, ajută-mă să trăiesc în spațiul Invierii lui Hristos, 
ajută-mă să-L iubesc pe Fiul Tău, din toată inima mea, cu toată puterea mea, ajută-mă să-L mărturisesc 
cu iubire și credință cu întreaga mea viață! Ajută-mă să nu-L întristez cu păcatele mele, vreau să fii 
fericită că-L iubesc mult pe Fiul Tău. Știu, că cea mai mare bucurie a Ta e să fie Fiul Tău, iubit și cinstit. 
Mamă, sunt îndrăzneață, cu cererile mele, nu-i așa? Tu mă iubești, însă, și mă înțelegi. Tu nu te superi pe 
mine, dacă strig la Tine când am nevoie de ajutorul Tău, ci cred cu tărie, că Te-ai supăra mai mult, dacă 
nu aș face-o, fiindcă așa aș arăta că nu am încredere, că ești grabnica mea ajutătoare. Nu-i așa, Măicuța 
mea iubită?

Să îndrăznim, așadar, frații mei întru Hristos, să cerem ajutorul Maicii Sale în furtunile 

vieții noastre și să nu o supărăm cu uitarea noastră, cu necredința noastră, cu îndoiala noastră, 

cu nepăsarea noastră în fața sectarilor care hulesc numele cel sfânt al Său. Să luptăm cu curaj, cu 

armele Iubirii și ale Adevărului împotriva hulitorilor, a pleiadelor de prăbuşiţi din dreapta 

credinţă creştinească în prăpastiile feluritelor rătăciri, care nu o cinstesc pe Maica Domnului 

nostru drag, care o aseamănă pe Aceasta cu orice femeie de rând, care nu o recunosc drept 

Maica lui Hristos Dumnezeu.

 Să îndrăznim să-i vorbim Măicuței sfinte despre toate nevoile, necazurile, durerile, 

încercările și întristările noastre, fiindcă ea ne ascultă cu multă iubire și blândețe și va mijloci 

pentru noi, păcătoșii, înaintea Altarului ceresc, grabnic și cu îndrăzneală. Să ne rugăm mereu 

Preasfintei Maicii noastre, așa cum ne îndeamnă Biserica noastră: ,,Împărăteasa mea preabună, 

și nădejdea mea, Născătoare de Dumnezeu, primitoarea săracilor, ajutătoarea străinilor, 

bucuria celor mâhniți, acoperitoarea celor necăjiți, vezi-mi nevoia, vezi-mi necazul, ajută-mă ca 

pe un neputincios, hrănește-mă ca pe un străin. Necazul meu îl știi, ci-l dezleagă precum voiești, 

că n-am alt ajutor afară de tine, nici altă folositoare grabnică, nici altă mângâietoare bună, ci 

numai pe tine, Maica lui Dumnezeu, ca să mă ajuți, și să mă acoperi în vecii vecilor. Amin.” 

Să o rugăm cu credință pe Maica Domnului, să ne ocrotească mereu, sub Sfânt 

Acoperământul Său, fiindcă așa cum a spus părintele Stăniloae: ,,Acoperământul Maicii 
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 Și să nu uităm niciodată, dacă nu dorim să fim mereu nefericiți, că Maica Domnului e 

supărată pe aceia care nu-i cer nimic.

Domnului, susţinut puternic prin rugăciunea Ei neadormită, înseamnă multe lucruri: ocrotirea, 

păzirea, apărarea, dar şi sprijinirea noastră şi dăruirea a tot lucrul bun şi de folos. (…) 

Acoperământul Maicii Domnului este strălucitor de lumină, pentru că el alungă dimprejurul 

nostru şi din noi întunericul iraţional al patimilor şi viforul ispitelor, dar şi pentru că prin el 

străbate ca printr-un nor străveziu lumina soarelui Hristos''.

Cristina Toma

  Când Dumnezeu vrea să salveze un om, trimite pe cineva să-l iubească

Doctorul cel Bun și milostiv, Care vrea

Iubirea vindecă când este sinceră,
suflete triste, deznădăjduite, rănite.

să salveze toate sufletele în „iad” aflate,

În iadul rece al invidiei ori al răutății,

În iadul însingurării sau al neiubirii,

Iubirea vindecă, iubirea e balsam pentru

necondiționată, asemenea „iubirii răstignite”,
Asemenea iubirii lui Hristos – Izvorul iubirii

cu plasturele iubirii, ce ca un analgezic

autentice și Doctorul sufletelor nealinate,

Deci, când Dumnezeu vrea să salveze un om,
trimite pe cineva să-l iubească autentic.

Trimite pe cineva care să-i panseze toate rănile

în iadul adânc al egoismului ori al înstrăinării,

în iadul ținerii minte a răului sau al neiertării.

Alungă departe, departe, toată durerea
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blândețea îngerească, compasiunea, omenia.

de orbire spirituală și care-n viața duhovnicească

Trimite pe cineva cu inima – ocean nemărginit,
din care se revarsă peste tot, iubirea,

Din care se revarsă din belșug: bunătatea,

Acel cineva poate fi un prieten sau un străin,

A fiilor și fiicelor duhovnicești, ce suferă

sau suferința, toată tristețea sau dezamăgirea.

Din care se revarsă bogat: prietenia sinceră
și curată, comuniunea adevărată, empatia,

Trimite pe cineva care a învățat lecția divină
a slujirii aproapelui, a slujirii dezinteresate.

un om din casa ta sau din a ta vecinătate.
Acel cineva poate fi duhovnicul care cu

multă răbdare lucrează la vindecarea sufletească

Aruncându-și de pe umeri Crucea spirituală,
fiind lipsiți de credință și de speranțe,

neputințelor și a temerilor și fricilor paralizante,

Fiind goi sufletește, simțindu-se debusolați

suferinței și deznădejdii și să mă învețe că iubirea
Este medicamentul cel mai eficient împotriva

bolilor sufletești și că ea poate să umple
Orice gol interior, orice gol care te secătuiește

toți oamenii buni, pe care i-a trimis în viața mea

de bucuria vieții ca dar de la Doamne,

Ca să mă salveze din ghearele neiubirii,

Îi mulțumesc și eu Lui Doamne,  pentru

Orice gol care te face să te simți fără puterea
și voința necesare pentru înmulțirea talanților

S-au împotmolit în mocirla greșelilor,

și rătăciți pe calea vieții ce li se pare grea.

Cu care te-a înzestrat cu darnicie Părintele ceresc,
pentru a fi de folos tuturor semenilor.

Îi mulțumesc lui Doamne, pentru oamenii îngeri,

cu dorința de a fi și eu salvatoare
Cu aripile de iubire necondiționată, ce m-a molipsit

Doamne, ajută-mă să învăț și eu lecția iubirii
necondiționate, ajută-mă să fiu binecuvântare

și cunoscut pe drumul vieții, pentru semenii care

„Care pe toate le suferă, toate le crede, toate
le nădăjduieşte, toate le rabdă” – iubirea divină.

care mi-au atins sufletul cu aripile lor,

de iubirea înveșmântată în lumină,

Pentru unii semeni pe care i-am întâlnit

Se simt însetați și flămânzi de iubirea vindecătoare,

Pentru aproapele meu ce tânjește după iubire
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de dragostea care „nu cade niciodată”.

Fericiți sunt cei cu inima ocean nemărginit

Care „îndelung rabdă”, care „nu pizmuiește”,
care „nu se laudă”, care niciodată „nu se trufește”,
Care „nu se poartă cu necuviinţă, nu caută ale sale,

înveșmântată în iubire răstignită și înviată,

fericiți cei ce se învrednicesc de iubirea mântuitoare!
Să ne dorim să fim cu toții, astfel de fericiți,

Ci se bucură de dreptate, ci se bucură de adevăr,

dumnezeiască, în iubirea vindecătoare, salvatoare!

ca o floare cu miros de tămâie bine mirositoare,
Care se înalță până la tronul Sfintei Treimi,

Fericiți sunt, așadar, cei ce au întreaga ființă

Cu petale gingașe de iubire, fericiți cei cu inima

Al aproapelui întunecat sufletește, să fim

nu se aprinde de mânie” și răul nu gândește,

și vrea să se bucure de dragostea „binevoitoare”,

să ne dorim să fim far în întunericul aproapelui,

„următorii” lui Hristos, să fim „slujitorii” Domnului!

Cristina Toma

În iubirea care împlinește poruncile și legea

de iubire, fericiți sunt cei cu inima ca o floare

Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum?

 Ne-am mâniat de multe ori pe Domnul, fiindcă ni 

s-a părut că suntem prea încercați cu nevoi și ispite, ne-

am mâniat că alții o duc mult mai bine decât noi, deși 

după părerea noastră nu meritau acest lucru. Am cârtit că ne-am săturat de atâtea și atâtea 

necazuri, am pus de multe ori întrebările: De ce mi se întâmplă mie, toate acestea, Doamne? De 

ce numai eu sunt atât de ispitită? De ce viața mea e o continuă luptă? De ce nu mai am niciodată 

liniște și pace sufletească? De ce mulți mă umilesc, mă nedreptățesc, mă folosesc, mă invidiază, 

mă mint cu zâmbetul pe buze? De ce e atâta egoism, atâta mândrie, răutate și falsitate în jurul 

meu? De ce nu e iubire și liniște, înțelegere și armonie în viața mea? De ce altora li se întâmplă 

doar lucruri bune în viața lor care este o continuă sărbătoare? De ce nu am și eu o viață fericită, 

 Pe drumul vieții noastre de multe ori s-au ivit 

diverse obstacole, mai mici sau mai mari, pe care nu le-

am îndepărtat cu înțelepciune, cu răbdare, cu smerenie, 

cu pace sufletească, cu curaj, cu credința și nădejdea în 

mila și purtarea de grijă a Bunului Dumnezeu, ci le-am 

îndepărtat cu cârtire, cu nemulțumire, cu deznădejde, cu 

lene, cu mânie, cu necredință ș.a.m.d.
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 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum? Vrei să-mi spui, că nu 

trebuie să-mi urăsc crucea spirituală, că nu trebuie să doresc să tai din ea, că ea e cea care mi se 

potriveşte cel mai bine? Ce vrei să-mi spui, Doamne, că ai vrea să Te urmez pe drumul Golgotei 

Tale şi să nu uit că şi Tu ai fost urât, umilit, batjocorit, că şi Tu ai băut din paharul durerii?

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum? Că ar trebui să fiu mai 

curajoasă în faţa necazurilor vieţii? Că şi aceastea îşi au rolul lor? Că aşa mă călesc şi devin mai 

puternică în faţa furtunilor vieţii, că aşa învăţ să înot în valurile înspumate ale încercărilor şi 

greutăţilor? Ce vrei să-mi spui, Doamne? Îmi spui că nu am credinţă nici cât un bob de muştar, 

că nu am credinţa care mută munţii din loc, că nu am nădejde că pe drumul vieţii mele, Tu îmi 

eşti mereu Prieten şi Tovarăş, că îmi trimiţi mereu îngeri păzitori care să mă însoţească pe cale? 

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că Ţi-am promis de atâtea 

ori în necazuri, că dacă mă ajuţi, Te voi sluji meru cu credinţă şi Îţi voi fi veşnic recunoscătoare şi 

am uitat de această făgăduială îndată ce m-ai ajutat? Ce vrei să-mi spui, că nu am învăţat lecţia 

lipsită de griji și de probleme? Nu-i așa că am pus mulți dintre noi astfel de întrebări? 

 Nu numai că am pus aceste întrebări, dar le-am pus și cu îndrăzneala asemănătoare 

tupeului, cu mânie, cu ură chiar, dar nu am pus și întrebarea: Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin 

ceea ce mi se întâmplă acum? Ce lecții de viață trebuie să învăț eu, Doamne? Sunt repetentă la 

lecția credinței, la lecția iubirii și nădejdii? Mai am de învățat ca să iau notă de trecere și la lecția 

îndelung-răbdării, la lecția smereniei și lăsării în Voia Ta? Mai am de învăţat şi la lecţia simplităţii 

şi modestiei? Nu mi-am însuşit nici lecţia prieteniei, compasiunii, solidarităţii? Foarte puţin am 

învăţat şi la lecţia cunoaşterii şi împlinirii poruncilor Tale? Mai trebuie să învăț și că judecata mea 

nu e totdeauna una corectă, că doar Tu știi ce e cel mai bine pentru mine, doar Tu știi de ce 

trebuie să trec prin anumite încercări și ispite? Aceasta vrei să-mi spui, Doamne? Vrei să-mi spui, 

că nu prea Îţi plac cârtitorii, nemulţumitorii, nerecunoscătorii şi plângăcioşii? 

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că merit uneori să fiu 

pedepsită prin îngăduirea în viaţa mea a unor încercări şi ispite, fiindcă m-am împotmolit în 

mocirla păcatelor şi fărădelegilor de tot felul, fiindcă nu cercetez şi cinstesc Biserica Ta, fiindcă 

nu împlinesc legea Ta, fiindcă mă numesc creştină, dar duc viaţă de păgână? Vrei să-mi spui că 

slujesc la doi domni, şi Ţie şi lui mamona? Vrei să-mi spui, că nu reuşesc deloc să persist în bine, 

fiindcă nu mă arunc în braţele iubirii Tale, fiindcă nu Te caut în orice clipă a vieţii, fiindcă evit 

întâlnirea cu Tine şi fiindcă nu Te vreau oaspete permanent în inima mea?

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că după orice furtună vine 

soare, că nu trebuie să ne tulbure atât de mult, necazurile vieţii, fiindcă sunt trecătoare, fiindcă 

aşa ne testezi iubirea şi credinţa în Tine? Prin răbdarea şi păstrarea păcii noastre sufleteşti, 

dovedim că am făcut din învăţătura Ta o învăţătură vie, dovedim că suntem fii ai luminii şi ai 

păcii, ai bucuriei ca roadă a Duhului Sfânt? Ce vrei să-mi spui, Doamne, că Tu nu ne vrei trişti şi 

depresivi, fără credinţă şi nădejde, ci ne vrei mereu fericiţi şi bucuroşi, mereu cu o veselie 

interioară, cu o veselie molipsitoare, care să aducă zâmbete şi bucurie în viaţă? Ce vrei să-mi 

spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că fără să-mi picure lacrimi de durere din ochii 

sufletului, nu mă apropii de Tine, că atunci când toate îmi merg bine, Te uit şi Te părăsesc? Vrei 

să-mi spui că Te văd mai lesne şi Te chem mai des în inima mea, când viaţa mă aşează în 

genunchi?
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recunoştinţei şi lecţia împlinirii cuvântului dat? Îmi spui, că am uitat să Îţi mulţumesc pentru 

fiecare zi primită în dar, pentru fiecare binecuvântare, pentru talanţii cu care m-ai înzestrat cu 

atâta dărnicie şi iubire?

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că nu am învăţat lecţia 

rugăciunii sincere şi curate? Îmi spui că, dacă  m-aş ruga stăruitor şi fierbinte, cu iubire şi 

credinţă mi-ai auzi mai repede strigătul de ajutor? Îmi spui că ar trebui să cer ajutorul în 

necazuri, şi Măicuţei Sfinte şi Sfinţilor - casnicii şi prietenii Tăi - fiindcă Tu asculţi ruga lor şi o 

împlineşti grabnic, în semn de recunoştinţă pentru că Ţi-au slujit cu iubire şi multă credinţă? Îmi 

spui că, dacă m-aş învrednici de virtutea rugăciunii aş conştientiza că Tu nu eşti un „prestator de 

servicii” de la care eu să cer mereu şi mereu cu multă îndrăzneală o mulţime de lucruri 

nefolositoare, ci eşti Calea, Adevărul şi Viaţa? Aş conştientiza că rugăciunea nu trebuie făcută 

de formă ca un raport cu cuvinte seci şi goale, ci trebuie făcută din inimă, precum cea mai 

frumoasă declaraţie de dragoste? Aş conştientiza că de multe ori, nici eu nu ştiu ce vreau şi nici 

nu ştiu pentru ce trebuie să mă rog, că nu ştiu ce îmi este de folos şi ce nu? Ce vrei să-mi spui, 

Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că Tu asculţi rugăciunea simplă, precum a unui copil 

sincer şi curat, că Tu nu vrei să filozofăm în rugăciunile noastre, ci e de ajuns să strigăm la Tine 

aşa: Doamne, ajută-mă! Doamne, miluieşte-mă! Doamne, nu mă părăsi, fiindcă am nevoie de 

Tine! Doamne, întăreşte-mă! Doamne, luminează-mă! Doamne, cercetează-mă! Doamne, 

scapă-mă de primejdii şi de toată nevoia şi ispita! Doamne, ocroteşte-mă cu Sfântul Tău 

Acoperământ! Doamne, mântuieşte-mă!

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că fără un pic de suferinţă 

m-aş crede un mic dumnezeu, m-aş crede buricul pământului şi aş crede că sunt nemuritoare în 

această lume? Vrei să-mi spui că, nemuritoare devin, doar dacă nu slujesc numai trupului, ci şi 

sufletului, doar dacă consider că sufletul e comoara mea cea mai de preţ, doar dacă nu alerg 

pentru a-mi împlini toate poftele acestei lumi trecătoare, ci alerg în întâmpinarea Ta, alerg să Te 

întâlnesc în spaţiul Învierii Tale? Vrei să-mi spui că trebuie mai întâi să caut Împărăţia lui 

Dumnezeu, că nu trebuie să las grijile acestei lumi să mă facă să nu mai iau aminte la lucrurile 

esenţiale ale vieţii?

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum, că dacă nu voi cunoaşte şi 

durerea şi suferinţa nu voi reuşi să empatizez cu cei bolnavi, necăjiţi şi oropsiţi? Ce vrei să-mi 

spui, Doamne, că numai dacă voi fi nedreptăţită voi lua şi eu apărarea celui nedreptăţit, că 

numai dacă voi fi umilită voi evita să umilesc vreun semen de-al meu, că numai dacă voi 

cunoaşte ce e minciuna voi cunoaşte ce înseamnă adevărul, că numai dacă voi cunoaşte ce e ura 

voi şti ce înseamnă şi iubirea? Vrei să-mi spui, Doamne, că aşa voi face diferenţa între păcat şi 

virtute, între lumină şi întuneric? Aşadar, vrei să îmi spui că viaţa e o permanentă luptă între 

sentimente pozitive şi negative, între rău şi bine, între urât şi frumos?

 Doamne, nu înţeleg totdeauna ce vrei să-mi spui când viaţa mă pune la încercare şi mă 

îngenunchează, nu înţeleg totdeauna în orbirea mea spirituală, ce lecţii de viaţă trebuie să-mi 

însuşesc ca să tind spre desăvârşire, ca să lumineze ca soarele, icoana Ta din sufletul meu, ca să 

fiu vrednica Ta următoare. Ajută-mă, Te rog, aşadar, să fac mereu voia Ta, ajută-mă să nu mă 

îndoiesc de judecata Ta dreaptă, ajută-mă să înţeleg că, Tu pe cei ce-i iubeşti, îngădui să fie din 

când în când încercaţi cu necazuri şi nevoi, pentru smerirea şi întărirea lor în credinţă, pentru a-i 
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forma ca bravi ostaşi care să fie mereu învingători în războiul duhovnicesc.

 Nu-i aşa că-mi spui că sunt copilul Tău iubit,

 Chiar dacă uneori, Ţi-am greşit? 

 Nu-i aşa că vrei să mă mântuiesc, 

 Şi că nicicând nu mă părăseşti? 

 Nu-i aşa că-mi spui că mă iubeşti 

 În Rai cu îngerii să mă veselesc?

 Ce vrei să-mi spui, Doamne, prin ceea ce mi se întâmplă acum? 

 Nu-i aşa că mă vrei ACASĂ în lumină,

 Mă vrei ACASĂ ca să-mi dai cunună?

 Cunună cu flori de bucurie,

 Cunună cu flori de iubire,

 Cunună cu flori de veşnicie,

 Cunună cu flori de nemurire…

Cristina Toma

Explicarea liturgică a rânduielii Tainei Sfintei Cununii

 „Cercetătorii în domeniu afirmă că această sintagmă ar veni de la popoarele nordice. Din cele 
mai vechi timpuri, aceste popoare au avut obiceiul de a impune tinerilor căsătoriți ca timp de 30 de zile 
după nuntă să se hrănească cu hidromel, un amestec de apă cu miere și anumite arome. Așadar să 
consume mierea ca regim alimentar de favoare. Desigur, în mod simbolic, prin aceasta se amintește 
tinerilor că trebuie să cultive în atmosfera căminului lor dulceața de miere a unor bune deprinderi de 
comportament și a virtuților casnice ideale. Și aceasta nu doar pentru 30 de zile, ci pentru întreaga lor 
viață.”

    Ghid pastoral de catehizare a mirilor, p. 64

 (Pr. Ioan Ioanicescu, Taina Sfintei Cununii în tradiția ortodoxă, în „Ziarul Lumina”, 13 mai 2013)

Sub îndrumarea domnului Gheorghe Măriuța

 De unde vine expresia „Luna de miere”?
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Muzica bisericească în B.O.R. -  între artă religioasă și rugăciune

 Datorită importanței formidabile pe care o are 
cultul bisericesc în viața  credincioșilor și mai ales 
rolul  ziditor al creației imnografice, tezaur 
inestimabil al Ortodoxiei, Sfântul Sinod al B.O.R. a 
proclamat anul 2023 drept „Anul comemorativ al 
imnografilor și cântăreților bisericești (psalți)”, pentru 
a  putea cunoaște și aprofunda teologia imnografică 
a Sfinților Părinți și a aduce cinstirea cuvenită 
personalităților marcante ale Bisericii, imnografi, 
cântăreți și psalți, compozitori și dirijori de coruri.

„Muzica e literatura inimii. Și începe acolo unde discursul se oprește” (Lamartine).

 „Creația imnografică bizantină își are obârșia în poezia siriacă și prin aceasta în poezia 
semiotică, mai exact în psalmi, care, pentru mesajul mesianic conținut și bogăția de expresivitate, au 
fost acceptați fără rezerve în cultul liturgic al Bisericii primare”.

„Prin urmare, cântarea lui Moise devine o primă piatră de hotar a exprimării «muzicale»”, a 
rugăciunii.

 „Muzica este o vindecare a sufletului obosit de tăceri”... „Muzica este aerul ozonal ce purifică 
sufletele de praful vieții cotidiene”... „Muzica este o compensație pentru raiul pierdut” (V. Ghica). 
„Muzica este un răspuns căruia nu i s-a pus nicio întrebare” (Nichita Stănescu).

 „Ieșirea din Egipt, trecerea prin Marea Roșie, scufundarea oștirii egiptene și eliberarea 
poporului ales de asupritori este încununată de momentul extraordinar al cântării rostite de proorocul 
Moise, „Să  cântăm Domnului căci cu slavă S-a preaslăvit! Pe cal și pe călăreț în mare i-a aruncat” (Ieș. 
15-1). Dumnezeu îi transmite lui Moise că, după ce acesta va trece la cele veșnice, poporul Israel se va 
răzvrăti. De asemenea, îi pune în vedere că își va întoarce fața de la poporul ales și că dorește să lase 
cântarea aceasta drept o formă de mărturie înainte ca toate fărădelegle și nenorocirile viitoare să se 
petreacă. „Așadar scrieți scrie-ți cuvintele (acestea) cântării acesteia și învață pe fiii lui Israel și le-o 
pune în gura lor, pentru ca această cântare să-Mi fie mărturie pentru fiii lui Israel” (Deut. 31; 16-21).

„Trebuie să învățăm muzica pentru liniștea și 
împodobirea caracterului” – spunea Sfântul Clement 
Alexandrinul.

 „Muzica este limbajul îngerilor” (Tomas Carlyle).

De fapt, toată Sfânta Scriptură este o muzică a Duhului Sfânt, este vibrația Duhului Sfânt 
ce se așează pe sufletele noastre în starea de rugăciune, plutind pe muzicalitatea textelor, 
imnelor, „atunci când vorbim și parcă ajungem la capătul cuvintelor, sau atunci când cântăm și 
ajungem la capătul notelor”.

 „Muzica este felul în care răsună simțirea”. „Este limbajul sufletului,deschide calea către 
secretul vieții aducând pace” (Kahlil Gibran).

„Încă din Cartea Facerii regăsim un element referitor la apariția cântării, ca formă de 
exprimare a omului în univers, a cânta, a slăvi, a mulțumi. Aici ni se spune că «Lameh și-a luat două 
femei: numele uuneia era Ada și numele celeilalte era Sela. Ada a născut pe Iabol.  fratele lui se numea 
Iubal: acesta este tatăl tuturor celor care cântă din chitară sau din cimpoi» (Fac. 4; 19-22).  Este omul 
care creează instrumente muzicale, vădindu-se aici o chemare mai profundă, sufletească”.

„Muzica este șoaptă divină ce ne vindecă sufletul obosit de tăceri” (Andreea Trifu).
„Când vorbim despre cult, în general, ne ducem cu gândul la orice posibilitate care-l așează pe om în 
legătură cu ce are el mai de preț, cu ceea ce iubește și respectă mai mult, cu ceva mai presus de el, cu 
Dumnezeu și Sfinții Săi, de la care așteaptă răspuns, ajutor și folos în toate împrejurările existenței 
sale”.

„Cultul ortodox este unic în întreaga creștinătate prin sublimitatea și varietatea lui: teologie, 
viață în Hristos, poezie, muzică, respirație a sufletului și mijloc de educație religios-morală”.
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„Cântați Dumnezeului nostru cântări; Cântați Împăratului nostru, cântați. Că Împărat a tot 
„Cuvânt bun răspuns-a inima mea; grăi-voi cântarea mea Împăratului” (Ps. 44-1).

 „Cântați Domnului, Celui ce locuiește în Sion, vestiți între neamuri faptele Lui” (Ps. 9-11).
„Pentru aceasta Te voi lăuda între neamuri Doamne; și numele Tău îl voi cânta”. (Ps. 17-53)

„Înconjurat-am și am jertfit în cortul Lui jertfă de laudă. Îl voi lăuda și voi cânta Domnului” (Ps. 26-11).

„Și a pus în gura mea cântare nouă, cântare Dumnezeului nostru” (Ps. 39-4).

 În cartea „Numerii” se face referire la un eveniment în care poporul Israel cântă o 
cântare în fața unei fântâni: „De acolo s-au îndreptat spre Beer, fântâna despre care a zis Domnul lui 
Moise: «Adună poporul și le voi da apă să bea». Atunci a cântat Israel la fântână cântarea aceasta: 
«Lăudați fântâna aceasta, cântați imnuri în cinstea ei»”. (Fântâna pe care principii au săpat-o, pe 
care mai-marii poporului au deschis-o cu sceptrul, cu toiegele  lor (Num. 21; 17-18).

„Cântați Domnului cei cuvioși ai Lui și lăudați pomenirea Sfințeniei Lui” (Ps. 29-4).
„Lăudați pe Domnul în alăută, în psaltire cu zece strune cântați-I Lui. Cântați-I Lui cântare nouă, 
cântați-I frumos, cu strigăt de bucurie” (Ps. 32; 2-3).

 Mai remarcăm aici, prin mărturia Sfintei Scripturi, prima utilizare a timpanului: „Atunci a 
luat Mariam, proorocița, sora lui Aaron, timpanul în mâna sa, și au ieșit după dânsa toate femeile cu 
timpane  dănțuind” (Ieș. 15-20).”

Vedem iarăși că: „Muzica este vocea armonioasă a creației”, „un ecou al lumii invizibile” 
(Giuseppe Mazzini), „este refugiul universal pentru sufletele alungate de acasă” (Octavian Bibere); 
„muzica este o lume în sine, cu un limbaj pe care toți îl înțelegem” (Stevie Wonder).

Aproape toți psalmii ne aduc aminte că este nevoie și să cântăm Domnului, este nevoie 
de cântare, pe note muzicale sau măcar cu picuri de rugăciune așezate în suflete.

 Muzica de natură religioasă constituie și un element extraordinar de refacere și 
intensificare a vieții sufletești. Acest fapt este confirmat și de Sfânta Scriptură prin exemplul 
regelui Saul, care se trata de o boală sufletească, ascultând imnuri însoțite de sunetul minunat 
al harpei. „Și au zis slugile lui Saul: „Iată un duh rău trimis de Domnul te tulbură. Să poruncească, 
dar, domnul nostru slugilor sale care sunt înaintea ta și să caute un om iscusit, la cântarea din harpă, și 
când va veni asupra ta duhul cel rău trimis de la Dumnezeu atunci, acela, cântând cu mâna sa, te va 
liniști”. (I Regi 16, 14-17).

Slujirea liturgică a cântăreților a fost îmbogățită cu apariția și sfințirea templului din 
Ierusalim. Atât regele Solomon, cât și urmașii acestuia, în generațiile următoare, precum 
Iezechia sau Iosia au contribuit fiecare la sporirea cântării liturgice și a cultului religios prin 
jertfa continuă a cântăreților leviți. „Și când toți leviții care erau cântăreți... îmbrăcați în vison și cu 
chimvale, chitare și harfe au stat în partea de răsărit a jertfelnicului și împreună cu ei au stat 120 de 
preoți care trâmbițau din trâmbițe... uniți într-un singur glas ca să slăvească și să laude pe Domnul, 
zicând: «Căci El este bun că în veac este mila Lui», atunci templul Domnului   s-a umplut de norul Slavei 
Lui, încât preoții nu puteau sta la slujbă din cauza norului, pentru că Slava Domnului umpluse templul 
Domnului” (2 Cronici 5; 12-14) (Lumina 19.06.2023, pg. 11).
 Psaltirea, carte răsfoită în duh de rugăciune în biserica noastră și la casele creștinilor 
noștri mai dornici de rugăciune a inspirat o mare parte din cântările bisericești prin anumite 
fragmente din psalmi, înfrumusețând cultul prin cântare și încântare slăvind numele lui 
Dumnezeu.

Regăsim aceasta în cultul ortodox la începutul săpatului fântânii: Tu, Doamne, „Cel ce 
din piatră seacă ai făcut să curgă izvoare de ape și ai adăpat pe poporul Tău cel însetat”. Toate devin 
cântare și rugăciune în fața minunilor – țâșnirea apei din fântâni – și toate se încununează cu 
lacrimi de bucurie, de mirare... așa cum afirmă un mare eseist: „Nu pot să fac o diferență între 
lacrimi și muzică” – spunea Nietzche. „Cine nu înțelege cu iuțeala fulgerului acest lucru, înseamnă că 
n-a trăit nicio clipă în intimitățile muzicii. Nu cunosc nimic în afară de muzica lacrimală. Căci ea, 
plecând de la regretul paradisului, dă naștere la semnele acestui regret, la lacrimi” (Emil Cioran – 
Lumina 25 ian. 2023, pg. 11).

Și iată: „Lăuda-voi pe Domnul după dreptatea Lui și voi cânta numele Domnului celui Preaînalt”. (Ps. 7 
-17).

„Veseli-mă-voi și mă voi bucura de Tine; cânta-voi numele Tău, Preaînalte” (Ps. 9 – 2).
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 „Lăuda-Te-voi Doamne cu toată inima mea, că ai auzit cuvintele gurii mele și înaintea îngerilor 
îți voi cânta” (Ps. 137 – 1 și 5).

„Cântați numele Lui, că bun este Domnul” (Ps. 99-4).

„Psaltul trebuie să transmită și o stare duhovicească prin cântarea sa, pe care o dobândește 
prin asceză, rugăciune, pocăință, împărtășire cu Sfintele Taine. De fapt, cântarea lui este o laudă adusă 
cu smerenie lui Dumnezeu. Centrul interpretării bizantine nu este psaltul, care este doar instrumentul 
acesteia, ci preamărirea lui Dumnezeu” (Lumina 15.02.2023, pg. 10).

pământul este Dumnezeu, cântați cu înțelegere” (Ps. 46; 6-7).

„Ajutorul meu ești, Ție-Ți voi cânta, că Tu, Dumnezeule, sprijinitorul meu ești, Dumnezeul meu, 
mila mea” (Ps. 58-21).

„Cântați Domnului cântare nouă; lauda Lui în adunarea celor cuvioși”... „Să laude numele Lui în horă; 
în timpane și în psaltire să-I cânte Lui” (Ps. 149, 1-3). 

 De aceea, Sfântul Paisie Aghioritul spunea: „Dacă veți merge la Sfântul Munte și veți auzi 
monahi psalmodiind, vă veți bucura duhovnicește foarte mult. Și fals să cânte monahul acela care va fi 
de rând la strană, tot vă va aduce bucurie în suflet” (Lumina 15.02.2023, pg. 10).

„Bine este a lăuda pe Domnul și a cânta numele Tău, Preaînalte” (Ps. 91-1).

„Lăuda-voi numele Dumnezeului meu cu cântare și-L voi preamări pe El cu laudă” (Ps. 68-34).

„Cântați Domnului cântare nouă, cântați Domnului tot pământul” (Ps. 95-1).

„Cântați-I și-L lăudați pe El; spuneți toate minunile Lui” (Ps. 104-1).
„Cânta-voi Domnului în viața mea, cânta-voi Dumnezeului meu cât voi fi” (Ps. 103-34).

„Dumnezeule, cântare nouă îți voi cânta Ție; în psaltire cu zece strune îți voi cânta Ție” (Ps. 
143-9).
 „Lăuda-voi pe Domnul în viața mea, cânta-voi Dumnezeului meu cât voi trăi” (Ps. 145-2).

„Așa voi cânta numele Tău în veacul veacului, ca să împlinesc făgăduințele mele zi de zi” (Ps. 60-8).

„Cântați lui Dumnezeu, cântați numele Lui, gătiți calea celui ce străbate pustia, Domnul este numele 
Lui.

„Lăudați pe Domnul, că bine este a cânta; Dumnezeului nostru plăcută îi este cântarea...” (Ps. 
146-1)... „Cântați Domului cu cântare de laudă; cântați Dumnezeului nostru în alăută” (Ps. 146-7).

Părintelui Dionisie Ignat de a Sfântul Munte îi atrăgea atenția părintele care îl învăța să 
psalmodieze și-i zicea: „Măi, tu gândești ce cânți? Să te gândești la liniile pe care trebuie să le execuți, 
 dar să te gândești și la puterea cuvântului pe care îl citești...”.
Apoi el însuși îi povățuia pe psalți și le zicea: „Dacă cânți și ai în sufletul tău și în inima ta smerita 

„Strigați lui Dumnezeu tot pământul. Cântați numele Lui; dați slavă laudei Lui” (Ps. 65-1).

„Cântați Domnului cântare nouă, că lucruri minunate a făcut Domnul... Cântați și vă bucurați și 
cântați. Cântați Domnului cu alăută, cu alăută și în sunet de psaltire” (Ps. 97 1; 6-7).

Aproape copleșiți și amețiți de cuvântul „cântare” sau „cântați” dintre rândurile Psaltirii, 
vedem iarăși că „muzica e vinul care umple paharul tăcerii” (R. Fripp), iar „atunci când cuvintele sunt 
de prisos, muzica vorbește” (Shakespeare).

„Cântați psalmi și bateți din timpane; cântați dulce din psaltire și alăută” (Ps. 80-2).

„Gata este inima mea, Dumnezeule, gata este inima mea; cânta-voi și voi lăuda întru inima mea” (Ps. 
107; 1-3).

Împărățiile pământului cântați lui Dumnezeu, cântați Dumnezeului Celui ce s-a suit peste cerul 
Cerului” (Ps. 674, 33-34).

„Iar eu mă voi bucura în veac, cânta-voi Dumnezeului lui Iacob” (Ps. 74-9).

„Mila și judecata Ta voi cânta Ție, Doamne” (Ps. 100-1).

„Lăudați pe Domnul că este bun Domnul; cântați numele Lui, că este bun” (Ps. 134-3); Ps. 136 
(3-4).

 „Muzica psaltică este pana care înmănunchează în buchet cuvintele rugăciunii. Ea aduce 
armonie în ritmul dezordonat al vieților noastre și vindecă aprinderile pătimașe ale oamenilor, 
făcându-i părtași trăirilor alese prilejuite de prezența dătătoare de viață a Duhului Sfânt în lume. Prin 
ea aflăm ce parfum are auzul și ce zgomot face despărțirea de Dumnezeu. De aceea protopsalții sunt 
instrumente prin care sentimentele duhovnicești inundă întreaga ființă, rodind veșnicia în pântecul 
timpului” (Lumina 22.03.2023, pg. 10).

„Gata este inima mea, Dumnezeule, gata este inima mea! Cânta-voi și voi lăuda slava Ta” (Ps. 56-10).
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 „Eminescu avea un glas profund, muzical, umbrit într-o surdină dulce, misterioasă, care dădea 
cuvintelor lui o vibrație particulară”... iar I. Creangă, în stilul lui jucăuș aveasă spună despre 
Eminescu „Cânta frumos cântece populare ori bisericești și avea un glas dulce de-ți dădeai cămașa ca 
să-l asculți” (Lumina 13  I  2023, pg. 11).

 Cred că „uităm totul”, din cauza strivirii cântărilor de acești „pricepuți cântăreți” și 
spunem ca părintele Partenie, fost slujitor la Catedrala Mitropolitană din Iași: „Săraca cântare, 
în ce gură a intrat” (Lumina 29.06.2023, pg. 10).

Și pentru că muzica bisericească este o artă religioasă și trebuie să rămână așa, să cânte 
și să ne încânte să ne aplece sufletul, inima și genunchii spre rugăciune, poate ascultând 
cântăreți pricepuți și cântări de la Catedrale, sau unii cărora le mai cântă sufletul, să gustăm, 
spre sfârșit, câteva vorbe înțelepte despre muzică:

2. „Dacă nu am fi avut suflet, ni l-ar fi creat muzica” (Lumina 2.02.2017, pg. 5).

cugetare, te împodobește Dumnezeu, cântările tale le face să fie atât de frumoase încât să-i ajungi pe 
îngerii din ceruri” (Lumina 17.02.2023, pg. 9).

 „Azi puțini mai cântă din suflet, pentru că nu le mai cântă sufletul” (Gr. Leșe), iar cei cu care ne 
străduim să ducem slujbele, nu mai cântă, nu pot cânta, falsează, nu se pot redresa, dar și așa, vedem 
că aceștia sunt foarte mulțumiți de ei înșiși, se cred la înălțime, când de fapt ei citesc, mai mult decât ar 
cânta; sunt escortați de mândrie și aroganță cu gândul la cât le iese, nu la ceea ce ar trebui să vadă ei, că 
nu știu mai nimic.

Și în felul acesta, ne stingem și noi, preoții, pe drumul către veșnicie, cu dorul de a auzi o 
cântare care să-ți mângâie sufletul, care să ne ducă „mai lângă Tronul Tău, Doamne” și atunci să 
întărim o vorbă înțeleaptă: „Cu muzica potrivită, fie uiți totul, fie îți amintești totul” (Mozart).

Purtat de muzică și pătruns de ea a fost și Eminescu și spunea: „Muzica mă redispune spre o 
visare creatoare... mă transformă cu desăvârșire. Ascultând muzică... cred uneori că plutesc în sferele 
divine ale nemuririi dumnezeiești”  (Lumina 13 I 023 pg. 11).

Astăzi, la vremurile noastre și timpul pe care Dumnezeu ni l-a dat să-l trăim și să slujim 
în parohii, aproape că nu ne mai „putem da cămașa” ca să ascultăm ceva, cum zicea Creangă, 
pentru că nu mai sunt cântăreți cu voce plăcută și știință de cântare psaltică și rânduială în 
slujbele bisericești.

Dar, ne amuzăm un pic și cu spusele marelui Anton Pann, care ridiculiza deprinderi ale 
cântăreților de la strană, din vremea lui, dar și din vremea noastră.
 Și spunea: „Niciodată în câtare/Să nu facă vreo strâmbare/Și vreo schimonosire,/Din urâtă 
nărăvire:/ Că unii din tinerețe,/ Încă de când merg să-nvețe/Se obicinuiesc când cântă/De se muncesc, 
se frământă,/Nu stau într-un loc cu trupul/Leagănă din cap ca cucul;/ Alții iar, neputincioșii/Se 
gâtuiesc ca cocoșii,/Stau răzimați într-o rână,/ Proptesc obrazul de mână,/Dau din picioare, zbier din 
gură,/Scot glasul cu lătrătură,/Bat cu deștele pe carte,/ Fac multe figuri deșarte,/Care fac ca fiecare/ 
Să râză-n loc săse-adune,/Și-n loc să se umilească/Îi fac să păcătuiască” (Lumina, 19.02.2023, pg. 3).

1. „După tăcere, cea care poate cel mai bine să exprime ce nu poate fi spus în cuvinte este muzica” 
(Aldous Huxley).

4. „Muzica nu e în note, e în tăcerea dintre ele” (Mozart).
5. „Pământul cântă pentru cei care ascultă” (Shakespeare).
6. „Singura dovadă de care am avut nevoie pentru existența lui Dumnezeu, a fost muzica” (Kurt 
Vonnegut).
7. „Muzica e singurul drog pe care-l iau” (Tom Waits).
8. „Și muzica îmbată, chiar mai subtil decât alcoolul” (Vasile Ghica).
9. „Muzica e viață. De asta inimile noastre bat un ritm. Viața e un cântec, cântă-l!” (Amit Ray).
10. Viața e un cântec – cântați-l.

Pr. Bogdan Vasile

Parohia Șovoaia

3. „Muzica îți poate nu numai descoperi sufletul, ci ți-l poate și zidi” (Ibidem).
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 Omul plin de sine nu iubeşte Sfânta Biserică – spaţiul întâlnirii cu Dumnezeu - omul plin 
de sine nu va împlini niciodată poruncile lui Dumnezeu. Își va urma doar voia sa proprie şi nu va 

 Omul plin de sine nu cunoaşte smerenia şi Bunul 
Dumnezeu se sălăşluieşte doar în inima curată şi 
smerită. În omul plin de sine nu are loc Dumnezeu, 
pentru că El are loc doar unde e iubire, doar unde inima 
omului Îi este oferită cu toată dragostea, doar unde 
casa inimii este ospitalieră şi curăţată de toată 
întinarea, unde nu sunt înfipţi spinii păcatelor, unde e 
doar armonie, pace, lumină şi bucurie. 

 Omul plin de sine urmăreşte să deţină funcţii înalte, este neascultător şi nesupus, 
consideră că doar el e atotputernic şi atotştiutor. Omul plin de sine aşteaptă să i se înalţe 
osanale, să fie slujit, nu să slujească lui Dumnezeu şi semenilor săi. Omul mândru nu vrea să 
răpească din timpul său pentru a da slavă lui Dumnezeu, ci îşi măguleşte mândria, aşteptând el 
laude şi închinări de la cei din jur, fie de la cei ai casei lui, fie de la vecini, rude, prieteni, subalterni 
sau alţi semeni. El e zgârcit când e vorba de timpul pe care Îl dăruieşte Bunului Dumnezeu şi 
ascultă de glasul vrăşmaşului diavol care îi şopteşte:  „Dă-mi mie clipa de acum, iar lui 
Dumnezeu, dă-I ziua de mâine”. 

 Bunul Dumnezeu ne îmbrăţişează sufletul, 
atunci când Îl iubim necondiţionat, atunci când inima 
noastră cântă pe acordurile smereniei şi rugăciunii sincere şi curate, atunci când sufletul nostru 
se deschide spre El, liber, aşa cum se deschide o floare sub razele soarelui şi se lasă mângâiată şi 
iubită de lumina şi căldura sa blândă. 

 Omul plin de sine este un om mândru, care duce încrederea de sine până la extrem şi 
omul mândru nu Îl iubește pe Dumnezeu. Se crede el un mic dumnezeu cu puteri absolute 
asupra celor din jurul lui, se crede centrul Universului. Se crede mai presus de toţi, se crede 
puternic, se crede invincibil, plin de daruri frumoase, pe care nu recunoaşte că le-a primit de la 
Bunul Dumnezeu, ci şi le atribuie sieşi. 

 Să ne rugăm din toată inima să nu fim oameni mândri, pentru ca să nu ne considerăm pe 
noi înşine: centru și scop al vieţii noastre,  pentru ca să nu credem că ne putem autodesăvârşi şi 
autoîndumnezei prin puterile proprii, fără să conştientizăm şi să recunoaştem că Dumnezeu 
este izvorul binelui, este izvorul bunătăţilor şi al bucuriei şi, că centrul lumii nu suntem noi, ci 
Mântuitorul Hristos. Să ne predăm pe sine lui Dumnezeu, să-L lăsăm să se apropie de noi, să-L 
primim cu uşa inimii larg deschisă, să ne învrednicim de împărtăşirea cu Izvorul iubirii și 
smereniei!

 Să ne dorim să fim următori ai sfinţilor lui Dumnezeu, a căror minunată smerenie i-a 
făcut dumnezei după har, i-a făcut purtători de lumină dumnezeiască. Să ne dorim să 
dobândim virtutea smereniei ca să urmăm făgaşul ce duce spre îndumnezeire, ca să tânjim 
mereu cu dor după Dumnezeu, ca să ne umplem sufletul de Dumnezeu, ca să ne unim tainic cu 
Acesta în Sfântul Duh. Smerenia ne va ajuta, aşadar, să recunoaştem că scopul vieţii noastre este 
în afară de noi, este în Dumnezeu.

 Omul plin de sine e un om egoist, care a rămas corigent la multe examene ale vieții, care 
nu a trecut de examenul compasiunii, de examenul iubirii necondiționate, de examenul 
solidarității, de examenul prieteniei sincere și curate, de examenul invidiei și mândriei, de 
examenul ascultării. Unde este egoism nu este prezent Dumnezeu, fiindcă Dumnezeu nu se 
sălășluiește în omul care este insensibil la durerea semenilor săi, în omul care nu se roagă 
pentru aproapele, în omul care nu iese din sine și se învârtește mereu împrejurul său, care se are 
drept centru pe sine, care este în afară de axul care este Mântuitorul Hristos.

În omul plin de sine nu are loc Dumnezeu
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dori să se îndumnezeiască, ţine încuiată uşa sufletului său, nedorind să Îl aibă oaspete pe 
Hristos, nedorind ca Acesta să se odihnească și să locuiască în inima sa.

 Creștinul care trăiește pentru sine, nu trăiește bisericește, nu este creștin autentic, fiindcă 
ești cu adevărat creștin, când, așa cum spunea frumos, părintele Porfirie, ne simțim una cu toți și 
când spunând: Doamne Iisuse Hristoase, miluiește-mă pe mine, ne indentificăm cu aproapele 
nostru. Și doar atunci se arată Hristos, doar atunci vom fi un trup între noi și împreună cu El, doar 
atunci vom fi vrednici de iubirea lui Hristos Care va veni să ne îmbrățișeze întreaga ființă cu 
iubirea Sa.

 Așadar, fără smerenie, fără iubire de Dumnezeu și semeni, fără slujirea necondiționată a 
aproapelui și a lui Dumnezeu, fără Biserică, fără permanentă priveghere, fără rugăciune sinceră 
și curată, fără simplitate, fără dorinţa de a-L mărturisi pe Hristos, poate fi loc pentru Dumnezeu 
în sufletul unui om? Nu, nu poate fi, fiindcă Hristos ni se face cunoscut doar când nu ne ruşinăm 
cu El, doar când trăim în chip autentic credința, doar când îmbrățișăm întreaga lume cu iubirea 
noastră, cu compasiunea noastră, cu iertarea noastră, doar când trăim taina Bisericii, doar când 
devenim mădulare vii ale acesteia, doar când trăim autentic comuniunea și unitatea cu întreaga 
umanitate. 

Cristina Toma
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Din ce în ce mai mulţi oameni vorbesc astăzi, 

despre importanţa descoperirii scopului în viaţă, menirii 

sau vocaţiei. O putem numi cum dorim, însă în esenţă 

este acelaşi lucru. Este acel ,,ceva” care te motivează să 

lucrezi cu iubire, cu multă râvnă şi dragoste, să dai tot ce 

ai mai bun în tine, e acel ceva pe care l-ai face indiferent 

de ce s-ar întâmpla în jurul tău, e acel ceva care te ajută să 

îţi înmulţeşti talanţii, să devii roditor, e acel ceva care te 

face să conştientizezi, că din darurile tale trebuie să 

dăruieşti cu dragoste și fără zgârcenie la rândul tău, e acel ceva care te motivează să lucrezi totul 

ca pentru Hristos, e acel ceva care te ajută să slujești cu bucurie lui Dumnezeu și aproapelui.

 Talanţii (talentele) sunt înzestrările acestei colaborări ale lui Dumnezeu cu omul. Lucrând în 
sensul înzestrărilor lucrezi în sensul destinului tău. Omul e neliniştit câtă vreme nu ştie ce vrea 
Dumnezeu cu el, ce vrea Dumnezeu de la el.'' (Părintele Arsenie Boca) 

 În pilda talanților se vorbeşte despre faptul, că Domnul le dă slujitorilor Lui un număr 

diferit de talanţi, unuia cinci talanţi, altuia doi talanţi, iar unuia numai un singur talant. Din punct 

de vedere al numărului talanţilor cu care am fost înzestraţi nu suntem egali, suntem diferiţi. 

Dacă nu suntem egali după daruri, nu înseamnă că Bunul Dumnezeu ne iubeşte mai mult sau 

mai puţin. Pe fiecare dintre noi, ne iubeşte la fel de mult, dar cu judecata Lui dreaptă şi cu marea 

Lui înţelepciune cunoaşte puterea fiecăruia de a înmulţi talanţii şi, în acelaşi timp, doreşte ca 

„Pribegim mulţi ani în viaţă fără a ne lămuri un rost în lume. Unii pribegesc fără rost, fără ţintă. 
Alţii îl caută toată viaţa fără să-l găsească sau fără să ştie că l-au găsit. Înţeleg prin destin rosturile pe 
care le-a ascuns Dumnezeu în viaţa fiecărui om şi pe care omul trebuie să le desfăşoare la rându-i între 
oameni. În fiecare ins e sădită o intenţie a lui Dumnezeu, care prin om trebuie să devină creaţie. În 
creştinism omul este ridicat până la cinstea de colaborator al lui Dumnezeu, iar această colaborare este 
destinul. 

,,În fiecare om e sădită o intenţie a lui Dumnezeu”



  Dacă am lucra, așadar, totul ca pentru Hristos, munca noastră ar fi binecuvântată cu Har 

și ar fi izvor de frumos. Dacă am lucra totul ca pentru Hristos, munca noastră ar fi un prețios dar 

pentru Doamne, pentru noi toți, ar fi izvor de bunătăți, ar fi izvor de bucurie, împlinire, 

comuniune, de pace, lumină, compasiune, de adevăr și de dreptate, de blândețe și de bunătate.

În viaţa oamenilor darurile sunt diversificate. Nu toţi oamenii iubesc aceeaşi meserie, nu 

toţi au aceeaşi profesie. Unul este conducător de ţară, unul patriarh, altul episcop, altul preot, 

altul dascăl, unul este funcţionar, unul muncitor, altul medic, altul avocat, altul inginer, altul 

pictor sau zugrav, altul filosof, altul cântăreţ, altul dansator, altul astronom, altul croitor, altul 

meşter dulgher sau tâmplar, altul cizmar, altul zidar, altul lucrător de pământ, altul păzitor de 

vite sau de oi ș.a.m.d. Dar să nu uităm fiecare că, pe cât dregătoria noastră este mai mare, cu atât 

mai multă responsabilitate și răspundere avem în faţa lui Dumnezeu şi a oamenilor, căci avem 

datoria de a ne înmulţi talanţii încredinţaţi, aducându-ne aminte de cuvântul Domnului Care 

zice: ,,Căruia i s-a dat mai mult, mai mult se va cere de la dânsul'' (Luca 12, 48). 

 Când munceşti cu iubire şi dăruire la locul unde ai fost rânduit, fie că eşti măturător pe 

stradă, intelectual sau funcţionar te simţi fericit, binecuvântat și liber, sufletul îţi cântă, nu e 

încătuşat de nicio grijă, de niciun stress, e pace şi linişte în inima ta. Nu te simţi ca într-o 

închisoare din care nu poţi să evadezi, nu te simţi constrâns să îţi faci munca doar pentru a primi 

la sfârşitul lunii un salariu care să îţi asigure pâinea cea de toate zilele. Când munceşti cu 

dragoste şi pui suflet în tot ce faci, eşti un om cu adevărat fericit, fiindcă ai aflat care e menirea ta 

pe pământ, fiindcă ştii, că ceea ce faci e lucrul cel mai bun, pe care poţi să îl realizezi, fiindcă ştii 

că în acel loc îţi înmulţeşti talanţii pe care i-ai primit în dar de la Bunul Dumnezeu. E mare lucru 

să poţi să îţi afli menirea în viaţă, să afli care e talantul tău cel mai de preţ, care te ajută să îţi faci 

,,treaba cum se cuvine'', să îţi îndeplineşti destinul tău ca om. E minunat să ştii, că treaba pe care 

o faci e plăcută Bunului Dumnezeu şi vine şi în ajutorul semenilor tăi, că ai ales binele şi nu răul, 

că în munca ta învinge adevărul, şi nu minciuna, cinstea, şi nu hoţia, hărnicia, şi nu lenea, 

frumosul, şi nu urâtul, dragostea, şi nu ura ș.a. Ai libertatea să îţi găseşti menirea şi de tine 

depinde dacă alegi bine sau rău, dacă îţi înmulţeşti sau îţi îngropi talanţii, dacă lucrezi pentru 

Hristos sau pentru cel rău.

oamenii să conlucreze şi să ajute din proprie iniţiativă pe cei care au nevoie de ajutorul lor. Unii 

primesc mai mult, alţii mai puţin, însă nimeni nu este lipsit de dar. Ni se încredinţează atât cât 

putem înmulţi. Dumnezeu nu dăruieşte cu zgârcenie, ne dă fiecăruia după puterea noastră. 

  Dacă toţi oamenii ar face acelaşi lucru, atunci cu siguranță, aceștia nu ar mai aprecia 

diversitatea și bogăţia talentelor deosebite, dăruite de Bunul și Darnicul Dumnezeu, atunci nu 

ar mai exista colaborare și întrajutorare între ei. Așadar, complementaritatea darurilor este 

izvorul cooperării, comuniunii, milostivirii şi solidarităţii între oameni.

Când țăranii cu chipuri brăzdate de muncă grea, de ani, de încercări ale vieții, de lipsuri și 

nevoi își lucrează țarina lor ca pentru Hristos, aceasta rodește bogat și tot pământul este mai 

mănos, fiindcă Doamne le răsplătește credința vie, simplitatea, smerenia și curăția inimii, 

poruncind cerului să reverse la timp ploi curate și soarelui să le încălzească ogoarele.

  Când muncitorul îşi închină munca lui Dumnezeu, Îi înalță Acestuia catedrale din 

cărămizi călite în focul muncii statornice, în focul slujirii responsabile și conștientizează: că 

munca lui e ziditoare, are sens și valoare, căci înmulțindu-și cu iubire talanții dăruiți de Doamne, 
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care îşi duc cu demnitate Crucea spirituală, oricât ar fi ea de grea, fără cârtire, fără a se 

transforma în judecătorii Domnului şi mulţumesc pentru toate încercările vieții, și cei ce au grijă 

cu multă dragoste și compasiune de bătrâni sau de cei greu bolnavi și neputincioși, și cei bogați 

care milostivesc fără zgârcenie pe cei săraci și oropsiți, lucrează totul ca pentru Hristos și prin 

faptele lor bune sunt pilde pentru cei din jur, sunt ca nişte lumini în sfeşnicul Bisericii lui Hristos, 

reușind astfel să își înmulţească talanţii dăruiți de Domnul.

Cel ce înmulţeşte cu iubire, smerenie și hărnicie talantul său se mântuieşte şi intră întru 

Împărăţia Cerurilor, iar cel ce nu se sileşte a-şi înmulţi talantul său, se osândeşte. Cel ce nu 

înmulţeşte darurile va pierde lumina comuniunii cu Dumnezeu. Cel ce nu își înmulțește talanții 

nu a conștientizat niciodată, că cel mai mare dar de la Dumnezeu este „viaţa veşnică întru 

Hristos Iisus, Domnul nostru. 

Să Îi mulţumim Bunului Dumnezeu în orice clipă a vieţii noastre pentru darurile cu care 

ne-a înzestrat cu multă iubire, pe fiecare după puterea noastră şi să ne rugăm să ne ierte pentru 

nemulţumirea noastră, pentru faptul că ne-am dorit darurile aproapelui nostru şi l-am invidiat 

pentru acestea, pentru că ne-am dorit mult mai mult talanţi şi nu ne-am mulţumit cu cei pe care 

i-am primit în dar, pentru că în loc să fi vrut mai mulţi talanţi, trebuia să încercăm să îi dublăm, să 

îi triplăm, adică să-i înmulţim şi să-i facem roditori, pe cei care îi aveam, şi nu să-i îngropăm în 

egoismul, nepăsarea şi lenea noastră. 

 Să conştientizăm fiecare, că vom da socoteală pentru felul în care ne-am folosit talanţii şi 

că, cel mai mult ne ajută la mântuire şi la înmulţirea talanţilor: iubirea de Dumnezeu şi de 

aproapele, rugăciunea, postul, milostenia, smerenia, Spovedania, Sfânta Împărtăşanie şi 

iertarea din inimă a tuturor. Și să nu uităm niciodată, ce ne-a spus Părintele Gheorghe Calciu: 

,,Creştinismul e religie activă. Iisus Hristos a fost activ. El a venit în lume pentru că a vrut să ne 

 Cel care îşi înmulţeşte talanţii și nu îi îngroapă în pământul lenii și egoismului este slujitor 

al adevăratei credinţe în Dumnezeu, se dăruiește cu totul Acestuia şi păzeşte cu străşnicie 

poruncile și legea Lui. Păstrează tradiţiile părinţilor și strămoșilor şi lucrează cu multă iubire 

pentru slava numelui lui Dumnezeu. Merge așa cum spune Sfântul Nectarie, cu multă râvnă pe 

calea virtuţilor creștine și morale, arde ca o lumânare de dorinţa de a răspândi cu iubire și curaj, 

Cuvântul Domnului, de a întări și înmulți credinţa, de a cinsti și cerceta Biserica, de a face să 

rodească mai mult învăţătura dată de Dumnezeu şi de a statornici împărăţia Lui pe pământ. 

Lucrează şi slujeşte neostenit. Râvna lui mai tare se aprinde cu cât mai mult slujeşte şi lucrează 

binele şi cu cât mai mult Îl iubeşte pe Dumnezeu. Ostenindu-se nu se lasă biruit, lucrând nu se 

descurajează, trudind nu simte istovire, cheltuindu-se nu se isprăveşte, nu deznădăjduieşte 

nicicând. Pururea înfloreşte şi este plin de viaţă, binevoitor şi curajos, avântându-se mereu spre 

o nouă muncă. Arzând de râvna sa dumnezeiască el caută a-şi spori lucrările şi a le răspândi în 

toată omenirea. Îmboldit de iubirea sa pentru Dumnezeu şi pentru aproapele, pe toate le face 

cu iubire şi cu jertfire de sine. Nimic din ce ar putea aduce întristare aproapelui nu făptuieşte. 

 Să ne dorim, așadar, să fim cu toții, următori ai lui Hristos și să lucrăm totul ca pentru El! 

Să ne înmulțim talanții cu iubire, să nu ni-i îngropăm în lene, în egoism, neutralitate și nepăsare! 

Să fim mărturisitori cu întreaga noastră viaţă, să nu slujim celui rău în niciun fel! Să fim 

învingători în războiul duhovnicesc, să nu ne abatem de la cereasca Cărare! Să urcăm pe scara 

virtuţilor morale şi creştine spre Cer, spre Doamne, spre Acasă! 
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Când jurnalistul lucrează ca pentru Hristos, acesta împărtăşeşte publicului ştiri pozitive, 

știri înveşmântate în adevăr, în lumină, în imparţialitate, în calitate, și nu doar ştiri negative, ce 

împroaşcă cu noroi şi violenţă, cu minciuni, subiectivitate, ştiri scrise cu obedienţă. Când 

jurnalistul lucrează ca pentru Hristos, nu-şi propune să aibă cu orice preţ audienţă.

Când pictorul pictează ca pentru Dumnezeu-Creatorul, creația lui e însuflețită, îți 

înveșmântă sufletul în mii de șoapte și culori, te înalță cu inima pe aripi de îngeri la Cel ce a făcut 

Cerul și pământul și te îndeamnă să-I înalți Acestuia, cu iubire sinceră și curată – slavosloviri.

 Când asistentul social lucrează ca pentru Hristos, își împlinește menirea frumoasă, dar 

nu ușoară, de a sprijini toți semenii aflați în nevoie, de a înmulți solidaritatea și iubirea, într-o 

lume împietrită și rece, de a preda celor din jur, lecția omeniei, comuniunii, compasiunii, 

empatiei, de a fi mesager al dăruirii, acceptării diferențelor dintre oameni și bucuriei.

 Când scriitorul și poetul își înmulțesc talantul scrisului ca pentru Hristos, cuvintele lor 

înmuiate-n cerneală de Har, încolțesc bogat în ogorul lui Doamne și împodobesc grădina inimii 

aproapelui cu flori celeste, ce au petalele colorate cu iubire și comuniune, cu gingășie și frumos.

Când în spitale, doctorul lucrează ca pentru Hristos, acesta dorește cu toată sinceritatea, 

ca aproapele lui să fie sănătos și îl vindecă cu iubire, nu numai trupește, ci și sufletește. Pansează 

și răni ale inimii, necondiționat, creștinește și aduce multă bucurie în familiile care au fost 

întristate din cauza suferinței celor dragi.

are o credință roditoare.

Când dascălul lucrează ca pentru Hristos, copiii își însușesc valorile morale și creștine, 

învăță mai ușor să distingă răul de bine, sunt însetați de cunoaștere, de adevăr și frumos, își 

croiesc drum spre un viitor luminos și devin oameni de nădejde în familia lor, în comunitatea lor 

și în întreaga societate.

 Când mamele își cresc copiii ca pentru Hristos, ele devin autentice creștine și minunata 

lor menire o împlinesc cu iubire, bucurie și credință, cât mai bine. Își educă copiii în spiritul 

principiilor și valorilor unei vieți sănătoase, armonioase, contribuind, așadar, la nașterea unei 

lumi mai bune, mai frumoase și mai luminoase.

 Dacă judecătorul, procurorul, avocatul, grefierul ar lucra ca pentru Hristos, dreptatea ar 

triumfa, ar fi regină pe tronul lumii stăpânită de ilegalitate. Adevărul ar ieși mereu la lumină, ar 

învinge minciuna cu picioare scurte și tot mai mulți oameni și-ar folosi libertatea vieții într-un 

mod responsabil, cu folos.

Dacă toți conducătorii din sate, comune și orașe ar lucra ca pentru Hristos, peste 

întreaga țară - frumoasa Românie - ar ploua cu binecuvântări bogate, ar ploua cu pace, belșug, 

prosperitate, cinste, hărnicie, onestitate, demnitate, cu patriotism, solidaritate, unitate, 

autentică democrație și responsabilă libertate.

Şi cei care se nevoiesc să aibă o viaţă viaţă sfântă în feciorie, în post, în rugăciune, în 

înfrânare de la toate, în privegheri şi citirea Sfintelor Scripturi, în frică şi în dragoste de 

Dumnezeu, şi cei care au darul îndelungatei răbdări, al tăcerii, al blândeţii şi al smereniei, şi cei 

 Când preoții își înmulțesc talanții spre slava lui Dumnezeu și folosul de obște al 

poporului și Îl au model de iubire și slujire pe Hristos - Izvorul vieții și luminii - devin pescari de 

oameni pe care îi călăuzesc cu iubire pe drumul mântuirii, devin izvoare de iubire, credință, 

adevăr, smerenie, pace și frumos, viața lor devine o pildă vie, un model demn de urmat de toți.
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mântuiască pe noi toţi. Şi a făcut tot ceea ce trebuie: S-a îngrijit de cele spirituale, dar şi de cele 

materiale. A vindecat pe cei bolnavi, a dat vedere orbilor, a curăţat pe leproşi, a înviat morţi, a 

ridicat din patul durerii pe cel păcătos şi pe cel care era paralizat, a stat de vorbă cu femeile 

pierdute, a stat de vorbă cu păcătoşii şi cu vameşii. Pe toţi i-a chemat la mântuire. Aceasta 

înseamnă că nu există nici măcar un singur om în lumea aceasta care să nu aibă niciun talant de 

la Dumnezeu, prin care să fie chemat de Dumnezeu la mântuire. Dacă nu se mântuieşte, este 

pentru că el nu vrea să se mântuiască. La slujirea Bisericii şi la slujirea Lui Dumnezeu fiecare este 

chemat. Fiecare a primit un talant şi Dumnezeu îţi cere să foloseşti talantul acesta spre 

înmulţirea faptelor bune, spre sporirea ta duhovnicească, spre înălţarea ta, spre mântuire, ca să 

câştigi iubirea lui Hristos, Care a venit în lume şi S-a răstignit pentru noi.'' 
Doamne, din tot sufletul meu, Te rog, ajută-mă să învăț, că nu numai cel ce săvârșește răul în 

viața lui, se osândește, ci și cel ce nu face binele, așa cum ne spune Apostolul Iacov: „Cine ştie sa facă ce e 
bine şi nu face, păcat are''! (Iacov 4, 17). Ajută-mă să săvârșesc mereu binele și să lucrez virtutea, în 
familia mea, în comunitatea mea, în societate, în Biserica Ta!
 Doamne, ajută-mă, Te rog, să înmulțesc darurile duhovnicești cu care m-ai înzestrat, ajută-mă 
să înmulțesc: iubirea, credința, nădejdea, bunătatea, blândețea, mila, compasiunea, iertarea, 
solidaritatea, dăruirea, smerenia, modestia, simplitatea, hărnicia, ascultarea! Doamne, ajută-mă să 
înmulțesc lumina, bucuria, speranța, binele și frumosul, pacea și omenia! Doamne, ajută-mă să 
înmulțesc zestrea mea spirituală, să mă îmbogățesc în Duh și Adevăr și să fiu săracă în cele vremelnice și 
pieritoare! 

Ajută-mă, Te rog, Doamne, să fiu lucrătoare harnică, râvnitoare și destoinică, în ,,via'' Ta, și să nu 
fiu rușinată și osândită la Judecata de Apoi, ca sluga leneșă și vicleană, care și-a îngropat talantul, ca 
sluga care și-a ascuns darul, făcându-l neroditor pentru semeni și nefolositor pentru sine, care nu a 
conștientizat că nu se mai poate întoarce din veșnicie ca să înmulțească talantul împrumutat de 
Dumnezeu. 
 Ajută-mă, Doamne, să nu uit, că primirea darurilor de la Tine, este însoțită de multă 
responsabilitate față de acestea și că ele trebuie cultivate și înmulțite spre folosul celor mulți, al 
comunității umane! Ajută-mă să nu fiu invidioasă pe aproapele meu, înzestrat cu mai multe daruri ca 
mine, să nu cârtesc, să conștientizez că Dumnezeu creează inegalitatea darurilor cu înțelepciune și din 
iubire pentru oameni! Ajută-mă să fiu în competiție cu semenii mei doar în înmulțirea virtuților 
lăuntrice, și nu în înmulțirea darurilor exterioare și vremelnice! Ajută-mă să fiu înțeleaptă și să nu îmi 
risipesc zestrea de duh ca să mă îmbogățesc în putere și slavă lumească în duh și adevăr, și nu în bunuri 
pieritoare și stricăcioase, ci să simt darul Tău în sufletul meu, ca să nu mai pun nici un preț pe lucrurile 
dinafară!

Ajută-mă, Doamne, să nu uit că fiecare ne-am născut pentru a împlini o menire, ajută-mă, 
Doamne, să aflu care este adevărata mea menire în această lume, care este rostul meu, ajută-mă să nu 
uit că sunt responsabilă pentru tot ce am lucrat în viață, ajută-mă să înmulțesc faptele bune, să sporesc 
duhovnicește spre mântuire! Ajută-mă să îți dăruiesc măcar dublul talantului sau talanților cu care m-ai 
înzestrat, așa cum au făcut cei doi slujitori, ca să nu devin pom uscat și sterp și să fiu aruncată în focul 
veșnic, așa cum a fost aruncată sluga leneșă, rea și vicleană! Așadar, Doamne, ajută-mă să 
conștientizez că talanții își au originea în Tine – Izvorul Milei și Iubirii statornice, necondiționate - și că 
aceștia ne sunt dăruiți spre a deveni și noi milostivi și iubitori! Ajută-mă să devin și eu izvor de milostivire 
și iubire și să nu pun hotar iubirii Tale, prin îngroparea darurilor mele, în mâlul negru al egoismului, 
nepăsării, indiferenței, individualismului, temerilor și fricilor de tot felul! Ajută-mă, Doamne, să 
conștientizez, că fiecare clipă a vieții ar trebui prețuită și trăită frumos, că fiecare clipă a vieții mele ar 
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trebui să fie a primilor pași spre veșnicie, spre ACASĂ!
 Dăruiește-mi, așadar, bucuria sfântă ce izvorăște din înmulțirea darurilor Tale, dăruiește-mi, Te 
rog, bucuria de a fi răsplătită în veșnicie cu aceste cuvinte ale Tale: ,,Bine slugă bună și credincioasă, 
peste puține (daruri) ai fost credincioasă, peste multe te voi pune; intră în bucuria domnului tău!'' 
(Matei 25, 21)  Amin! 

Cristina Toma

Invidia este ulcerul sufletului

Invidiosul este propriul său călău, spune Sfântul Grigorie de Nazianz. Aşa cum viermele 

roade lemnul în care s-a născut, tot astfel şi invidia roade sănătatea şi viaţa spirituală. Invidia e 

cancerul sufletului şi îl îmbolnăveşte grav de: orgoliu, mândrie şi iubire de sine, trufie, iubire de 

slavă deşartă, nelinişte, tristeţe, mâhnire, deznădejde, ură, mânie, duşmănie, răutate, ceartă, 

clevetire, judecata aproapelui, osândirea aproapelui, necazul și întristarea pentru binele lui, 

înşelăciunea, complotul, luarea în râs, bucuria de răul altuia, ţinerea de minte a răului, uciderea, 

etc. De asemenea invidia duce şi la depărtarea de Dumnezeu, căci înăbuşă dragostea curată 

faţă de El şi faţă de aproapele.

 Toate acestea îl chinuiesc pe om, fără milă. Îi strică şi îi urâţesc sufletul, îi ard inima, îi 

slăbesc şi vestejesc trupul, îi usucă privirea, îi posomorăsc obrazul, îi încruntează sprâncenele, îl 

lipseşte de strălucire. 

Nu cred că sunt prea mulţi oameni care pot spune 

că nu au fost niciodată invidioşi, măcar pe un semen. 

Recunosc, că nu mă pot număra printre aceştia. Invidia îţi 

mănâncă sufletul, precum mănâncă rugina fierul şi caria 

lemnul. 

În inima invidiosului nu este loc pentru iubirea aproapelui, fiindcă dacă ar fi, s-ar bucura 

pentru binele acestuia şi s-ar întrista împreună cu el în necazuri. Orice bine al aproapelui îl 

mâhneşte la culme şi invidiosul se bucură de necazul semenului său, e fericit doar când acesta o 

duce rău şi e căzut la pământ, fără niciun sprijin şi ajutor. Invidiosul suferă când cineva are daruri 

mai multe decât el, îl grăieşte de rău pe aproapele său şi îl urăşte de moarte. Zavistia (invidia) 

face pe oameni mai răi decât orice şarpe veninos, mai răi decât diavolul care urăşte oamenii, dar 

nu şi pe ceilalţi diavoli. Invidiosul urăşte nu numai pe semenul care i-a pricinuit vreun rău sau 

supărare,  ci şi pe semenul care nu i-a făcut nimic rău, ci poate dimpotrivă i-a făcut un mare 

bine. 

 Invidiosul se aseamănă cu fluturele care, departe 

de a stinge lumina cu fâlfâitul aripilor sale, se arde el 

însuşi în ea. După cum viperele, potrivit spuselor 

oamenilor, mănâncă la naşterea lor, pântecele care le-a zămislit, tot aşa şi invidia obişnuieşte să 

sfâşie sufletele celor care au odrăslit-o. 

 Avem un mare defect, de a ne compara mereu, unii cu ceilalţi. Dacă un semen are daruri 
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 De multe ori nu am conştientizat că fiecare avem rostul nostru pe pământ, că fiecare a 

fost creat pentru a împlini o misiune, că fiecare trebuie să-şi înmulţească talanţii pe care îi are, că 

fiecare a fost înzestrat cu talanţii potriviţi, talanţi care, dacă nu sunt îngropaţi în egoismul şi 

invidia noastră, ne sunt la fiecare de folos, atât nouă cât şi semenilor noştri, fiindcă Dumnezeu 

cu iubirea Sa nemărginită şi cu Înţelepciunea Sa nemăsurată, ştie ce e mai bine pentru noi, ştie 

cel mai bine ce ne e de folos şi ce nu, ştie ce ne este necesar fiecăruia pentru sporirea noastră 

duhovnicească. Dacă fiecare şi-ar cunoaşte darurile cu care l-a înzestrat Dumnezeu şi le-ar 

cultiva şi pune în valoare, nu ar mai invidia, iar viaţa lui amară s-ar transforma din iadul nefericirii 

şi al urii, în Raiul bucuriei și iubirii. Da, dacă nu am fi luptaţi de păcatul invidiei, individualismului 

şi egoismului, lumea în care trăim ar fi frumoasă şi mai bună, dacă am conştientiza că menirea 

noastră e să slujim aproapelui şi lui Dumnezeu, am trăi în Rai, şi nu în iadul indiferenţei, 

egoismului, invidiei și orgoliiilor de tot felul.

 Apoi, credem că doar noi avem greutăţi şi necazuri, că pe noi ne iubeşte mai puţin Bunul 

Dumnezeu decât pe alţi semeni care o duc bine, care au de toate, care nu se confruntă cu nicio 

problemă. Mereu suntem tentaţi să ne comparăm crucea noastră spirituală cu a celor din jurul 

nostru. Suntem tentaţi mereu să îi invidiem pe cei de lângă noi, despre care credem că au o 

cruce frumoasă şi uşor de purtat. 

De ce nu suntem invidioşi pe un semen care a evoluat spiritual, care îl iubeşte pe Bunul 

Dumnezeu şi pe semeni din toată inima, care împlineşte poruncile lui Dumnezeu, care e plin de 

virtuţi teologice şi morale şi să ne dorim să fim la fel ca el? De ce nu transformăm invidia noastră 

într-un lucru bun, de ce nu ne trezim conştiinţa adormită şi nu punem început bun în viaţa 

noastră? De ce? Fiindcă ne-am învățat să fim invidioşi pe semeni, când vedem că o duc mai bine 

decât noi, când ni se pare că sunt mai fericiţi decât noi. Nu suportăm să vedem în jurul nostru 

fericire, suntem egoişti şi vrem să fie toţi nefericiţi ca şi noi. 

mai multe decât noi, facem comparaţie între ale lui şi ale noastre şi, imediat, devenim invidioşi, 

nemulţumiţi, cârtim împotriva lui Dumnezeu şi Îl acuzăm că ne-a nedreptăţit. Dar nu 

conştientizăm că fiecăruia a împărţit talanţii după puterea sa, după dragostea fiecăruia de a şi-i 

înmulţi. Cu cât ai primit mai mulţi talanţi, cu atât ai mai multă responsabilitate şi cu atât ţi se va 

cere mai multă socoteală la Judecata de Apoi. Dar de unde să ştim noi toate acestea? Noi ne 

revoltăm că semenul de lângă noi e mai inteligent, că are o meserie mai frumoasă decât a 

noastră, că e mai frumos, că e mai slab, că e mai sănătos, că are un tovarăş mai bun de viaţă, că 

are o situaţie materială mai bună, că e lăudat, admirat şi cinstit mai mult, că ne depăşeşte cu 

talentele sale, că are vilă, maşină mai scumpă, cont mai gras în bancă, că are funcţie, că i se 

deschid toate uşile pe unde merge, că are relaţii sus - puse, că îşi petrece vacanţele în locuri 

exotice, că lucrează în altă ţară, câştigând mult mai bine, că vaca lui dă mai mult lapte, că găinile 

lui se ouă mai mult, că porcul lui din coteţ e mai gras decât al nostru, că ţarina lui a rodit mai 

frumos şi mai bogat, că are mai mulţi prieteni pe facebook, etc. Niciodată nu am fost mulţumiţi 

cu darurile noastre. Întotdeauna am cârtit pentru modul în care am fost creaţi, întotdeauna ne-

am dorit darurile bune ale aproapelui, invidia muşcându-ne cu poftă din sufletele şi inimile 

noastre, precum flămândele animale de pradă, din  vânatul bogat.
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Pizmuind apoi fericirea primei perechi de oameni care trăiau în bucuria cea de negrăit a 

Raiului, diavolul, în chip de şarpe, a ispitit-o pe Eva, îndemnându-o la păcatul neascultării.

Gândindu-se la invidie, Sfântul Tihon Zadonsky a spus minunatele cuvinte: „Celelalte 

vicii şi patimi măcar au plăcere imaginară, iar invidiosul păcătuieşte şi suferă”. Desigur, dacă alte 

vicii sunt însoţite măcar de aparente plăceri, atunci invidia - este o durere şi întotdeauna este 

durere şi nu este nici urmă de plăcere, chiar şi imaginară. 

 Omul stăpânit de invidie se întristează când vede binele şi fericirea altora. Aşa s-a 

întristat Cain ucigaşul, văzând că jertfa fratelui său Abel a plăcut lui Dumnezeu şi l-a ucis din 

invidie. Aşa s-au întristat şi lucrătorii viei din parabola Evangheliei, pentru că stăpânul le-a plătit 

şi celor care au mers la lucru în ceasul al unsprezecelea, la fel ca şi celor ce au muncit din ceasul 

al treilea, adică din zorii zilei.

 De ce oare suntem atât de nefericiţi? Pentru că ne comparăm mereu cu alţii, pentru că nu 

ne mulţumim cu ce avem, pentru că nu ne place să trăim o viaţă simplă, în armonie cu noi şi cu 

întreaga creaţie a lui Dumnezeu, pentru că dezvoltarea materialismului şi a  consumismului au 

crescut amploarea frustrărilor, printr-un sentiment (păcat) foarte bine înrădăcinat în noi: 

invidia. Oamenii de astăzi în loc să se iubească unii pe alţii şi să folosească timpul lor într-un 

mod util şi plăcut lui Dumnezeu, pierd foarte mult timp observându-i (analizându-i) pe ceilalţi. 

Și mai ales comparându-se cu ceilalţi. În mod indirect, comparaţia implică o invidie pentru tot 

ceea ce nu au şi şi-ar dori să aibă.

Ce rău mai provoacă invidia? Mulţi copii au rămas singuri acasă, despărţiţi de părinţi, fără 

dragostea, afecţiunea, sprijinul acestora, când aveau cea mai mare nevoie de toate acestea. Da, 

mulţi copii au fost părăsiţi de părinţii care au plecat să lucreze în străinătate, nu pentru că nu 

aveau cum să le ofere un viitor mai bun în ţară, ci pentru a-şi mări contul în bancă, pentru a-şi 

cumpăra o nouă maşină, pentru a avea o vilă mai mare şi mai frumoasă decât a vecinului, decât 

a cumătrului sau chiar a fratelui. Dacă la început mulţi părinţi plecau să ofere copiilor tot ce era 

mai bun pentru creşterea şi educaţia lor, în timp această plecare s-a transformat într-o 

modalitate de a mai urca o treaptă pe scara materială şi de a fi precum cei pe care îi invidiau, 

când aceștia au luat decizia de a gusta din pâinea străinătăţii. Poate mulţi mă vor contrazice, dar 

am curajul să afirm că nu mă înşel când spun că, sunt părinţi care şi-au lăsat copiii bolnavi de dor 

acasă, mânaţi şi de dorinţa de înavuţire. 

 Sfântul Vasile cel Mare ne spune că: „Invidia calomniază virtutea: pe cel viteaz îl numesc 

nechibzuit, pe cel cumpătat nesimţitor, pe cel drept aspru, pe cel înţelept nelegiuit, pe cel 

mărinimos îl numesc mărunt, pe cel darnic risipitor, iar pe cel avar, din contră, îl numesc 

econom.” 

 „Prin zavistia diavolului moartea a intrat în lume” (Înţelepciunea lui Solomon 2, 24). Din 

invidie Lucifer, îngerul strălucitor şi-a pierdut locul în Rai, fiindcă l-a zavistuit mai întâi acolo pe 

Dumnezeu şi a zis că, de ce să fie Acesta mai mare şi de ce n-ar fi şi el ca Dumnezeu?! 

Dacă omul nu luptă cu sentimentul invidiei, ea poate atât de tare să-l înrobească, încât el 

devine agresiv şi periculos pentru alţii. Nu este întâmplător că motivul primului omor, săvârşit la 

începutul istoriei omenirii de către Cain, a fost invidia. Împăratul Irod, bătrân neputincios în 
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 Invidia este învăţătura şarpelui, născocirea demonilor, sămânţa duşmanului, arvuna 

iadului, piedică evlaviei, cale spre gheenă, lipsire de Împărăţia cerurilor. După Sfinţii Părinţi, cel 

stăpânit de patima invidiei îşi pierde liniştea şi pacea sufletească, atât de necesare pentru o 

viaţă duhovnicească aşezată pe rânduiala Glasului Evangheliei.  

Cuviosul Bonifatie de la Teofania ne spune că prin zavistie se înmulţeşte păcatul pe 

pământ. Această patimă dă naştere multor altora, şi este deosebit de primejdioasă, fiindcă cei 

stăpâniţi de ea o ascund chiar şi de ei înşişi. Acest vrăjmaş neîmpăcat al virtuţii şi al meritelor 

este întărâtat de tot ce stârneşte admiraţia oamenilor şi nu iartă nimănui nimic, decât celor 

stricaţi şi nebăgaţi în seamă, stricăciunea şi lipsa lor de slavă. Trebuie să devenim nevrednici ca 

cineva să se uite la noi, pentru a atrage privirile şi cruţarea zavistnicului. Nu este rău cu care să nu 

fie înrudită zavistia. Îndată ce pune stăpânire pe suflet, îl face din vas întocmit spre cinste, vas de 

necinste şi de mare urâciune.

vârstă de şaptezeci de ani, auzind că s-a născut Hristos, noul Împărat israelitean, s-a aprins de 

invidia care l-a orbit şi i-a împietrit inima, într-o aşa măsură, încât a hotărât să ucidă în regiunea 

Betleem până la paisprezece mii de prunci, pentru ca împreună cu ei să-L omoare şi pe Hristos 

Care S-a născut. 

Dar mai sunt încă două remedii minunate. Primul este conştientizarea faptului că 

Domnul a înzestrat pe fiecare om cu nişte calităţi unice şi nu există doi oamenii să semene unul 

cu altul întru totul. Fiecare om este unic şi are valoarea sa în faţa lui Dumnezeu. Cât de slab, 

bolnav, nereuşit ar părea omul, el are valoare în ochii lui Dumnezeu. Conştientizarea acestui 

fapt îl ajută pe om să se abţină de la invidie. Lumea e mare şi fiecare în această lume îşi are locul 

său. Înţelegerea unicităţii omului şi a înţelepciunii planului lui Dumnezeu pentru fiecare om, ne 

va ajuta se învingem sentimentul invidiei. Şi încă un remediu foarte important sunt faptele 

bune. Când facem o faptă bună pentru cineva, acel om încetează să fie pentru noi depărtat, el 

devine apropiat. Noi nu-i invidiem pe acei cărora le facem fapte bune. Dacă cineva se îndoieşte, 

atunci să facă o faptă bună omului pe care îl invidiază şi invidia treptat va trece, fiindcă acel om 

va deveni pentru el apropiat. Trebuie să ţinem minte că deseori noi singuri provocăm 

sentimentul de invidie în acei oameni care ne înconjoară. Uneori a aţâţa pe cel invidios, a trezi în 

el sentimentul de invidie ne face plăcere. (vezi Prea Fericitului Kiril, Patriarh al Moscovei şi al 

întregii Rusii)

 Ca să vezi bine şi corect tot ce se întâmplă în jurul tău, trebuie să cauţi ochelarii iubirii de 

Dumnezeu şi semeni, ochelarii smereniei, ochelarii blândeţii, ai răbdării, ai nerăutăţii, ochelarii 

acceptării celor din jur, cu bune şi rele, ochelarii prin care nu priveşti o imagine deformată a 

 Cum să lupţi cu această încercare? Cum să lupţi cu acest viciu? Sfântul Ierarh Tihon 

Zadonsky a spus: „Mândria este mama invidiei. Omoară pe mama şi va muri fiica”. Dar, 

deoarece, mândria descoperă în deplină măsură însăşi esenţa păcatului, a lupta cu acest viciu 

este foarte greu şi nu poate omul să biruie mândria decât cu puterea lui Dumnezeu. De aceea 

rugăciunea, participarea la Tainele Bisericii, meditarea permanentă asupra propriei vieţi, asupra 

aspiraţiilor propriului suflet, asupra gândurilor proprii, judecata aspră a propriei persoane, vor 

putea să ajute omul să-şi biruie mândria.
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celor din jurul tău, din cauza egoismului tău, invidiei tale, răutăţii tale. Dacă îţi iubeşti semenii, îi 

priveşti ca pe fraţii tăi întru Hristos, ca pe fiii lui Dumnezeu, îi priveşti aşa cum sunt, nu le cauţi 

defecte, nu le atribui din invidie păcate mai mari decât săvârşesc ei. Nu cauţi să îi priveşti nici de 

la distanţă, nici mai mici decât sunt, nici să-i urăşti pentru darurile lor. Îi priveşti cu iubire şi 

atunci îi vezi şi mai frumoşi şi mai buni decât sunt, îi vezi cu chipul după asemănarea cu 

Dumnezeu. Ca să vezi bine şi corect totul în viaţa ta, trebuie să Îl rogi pe Bunul Dumnezeu să te 

ajute să găseşti ochelarii potriviţi, să fie bun şi milostiv şi să ţi-i dăruiască, ca să nu fii tentat să 

primeşti ochelari prin care vezi toată lumea urâtă, rea, murdărită de păcate şi patimi, ochelari pe 

care cumplitul diavol al invidiei e dispus să ţi-i ofere cu multă generozitate.

Aşadar, dacă de pe urma invidiei curg fără încetare peste noi, ca dintr-un izvor nesecat: 

moartea, pierderea adevăratelor bunătăţi, înstrăinarea de Dumnezeu, tulburarea legilor şi, în 

acelaşi timp, răsturnarea tuturor bunurilor din viaţă, să ascultăm pe apostoli şi: „să nu alergăm 

după slava deşartă, întărâtându-ne unii pe alţii şi pizmuindu-ne unii pe alţii”. Și fiindcă păcatul 

invidiei nu-l putem stinge decât cu focul dragostei de aproapele, cu milă, cu iertare şi cu 

smerenie, cu rugăciune, blândeţe şi răbdare, că de acestea se ruşinează spurcatul demon al 

zavistiei, să ne rugăm Bunului Dumnezeu să ne dăruiască aceste arme împotriva invidiei, aceste 

virtuţi care ne  însănătoşesc sufletul, fiindcă aşa cum a spus Socrates: „Invidia este ulcerul 

sufletului.”  

Sfaturi pentru căsătorie

Ghid pastoral de catehizare a mirilor 

 „Pregătirea pentru căsătorie nu trebuie să înceapă 

nici prea devreme, nici prea târziu. Dacă tinerii sunt din 

fire mai iubitori de lume, de cele pământeșţi, să fie 

pregătiți pentru căsătorie mai din timp. Iar dacă sunt 

firi mai retrase, mai religioase, să nu fie grăbiți, ci să 

înceapă a fi pregătiți ceva mai târziu, pentru a-[i alege 

singuri calea vieții. Pentru a nu greși, se cere atât 

părinților, cât și fiilor lor, să se roage stăruitor lui 

Dumnezeu spre a li se hotărî, de sus, calea viețîi pe 

pământ. De obicei, fetele trebuie îndrumate spre 

căsătorie începând de la vârsta de 16-17 ani; iar băiețîi, de la vârsta de 18-19 ani. Biserica, 

precum și legile civile, opresc căsătoria fetelor sub 16 ani și a băieților sub 18 ani. Ce bine ar fi 

dacă preoțîi ar organiza în biserică întâlniri speciale cu tinerii necăsătoriți, pentru a-i pregăţi cât 

mai bine pentru viață și pentru formarea unei familii creștine model!" (Arhim. Ioanichie Bălan, 

Călăuză ortodoxă în familie și societate, II,Editura Trinitas, Iași, 1993)

Sub îndrumarea domnului Gheorghe Măriuța



De ce este considerată Sfânta Cuvioasa Parascheva mult folositoare. Tradiţii obiceiuri şi 

superstiţii 

 Sfânta Parascheva este cea mai populară dintre toţi sfinţii ale căror moaşte se află pe 

teritoriul României, dovada grăitoare în acest sens fiind mulţimea de pelerini care se închină 

moaştelor sale la Catedrala Mitropolitană din Iaşi. Mai mult, sute de biserici de parohie din 

România sunt închinate ei pentru a le ocroti, iar în nordul Greciei, Bulgaria şi Serbia credincioşii 

ortodocşi o cinstesc, de asemenea, cu multă evlavie 

 Sfânta Cuvioasa Parascheva  „mult folositoare”.

 Sfânta Cuvioasa Parascheva este numită în Acatistul ei „mult folositoare”. Fiecare icos se 

încheie prin cuvintele: „Bucură-te Sfânta Parascheva, mult folositoare”. O citire sau o ascultare 

atentă a Acatistului ei ne arată în ce fel este ea „mult folositoare”.

 Sfânta Cuvioasa Parascheva alină suferinţa, mângâie pe cei întristaţi, izbăveşte pe cei 

deznădăjduiţi (Icos 1).

 Sfânta Cuvioasa Parascheva ascultă rugăciunile preoţilor cucernici, se roagă Maicii 

Domnului pentru fecioare, povăţuieşte văduvele, ajută pe străini, mângâie pe cei prigoniţi, 

vindecă bolile trupeşti (Icos 2).

 Sfânta Cuvioasa Parascheva sprijină pe cei bătrâni, miluieşte pe cei săraci (Icos 3).

 Sfânta Cuvioasa Parascheva mijloceşte către Domnul pentru toţi creştinii, risipeşte 

furtunile, aduce mana roditoare şi belşug (Icos 4).

 Sfânta Cuvioasa Parascheva ocroteşte şi izbăveşte de boli, de spaimă şi de pagube (Icos 

6).

 Sfânta Cuvioasa Parascheva păzeşte în suflete dreapta credinţă şi cinstirea Sfintei Cruci 

(Icos 5).
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 Preoţii spun că Sfânta Parascheva mai poartă nişte veşminte care nu se dau jos niciodată. 

Acestea au un sigiliu ce are înscris pe el blestemul domnitorului Vasile Lupu şi al Mitropolitului 

Varlaam, care sună astfel: „blestemat să fie cel care va împrăştia vreodată Moaştele Sfintei 

Cuvioase Parascheva”.

 Veşmintele ocrotitoarei Moldovei sunt schimbate de cinci ori pe an şi sunt dăruite de 

Înalt Prea Sfinţia Sa Mitropolitul Moldovei Teofan unor biserici care au hramul Sfintei 

Parascheva. Ritualul după care sunt schimbate veşmintele este unul sacru, la care participă doar 

câţiva preoţi ai Mitropoliei.

 Sfânta Cuvioasa Parascheva este lăudată ca, cinstitoare a celor ce ne miluiesc, întăritoare 

a celor ce ne slujesc, împreună- lucratoare cu cei ne hrănesc (Icos 10).

 În tradiţia populară Sfânta Parascheva este asociată Sfintei Vineri (numele Sfintei în 

greacă înseamnă vineri). Aceasta este o asociere mai recentă, deoarece din cele mai vechi 

 Sfânta Cuvioasa Parascheva este mijlocitoarea celor ce au greşit, folositoarea celor 

asupriţi, îndreptătoarea judecătorilor răi, scăparea celor judecaţi şi osândiţi, contenire a 

patimilor, nesprijinitoare a celor ce caută numai folosul lor, neizbândire a mijlocirilor celor 

vicleni, domolire a celor puternici, întărire a slăbănogilor, stârpitoare a răutăţilor, izvorâtoare a 

milostivirii (Icos 7).

 Sfânta Cuvioasa Parascheva este rugată să izbăvească pe oameni de toată răutatea, de 

ceasul osândirii şi de chinul cel de veci, pentru că este pentru toţi credincioşii laolaltă şi pentru 

fiecare în parte feritoare de răutăţi, aducătoare de bunătăţi.

 Sfânta Cuvioasa Parascheva este invocată prin rugăciuni şi cântări, ca fiind mărirea 

monahilor, povăţuitoarea obştii, cinstitoarea cuvioaselor, păzitoare a sihaştrilor, povăţuitoare a 

dreptei credinţe şi surpătoare a eresurilor (Icos 8)

 Marea evlavie a poporului dreptcredincios faţă de Sfânta Cuvioasa Parascheva se explică 

tocmai prin convingerea şi constatarea că ea este mult folositoare, dăruind ajutor, prin 

rugăciunile ei, tinerilor şi bătrânilor, fecioarelor şi mamelor, bolnavilor şi săracilor. Puterea ei 

vine din sfinţenia şi din bunătatea ei, adică din iubirea ei fată de Dumnezeu şi faţă de oameni. 

(PF. Daniel)

 Tradiţii, obiceiuri şi superstiţii

 „Începe binecuvântarea care se dă de către eclestiar şi apoi acatistul Sf Parascheva 

rostindu-se şi noi toţi preoţii dăm răspunsul: Bucură-te Sf. Parascheva mult folositoare şi în 

această vreme se schimbă veşmântul sfintei Parascheva”, ne spune protosinghelul Valerian 

Radu.

 Sfânta Cuvioasa Parascheva este cinstită ca fiind aducătoare de ploi mănoase, 

îmbelşugătoare de roade bune, veselitoarea plugarilor (Icos 9).

 Hainele Sfintei Cuvioase Parascheva se fac după un ritual special, în atelierele 

Arhiepiscopiei. Croitorii ţin post şi fac rugăciune înainte de a începe să le lucreze, spun preoţii 

de la Mitropolia Moldovei şi Bucovinei.

 Sfânta Cuvioasa Parascheva este chemată în rugăciune ca fiind mângâietoarea celor 

nenorociţi, povăţuitoarea celor rătăciţi, preablânda îndreptătoare, grabnică ajutătoare (Icos 

11).
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 De Sfânta Parascheva nu se mănâncă nuci, castraveţi şi poame în formă de cruce;

 De Sfânta Parascheva nu se lucrează, nici la serviciu şi nici în casă, pentru a te feri de 

pericolul bolilor de ochi şi durerilor de cap;

 Potrivit Bisericii Ortodoxe Române, cuvioasa Parascheva a săvârşit numeroase vindecări 

miraculoase şi alte minuni. Şi tot în popor se spune că cel care nu poate să ajungă la Iaşi pentru a 

se închina sfintelor moaşte, să meargă de ziua praznicului la orice biserică şi să se roage cu 

credinţă, pentru că Sfânta Cuvioasă Parascheva îl vede şi îl aude şi tot ea îl va ajuta să îşi 

îndeplinească cererile pe care le are. Apoi, dacă se roagă, e bine să şi postească, pentru că 

rugăciunea şi postul ajută mai repede sufletul şi trupul. 

 La ţară se mai păstrează tradiţia îngropării verii. Oamenii fac o groapă în grădină, unde 

înmormântează simbolic vara, semnificând astfel începutul anotimpului rece.

 Dacă oile dorm înghesuite și strânse laolaltă în această zi, ciobanii cred că iarna care va 

veni va fi una lungă, grea și friguroasă.  Dacă în schimb oile dorm risipite, iată un semn că iarna 

care va veni va fi domoală și blândă.

timpuri Sfânta Vineri are o reprezentare duală: malefică şi benefică, provenind din cultul zeiţei 

romane Venus. Cultul a fost preluat prin superstiţii populare, atribuindu-i Sfintei Vineri un chip 

dual: văduva bătrână, rea, un fel de Joimăriţa, aducătoare de năpastă, care pedepseşte femeile 

care lucrează vinerea. Pedepsele sunt de la fierberea de vii în cazane până la transformarea în 

nevăstuică. Cultul zilei de vineri provine de la ţinerea zilei în care a fost răstignit Iisus. Sfânta 

Parascheva este cunoscută în popor ca Sfânta Vineri, dar se crede că este  sfânta care vine  

întotdeauna în ajutor dacă este  rugată cu  credinţă şi inima curată. 

 Tot în această zi, în multe zone ale ţării se organizează târguri de toamnă cu produse din 

gospodăria ţărănească. Încep pregătirile de iarnă şi se obişnuieşte să se cumpere cojoace şi 

pături.

 În această zi, se fac pomeni pentru morţii care nu şi-au găsit liniştea, au murit fără 

lumânare sau au fost îngropaţi fără preot. Se împart lipii, vin şi must.

 Sfânta Parascheva de la Iaşi se bucură alături de Sfântul Dimitrie Basarabov, ocrotitorul 

Bucureştilor, de un cult deosebit, mai mult decât toţi ceilalţi sfinţi care au moaşte în România. În 

fiecare zi la Catedrala Mitropolitană din Iaşi, de dimineaţă până seara târziu, se face un mic 

pelerinaj, cu credincioşi de toate vârstele şi din toate locurile, veniţi la rugăciune. În mod 

deosebit, în sărbători, în posturi şi în fiecare vineri, considerată ziua Cuvioasei Parascheva, vin 

mulţi credincioşi şi se închină la raclă cu credinţă, aducând flori, daruri şi îmbrăcăminte pe care 

 De Sfânta Parascheva se poate prezice vremea: dacă ziua de 14 octombrie este frumoasă 

sau mohorâtă, tot aşa vor fi şi celelalte sărbători de peste an. Iar dacă zilele de toamnă de până 

acum nu au fost ploioase, este semn că iarna se va lăsa curând. 

 La ţară, bătrânii nu făceau nici focul de Sfânta Parascheva.

 De Sfânta Parascheva nu se spală şi nici nu se coase, altfel te alegi cu negi la mână. Fetele 

ţineau la această superstiţie pentru a-şi păstra fecioria, iar bătrânii, pentru belşug. 

 Ea apare în vise şi împărtăşeşte leacuri populare celor bolnavi sau îi atinge cu toiagul pe 

cei care nu respectă avertismentele ei;

 Se spune că în această zi, dacă frunzele copacilor se îngălbenesc şi cad repede, va urma 

un an bogat în recolte.
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le ating de racla Cuvioasei pentru a dobândi ajutor, sănătate şi binecuvântare. 

 Cu rugăciunile Sfintei Cuvioase, în atâta vreme s-au înălţat atâtea sfinte şi mănăstiri pe 

acest pământ binecuvântat, atâtea cât nu găseşti în nicio altă parte. De ajutorul ei s-au bucurat 

atâţia şi atâţia oameni bolnavi, oropsiţi, întristaţi, necăjiţi. Toţi au primit alinare pentru 

rugăciunile ei. Se cuvine dar, să-i mulţumim. Se cuvine iarăşi, să primim dragostea ei, chemând-

o mai des în ajutor.

 Celor care cu binecuvântarea şi cu ocrotirea Sf. Parascheva poartă numele ei le urăm să 

aibă o viaţă cu linişte şi bucurie, iar pentru rugăciunile Sfintei Preacuvioasei şi mult milostivei 

Maicii noastre Parascheva, Milostive Doamne nu ne lasă pe noi, Amin.

Cristina Toma

De ce Sfântul Dimitrie cel Nou din Basarabov este considerat ocrotitorul  oraşului Bucureşti

 Despre Sfântul Dimitrie cel Nou din Basarabov 

 Nici în ceea ce priveşte naţionalitatea 

sfântului lucrurile nu sunt foarte clare, 

deoarece multe sate aveau populaţie mixtă; 

ori, în perioadele de restrişte, locuitorii lor se 

mutau pe celălalt mal al Dunării, în Ţara 

Românească. Acest lucru s-a întâmplat şi cu 

satul Basarabov, în secolul al XVIII-lea, când, 

în urmă distrugerii lui, localnicii se mută în 

satul Slobozia de lângă Giurgiu, însă se 

reîntorc, în parte, spre sfârşitul secolului, 

formând actualul sat Basarabov. 

Unii cercetători sunt de părere că 

Sfântul Dimitrie cel Nou din Basarabov a 

trăit în perioada de maximă înflorire a 

isihasmului, în timp ce alţii cred că a trăit în 

secolul al XII-lea. Paisie de la Hilandar 

consemnează în istoria să că Sfântul Dimitrie 

încă mai trăia în anul 1685, fiind un sfânt 

recent al vremii. Într-o copie a Istoriei slavo-

bulgare făcută la Russe, de către 

ieromonahul Pantelimon, se spune că 

Sfântul Dimitrie a trăit în secolul al XVII-lea şi 

a fost îngropat la Mănăstirea din Basarabov.
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Cunoscând dinainte ziua morţii sale, s-a întins între două lespezi de piatră şi şi-a dat în 

pace sufletul, Lui Dumnezeu. Au trecut ani mulţi şi lumea uitase de existenţa acestui pustnic, 

până într-o zi când - la trei veacuri după moartea Sfântului - o inundaţie a făcut ca apele râului 

să urce până la peşteră. Curentul a ridicat lespezile de piatră şi a purtat cu el, îngropat în noroi, 

trupul rămas nestricat. După alţi 100 de ani, Sfântul îi apăru în vis unei fetiţe bolnave de duh 

necurat, poruncindu-i să ceară părinţilor ei s-o ducă la malul râului, pentru a-şi afla tămăduirea. 

De cum s-a aflat această vestire, o mare mulţime de oameni, în frunte cu clericii din episcopie, a 

însoţit familia fetiţei până la locul în care, mai înainte, locuitorii observaseră deja o lumină 

misterioasă şi credeau că este o comoară. S-au pus pe săpat şi, de îndată, au descoperit trupul 

sfântului, întreg şi strălucind de harul Duhului Sfânt. Fetiţa s-a vindecat pe loc. Trupul sfântului a 

fost transportat cu mare cinstire până în satul Basarabi, unde alte vindecări s-au petrecut. 

Atunci, poporul a venit din toate părţile să cinstească moaştele Sfântului.

Sfântul Dimitrie cel Nou, al cărui nume îl poartă şi mănăstirea din peşteră, este 

menţionat de către Sfântul Paisie de la Hilandar în renumită sa carte "Istoria slavo-bulgară". 

Sfântul Dimitrie cel Nou din Basarabov a dus o viaţă simplă de mirean. Aflăm din însemnările 

învăţătorului Nicolae Nemtov (1898) din Basarabov, printre altele, despre casa natală a 

sfântului, despre biserica Sfântului Ioan, la care acesta mergea în fiecare duminică şi sărbătoare, 

despre faptul că, păzind vacile satului, el nu primea decât pâine şi sare, iar aceasta numai de la 

oamenii înstăriţi. (Teodor Danalache)

Sfântul Dimitrie a purtat din fragedă pruncie lupte acerbe pentru a dobândi o viaţă virtuoasă, în 

post şi rugăciune. Într-o zi, pe când se dusese cu animalele la păscut a călcat pe un cuib acoperit 

de ierburi şi a strivit puişorii care se aflau în el. Profund mâhnit, s-a hotărât, spre pocăinţă, să lase 

desculţ timp de trei ani, fie iarna, fie vara, piciorul care strivise cuibul, faptă considerată de el a fi 

ca o crimă. Mai târziu, s-a ataşat unei comunităţi monastice, iar după ce a ucenicit cele ale 

ascultării, s-a retras în pădure, unde şi-a statornicit adăpostul într-o peşteră, aproape de râul 

Lom, neştiut de oameni şi aducând zi şi noapte rugăciunile şi lacrimile sale că ofrandă Lui 

Dumnezeu.

 Făcător de minuni

Aşezat acolo, Sfântul a făcut, de-a lungul vremii, multe alte minuni. Spre sfârşitul 

Războiului ruso-turc (1774), armata rusă a ajuns în preajma satului Basarabi. Generalul Piotr 

Saltikov a poruncit ca moaştele Sfântului Dimitrie să fie transportate în Rusia, spre a le pune la 

adăpost de o eventuală profanare de către turci. Atunci când cortegiul a ajuns la Bucureşti, un 

creştin evlavios, Hagi Dimitrie, care era prieten cu generalul, i-a cerut acestuia să lase românilor 

Domnitorul Ţării Româneşti a trimis preoţi şi slujitori ca să constate această descoperire 

minunată şi să-l aducă pe Sfânt la Bucureşti, la biserica Curţii domneşti. L-au luat aceia pe Sfânt 

şi au plecat spre Bucureşti, dar când au ajuns aproape de Ruse, lângă o fântână, boii n-au mai 

vrut să meargă cu nici un chip. Văzând această minune, cei trimişi s-au sfătuit şi au hotărât să 

înjuge la car doi junci tineri neînvăţaţi, ca să vadă încotro vrea Sfântul să meargă. Şi aşa s-a întors 

Sfântul la Basarabi în mijlocul satului şi a rămas acolo. Trimişii domnitorului s-au întors la 

Bucureşti şi au povestit cele petrecute, după care domnitorul a trimis alţi oameni şi puse să se 

ridice, pe cheltuiala lui, o biserică în sat. (arhiram.ro)
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Legat de procesiunea de atunci a rămas şi o întâmplare hazlie. Ploaia a căzut chiar din 

timpul pelerinajului, încât Vodă, boierii şi norodul care erau după Sfânt fură udaţi până la piele. 

Şi ploaia a ţinut trei zile, cu mici întreruperi, aveau să scrie cronicile vremii. 

 În anul 1918, când Bucureştiul era ocupat de trupele germane, mai mulţi soldaţi bulgari 

au pătruns pe furiş în catedrală, au luat racla cu Sfintele Moaşte şi, urcându-le într-o maşină, au 

pornit spre Dunăre, spre a le duce în Bulgaria. Sfântul nu a vrut însă să plece din Bucureşti, 

deoarece, în noaptea cu pricina şi a doua zi, tot oraşul a fost cuprins de o ceaţă deasă şi 

nefirească. Nemaigăsind drumul, soldaţii bulgari s-au chinuit ore întregi să iasă din oraş, iar 

maşina s-a defectat. Ieşind din oraş foarte târziu, aceştia au fost prinşi din urmă, în dreptul 

localităţii Călugăreni. Pelerinajul care a urmat întoarcerii Sfintelor Moaşte a durat aproape o 

lună.

Ca ocrotitor al Bucureştiului, a păzit ca un străjer, de pe Dealul Mitropoliei, locuitorii de 

pe malurile Dâmboviţei. În vremurile de necaz, racla cu sfintele sale moaşte era scoasă în 

procesiune pe străzile Capitalei. Aşa s-a întâmplat în timpul epidemiei de ciumă bubonică din 

anii 1813-1814, numită şi ,,ciuma lui Caragea'' (pe atunci era domnitor Ioan Gheorghe Caragea). 

Mureau zeci de oameni zilnic. La cererea domnului, s-a făcut procesiune cu moaştele Cuviosului 

Dimitrie. Drept răsplată pentru ajutorul invocat, epidemia a scăzut în intensitate, locuitorii 

Capitalei reuşind să scape de cumplitul blestem. 

Sfântul Dumitru Basarabov este prezent în prim-planul stemei întrucât este patronul 

orașului București. 

 Într-o minune consemnată mai înainte ca moaştele să fie strămutate la Mitropolia din 

Bucureşti se vorbeşte despre un turc care a vrut să fure într-o noapte candelele de argint din 

biserica Sfântului Dimitrie. Acestuia îi paralizează picioarele şi este găsit dimineaţă de către 

preot căzut în fata raclei cu sfintele moaşte.

 Sfântul Cuvios Dimitrie a răspuns rugăciunilor credincioşilor şi pe timp de secetă, când 

sub domnia lui Grigore Ghica, pe la 1827, în Muntenia, lipsa apei făcuse ravagii mari în 

agricultură. Lipsiţi de orice ajutor, oamenii au nădăjduit iarăşi în rugăciunile Sfântului Dimitrie şi 

în mila lui Dumnezeu. Astfel, racla cu cinstitele Moaşte a fost scoasă din Catedrala şi purtată pe 

umeri, de către preoţi, prin tot oraşul.

 De ce este considerat ocrotitorul  oraşului Bucureşti

 În anul 1895, învăţătorul Nicolae Nemtov vizitează Mitropolia de la Bucureşti şi se 

închină la moaştele Sfântului Dimitrie, rugând pe mitropolit să-i deschidă racla. Făcând o 

descriere a veşmintelor şi a înfăţişării sfântului, învăţătorul consemnează că o mână este mai 

albă, iar cealaltă pare puţin înnegrită din cauza mulţimii închinătorilor care o sărută. (Teodor 

Danalache)

În timpul războiului ruso-turcesc din anii 1768-1774, sfintele sale moaşte au fost 

transportate în oraşul Bucureşti de către generalul Petru Saltikov. Acestea au fost aşezate cu 

mare evlavie şi bucurie în Catedrala din Bucureşti "Sfinţii Împăraţi Constantin şi Elena", unde se 

află până în ziua de astăzi.

moaştele Sfântului, spre mângâiere, după toate durerile pricinuite de război. Generalul Saltikov 

a fost de acord. Trupul Sfântului Dimitrie, întâmpinat cu mare alai, a fost aşezat în biserica cea 

mare a Mitropoliei de la Bucureşti.
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Cum sunt scoase Moaştele Sfântului Dimitrie? 

 După mai multe zile de rugăciune şi slujbe duhovniceşti, după ce sute de mii de pelerini 

se închina şi sărută cu evlavie Mâna Sfântului Dimitrie, cinstitele lui Moaşte sunt aşezate iarăşi în 

locaşul lor, aflat în partea de miazănoapte a pronaosului marii catedrale. Cu această ocazie, 

slujitorii catedralei săvârşesc slujba Paraclisului Sfântului Dimitrie. (Teodor Danalache)

În anul 1831, o epidemie de holeră a cuprins oraşul Bucureşti, care rămăsese aproape pustiu, 

locuitorii fugind care pe unde au putut, din calea groaznicei maladii. În ziua de 15 septembrie 

1831, generalul Pavel D. Kiseleff, preşedintele Divanului, a hotărât să ceară ajutor Sfântului 

Dimitrie, precum în cazul epidemiei de ciumă, din anul 1814.

Sfântul Sfântul Dimitrie Basarabov, ocrotitorul Bucureştilor se bucură alături de Sfânta 

Parascheva de la Iaşi de un cult deosebit, mai mult decât toţi ceilalţi sfinţi care au moaşte în 

România. În locurile de pelerinaj vin oameni diferiţi din regiuni sau ţări diferite. Motivaţiile şi 

dorinţele lor sunt diferite. Vârstele, starea socială, gradul de cultură, intensitatea credinţei, 

sensibilitatea spirituală - toate sunt diferite. Această diversitate adunată laolaltă se vede mai 

ales la pelerinajele legate de hramurile locurilor sfinte sau sărbătorile sfinţilor patroni spirituali 

ai acestor locuri, aşa cum este şi pelerinajul la moaştele Sfântul Dimitrie Basarabov, ocrotitorul 

Bucureştilor

Pentru multele sale binefaceri, Sfântul Cuvios Dimitrie cel Nou a fost declarat Ocrotitorul 

Bucureştiului şi al Ţării Româneşti. În şedinţele dintre anii 1950-1955, Sfântul Sinod al Bisericii 

Ortodoxe Române a hotărât generalizarea cultului său în toată ţara. Sute de mii de pelerini trec 

anual pe la racla lui pentru a-i săruta mâna şi a-i cere mijlocirea în faţa lui Dumnezeu. 

Moaştele Sfântului Dimitrie cel Nou au fost duse pe câmpia Filaret, unde, în prezenţa 

autorităţilor militare ruse, generali şi ofiţeri, a preoţilor şi a credincioşilor care nu părăsiseră 

oraşul, mitropolitul şi călugării au făcut rugăciuni pentru încetarea holerei. Potrivit mărturiilor 

istorice, din ziua de 15 septembrie şi până la începutul lunii octombrie, numărul morţilor, care 

până atunci atingea un total de 160 pe zi, a scăzut repede.

 Pelerinajul - înnoire ori îmbogăţire a vieţii spirituale 

 Sfintele Moaşte au început să fie scoase din Catedrala Patriarhală, în mod deosebit, după 

revoluţia din anul 1989, când în Bucureşti au putut fi organizate procesiuni tot mai ample. 

Astăzi, sărbătorirea Sfântului Dimitrie cel Nou - Basarabov este cu adevărat o sărbătoare a 

capitalei şi a întregii ţări. Centrul oraşului este însufleţit mai mult ca oricând. Mai înainte 

de a fi scoase din Catedrala Patriarhală, în semn de mulţumire pentru cinstea de a rămâne în 

mijlocul nostru, cinstitele Moaşte ale Cuviosului Dimitrie sunt îmbrăcate într-un vesmânt nou. 

Vechiul vesmânt este dăruit unor mănăstiri sau biserici parohiale, ca mângâiere şi întărire 

duhovnicească

În zori de zi, preoţii, diaconii şi psalţii catedralei săvârşesc slujba Acatistului Sfântului 

Dimitire. Când termină, după ce sfântul este îmbrăcat într-un vesmânt nou, se porneşte într-o 

procesiune deosebită, în jurul catedralei, spre baldachin. Se fac trei opriri, ca la oricare alta 

procesiune de acest fel (ca la Prohod, în Vinerea Mare; ca la vecernia Adormirii Maicii 

Domnului), şi se rostesc ecteniile specifice.
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Când pelerinajul este însoţit de rugăciuni, de priveghere, de spovedanie, de împărtăşire 

euharistică, de convorbiri duhovniceşti cu alţi pelerini, el este un izvor de bucurie şi pace 

interioară, un prilej de îmbogăţire spirituală.

Experienţa pelerinajului este un prilej de împrospătare a vieţii spirituale şi de întărire a 

credinţei. 

 Un teolog apusean descrie participarea oamenilor într-un loc de pelerinaj în aceste 

cuvinte: "Locurile de pelerinaj atrag turistul şi pelerinul, tânărul şi bătrânul, omul sănătos şi 

bolnavul, familiile şi indivizii, evlaviosul şi curiosul, cel care face milostenie şi hoţul de buzunare, 

cel ce cauta de suflet şi negustorul. Natura însăşi a pelerinajului face că diferenţele sociale 

obişnuite să dispară, căci pelerinii în marea lor diversitate trăiesc experienta unui loc comun, 

bazat pe experienţa unificatoare a pelerinajului. Pelerinajul însuşi reflectă nu numai realitatea 

fundamentală a Bisericii, popor al lui Dumnezeu efectuând pelerinajul vieţii, ci încă mai mult 

realitatea umanităţii însăşi, totalitatea oamenilor în drum spre tainicul de-dincolo de lume. 

Acest misterios de-dincolo al umanităţii se poate vedea şi trăi oarecum în pelerinaj".

 În experienţa spirituală a pelerinajului, cei care au credinţă mai slabă au prilejul să o 

întărească văzând credinţa mai puternică a altora; cei care au răbdare mai puţină se întăresc 

văzând răbdarea altora; cei care se roagă mai puţin şi mai superficial se îmbogăţesc şi se 

înnoiesc din rugăciunea fierbinte a altora, a tuturor. În pelerinaj suntem influenţaţi de alţii şi 

influenţăm pe alţii prin felul nostru de a fi prezenţi acolo. În general pelerinii sunt oameni 

însetaţi de mai multă viaţă spirituală, pe care nu o oferă totdeauna propria lor parohie sau 

mănăstire, sau pentru că s-au prea obişnuit cu acestea. Pelerinajul învinge rutina. În pelerinaj 

Duhul Sfânt trezeşte în om o dorinţă mai mare de sfinţenie, de înnoire a vieţii. 

 Pelerinii oferă bani sau daruri materiale bisericilor din locurile de pelerinaj, ca semn că 

primesc în schimb daruri spirituale, binecuvântări pentru viaţă şi activitatea lor. Lumina şi 

frumuseţea de pe fetele pelerinilor în timpul slujbelor religioase ale pelerinajului arata lumina 

adunata de ei în suflet prin rugăciunea comună a sărbătorii. Întâlnirea cu locurile sfinte, 

moaştele sfinţilor, icoanele sfinţilor şi persoane cu viaţă smerită şi sfânta devine izvor de 

bucurie, iubire şi lumânare interioară a pelerinului.

 Pelerinajul - eveniment misionar 

Pacea şi bucuria, lumina şi sfinţenia adunate în inimi prin pelerinaj la locurile sfinte sau în 

momentele sfinte ale celebrării liturgice sunt duse de pelerini în casele lor, în parohiile şi 

mănăstirile lor, în societate. Astfel, pelerinii purtători şi martori ai Duhului lui Hristos în lume, 

devin, misionari fără să fi pretins aceasta. Pelerinii duc cu ei în lume ce-au primit din întâlnirea cu 

locurile sfinte, cu sfinţii pe care îi venerează. Catehezele populare făcute cu prilejul pelerinajului, 

privind viaţa sfinţilor şi lucrarea lui Dumnezeu în viaţa oamenilor sunt de mare importanţă. 

Rugăciunile pentru bolnavi (Sf. Maslu), sfinţirea apei, mărturisirea păcatelor şi reconcilierea, 

rugăciunile şi privegherile de noapte, cântările şi rugăciunile în grup pe drum spre locurile sfinte 

şi spre casă, cărţile şi pliantele, icoanele, obiectele religioase - suvenire, procesiunile oi 

ceremoniile liturgice în aer liber - toate acestea fac din pelerinaj o lucrare misionară în care 

adevărul credinţei se armonizează cu frumuseţea celebrării pentru a exprima taina iubirii lui 

Dumnezeu pentru oameni şi a iubirii oamenilor faţă de Dumnezeu. Taina iubirii şi a bucuriei 

divine împărtăşite oamenilor prin sfinţi este celebrată în pelerinaj şi devine lucrare sfântă. 
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 Pelerinajele au avut de-a lungul veacurilor o influenţă benefică asupra vieţii persoanelor 

şi popoarelor: au contribuit la intrarea şi înnoirea vieţii religioase, au consolidat identitatea şi 

unitatea spirituală a comunităţilor umane dintr-o regiune, au contribuit la apropierea între 

Biserici naţionale diferite şi între grupuri etnice diferite, au contribuit la îmbogăţirea culturii 

popoarelor şi au imprimat civilizaţiei umane universale dinamica progresului spiritual, căutarea 

sacrului şi a vieţii veşnice. 

 Apărătorule al nostru din nevoi, pentru lucrarea de multe minuni laude de mulţumiri 

aducem ţie, noi, nevrednicii; şi ca cel ce eşti minunat şi preamilostiv, izbăveşte-ne pe noi din 

toate nevoile ca să cântăm ţie : bucură-te, făcătorule de minuni, Sfinte Părinte Dimitrie !

Pentru toate acestea, pelerinajul ca eveniment misionar este o sărbătoare a vieţii luminată de 

sfinţenie, o icoană a bucuriei veonice în prezenţa lui Dumnezeu. Pelerinajul sfinţeşte timpul 

vieţii terestre şi îl deschide spre veşnicie.

Pelerinajul autentic este o multiplă binecuvântare pentru persoane şi popoare atunci 

când devine răspuns la apelul-indemn: "Căutaţi pacea cu toţi şi sfinţenia fără de care nimeni nu 

va vedea pe Dumnezeu" (Evrei 12, 14). - PF Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române

Cristina Toma

Sfântul Dimitrie dezleagă azi, puterea mirului 

Tradiţii, obiceiuri, superstiții

Ungerea cu untdelemn sfinţit, simbol 
al „dăruirii milei Lui Dumnezeu”, după cum 
spunea Sfântul Ioan Gură de Aur, se face în 
fiecare biserică după Liturghia de duminică şi 
după slujbele de la marile sărbători, dar şi la 
alte slujbe, cum sunt Utrenia şi Vecernia. 
Mirul cu care sunt unşi cei bolnavi la slujba de 
Maslu are puterea de a le linişti sufletul şi de a 
le uşura durerile. Mai trebuie ştiut că 
untdelemnul sfinţit provine de la candelele 
din apropierea icoanelor sau a moaştelor 
sfinţilor martiri. Odată primit, se spune că 
este bine să nu te speli imediat după ce te-ai 

26 octombrie este o zi importantă în 
calendarul ortodox: sărbătoarea dedicată 
Sfântului Dimitrie Izvorâtorul de Mir
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 Sacrificiul Sfântului Dimitrie

 ,,Sfântul Dimitrie este singurul numit de Biserică Mare Izvorâtor de Mir. Izvorârea de mir 
este unul dintre semnele de recunoaștere a sfințeniei. Miresmele sunt o rămășiță a paradisului 
pierdut și o arvună a paradisului așteptat. Mirul este sinteză și esență, pecete și uleiere 
mesianică spre jertfire de sine izbăvitoare. Mireasma este purtatoare de transfigurare. Cum 
spune o cântare din Canonul Sfântului: Mirul cel mai lucrator decât focul, Sfinte Dimitrie, 
ajungând la toată Biserica, curge, izvorăște, viază si lucrează tainic, celor ce aleargă cu credință 
la el arzându-le bolileșsi gonind demonii. Poate că revarsarea abundentă de mir constituie și o 
compensare a duhorilor cu totul ieșite din comun și insuportabile din temnița în care era inchis, 
după relatarile sinaxarului.'' (carturesti.ro)

 Când nu poţi ajunge la biserică din cauza vreunei boli, unge-te cu mir precum acela luat 
de la Sfântul Dimitrie. Dacă ai credinţă în puterea mirului, te însănătoşeşti curând. În funcţie de 
locul sfinţit, mirul te ajută să învingi diferite patimi.

 Mirul îţi deschide sufletul spre credinţă

 Unul dintre sfinţii ale căror moaşte sunt izvorâtoare de mir este Sfântul Mare Mucenic 
Dimitrie, prăznuit la 26 octombrie. Moaştele sale se găsesc în Salonic, oraşul grecesc pe care l-a 
guvernat în timpul vieţii. Se spune că atunci când a fost martirizat din cauză că se ruga lui Hristos 
să-i ajute pe creştini, din trupul său a curs mir tămăduitor de boli. 

Dacă îl duci la frunte, îţi va da gândul bun, la piept va domoli dorinţele şi va sfinţi inima, la 
ochi, urechi sau la gură va sfinţi simţurile, la mâini şi la picioare îţi va da ajutor să duci la bun 
sfârşit treburile de peste zi şi te va întări sufleteşte. (bzb.ro)

 În popor, sărbătoarea mai este cunoscută şi sub numele de Sânmedru ori Sâmedru.

Alte tradiţii, obiceiuri superstiţii legate de Sărbătoarea Sfântului Dimitrie 
Izvorâtorul de Mir

întors de la biserică, mirosul său însoţindu-te de-a lungul zilei şi amintindu-ţi de învăţăturile 
sfinte.
 

Ce semnifică ungerea cu mir

 

La început, ungerea cu untdelemn nu era un rit bisericesc, ci se făcea strict spre 
vindecarea trupească. Practicată mai apoi pentru venerarea sfinţilor martiri, miruirea este 
săvârşită şi astăzi de către preoţi, cu credinţa că tot ceea ce vine în contact cu sfinţii, chiar şi 
indirect, cum este uleiul de la candelele icoanelor lor, devine un mijloc prin care orice credincios 
poate percepe binefacerile lui Dumnezeu.
 De aceea, astăzi, la sărbătorile mari, aşa cum este şi aceea a Sfântului Dimitrie Izvorâtorul 
de Mir, ortodocşii obişnuiesc să vină la biserică, să primească mirul de la icoana sfântului 
prăznuit sau pe acela prelins de pe moaştele sale şi să înalţe rugăciuni pentru iertarea de păcate 
şi întărirea în credinţă.
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Previziunile vremii de ziua Sfântului Dumitru

După Hramul Sfintei Parascheva, zilele Sfinţilor Dumitru sunt ultima şi cea mai 
importantă sărbătoarea din toamnă, care, după obiceiuri pastorale, marchează începutul iernii. 
În credinţa populară, anul este împărţit în vară şi iarnă. Dacă Sfântul Gheorghe încuie iarna şi 
înfrunzeşte întreaga natură, Sfântul Dumitru desfrunzeşte codrul şi usucă toate plantele. Dacă 
în grădină, a rămas vreo floare neculeasă şi este încă frumoasă şi neofilită, nu o rupe. Se spune 
că frumuseţea ei este înspre alinarea sufletelor celor morţi. Există credinţa că în această zi 
căldura intră în pământ şi gerul începe a-şi arăta colţii. 

Focul lui Sâmedru, focul care protejează, purifică şi înlesneşte căsătoria

 Obiceiurile de Sfântul Dumitru erau asemănătoare cu cele din preajma echinocţiului de 
primăvară, cum erau focurile şi roţile de foc – cu rol de purificare. Unul dintre cele mai 
spectaculoase obiceiuri care au loc în ajun de Sâmedru sunt focurile vii. În această zi, sunt 
aprinse focuri în multe zone ale ţării, focuri speciale cunoscute în popor şi ca Focul lui Sâmedru. 

 În tradiţia pastorală, se crede că turmele sunt libere să pască pe orice teren deoarece în 
această zi hotarele sunt libere. Refuzul de a le lăsa pe un anume teritoriu este considerat păcat. 
L-ai refuzat pe Moise… 

 Tot de ziua Sfântului Dumitru, oamenii de la sate fac previziuni legate de iarna care va 

veni. În mijlocul turmei de oi, ciobanii îşi întind cojocul, urmărind oaia care se va aşeza pe acest 

 Sânmedru, Ziua Soroacelor

Focul are rol purificator şi protector, apărând împotriva relelor, a necazurilor şi ţinând la 

distanţă fiarele codrilor. Se crede totodată că şi morţii vin să se încălzească la aceste focuri. În 

acelaşi timp, focul este menit să apere copiii care dănţuiesc în jurul lui sau sar peste el când 

văpaia se domoleşte. Cei tineri sar peste foc, chiuie şi joacă, în speranţa că se vor căsători în 

curând. Un cărbune stins este aruncat în grădină de către cei în vârstă, iar cenuşa rămasă de pe 

urma focului este răspândită peste pământuri, crezându-se că grădina respectivă va căpăta 

astfel dar de rod şi belşug. 

Sfântul Dumitru, Sâmedrul, "plăcut Lui Dumnezeu pentru bătrâneţea są", este socotit a fi şi 
patronul caselor şi paznicul care-i apără pe oameni de fiarele sălbatice. Este o sărbătoare cu 
caracter funerar, cu hramuri răsunătoare, ofrande cu colaci delicioşi, jocuri cu focuri vii şi veghe 
rituală, sărbătoarea Sfântului Dumitru aduce una dintre cele mai importante sărbători de 
toamnă.

În tradiţia populară, sărbătoarea Sfântului Dimitrie marchează sfârşitul verii pastorale, 
fiind numită şi Ziua Soroacelor, pentru că în această zi se rezolvau şi se lichidau toate socotelile, 
chiriile, împrumuturile, slujbele sezoniere, se strică stânele şi alte înţelegeri încheiate cu şase 
luni în urmă, de Sângiorz (Sfântul Gheorghe, 23 aprilie) când se tocmesc slugile pentru diverse 
treburi. De unde şi zicerea că "la Sângiorz se încaieră câinii iar la Sânmedru se sfădesc stăpânii". 
Este important ca această zi să te găsească cu toate datoriile şi împrumuturile din ultimele 6 luni 
achitate. În caz contrar, se poate să le dai înapoi dublu.
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 În anumite zone, ţăranii îl cinstesc pe Sfântul Dimitrie, Izvoratorul de mir, ca fiind cel ce a 
dat oamenilor vinul, folosit la Sfânta Împărtăşanie.

 În Dobrogea, mai mulţi flăcăi se întrunesc la o casă, de unde pornesc apoi prin sat 
cântând din fluier şi caval, între ei se afla şi un fecior îmbrăcat ca o cadână, astfel capăta 
bacşişuri. Obiceiul se mai numeşte şi "datina Saiegiilor". 

 Dacă la Sânmedru e lună nouă, iarna se începe curând şi se termină repede, iar dacă e 

lună plină, iarna se începe curând şi se termină târziu. O altă superstiţie din moşi strămoşi spune 

că dacă în ziua de Sf. Dumitru tună, iarnă care vine va fi uşoară. Oamenii de la sat sunt atenţi să 

vadă şi dacă şoarecii câmpului se îndreaptă către sate, pentru că aşa ştiu că iarna este aproape. 

Un alt semn care le atrage atenţia oamenilor că vom avea o iarnă grea este dacă nucii şi gutuii 

dau rod bogat

În Maramureş, obiceiul era ca de Sânmedru, când au fost aduse turmele în "tomnatec", 
să se facă alesul oilor. Totodată se spune că acum e liber hotarul şi nu-i bine să nu fie lăsate 
turmele la păscut de către proprietarii terenurilor, ciobanii îi blestemau. Se consideră că l-ai 
refuzat pe Moise, acesta fiind un mare păcat. Mai există obiceiul ca în ziua în care turma este 
separată şi reîncredinţată stăpânilor se poate vorbi de un ritual sferic: la plecarea în munte 
ultima oaie era mulsă pe prag, cu mâinile încrucişate, iar la 26 octombrie se repetă procedeul, 
dar este aleasă prima oaie din turmă, iar cu laptele obţinut sunt stropite toate oile, precum şi 
grajdul, făcându-se şi semnul crucii şi rostind: "Cum a dat lapte/ Aşa să daţi şi voi/ Această oaie/ 

Bătrânii au şi superstiţii legate de această sărbătoare. Se spune că în cazul în care 

frunzele arborilor cad târziu, toamna va fi lungă, iarna grea şi anul bogat în omizi. Cum e ziua de 

Sânmedru, aşa va fi toată iarna. Dacă la Sânmedru e vremea aspră, va fi iarnă grea, iar alţii zic că 

de va fi la Sânmedru vremea bună, toamna va fi lungă şi frumoasă. Dacă în noaptea Sfântului 

Dumitru e lună plină şi cerul e senin, iarna va fi bună, iar dacă e lună plină şi cerul e acoperit de 

nori, dacă plouă sau ninge, iarna va fi aspră, cu zăpezi grele; 

cojoc. Dacă oaia respectivă va avea blană de culoare neagră, se crede că va urma o iarnă lungă şi 

blândă, fără geruri năprasnice. Dacă oaia care se va aşeza pe cojoc are blana de culoare albă, 

iarna care va veni va fi capricioasă şi friguroasă, cu viscol şi ninsori mari. De asemenea, vremea 

poate fi interpretată şi în funcţie de alte semne. Dacă în dimineaţa Sfântului Dumitru, atunci 

când ies din ţarc, oile se îndreaptă către sud, se spune că iarna va fi dificilă. Dacă în schimb oile 

se îndreaptă către nord, iarna va fi uşoară. Totodată, o iarnă grea şi anevoioasă este prevestită 

de luna plină şi de nori în noaptea Sfântului Dumitru. Dacă plouă în această zi şi vremea este 

urâtă, iarna va fi grea. Pe de altă parte, un cer senin prevesteşte o iarnă senină. 

În Oltenia se spune că numai dacă respecţi toate tradiţiile sărbătorii vei fi protejat de 
necazuri şi alte primejdii. Oamenii de la ţară respectau superstiţiile pentru a-şi proteja animalele 
de lupi.

Sărbătoarea Sfântului Dumitru, Izvorâtorul de mir, renaşte obiceiuri frumoase şi în alte 
zone din ţară. În ziua de 26 octombrie în Bucovina, de exemplu, cine seamănă usturoiul după 
Sânmedru va avea parte în anul următor numai de pagubă.
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Sf. Dumitru, împreună cu Sf. Gheorghe, împarte Anul Pastoral în două anotimpuri 
simetrice, vara constituind-o perioada între datele celebrării celor doi sfinţi, având ca miez al 
timpului ziua Sf. Ilie.

Cât îţi trăi." În această zi se spune că păcurarii şi ciobanii, cu clopurile frumos împodobite cu flori 
de munte, sunt primiţi sărbătoreşte de întreaga comunitate şi poate începe petrecerea.

 Tot în această zi de octombrie se taie coama cailor tineri de 3 ani pentru ca aceasta să 
crească frumoasă.

Se mai spune, în tradiţia românească, ca cei care vor păzi cu sfinţenie această sărbătoare, de 
Sfânt Dumitru, vor fi feriţi de boli sau lovituri.

Protectorul săracilor

 Se spune că Sf. Dumitru îi ajută să scape de problemele financiare pe cei care-i respectă 
poruncile. Imediat după răsăritul soarelui nu trebuie să speli, să munceşti în casă sau să te cerţi. 
Mergi la biserică, roagă-te pentru sănătate şi vremuri mai bune, dă de pomană altor oameni 
mai nevoiaşi decât tine şi apoi petrece cu familia. Vei avea mai mult spor la bani 

De Sfântul Dumitru nu trebuie să foloseşti pieptenul, altfel atragi asupra ta primejdii, 
multe necazuri şi e primejdie de lupi. 

 Tuturor celor ce-şi serbează ziua onomastică cu numele de Dumitru, Dumitra şi 
derivatele lor, le urăm un sincer "LA MULŢI ANI!”

 Cristina Toma

Naşii de botez și nașii de cununie

 Nașii de botez

 Încă de la începuturile creştinismului, copiii au fost botezaţi de mici 

în Biserică. Chiar dacă pruncii nu au nevoie de credinţă şi de căinţă 

pentru păcatele personale făcute, spre a primi harul lui Dumnezeu, 

este necesar să se arate prin mărturisire, credinţa în care va fi crescut 

micuţul. De aceea, întrucât pruncii nu pot vorbi la Botez, naşii 

mărturisesc credinţa în numele lor.

 Ce rol au naşii de Botez?

 - în calitate de părinţii spirituali ai pruncului, naşii au aceleaşi 

obligaţii şi răspunderi pentru viaţa spirituală a finului lor ca şi părinţii care l-au născut.
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 - naşii trebuie să fie îndrumători pedagogici creştini pentru finul lor, să facă din el un bun 

credincios, un trăitor ortodox. Astfel, naşii şi părinţii se vor îngriji ca pruncul să se împărtăşească 

cu Sfântul Trup şi Sânge al lui Hristos cât mai des, să facă semnul sfintei cruci, sa înveţe 

rugăciunile Bisericii.

 -naşii trebuie să se îngrijească de educaţia moral - religioasă a finului şi să-l înveţe la 

vremea cuvenită adevărurile credinţei creştine şi să-i dea mereu sfaturi şi îndrumări bune: cum 

să-şi cinstească părinţii, cum să se poarte creştineşte, cum să împlinească poruncile 

dumnezeieşti şi cum să iubească Biserica.

 -la rândul său, finul trebuie să îl asculte pe părintele duhovnicesc (naşul) şi să îl respecte 

în aceeaşi măsură ca şi pe părinţii săi biologici.

 Cine poate fi naş de Botez?

 Nu pot fi naşi la Botez necreştinii, creştinii de altă confesiune, monahii, părinţii copilului 

şi cuplurile de tineri ce urmează să se căsătorească.

 -  are maturitate de gândire şi responsabilitate.

 De obicei, pentru fiecare candidat la Botez se cere un singur naş. El poate „lipsi” în cazul 

botezului de necesitate sau de urgenţă.

 Naşii de cununie asistă pe finii lor la Logodnă şi la Cununie fiind martori ai făgăduinţelor 

făcute de cei doi soţi, unul față de celălalt, în cadrul Sfintei Taine. Ei devin părinţi duhovniceşti ai 

celor pe care i-au adus la sfântul altar. După învăţătura Sfântului Simeon, arhiepiscopul 

Tasalonicului, naşii sau nunii sunt „învăţători ai unirii într-un gând şi ai însoţirii”.

 Orice credincios ortodox, căsătorit sau nu, care îndeplineşte câteva condiţii:

 -  are o viaţă morală exemplară;

 Cine nu poate fi naş de Botez?

 Nașii de cununie

 Naşii devin părinţi sufleteşti şi spirituali ai finilor, renăscându-i pe cei ce formează un nou 

şi unic trup al familiei.

 - cunoaşte şi trăieşte după învăţătura de credinţă a Bisericii;

 Ce rol au naşii de Cununie?

 Naşii trebuie să-şi asume responsabilitatea de a le purta grijă şi de a-i învăţa pe finii lor 

frica de Dumnezeu, de a-i chema la biserică, la spovedanie, la săvârşirea faptelor bune, de a-i 

 -  este trecut de vârsta adolescenţei;

 Naşii se implică şi participă activ la săvârşirea Tainei Cununiei, îndeplinind împreună cu 

preotul anumite gesturi sau acte liturgice, între care punerea inelelor în degetele mirilor, la 

Logodnă, şi punerea şi luarea cununiilor de pe capetele mirilor, la Cununie. De asemenea, ei ţin 

lumânările, de o parte şi de alta a mirilor, naşul în partea dreaptă a mirelui şi naşa în partea 

stângă a miresei.
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 Năşia nu este un act de văzul lumii, ci este o înrudire duhovnicească plină de dăruire şi de 

responsabilitate.

 Iulie 2018

 - să nu fie mai tineri decât mirii, dar nici prea în vârstă;

 Cine nu poate fi naş de Cununie?

 Cine poate fi naş de Cununie?

cerceta la casele lor, de a-i mustra la nevoie, pentru că naşii sunt garanţii finilor lor înaintea lui 

Dumnezeu și a oamenilor.

 - naşi pot fi şi rudele apropiate: fraţii, surorile, verii, cumnaţii.

 - să fie ortodocşi şi să cunoască bine învăţătura de credinţă a Bisericii;

 La Cununie se recomandă o singură pereche de naşi, care să îndeplinească anumite 

condiţii:

 Foaie editată şi distribuită gratuit de Biroul de catehizare al Arhiepiscopiei Iaşilor.

 Anul IV- Nr. 7(31)

 - sa fie cununaţi şi să aibă o viaţă morală exemplară;

 Nu pot fi naşi la Cununie necreştinii, creştinii de altă confesiune, monahii, părinţii mirilor 

şi cuplurile necăsătorite sau divorţate.

Sursa: Ghid de catehizare a mirilor

Sub îndrumarea domnului Gheorghe Măriuța

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre…

Timpul este moneda vieţii noastre. Este 

singură monedă pe care o avem şi numai noi 

putem hotărî cum o vom cheltui şi aşa cum 

spunea Antoine de Saint Exupery: „E bine ca timpul care se scurge să nu ne macine şi să ne 

piardă asemenea unui grăunte de nisip, ci să ne împlinească, e bine ca timpul să fie o 

construcţie.” Așadar, să conștientizăm că fiecare clipă a vieții trebuie prețuită și trăită frumos, că 

fiecare clipă ar trebui să fie a primilor pași spre veșnicie, spre ACASĂ.

„Timpul pentru asta este, pentru a ne ţine 
în legătură cu veşnicia. Şi vă spun: nu e puţin 
lucru să ai sentimentul veşniciei în tine, 
mereu.…Să nu pierdem niciun pic de timp, căci e 
atât de preţios. Pierderea timpului va fi motivul 
vaietelor, cândva. S-a pierdut un timp…” 

(Părintele Arsenie Papacioc)

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre iubire, spre iubirea autentică și desăvârșită, 
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Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre credință, spre credința care mută și munții 

din loc, spre credința care îți înaripează sufletul și îl însetează după Dumnezeul Cel Viu, spre 

credința care se ține de mână cu comuniunea și prietenia autentică și care te ajută să nu cazi 

pradă tristeții, deznădejdii și depresiei, într-o lume întunecată, într-o lume rece și indiferentă. 

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre credința adevărată, ce te pregăteşte, te căleşte 

pentru viaţa cu ale ei dureri şi bucurii, spre credinţa puternică şi nestrămutată, care  te 

luminează, te întăreşte, te susţine, te înţelepţeşte, te vindecă de răni şi boli trupeşti sau 

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor pași spre bunătate, spre bunătatea care vede doar 

lumina din oameni, care vede doar lumina binelui în orice rău, în orice ispită şi încercare, care pe 

toate le îmbracă în bunăvoinţă, înţelegere, toleranţă, acceptare. Fiecare clipă ar trebui să fie a 

primilor pași spre bunătatea - dar ceresc, roadă bogată a Duhului Sfânt, virtute aleasă, ce aduce 

binecuvântare pe pământ - fiindcă unde e bunătate este iubire, pace, linişte, blândeţe, bucurie, 

îndelungă-răbdare, facere de bine, credinţă statornică şi vie. Fiecare clipă ar trebui să fie a 

primilor pași spre bunătatea ce ne îndeamnă la neţinerea de minte a răului, la iertare, la lucrarea 

faptelor bune, la înţelepciune, adevăr, dreptate, comuniune, spre bunătatea care te ajută să 

,,fii'', care ne face asemănători cu Dumnezeu Cel Milostiv şi Bun, cu Hristos - Mielul Cel blând şi 

iertător.

spre iubirea care îți încălzește sufletul și aduce Împărăția lui Dumnezeu în inima ta, spre iubirea 

care se contopește cu Dumnezeu, care izvorăște din Izvorul iubirii necondiționate – Iisus 

Hristos - iubire care îți potolește setea și foamea de bun și frumos. Fiecare clipă ar trebui să fie a 

primilor paşi spre dragostea despre care ne-a propovăduit Sfântul Apostol Pavel, dragoste care 

îndelung rabdă, dragoste binevoitoare, dragoste care: nu pizmuiește, nu se laudă, nu se 

trufește, nu se poartă cu necuviință, nu caută ale sale, nu se aprinde de mânie, nu gândește răul, 

nu se bucură de nedreptate, ci se bucură de adevăr. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi 

spre dragostea care toate le suferă, toate le crede, toate le nădăjduiește, spre dragostea care nu 

cade niciodată, spre dragostea care ne ajută să sporim în virtute, spre dragostea care ne ajută să 

cunoaștem cele dumnezeiești, spre dragostea cea sfântă care ne ajută să ne curățim inima, care 

ne ajută să ni se arate Dumnezeu și noi să-l vedem pe El, care ne ajută să devenim temple ale 

Duhului Sfânt. 

 Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor pași spre compasiune - gingășie sufletească și stare 

dumnezeiască- și care este sinonimă cu solidaritatea, comuniunea, bunătatea, empatia, 

dăruirea, altruismul, slujirea aproapelui cu iubire și bucurie. Fiecare clipă ar trebui să fie a 

primilor pași spre compasiunea care te învață, că iubirea și milostivirea sunt temelia creștinității 

și că adevărata credință e cea lucrătoare, în fapte bune și de folos bogată, în fapte în care se 

oglindește iubirea necondiționată. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor pași spre 

compasiunea care este umăr tare ca o stâncă pe care se sprijină semenul istovit, doborât de 

valurile furtunoase ale vieţii şi de răutatea oamenilor fără de Hristos. Fiecare clipă ar trebui să fie 

a primilor pași spre compasiunea - far în întunericul aproapelui rătăcit pe Cale sau deznădăjduit 

- spre compasiunea ce ostoieşte foamea de afecţiune şi iubire a celor singuri, trişti şi 

dezamăgiţi, spre compasiunea - cufăr de cărţi cu poveşti de viaţă, împărtăşite de aproapele ce 

simte nevoia de comuniune, de atenție, nevoia de a fi ascultat cu adevărat, nevoia fierbinte de 

dialog - spre compasiunea - targă de rugăciune pentru aproapele încercat.
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sufleteşti, te bucură, dă sens vieţii tale, te smereşte. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi 

spre credința care te ajută să trăiești ca și cum totul este un miracol, care te învață cu simplitate 

și recunoștință să te minunezi: de soare, de cer, de lună şi stele, de munți, de dealuri şi câmpii… 

de ceea ce îţi oferă fiecare zi. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre credința care te 

face să simți că viaţa ta este un imn celest, o armonie şi te îndeamnă să nu pierzi nicio clipă 

preţioasă, în zadar. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre credința într-un Dumnezeu 

simplu şi nedespărţit – Dumnezeu Tatăl, Dumnezeu Fiul şi Dumnezeu Duhul Sfânt. Fiecare clipă 

ar trebui să fie a primilor paşi spre credința în Întruparea lui Hristos de la Duhul Sfânt şi pururea 

Fecioara Maria, în Răstignirea și Învierea Lui, în Înfricoşătoarea Judecată, în Rai şi iad, în Sfintele 

Taine ale Bisericii. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre credința care te ajută să 

conștientizezi că împlinirea poruncilor iubirii, te înalţă la Cer, Acasă, pe aripile mântuirii.

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre pacea lui Dumnezeu, care este o însușire a 

 Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre nădejde, spre nădejdea autentică - ancoră 

salvatoare în toate furtunile vieţii și far în întunericul de nepătruns al dezamăgirii şi tristeţii. 

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre nădejde, dar dumnezeiesc înveşmântat în 

lumină şi bucurie sfântă, spre nădejdea ce te îmbogăţeşte cu o prețioasă comoară din 

nestemate de virtuţi creştine, ce te-mbogăţeşte în iubire autentică care: ,,toate le suferă, toate 

le crede, toate le nădăjduiește, toate le rabdă.'' Te-mbogățește în rugăciune stăruitoare, ce ființa-ți 

curățește de toți spinii adânci ai deznădejdii izvorâtă din temeri, frici și griji nenumărate. Te-

mbogățește în pace sufletească, rădăcină a bucuriei și răbdării nelimitate, a frumuseții lăuntrice, 

smereniei, recunoștinței pentru darul vieții binecuvântate. Te-mbogățește în putere și curaj, în 

forță creatoare, ziditoare de bine, bun și frumos. Te-mbogățește în lumina cea adevărată și 

sfântă, în lumina dulce a lui Iisus Hristos. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre 

nădejdea care te ajută să crezi că, nu este o povară Crucea lui Hristos, ci este o binecuvântare. 

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre nădejdea care duce la desăvârşire, spre 

nădejdea izbăvitoare, spre nădejdea cea ziditoare, mângâietoare şi ocrotitoare.

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre smerenie, spre smerenia din care izvorăște 

dragostea pentru aproapele, dragostea și pentru cel care te iubește, și pentru cel care te urăște, 

și pentru cel care îți vrea binele, și pentru cel care își vrea răul, și pentru cel virtuos, și pentru cel 

păcătos. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre smerenia care ne dăruiește odihnă 

adevărată, asa cum ne spune Domnul: ,,Învățați de la Mine că sunt blând și smerit cu inima și veți 

afla odihnă sufletelor voastre'' (Matei 11, 29) Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre 

smerenia care ne însănătoșește sufletește și ne deschide ușa spre cele cerești, care ne deschide 

ușa sfințeniei.

 Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre pocăinţă, spre pocăința înveșmântată în 

rugăciune sinceră și curată, în rugăciune care se ține strâns de mână cu trezvia, în rugăciune 

care te însuflețește, te zidește, te curățește, te sfințește, în rugăciune neîncetată care te unește 

cu Hristos. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre pocăinţa din care izvorăște râvna 

fierbinte către Dumnezeu, spre pocăința care te aduce în brațele iubitoare și protectoare ale 

Părintelui Ceresc, spre pocăința care te împacă cu Dumnezeu și cu sine, spre pocăința care Îl 

cheamă pe Dumnezeu să sălășluiască în inima nostră, spre pocăința desăvârșită în care e 

mântuirea.
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 Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre Lumină, spre lumina ce luminează în 

întuneric, și întunericul n-a cuprins-o, spre lumina puternică a curajului, adevărului și a binelui, 

spre lumina blândă a iubirii autentice, ce aprinde și în alții scânteia divină. Fiecare clipă ar trebui 

să fie a primilor paşi spre Soarele cel veșnic al dreptății, spre Soarele Hristos Care luminează în 

întuneric și pe care întunericul nu-l poate cuprinde și birui.

 Îl rog și eu pe Doamne, să mă ajute să prețuiesc orice clipă a vieții, Îl rog să mă ajute ca 

fiecare clipă să fie a primilor pași spre calea virtuților creștine și morale, a primilor pași spre El, 

Care este Iubire, Adevăr, Viață, Lumină, Pace, Smerenie, Credință, Nădejde, Bunătate, 

Compasiune, Dăruire, Sfințenie, ca să mă pot vindeca de orbirea spirituală și de lepra 

sufletească, care mi-a cuprins întreaga ființă. Îl rog adânc și fierbinte, să mă ajute să nu mă 

împotmolesc pe cale, să nu rătăcesc drumul spre Școala vieții - Biserica Sa - spre Cer, spre Acasă, 

spre Veșnicie. Îl rog să mă însoțească permanent pe cărare și să-mi ghideze toți pașii, cu iubire 

părintească, cu iubire înveșmântată în iertare și acceptare. Îl rog pe Doamne, să-mi dăruiască 
credința adevărată și dragostea curată, ca să nu fiu stăpânită de nenumărate frici și temeri ce mă 

împiedică să lucrez binele și să îmi înmulțesc talanții. Amin.

Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre Hristos - Mântuitorul nostru. Atunci când 

dorim să ne întâlnim cu Hristos și facem primii pași spre Acesta, El vine întru întâmpinarea 

noastră, cu toată dragostea. Când pașii noștri se intersectează cu pașii Domnului, când ne 

întâlnim pe cale, când Îl descoperim cu adevărat pe Dumnezeu, atunci nu mai vrem să ne 

despărțim niciodată de El, atunci Îl invităm pentru totdeauna înlăuntrul nostru, atunci tot 

drumul vieții noastre, vrem să îi parcurgem alături de Doamne. Atunci ne îndreptăm cu libertate 

asumată, responsabilă, spre Spațiul Învierii lui Hristos, spre Casa Lui – Biserica - unde începem 

să ne simțim ACASĂ, unde simțim că aparținem Cerului, unde simțim dulceața Harului Sfânt, 

unde simțim cu bucurie, că ne aflăm în brațele iubitoare ale Tatălui Ceresc, ale Mântuitorului 

Hristos, ale Măicuței Domnului, ale tuturor Sfinților – prietenii noștri cerești - ale îngerilor 

păzitori cu aripi de iubire și lumină.

fiilor Acestuia. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre pacea care covârșește toată 

mintea, spre pacea care te eliberează de tirania grijilor necurmate ale vieţii, de cele 

împovărătoare ale duhului. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi spre pacea minţii, a inimii 

şi a voinţei - întreita pace în unitate, adevărata pace dumnezeiască a sufletului. Fiecare clipă ar 

trebui să fie a primilor paşi spre pacea  lăuntrică - rodul unei vieţi trăite cu simplitate - spre 

pacea - marea forţă care le ţine pe toate în armonie. Fiecare clipă ar trebui să fie a primilor paşi 

spre pacea cerească care este o parte a veșniciei. 

Cristina Toma
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Iubirea de Dumnezeu și de aproapele e cheia mântuirii

Să vizităm bătrânii singuri, în căsuțele lor modeste, lăsați

Sau de cei, ce de soarta părinților nu le-a mai păsat!

Să ne rugăm să fim atinși de aripa îngerească a 

compasiunii!

Să ne rugăm să fim precum milostivul samaritean,

Să încălțăm pe cei desculți în prag de iarnă,

Ca să putem revărsa în jur: iubire, din al inimii ocean!

Să ne rugăm să fim următori vrednici ai lui Hristos,

Să dăm celor însetați să bea apă dintr-o cană frumoasă!

Să învățăm cu credință și sârguință lecțiile iubirii!

De vrem să petrecem și să ne veselim în Rai cu 

îngerii,

Să ne rugăm să fim oameni buni, cu suflet frumos!

Să le fim oază de-mbărbătare și încurajare!

Să ne rugăm să dobândim virtutea iubirii și 

milostivirii,

Să ne luăm pe milostivul samaritean, model în viață,

Să punem în fapte, tot ce credința ne-ndeamnă și ne-nvață!

Să îmbrăcăm pe cei goi, fără de haină,

Să dăm celor flămânzi din bucatele noastre de pe masă,

Să cercetăm pe frații de la-nchisoare,

Să ștergem lacrimile amare ale orfanilor îndurerați!

De copii și nepoți ce pe meleaguri străine au plecat

Să ascultăm povești triste de viață și să aducem puțină alinare!

Ce curg din belșug în urma greului lor necaz,

Să le fim umăr de nădejde în a lor suferință!

Să ștergem și lacrimile văduvelor de pe obraz,

Să mergem și în aziluri să dăruim o îmbățișare sau măcar o floare,

Să îngrijim cu răbdare pe semenul cu boală trupească!

Să dăm un sfat înțelept când Domnul ne luminează,

Să dăruim fără zgârcenie, zâmbete ce viața-nfrumusețează!

Să vindecăm cu iubire și bunătate, boala sufletească,

Să le insuflăm acestora, speranță și credință,
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Să ne ajutăm aproapele să-și care ale lui poveri!

Să fim un far în întunericul oricei dureri,

Să fim purtătorii aproapelui pe targa rugăciunii,

Să fim vindecători ce folosesc doar pansamentul iubirii!

Să nu trecem orbi  pe lângă cel ispitit sau necăjit,

Să nu fim precum preotul sau ca acel levit

Din Pilda Mântuitorului, ce din drumul lor nu s-au oprit

Să nu fim insensibili, cu sufletul împietrit,

Să dea o mână de ajutor aproapelui lor, de tâlhari rănit!

Să fim precum samariteanul ce s-a oprit pe cale,

Să iubim, să fim solidari și prieteni cu oamenii toți,

E starea ce-a trăit-o samariteanul milostiv,

Să-i iubim și pe dușmani, nu numai pe cei ce ne sunt prieteni!

Să fim credincioși următori ai lui Hristos!

Am învățat ce-nseamnă iubirea necondiționată,

Să-i ajutăm și să-i sprijinim să se ridice din orice hău!

E starea ce-o trăiește autenticul creștin,

Să toarne untdelemn și vin pe ele, durerea să aline,

E starea ajutorărării, prieteniei și comuniunii,

E starea din spațiul Învierii lui Hristos,

Să-i iubim și pe cei închiși, nu numai pe cei liberi,

Să-i iubim și pe cei albi, și pe cei negri,

Să ajute pe aproapele lovit și să-i lege rănile sale,

Să-i iubim și pe cei de alt neam sau etnie,

Să-i iubim și pe cei aflați în sărăcie,

Unde totul e minunat de frumos și de luminos.

Să fim oameni ce nu se împiedică de prejudecăți,

Să fim precum Samariteanul din pilda lui Hristos,

Până când din al lui drum, el revine!

Să nu judecăm pe cei ispitiți de cel viclean și rău,

Să-i caute adăpost și costul lui cu doi dinari să achite,

Și atunci putem spune că am învățat lecția iubirii.

Am învățat cât de frumoasă și de minunată

E starea milostivirii, solidarității și compasiunii,

Să roage gazda de cel rănit să aibă grijă bine,

Să fim creștini cu sufletul sensibil și milos!

E starea ce te apropie de Rai, de Acasă,
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Să ne dorim să fim iubitori, altruiști și autentici creștini,

E starea cea mai frumoasă și mai prețioasă.

Ca să nu rătăcim drumul spre Cer, spre Hristos

Și să ajungem în Iadul neiubirii, cel întunecos!

Să ne dorim să fim și noi modele de milostivi samariteni,

Să ne dorim cu toții să trăim această stare,

Să ne dorim cu toții să nu trecem alături de cale,

Cu sufletul o floare de empatie!

Cu sufletul o floare de compasiune,

Ÿ Cristina Toma

Opusul iubirii este indiferența

„Opusul iubirii nu este ura, ci 
indiferența. Dacă iubirea este o stare sau 
un vis fără sfârșit, o ,,moștenire a 
Împărăției Cerurilor”, indiferența este o 
stare în care totul devine fără sens și rost. 
Indiferența este o lașitate, este o lăcomie 
nesățioasă materializată într-un pântece 
plin cu un creier bine spălat. Indiferența 
este lipsa rugăciunii unuia pentru altul, 
este o paralizie a sufletului, este iadul 
veșnic. Indiferența este manifestarea 
nimicului și absurdului, este o boală 

duhovnicească.” (Pr. Petru Munteanu)

 Așadar, indiferența este orbire și surzenie sufletească. Indiferența îți acoperă ochii 

trupești și sufletești cu ochelari întunecați, prin care nu mai reușești să vezi mâinile întinse spre 

tine de un semen greu încercat, care are nevoie să fie sprijinit pe drumul Golgotei lui, prin care 

nu mai vezi nevoia profundă de iubire și comuniune din jurul tău, prin care nu mai vezi nevoia 

acută de milostivire, compasiune, empatie și solidaritate, nevoia de simț civic, nevoia de 

Eram tentată de foarte multe ori să cred, că opusul iubirii este ura, dar după ce am 

ascultat înțeleptul cuvânt de învățătură al Pr. Petru Munteanu, în duminica Înfricoșătoarei 

Judecăți, am conștientizat, că într-adevăr, nu ura este opusul iubirii, ci indiferența, indiferența 

care întunecă totul în jurul nostru, indiferența care ne ține legați strâns, pe tot mai mulți dintre 

noi, în lanțurile ei groase și grele, indiferența care împietrește și urâțește sufletele celor care o 

invită în ospeție acolo, indiferența care ne îmbolnăvește fără milă întreaga ființă, de cancerul 

neiubirii, nesimțirii, nelucrării, egoismului și individualismului.
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Indiferența îți acoperă urechile trupești și sufletești cu un văl gros, prin care nu se mai 

aude deloc strigătul de ajutor al aproapelui doborât de greutățile vieții, prin care nu se mai aud 

șoaptele divine ale Creației Tatălui Ceresc, prin care nu se mai aude glasul celui de lângă tine, 

care nu vrea să fie protagonistul unui monolog, ci al unui dialog, prin care nu se mai aud 

șoaptele de iubire ale aproapelui care are nevoie să i se potolească și lui, foamea și setea de 

iubire și de atenție.

 Indiferența este singurătate adâncă, chiar și atunci când ești înconjurat/ă de oameni, 

indiferența rupe firele de comuniune cu Doamne și semenii, indiferența te înstrăinează definitiv 

de frații și surorile tale întru Hristos - Domnul și te înfrățește cu cel rău și inuman, ce te 

ademenește cu traiul în spațiul neiubirii și morții sufletești. Indiferența te sărăcește în valori 

creștine și morale, indiferența îți alungă afară din suflet, sentimentul nobil și frumos, de iubire 

necondiționată, indiferența te transformă într-un insensibil fără inimă și suflet. 

implicare care poate schimba în bine lumea noastră.  

 Ca să nu fii insensibil, cum ar trebui să fii? Ar trebui să fii un om iubitor de Dumnezeu şi de 

semeni, un om milostiv şi bun, un om altruist, care pune pe primul plan interesul şi nevoile 

semenilor, şi nu pe cele proprii. Şi cum este oare, un astfel de om? Cu siguranță, este fericit când 

ştie că a făcut un bine semenului său, când ştie că a putut ajuta cu ceva, când ştie că a adus un 

strop de bucurie și speranță în viaţa cuiva. Fericirea naşte fericire. Şi, insensibilul dacă nu aduce 

fericire în jurul lui, este un om fericit? Nu, nu este! Ca să nu fii insensibil ar trebui să dăruieşti 

multă iubire în jurul tău, ar trebui să nu fii egoist sau orgolios, ar trebui să te bucuri de orice 

realizare a semenului tău, ar trebui să îl ajuţi necondiționat, cu toată dragostea, când are o 

problemă, dar omul indiferent și insensibil are inima împietrită, are inima imună la iubire, are 

inima sloi de gheaţă. Insensibilul este cel mai autentic egoist, el dacă o duce bine și toate îi merg 

ca pe roate, nu mai este interesat de ce se întâmplă în jurul său, crede că doar el merită: toată 

Indiferența îți adoarme conștiința, indiferența te face să nu te mai simți vinovat/ă când 

nu iei atitudine în fața violenței, nedreptății, umilinței și exploatării aproapelui tău. Din cauza 

indiferenței noastre sunt uciși cu sânge rece, femei și copii, de către agresorii lor, deși strigătul 

de ajutor răsună în afara zidurilor martore la multă violență și suferință. Din cauza indiferenței 

noastre, mor pe stradă persoane ce suferă un atac cerebral, fiindcă ne este mai comod să 

trecem pe lângă ele, crezând că sunt în stare de ebrietate și își merită ,,soarta'',  decât să 

verificăm care este realitatea. Orice clipă e prețioasă pentru un semen bolnav sau accidentat, 

ajutorul acordat la timp poate salva o viață, poate oferi o șansă în plus la o viață normală, fără 

sechele ale bolii sau accidentului. 

,,Nu ești fericit când ești insensibil și nici liber când te înstrăinezi.'' Așa este. 

 Din cauza indiferenței noastre, preferăm să aruncăm tot ce ne prisosește, în loc să oferim 

cu iubire și compasiune: o haină, o pereche de încălțăminte, o jucărie, o bucată de pâine, celor 

lipsiți de toate acestea. Din cauza indiferenței noastre, preferăm să pierdem ore în șir în fața 

unui calculator sau televizor, decât să ne vizităm bunicii, rudele, vecinii, prietenii care tânjesc 

după un cuvânt cald și bun, care au nevoie de un sfat, de o îmbărbătare, care au nevoie de a fi 

ascultați cu atenție și iubire. Din cauza indiferenței noastre pentru nevoile și dorurile sufletului 

nostru, pierdem cea mai mare parte a timpului vieții – dar de la Milostivul Dumnezeu – 

împlinindu-ne doar nevoile trupești, multe dintre ele fiind de prisos și deșarte.
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atenţia, toată iubirea și fericirea, toate darurile și binecuvântările. Nu crede că: Dar din dar se 

face Rai, nu crede că: Doar dăruind dobândeşti. Și, poate fi un om liber, un om care e robit de 

egoism şi de răutate? Nu poate fi liber, pentru că eşti liber, doar când eşti slujitor credincios al lui 

Dumnezeu, când Îl iubeşti pe Acesta şi pe aproapele tău, când împlineşti poruncile Domnului. 

Când nu Îi slujeşti cu iubire și libertate responsabilă lui Dumnezeu şi semenilor tăi, devii slujitor 

al celui rău, devii robul lui și eşti strâns legat în lanţurile groase ale păcatelor și patimilor, de 

către acesta. Odată prins în capcana lui, cumplitul diavol al nesimțirii, nu vrea să îţi mai dea 

drumul, fiindcă în sfârşit şi-a găsit prietenul asemănător lui, insensibil, rău, egoist şi urâcios…

Cristina Toma

Oare cum ar fi lumea în care trăim, dacă nu ar fi atât de rece și împietrită, dacă egoismul 

nu ar fi regele ei și indiferența consoarta lui? Nu-i așa, că ar fi o lume mai frumoasă și mai 

luminoasă, o lume Rai, în care ar domni în pace: iubirea și compasiunea, responsabilitatea și 

implicarea, prietenia și comuniunea, altruismul și solidaritatea, bucuria și armonia?
 Doamne, Doctorul trupurilor și inimilor noastre, Te rugăm, vindecă lumea noastră de boala 
indiferenței! Doamne, Te rog, din tot sufletul meu, izbăvește-mă și pe mine, împietrita, de această gravă 
boală duhovnicească, vindecă-mă de cancerul nesimțirii, ce îmi usucă încet, dar sigur sufletul! Doamne, 
ajută-mă ca în pieptul meu să bată: Tic-tac, tic-tac, o inimă mare și sensibilă, o inimă care să îmbrățișeze 
cu brațele ei, cald și sincer, semeni ce au nevoie de alinare și comuniune! Doamne, înveșmântă-mi 
sufletul în iubire adevărată, ca să nu fiu nepăsătoare față de Jertfa sfântă de pe Cruce a Mântuitorului 
Iisus Hristos, ca să nu rămân indiferentă, insensibilă și nepăsătoare la durerea pe care I-o pricinuiesc cu 
păcatele mele câtă frunză și iarbă, cu amânarea pocăinței mele, cu indiferența mea față de mântuire și 
viața veșnică! Doamne, ajută-mă să nu rănesc sau să ucid sufletește cu indiferența, răceala și 
nepăsarea mea, izbăvește-mă de acest greu păcat! Ajută-mă, Te rog, să nu îmi doresc să mă eschivez 
sau să fug de responsabilitățile familiare, religioase și sociale, ajută-mă să nu fiu în această lume, 
invizibilă și nefolositoare, leneșă și comodă, ajută-mă să nu îmi îngrop talantul sau talanții în pământul 
indiferenței și nepăsării, în pământul egoismului și individualismului! Doamne, ajută-mă, Te rog, să 
trăiesc starea rugăciunii sincere pentru aproapele și starea iubirii autentice față de toți semenii mei, 
iubire care nu poate rămâne niciodată indiferentă la tristețe, singurătate sau durere, iubire care nu 
așteaptă nimic în schimb, iubire care izvorăște din Hristos – Izvorul Iubirii necondiționate și Milostivirii 
infinite! Doamne, învață-mă lecțiile frumoase și folositoare ale slujirii, dăruirii de sine, omeniei, 
altruismului, compasiunii, solidarității, empatiei și comuniunii! Doamne, ajută-mă să respir iubire, să 
mă hrănesc cu iubire, să-mi potolesc setea cu apa iubirii! Doamne, ajută-mă să îmi fie sufletul 
înveșmântat în lumină și bogat în sensibilitate! Doamne, ajută-mă să trăiesc în spațiul Învierii lui 
Hristos, unde indiferența lipsește cu desăvârșire și unde nu există diferențe între oameni – copiii lui 
Dumnezeu! Amin! 
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Domnului „Dătător de Bunătăți‚ Aducător la Ființă

să fim credincioși autentici, cu o credință tare și vie!

creează ale noastre suflete și ne zidește cu iubire

Cu câtă dragoste vorbește Sfântul nostru drag

trupurile și chipurile, după a Sa asemănare!

și bucuria mea”, mărturisea Sfântul Nectarie.

despre Dumnezeu, Care cu a Lui sfântă suflare

Să-L iubim și noi pe Dumnezeu, așa cum Îl iubea

cu multă iubire în dar Domnului oferea,

și Desăvârșitor al celor bune”, Care era

„Ca fiind Dumnezeu îndelung- răbdător și

în tot ceasul, pentru El trăia, lucra și exista,

Sfântul Nectarie Îl propovăduia pe Domnul

duhul în fiecare zi, Lui Îi aducea rugăciuni

La fel să mărturisim și să simțim cu toții,

și fără Acesta, nu se mai concepea respirând,

Sf. Nectarie, pentru el, Dumnezeu fiind:

înveșmântate în evlavie și profundă recunoștință,

pentru Sfinția Sa: „Judecătorul cel înfricoșător

„Realitatea cea mai dulce și mai desfătătoare”

și Dumnezeul Lui, drept „mântuitor și izbăvitor”

Multmilosârd”, „Dumnezeu milostiv și iertător”.

„Dumnezeu este slava, bogăția, mândria, cercetarea

căci prin Har se înrudea cu El, Lui îi încredința

despre Dumnezeu cugeta, vorbea și închinăciuni

al faptelor sale” și pe Care Îl mărturisea

Să simțim și să mărturisim că Dumnezeu este slava,

bogăția, mândria și a noastră sfântă bucurie!
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pe cele viitoare, prezente și trecute”, recunoștea.

sufletul lui s-a grăbit, spre El și-a înălțat

fără început, veșnică, simplă, mai presus de ființă,

cugetul, spre a-și afla odihna, inima sa mereu

Drept și adevărat”, Lui I s-a închinat, în El a crezut

de bunătăți” și daruri Îl cunoștea și, înțelegea

și „ca pe începutul a toate și dătătorul

„că Dumnezeu este Cel ce poartă de grijă

 și veghează asupra tuturor” de asemenea

că e „atotînțelept, atotștiitor, Care cunoaște

și și-a pus nădejdea cât a trăit pe pământ.

Și viața toată L-a cântat, slăvit, binecuvântat

și preaînălțat pe „Dumnezeu Cel Bun și Sfânt,

Pe Dumnezeu L-a iubit și dorit, spre Izvorul iubirii,

a năzuit spre Domnul și a flămânzit și însetat

de „Dumnezeu în Trei Sori o dumnezeire

în Trei Ipostasuri” și a propovăduit „o dumnezeire

Să-L luăm și noi model de iubire, mărturisire,

credință și propovăduire pe Sfântul Nectarie!

neîmpărțită” - desăvârșită Unime și Treime.

Cristina Toma

bogăția, mândria și a noastră sfântă bucurie!

Să simțim și să mărturisim că Dumnezeu este slava,

Fericiți sunt cei care nu caută scuze mincinoase, pentru refuzul de a participa la ospățul 

mântuitor!

Fericiți sunt cei care acceptă cu bucurie invitația

Mântuitorului Iisus Hristos, la cina cea de Taină!

Calea, Adevărul și Viața - pe primul loc în viața lor!

pentru refuzul de a participa la ospățul mântuitor!

Fericiți sunt cei care nu pun mai presus de Hristos:

boii, ogoarele, copiii, soții sau prietenii pe care-i au!

Fericiți cei ce însetează și flămânzesc doar după

Dumnezeu și lumii pieritoare, importanță deloc nu dau,

Fericiți sunt cei care nu caută scuze mincinoase,

Fericiți sunt cei care nu caută și nu găsesc

scuze mincinoase, pentru a nu împlini chemarea divină!

Fericiți sunt toți cei care Îl așază pe Domnul Hristos –
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Fiindcă nu au sufletul legat de comori materiale,

că nu am simțit mereu un dor fierbinte de Tine!

atunci când am iubit mai mult cele din lume,

o creștină căldică, care rătăcesc mereu, drumul spre Acasă.

ci vor să agonisească doar comori spirituale, nepieritoare.

Puțini sunt însă, astfel de fericiți care cinează cu Hristos

Iartă-mă, Doamne, că nu conștientizez că Tu mă chemi

Preferând bucuriile efemere, dăunătoare sufletului,

Îndepărtându-mă de Fiul lui Dumnezeu Celui Viu, Care,

Ci m-am îndreptat spre neant, ocupându-mă cu cele

Descoperind că, Cina sfântă este Jertfa Domnului

în locul bucuriei autentice a comuniunii divine!

și care de cele lumești sunt destul de mult atrasă.

de Tine și veșnicia Ta, că nu am tins spre desăvârșire,

Iisus Hristos pe Cruce, prin care primim cu toții, iertare

am vrut să-mi spăl conștiința ce mă mustră cu asprime,

Iartă-mă, Doamne că m-am despărțit de multe ori

Iartă-mă, așadar, Doamne, pentru scuzele cu care

După ce greșim în fiece clipă, neîmplinind poruncile

Sunt o creștină oarbă spiritual, ce slujesc la doi domni

Fiindcă de multe ori am refuzat cinarea împreună cu Tine,

și conștientizează că doar așa avem răscumpărare,

și Legea lui Dumnezeu, cu nesimțire și nerușinare mare.

cu iubire la Cina Ta, spre viață, și aleg să mor sufletește,

Nici eu nu sunt o astfel de fericită, fiindcă sunt

Iartă-mă, Te rog, Doamne, că nu Te-am căutat mereu,

ale lumii secularizate, nepurtând grijă de mântuire.
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Iartă-mă, Doamne, că simțurile mele mă conduc

Iartă-mă, Doamne că inventez mereu scuze, pentru

Privind a mea mantuire și viața vesnică la care Tu

zilei de azi și de mâine, iartă toată a mea neputință!

Iartă-mă, Doamne, că am preocupări excesive pentru

mă chemi! Iartă-mă, Doamne, pentru lenea mea atât de mare,

De care dau dovadă în pregătirea hranei duhovnicești

Ajută-mă, să-mi înveșmânt întreaga ființă în iubire

Iartă-mă, că am devenit o roabă a grijilor vieții, a grijilor

cerul cu pământul și dumnezeirea cu umanitatea, unește.

trupul pieritor și stricăcios, uitând de suflet să-ngrijesc!

la amorțire duhovnicească și patimi egoiste mă stăpânesc!

nelucrarea faptelor celor bune și pentru multa nepăsare

pentru suflet: rugăciune, Spovedanie, sfântă pocăință!

Ajută-mă, Te rog, să curăț de păcate și patimi, întreaga ființă,

și să cinez cât mai des cu Tine, pentru a primi-n dar:

a simțurilor, trezvie sufletească, iubire divină și mult Har!

și lumină, și sufletul să-mi devină o iesle caldă și primitoare,

a deveni și eu, milostivă și darnică, a lui Hristos următoare!

În care Pruncul Iisus să se nască duhovnicește, pentru

Sănătate, mântuire, pace și bucurie cerească, sfințire

Cristina Toma

Să ne rugăm unii pentru alţii cu iubire frăţească!

„Rugaţi-vă unul pentru altul, ca să vă vindecaţi, că multă putere are rugăciunea dreptului în 

lucrarea ei” (Iacob 5, 16).

Şi când oare se manifestă cel mai autentic, iubirea pentru aproapele? Când acesta are o 

viaţă liniştită şi frumoasă, precum un cer senin fără niciun nor pe cupola sa? Sau când cerul 

vieţii sale s-a acoperit de nori negri ai furtunii încercărilor şi ispitelor? E foarte simplu răspunsul 

la această întrebare, şi un copilaş îl poate da fără să greşească. 

Aşadar, ne iubim sincer şi curat aproapele, cu dragostea lui Hristos, când îi suntem 

alături acestuia atunci când este îngenuncheat de probleme şi necazuri, când se simte părăsit 

de toţi cei din jur, când se simte fără puterea şi dorinţa de a mai păși singur pe drumul vieţii, 

Adevăraţii următori ai lui Hristos, adevăraţii Săi ucenici se cunosc după iubirea pe care o 

manifestă aceştia faţă de aproapele, se cunosc după sufletele lor, izvoare de: compasiune, 

bunătate, blândeţe, bucurie de a sluji aproapelui şi de a dărui acestuia din prinosul sufletului şi 

inimii lor: dragoste dezinteresată, dragoste necondiţionată ce alină, ce vindecă, ce luminează, 

ce înfrumuseţează, ce aduce pace şi linişte sufletească, nădejde, curaj, bărbăţie, răbdare, 

speranţă, credinţă puternică şi nestrămutată.
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Rugăciunea pentru semenii noştri când este făcută cu o iubire sinceră, adâncă, 

necondiţionată este foc ce arde pe diavolii indiferenţei şi împietririi sufleteşti, este o rugăciune 

care aduce har şi folos duhovnicesc şi celui ce se roagă pentru fratele său întru Hristos şi celui 

pentru care s-a înălţat rugăciunea la Cer. Rugăciunea unora pentru alţii multă putere de 

vindecare trupească şi sufletească are, mult este plăcută şi ascultată de Bunul Dumnezeu, iar 

roadele sale nu se lasă mult aşteptate. 

Rugăciunea unora pentru alţii este izvor bogat de iubire dumnezeiască, este 

înfăptuitoare de adevărate minuni, atât pentru cel ce a fost bonav sufleteşte şi trupeşte, cât şi 

pentru martorii la vindecarea acestuia. Rugăciunea unora pentru alţii atrage ca un magnet 

mila şi iubirea lui Dumnezeu pentru copiii Săi, care I-au ascultat îndemnul: „Să-l iubeşti pe 

aproapele tău ca pe tine însuţi” (Romani 13, 9). Şi, atunci Bunul Dumnezeu răsplăteşte credinţa 

şi osteneala rugătorilor Săi, cu vindecarea trupească şi sufletească a celui bolnav incurabil, cu 

când se simte sleit de oboseală, bolnav, nedreptăţit, când se simte ca o frunză purtată cu furie 

şi fără nicio milă,  de vântul necazurilor şi durerilor, când simte că nu îşi mai poate duce pe 

umeri Crucea spirituală. Şi cum îi putem fi alături aproapelui nostru în clipele grele ale vieţii 

sale? Îi putem fi alături: mângâindu-l, încurajându-l, sfătuindu-l, îmbrăţisându-l în mantia 

iubirii noastre. Dar cel mai mult îl putem ajuta cu rugăciunea noastră sinceră şi curată, cu 

rugăciunea noastră fierbinte către Bunul Dumnezeu, către Măicuţa Sfântă, către Casnicii şi 

Prietenii lui Dumnezeu - Sfinţii şi Mucenicii Săi, către Toate Puterile Cereşti, cu rugăciunea 

frăţească, cu rugăciunea care se înalţă la Cer din inimi care bat în pieptul nostru, nu numai 

pentru noi, ci şi si pentru cei din jurul nostru.
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Bunul Dumnezeu înfăptuieşte minuni, nu numai pentru cei ce au nevoie de vindecare, ci 

şi pentru martorii la această vindecare, pentru a le întări acestora credinţa, pentru a le arăta că 

nicio faptă bună făcută cu multă iubire de Dumnezeu şi semeni nu rămâne nerăsplătită, pentru 

a le arăta că iubirea şi rugăciunea unora pentru alţii sunt aripi îngereşti, sunt virtuţile care ne 

fac asemănători cu îngerii, care ne fac asemănători cu sfinţii, care ne fac asemănători cu 

Mântuitorul Hristos, izvorul iubirii, milostivirii şi vindecării, singurul care are puterea de a ne 

ierta şi de a ne vindeca de boala păcatelor noastre.

ridicarea celui deznădăjduit din patul tristeţii, cu aducerea lui din spaţiul morţii în spaţiul 

bucuriei şi Învierii Sale, cu alungarea tuturor norilor încercărilor pentru a aduce soarele iubirii, 

bucuriei, speranței, credinţei, nădejdii, în sufletele amorţite ale tuturor copiilor Săi, care I se 

roagă cu credinţă şi căldură.

Cred foarte mult în puterea de vindecare a rugăciunilor unora pentru alţii, de aceea 

Cât de plăcută Îi este Bunului Dumnezeu, rugăciunea noastră smerită şi curată pentru 

aproapele, cât de plăcute Îi sunt Bunului Dumnezeu, lacrimile vărsate pentru suferinţa 

semenilor noştri aflaţi în nevoi, lacrimile pentru suferinţele şi păcatele întregii lumi în care 

trăim! Cât de mult se bucură Bunul Dumnezeu când ne vede sensibilitatea inimii, când vede că 

nu putem sta indiferenţi la suferinţa unui bătrân singur şi amărât, la suferinţa orfanilor şi 

văduvelor, la suferinţa celor lipsiţi de libertate, la suferinţa celor bolnavi, oropsiţi şi 

nedreptăţiţi, la suferinţa sufletească a celor ce nu L-au cunoscut pe Hristos sau s-au îndepărtat 

de El, şi ne plecăm genunchii trupeşti şi sufleteşti la rugăciune fierbinte ca un foc năvalnic ce 

mistuie în calea sa tot răul şi toată ispita, pentru a face loc vindecării, bucuriei duhovniceşti, 

credinţei, binelui şi frumosului!

Biserica lui Hristos ne îndeamnă să ne rugăm pentru toţi fraţii noştri, copii ai Aceluiaşi 

Tată Ceresc, să ne rugăm pentru cei care se roagă şi pentru cei care nu se roagă, pentru cei care 

cercetează Casa Domnului şi pentru cei care nu mai pot veni la biserică, fiindcă sunt foarte 

bolnavi şi zac neputincioşi ori în pat, ori în propria casă, ori în spital, ori în aziluri de bătrâni. Să 

ne rugăm pentru semenii cărora suferinţa şi deznădejdea lor adâncă îi împiedică să mai strige 

singuri, Domnului: “Ajutor! Ajutor!” Biserica nu se roagă numai pentru sine, ci şi “pentru pacea 

a toata lumea”, “pentru îmbelşugarea roadelor pământului”, “pentru vremuri cu pace”, “pentru 

cei bolnavi, pentru cei robiţi, pentru cei în necazuri şi în nevoi etc.”. Biserica invocă Harul și 

ajutorul lui Dumnezeu pentru întreaga lume, deoarece lumea întreagă există prin mila şi 

iubirea milostivă a lui Dumnezeu.

Referitor la rugăciunile unora pentru alţii, părintele Dumitru Stăniloae spune: „În 

rugăciunile ce le facem unii pentru alţii nu ne unim numai cu Dumnezeu, ci şi unii cu alţii în 

Dumnezeu. Puterea lui Dumnezeu circulă atunci în noi. Aşa circulă puterea lui Dumnezeu în 

noi toţi care ne rugăm împreună şi unii pentru alţii în vremea Sfintei Liturghii. Şi prin însuşi 

acest fapt rugăciunea este o valoare şi o mângâiere prin ea însăşi. E o bucurie şi e o mângâiere 

să putem zice unii către alţii ceea ce a spus Sfântul Apostol Pavel: «Sunteţi în inimile noastre, ca 

împreună să murim şi împreună să trăim» (II Corinteni 7, 3). Propriu-zis, cei ce au pe alţii în 

inima lor şi prin aceasta Îl au pe Dumnezeu Însuşi nu mai mor sau, chiar dacă mor, ei sunt vii în 

vecii vecilor. Şi aceasta este Biserica, ca unitate în Dumnezeu: prezenţa unora în inimile 

celorlalţi. Această unitate e înfăptuită şi trăită mai ales în rugăciunile unora pentru alţii”.
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Cum să stea indiferent Bunul Dumnezeu când strigăm din toata fiinţa noastră: „Ajutor!” 

Cum să nu ne asculte Bunul Dumnezeu când ne cuprindem unii pe alţii în sufletele noastre, 

când nu suntem egoişti şi nu ne gândim numai la mântuirea noastră, la binele nostru, când 

facem din durerea celorlaţi durerea noastră, când empatizăm cu suferinţa aproapelui nostru? 

Cum să nu ne asculte Bunul Dumnezeu când, aşa cum spune atât de frumos Părintele Petru 

Munteanu, ne purtăm unii pe alţii pe “targa rugăciunii?” Cum să nu ne asculte Bunul 

Dumnezeu când nu ne judecăm semenii aflaţi în mocirla păcatelor şi vedem nu numai ce e rău 

şi urât în ei, ci vedem şi diamantul dumnezeirii din ei şi îi ajutăm să scoată acest diamant preţios 

la lumina credinţei, binelui şi vindecării? Cum să nu ne asculte Bunul Dumnezeu când îi iertăm 

pe cei ce ne-au greşit, când îi vedem pe greşiţii noştri ca pe nişte oameni plini de răni şi dorim 

să-i pansăm cu pansamentul iubirii şi iertării noastre? Cum să nu ne asculte Bunul Dumnezeu 

când ne rugăm pentru duşmanii noştri ca pentru noi înşine, când ne purtăm unii pe alţii pe 

braţele rugăciunii, când ne împletim rugăciunile la Taina Sfântului Maslu, la Sfânta Liturghie, 

când întindem peste întreaga lume, peste întreg universul mantia iubirii şi rugăciunii, când 

întindem peste toţi cei căzuţi în jurul nostru ţesătura luminoasă a comuniunii, a rugăciunilor 

unora pentru alţii, a rugăciunii frăţeşti, a rugăciunii pornite dintr-o inimă smerită şi sinceră? Iar 

când împletim rugăciunea noastră şi cu fapta milostivă, aceasta se înalţă ca mireasma 

duhovnicească a tămâiei la Cer, atunci şi mai multă bucurie aducem Bunului Dumnezeu Care 

ne îndeamnă mereu să cultivăm iubirea pentru aproapele, solidaritatea, compasiunea, 

milostivirea, altruismul, comuniunea, care ne îndeamnă să cultivăm iubirea milostivă ce aduce 

sănătate spirituală, sufletului creat dupa chipul Său Cel milostiv: “Fiţi milostivi, precum şi Tatăl 

La iubirea sinceră şi curată, smerită şi milostivă a celui care se roagă pentru cei ce suferă, 

raspunde Hristos, Domnul, prin iubirea Sa infinită, smerită şi milostivă, vindecatoare şi 

dătătoare de bucurie.

mereu îndrăznesc să rog pe cei din jurul meu, să rog persoane cu o viaţă duhovnocească 

îmbunătăţită să se roage pentru mine şi pentru cei dragi ai mei când traversăm o perioadă mai 

dificilă în viaţa noastră, să se roage pentru mântuirea noastră. Când ştiu că se roagă mai mulţi 

semeni pentru mine sunt mai cu multă nădejde la mila şi iubirea lui Dumnezeu, mă simt 

ocrotită de toată răutatea, invidia, judecata, nedreptatea celor din jur. Simt căldura şi puterea 

rugăciunii celor care se roagă pentru mine, indiferent de distanţa care mă desparte de aceştia, 

între sufletele noastre construindu-se o punte a comuniunii în Duhul lui Dumnezeu şi, atunci 

sufletul meu se bucură nespus de mult, fiindcă se simte iubit necondiţionat cu iubirea lui 

Hristos.

Bunul Dumnezeu ne miluieşte pe toţi cu iubirea Sa când Îl rugăm cu credinţă şi iubire: 

Iisuse Hrisioase, Fiul lui Dumnezeu, miluieşte-ne pe noi! Doamne, ajută-ne! Doamne, nu ne 

părăsi! Doamne, nu ne lăsa! Doamne, îndepărtează de la noi toată boala, toată suferinţa şi 

toate patimile noastre întunecate! Doamne, păzeşte-ne de de toată răutatea din noi şi din 

afara noastră! Doamne, trezeşte-ne din somnul orbirii noastre spirituale! Doamne, 

despietreşte-ne inimile îngheţate de necredinţă şi indiferenţă! Doamne, luminează-ne să nu 

mai facem greşeli în viaţa noastră! Doamne, iartă-ne păcatele noastre câtă frunză şi iarbă! 

Doamne, fii cu noi! Doamne, ajută-ne să Te iubim şi să-Ţi urmăm în toată fapta cea bună! 

Doamne, mântuieşte-ne pe toţi!
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vostru este milostiv” (Luca 6, 36).

Să ne rugăm precum sutaşul din Evanghelie cu nădejde, cu credinţă puternică şi 

nestrămutată pentru orice semen al nostru aflat în suferinţă, pentru a înmulţi binele în jurul 

nostru, pentru a înmulţi pacea, pentru a înmulţi compasiunea şi iubirea frăţească, pntru a 

vindeca de indiferenţă, individualism şi egoism întreg universul în care trăim! Amin!

Cristina Toma

Să ne rugăm unii pentru alţii, fiindcă aşa cum spunea Părintre Dumitru Stăniloae: 

„Gândul şi cuvântul nostru bun îndreptate spre altul îi duc aceluia putere, căci noi nu suntem 

separaţi unul de altul în planul nevăzut, atunci când suntem legaţi prin iubire. Cu atât mai mult 

îi duc aceluia puterea gândul şi cuvântul nostru, când sunt gând şi cuvânt de rugăciune, când îl 

prindem şi pe acela în legătura noastră cu Dumnezeu. Atunci, de la noi la el curge nu numai 

puterea fiinţei noastre, ci şi puterea lui Dumnezeu care e în noi prin rugăciune”.

Să ascultăm pe Sfântul Ioan de Kronstadt care ne îndeamnă la rugăciunea pentru alţii 

prin aceste cuvinte: „Roagă-te pentru toţi aşa cum te-ai ruga pentru tine, cu aceeaşi sinceritate 

şi fervoare; priveşte la infirmităţile şi bolile lor ca şi cum ar fi ale tale, la ignoranţa lor spirituală, 

la păcatele şi poftele lor, ca la ale tale, la tentaţiile lor, la nenorocirile şi întristările lor, ca şi cum 

ar fi ale propriei tale persoane”.
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NE SCRIU CITITORII

Fiul lui Dumnezeu, sub acoperământul sufletului meu!

Pogoară-Te, Doamne, Iisuse Hristoase,

Doamne, Iisuse Hristoase, Fiul lui Dumnezeu,

 neiubirii, ajută-mă să renasc duhovnicește,

să simt a Ta putere, prezență și iubire, în fiecare

ajută-mă să simt și eu ca vameșul Zaheu,

cât de Mare și Sfânt ești, și să doresc să Te văd,

 pieritoare și stricăcioase - comori materiale!

Îmbogățește-mă spiritual, îmbogățește-mă,

 să Te aud, să Te cunosc, să Te caut mereu,

să Te urmez, să Te slujesc cu credință, 

împlinind poruncile Tale și făcând doar Voia Ta!

Cercetează-mi sufletul păcătos și din adâncul

 sufletului meu, ajută-mă să mă simt vie!

Mântuiește-mă, Te rog, și pe mine, oaia Ta rătăcită,

 mântuiește și pe toți cei ai casei mele!

Ajută-mă să nu agonisesc niciodată comori

 ușa inimii, ca să Te primesc cu drag în ospeție!

Pogoară-Te, Iisuse al meu și sub acoperământul

 somn spiritual, trezește-mă pe mine, adormita!

Deschide-mi, Te rog, ochii inimii ca să alung 

întunericul dinlăuntrul meu și să caut Lumina,

să caut Adevărul și Calea care duce spre Tine, 

spre Acasă, Doamne, Te rog, din toată inima,

ajută-mă să aleg Viața, și nu moartea, nu iadul

 clipă a vieții, să simt mereu cum crește

înlăuntrul finței mele o sete și o foame de Tine,

 ajută-mă să năzuiesc spre Tine cu toată ființa!

Doamne, Te rog, vino și-n casa sufletului meu,

 ca să-mi alungi toată neputința și necredința!

Doamne, vreau să deschid larg ferestrele și
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 lui Dumnezeu, să simt și eu ca vameșul Zaheu!

Îmbrățișează-mă cu brațele bunătății Tale 

ajută-mă să schimb în bine, a mea păcătoasă fire

și să mă eliberez din lanțurile groase ale păcatului,

 să mă înalț pe aripile credinței spre Tine –

Izvorul Păcii, Bucuriei și Fericirii autentice!

 Te rog, ajută-mă să ajung din nou ACASĂ,

călătorind pe calea virtuților creștine și morale, 

milostive și ale iubirii Tale de viață dătătoare,

ca să îmi schimb modul de a gândi și simți, 

 ca să suspin adânc și mereu după Tine, ca să tânjesc

după dragostea Ta și să vin la Tine în mod liber, 

ar vrea să călătoresc vrăjmașii lui Dumnezeu.

Ajută-mă Doamne, Iisuse Hristoase, Fiul

pe calea cea îngustă și mai anevoioasă,

și nu pe calea cea largă a păcatului, pe care 

 Te rog, în lumină, smerenie, credință și iubire,

în milostivire, bunătate, cinste și dreptate, 

cu iubire, dorind fierbinte să mă mântuiesc!

De fericirea veșnică și de iubirea din sânul 

Preasfintei Treimi, ajută-mă să mă învrednicesc!

Doamne, vreau să vin la întâlnirea cu Tine, 

ca să înfăptuiesc cele ale Tale - cele mântuitoare!

Ajută-mă să TE IUBESC, DOAMNE,

sufletul meu vrea să Te cunoască și să fie atins

cu aripa iubirii Tale necondiționate, căci acum

 știu că focul dragostei de Tine poate fi aprins

doar într-o inimă care a devenit tronul Împărăției Tale,

 doar într-o inimă smerită și curată,

de mâlul gros al patimilor, cu mărgăritare

 luminii, poate alunga bezna groasă a patimilor

din sufletul nostru și, că doar El poate transforma

 o inimă de gheaţă într-un soare arzător.

Am înţeles că atunci când facem câţiva paşi

 spre Dumnezeu, face şi El către noi, mai mulţi,

fiindcă este iubire autentică și milostivă,

 neputând sta indiferent la dorinţa de a-L întâlni.

Am învăţat că Dumnezeu nu vrea să-l piardă, 

 de lacrimi de căință adâncă și fierbinte, spălată.

Am învățat în sfârșit, că doar Hristos, Domnul

ci să-l caute pe cel păcătos, fiindcă mult iubeşte

și pe cei buni, şi pe cei răi, şi pe credincioşi,
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 dacă bogăţia nu este realizată fraudulos,

prin mijloace necinstite, prin asuprirea,

că Îl iubeşti mai presus de orice și de oricine

pe Dumnezeu și că umilinţa la care te supun

 și cu multă smerenie, așa cum Domnul spune.

De asemenea, am învăţat că Spovedania sinceră

dătătoare, dacă avem de El, o permenentă sete.

Am învăţat că Dumnezeu bate şi la inima 

haina iubirii, dacă vrem să ne îmbrăcăm în Hristos.

Am învăţat că ne dă să bem apa de viaţă 

izvorul în porunca frumoasă a iubirii,

fiindcă judecata aproapelui înseamnă mândrie

 dacă toate bogăţiile lor sunt folosite cu folos,

spre ajutorarea semenilor aflaţi în diverse nevoi,

 îl privim noi pe aproapele care cu ceva greșește.

Am înţeles, așadar, că Dumnezeu are

 ne umileşte şi nici nu ne urăşte oricât L-am supăra.

Dumnezeu vede şi lumina din noi, nu numai

 și curată, făcută în văzul tuturor, fără rușine,

îţi linişteşte conştiinţa, cel mai aspru judecător, 

 şi pe păcătoşi, şi doar cu ochii iertării privește.

Nu ne priveşte cu ochii judecăţii, aşa cum

 întunericul pe care îl vedem noi în cel păcătos.

Am învăţat că Dumnezeu ne acoperă cu 

 și egoism, înseamnă răutatea neiubirii.

Din pilda vameșului Zaheu, am învăţat 

de a răspunde răului cu rău, ci cu înțelepciune

trebuie să răspunzi răului cu iubire, iertare

 şi cu multă iubire, primit. Am învăţat că toate

ale lui Dumnezeu porunci, trebuie să îşi aibă 

că bogăţia nu este o piedică pe drumul mântuirii.

Am învăţat că şi bogaţii se pot mântui,

 exploatarea și nedreptăţirea copiilor lui Hristos.

Am învăţat că nu trebuie să îţi fie ruşine să arăţi 

 cei din jur, nu trebuie să trezească-n tine

dorinţa de a răspunde cu aceeaşi monedă, 

vameşilor, şi la inima femeilor desfrânate,

și la inima tâlharilor, căutându-și şi acolo sălaş,

 judecăţile Sale drepte și nu aruncă în noi cu piatra,

și nici nu râde de neputinţele noastre, nu

 şi intră cu multă dragoste dacă este

cu pocăinţă adâncă şi curată, cu smerenie
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te ajută să te îmbraci în haină albă de sfințenie.

Spovedania te transformă din omul vechi,

 având model pe vameşul Zaheu, având mereu

o sete şi o foame de Dumnezeu și o dorință

 permanentă de a ne întâlni cu El pe drumul vieţii,

iubind, iertând, smerindu-ne şi trăind credinţa

 să te întâlneşti cu Hristos și să pui piatra de temelie

a schimbării tale interioare şi exterioare, 

 flămând şi plin de dor fierbinte de Hristos.

Așadar, am învăţat, din această pildă

în haină nouă, te curăţeşte de întinăciune

și te ajută să îţi îmbraci sufletul în Har,

 cu inima împietrită, în omul nou și luminos.

Spovedania te transformă în omul însetat,

 a vameșului Zaheu, că oricât am fi de păcătoşi,

nu trebuie să ne pierdem nădejdea mântuirii,

 dar pentru aceasta, ca niște fii credincioși

trebuie să-L căutăm neîncetat pe Domnul,

 autentică, roditoare în faptele bune ale slujirii

de Dumnezeu și aproapele, în faptele

am învăţat că Spovedania îţi aruncă mulţime

de măşti de pe chip și din suflet şi te îmbracă 

plăcute Domnului, care ne deschid ușa mântuirii. 

Cristina Toma
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Doamne, iartă-mă că sunt precum fariseul din Evanghelie!

mărirea lumească și mândria!

Iartă-mă, Doamne, că rugăciunea mea

doar mâlul păcatului și doar a sa vină!

Doamne, iartă-mă pentru mândria

mea nemăsurată și urâcioasă!

Iartă-mă, Doamne, că mă cred

sunt praf și cenușă, sunt întinăciune!

Iartă-mă, Doamne, că niciodată

recunoștință și fierbinte pocăință!

nu m-am împrietenit cu smerenia,

Ci doar cu lăudăroșenia, slava deșartă,

nu întrezăresc nicio lumină divină,

Ci văd doar adânc întuneric,

mai virtuoasă și mai credincioasă

Decât sunt în realitate, iartă-mă

că mă laud cu faptele mele bune,

Uitând, că fără ajutorul Tău,

mă consider de Tine, mai binecuvântată

Decât aproapele meu, în care eu

nu este o declarație de iubire

Înveșmântată în evlavie, profundă

din mine mă domină și subjugă!

Iartă-mă, Doamne, că mă asemăn

cu el când înalț a mea rugă

Spre Tine, spre Tronul Sfintei Treimi

și când mă cred mai bogată

În virtuți și în daruri, când

Doamne, iartă-mă că sunt precum

o credință uscată, și nu una vie!

Iartă-mă, Doamne, că fariseul

fariseul din Evanghelie!

Iartă-mă, Doamne, că am
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să fie precum a vameșului evlavios și smerit,

Ajută-mă, Doamne, să Te iubesc sincer și curat,

fără măsură, până la plus infinit!

Iartă-mă, Doamne, că Ție cu iubire,

nu țâșnește ca un izvor curat și nesecat,

Care duios, să murmure rugăciunea

nu mă dăruiesc cu întreaga mea ființă

Și din sufletul și inima mea, rugăciunea

vameșului smerit și sincer, neîncetat:

Dumnezeule, milostiv fii mie,

patimi, păcate și neputințe!

Ajută-mă, să nu mă compar niciodată,

fariseul din mine, ce mă osândește la iad!

Ajută-mă, Doamne, în prăpastia mândriei

cu frații și surorile mele întru Hristos,

Să nu mă transform în judecătorul celor

de lângă mine, să nu fiu un om urâcios!

Ajută-mă, Doamne, să fiu un om smerit,

cu care la Sfântul Botez m-ai înzestrat!

Ajută-mă, Doamne, să alung afară,

și osândirii aproapelui să nu mai cad!

Ajută-mă, Doamne, ca rugăciunea mea

păcăcătoasei, Dumnezeule, Te rog, fierbinte,

Ajută-mă să-mi văd doar ale mele greșeli,

Cristina Toma

un om modest și simplu, un om frumos,

În care să strălucească diamantul divin,

Doamne, vreau să vin la întâlnirea cu Tine, vreau să vin în întâmpinarea Ta!
Doamne Iisuse Hristoase, Domnul meu, mult timp

am orbecăit pe calea păcatului, calea lată,

La întâlnirea cu mine, după ce ai aflat de dorința

de a Te cunoaște și mi-ai auzit glasul inimii.

să vin în întâmpinarea Ta, când și Tu vii

Mi-ai auzit glasul copilului din mine, al copilului

Care nu mai vrea să fie lipsit de ocrotire și

Pe calea care m-a îndepărtat de Tine, calea

Dar acum îmi doresc să vin la întâlnirea cu Tine,

iubire necondiționată – iubirea cea mai frumoasă.

pe Care nu Te-am întâlnit cu adevărat, niciodată.

căruia i s-a făcut dor de Tine și de Acasă,
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Doamne, vreau să vin în întâmpinarea Ta cu

și mai fidel, care nu mă va abandona vreodată!

Vreau să mă arunc în brațele Tale părintești și,

Îmbrățișarea Ta iubitoare să dureze o veșnicie!

pe frunte, vreau să mă simt iubită, alintată,

un copil lipsit de griji lumești, prieten cu îngerii,

mă îndeamnă să Te cunosc, să caut veșnicia,

Vrea să fie un copil fericit și inocent,

Care îmi va fi alături și la bine, și la greu,

care mă va accepta și cu lumină, și cu întuneric,

care înmulțesc iubirea, frumosul, armonia, bucuria.

Vrea să se țină strâns de mână, cu copilașul Hristos

veșnicia cu Tine – Calea, Adevărul și Viața!

Doamne, aș vrea să vin la întâlnirea cu Tine,

Vreau să mă ții la pieptul Tău și să mă mângâi duios

și ispitele ce-mi vor apărea pe drumul vieții.

Să simt că mi-am găsit Prietenul cel mai bun

și cu Maica Cerului – ocrotitoarea lumii -,

întreaga ființă înveșmântată în iubire și bucurie!

când nu mă voi mai simți un om puternic,

Care mă va ajuta să-mi duc Crucea Spirituală,

Cu copilul Hristos, vrea să se întâlnească

și cu a Sa Măicuță Sfântă, cu Maica Luminii,

Cu îngerii cu aripi de iubire și lumină,

Doamne, ce bine este când copilul din mine

Veșnicia binelui, veșnicia iubirii și comuniunii,

vrea tare mult să se întâlnească în templul inimii

Când mă voi simți obosită de toate încercările

Doamne, copilul din mine mai vrea ceva,

Cristina Toma
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Când e primăvară în sufletul meu…

Când e primăvară în sufletul meu,

acesta e o grădină cu flori de diamant,

O grădină de ghiocei albi şi puri

Vremea bucurei autenticei ce izvorăşte

Când e primăvară, sufletul mi se înalţă

înfloresc magnolii, irişi şi lalele.

Ca să vestească inimii, că nu mai

ce îmi amintesc de Haina Botezului Sfânt,

a fost învinsă de-a Mântuitorului Răstignire,

vremea credinţei lucrătoare,

Fiindcă e vremea Învierii, când moartea

din Hristos-Izvor de iubire şi iertare,

spre albastru infinit pe aripi de speranţă.

Când e primăvară în sufletul meu,

acesta miroase a parfum de lăcrămioare,

şi petale de autentică căinţă.

Fiindcă e timpul înfloririi duhovniceşti,

din al sufletului pământ îngheţat,

Când e primăvară în grădina sufletului meu

Fiindcă a sosit vremea dezmorţirii spirituale,

timpul prielnic pentru orice reînnoire.

De suave lăcrămioare cu frunze de smerenie

De ghiocei, ce cu curaj se iţesc

e timp de dormit, de hibernat,
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Visez că sunt o prinţesă ce are prinse flori de cireş

şi de cais prin rebelele-i plete.

e alungat de blândele raze de soare.

Când e primăvară în sufletul meu,

visez frumos la umbra salcâmului în floare.

Când e primăvară, întunericul din sufletul meu

Când e primăvară în sufletul meu,

visez că sunt o prinţesă cu cunună de margarete,

Când sufletul mi-e înveşmântat în divina mantie

a primăverii, am învăţat lecţia de fericire.

toate gândurile şi trăirile mele se preschimbă-n poezie.

Cristina Toma

gânduri frumoase sosesc pe aripi de păsări călătoare.

Când e primăvara în mintea mea,

Când e primăvară în sufletul meu,

Când trăiesc starea minunată a primăverii,

mă reîntorc cu drag în minunata mea copilărie.

precum prietenii slăbănogului din Capernaum!

Să fim prieteni solidari, iubitori, curajoşi şi credincioşi,  

 „Ca lumânarea la Înviere se aprinde şi se 
dăruieşte prietenia din prietenie. Pornind de la 
prietenia lui Hristos pentru fiecare din noi. Unică 
este fiecare prietenie; ea se cere apărată, sporită, 
trăită, în ciuda tuturor vicisitudinilor. Si atunci ai 
intrat deja în Rai. Veşnic îmbrăţişând şi veşnic 

îmbrăţişat.” (Costion Nicolescu)

 Cum ar fi omul fără prieteni, cum ar 
fi lumea fără prietenie?

 Cum ar fi oare lumea aceasta fără 

prietenie, fără solidaritate, fără comuniune, 

fără rugăciune, fără credinţă, fără iubire, fără curaj, fără nădejde, fără Hristos? Ar fi o lume 

săracă, ar fi o lume fără lumină, o lume de gheaţă, o lume fără speranţă, o lume egoistă, o lume 

debusolată, o lume fără bucurie, o lume amorţiţă şi orbită spiritual, o lume a păcatului ce o 

îndepărtează de Hristos, o lume iad.

Există oare cineva în lumea aceasta, care să nu aibă măcar un prieten bun, un prieten 
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sincer şi devotat, perechea sufletului său? Cine nu are măcar un prieten cu al cărui suflet, sufletul 

său dansează pe un minunat cântec de iubire, solidaritate, comuniune şi rugăciune? Există oare 

cineva care nu a fost purtat pe ,,targa rugăciunii'' de măcar un prieten cu care împarte bucuriile, 

speranţele, succesele, visurile, durerile, necazurile, căderile, încercările vieţii?  

 M-aş întrista, dacă aş şti că există în această lume un om atât de singur, fără măcar un 

prieten în afară de Dumnezeu. M-aş întrista, fiindcă aş şti, că acesta e lipsit de bucuria ce îţi dă 

aripi atunci când te simţi iubit necondiţionat, chiar dacă nu meriţi acest lucru. M-aş întrista, 

fiindcă aş şti, că este lipsit de un umăr pe care ar putea pune capul când este obosit, de un umăr 

pe care ar putea plânge când se simte doborât de greutăţile vieţii. M-aş întrista, fiindcă aş şti, că 

nu ar avea cine să îl poarte pe ,,targa rugăciunii'' pentru a-l lăsa la picioarele Mântuitorului Care 

l-ar îmbrăca în mantia iubirii, iertării, milostivirii, vindecării trupeşti şi sufleteşti. M-aş întrista, 

fiindcă aş şti, că nu ar avea cine să îi zâmbească cu un surâs sincer şi curat, nu ar avea cine să îl 

îmbrăţişeze strâns, strâns şi cald, nu ar avea cine să îi dea un sfat, atunci când nu ştie pe ce drum 

să o apuce la o răscruce din viaţa sa. M-aş întrista, fiindcă aş şti, că nu ar cunoaşte ce înseamnă o 

critică constructivă, o critică care îndreaptă şi nu răneşte. M-aş întrista, fiindcă nu ar şti ce 

înseamnă dorul de o persoană dragă inimii, de care eşti despărţit uneori pe cărarea vieţii şi nu ar 

cunoaşte bucuria reîntâlnirii cu aceasta, bucurie care îţi încălzeşte inima şi o face să tresalte de 

emoţie şi fericire. M-aş întrista, fiindcă aş şti, că s-ar simţi de multe ori singur, trist, plictisit, 

fiindcă nu ar avea cu cine împărtăşi secretele, visurile, bucuriile, succesele, sau tristeţea, 

deznădejdea, necazurile, durerea, boala. M-aş întrista, fiindcă nu ar avea cu cine vorbi despre 

Mântuitorul Hristos, despre Maica Domnului, despre sfinţi, prietenii noştri şi ai lui Dumnezeu, 

despre îngerii cu aripi de lumină şi iubire. Nu ar avea cu cine se plimba prin natură, darul lui 

Dumnezeu pentru noi, nu ar avea cu cine privi răsăritul şi apusul de soare, stelele și luna, nu ar 

avea cu cine privi spre orizont, nu ar avea cu cine asculta un concert de păsărele. Nu ar avea cui 

spune fratele sau sora mea întru Hristos. Nu ar avea cine să îl ajute să îşi înmulţească talanţii 

primiţi în dar de la Bunul Dumnezeu. M-aş întrista, fiindcă nu ar avea cine să îl ajute să-şi poarte 

pe umeri, Crucea spirituală, când este doborât sub greutatea ei. Refuz să cred însă, că poate fi 

un om lipsit de darurile şi frumuseţea prieteniei sincere şi curate, refuz să cred că există un om 

care să nu fie prietenul cuiva şi care să nu fie iubit necondiţionat, măcar de un semen.

 Ca să ne bucurăm de darurile unei prietenii adevărate trebuie să fim şi noi prieteni 
autentici

,,Dăruind primeşti'' spune o vorbă înţeleaptă din popor. Şi în relaţiile de prietenie e la fel. 

Dacă dăruieşti iubire, primeşti iubire, dacă dăruieşti bucurie, primeşti bucurie. Zâmbeşti, ţi se 

întoarce zâmbetul, îmbrăţişezi, eşti îmbrăţişat, te rogi pentru prietenul tău şi el va simţi aceasta, 

se va ruga şi el când vei avea nevoie să fii înălţat pe aripa rugăciunii spre Cer. Eşti solidar cu 

prietenul aflat în suferinţă, şi el va fi solidar cu durerea ta. Eşti sincer, vei fi tratat cu sinceritate. 

Vei apăra pe cel oropsit şi nedreptăţit, vei fi şi tu apărat când cineva te va nedreptăţi. Vei dărui 

din timpul tău, ţi se va oferi timp. Vei mângâia, alina, îmbărbăta, vei fi mângâiat, alinat, 

îmbărbătat. Uneori mai sunt şi mici excepţii de la această regulă, dar de obicei, când dăruieşti, 

primeşti ceea ce ai oferit. Să fim prieteni buni ca să fim binecuvântaţi cu prieteni buni, pe care ne 

putem baza oricând avem nevoie de sprijinul şi ajutorul lor. 
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 Să fim prieteni solidari, iubitori, curajoşi şi credincioşi, precum prietenii 
slăbănogului din Capernaum!

 Să fim şi noi purtători de targă, precum cei patru prieteni ai slăbănogului din 

Capernaum, să purtăm şi noi în braţele iubirii noastre, în braţele rugăciunii noastre pe prietenii 

bolnavi trupeşte şi sufleteşte, să îi purtăm în braţe până la picioarele Mântuitorului şi să-L 

rugăm cu curaj şi cu credinţa care mută şi munţii din loc: Doamne, nu plec de la picioarele Tale, 
până nu-i vindeci pe prietenii mei! Doamne, nu Te las până nu îi ridici pe aceştia din patul suferinţei, nu 
Te las  până nu îi vindeci, ca un Doctor bun şi milostiv, ce eşti! Nu Te las până nu îi vindeci de toată 
neputinţa, nu Te las până nu le ierţi toate păcatele, fiindcă numai aşa se pot apropia de Tine, numai aşa 
Te vor putea cunoaşte, numai aşa vor deveni prietenii Tăi, numai aşa vor şti ce înseamnă să trăieşti cu 
adevărat! Nu Te las, până nu-i vindeci de toată boala, fiindcă altfel vor crede că am fost o mincinoasă 
când le-am spus, că Tu îi iubeşti, că nu poţi rămâne indiferent la suferinţa lor, că îi vei vindeca cu multă 
iubire şi milostivire! Doamne, pentru mine nu îţi cer nimic, îţi cer pentru fraţii mei vindecare, pentru fraţii 
pe care îi iubesc ca pe mine însămi! Doamne, nu Te las până nu îi vindeci, fiindcă altfel nu voi mai crede în 
puterea rugăciunii unora pentru alţii, fiindcă atunci nu voi mai crede în cuvintele Tale: ,,Îndrazniţi, Eu am 
biruit lumea!'' Noi venim la Tine cu sfântă îndrăzneală, fiindcă ne doare suferinţa fraţilor noştri, fiindcă 
numai Tu eşti singurul Vindecător, fiindcă numai Tu le poţi ierta păcatele ce le-au paralizat trupurile şi 
sufletele! Doamne, noi avem credinţa puternică, că îi vei izbăvi de toată boala şi vom stărui în 
rugăciunea noastră până vei face o minune cu sufletul lor, ca să se poată vindeca şi trupeşte! Doamne, 

noi am împlinit porunca iubirii pentru aproapele, împlineşte şi Tu ce le-ai zis ucenicilor Tăi: „Să 

presupunem că cineva dintre voi, având un prieten, se va duce la el în miez de noapte şi-i va zice: 

prietene, împrumută-mi trei pâini, că a venit un prieten din cale şi nu am ce să-i pun  înainte; iar 

acela, răspunzând dinăuntru, să-i zică: nu mă deranja, acum, uşa e încuiată şi copiii mei sunt în 

pat cu mine; nu pot să mă scol să-ţi dau! Zic vouă chiar dacă sculându-se nu i-ar da pentru că-i 

este prieten, pentru îndrazneala lui, sculându-se, îi va da cât îi trebuie” (Luca 11, 5-8). 
 Doamne şi eu sunt păcătos/păcătoasă, nu sunt prietenul/prietena Ta, dar pentru îndrăzneala 

mea sfântă, dă-le prietenilor mei cât le trebuie! 

Să ne rugăm cu inima plină de focul credinţei să fim prieteni autentici, ca să ne 

învrednicim de lucruri minunate, aşa cum s-au văzut în cetatea Capernaum, ,,cetatea 

mângâierii'', când slăbănogul adus la picioarele Mântuitorului pe targa purtată de cei patru 

prieteni solidari cu suferinţa lui, a fost vindecat miraculos. Să ne rugăm neîncetat, crezând fără 

nicio îndoială şi ezitare în cuvintele Mântuitorului Hristos: Cereţi şi vi se va da; căutaţi şi veţi afla; 

Prietenia oamenilor credincioşi şi iubitori este o binecuvântare, să ne dorim să fim, 

aşadar, binecuvântare! Prietenia autentică este comuniune duhovnicească, este împletirea 

sufletelor cu firele iubirii, cu firele rugăciunii, cu firele compasiunii, cu firele solidarităţii, cu firele 

credinţei, cu firele dăruirii şi slujirii. 

 Să ne dorim, aşadar, să fim prieteni cu o atât de mare şi puternică credinţă, cu un curaj în 

rugăciunea noastră stăruitoare pentru aproapele nostru, ce place Bunului Dumnezeu, ca să 

putem să înduplecăm pe Mântuitorul Hristos să vindece orice prieten al nostru, bolnav trupeşte 

şi sufleteşte, pentru iubirea noastră, pentru nădejdea noastră tare şi fierbinte în milostivirea 

nesfârşită a Lui, pentru convingerea noastră, că El este unicul Vindecător, că El este Dătătorul de 

viaţă, că El este Tămăduitorul inimilor şi al sufletelor tuturor credincioşilor. 
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bateţi şi vi se va deschide. Că oricine cere ia, cel care caută află, şi celui ce bate i se va deschide. (Matei 7, 

7-8) Şi astfel va auzi Bunul Dumnezeu rugăciunile noastre şi ne va da nouă după mila şi iubirea 

Sa nemăsurată. Amin!

Cristina Toma

,,Când femeia creștină înțelege viața, înțelege mandatul vieții''

„Când femeia creștină înțelege viața, 
înțelege mandatul vieții, atunci ea pășește cu 
discreție, cu iubire, cu frumusețe, cu 
generozitate peste tot, iar tot ce atinge 
înflorește, tot ce vorbește ea, mângâie. Ori pe 
unde merge, ea schimbă viața, schimbă viața 
omului. De aceea, există această extremitate 
între femeia creștină și femeia lipsită de 
credință, care tot ce atinge ofilește, orice spune 
creează dezastre în destin, viața ei este o trăire 
în egoism și orgolii. (…) În femeia creștină se 
întâlnește bucuria lui Hristos cel Înviat, în 
femeia creștină trăiește și doinește neamul românesc”. (Pr. Petru Munteanu)

 Mi-am dorit ani de zile să ajung la Săvinești în marea sărbătoare creștină a femeilor, în 

ziua când sunt prăznuite și preamărite sfintele femei mironosițe, primele martore ale Învierii lui 

Hristos. Și cu ajutorul Bunului Dumnezeu, această dorință fierbinte și frumoasă, mi s-a împlinit 

în anul 2016. De ce mi-am dorit acest lucru? Mi-am dorit să particip la o procesiune în Lunca 

Bistriței, mi-am dorit să mă molipsesc de bucuria comuniunii, de bucuria comuniunii cu 

aproapele, dar și cu natura, minunata Creație a lui Dumnezeu, care te fascinează prin 

frumusețea ei divină și care îți înveșmântă sufletul în frumos autentic, în armonie, liniște și pace. 

 De ce mi-am mai dorit să ajung la Săvinești în Duminica femeilor Mironosițe, a femeilor 

creștine, mironosițe ale Bisericii ortodoxe, a femeilor care întrețin flacăra credinței, a dragostei, 

a vieții, a păcii și înțelegerii în familie și în întreaga lume? Ca să mă îmbogățesc sufletește 

ascultând cuvântul de învățătură al Pr. Munteanu, cuvânt care îmi trezește întotdeauna 

adormita conștiința, ca să ascult sfaturile înțelepte ale Sfinței Sale, sfaturi pe care, dacă noi 

femeile creștine le-am urma, ne-am sfinți viața, am împrăștia în jurul nostru mireasma iubirii 

creștine, milostive și slujitoare, așa cum împrăștiau peste tot în jurul lor sfintele femei care l-au 

însoțit pe Hristos pe drumul Golgotei Sale și de la care am primit Salutul Învierii, așa cum ne-a 

spus Părințele Munteanu la începutul cuvântului  de învățătură, rostit după citirea pericopei 

evanghelice.

De ce sunt total diferite aceste spații? 

 ,,Este salutul care ne-a schimbat viața noastră, este salutul care ne-a luminat și ne-a deschis 
Spațiul Învierii care este total diferit de spațiul fără de Hristos sau numit de către Sfinții Bisericii - 
spațiul morții.''

 Creștinii care trăiesc în spaţiul morţii, în spaţiul întunericului, nu spală cu mirul credinţei 

lucrătoare Trupul Mântuitorului şi nu oferă la picioarele Lui întreaga lor viaţă, nu sunt fiii luminii, 
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sunt fiii celui rău, care îi păcăleşte cu plăcerile vremelnice ale vieţii acesteia trecătoare, 

şubrezându-le şi dărâmându-le cămara sufletului. Trăim, așadar, în spaţiul morții când punem 

accent pe partea materială a vieţii noastre şi nu pe partea spirituală a acesteia, când nu imităm 

pe creştinii adevăraţi, modele de credinţă şi virtuţi, care îşi construiesc un adevărat univers 

spiritual în interiorul lor, care își construiesc o casă a sufletului trainică şi frumoasă în care 

domnesc doar virtuţile morale şi crestine, în care Duhul Sfânt e prezent în orice clipă din zi şi 

noapte. Trăim în spaţiul morţii când nu lăsăm lumina să intre din belșug prin ferestrele sufletului 

nostru, când nu aerisim mereu casa sufletului și nu lăsăm doar soarele iubirii, al rugăciunii, al 

smereniei să o încălzească. Trăim în spaţiul morţii când gustăm din dulceaţa nelucrării, când 

amânăm pocăinţa, când amânăm săvârşirea tuturor faptelor celor bune, când nu alungăm 

trândăvia din viaţa noastră şi nu împlinim porunca apostolului: „nevoieşte-te cu nevoinţa cea 

bună întotdeauna.''

 Să ne rugăm, aşadar, Bunului Dumnezeu să ne ajute și pe noi să luăm drumul către 

Spațiul Învierii și să devenim izvoare de bucurie, alinare, lumină. Să ne rugăm să devenim stâlpi 

ai dreptei credinţe, să ne rugăm să avem mereu inima ocean de iubire, milostivire, compasiune, 

să avem mereu inima plină de Harul Sfânt pentru a putea lucra fapta bună cu multă dragoste de 

Dumnezeu şi semeni. Să ne rugăm să fim neînfricate mărturisitoare ale lui Hristos, să ne rugăm 

pentru a putea avea îngerească vieţuire, pentru a ne lăsa mereu în grija Domnului, pentru a avea 

putere şi răbdare de a trece peste toate necazurile vieţii. Să ne rugăm să ne trăim viaţa împlinind 

poruncile Scripturilor, să ne rugăm să ne purtăm cu demnitate, cu credinţă, cu iubire, cu 

nădejde și răbdare, crucea spirituală. Să ne rugăm să rămânem neclinitite în dragostea şi 

mărturisirea lui Hristos! Să ne rugăm să fim mereu învingătoare în războiul cu balarul patimilor, 

în războiul cu cumplitul diavol care doreşte să fim nişte creştine fricoase şi laşe, pentru a ne 

putea prinde în cursele sale. Să ne rugăm să iubim mai mult viaţa duhovnicească, şi nu pe cea 

lumească cu toate plăcerile şi tentaţiile ei. Să ne rugăm să ne împlinim cu dreptate şi cu sfinţenie 

 ,,Sfânta Evanghelie de astăzi ne arată o calitate a femeii purtătoare de mir, o calitate care este 
reprezentativă pentru femeie în general. Duminica aceasta este dedicată femeii creștine, care 
trăiește darul vieții, ca dar al iubirii milostive. Femeia purtătoare de mir este cea care simte darul 
Învierii. Motorul femeii creștine este iubirea care regenerează viața, motor al existenței, iar iubirea 
femeii purtătoare de mir este iubirea purtătoare de pace și de sănătate. Femeile purtătoare de mir au 
luat drumul către spațiul Învierii, pentru că trăiau în sufletul lor iubirea veșnică; ele ne mărturisesc 
astăzi bucuria acestui spațiu în care Hristos a Înviat”.

Și trăim în spațiul Învierii lui Hristos când suntem creștini cu o credință roditoare, 

slujitoare, în care faptele bune rodesc în ogorul lui Dumnezeu, cu o credință care ne arată 

vrednici următori ai lui Hristos, adevărați mărturisitori ai Săi, care îi oferim cu multă iubire şi fără 

zgârcenie: mirul faptelor noastre bune, mirul iubirii, mirul credinţei, mirul evlaviei, mirul 

smereniei, mirul dăruirii, mirul slujirii și jertfirii de sine Trăim în spațiul Învierii lui Hristos când 

avem aceeaşi râvnă neobosită, aceeaşi dragoste de Dumnezeu, aceeaşi credinţă neşovăielnică, 

puternică şi nestrămutată care te ajută să muţi şi munţii din loc, care te ajută să nu îţi fie frică de 

întuneric, de ostaşi înarmaţi, care te ajută să te lupţi cu orişicine te împiedică să ajungi la 

mormântul Domnului Tău drag, pentru  a-I unge cu arome Trupul Sfânt, așa cum au avut 

femeile mironosițe. Trăim în spațiul Învierii lui Hristos când trăim ,,darul vieții, ca dar al iubirii 

milostive'', așa cum ne-a spus Pr. Petru Munteanu, că trăiește femeia creștină. 
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 Să ne rugăm, aşadar, lui Dumnezeu, să fim precum florile care înfrumuseţează viaţa 

tuturor, să împrăștiem peste tot în jurul nostru, mireasma iubirii și gingășiei sufletești, mireasma 

compasiunii și dăruirii necondiționate, mireasma curăției și smmeeniei, mireasma hărniciei și 

omeniei.

slujba noastră, acolo unde suntem rânduite de Dumnezeu, fiecare după mulţimea talanţilor, să 

înmulţim aceşti talanţi cu iubire de Dumnezeu şi semeni şi să nu îi îngropăm în lenea, adormirea 

şi egoimul nostru. Să ne rugăm Bunului Dumnezeu să ne fie ajutor şi întărire în cultivarea 

virtuţilor creştineşti, pentru ca la sfârşitul vieţii să nu ne aflăm în spaţiul morţii, ci în spaţiul 

Învierii lui Hristos, ca să putem afla pe Domnul blând şi milostiv la ziua Judecăţii şi să primim 

plată deplină pentru mărturisirea Lui cu credinţă şi pentru toate ostenelile noastre. 

Femeile mironosițe l-au însoțit pe Iisus Hristos până la Golgota și așa cum a spus Pr. 

Petru Munteanu: ,,preocuparea lor era, că Mântuitorul nu a avut parte de îngropăciunea cuvenită, 

nu a avut parte de prohodire, ritualul înmormântării nu a fost complet.'' Cât de mult l-au iubit 

femeile mironosițe pe Hristos, ele nu au putut accepta, că după răstignire Acesta a fost depus în 

grabă în mormânt, că Trupul Său nu a fost uns cu miresme și că ritualul înmormântării nu a fost 

încheiat. Ele nu s-au putut împăca cu faptul că: ,,Izvorul Vieții veșnice, Izvorul Iubirii lumii, iubirea 
cea necondiționată, dăruită nouă tuturor, nu a avut parte nici de prohodire, nu a avut parte nici de 

tânguire.'' Și, pentru a încheia ritualul înmormântării Mântuitorului Iisus Hristos, pentru a-L 

plânge sincer și duios, Sfintele Mironosițe au predat lecții de iubire, prețuire, evlavie și curaj, 

apostolilor, arătând puterea credinței în Hristos, a iubirii smerite si sfinte și a nădejdii în 

Dumnezeu, arătând că femeile de obicei sunt mai sensibile, mai compasive, mai evlavioase, mai 

solidare în suferință decât bărbații și că au o bărbăție creștină mai mare decât aceștia. Să 

învățăm și noi această lecție a iubirii și a slujirii cu credință și jertfelnicie, să avem tăria creştină 

pe care au avut-o sfintele mironosiţe și mândria lăuntrică că suntem adevărate femei creştine, 

să nu uităm, aşa cum a spus Părintele martir Constantin Sârbu că: „femeile au profunzimi 

sufletești mai mari decât bărbații. Au o inimă caldă și intuiesc totul din iubire.  Au puterea de a 

se dărui, aducând lumină și bucurie. Sunt ființe plăpânde, dar cu suflet mare, plin de delicatețe și 

gingășie. Femeile sunt asemeni florilor. Floarea bucură pe toți. Înflorește să aducă bucurie. 

Oferă frumusețea petalelor ei minunat colorate și parfumul ei. Se lasă ruptă și moare ca să-ți 

facă o bucurie, ca să-ți înfrumusețeze viața și casa. Căci totul în lume răsare din durere.”

 Am să vă împărtășesc și din bucuria participării după Sfânta Liturghie la serbarea 

câmpenească ce a devenit o tradiție la Săvinești în Duminica Mironosițelor Femei. Am avut 

bucuria de a participa împreună cu două prietene și colege: Doina și Roxana, în ziua de 15 mai, 

2016, la a VIII-a ediție a acestui minunat eveniment, în cinstea căruia întreaga comunitate 

săvineșteană a îmbrăcat straie de sărbătoare. Cu toții de la mic la mare s-au pregătit pentru 

această sărbătoare, pentru primirea oaspeţilor: fii ai satului, și invitați din alte zone mai 

apropiate sau mai îndepărtate de Săvinești (Iași, Bacău, Piatra Neamț) Erau un pic îngrijorați că 

din cauza vremii un pic mohorâte, nu va mai fi posibilă procesiunea în Lunca Bistriței. Soarele 

Am încercat, nu știu dacă am și reușit, să transmit mai departe lumina ce iradiază din 

orice cuvânt de învățătură al părintelui Munteanu, am încercat așadar să dăruiesc la rândul meu, 

din hrana duhovnicească cu care am fost binecuvântată, în spațiul luminos al Bisericii dragi, 

dragi, sufletului meu. 
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 În deschiderea serbării, părintele Petru Munteanu ne-a spus celor prezenți: „Din mesajul 
Sfintei Evanghelii ne aducem aminte de rolul și însemnătatea pe care femeia creștină o are în 
societate și în biserică. De aceea, noi astăzi, vedem mai multe credincioase participante la această 

frumoasă sărbătoare.” Și multe din femeile participante – gospodine autentice și gazde 

ospitaliere - au întins pe mese, bucate tradiționale alese: ouă roșii, pască, cozonaci și prăjituri 

care mai de care mai apetisante și mai gustoase. Și din partea Centrului social educativ ,,Popasul 

Iubirii Milostive”, care a împlinit în acel an 11 ani de activitate neîntreruptă, au fost oferite 

bucate alese pentru cei peste 150 de participanți, precum și desertul mult așteptat, constând în 

iepurași și ouă de ciocolată. 

Era o atmosferă minunată, plină de bucurie autentică, peisajul era mirific și te înălța cu 

gândul la Creatorul Cerului și al pământului. Și în această stare de recunoștință și comuniune 

frățească, mai mulți credincioși, prezenți în Lunca Bistriței - un colțișor de Rai - au simțit nevoia 

să rostească un cuvânt de mulțumire pentru toate binecuvântările pe care le-au primit de la 

Bunul Dumnezeu, un cuvânt în care să își exprime de asemenea, prețuirea, respectul și 

recunoștința  față de părintele Petru Munteanu, care împreună cu colaboratorii Sfnției Sale a 

dat viață unor proiecte de suflet pentru suflet, proiecte care au schimbat în bine viața multor 

semeni. 

Am simțit că vremea capricioasă se va îmbuna, și așa a fost. Norii au fost alungați de pe 

cer de curajosul Soare, și astfel, după Sfânta și Dumnezeiasca Liturghie toți credincioșii prezenți 

în Biserica ocrotită de aripile de iubire și lumină ale Sfinților Arhangheli: Mihail și Gavriil, 

împreună cu părintele Petru Munteanu și părintele Mihai Meraru, am pornit în procesiunea în 

Lunca Bistriței, cântând cu bucurie și credință pe tot parcursul traseului: ,,Hristos a Înviat din 

morți, cu moartea pe moarte călcând, și celor din mormânturi viață dăruindu-le”.

era cam zgârcit cu razele sale, nori capricioși și întunecați îi făceau în ciudă, lăsând să străbată 

printre ei, doar câte o rază anemică, din când în când. M-am rugat și eu fierbinte Măicuței 

Domnului – sufletul și inima mea – să mijlocească pentru noi, așa cum o face mereu cu multă 

dragoste, și să binecuvinteze această zi în care sunt sărbătorite femeile mironosițe – prietenele 

Ei duhovnicești – cu mult soare, cu multă lumină și căldură. Simțeam în adâncul sufletului, că voi 

participa la procesiune, simțeam că Bunul Dumnezeu îmi va împlini visul frumos care a prins 

aripi cu mulți ani în urmă, simțeam că totul va fi așa cum mi-am imaginat. Doream să văd și eu 

cel mai impresionant cozonac, cel mai impresionant ou roșu, cel mai impresionant foc de tabără 

și să mă entuziasmez ca un copil, așa cum s-a entuziasmat cu ani în urmă fetița Teodora, care a 

reușit să mă molipsească cu bucuria ei, cu inocența ei, în timp ce ascultam o înregistrare de la 

Savinești, o înregistrare de pe blogul părintelui. Din acea clipă a încolțit în sufletul meu, dorința 

arzătoare și frumoasă de a participa la această minunată serbare câmpenească. Am o 

imaginație bogată și vedeam cu ochii minții, inimii, și sufletului, tot ce vedea în realitate fetița 

Teodora, în acea zi de sfântă sărbătoare. Eram și eu un copil care se bucura de tot ce vedea în jur, 

un copil inocent, fără griji și probleme. Ce minunată e această stare a copilăriei – vârsta 

inocenței, iubirii, bucuriei, jocului, creativității, vârsta când totul în jurul tău ți se pare frumos și 

impresionant.

 În sufletul meu era un amalgam de sentimente și emoții, ascultam cu interes toate aceste 

luări de cuvânt, când la un moment dat, am fost surprinsă de dorința părintelui Petru Munteanu 

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

532775327553349



NE SCRIU CITITORII9830698350

de a adresa și eu câteva cuvinte celor prezenți acolo. Emoțiile m-au copleșit, eu neavând darul 

vorbirii în public. Mă exprim mult mai ușor cu ajutorul cuvântului scris. Evit mereu sa vorbesc 

într-un cadru formal, nu reușesc niciodată să exprim, în cuvinte vorbite, ceea ce simt. Iată, ce am 

reușit să spun atunci: Hristos a înviat! Astăzi, sufletul mi-e înveşmântat în bucurie, fiindcă mă aflu aici, 
la Săvineşti, locul unde mă simt cea mai fericită şi unde am conştientizat ce înseamnă solidaritatea și 
credinţa roditoare. Sunt impresionată, copleșită de admiraţie şi recunoştinţă, când văd atâtea şi atâtea 
fapte minunate, pe care părintele Petru Munteanu împreună cu colaboratorii Sfinţiei Sale le face, 
pentru a aduce bucurie, speranţă, nădejde, credinţă și iubire, aproapelui care se confruntă cu diverse 
nevoi. Mi-ar plăcea tare mult, ca și în comunitatea mea să fie la fel și mereu povestesc celor din jurul 
meu, despre ceea ce am văzut frumos, aici, la Săvineşti. Ar fi minunat, dacă am avea modele de slujire, 
credință și iubire pe Sfintele Mironosițe și dacă am avea mereu curajul să Îl mărturisim pe Hristos, 
Izvorul iubirii necondiționate, milostivirii, bucuriei autentice, Izvorul vieții. Sincere felicitări pentru tot 
ceea ce realizați frumos și de folos pentru aproapele și slava lui Dumnezeu! Vă doresc mult succes în 
viitor, multă sănătate și toate cele bune și de folos! Hristos a înviat!” Cuvintele mele au fost prea sărace, 
și nu au reușit să exprime tot ceea ce simțeam. Tainic, L-am rugat pe Bunul Dumnezeu să mă ajute să 
fiu o creștină autentică, ca să nu umblu pe vârfuri pe drumul vieții, ci să las urme adânci de iubire, 
compasiune și dăruire, oriunde mă vor purta pașii.

Cristina Toma

 După ce această manifestare a prieteniei și comuniunii autentice s-a sfârșit, ne-am 

reîntors în sfânta biserică, unde am fost miruiți de părintele Petru Munteanu și unde am făcut 

poze de grup care să ne amintească că suntem o familie mare și frumoasă, o familie care se 

reunește cu mult drag în zile de sfântă și mare sărbătare. A fost o zi minunată și frumoasă pe 

care o voi păstra cu mare drag în cutiuța cu amintiri speciale ale sufletului meu. A fost o zi 

IMPRESIONANTĂ! Totul a fost frumos și IMPRESIONANT!

După ce am depășit emoțiile scurtului meu discurs, prietenele și colegele mele au dorit 

sa facem fotografii care să ne amintească de frumusețea acestei zile de sărbătoare și am ciocnit 

și câte un ou roșu, amuzându-ne și amintindu-ne de credințele populare (cel ce reușește să 

spargă ouăle celorlați va trăi nai mult ca toți) Eu le-am daruit cu dărnicie, îmbrățișări strînse și 

calde, îmbrățișările fiind darul meu de suflet, dar ce îl ofer cu mare drag și dar pe care îl aștept și 

eu de la aproapele meu, mereu. 

„Fericiți sunt și cei ce ascultă cuvântul  lui Dumnezeu și-l păzesc pe el!”

 și prietene cu Mântuitorul Iisus Hristos,
Marta și Maria, surorile dreptului Lazăr, 

 un sat aproape de Ierusalim, m-au impresionat puternic
Și m-au motivat să învăț lecția slujirii, a slujirii aproapelui

 și a lui Dumnezeu, într-un mod autentic.
Întâmplarea din casa lor despre care a scris

în casa căruia de multe ori Domnul a fost Oaspete prețios,
Când Acesta trecea prin satul Betania,

Marta și Maria, două surori creștine, contemporane

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023



N
E
 S

C
R
IU

 C
IT

IT
O

R
II

NE SCRIU CITITORII

 pe care Bunul Dumnezeu cu multă dărnicie ți l-a dat?
Mă cercetez adânc și răspund cu sinceritate 

la aceste întrebări care au încolțit în mintea mea.
Mă asemăn mai mult cu Maria, deși de foarte multe ori

 grijă de suflet nu am avut cum se cuvinea
Și am trăit starea de căldicie, slujind trupului 

 să răspund corect la întrebările: Ești ca Maria sau ca Marta?
Oare ai ceva din amândouă sau pierzi timpul prețios

mai mult decât sufletului, slujind mai mult lumii,
Și nu lui Dumnezeu Căruia I se cuvine toată mărirea, 

 al vieții în lene și nelucrare, fiind smochin uscat
Fără de roade, îngropându-ți prețiosul talant

 Sfântul Evanghelist Luca, mi-a trezit în suflet dorința
De a mă cunoaște mai bine și de a putea

cinstea și închinăciunea și toată curăția inimii.
Mă asemăn mai mult cu Maria, fiindcă mereu 

 ci m-am imaginat drept o ascultătoare
A cuvântului Învățătorului, m-am imaginat

de multe ori m-am imaginat stând pe jos
La Picioarele sfinte ale Domnului, cu întreaga

am fost însetată și flămândă de comuniune autentică
Cu aproapele și Dumnezeu, poveștile și pildele 

Adevărului și Vieții, și niciodată în vreo contemplație
Nu m-am imaginat slujindu-i lui Hristos precum Marta,

 cu Mântuitorul și Învățătorul Iisus Hristos
Și i-am ascultat cu nesaț înteleptul cuvânt de Învățătură, 

m-au atras ca un magnet de când eram o prichindică.
De multe ori mi-am imaginat că am fost contemporană

cerșindu-I iertare pentru păcatele mele la cer strigătoare.

 ființă înveșmântată în iubire, evlavie și admirație,
Încercând să pătrund și să deslușesc tainele 
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a rugăciunii doxologie, a rugăciunii neîncetate!
Fericiți sunt cei care tind să să-și aleagă partea bună

 să pun preț mai mult pe suflet, pe trăirile spirituale
Și scopul vieții mele să fie mântuirea de care 

te învrednicești când asculți și împlinești Poruncile.
Fericiți sunt, așadar, care cu tot cuvântul 

 mi-a sensibilizat mereu inima, de Maica Sfântă iubitoare,
Pentru că și eu cred și simt ca femeia din mulțime,

care iese din gura lui Dumnezeu se hrănesc mereu
Și nu-și lipesc sufletul de cele ale lumii pieritoare,

 lăsându-se mereu în pronia lui Dumnezeu!
Fericiți sunt cei care s-au învrednicit de

 virtutea hărniciei, dar și de cea a rugăciunii adevărate,
A rugăciunii de mulțumire, a rugăciunii de slavă, 

 multă iubire, îndrăznind să-I cer părintească binecuvântare.
M-am imaginat spălându-I cu lacrimi de iubire curată, 

smerenie și pocăință adâncă, sfintele picioare.
Aș vrea să aleg și eu partea cea bună ca Maria, 

și să îngrijesc mai mult de hrana duhovnicească.
Aș vrea să mă pot ruga în orice clipă și-n orice loc

aș vrea să mă hrănesc mai mult cu pâinea cerească-
“Cu tot cuvântul care iese din gura lui Dumnezeu” 

 și tot lucrul meu cu rugăciune să-l înfăptuiesc.
Aș vrea să lucrez totul ca pentru Hristos și 

să nu fiu smochin uscat și fără de roade, ci să rodesc
Ca un măslin bogat în fapte bune și frumoase,

 care ridicând glasul, așa, Lui Hristos I-a vorbit:
“Fericit este pântecele care Te-a purtat și fericit
 este pieptul la care ai supt”, acest Adevăr grăit

De acea femeie credincioasă, îmi bucură mult sufletul, 
de Maica Sfântă, profund și veșnic îndrăgostit.
Această Evanghelie mă îndeamnă să cunosc 

Cuvântul lui Dumnezeu și să-l păzesc necontenit,
Ca să fiu o fericită, cum zice Hristos că “sunt cei

cu rugăciunea și să nu irosesc timpul vieții defel.
Această Evanghelie mă îndeamnă să fiu și eu

 plăcute lui Dumnezeu, aș vrea să fiu o slujitoare
A Lui și a Maicii Sale. Această Evanghelie

 cu dragoste necondiționată pentru Dumnezeu și toți semenii.
Mă îndeamnă să fiu o gazdă bună și primitoare

M-am imaginat cuprizându-I picioarele cu

 o următoare a sfintelor mironosițe și, lecția slujirii
Să mi-o însușesc cu multă dragoste,

 ce ascultă cuvântul lui Dumnezeu și-l păzesc pe el.”
Această Evanghelie mă îndeamnă să îmbin lucrul 

 pentru toți cei ce vor trece pragul casei mele.
Mă îndeamnă să slujesc cu măsură trupului,
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 precum Maria și nu devin sclavi ai grijilor!
Fericiți sunt cei ce nu tind să-și ocupe tot timpul vieții

 să conștientizăm că pentru suflet sunt importante:
Rugăciunea, ascultarea și împlinirea Cuvântului

 pe Marta și Maria în credința față de Mântuitorul
Și toate faptele noastre să le săvârșim în duh

 de griji de tot felul, privind viața lumească!
Iartă-mă, și ajută-mă să învăț lecția slujirii autentice,

 lui Dumnezeu, să nu uităm care e esențialul vieții:
Comuniunea cu Dumnezeu și relația cu 

Hristos Cuvântul – Izvorul Adevărului și Înțelepciunii!
Să-L primim și noi pe Hristos oaspete în casa sufletului 

 atenția, cinstea și slava ce Ți se cuvine!
Iartă-mă, că am fost de multe ori o “Martă” copleșită

 pentru a sluji neîncetat trupului pieritor,
Ci au grijă să dea sufletului hrană spirituală,

 au grijă să-și stabilească-n viață un scop mântuitor!
Să încercăm să nu devenim din ce în ce mai mult
 o “Martă” copleșită de sarcini lumești solicitante!

Să nu ne silim să ne îngrijim doar de cele materiale,

și să-I ascultăm cu multă iubire Cuvântul!
Să împlinim Legea și poruncile Sale și să urmăm

 de smerenie, credință și dragoste pentru Domnul!
Iartă-mă, Te rog, Doamne, că nu mereu mi-am ales

 partea cea bună și nu am ascultat doar de Tine!
Iartă-mă, Te rog, Doamne, că nu mereu Ți-am acordat

 care te ajută să urci pe scara duhovnicească!
Iartă-mă și ajută-mă să fiu precum cei ce 

întreaga viață, încearcă comoara mântuirii să agonisească!

Cristina Toma

Scrisoare de la Doamne

Ce ar vrea să îmi transmită cu ajutorul ei, oare?

Îndrăznesc să cred că, Doamne mi-ar scrie aşa:

Dacă Dumnezeu mi-ar trimite azi, o scrisoare,

ți-am dăruit cu toată dragostea: libertatea, fiica mea,

libertatea de a Mă iubi sau de a nu Mă iubi,

de a Mă primi în sufletul tău sau de a nu Mă primi.

Tu Îmi spui de nenumărate ori că, sincer Mă iubeşti,

De multe ori mi-am pus o întrebare arzătoare:

dar prin faptele vieţii tale, crezi că asta Îmi dovedeşti?
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 necondiționat toți copiii.

 Mă încui în Biserică

 să-ţi fie dor să vorbim amândoi?

cerească şi cea pământească?

Mă iubeşti cu adevărat: 

Când pendulezi între lumea 

când eşti o creştină căldicică?

neascultătoare, fără frică

 fără frică de Judecata de Apoi?

Când uiţi atât de uşor 

Când trec zile în şir fără

de învăţătura Mea sfântă, cerească?

când nu-ţi iubeşti la fel, toţi semenii

Mă iubeşti cu adevărat, 

de a încălca legea Mea,

și iubirea pentru aproapele

Când eşti o copilă alintată, 

 ți se împiedică de pietrele: judecăţii,

egoismului, nesimţirii şi 

împietririi sufleteşti, mândriei, răutăţii?

Cel ce sincer Mă iubește, Îmi iubește

Mă iubești, când după Sfânta Liturghie

Dacă M-ai iubi, ai ști 

că aș vrea să fii mereu înveșmântată 

că aș vrea să-Mi vorbești 

despre ale tale necazuri și bucurii,

până în următoarea duminică?

Despre neliniștile, dilemele,

 frământările sufletului și inimii.

și nu mă iei acasă, părăsindu-Mă 

în haină de rugăciune,

că Mi-e dor mereu să vorbesc cu tine,
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 cu Mine prin Sfânta Împărtășanie,

această legătură de iubire și

 de comuniune n-o întărești pentru veșnicie

și o rupi îndată, cu ale tale mari 

legându-te de cel viclean cu lanțuri

Mă iubești, când nu ești recunoscătoare 

Când nu îți înmulțești în fiece clipă,

 groase ferecate cu multe lacăte?

pentru darul minunat și prețios al vieții?

și nenumărate greșeli, patimi și păcate,

 cu credință, hărnicie, bucurie, toți talanții?

Când rămâi insensibilă la frumusețea de basm 

a Creației ce la tot pasul te-nconjoară?

Când lași întreaga ta ființă cuprinsă de tristețea 

Mă iubești, când după ce te unești

 pe tronul inimii tale, doar Eu să sălășluiesc!

și dacă cuvintele tale s-ar materializa

îți sunt mereu alături și infinit te iubesc!

Ce fericit aș fi dacă ți-ai număra nu numai

iubirea e prietenie pură, e soare

 în fapte, fiindcă atunci, da, M-ai iubi curat!

 încercările, ci și multele binecuvântări!

 cu fire de Har, cu fire de grijă și milostivire.

mai des scrisori cu ale tale gânduri și trăiri!

Iubirea înseamnă fapte, iubirea e roada dăruirii,

Ce fericit aș fi, dacă M-ai iubi cu adevărat, 

 respect, reciprocitate, iubirea e viață.

și deznădejdea rea, încet să-ți moară?

și lumina comuniunii, de bucurie și speranță.

Ce fericit aș fi dacă Mi-ai scrie și tu 

să vii cu drag la a noastră întâlnire.

Ce fericit aș fi dacă ai conștientiza că Eu 

Ce fericit aș fi dacă ți-ai dori fierbinte:

cu fire de iertare, cu fire de lumină,

Să știi, draga mea copilă că aștept să îți dorești 

nu înseamnă vorbe goale, fără de valoare.

Să știi, draga mea copilă că Eu te înveșmânt 

Să știi, draga mea copilă că iubirea 

Iubirea e sinceritate, e încredere, prețuire,

sincer, cu întreaga ființă - necondiționat -

ce-ți umple sufletul de căldura 

mereu în haină țesută cu fire de iubire,
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vei primi în dar: iubire, alinare,

Te rog, așadar, copila mea dragă, 

Cu dragoste, Ajutătorul și

Cristina Toma

tău și cu sinceritate-Mi scrie:

Te rog să nu te mai îndoiești niciodată 

de iubirea și de a Mea pronie!

Te rog, așază-te mai des la masa sufletului 

scrisori de dor, de iubire, de cerere, 

de împărtășire a bucuriilor și durerilor!

Căci Eu la toate îți voi răspunde cu răbdare 

și iubire și tu prin conținutul lor

 înțelepciune, Har și infinite binecuvântări.

să ne scriem tot mai des, sincere scrisori!

Cu dragoste, Tatăl, Prietenul,

 Tovarășul tău pe drumul vieții,

 Sprijinitorul tău pe drumul Crucii.

Duhovnicul ți-e busolă,  ţi-e ghid în călătoria mântuirii

 atunci te cunoaşte Dumnezeu!             

 (Pr. Ghelasie Ţepeş)

 Când te cunoaşte duhovnicul tău,
 „Ştiţi când vă cunoaşte Dumnezeu, ştiţi?

dar numai cu a lui Dumnezeu putere.

 căruia i s-a încredinţat „putere cerească”.

 al adevăratei credinţe - lucrătoare prin iubire.

spre vindecare, spre îndumnezeire.

 este o lucrare de mântuire

ți-e înger păzitor, învățător și bun părinte.

Ce este duhovnicia? Lucrarea duhovniciei

care se săvârşeşte şi prin om, 

Duhovnicul este așadar, „omul duhului”,

Duhovnicul este înzestrat de Doamne 

cu înţelepciune şi iluminare dumnezeiască.

Duhovnicul este propovăduitor

Duhovnicul e călăuzitorul credinciosului 

Duhovnicul ți-e prieten de încredere şi frate,

Duhovnicul ți-e busolă,
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 ţi-e ghid în călătoriile duhovnicești,

ce te ferește de primejdii 

și te ajută să nu te împotmolești

pe drumul spre Cer, spre Acasă, spre Doamne.

E olarul ce-ţi modelează sufletul cu iscusinţă.

cu răbdare şi migală, cu iubire necondiţionată,

Duhovnicul îţi deschide ochii 

 de tina păcatelor infinite.

conştiinţei adormite.

E curăţitorul sufletului tău

Duhovnicul e odihnitorul nostru

 în ostenelile sufleteşti.

E ziditorul spiritual ce-ţi construieşte a ta fiinţă,

E mângâietor în supărări, dureri,

ce izvorăşte din Hristos - Iubirea dezinteresată.

 necazuri şi adânci tristeţi.

E farul nostru în bezna de nepătruns

 în grădina sufletului floarea speranţei

E grădinarul ce ne curăţă ogorul sufletului 

de multele neghine,

 a deznădejdii şi necredinţei.

E grădinarul ce ne sădeşte

și flori minunate cu parfumate petale 

de virtuţi morale şi creştine.
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de rănile adânci ale judecăţii şi urii.

de la stadiul de „chip” al lui Dumnezeu 

Ascultarea de duhovnic e ascultare 

Lucrarea duhovnicului este 

de încâlciţii spini, de buruienile 

Este lucrare a Duhului Sfânt 

 îşi ajută ucenicii să treacă

Ascultarea de părintele duhovnic

E medicul sufletesc ce ne prescrie 

pe care te sprijini atunci când ți-e greu.

Duhovnicul e umăr puternic și tare, 

 în puternicele furtuni ale vieţii.

greşelilor şi patimilor otrăvitoare.

în încercări şi necazuri, e corabia noastră

 este viaţă veşnică, scară cerească.

medicamente în vederea tămăduirii

de rănile invidiei, egoismului şi împietririi,

de rănile răutăţilor noastre, 

de rănile mândriei şi slavei deşarte, 

o lucrare de tămăduire lăuntrică.

Duhovnicul - reper luminos şi sigur -

înfrumusețare și ridicare sufletească.

E bogăție de binecuvântări, 

Ascultarea de duhovnic e trăire

 în Duhul Sfânt, e stare îngerească.

E vindecare de patimi, izvor de harisme, 

Duhovnicul ne e sfetnic şi confident,

liant în relația duhovnicească.

Ascultarea e o dovadă de cinstire, iubire, 

de purificare şi întărire sufletească.

 e purtătorul sarcinilor noastre

la cel al „asemănării”cu Dumnezeu.

prețuire a părintelui sufletesc.

E ascultare de Măicuța Sfântă, 

de Sfinți și de toate Puterile cerești.

e bogăție de cununi dumnezeiești.

Ascultarea e călătorie spre Cer, 

de Hristos, e ascultare de Tatăl ceresc.
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Să mulțumim lui Doamne 

duhovnicii desăvârșiți și îmbunătățiți.

Să mulțumim lui Doamne 

pentru ai Lui Hristos vrednici următori.

Să mulțumim lui Doamne pentru 

slujitorii Lui - rugători fierbinți și smeriți.

pentru că m-a binecuvântat cu un

 părinte duhovnic: model de vie credință,

pentru ai sufletelor noastre, ziditori.

 în fiecare clipă, cu profundă recunoștință,

Să mulțumim lui Doamne pentru 

izvor de smerenie și rugăciune mijlocitoare, 

Și eu Îi mulțumesc lui Doamne

izvor de bunătate și blândețe,

izvor de compasiune și autentică iubire,

Înmulțeste-i priceperea sfântă și lumina

drept învăţând cuvântul adevărului și iubirii!

 lui Doamne pentru îngerul meu păzitor,

pentru povățuitorul și sfetnicul 

 pentru purtătorul meu pe targă de rugăciune,

 de toți vrăjmașii văzuți și nevăzuți!

Sporește-i, Te rog, înțelepciunea, răbdarea, pacea, 

iubirea, credința și toate ale sale virtuți!

Această poezie e dedicată părintelui meu duhovnic - Preot Petru Munteanu

Îi mulțumesc din toată inima lui Doamne,

Dăruieşte-l sănătos, îndelungat în zile, 

 ce se pogoară de la Tine, Împăratul Luminii!

sufletului meu, pentru al meu călăuzitor

de rugăciune mijlocitoare, de rugăciune 

pe calea îngustă a mântuirii, 

Cristina Toma

Îi mulțumesc cu recunoștință

de iertare, de rugăciune curățitoare.

 pentru această divină binecuvântare.

 înzestrat cu lăuntrică frumusețe.

pe calea ce duce spre Acasă, spre nemurire.

Îi mulțumesc lui Doamne

Doamne, Te rog să-l izbăvești pe-al meu părinte,
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Să așezăm scuza înaintea judecății!

 „Împărăția lui Dumnezeu înseamnă să așezi 

scuza înaintea judecății” (Pr. Petru Munteanu)

 Ne-am obișnuit să devenim judecători ai 

aproapelui nostru, am devenit atât de îndrăzneți 

în sensul rău, încât ne atribuim drepturi pe care 

nu le avem, ne atribuim dreptul lui Dumnezeu 

de a judeca cu dreptate toate gândurile inimilor 

oamenilor și toate faptele lor.

Ne-am obișnuit să ne judecăm aspru 

aproapele, de multe ori după false aparențe, ne-

am obișnuit să nu ne vedem bârna din ochii 

noștri, ci doar paiul din ochii altora, ne-am 

obișnuit să emitem sentințe, sentințe dure care 

să aibă drept finalitate întemnițarea aproapelui 

nostru într-o închisoare cu ziduri groase, construită din pietrele osândirii și răutății noastre.

Nu uita ce a spus părintele tău duhovnic, că atunci când judeci un semen el devine ostatic al 
gândurilor tale! Nu arunca pe nimeni în temnița judecății tale și fariseismului tău! Eliberează-ți semenii 
din capcana răutății și osândirii tale, nu mai încerca să fii tu gardianul celor din jurul tău, fii doar 
gardianul tău, eliberează-ți semenii cu iubire, iertare, înțelegere, acceptare din temnița minții, 
sufletului și inimii tale! E greu? Așa crezi? Nu e greu, e așa de ușor să așezi scuza înaintea judecății! Ia 
încearcă! Uite, cum să faci! Vii la serviciu și un coleg îți vorbește cu răutate, te privește încruntat și simți 
că ți-a transmis o stare de tulburare, o stare negativă. Nu te îndepărta de el, nu îl judeca, nu te crede mai 
bună decât el, ci încearcă să crezi că a fost altfel de cum îl știai, deoarece e obosit după ce nu a dormit 
toată noaptea, fiindcă i-a fost bolnav copilul. Oboseala, grijile te fac să devii mai agitat, mai mânios! Nu 
deveni acuzatoarea lui, găsește-i scuze și roagă-te pentru el și cei dragi ai lui! Și tu ești la fel când ești 
copleșită de griji și probleme. Te schimbi. Chipul nu îți mai este zâmbitor și luminos, ci încruntat și 

 Ascultând un înțelept și înălțător cuvânt de învățătură al Pr. Petru Munteanu, mi s-a trezit 

adormita conștiință care a început să strige la mine: Nu mai acuza niciodată, ci caută scuze! Nu 
judeca ca să nu fii judecată! Nu mai judeca pe frații tăi, ca să nu fii osândită, căci așa cum ne învață 
Sfânta Scripură: ,,cu ce măsură veți măsura, cu aceeași vi se va măsura'' Nu ești fără de păcat ca să-ți 
judeci aproapele pentru păcatele lui! Ai tu dreptul să-ți judeci semenii, fățarnico? Viața ta e un exemplu 
demn de urmat, viața ta e înveșmântată în sfințenie? Poate tu ai fi greșit, și mai rău decât semenul tău, 
dacă erai în situația lui! Cunoști tu cu exactitate contextul faptelor lui, poți tu să ,,citești'' corect inima 
cuiva? Cunoști cumva tu gândurile, emoțiile și trăirile aproapelui, cunoști tu ce a adunat el în adâncul 
ființei sale? Fii judecătoarea ta, nu a altora! Ai uitat, că dreptul de a judeca gândurile și faptele 
oamenilor este doar al lui Dumnezeu și El ne va judeca pe toți cu dreptate și obiectivitate? Dacă îți judeci 
aproapele în fiecare clipă, când îți mai rămâne timp să Îl iubești? Judecata este invers proporțională cu 
iubirea, cu cât judeci mai mult, cu atât iubești mai puțin, ține minte asta! Un înțelept proverb spune: ,,Nu 
judeca o carte în funcție de coperta sa.'' Ia aminte la înțelepciunea populară și învață, că nu după niște 
manifestări exterioare ale unui semen, poți cunoaște care este adâncul său și că nu poți cunoaște cu 
exactitate caracterul unui om după niște manifestări de moment ale acestuia! 
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întunecat. Tu poate nu ți-ai dat seama de asta, dar așa ești și tu! Și tu lovești în aproapele tău cu pietrele 
cuvintelor răutăcioase și cu întunericul privirii tale, golită de bunătate și blândețe, de foarte multe ori.
  Vezi că un semen te folosește, știind că nu poți spune ,,Nu'' și îți cere să îl ajuți să îndeplinească 
sarcini pe care ar trebui să le ducă la bun sfârșit singur, nu-l acuza că e un profitor de bunătatea altora, 
de timpul altora, de cunoștințele altora, nu-l acuza pentru că nu are disponibilitatea de a învăța cum să 
se descurce singur, consideră că e doar nesigur pe forțele lui proprii și are nevoie de cineva care să îl 
ghideze, că are nevoie de cineva care să-l supervizeze ca totul să se termine cu bine. Și el nu te folosește, 
ci are încredere în tine, te consideră o persoană cu multă pregătire și experiență profesională și de viață. 
Dacă tu vrei să lucrezi ceva bine și frumos pentru tine, aproapele și Dumnezeu, dacă vrei să dăruieși 
bucățele din sufletul tău cu multă iubire și sinceritate și ți se pun piedici de unii semeni, nu îi acuza că 
sunt răutăcioși și invidioși, crede că doar ți se pare ție, că aceștia sunt invidioși și egoiști, crede că tu te 
vezi pe tine în oglinda sufletului lor, că tu ești stăpânită de fapt de acest păcat al invidiei,  
individualismului și egoismului, că nu ai nici un dușman, nici un adversar, ci doar nevrozele tale te fac să 
vezi obstacole și persecuții peste tot în jurul tău. Nu te mai victimiza atât, nu mai ține cont de părerea 
lumii în ceea ce te privește, urmează-ți crezul tău și nu te mai împiedica de obstacole fabricate de tine! 
Nu te mândri niciodată, nu considera că ceea ce faci poate atrage invidia cuiva, nu e cazul, știi doar, că 
ești săracă în fapte frumoase și bune, nu faci nimic ieșit din comun, ești o părăduitoare de timp prețios al 
vieții! Pentru ce să fii invidiată? Dacă te simți neiubită și neînțeleasă de semenii din jur, nu-i acuza că sunt 
reci și insensibili, găsește-le scuze, crede că te iubesc și te înțeleg, dar sunt mai discreți cu sentimentele 
lor, nu vor să îți arate mereu ce simt pentru tine, ca să nu te mândrești, ca să nu devii o ,,alintată'' și să 
crezi că ție ți se cuvine toată atenția și dragostea lor. Nu mai fi o cerșetoare de iubire și înțelegere, nu fi 
plictisitoare sau dominatoare în relațiile cu semenii tăi! Iubește tu mai mult, fii tu izvor de afecțiune și 
iubire, pansează cu plasturele, bunătății, iubirii și iertării toate rănile ce ți le-au pricinuit semenii tăi. 
Deschide ușile și ferestrele temniței în care ai ținut prizonieri cu judecata ta, pe cei de lângă tine! Și iar te 
îndemn, nu uita de învățăturile părintelui tău duhovnic: Descoperă Împărăția lui Dumnezeu în interiorul 
tău și conștientizează că: ,,Împărăția lui Dumnezeu înseamnă să așezi scuza înaintea judecății''.  
,,Privește spre tine, privește spre interiorul tău, spre Împărăția... și lucrează cu această Împărăție a lui 
Dumnezeu. Fii bună, după cum Dumnezeu este bun, fii înțelegătoare, după cum Dumnezeu este 
înțelegător cu noi toți.'' ,,Nu zidi închisoare în sufletul tău, nu îți fă penitenciar în suflet! Construiește 
pacea și lumina lui Hristos în tine! Prin această stare de iubire devii al lui Hristos.'' 

Ce învățături frumoase și înțelepte, înveșmântate în bunătate și iubire ți-a dăruit părintele tău 
duhovnic! Păstrează aceste prețioase mărgăritare duhovnicești în visteria sufletului tău și îmbăgățește-
te în iubire și bunătate, în pace și iertare, în rugăciune pentru aproapele și în comuniune autentică! 
Descoperă iubirea lui Hristos și dăruiește din căldura și darurile Împărăției lui Dumnezeu, și aproapelui 
tău! Descoperă iubirea lui Hristos, care este lumină și viață, care te îmbogățește sufletește și atunci îți 
vei iubi aproapele și nu te vei mai considera îndreptățită să îl judeci și să îl osândești în fiecare clipă. Nu fi 
gardianul nimănui și vei fi și tu liberă, deschide larg ferestrele și ușile sufletului tău și alungă dinlăuntrul 
său: judecata și osânda, clevetirea și prejudecata, rugăciunea fariseului și falsitatea! Deschide larg 
ferestrele și ușile sufletului tău, ca să primești în ospeție: iertarea, iubirea, mângâierea! Deschide larg 
ferestrele și ușile sufletului tău, ca acesta să respire aerul pur al iubirii vindecătoare – iubire care 
înțelege toate neputințele noastre, care iartă toată patima și tot păcatul, care nu are așteptări și nu 
pune condiții, care așază scuza înaintea judecății. 

 Mi-am ascultat cu atenție conștiința ce m-a mustrat pentru obiceiul rău de a judeca și de 

a pune etichete pe sufletul aproapelui și am început timid, timid, a mă ruga Bunului Dumnezeu, 

așa: Doamne, știu că mă ierți pentru neputința mea de a lucra binele oricând și oriunde, dar pentru 
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Cristina Toma

aceasta trebuie ca și eu să nu îl judec pe aproapele meu, care este cuprins de aceeași neputință, nu-i 
așa? Doamne, izbăvește-mă de păcatul osândirii semenilor, păcat atât de urâcios și neplăcut Ție! Te rog, 
nu mă lăsa niciodată să fiu gardian al aproapelui meu! Ajută-mă să trăiesc libertatea responsabilă, 
ajută-mă să învăț lecția iertării și acceptării aproapelui și cu umbre și întuneric, nu numai cu lumină! 
Doamne, Te rog, dăruiește-mi iubirea care pe toate le înțelege, iubirea binevoitoare care găsește scuze 
tuturor celor ce nu au înlăuntrul lor Împărăția Ta! Doamne, luminează-mă și pe mine cu razele iubirii 
Tale, lărgește hotarul inimii mele ca să pot cuprinde în ea lumea întreagă cu toate ale ei neputințe! 
Ajută-mă, Doamne, să trăiesc starea minunată a iubirii rugătoare și iertătoare, a iubirii care se roagă 
pentru mântuirea tuturor semenilor mei! Doamne, înveșmântă-mă în lumina iubirii Tale, ca să văd doar 
lumina din oameni, ca să iradiez lumina iubirii pentru aproapele, lumină ce împrăștie toată bezna 
judecății și prejudecății, răutății, urii și neiertării, clevetirii și osândirii! Amin.

Doamne, Te rog să fii Corăbierul vieții mele!

ca să ajung Acasă, ca să nu rătăcesc

Doamne, Te rog să fii Corăbierul vieții mele,

ca să ajung la țărmul mântuirii,

care nu mă vrea fericită și împlinită,

Doamne, sunt în pericol de a mă îneca

să nu naufragiez pe ţărmul vrăjmașilor,

de valurile răutății mele și a aproapelui

ca să nu naufragiez când sunt lovită

de viforul păcatelor pe care le săvârșesc neîncetat

de încercări, ispite, dureri și necazuri,

ca în noaptea încercărilor și necazurilor,

în marea vieții mele, puternic dezlănțuită

din toate părțile, de valuri învolburate

ci doar tristă și nefericită, fără bucuria vieții

Să nu Te văd ca pe o nălucă, ci să cred cu tărie,

fără să mă îndoiesc nici măcar o clipă,

și curată, ca să pot să liniștesc

Fii, Te rog, Corăbierul vieții mele, ajută-mă

cu care vreau spre Tine să călătoresc!

de valuri amenințătoare de ură și răutate,

care abia aşteaptă aceasta! Te rog, ajută-mă

și al patimilor ce mă stăpânesc!

furtunile care vor să naufragieze corabia

pe marea învolburată de patimi, a lumii,

Doamne, dăruiește-mi, Te rog, pocăință sinceră

de la Tatăl Ceresc, în dar, primită.
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în călătoria mea pe marea vieţii! Ajută-mă

gândurilor mele rele, de care sunt dominată,

că ești cu adevărat Fiul lui Dumnezeu,

nu voi mai trăi starea fricii paralizante, cauzată

doar liniştea, pacea, frumuseţea, iubirea,

Care pășești pe apă ca pe uscat și, vrei fără frică

Eu sunt, nu te teme, iubita mea fiică!''

ţărmul Raiului veşnic, să ajung „ACASĂ”, unde

de furtuni înfricoșătoare și, să mă inunde

de purtarea Ta de grijă și să cred că

mă priveghezi neîncetat cu iubire necondiționată,

să pășesc la fel și eu, zicându-mi: ,,Îndrăznește,

armonia, ajută-mă să nu mă îndoiesc niciodată

să nu mă îndoiesc că Tu nu vii cu al Tău Har,

Doamne, ajută-mă, Te rog, să ajung la

atunci când Te chem în sufletul meu tulburat

de furtunile ispitelor, ajută-mă să cred, așadar,

că aşa cum ai intrat în corabia în care se aflau

în primejdie apostolii Tăi şi ai potolit îndată

năpraznica furtună, aşa potoleşti şi: furtuna

furtuna simţurilor mele păcătoase, furtuna

suferinţelor, încercărilor, ispitelor şi necazurilor,

atunci când îmi îndrept privirea spre Tine,

atunci când Te chem cu credinţă în ajutor,

Ajută-mă, puţin credincioasă să nu fiu

și să îndrăznesc să strig la Tine-n orice furtună

fii Farul care luminează întunericul dinlăuntrul meu

şi pe sfânta ortodoxie să o mărturisesc!

şi din afara mea, ajută-mă să iubesc

Biserica – Corabia Ta – să o cercetez, să o cinstesc

Și, să conştientizez că atât timp cât călătoresc

ajutor dumnezeiesc, şi nu prin ajutor propriu

voi birui toate furtunile care se abat asupra mea!

a vieţii! Hristoase, Fiul lui Dumnezeu Cel viu,

cu această sfântă corabie pe marea vieţii,

voi reuşi să înfrunt cu curaj, credință și nădejde

Ajută-mă să ascult doar de glasul Tău, Care

mă strigă: „Vino!” şi să răspund cu iubire:

orice furtună, oricât de înfricoşătoare ar fi!

atunci când mă smeresc şi cred că doar prin

,,Vin, Mântuitorul meu! Vin, fiindcă doar Tu

mă poţi ajuta să nu naufragiez în furtunile
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lumii materiale de azi, să lupt cu toate puterile

Doamne, Te rog, fierbinte, să fii Corăbierul

să nu răspund la glasul vicleanului diavol, care

Mă strigă: „Vino la mine şi viaţa ta va fi mare liniştită”,

împotriva vrăjmaşului diavol! Ajută-mă, Doamne,

care dreapta credinţă mărturisesc și trăiesc!

vieții mele, ca să ajung la țărmul mântuirii

Biserica Cea Una Sobornicească şi Apostolească,

ca apoi să ne atragă-n adâncul mării înfricoșătoare.

și, motor puternic - rugăciunile creştinilor

şi vie cu Tine, ca să capăt curaj şi putere,

ce vor să ne îndrăgostim de cântecele lor,

să ajung la Tine, să ajung ACASĂ,

și să nu rătăcesc drumul spre Tine, să nu rătăcesc

în încercările de pe drumul Golgotei mele!

călătorind în siguranță pe corabia Ta –

ce are drept catarg, Sfânta Cruce a lui Hristos,

ca să nu devin o fricoasă şi o deznădăjduită

armă puternică şi tare-n războiul duhovnicesc

sau la glasul sirenelor ispititoare,

Ajută-mă să mă pot lupta cu toate stihiile

Ajută-mă, Doamne, să am o relaţie puternică

 pe marea învolburată de patimi, a lumii!

ce mă ameninţă pe marea vieţii!'' Ajută-mă

Cristina Toma

NE SCRIU CITITORII9832098364

Ochii îmi sunt ca o oglindă

Ochii îmi sunt ca o oglindă în care, 

Ei sclipesc ca niște steluțe argintii 

Din fericirea iubirii împărtășite, 

din fericirea minunată a înfrățirii

comuniunii, a simplității și dăruirii,

Emoții pozitive sau negative

în orice clipă, se reflectă

când trăiesc a bucuriei stare,

A bucuriei pure, autentice, izvorâtă 

 cu care sufletul mi se-nveșmântă.

din iubire curată și fericire,

Cu alte suflete gemene, cu alte suflete

Din fericirea prieteniei și 

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023



N
E
 S

C
R
IU

 C
IT

IT
O

R
II

NE SCRIU CITITORII

 ce înalță și-nnobilează, dansează. 

Și dezamăgirea adâncă, de multe ori,

Și cu care un celest dans al iubirii

Când mărgăritare de lacrimi sincere 

ca niște steluțe luminoase, argintii?

 cu care minunat rezonează

și curate vor să picure mii, 

din ochii sufletului și ai inimii.

Al lui Doamne, dar minunat, înveșmântat 

Izvorâte din emoții frumoase, 

Când mai sclipesc ochii mei 

 șterge nemilos, frumusețea.

Ai întunericului rece, ce cu aripile sale 

vrea să cuprindă totul în jurul lui.

 se răsfrânge din ochii sufletului

în iubire răstignită și înviată,

Care le stinge strălucirea, care le

În ochii cei trupești și, atunci ei devin

Vrea să acopere credința, nădejdea, 

Vrea să acopere speranțe luminoase 

Ochii îmi sunt ca o oglindă în care,

 mesageri fideli ai întunericului,

de multe ori, se reflectă tristețea

și visuri îndrăznețe de folos,

așteptări nu e niciodată condiționată.

În iubire autentică, în iubire ce de 

bucuria vieții – darul prețios
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Și cele pozitive, frumoase și luminoase, 

și frici ce în capcana lor mă țin,

care mi se reflectă emoțiile toate:

Ochii îmi sunt, așadar, o oglindă din 

din care izvorăsc bucurii infinite,

Și cele negative, întunecoase,

care mă împrietenesc cu necredința,

și recele egoism, cu neputința.

Cu deznădejdea cea rea, cu invidia 

Cu neputința de a rămâne mereu, 

un suflet cald, frumos, blând și bun,

Cu neputința de a mă elibera de temeri 

 în furtunile minciunii, judecății și nedreptății

Oamenilor răi de lângă mine, ce vor 

curaj și credință, în furtunile răutății

să mă molipsească cu ale lor emoții, 

Cu neputința de a mă ridica mereu cu 

Emoții distructive, emoții ce îmi sting

 candela sufletului cu crivățul neiubirii.

Dinlăuntrul meu și din afara mea,

Îl rog pe Doamne, să mă ajute să nu fiu

 să transmit celor din jur emoții înălțătoare:

cu ochi veseli, sclipitori, calzi și frumoși,

să trăiesc doar emoții ziditoare,

Îl rog fierbinte pe Doamne, să mă ajute

Emoția iubirii sincere și curate, emoția 

Îl rog pe Doamne, să fiu mereu un om 

Îl rog fierbinte pe Doamne, să mă ajute 

 cu bucurie, emoția armoniei și comuniunii.

Cristina Toma

Emoția sincerității pure, emoția dăruirii

 niciodată un om cu ochi triști, întunecoși…

prieteniei necondiționate, a compasiunii,
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Măicuță sfântă, Te rog, fii mama mea!!!

dar Tu ai vrea să-mi fii Mamă? Te rog, spune

Te rog, fii ocrotitoarea și grabnica mea ajutătoare,

Îmi amintesc cum m-a sensibilizat

Pentru Sfânta Maică a Mântuitorului Iisus Hristos,

neînțeleasă și neiubită de nimeni.

Eu nu mai am măicuță pe acest pământ,

Era povestea unei femei încercate, c-o cruce grea,

Al Născătoarei de Dumnezeu. Și, era acest

Că vrei să-mi fii Măicuță și că de acum

haina recunoștinței adânci și a iubirii curate,

Îmi amintesc cu multă nostalgie cum

pentru Prea Milostiva Doamnă.

o poveste adevărată, citită într-o seară de toamnă

Dintr-o revistă în paginile căreia erau prezentate

Orfană de mamă, n-avea cui spune amarul vieții ei,

chip atât de frumos, de gingaș și de blând,

s-a aprins în mine focul dragostei adevărate

întâmplări din viața unor semeni.

Și c-o privire atât de dulce și duioasă,

n-avea de la cine primi alinare.

de aur, cu chipul Preasfintei Născătoare,

nu mă voi mai simți singură în această lume.

încât a simțit să spună cu-n glas tremurând:

Te rog să mă îmbrățișezi strâns și cald la

pieptul Tău și să nu-mi mai dai drumul niciodată!

Dar iată că-ntr-o zi, găsi pe stradă un lănțișor

Cu întreaga ființă înveșmântată în
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înveșmântă-mă în iubire necondiționată!

De ce-i pune pe fugă? Fiindcă știe că-L iubesc

ca un copil în brațele mamei lui iubitoare,

de cei din jur, atunci când o tristețe apăsătoare

din care simt că nu mai am scăpare.

și oricând mă pot cuibări în brațele Sale.

Citind despre această emoționantă întâmplare,

de a avea și eu în Cer o maică iubitoare.

iubirea Ei nemărginită, caldă, sfântă și vindecătoare.

Și că mă ajută să mă ridic când cad sub

greutatea Crucii, în călătoria mea pe acest pământ.

în întunericul meu, mi-e înger păzitor, mereu.

sau în fața obstacolelor ce-mi apar în cale

am simțit că nu voi mai fi lipsită de apărare

Pe al vieții drum, dacă cred că am o mamă-n Cer

în grija căruia m-am lăsat pentru veșnicie.

pe Hristos și că cea mai puternică dorință

Și, eu la fel ca acea soră întru Hristos Domnul,

toți vrăjmașii, care vor să mă țină în a lor sclavie.

La picioarele Preasfintei Fecioare pun toate

în întreaga mea ființă s-a aprins un foc mare.

neputințele mele și toate necazurile covârșitoare

Care mă-mpovărează peste puterile mele

E îngerul meu păzitor cu aripi de iubire și lumină,

care vor să le slujesc cu multă obediență,

Este îngerul meu păzitor de care se tem

și Ea-mi ușurează Crucea, fiind grabnic ajutătoare.

În poala Maicii Mântuitorului Hristos mă cuibăresc

Preacurata Maică a Domnului, împărăteasa cerului

Din acea zi am crezut cu tărie că Maica sfântă

Este tăria și nădejdea mea, este far luminos

E îngerul meu păzitor ce pune pe fugă toți demonii

În fața răutății dinlăuntrul meu și din afara mea

S-a aprins focul dorinței frumoase și puternice

și a pământului e inima și sufletul meu.

Pe care o am, este să fiu a Lui slujitoare credincioasă,

mă ocrotește sub Sfântul Său Acoperământ,

Și, Măicuța îndată a înveșmântat-o în

iubitoare și o vrednică mărturisitoare.

Atunci când mă simt neiubită și neînțeleasă

Îmi cuprinde ființa toată ca într-o menghină puternică,

În poala Prea Binecuvântatei Maici a lui Dumnezeu

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023



N
E
 S

C
R
IU

 C
IT

IT
O

R
II

NE SCRIU CITITORII

Ori de câte ori grijile vieții mă copleșesc,

îmi pun fruntea și tânjesc după alinare

ori de câte ori am nevoie să-mi fie mijlocitoare

pentru mulțimea păcatelor mele, divină iertare.

Nu pot să le dezvălui nimănui. Măicuței sfinte

Și-i pot vorbi fără rușine despre toate așteptările

mele neîmplinite – izvor de dureri amare.

a mea, e a sufletului meu mângâietoare.

Este modelul meu de bunătate, blândețe, iubire,

smerenie și modestie, este lumina și bucuria

În fața Tronului Sfintei Treimi, pentru a primi

scara duhovnicească pe care urc spre Împărăția

toate visurile îndrăznețe și toate secretele pe care

îi dezvălui tot ce inima mea în ascuns are

în furtunile vieții, odihna și pacea cea sfântă

Ce-mi înseninează viața, este puterea mea și

Tatălui ceresc, Măicuța Domnului e limanul meu

A sufletului, nădejdea mea neclintită, și soarele

ce-n căldură și lumină celestă mă-nveșmântă.

Fără de Măicuța sfântă nu aș putea răzbate

Măicuța sfântă îmi știe toate planurile,

pe calea spre ACASĂ și aș rătăci fără nicio țintă

Măicuța sfântă e cea mai bună și mai fidelă prietenă

Să fiu învingătoare în războiul duhovnicesc

Fără iubirea, grija și milostivirea Preasfintei

nici suspin, ci viaţă fără de sfârşit.”

Lipsit de iubire necondiționată și autentică comuniune,

un suflet trist și neajutorat, de har ceresc lipsit…

pentru veșnicie și n-aș mai tinde spre Raiul

Cristina Toma

Aș fi un suflet cu luminile stinse, aș fi

Pe drumul vieții mele, fără ajutorul și

și să pășesc în spațiul Învierii Fiului Ei, Hristos.

Fără credința că-n Cer am o Mamă iubitoare

Fără de Măicuța mea dragă din Cer, aș fi pierdută

spre spațiul în care domnește răul.

iubirea Maicii sfinte nu ar fi niciodată cu putință

aș păși spre spațiul morții, unde totul e-ntunecos,

Preafumos, „unde nu este durere nici întristare,

Fecioara Maria, aș fi un suflet sărac lipit,

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

532775327553369



NE SCRIU CITITORII9832698370

Doamne, învață-mă, Te rog, cum să mă rog!

Fericiți sunt cei ce s-au învrednicit

de virtutea rugăciunii autentice!

de virtutea rugăciunii puternice!

Fericiți sunt cei ce prin rugăciunea

ca o respirație duhovnicească,

Îl preaslăvesc pe Domnul, fericiți

lor fierbinte, sinceră și curată

sunt cei cu rugăciunea neîncetată,

Fericiți sunt cei ce s-au învrednicit

fericiți sunt cei ce respiră har divin!

Fericiți sunt cei au făcut din

rugăciune al întregii lor ființe, alin!

Fericiți sunt cei cu sufletul parfumat

de tămâia binemirositoare a rugăciunii!

Fericiți sunt cei cu rugăciunea rod

cu Dumnezeu, cu Măicuța sfântă,

Rugăciunea mea nu este o declarație

și emoționante declarații, dar eu nu știu

Sunt o egoistă care vrea doar să primească

de cerere, nu una de slavă neîncetată.

Fericiți sunt cei ce se roagă cu dor de Cer,

al credinței, recunoștinței și mulțumirii!

Doamne, aș vrea să fiu și eu o astfel

cu sfinții - casnicii lui Dumnezeu -,

de fericită, îndrăgostită de Tine, aș vrea să fiu!

de Doamne, de Acasă, cu mult patos!

Fericiți sunt cei care în orice clipă vorbesc

Aș vrea să-Ți fac cele mai frumoase

să mă rog cum Ți-ar plăcea, nu știu

fericiți cei ce în comuniune se înveșmântă,

în Duh și Adevăr – urcuș spre Hristos!

un dialog autentic în vremea toată.

să mă rog ca o creștină adevărată.

de recunoștință și iubire necondiționată.

Rugăciunea mea este mai mult o rugăciune

Sunt o cerșetoare care tot Îți cere și Îți cere,

în comuniunea sfântă, în comuniunea

Nu știu să mă rog și cu Tine nu port

împlinirea unor dorințe lumești.
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În loc să Te chem fierbinte înlăuntrul ființei

Sunt o mare leneșă la rugăciune, sunt

multă iubire și multe daruri cerești,

mele, în loc să am o rugăciune înaltă,

dar care nu oferă nimic în schimb, care

În loc să cer mereu unirea cu Tine, Doamne,

O nevrednică ce alungă de la ea Duhul sfânt

Rugăciunea mea e ca un raport sec, scris

care luminează totul în jurul ei! Doamne,

o părăduitoare a timpului prețios al vieții,

și nu și-a însușit ale rugăciunii lecții.

aș trăi starea rugăciunii plăcute Ție.

pământul pieritor la cerul infinit, nemuritor.

se îngrijește prea puțin de cele duhovnicești.

eu zic: dă-mi aia, dă-mi cealaltă!

eu am una de o frecvență mică, mică, una

fără iubire, ca un raport scris cu fățărnicie,

ca un raport scris cu multă mândrie.

Doamne, dacă aș fi înveșmântată în haina credinței

Aș cunoaște frumusețea și puterea rugăciunii –

foc care întețește virtutea iubirii.

de nota unu, pe o scară de la unu la zece.

Aș afla calea care duce spre Tine, aș urca

treaptă cu treaptă pe scara mântuirii,

pe scara care strămută omul de pe

Învață-mă cum să-mi înmulțesc credința,

Doamne, Te rog, așa cum te-au rugat

în care mă laud cu multe virtuți închipuite,

întunericul din mine și din afara mea,

cum să transform ura în iubirea ca un soare,

sfinții apostoli, învață-mă cum să mă rog!

cum să luminez cu rugăciunea stăruitoare

ca să simt cum inima arde de dor de Tine,

cum inima mi-e curățată de mâlul întinăciunii

de mărgăritare de lacrimi izvorâte din pocăință

a cărei ușă mi-ai deschis-o cu multă iubire!

ajută-mă, Te rog, să trăiesc starea rugăciunii

Doamne, Te rog, binecuvântează-mă să deprind

rugăciunea care duce spre desăvârșire,

rugăciunea oamenilor cu inima curată și

nevinovată, rugăciunea oamenilor îmbunătățiți,

rugăciunea simplă dar sfântă a străbunicilor
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în viața mea! Descoperă-mi care e a Ta voie!

Doamne, fii Prietenul meu cel mai bun și mai fidel!
și credință! Poartă-mă în brațele Tale!

a lumii, fii, Te rog, Corăbierul vieții mele!

de vrăjmașii Tăi, întărește-mă în lupta cu ei!

Doamne, ajută-mă să îmi port Crucea cu demnitate

Doamne, umple-mi toate golurile inimii!

Doamne, ajută-mă, nu mă lăsa să fiu rușinată

Ajută-mă să săvârșesc binele și să pun început

Doamne, iartă-mă! Doamne, mântuiește-mă!
Doamne, mântuiește-i și pe toți cei dragi ai mei!

Doamne, învață-mă să înot în marea învolburată
drumul spre Acasă, milostiv fii mie!

Arată-mi calea spre Tine, nu mă lăsa să rătăcesc

de rugăciuni în puritate autentică, înveșmântate!

Ajută-mă să strig neîncetat către Tine, așa:

miluiește-mă, nu mă părăsi când mi-e greu!

încât Tu să Te cobori în mine și trupul meu

Doamne, învață-mă să deprind tainele rugăciunii,

în rugăciune, în orice clipă și-n orice loc.

Miluiește-mă pe mine păcătoasa! Doamne,

cu pacea, răbdarea și blândețea, cu dragostea

Doamne Iisuse Hristoase, Fiul lui Dumnezeu

și alungă departe tristețea, deznădejdea,

cu legiunile de diavoli, care nu suportă deloc

pe aripile îngerilor care Te slăvesc neîncetat!

și bunicilor noștri, rugăciunea celor sfințiți!

Doamne, învață-mă să mă rog în așa fel,

să devină templu viu, în care să-Ți așezi tronul,

iar eu să mă înalț spre Tine mereu,

pe aripi de credință, evlavie și iubire,

învață-mă să mă rog cu adevărat!

Doamne, Te rog, învață-mă să cunosc rugăciunea

ce se ține strâns de mână cu smerenia,

nepăsarea, împietrirea, necredința, mândria,

egoismul, răutatea, judecata și invidia! Doamne,

învață-mă rugăciunea care e viața și tăria,

și nădejdea, cu comuniunea și bucuria,

Doamne, miluiește-mă pe mine, păcătoasa,

și ajută-mă să devin izvor de rugăciuni curate,

De rugăciuni simple, dar fierbinți și adânci,

curajul și bărbăția creștinului autentic în lupta

să audă numele cel prea curat al lui Iisus, chemat
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apostolilor și ucenicilor Tăi, care Te-au rugat

ca vameșul smerit, ca desfrânata ce s-a pocăit,

și să mă ajuți să aleg partea cea bună a Mariei

să Te respir, să simt ocrotirea sfântă a Treimii,

cu rugăciunea ce mută munții din loc, cu

în care sunt ascunse toate visteriile dragostei!
sora Martei, adică necontenita rugăciune,

a Treimii celei de o ființă și nedespărțită,

Ajută-mă să mă îndrăgostesc de Tine, să Te caut

Doamne, învață-mă să mă rog cu rugăciunea

rugăciunea prietenilor slăbănogului din Capernaum,

să mă ierți pentru neputința și nevrednicia mea

domnească ,,Tatăl nostru'',  lăsată de Tine

și inimii, care mă poate împăca și uni cu Tine!

și să Te întâlnesc în Duh sfânt de rugăciune!

cu rugăciunea smerită a femeii cananeence

Învață-mă rugăciunea ca să mă strămut din moarte

de viață dătătoare! Doamne, învață-mă să mă rog

sau a sutașului! Doamne, fierbinte, Te rog, acum:

ca tâlharul de pe Cruce, cu rugăciunea de foc,

Doamne, ajută-mă să deprind rugăciunea minții

Doamne, deschide-mi ușa pocăinței, ajută-mă

Doamne, ajută-mă să Te cunosc, să Te iubesc,

să mă rog Ție, cu sincere și adânci suspine!

să îi înveți cum să se roage, așa cum și eu

Cristina Toma

să priveghez mereu și candela sufletului meu
să nu se stingă niciodată, de la ea să se aprindă

și alte candele ale sufletelor semenilor mei!

deschide-mi, Doamne, ușa pocăinței - ușa veșniciei!
în haina luminoasă a Învierii Tale,

Te rog, acum, Domnul meu! Învață-mă

la viață și să mă îmbrac în haina bucuriei,

Uneori te doboară tocmai cine așteptai să te ridice

de cineva de la care nu te-ai fi așteptat,

Dezamăgirile nu ocolesc pe nimeni,

ele apar în viața fiecăruia la un moment dat.

Dezamăgirile sapă răni adânci în suflet,

Dar cel mai adânc, rănesc dezamăgirile cauzate

de cineva în care aveai mare încredere

lăsându-l gol, trist, nealinat și îndurerat.
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pe care îi credeai: îngerii tăi păzitori, cu aripi

de azi, pe taraba căreia totul este de vânzare:

           sentimente și emoții frumoase, timp dăruit pentru

să te lovească în suflet cu: nepăsare, uitare,

 ai fi așteptat autentică comuniune și loialitate,

 crezând: că-n sufletul lor ai un loc special,

mai presus de toată răutatea și întunericul lumii

și pe care, un prieten autentic și sincer l-ai 

considerat.

Cele mai amare și dureroase dezamăgiri

sunt provocate de oamenii dragi sufletului tău,

de iubire și lumină, ce te protejau de orice rău,

a face bucurii celor ce nu-i credeai în stare

 abandon, răutate, invidie, judecată sau falsitate.

E dureros când te doboară tocmai cine așteptai

 să te ridice, când ai căzut sub a crucii greutate.

E dureros să te doboare sufletește cei de la care

de la care ai fi așteptat iubire necondiționată,

c-ar fi luptat pentru fericirea ta cu tot răul

 ce-ți dă târcoale și că te-ar fi apărat de orice val

de furtună ce vrea să te-nghită cu orice preț.

 Este dureros să fii doborât de persoane dragi ție,

fiindcă așa îți pierzi încrederea în oameni, 

egoism și de orice i-ar provoca durere.

E dureros când te doboară persoane apropiate ție: 

ce vrea să se protejeze de minciună, viclenie, 

colegi, prieteni, persoane din familie.

E dureros când te doboară sufletește persoane

 pe care le-ai crezut modele demne de urmat

și când ești dezamăgit de oameni de la care

 ai avut unele așteptări pe care ți le-au înșelat.

devii tot mai însingurat/ă, cu sufletul ca o cochilie

De ce e dureros? Pentru că rămâi cu un gol imens

 în suflet, rămâi cu o tristețe sfâșietoare,

Te înstrăinezi de toți și de toate și trăiești nostalgia 

rămâi cu o neîncredere adâncă în oameni, chiar și-n cei

 ce nu te-ar putea lovi nici cu o floare,

chiar și-n cei ce sunt cu suflet bun, blând și sincer, 

 a comuniunii și nici pacea și liniștea.

E tare trist să fii prieten cu neîncrederea,

după inocența copilului din al tău interior,

fiindcă atunci nu mai cunoști bucuria autentică
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indiferența, nesimțirea, răutatea sau judecata mea,

 ajută-mă să nu fiu prietenă cu fariseismul

Ajută-mă să fiu un om bun și sincer, să fiu

și să nu dezamăgesc pe oamenii care 

Ajută-mă, Doamne, să nu dobor pe nimeni sufletește,

Doamne, Te rog, nu mă lăsa să dobor pe nimeni sufletește, 

copil ce te ajuta să ai încredere în oameni

cu răutatea, falsitatea, egoismul,

au crezut în mine și care m-au iubit necondiționat!

Pe culmile prieteniei autentice, bazată pe adevăr, 

 pentru aproapele meu, înger păzitor ce l-a ridicat

Cristina Toma

 și să-ți deschizi sufletul cu mare ușurință, tuturor.

iubire, încredere, respect și loialitate!

 să fiu doar sprijin pentru toți și toate!

Doamne, trimite Duhul Tău Sfânt să se pogoare

 peste mine și să se sălășluiască-n inima mea!

ca Să-i fie Baie curățitoare de tot mâlul

Tată ceresc, Te rog, trimite Duhul Tău Sfânt

să se sălășluiască în inima mea,

greșalelor, păcatelor și patimilor din ea!

Doamne, Te rog, trimite Duhul Tău Sfânt
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ca să mă vindece de adânca orbire sufletească

toți semenii mei, chiar dacă ei nu mă iubesc,

De neputința de a iubi neconditionat pe

acestei lumi secularizate în care trăiesc,

întovărășindu-mă și ținându-mă de mână cu:

și de toată a mea grea neputință!

războiul nevăzut, în războiul duhovnicesc,

de neputința de a fi far de lumină în întunericul

de neputința de a mă vindeca de mândria

și poruncile și legile Tale nu le-mplinesc.

să se sălășluiască în întreaga mea ființă,

Tată ceresc, fii milostiv mie, păcătoasei,

al meu întuneric și cu urâcioasa-mi întinăciune.

Ajută-mă să pun început în viața mea și

ce mă împiedică cu strășnicie să mă smeresc.

Sunt împietrită sufletește, săracă în orice virtute

Sunt o creștină căldicică, care nu persistă în bine

nu mă lăsa după dulceața Harului Tău să tânjesc!

și care rătăcește mereu drumul spre Tine.

să mă învrednicesc de darurile Duhului Sfânt!

Nu mă lăsa cu sufletul gol și bolnav, nu mă lăsa

să fac umbră în zadar pe acest pământ!

Nu mă lăsa să-mi îngrop talantul dăruit de Tine,

Nu mă lăsa să mă împotmolesc în mocirla păcatului,

în care vrăjmașii cei răi m-aruncă!

Nu-i lăsa, Doamne, să umple catastiful lor cu

în lene, egoism și nepăsare adâncă!

de neputința de a fi o luptătoare aprigă în

multele mele păcate, nu-i lăsa să râdă de mine!

Trimite Duhul Tău Sfânt în ajutorul meu,

Alung mereu Duhul Sfânt de la mine, cu

să pășesc din nou, în spațiul luminos al Învierii Tale,

ajută-mă să rup lanțurile cu care m-au încins bine!

Ridică-mă din moarte la viață, ajută-mă

bunătatea, facerea de bine, credincioşia,

blândeţea, înfrânarea poftelor - ce au drept izvor

pe Duhul Sfânt – Duhul Adevărului, Duhul

de viață dătător și Vistierul tuturor Bunătăților.

dragostea, bucuria, pacea, îndelunga răbdare,

Tată ceresc, Te rog, trimite Duhul Tău Sfânt

să se sălășluiască în inima mea bolnavă tare,
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de dor de iubire și comuniune, de dor ce doare,

de dor de starea de Rai, pe care a cunoscut-o

când de Mângâietorul cel blând a fost cercetată,

de dor de bucurie sfântă ce-o înaripa precum îngerii,

ca s-o vindece de tristețe, de dor de ACASĂ,

de dor de Iubirea răstignită și-nviată.

Ca să nu mă pierd pe calea cea lată a păcatului

Doamne, trimite Duhul Tău Sfânt în întreaga-mi ființă,

Ca să pot iubi întreaga Ta zidire, să o iubesc necondiționat,

și s-o accepți cu multă smerenie, fără nicio cârtire,

lumină, bunătate, smerenie, pace și frumos!

până la plus infinit, să o iubesc mereu!

Ca să mă arăt drept vrednică fiică a Ta și ucenică

credincioasă a Mântuitorului Iisus Hristos!

peste mine, ca să dobândesc înțelepciune,

Ca să fiu un om cu inima bună, iertătoare și milostivă,

Cristina Toma

cu cei dragi-n casa părintească, sfântă.

Doamne, trimite Duhul Tău Sfânt să se pogoare

ca să pot lucra totul ca pentru Hristos!

peste mine, ca să trec examenul mântuirii!

a fericirii veșnice, a fericirii pe Care ți-o dă petrecerea

mine, ca să pot lucra totul cu râvnă multă,

Ca să pot să devin  izvor de credință, nădejde,

tot binele de rău și să lucrezi doar fapte bune,

care te ajută să cunoști voia lui Dumnezeu

viață și să-L urmezi pe Golgota, cu iubire!

ca să pot să odihnesc pe aproapele meu!

un om cu suflet cald, curat și luminos!

și să găsesc calea spre Acasă, calea fericirii,

înțelepciunea autentică, care te ajută să distingi

Doamne, trimite Duhul Tău Sfânt să se pogoare

care te ajută să-L mărturisești pe Hristos cu întreaga

Doamne, trimite Duhul Tău Sfânt să sălășluiască-n

spre slava Ta și spre folosul tuturor semenilor mei,
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,,Bunicuțul'' din Cer - Sfântul Nectarie -

îmi înaripează sufletul cu sfântă bucurie

meu din cer mă întâlnesc în sfântă comuniune,

e o iubire ce-mi insuflă speranță, forță și putere,

Când port un sincer și profund dialog

tristeți și adânci dureri, îndată pier.

Ca un fir de fum se risipesc toate sentimentele

și emoțiile negative ce-mi rănesc

sufletul sensibil la răutatea mea și a celor

cu Sfântul Nectarie, ,,Bunicuțul'' meu din Cer,

toate ale mele amare dezamăgiri, profunde

curaj și răbdare, e o iubire care-mi spune

că niciodată nu sunt singură pe drumul vieții,

în încercări și ispite, în nevoi, necazuri și suspine.

din afara mea și din ochii sufletului izvorăsc

mărgăritare din lacrimi eliberatoare, vindecătoare,

m-as strădui, n-o pot descrie, n-o pot cuprinde.

Iubirea ce-mi învăluie ființa, când cu Bunicuțul

mărgăritare din lacrimi de iubire,

iubire infinită, ce în simple cuvinte, oricât
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o iubire - izvor de bucurie și sfântă comuniune.

Și Bunicuțul drag îmi mai șoptește la urechile sufletului,

deplină, cu o iubire ce iartă toată a mea întinăciune,

ce-mi iartă neprivegherea de fiecare clipă, indiferența

mă roagă în cămara sufletului doar pe el să-l ospătez regește.

Bunicuțul meu sfânt îmi spune că mă iubește, fiindcă așa

Îmi spune că în fiecare clipă sunt îmbrățișată duios,

și mai fidel, Care mi-e alături și la rău, și la bine -

Care mă iubește cu o iubire infinită, necondiționată,

cu brațe calde și iubitoare - brațele divine-

ale Mântuitorului Hristos - Prietenul Cel mai sincer

cu glasul lui blând, că El mă iubește pe mine

la fel ca Hristos și Măicuța Sfântă, cu o iubire infinită,

și fără a-mi cere răsplată pentru infinita lui ocrotire,

pentru călăuzirea părintească a tuturor pașilor de pe

drumul vieții, pentru necontenita și grabnica lui mijlocire,

pentru că e farul ce luminează tot întunericul din mine

și uitarea, precum și nelucrarea faptelor frumoase și bune.

Îmi șoptește că mă iubește necondiționat, fără așteptări

și deznădejde - darurile vrăjmașului - ce mă ispitește

și mă roagă mieros să-i fiu prietenă nedespărțită,

și din afara mea, pentru Harul Lui ce mă sprijinește

și mă ajută să mă ridic când sunt doborâtă de necredință

își iubesc bunicii, toți nepoții, chiar dacă uneori,

aceștia se consideră centrul universului, chiar dacă

sunt obrăznicuți și neastâmpărați, alintați și neascultători.

Când bunicuțul meu sfânt îmi spune cu blândețe

și cu ochii inimii în lacrimi, îi cer spășită, iertare.

Și-i spun că și eu îl iubesc nespus de mult, că îl iubesc

pana la soare, până la lună, până la Cer, până la plus infinit.

Îi spun că-mi pare tare rău, fiindcă l-am supărat

un copil care ar vrea mereu să stea în brațele lui protectoare,

ca să se simtă cel mai iubit de pe pământ și cel mai curajos

în războiul cu vrăjmașii ce vor să stăpânească lumea mare.

că sunt un copil mare, ce mă alint,

dar un copil flămând și însetat permanent de iubirea lui,

de o mulțime de ori și că recunosc

că-mi iartă toate ale mele răutăți, mă simt rușinată tare

pentru toată a mea obrăznicie, alintătură și neascultare
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oamenilor și cum se răstignește pentru ei, pe Altarele

nasul cârn, lipit de ferestre, privesc cu încântare

inimile tuturor fraților lui - copiii Creatorului -

cum plânge pentru păcatele și patimile tuturor

întreaga lume cu ale ei necazuri și dureri și cum

și mirare, la tot ce se întâmplă acolo, frumos.

Privesc cum Măicuța Sfântă îmbrățișează

copiilor Ei, privesc la Hristos Care este Iubire

și se înduioșează la rugămințile mamei Lui.

Privesc cum slobozește ploi de binecuvântări

se roagă lui Hristos - Soare fierbinte, luminos -

pentru iertarea păcatelor și mântuirea tuturor

divine din Cerul inimii Sale, pe pământul din

într-o horă întinsă, a prieteniei, iubirii și

comuniunii și lui Doamne aduc doxologie.

Bunicul meu sfânt are casa în Rai și eu cu

Ce-i mai spun Bunicuțului drag, când stă la povești și sfat

adormita conștiință și să-mi văd toate ale mele urâte păcate,

Care mi-au acoperit ochii sufletului și inimii cu un văl gros

și întunecat, prin care lumina dumnezeirii nu poate răzbate.

Îi spun că-i mulțumesc cu profundă recunoștință,

cu mine? Îi spun că-i mulțumesc pentru lecțiile predate,

lecții de viață înțelepte, care m-au ajutat să-mi trezesc

pentru că mă învață cu răbdare lecția

iubirii autentice, a iubirii necondiționate,

și pentru că inima lui e cufărul ce păstrează toate

pe care i le împărtășesc cu sinceritate.

Îi spun că fără El - înger păzitor pe drumul vieții –

aș fi săracă lipită, aș fi o barcă gata

să se scufunde în valuri înviforate,

în valuri năpraznice de furtuni amenințătoare,

în valuri de neiubire și egoism, de nedreptăți

și umilințe ale semenilor răi.

Îi spun că fără El, nu m-aș mai simți un copil special,

ce are cel mai minunat bunic din lume,

un bunic ce-și are casa în Rai,

în Raiul cu grădini în care cresc doar flori

cu petale de iubire și armonie, flori cu un

ale mele gânduri, dorințe, frământări

colorit minunat și cu parfum de tămâie

și unde îngerii cu aripi de iubire și lumină se prind
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să mă reîntorc în lumea unde iubirea

se vinde pe tarabele negustorilor și unde totul

izvorâte din inima mea de copilă.

Mă sărută duios pe frunte și mă cuprinde strâns

și cald, într-o îmbrățișare părintească,

se negociază la sânge, unde nimic bun nu se dă

Tronul Sfintei Treimi, privesc cu bucurie

cum în Rai, Acasă la Bunicul, nu există nici

nici dușmănie și conflict, nici orgoliu și mândrie.

Și-i spun Bunicului sfânt că vreau să stau mereu

și eu să fiu cetățeana Raiului, că vreau să locuiesc

și cum înalță rugăciuni pentru cei de pe pământ, la

și părăduitor de timp prețios al vieții.

Îl rog să mă ajute să fiu un copil bun și credincios,

să flămânzesc doar de iubire și să devin izvor

întristare, nici suspin, nici ură, și tristețe,

dar prețios al lui Doamne – cu fericirea din

cu El în lumea lui Doamne, în lumea iubirii,

Și îl rog fierbinte să mă ajute să pun început bun

spațiul Învierii lui Hristos, care îți luminează viața.

Îi spun Bunicuțului meu drag, că vreau

cu El, în acea casă din Rai, îi spun că nu mai vreau

în viața mea, îl rog să mă ajute să mă vindec

tuturor Bisericilor, la Sfânta Liturghie.

Privesc cum Sfinții și drepții strălucesc ca un soare

răutăcios, egoist și alintat, un copil nerecunoscător

să fiu un copil care dăruiește cu dărnicie iubire

de bunătate, blândețe, comuniune, pace și dăruire.

Îl rog să mă ajute să slujesc doar lui Hristos,

să slujesc doar Binelui și Adevărului, îl rog

de lacrimile iubirii, toate aceste frumoase dorințe

pe gratis și unde nu mă-ntâlnesc cu fericirea,

Cu fericirea ce te înaripează cu bucuria vieții –

să-mi fie mereu alături pe calea spre mântuire.

Bunicul meu drag ascultă cu ochii împăienjeniți

de orbirea spirituală a ochilor sufletului și inimii.

Îl rog fierbinte să nu mă lase să rămân un copil

și lumină tuturor semenilor, fără deosebire.

Îl rog fierbinte să mă ajute să însetez și

într-o îmbrățisare iubitoare, minunat de sensibilă,
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îi va împlini toate dorințele frumoase, înălțătoare.

Și atunci inima mi se topește de iubire și recunoștință,

și-mi șoptește cu glasul înmuiat în lacrimile iubirii

și rugăciune mijlocitoare, vindecătoare.

Îmi șoptește că mereu mă va iubi necondiționat,

că mereu voi fi nepoțica lui dragă, careia

că mă va purta mereu pe aripi de iubire, lumină

îmbrățișare nesfârșită, sinceră, iubitoare.

Și cu chipul scăldat în raze de zâmbet pur și

bucurie adâncă, îi șoptesc cu glasul sincer al inimii:

Te iubesc! Te iubesc Te iubesc!

Bunicul meu sfânt, Te iubesc!

Până la plus infinit, Te iubesc! Acum, Te iubesc!

Și maine, și mai mult Te voi iubi! Bunicule drag, Te iubesc!

iar brațele îl cuprind flămânde într-o

Cristina Toma

ajută-mă să trăiesc bucuria despovărării!

Doamne, la picioarele Tale-mi las toate neputințele, 

Doamne, duhurile de neputință care mă stăpânesc,

Doamne, în loc să lupt cu curaj cu patimile mele

și să fiu învingătoare-n războiul duhovnicesc,

și-n loc să am privirea ațintită spre Cer, spre Tine,

spre Acasă, privesc mai mult, pământul.

m-am lăsat înfrântă și-ngenuncheată de greutatea

păcatelor, pe care neîncetat le săvârșesc.

mi-au gârbovit și trupul, și sufletul

sufletește, Doamne, dezleagă-mă de toată neputința!

păcătoasa și întinata, și de duhul răutății chinuită!

Adevărul, Calea și Viața! Doamne, eu întruna

o gârbovă pesimistă, care nu mai vede lumina,

Doamne, milostiv fii mie, gârbovei trupește și

pe vrăjmașul care mă vrea o sclavă deznădăjduită.

cârtesc sub povara neputințelor mele, bucurând

Doamne, Te rog, milostivește-te spre mine,

Lumina Soarelui Hristos - Bucuria, Pacea, Speranța,

Doamne, grijile vieții m-au împovărat până am ajuns
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a Cerului, ce trăiește mereu starea de Rai -

 în sufetul tău, Împărăția lui Dumnezeu, ai.

Cristina Toma

ca să Te slăvesc neîncetat și să devin o cetățeană 

 îmbracă-mă în haina credinței, nădejdii și luminii,

Starea bucuriei autentice, pe care o trăiești doar când

Dezleagă-mă, Te rog, din lanțurile împietririi

până la Tine, pentru al meu suflet plin de boli și răni

Fii Doctorul sufletului și trupului meu și

Vindecă-mă, Te rog, de orbirea mea sufletească,

dăruiește-mi aripi de credință și curaj, cu care să zbor

precum ai vindecat pe femeia gârbovă de 18 ani!

din lupta cu vrăjmașii ce vor să privesc doar

ajută-mă să mă eliberez de toată dependența!

ajută-mă să trăiesc bucuria despovărării!

 mele sufletești, din lanțurile răutății și neiubirii!

mă mai lăsa să fiu o neputincioasă plină de răni!

Doamne, milostiv fii mie! Te rog, nu

știute și neștiute, văzute și nevăzute, fii Tămăduitor!

și să fiu o creștină care nu ar dezerta

Binecuvântează-mă să aud și eu glasul

din Evanghelie: ,,Ești dezlegată de neputința ta''!

Ajută-mă să mă ridic din mocirla păcatului,

Doamne, milostivește-Te spre mine și vindecă-mă

Ajută-mă să-mi conștientizez mereu slăbiciunile

spre cele pământești și stricăcioase ale lumii!

Doamne, la picioarele Tale-mi las toate neputințele,
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Tătăneasa (Symphitum officinale)

 Tătăneasa, cunoscută ştiinţific drept „Symphytum officinale", este o plantă medicinală 

utilizată în multe zone ale lumii. 

- alifii, singure sau împreună cu alte ingrediente naturale, că rădăcină de goldenseal. 

 Unele studii experimentale arată că tătăneasa are rol în procesul de vindecare a rănilor. 

Specialiştii susţin că produsele care o conţin par a fi sigure, dar sunt necesare mai multe studii 

despre posibilele riscuri sau efecte adverse pe care pacientul le poate manifesta atunci când 

sunt aplicate pe piele sau pe răni. 

 Se folosește în tratarea unor răni care 

se vindecă greu, a ulcerului varicos, a 

fracturilor, artritei, a durerilor reumatice și 

leziunilor provocate de practicarea 

sportului. La tratarea rănilor se aplică 

cataplasme cu pastă de tătăneasă, iar 

extractele de tătăneasă sub formă de 

unguent, pastă se folosesc în tratarea 

tumorilor exteriorizate, a contuziilor și 

umflăturilor. (Din cauza efectului său hepatotoxic nu se folosește în uz intern.)

- unguente;

 Poate fi recoltată de-a lungul  apelor, 

pe câmpii și șanțuri umede și de-a lungul 

șanțurilor.

- alte soluţii cu aplicare topică.

 Contribuie la ameliorarea rănilor

 Ce beneficii are tătăneasa?

 În industria cosmetică, tătăneasa este o componentă a cremelor antirid, cu efect 

astringent și exfoliant.

 Frunzele şi rădăcina de tătăneasa se folosesc de peste două mii de ani în medicină 

tradiţională japoneză şi în alte părţi ale Asiei, dar  de-a lungul timpului au început să se utilizeze 

şi în unele părţi din Europa şi America de Nord. De regulă, din ele se fac remedii naturiste pentru 

ameliorarea durerilor musculare şi de articulaţii, precum şi pentru ameliorarea rănilor 

cicatrizate:

 Important de reţinut! Discută cu un medic înainte de a utiliza remedii naturiste, chiar 

dacă sunt procurate din farmacii.

- creme;

UN STROP DE SĂNĂTATE 9834498384
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 Rezultatele aceluiaşi studiu sugerează că tătăneasa poate fi utilă în tratarea osteoartritei 

şi a accidentarilor, că, de exemplu, entorselor gleznei. Un alt studiu arată că aplicarea cremelor 

cu extract din rădăcină de tătăneasa pot ameliora durerile de la nivelul spatelui.

 Ajută în reducerea durerilor articulare

 Balsamul pe bază de extract de pulbere din tătăneasa - acţionează asupra epidermei şi 

se aplică pentru ameliorarea durerilor provocate de fracturi, entorse, răni închise, pentru a 

reduce inflamaţiile de la nivelul tendoanelor şi cu scopul de a fi reabsorbite hematoamele.

 Crema cu extract de tătăneasă - se poate utiliza în procesul de vindecare a leziunilor 

tegumetare, deoarece alantoina ajuta la stimularea proliferării celulelor şi stimulează 

vindecarea. Este utilă în cazul rănilor închise care se vindecă lent, putând duce, în timp, la 

eliminarea cicatricilor.

  Frunzele şi rădăcina de ataneasa au proprietăţi diverse, graţie substanţelor pe care le 

conţin. Dintre acestea se evidenţiază analtoina şi acidul rozmarinic. 

 Important de reţinut! Este contraindicat consumul pe cale orală/internă al oricăror părţi 

din tătăneasa, întrucât în componenţa acestei plante intra compuşi toxici care pot afecta ficatul 

şi plămânii. 

 Extract simplu de tătăneasă - este util pentru luptă împotriva afecţiunilor cutatante, 

datorită acţiunii calmante, antiinflamatoare şi care ajuta în îmbunătăţirea aspectului pielii 

obosite;

 Tinctura de tătăneasă - se recomanda în lupta cu reumatismul, hemoroizii, artrită, 

afecţiunile vasculare, luxaţii, contuzii, graţie proprietăţilor antiinflamatorii şi antireumatice.

 Alantoina stimulează creşterea celulelor noi, în timp ce acidul rozmarinic lupta pentru 

reducerea durerii şi inflamaţiei. Din extractul de tătăneasă se fac creme, unguente, alifii ce 

conţin, în general, între 5% şi 20% din acesta.

  Tătăneasa - proprietăţi

 Moduri de utilizare

 Preparatele pe bază de tătăneasa se folosesc strict extern. De pildă, ceaiul de tananeasa 

se foloseşte sub formă de cataplasme în problemele osteo-articulare şi de la nivelul pielii. Are 

rolul de a contribui la diminuarea disconfortului legat de venele hemoroidale şi mucoasei 

anale. Se utilizează şi pentru reducerea durerilor pe care le provoacă problemele din cauza 

tendoanelor, articulaţiilor, ligamentelor, pielii. 

 Iată şi alte exemple de moduri în care se utilizează tătăneasa:

 Unguent din extracte de tătăneasă şi alte plante medicinale - are proprietăţi 

antiinflamatorii şi favorizează cicatrizarea, fiind de ajutor şi în cazul rănilor închise care au 

proces lent de vindecare;

 Contraindicaţii şi riscuri

UN STROP DE SĂNĂTATE

Hai cu noi - Retrospectiva 2023 www.haicunoi.com

532775327553385



 În plus, prezintă un risc crescut de a fi cancerigenă dacă se ingerează, astfel că multe ţări 

au interzis consumul preparatelor din tătăneasa şi avertizează în privinţa folosirii celor topice 

pe rănile deschise. 

1. Goldman, Rena. "Comfrey: Uses, Risks, and Takeaways." Healthline, Healthline Media, 26 July 

2017, www.healthline.com/health/what-is-comfrey, accesat la 9 octombrie 2022;

 Însă, experţii sunt de părere că preparatele din tătăneasa pot fi folosite în siguranţă 

extern, pe termen scurt (până la cel mult zece zile), pe leziunile închise şi pe suprafara pielii. În 

componenţa acestei plante intra şi substanţe toxice care pot afecta organismul când sunt 

aplicate pe rănile deschise. Discută cu un medic înainte de a le aplica, pentru a te asigura că 

sunt adecvate pentru problemele cu care te confrunţi.

 Utilizează produsele din tătăneasa numai aşa cum ţi-a spus medicul şi în conformitate 

cu instrucţiunile de pe ambalaj! În cazul în care întâmpini manifestări neplăcute sau reacţii 

alergice în contact cu pielea, încetează pe loc folosirea produsului şi clăteşte pielea cu apă din 

abundenţă!

 Pentru realizarea acestui articol s-au utilizat următoarele surse de informare:

2. "Comfrey Uses, Benefits & Side Effects - Drugs.com Herbal Database." Drugs.com, 

www.drugs.com/npc/comfrey.html, accesat la 9 octombrie 2022.

 Numai un medic este în măsură să stabilească dacă preparatele pe bază de tătăneasa 

pot fi utilizate pe pielea ta, în funcţie de diverşi factori, precum cât de grave sunt problemele pe 

care le întâmpini la nivelul pielii. 

Sursa: https://www.drmax.ro/articole/tataneasa-beneficii-proprietati-contraindicatii

UN STROP DE SĂNĂTATE 9834698386

Brusturele dulce reglează activitatea nervoasă

 Denumirea științifică a brusturelui dulce este 
Petasites officinalis.

 Brusturele dulce are efecte neuro-sedative și 
reglatoare ale activităţii nervoase.

 Se mai numeşte şi: brustur roşu, captalan, 
brusturele-măgarului ,  captalaci ,  cucuruz, 
sudoarea-laptelui, floarea-ciumei, iarba-pălăriei, 
smăntănică.

 Se întâlneşte în zone montane, mai rar la 
câmpie, prin locuri umede - pe malurile râurilor, pe 
lângă izvoare, prin şanturi, pe lângă gunoaiele de bălegar.

 Este o plantă erbacee perenă.

 Rizomul are noduri şi ramuri orizontale.

 Unde se găseşte:
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 Ce se recoltează:

 - rădăcinile, ce se recoltează înainte de înflorire;

 Tulpinile au înălţimi între 15 - 40 cm, nu au ramuri, sunt albtomentoase.

 Se recoltează în: februarie, martie, aprilie.

 Proprietăţi terapeutice:

 Frunzele au dimensiuni mari, sunt cordate sau reniforme, cu perişori pe faţa inferioară.
 Florile sunt albe sau roşiatice. Înfloresc înaintea apariţiei frunzelor, după topirea zăpezii.
 Înfloreşte în:  februarie, martie.

 În scop terapeutic se utilizează:

 - frunzele, ce se recoltează înainte de îngălbenire;
 - florile, ce se recoltează în perioada martie-aprilie.

 Pentru uz intern:
- astm bronșic,bronşite, tuse convulsivă, dischinezie biliară, colici biliare, u l c e r  g a s t r o -
duodenal, hemoroizi, hipertensiune arterială, ateroscleroză, angor coronian, insomnii, 
migrene, fobii, anxietate, pavor nocturn, distonii neurologice.
  .

 
- furuncule
- arsuri
- ulcerații

 Acţiunea terapeutică a brusturelui dulce vizează:

 Brusturele dulce are proprietăţi antitusive, antiasmatice, antiulceroase, 
antihemoroidale, hipotensoare.

- dureri de picioare

 Acţiuni terapeutice:

- înțepături de insecte
- entorse. 

Sursa: https://www.paradisverde.ro/plante-medicinale/brusturele-dulce-efecte-neuro-
sedative-reglatoare-ale-activitatii-nervoase

 Pentru uz extern:

Valeriana sau odoleanul

 Planta creşte spontan pe soluri umede, în stufărişuri, păduri, la marginea apelor, în lunci 

şi zăvoaie, în zonele de deal şi munte, fiind răspândită în toată Europa şi Asia.

 Principalele substanțe active sunt: ulei volatil, acid izovalerianic și acid valerianic, 

alcaloizi (catinină, alfa-metil-pirilcetonă, valerianonă). Preparatele din rizom (ceai, tinctură, 

 Valeriana este o plantã ierboasã, mirositoare, cu tulpinã înaltã de pânã la 2 m. Frunzele 

sunt adânc divizate, iar florile sunt mici, de culoare roz-liliachie şi sunt grupate pe partea 

superioarã a ramificaţiilor tulpinii.
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 Se mai numește popular și odolean sau gușa porumbelului. Este o plantă ierboasă, înaltă 

de un metru - un metru și jumătate, care crește spontan, în locurile umede, cu pământ afânat, 

din zonele de deal și de munte. Are florile de un roz palid, cu un miros slab-dulceag, la fel ca și 

frunzele. Rădăcina este puternică și bine dezvoltată (în ea sunt depozitate peste iarnă 

substanțele de rezervă), având și ea un miros specific: dulceag-înțepător și destul de neplăcut, 

ușor emetic (vomitiv). Rădăcina se recoltează la sfârșitul lui septembrie, începutul lui octombrie. 

Se dezgroapă cu cazmaua, apoi se spală în curent de apă rece, se despică pe lungime în patru și 

se întinde la uscat, în locuri bine ventilate și lipsite de umiditate. Când rădăcinile devin casante și 

se rup cu un pocnet sec, procesul de uscare s-a încheiat și planta se depozitează în săculeți de 

hârtie, în locuri uscate, întunecoase și reci. Pentru terapie nu sunt nici pe departe suficiente 

cantitățile din flora spontană, unde crește izolat, fiind destul de rară, motiv pentru care se 

cultivă pe suprafețe mari, inclusiv la noi în țara, unde valeriana se găsește sub formă de ceai sau 

tinctură.

                                                                                    

Sursa: IERBAR, de Ceaușescu Ramona

 Utilizarea valerianei are o tradiție de peste 

patru mii de ani, fiind considerată o plantă de 

referință, atât în Europa, cât și în Asia. Investită și cu 

însușiri magice de tradiția populară, în 

ultimele patru decenii i-au fost dedicate sute 

și sute de studii medicale, care toate atestă 

acelaș lucru: valeriana este una dintre cele 

mai eficiente remedii în tratarea tulburărilor 

emoționale, precum și a bolilor fizice 

asociate lor. O problemă de extremă actualitate în vremurile noastre, care stau sub semnul 

tensiunii și al stresului.

extract uscat), administrate intern și extern (băi), sunt indicate în stări de agitație, tulburări ale 

somnului și aritmii cardiace de natură nervoasă.

S u r s a  f o t o :  

https ://pixabay.com/ro/photos/valer iana-

officinalis-846615/

S u r s a  f o t o :  h t t p s : / / p i x a b a y . c o m / r o / p h o t o s / v a l e r i a n a - o f f i c i n a l i s -

r%c4%83d%c4%83cin%c4%83-4511906/
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Ruscuță primăvăratică

 Componenți principali

 Specia vegetează pe coaste abrupte, în pășuni și fânețe uscate, însorite, de la câmpie 

până în zona montană. Este o specie ocrotită declarată monument al naturii. În România este 

răspândită în zonele de podiș și de deal din Subcarpații românești. Este răspândită în Europa 

centrală și de —Sud și în Asia de Vest.

 Heterozide cardiotonice, saponozide și flavonoide.

 Utilizare în medicina populară

 Este un cardiotonic și se utilizează în tratarea unori afecțiuni cardiace (tahicardie, 

Descrierea speciei

 Este o plantă erbacee perenă care prezintă în sol un 

rizom scurt, tare, gros, din care pornesc rădăcini fibroase. 

Din rizom se dezvoltă tulpini florifere și sterile de până la 45 

cm, cu frunze filiforme și flori solitare la vârful tulpinii cu un 

diametru de până la 8 cm, de culore galben-aurie, lipicioase 

cu 5 sepale și 10-20 petale lungi de 2 - 4 cm și multe 

stamine. Înflorește din aprilie până în mai și face un fruct de 

tip poliachenă cu achene scurt-păroase.

 Planta conține — glicozide (adonitoxină, adonidozidul care conțina cumarină și 

vernadină), uleiuri volatile, tanin, saponine, rezine, colină, acid palmitic, linoleic, fitosteroli și 

săruri minerale.

 În scopuri medicinale se întrebuințează numai părțile aeriene, recoltate când planta este 

în plină floare.

- calmante

- diuretice

- acțiune sedativă asupra cordului

 Proprietăți

 Rușcuța de primăvară (Adonis vernalis - L.) este o 

plantă erbacee perenă din familia Ranunculaceae, 

cunoscută sub mai multe denumiri populare: bulbuc, 

buruiana-calului, buruiană de talan, buruiană neagră, 

chioara-găii, cocoșei, dedinița, dediței galbeni, scânteiță, 

spânț, spânț de cal, spreuț, floarea-Paștelui. DEX nu atestă 

acest nume, ci ruscuță (cu s, nu cu ș).

- cardiotonice

 Ecologie

 Sunt recoltate părțile aeriene ale plantei (Herba Adonidis) în perioada aprilie-mai.
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extrasistole) sau a tulburărilor neurovegetative.

 Indicații

 Sub formă de infuzie: în tahicardii extrasistole de natură nervoasă, în hiprtensiunea 

arterială și tulburări neuro-vegetative.

Sursa: https://ro.wikipedia.org/

Nalbă mare
 Nalba mare (Althaea Officinalis) e o plantă ierboasă întâlnită 

în zonele foarte umede, de la care se recoltează rădăcinile, 

frunzele şi florile. Rădăcinile se spală, se despică şi se usucă, iar 

frunzele se recoltează cu mâna, având grijă să nu fie atacate 

de insecte şi apoi se pun în camere aerisite. Datorită 

mucilagiilor produse de nalbă, aceasta se foloseşte în special 

pentru căile respiratorii. Infuzia şi decoctul sunt de ajutor şi în 

cazurile de inflamare a vezicii urinare, a diareii şi a 

problemelor intestinale.

 Nalba mare (Althaea officinalis) este o plantă erbacee, 

bianuală sau perenă, din familia Malvaceae, cunoscută sub 

denumirile populare de : nalbă albă, nalbă bună, nalbă de 

câmp, nalbă de luncă, rujă.

- acțiune internă secretolitică pulmonară

 Mucilagii, zaharuri, amidon, substanțe grase, asparagină, pectine, betaină, substanțe 

rezinoase, tanin.

- acțiune expectorantă și emolientă

 Proprietăți

- antiinflamatoare a aparatelor respirator, renal și gastrointestinal

 Plantă erbacee, bianuală sau perenă, cu tulpină dreaptă, 

înaltă de până la 1 m, ramificată și acoperită cu peri, cu flori 

mari de culoare roz-violacee cu vinișoare violete, frunze lung-

pețiolate, verzi-albicioase și catifelate datorită perilor foarte deși. În flora spontană vegetează 

numai în zonele de câmpie, prin locuri ruderale, pe lângă drumuri, garduri și pe lângă zidurile 

caselor părăsite. Înflorește din iulie și până în septembrie.[2]

 Componenți principali

 În scopuri medicinale se recoltează florile în timpul înfloririi, frunzele se recoltează 

înainte de înflorire și rădăcinile, când planta este uscata, înainte de a îngheța pământul, până 

sfârșitul lui noiembrie, rădăcina nu se spală de pământ, se curata de coaja, apoi se taie în bucăți, 

se usucă la umbra în locuri uscate și aerisite, așezate în straturi subțiri, se păstrează în săculeți de 

pânză, în locații uscate și aerisite.
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 Indicații

Sursa: lumeasatului.ro, wikipedia.ro

 Extern, cataplasme în: laringite, traheite, furunculoze și sub formă de gargară în: abcese 

dentare, amigdalite.

 Intern, sub formă de ceai în inflamațiile căilor respiratorii; în tulburări gastrointestinale și 

în infecții renale.

Mușețelul

 Din seria de plante medicinale care se culeg în iunie, mușețelul adună cele mai multe 

beneficii. Ceaiul de mușețel te ajută să scapi de migrene. Această plantă elimină dermatita și 

ajută la tratamentul arsurilor pielii. Abscesele și durerile de dinți sunt mai suportabile datorită 

mușețelului. 

 Muşeţelul este una dintre cele mai populare plante medicinale. Este o plantã 

ierboasã,aromatã, răspândită în toate zonele de câmpie, pe pajişti, la margine de drum, în locuri 

însorite sau pe terenuri sãrate. În unele regiuni din ţară mai este cunoscut şi sub numele de 

romaniţă. Se deosebeşte de alte specii asemănătoare prin mirosul aromat al florilor, prin 

diametrul de 0,5-0,8 cm al inflorescenţelor şi prin mijlocul curbat al florilor, de culoare verde- 

gălbui, înconjurat de petale albe. De la muşeţel se recoltează florile, în lunile mai şi iunie.

 Muşeţel - Compoziţie

 Florile de muşeţel conțin matricarina şi matricina, un mare numãr de flavonoizi, 

glucozide şi, nu în ultimul rând, fitosteroli şi acizi graşi. Uleiul volatil obţinut din florile de 

muşeţel are un conţinut ridicat de camazulenă şi bisabolol.

 Muşeţel - Acţiune

 Muşeţelul este foarte apreciat pentru o serie întreagă de proprietãţi terapeutice, cum ar 

fi acţiunea antispastică, antiinflamatorie, carminativă, antialergică, epitelizantă etc. Datele 

experimentale arată că bisabololul poate inhiba dezvoltarea ulcerului de stres, a celui provocat 

cu indometacin sau alcool etilic. Mai mult decât atât, muşeţelul are o acţiune cicatrizantã  Un alt 

efect remarcabil este acela de inactivare a toxinelor bacteriene, în special a stafilococilor şi 

streptococilor. În sfârşit, dar nu în ultimul rând, pe lista proprietăţilor muşeţelului trebuie 

adăugată şi acţiunea imunostimulatoare.

 - pot fi folosite în stare proaspătă, dar compuşii activi îşi păstrează calităţile timp de un 

an, dacă sunt uscate într-un loc întunecos şi uscat. Muşeţelul se foloseşte în special la 

prepararea de infuzii şi extracte. Intră şi în componenţa unor preparate precum soluţiile pentru 

ochi, sprayurile pentru gât, apele de gură şi tablete.

 Muşeţelul este utilizat de multă vreme pentru tratarea afecţiunilor digestive, precum 

 Florile

 Muşeţel - Indicaţii terapeutice
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digestia leneşă, balonarea şi flatulenţa. Stimulează sucurile gastrice, iar flavonoidele şi 

cumarinele au acţiune antispastică şi antiinflamatorie. Studii recente au demonstrat calitatea 

uleiului esenţial de a calma inflamaţiile. În acelaşitimp, el are efect antidiuretic şi sedativ. 

Datorită acţiunii calmante, este adesea inclus în preparatele aplicate extern, pentru tratarea 

afecţiunilor pielii care produc mâncărimi puternice, cum este eczema. Uleiul esenţial se 

regăseşte adesea în componenţa medicamentelor destinate tratării iritaţiilor ochilor, 

inflamaţiilor gâtului, rinitelor şi sinuzitelor, precum şi în apele de gură. Unii specialişti în 

medicina plantelor recomandă muşeţelul pentru combaterea insomniei, tratarea hemoroizilor 

şi a problemelor menstruale, datorită efectului său calmant.

 Administrare:

 Pentru prepararea infuziei de muşeţel se folosesc 5-6 

linguriţe de flori la o cană de apă fiartă. Se lasă la infuzat 10-

20 de minute. Se beau 5-6 căni pe zi. Infuzia astfel preparată 

este indicatã în gastrite, ulcer gastric și duodenal, diaree, 

colite, enterocolite, rectocolite, infecții urinare, acnee, pentru 

stimularea funcției hepatice, a poftei de mâncare, pentru 

combaterea durerilor abdominale de natură spastică, pentru 

durerile premenstruale, pentru prevenirea gripei şi 

guturaiului etc.

 Gargara cu infuzie concentrată de muşeţel se indică şi în amigdalite, afte bucale sau 

pentru dezinfectarea gurii. Pentru uz extern, se recomandă cataplasmele  care constau din 

comprese îmbibate într-o infuzie concentratã, aplicate pe pielea afectată. Cataplasmele cu 

muşeţel sunt indicate în ulcere varicoase, hemoroizi externi, conjunctivite, eritemele fesiere 

simple ale sugarilor şi copiilor mici.

 Muşeţel - Precauţii şi contraindicaţii

 Muşeţelul nu ar trebui administrat în timpul sarcinii, există riscul să afecteze fătul. Nu se 

recomandă folosirea muşeţelului în perioada lactaţiei. A nu se folosi planta dacă suferiţi de astm 

sau în cazul în care aveţi istoric de alergie la plante precum gălbenelele şi arnica, deoarece 

produsele pe bază de muşeţel vă pot provoca reacţii adverse.

 Muşeţel - În cosmetică

 Extractul de mușețel este un adjudvant în tratamentul inflamațiilor și al iritațiilor produse 

de acnee pe față și corp. Alături de o bună îngrijire a pielii și alte tratamente prescrise de 

dermatolog, extractul de mușețel vă poate fi de mare ajutor în vindecarea acneei.

 Mușețelul este cunoscut și sub alte denumiri, printre care și cele de „romanică” sau 

„romaniță”. Această plantă erbacee face parte din aceeași familie cu păpădia și cu floarea 

soarelui, numele ei in limbajul de specialitate fiind cel de „Matricaria chamomilla” sau 

„Matricaria recutita”.

Sursa:

 https://www.academia.edu/8684205/Mu%C5%9Fe%C5%A3elul
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                           Trifoi roşu: beneficii, proprietăţi, contraindicaţii

 Caracteristicile botanice ale trifoiului roşu îl descriu astfel: 

are o înălţime de 30-60 cm, tulpinile sunt drepte sau ascendente, iar 

frunzele sunt trifoliate, ovale şi cu margini dinţate. Florile sunt de 

culoare rosu-purpuriu, grupate în inflorescenţe dense şi 

globuloase, cu un miros dulceag. 

Trifoiul roşu este o plantă medicinală folosită de secole pentru proprietăţile sale terapeutice. 

Acesta conţine o gamă largă de substanţe active, care îi conferă proprietăţi benefice pentru 

sănătate.

 Trifoiul roşu (Trifolium pratense) este o plantă perena, 

membră a familiei Fabaceae, originară din Europa, Asia de Vest şi 

Africa de Nord. Această plantă este cultivată şi utilizată pe scară 

largă în întreaga lume, atât pentru hrana animalelor, cât şi pentru 

proprietăţile sale medicinale. 

 În medicină populară, trifoiul roşu a fost folosit pentru tratarea diferitelor afecţiuni, 

precum bronşită, astm, eczeme, psoriazis, artrită reumatoida şi menopauza. De asemenea, a 

fost utilizat ca tonic general şi detoxifiant al organismului. 

 Trifoiul roşu este bogat în vitamine şi minerale esenţiale, cum ar fi vitamina C, vitamina E, 

calciul şi magneziul. Aceste elemente nutritive au proprietăţi antioxidante, protejând celulele 

organismului de acţiunea radicalilor liberi şi încetinind procesul de îmbătrânire celulară. 

 Compoziţia chimică a trifoiului roşu este bogată în 

izoflavonoide, cum ar fi genisteina şi daidzeina, care au proprietăţi 

antioxidante, antiinflamatorii şi estrogenice. De asemenea, conţine 

proteine, fibre, vitamine (vitamina C, vitamina B), minerale (calciu, magneziu, potasiu), taninuri 

şi saponine. 

 Proprietăţile trifoiului roşu

Trifoiul roşu conţine saponine, care pot calma tusea şi pot uşura congestia bronşică. De 

asemenea, aceste substanţe pot reduce crampele şi spasmele musculare, având un efect 

relaxant asupra sistemului nervos şi musculaturii. Extractul de trifoi roşu poate reduce 

semnificativ tusea şi congestia bronşică la pacienţii cu astm bronşic.

 În primul rând, trifoiul roşu este o sursă importantă de izoflavone, compuşi vegetali care 

au o structură chimică similară cu estrogenul. Acestea pot ajuta la echilibrarea nivelului 

hormonilor în organism, având efecte benefice în special pentru femei, în perioada 

menopauzei sau în cazul sindromului premenstrual. Izoflavonele din trifoiul roşu pot reduce 

semnificativ simptomele menopauzei, cum ar fi bufeurile şi transpiraţiile nocturne.

 Datorită conţinutului său de flavonoide şi taninuri, trifoiul roşu poate reduce inflamaţia 

şi iritaţia în organism. Această proprietate este benefică în cazul unor afecţiuni precum artrită, 

inflamaţii ale pielii sau afecţiuni ale tractului digestiv. 
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 Trifoi roşu proprietăţi
 Principalele beneficii ale trifoiului roşu
 Principalele beneficii ale trifoiului roşu includ alinarea simptomelor menopauzei, 

îmbunătăţirea sănătăţii oaselor, susţinerea sănătăţii cardiovasculare şi acţiunea 

anticancerigena.

 Izoflavonele din trifoiul roşu pot ajuta la reducerea simptomelor menopauzei, cum ar fi 

bufeurile, transpiraţiile nocturne şi instabilitatea emoţională. Suplimentarea cu izoflavone de 

trifoi roşu timp de 90 de zile a dus la o reducere semnificativă a frecvenţei şi intensităţii 

bufeurilor şi la îmbunătăţirea calităţii somnului.

 Consumul de trifoi roşu poate contribui la îmbunătăţirea sănătăţii inimii, datorită 

efectelor sale vasodilatatoare şi antiinflamatoare. Acesta poate ajuta la reducerea tensiunii 

arteriale şi la prevenirea formării cheagurilor de sânge. Suplimentarea cu izoflavone de trifoi 

roşu timp de 90 de zile a dus la o reducere semnificativă a tensiunii arteriale.

 Contraindicaţii şi precauţii la utilizarea trifoiului roşu
 Există şi unele posibile contraindicaţii ale consumului de suplimente pe bază de trifoi 

roşu, despre care vom detalia în continuare.

 Izoflavonele din trifoiul roşu pot avea, de asemenea, efecte pozitive asupra sănătăţii 

oaselor, prevenind pierderea de densitate osoasă şi reducând riscul de fracturi la femeile aflate 

în post-menopauza. Suplimentarea cu izoflavone de trifoi roşu timp de un an a dus la o creştere 

semnificativă a densităţii osoase la femeile aflate în post-menopauza.

 Trifoiul roşu poate interacţiona negativ cu medicamentele utilizate pentru probleme 

hormonale, precum contraceptivele orale, terapia de substituţie hormonală şi medicamentele 

pentru cancerul de sân. De asemenea, poate afecta eficacitatea anticoagulantelor, cum ar fi 

warfarina. Este important să discuţi cu medicul despre consumul de trifoi roşu dacă iei astfel de 

medicamente.

 Trifoiul roşu conţine compuşi antioxidanţi care pot ajuta la protejarea celulelor 

împotriva daunelor cauzate de radicalii liberi şi pot reduce riscul de dezvoltare a unor forme de 

cancer, precum cel de san sau de prostată.

 Trifoiul roşu conţine substanţe care pot „subţia sângele" şi pot creşte riscul de sângerare, 

mai ales dacă este consumat în cantităţi mari. Persoanele cu tulburări de coagulare sau cele care 

iau medicamente anticoagulante trebuie să fie precaute în utilizarea trifoiului roşu şi să 

consulte medicul înainte de a-l introduce în dieta lor. 

Trifoiul roşu conţine izoflavone, un tip de fitoestrogen care poate afecta echilibrul hormonal. 

Acest lucru poate fi problematic pentru femeile aflate în perioada menopauzei sau pentru cele 

cu afecţiuni precum endometrioza sau cancerul de sân. Izoflavonele pot interfera cu nivelurile 

de hormoni estrogeni şi pot creşte riscul de cancer de san la femeile cu o anumită predispzitie 

preexistenta.
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 Unguent cu trifoi roşu: Unguentul cu trifoi roşu poate fi aplicat pe piele pentru a calma 

iritaţiile, eczemele şi alte afecţiuni ale pielii. Pentru a prepara unguentul, se combină o jumătate 

de ceaşcă de flori de trifoi roşu uscate cu o ceaşcă de ulei de măsline sau ulei de cocos. Se 

încălzeşte amestecul la bain-marie timp de 2-3 ore, apoi se strecoară printr-o pânză fină. Se 

amestecă uleiul infuzat cu ceară de albine topită (1/4 ceaşcă de ceară pentru o ceaşcă de ulei) şi 

se toarnă amestecul în recipiente. Unguentul se poate aplica pe piele de 1-2 ori pe zi, după 

nevoie. 

 Deşi preparatele pe bază de trifoi roşu pot fi realizate şi acasă, utilizarea variantelor 

disponibile în farmacii şi magazinele naturiste prezintă avantajul folosirii unor ingrediente 

testate, de origine controlată, cu o concentraţie minimă de substanţă activă. În plus, reduci 

timpii de aşteptare, care pot fi destul de mari - de exemplu, în cazul tincturii. 

 Moduri de utilizare a trifoiului roşu

 Tinctura de trifoi roşu: Tinctura de trifoi roşu poate fi utilizată pentru a trata diverse 

afecţiuni, inclusiv tulburări hormonale, probleme respiratorii sau afecţiuni ale pielii. Pentru a 

prepara tinctura, se combină părţi egale de trifoi roşu uscat şi alcool (de exemplu, vodcă) într-

un borcan cu capac ermetic şi se lasa amestecul să stea timp de aproximativ 4-6 săptămâni, 

agitând borcanul în fiecare zi. După această perioadă, se strecoară lichidul şi se păstrează în 

recipiente de sticlă întunecată. Se administrează câteva picături de tinctura de 2-3 ori pe zi, 

diluate în apă. 

 Trifoiul roşu poate fi inclus în dieta zilnică în mai multe moduri, după cum urmează.
 Infuzie de trifoi roşu: Infuzia de trifoi roşu poate fi preparată din flori şi frunze uscate şi 

poate ajuta la ameliorarea simptomelor menopauzei, întărirea sistemului imunitar şi reducerea 

inflamaţiilor. Pentru a prepara infuzia, adăugă 1-2 linguriţe de trifoi roşu uscat într-o cană cu 

apă fierbinte şi lasă să se infuzeze timp de 10-15 minute. Se pot consuma zilnic 1-3 căni de ceai 

de trifoi roşu. 

 În concluzie, trifoiul roşu este o plantă cu multiple beneficii şi proprietăţi, având efecte 

pozitive asupra sănătăţii şi stării generale de bine. Cu toate acestea, este important să fii 

conştient şi de contraindicaţiile şi precauţiile asociate cu utilizarea să. Prin informarea corectă şi 

responsabilă, poţi profita de avantajele pe care trifoiul roşu le oferă, fără a te expune la riscuri. 

 Deşi cazurile sunt rare, unele persoane pot fi alergice la trifoiul roşu. Simptomele pot 

include erupţii cutanate, mâncărimi, urticarie sau dificultăţi de respiraţie. În cazul în care apar 

astfel de reacţii, este important să întrerupi imediat utilizarea trifoiului roşu şi să contactezi un 

medic. 

Sursa: https://www.drmax.ro/articole/trifoi-rosu-beneficii-proprietati-contraindicatii
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Sunătoare

 Produsul vegetal folosit în produsele terapeutice este reprezentat de părțile terminale 

(de 20–30 cm) înflorite (Herba Hyperici). Florile de sunătoare se culeg în zile uscate și însorite, 

din iunie și până în septembrie, prin tăiere cu foarfeca. Se usucă la umbră, în loc bine aerisit, 

întinse în strat subțire, pe hârtie sau pânză. După uscare, se păstrează în pungi de hârtie ori 

săculeți de pânză în locuri uscate și întunecate.

  Sunătoarea (Hypericum perforatum) (alte denumiri: 

pojarniță, regionalisme: drobișor, fălcățea, harnică, închegătoare) 

este o plantă erbacee, perenă, cu tulpină dreaptă, ramificată în 

partea superioară, ușor lemnoasă în partea de jos, prevăzută de-a 

lungul ei cu două muchii, glabră și înaltă până la 1 m. Frunzele, 

dispuse opus, sunt oval-eliptice și conțin numeroase pungi 

secretoare, dând impresia că prezintă puncte translucide (când sunt 

examinate prin transparență), de unde și denumirea de 

„perforatum” dată acestei specii. Florile sunt grupate în vârful 

tulpinii și ramurilor, sunt hermafrodite, pentamere; periantul este 

format din 5 sepale și 5 petale de culoare galben-aurie, iar 

androceul din stamine numeroase. Înflorește din iunie până în 

septembrie. Fructul este o capsulă ovală.

Sursa: https://ro.wikipedia.org/wiki/Sun%C4%83toare

Albăstrelele

Numele de „Albăstrea” este uneori eronat folosit și pentru Cicoare.

 Caractere morfologice

 Denumiri populare

 Albăstreaua (lat. Centaurea cyanus) este o specie de plante 
erbacee anuală, erectă, înaltă de 0,5–1 m, cu peri pe organele aeriene din 
familia Asteraceae, ce crește în Europa.

 Albăstreaua este denumită și albăstrică, albăstriță, vinețea, 
vinețică, (reg.) ghioc, zglăvoc, floarea-grâului, floarea-paiului, clopoțel, 
floare-vânătă, iarba frigurilor, măturice, tătăișă vânătă.

 Florile sunt albastre, grupate în antodii globuloase terminale; deși toate sunt 
tubuloase, ele sînt diferențiate și anume 7—12 marginale, sterile, cu formă de pâlnie și alte 
numeroase interne, fertile, mai mici, și cu nuanțe spre violaceu[3]. Florile sunt dispuse mai 
multe la un loc, formând un capitul, înconjurat de bractee de culoare verde, cu marginile 
acoperite cu dințisori bruni. Florile marginale sunt de dimensiuni mai mari, având forma unei 

 Tulpina este verde, muchiată, simplă sau ramificată.

 Frunzele sunt alterne, liniare, lungi până la 8–9 cm și înguste doar de 4–9 mm, alburii 
datorită perilor mătăsoși. 
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 Preparatele din albăstrele se folosesc și ca diuretic.

Sursa: https://ro.wikipedia.org/wiki/Alb%C4%83strea

 Albăstrelele se folosesc, în principal, în tratametele legate de inflamațile ochilor, în 
conjuctivite, în inflamații ale pleoapelor.

 Substanțele active importante: centaurina, pelargonină, cianină, tanin.

 Fructele sunt mici achene (3 mm), cu papus.
 Compoziție chimică

 Potrivit specialiștilor, produsul terapeutic pe bază de albăstrele, acționează pe trei 
direcții: calmant, diuretic, astringent.

pâlnii cu 5 dinți. Florile centrale sunt mai mici.

 Utilizare

Talpa gâștii, o plantă cu proprietăți multiple

 Luna aceasta este momentul perfect pentru a culege talpa 
gâștii (Leonurus cardiaca), o plantă cu numeroase proprietăți 
benefice pentru sănătate. Denumită astfel după forma frunzelor, 
talpa gâștii este cunoscută de secole pentru efectele sale 
terapeutice, fiind utilizată în medicina tradițională pentru a trata o 
varietate de afecțiuni.

 Talpa gâștii, un remediu natural pentru afecțiunile ginecologice

 Talpa gâștii, un hipotensiv natural

 Talpa gâștii, un calmant natural

 Talpa gâștii este, de asemenea, un calmant natural eficient, fiind recomandată pentru 
tratamentul insomniei, anxietății, depresiei și altor tulburări nervoase.
 Talpa gâștii, un remediu natural pentru afecțiunile cardio-vasculare

 Talpa gâștii are, de asemenea, proprietăți cardiotonice și antiaritmice, fiind 
recomandată pentru tratamentul afecțiunilor cardio-vasculare, cum ar fi insuficiența cardiacă, 
aritmiile și hipertensiunea.

 Una dintre cele mai importante proprietăți ale talpei gâștii 
este cea de hipotensivă. Datorită efectelor sale vasodilatatoare, 
planta ajută la reducerea tensiunii arteriale, fiind un tratament 
natural eficient pentru hipertensiune.

 Cum se utilizează talpa gâștii

- 250 ml de apă clocotită

 Se toarnă apa clocotită peste frunzele de talpa gâștii și se lasă la infuzat timp de 10 
minute. Se strecoară și se bea cu înghițituri mici, de 2-3 ori pe zi.

 Mod de preparare:

 Talpa gâștii poate fi utilizată sub formă de infuzie, tinctură, pulbere, extract, cataplasme 
sau chiar în pregătirea băilor de șezut.

 Ingrediente:
 Rețetă de infuzie de talpa gâștii

 Talpa gâștii este, de asemenea, un remediu natural eficient pentru afecțiunile 
ginecologice, cum ar fi dismenoreea, metroragia și amenoreea.

- 2 lingurițe de frunze de talpa gâștii
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 Rețetă de tinctură de talpa gâștii
 Ingrediente:
- 50 g de frunze de talpa gâștii

 Mod de preparare:
- 500 ml de alcool de 70 de grade

 Recomandări
 Înainte de a utiliza talpa gâștii, este recomandat să consultați un medic, mai ales dacă 
aveți afecțiuni cronice sau dacă urmați un tratament medicamentos.

 Se pun frunzele de talpa gâștii în borcanul de sticlă și se adaugă alcoolul. Se închide 
borcanul ermetic și se lasă la macerat timp de 2 săptămâni, la loc întunecat și răcoros. Se 
strecoară și se păstrează la frigider. Se administrează câte 20 de picături de tinctură, de 3 ori pe 
zi.

 Contraindicații
 Talpa gâștii este contraindicată în cazul femeilor însărcinate și care alăptează, precum și 
în cazul persoanelor cu alergie la această plantă.
Sursa: https://adevarul.ro/stil-de-viata/viata-sanatoasa/plante-medicinale-care-se-culeg-in-
octombrie-2214794.html

Iarbă mare

 În scopuri medicinale se utilizează părțile subterane (rizomul), recoltate începând cu 
sfârșitul lunii septembrie, până în noiembrie (atunci când planta are cel mai mare conținut de 
substanțe active). 

 Componenți principali

 Intern: în reumatism, gută, dizchinezii biliare, bronșită, tuse  convulsivă, calculoză, 
helmintiază.

 Iarbă mare (Inula helenium) este o plantă din familia Asteraceae, 
răspândită în Europa centrală și de sud, la noi fiind cunoscută sub mai multe 
denumiri populare: alaut, aman, bruscalău, holman, iarba neagră, ochiul 
boului, omac, omag, lacrimile Elenei, smântânica.

- fluidifică secrețiile bronhice și are acțiuni antibiotice (în special asupra bacilului Koch)

- coleretic și colagog

- antihelmintic și diuretic

 Descriere

 Este o plantă erbacee, robustă, cu tulpina dreaptă, înaltă până la 1, 5 m, cu 
flori galbene, grupate în capitule mari. Crește în zona de deal și munte, la altitudini joase, la 
marginea pădurilor, de-a lungul pâraielor sau prin fânețe. Frunzele sunt mari, albicioase 
dedesubt (datorită perilor) și verzi pe partea superioară. Înflorește începând din luna mai și 
până în septembrie.

- Inulină, ulei volatil, substanțe antibiotice (fitoncide), fridelină, stigmasterină.

Proprietăți

- antiinflamator (în congestii hepatice, colecistite, litiaze biliare și renale, artrite).

 Indicații

 Extern: sub formă de cataplasme în ulcerații purulente și mâncărimi.

Sursa: wikipedia

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023



UN STROP DE SĂNĂTATE

 Gențiana este o plantă medicinală cu o istorie bogată și o răspândire geografică vastă. 

Originară din Europa, Asia și America de Nord, gențiana a fost utilizată de secole în medicină 

tradițională pentru proprietățile sale curative.

- Stimularea digestiei

- Îmbunătățirea stării de spirit

- Reducerea inflamației

 

 Proprietăți

 Gențiana conține o serie de compuși activi, printre care:

 Gențiana are o serie de beneficii pentru sănătate, printre care:

- Glicozizi amari

- Flavonoide

- Triterpene

- Susținerea sănătății cardiovasculare

- Xantone

 Gențiana poate fi utilizată în diverse forme, fiecare având propriile sale beneficii și 

instrucţiuni de preparare şi utilizare. Iată câteva dintre cele mai comune forme de administrare 

ale gențianei:

 - Ceai de gențiana

- Alcaloizi

 Gențiana are proprietăți antimicrobiene și antifungice, inhibând dezvoltarea unor 

bacterii și ciuperci dăunătoare.

 - Tinctură de gențiana

 Glicozizii amari sunt responsabili pentru gustul amar caracteristic al gențianei și sunt 

implicați în stimularea secreției de suc gastric și de bila, îmbunătățind astfel digestia și creşterea 

apetitului.

 Xanthonele și alcaloizii sunt și ei prezenți în gențiana și sunt implicați în diverse efecte 

terapeutice, precum proprietățile antiinflamatorii și antitumorale.

- Pulbere de gențiana

 Precauții și contraindicații

 Gențiana poate fi toxică în doze mari. Dozajul suplimentelor alimentare cu gențiana 

 Utilizări

 Flavonoidele și triterpenele prezente în gențiana au efecte antiinflamatorii și 

antioxidante, contribuind la reducerea inflamaţiei și protejarea celulelor împotriva efectelor 

nocive ale radicalilor liberi.

- Extract de gențiana, ca ingredient în suplimente alimentare sub formă de capsule sau pudră

Gențiana: beneficii, proprietăți și utilizări
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 Persoanele cu probleme gastrointestinale, cum ar fi ulcerele gastrice, refluxul 

gastroesofagian sau sindromul intestinului iritabil, ar trebui să utilizeze gențiana cu precauţie, 

deoarece aceasta poate agrava simptomele acestor afecţiuni. Consultarea medicului înainte de 

a începe  administrarea suplimentelor cu gențiana este esenţială pentru a preveni 

agravarea acestor probleme de sănătate.

 Concluzie

 Gențiana poate fi utilizată pentru a îmbunătăți digestia, reduce inflamația, îmbunătăți 

starea de spirit și susține sănătatea cardiovasculară.

 Deşi gențiana este considerată sigură, unele persoane pot experimenta efecte 

secundare, cum ar fi dureri de stomac, greaţă sau vărsături. Este posibilă apariţia unei reacţii 

alergice la gențiana, manifestată prin erupţii cutanate, mâncărimi sau dificultăţi de respiraţie. În 

cazul apariţiei unor astfel de simptome, utilizarea gențianei trebuie întreruptă imediat.

 Interacţiunile cu medicamentele sunt o preocupare majoră atunci când se utilizează 

gențiana. Gențiana poate reduce eficacitatea anumitor medicamente, cum ar fi cele pentru 

hipertensiune arterială sau diabet. De aceea, este important să discutaţi cu medicul 

dumneavoastră înainte de a începe să utilizaţi gențiana, mai ales dacă luaţi astfel de 

medicamente.

 Femeile însărcinate sau care alăptează nu ar trebui să consume gențiana, deoarece nu 

există suficiente informaţii despre siguranţa utilizării acestei plante în timpul sarcinii şi alăptării.

 Gențiana este o plantă cu o serie de beneficii pentru sănătate, dar este important să 

cunoaştem precauţiile şi contraindicaţiile înainte de a folosi această plantă şi să cerem acordul 

unui medic în prealabil.

 Recomandări

poate varia în funcţie de vârstă, greutate, starea de sănătate şi scopul utilizării gențianei. Este 

recomandat să consultaţi un medic înainte de utilizare şi să ajustaţi dozajul în consecinţă.

 Gențiana poate fi utilizată în diverse forme, cum ar fi ceai, tinctură, extract sau pulbere.

Este important să consultați un medic înainte de a utiliza

Sursa: drmax.ro
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Ingrediente: ½ ceaşcă de ulei, ½ ceaşcă apă, sare, făină. 
Umplutura: 1 varză murată mică, 2 linguri ulei, piper.

 Din timp se taie mărunt varza murată, se scurge bine de 
zeamă şi se căleşte cu 2 linguri de ulei (nu se rumeneşte). Se adaugă un vârf de cuţit de piper. 
Din aluat se întind pe rând două foi de tăiţei.

Sanda Marin, Carte de bucate

 Se face un aluat din ½ ceaşcă de ulei cu ½ ceaşcă de apă, 
sare şi făină cât cuprinde. Aluatul trebuie să fie potrivit de moale. Se 
frământă bine şi se lasă să se odihnească un sfert de oră, acoperit 
cu un şervet.

 Se taie pătrate, se umplu cu varză, se întorc colţurile spre mijloc, în formă de plic. 
Colţurile plicurilor se mai aduc o dată către mijloc şi se lipesc bine, ca să nu iasă varza. Se coc în 
tavă la foc potrivit. Se pot face şi cu varză proaspătă, care mai înainte trebuie opărită cu borş. 
Vărzările se servesc calde, dar sunt bune şi reci.

Mod de preparare:

  Plăcintă cu varză

  Clătite 

  Clătite 

 Compoziţia trebuie să fie ca o smântână subţire. Se lasă să se odihnească o oră. Se pune 
o tigaie cu coadă să se înfierbânte pe foc potrivit. Se unge cu unt cu o pană, se toarnă o lingură 
plină din compoziţie, mişcând repede tigaia de coadă, ca să se acopere tot fundul. Când începe 
să se rumenească pe o parte, se întoarce clătita pe cealaltă parte, săltând cu o mişcare iute tigaia 
sau folosind un cuţit lat. Se fac pe rând toate clătitele şi se aşază într-o farfurie una peste alta. 
Din când în când se amestecă compoziţia ca să nu rămână prea groasă la fund. Dacă totuşi se 
îngroaşe, se poate subţia cu puţin lapte. Clătitele trebuie să fie foarte subţiri, din două ouă 
obţinându-se într-o tigaie mijlocie până la 20 de bucăţi. Când sunt toate gata, se umplu pe rând 
cu magiun sau cu dulceaţă, se întorc marginile laterale înăuntru şi se fac sul. Se aşază într-o 
formă şi se dau câteva minute la cuptor, acoperite, să se înfierbânte. Înainte de a servi se presara 
cu zahăr. 

 Sanda Marin, Carte de bucate

 Mod de preparare:

 Se pune într-un castron făina, se face loc la mijloc şi se sparg ouăle, se adaugă sarea, 
zahărul şi laptele. Se bate totul bine cu o furculiţă până se desfac toţi cocoloşii; se mai adaugă 
două linguriţe de unt topit, amestecând continuu.

 Ingrediente (pentru zece clătite):

- 2 ouă, 

- 1 pahar lapte, - un praf de sare, 

- 2 linguriţe zahăr, 

- 2

- 1 lingură unt topit pentru uns tigaia.

- 1 ceaşcă făină, 

linguriţe unt sau ulei, dulceaţă sau magiun, 
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Tort de pesmet

 Se pune să fiarbă într-o cratiţă, 3 — 4 minute, apa cu 
zahărul. Se adaugă în siropul pregătit, după dorinţă, 
vanilie sau puţină coajă de lămâie. Se acoperă şi se 
lasă astfel să stea un sfert de oră. Se freacă într-un 
castron gălbenuşurile, turnând încetul cu încetul 
siropul. Se pune pe foc moale amestecând continuu 
cu o lingură de lemn. Trebuie să se observe să nu se 

formeze cocoloşi; dacă totuşi s-au format, se procedează ca pentru crema de vanilie sau se 
trece prin sită fină. Se frământă puţin ca să se înmoaie 200 g unt foarte proaspăt, cu o lingură de 
lemn (aceasta trebuie să fie neîntrebuinţată, deoarece untul ia repede orice miros) sau se pune 
într-o cârpă şi se apasă de câteva ori cu mâna. Se împarte în bucăţi mai mici care se amestecă 
bine cu crema pe jumătate caldă. Se freacă până devine spumoasă. Crema trebuie întrebuinţată 
îndată ce este gata, deoarece se întăreşte la rece şi se întinde greu.

 Mod de preparare:

Sanda Marin, Carte de bucate, Editura Cartea Românească

 Ingrediente: 

 6 ouă, 6 linguri zahăr, 6 linguri pesmet, 1/2 pahar nuci 
(facultativ), vanilie. 

 Se freacă spumă gălbenuşurile cu zahărul pisat şi o bucată de vanilie. Se adaugă 
pesmetul foarte fin şi la urmă albuşurile spumă. După dorinţă, se poate adăuga odată cu 
pesmetul şi 1/2 pahar de nuci pisate. Se coace într-o formă unsă cu unt şi presărată cu făină, la 
cuptor, la foc potrivit, circa o oră. Când este gata, se taie în trei felii, se umple cu cremă de unt şi 
se glasează după plăcere.

 Cremă de unt: 1 dl apă, 120 g zahăr, vanilie, 4 
gălbenuşuri, 200 g unt proaspăt. 

Cartofi din biscuiţi (fără foc)

 Ingrediente:

 20 biscuiţi, 1 pahar lapte îndulcit, 1 pahar nuci măcinate, 1 

lingură cacao, rom şi vanilie.

 Se înmoaie biscuiţii cu laptele îndulcit. Se adaugă nucile 

măcinate, cacao, rom şi vanilie după gust. Se amestecă, toate 

împreună şi se lasă până a doua zi la rece să se pătrundă. Se fac perişoare de mărimea unei 

nuci, se dau prin praf de cacao şi se aşază în mici coşuleţe de hârtie. În loc de lapte îndulcit 

se poate întrebuinţa un sirop subţire, deoarece dacă se păstrează prăjitura mai mult timp, 

laptele fermentează.

          Poftă bună!

                                                                                         Sanda Marin, Carte de bucate

 Mod de preparare:
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Plăcintă cu brânză

- 1/2 ceaşcă lapte, 

- 1/2 lingură făină,

          Poftă bună!    

 Ingrediente:

 Se face o umplutură din brânză de vacă şi anume: se freacă   într-un castron brânza cu 
untul, se adaugă ouăle, amestecând mereu şi la urmă laptele şi făina. Se potriveşte de sare. Se 
unge tava cu unt, se pun 4 - 5 foi de plăcintă, unse între ele cu unt, apoi se mai aşează câteva foi 
de plăcintă unse între ele cu unt. Se stropeşte cu unt şi se dă la cuptor, la foc potrivit. Când s-a 
copt, se taie pătrate şi se aşează pe o farfurie. Se serveşte caldă cu smântână.

- 2 ouă, 

 Pentru aluat de plăcintă

 Se face un aluat de plăcintă. Se întinde foaia foarte subţire şi, după ce s-a uscat puţin, se 
taie în bucăţi de mărimea tăvii în care se va aşeza plăcinta. 

- sare, 

- 300 g brânză de vacă, 

- 30 g unt proaspăt, 

                                                                                          Sanda Marin, Carte de bucate

- 2 linguri unt. 

Cremă la ceşti
 Crema de vanilie este simplu de făcut, dar este foarte gustoasă şi se poate servi în multe 

combinaţii sau poate fi servită ca atare. Modul de preparare l-am luat din celebra carte de 

bucate a Sandei Marin.

 Ingrediente: 1 l lapte, 4 ouă, 200 g zahăr, 1 baton vanilie sau zahăr 

vanilat

 Cremă de vanilie: Se pune laptele să fiarbă cu vanilia şi zahărul. Se 

bat într-un castron ouăle întregi, peste care se toarnă încet laptele cu 

zahăr. Se strecoară. Se aşază ceştile pentru umplut într-o tavă destul de 

încăpătoare, ca să circule apa printre ele. Se umplu cu o lingură ceştile 

cât mai mult, deoarece crema scade la fiert.

 Se toarnă apoi apa clocotită în tavă cu grijă, ca să nu intre apă şi în 

ceşti. Se dă la cuptor. Focul trebuie să fie potrivit, astfel încât apa, deşi 

foarte fierbinte, să nu fiarbă în clocote mari. În ceşti de mărime obişnuită, 

crema se ţine la cuptor cam 40 de minute. Când ceştile sunt mai mici, se şine ceva mai puţin. Se 

încearcă dacă este gata crema scoţând o ceaşcă de apă şi aplecând-o puţin într-o parte. Crema 

trebuie să se ţină, fără să fie prea întărită.

 Mod de preparare:

Sursa: https://adevarul.ro/stiri-locale/turnu-severin/cum-se-prepara-crema-la-cesti-un-

deliciu-simplu-1916599.html

 Se scot ceştile din cuptor împreună cu tava şi se lasă să se răcească, ţinându-le încă 10 

minute în apă. Se scot din apă, se şterg cu un şervet şi se dau la rece. Se serveşte crema la ceşti cu 

frişcă bătută sau cu biscuiţi.
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  Găluşte cu aluat din brânză cu căpşuni
 Ingrediente

- 500 g brânză de vaci, 250 g făină, 100 g unt, 3 ouă, 2 pacheţele 
zahăr vanilat, coajă de lămâie, sare, 500 g căpşuni frumoase, 200 
g zahăr, 100 g fistic măcinat.
 Mod de preparare

 Untul se pune într-un bol şi se freacă bine, se omogenizează 
pe rând cu brânza, ouăle şi făină. Se adaugă mirodeniile şi se 
frământă bine. Aluatul se dă la frigider 4 ore. Din aluat se 
formează găluşte rotunde şi în mijlocul fiecăreia se face o gaură, 

înainte de a fi introdusă, căpşuna se dă prin zahăr, după care se închide din nou găluşca. 
Găluştele se fierb în apă clocotită cu sare, aproximativ 5-7 minute, la foc mic. Se scot cu o 
spumieră din apă, se scurg şi se dau prin zahăr, care în prealabil a fost rumenit puţin, căpătând o 
culoare aurie. Se pun pe platou şi se presară cu fistic.

Rețete culinare pentru fiecare zi, Elena Iacob

  Prăjitură cu diferite fructe

-  Se adaugă albușurile bătute spumă și 2 căni de făină 
în care   s-a pus 1 praf de copt. Se adaugă  lapte cât să 
curgă ca un chec.

 Ingrediente pentru Prăjitură cu diferite fructe:

- 3 gălbenușuri se freacă cu  ¾ margarină sau 1 
pachet unt și  300 g zahăr.

 Mod de preparare:

 Într-o tavă unsă se răstoarnă mai puțin de ½ 
din compoziție; se dă la cuptor cât să crească puțin, 
astfel încât fructele puse acolo să nu se afunde.

 Se scoate, se pun fructele, se toarnă restul de compoziție, se urcă tava mai sus și se dă din 
nou la cuptor.

 Savurați cu plăcere!

 Carte de bucate de Sanda Marin

Plăcintă cu macaroane şi carne

 Mod de preparare: Se cerne făina pe masa de aluat. Se face loc la 
mijloc, se pune uleiul, sarea şi o ceaşcă de apă caldă. Se amestecă 
întâi cu lingura, iar când începe aluatul să se prindă, se frământă cu 
mâna. Se face un aluat potrivit, mai mult moale, adăugând câte 
puţină apă caldă dacă mai trebuie. După ce a fost bine frământat şi 

bătut de masă, se lasă 10 minute la un loc cald (dar nu umed), acoperit cu un şervet tot cald (sau 

  Pentru foaia de plăcintă: 500 g făină, 3 linguri ulei, 1 linguriţă 
sare, 1 ceaşcă apă caldă.  

 Ingrediente: 250 g macaroane  2 ouă  2 linguri brânză  3 linguri 
unt  1/2 ceaşcă lapte  250 g carne,  1 ceapă.
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cu o cratiţă încălzită). Se întinde apoi o foaie cu vergeaua, se acoperă cu un şervet şi se lasă să 
stea un sfert de oră. Pe masa de bucătărie se pune o faţâ de masă curată, se presară făină, se 
pune foaia de aluat deasupra şi cu multă răbdare se întinde de jur împrejur cu grijă să nu se 
rupă, până ce marginile aluatului trec de marginea mesei, iar foaia s-a făcut subţire ca o foiţă de 
ţigară. Se lasă să se usuce câteva minute. Se aşază într-o formă sau chiar într-o cratiţă bine unsă 
cu unt, 4 — 5 rânduri de foi stropite între ele cu unt, lăsând marginile să iasă afară din cratiţă, 
pentru a putea fi întoarse apoi peste macaroane. În lipsă de timp, foile pot fi cumpărate de la o 
plăcintărie.  Se trece carnea prin maşină şi se prăjeşte în unt cu o ceapă tocată mărunt. Se toarnă 
câte puţină apă şi se mai ţine pe maşină până scade apa şi carnea începe să se prăjească. În 
forma îmbrăcată cu foile de plăcintă se aşază un rând de macaroane, se întinde apoi carnea şi se 
pune deasupra restul de macaroane. Se acoperă cu foile de plăcintă, se unge cu unt şi se dă la 
cuptor. Se răstoarnă şi se serveşte cu sos de roşii.

Sanda Marin, Carte de bucate, 

Editura Cartea Românească, Bucureşti                                                                                                          

Plăcintă cu roşii

• 1 linguriţă zahăr

• sare

• 4-5 roşii bine coapte

• cimbru sau tarhon

Ingrediente: 

• 5-6 căţei de usturoi tăiaţi feliuţe subţiri

• 1 şi 1/2 ceaşcă apă caldă

• 5 linguri de ulei.

 Se frământă din nou aluatul, se întinde în forma unsă cu ulei, astfel încât marginile să urce 2 cm pe pereţii 

formei. Se lasă 1/2 oră la loc cald să crească, după care se toarnă deasupra roşiile, usturoiul feliuţe şi restul de ulei. 

Se pune în cuptorul bine încins şi se lasă 40 minute. Se serveşte rece.

 Se pregăteşte un aluat ca pentru pâine. Într-un 

lighenaş cu făină se pune drojdia care s-a dizolvat în 1/2 

ceaşcă apă cu zahăr, sarea şi o lingură de făină. Se amestecă şi se adaugă restul de apă caldă cât să se obţină un 

aluat potrivit de moale. Se lasă 1/2 oră să crească la loc cald. Între timp, se pregăteşte umplutura. Se decojesc 

roşiile şi se îndepărtează seminţele, se taie felii subţiri şi se lasă în strecurătoare să se scurgă bine. Se sărează şi se 

amestecă cu 2 linguri ulei şi cu cimbrul.

Pentru aluat:

Mâncăruri şi dulciuri de post, Garoafa Coman                                                                                                         

• 30 g drojdie de bere

• 4 şi 1/2 ceşti făină Pentru umplutură:
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  Rețetă de tort cu mere

Rețete culinare pentru fiecare zi, Elena Iacob

-  200 g zahăr

Mod de preparare:

 Pentru un blat mai pufos, puteți bate albușurile spumă până se întăresc.

 Puteți orna tortul cu frișcă, glazură, fructe sau alte toppinguri preferate.

Pentru blat:

 Tortul se păstrează la frigider, învelit în folie alimentară, timp de 2-3 zile.

Ingrediente:

- 4 ouă

- 8 linguri zahăr

 După ce se răcește, tortul se poate orna cu frișcă, glazură sau alte toppinguri preferate. 

- 6 linguri făină

- 1 kg mere

- Scorțișoară

- 1 plic zahăr vanilat

 Se curăță merele de coajă și se lasă întregi. Se scot cotoarele cu ajutorul unui dispozitiv 
special sau se tăie în jumătăți și se scobesc cu cuțitul. Într-o cratiță, se presară zahărul, apoi se 
adaugă cubulețele de margarină. Se așează merele unul câte unul, se presară cu scorțișoară și, 
în locul cotorului, se introduc cubulețe de margarină.Cratița se introduce în cuptorul preîncălzit 
la 180 de grade Celsius și se ține timp de 10-15 minute, până ce merele se înmoaie și zahărul se 
topește. Separat, se bat albușurile spumă împreună cu zahărul și vanilia. Se adaugă 
gălbenușurile și făina și se amestecă până se obține o compoziție omogenă. Peste merele din 
cratiță, se toarnă blatul preparat. Cratița se introduce din nou în cuptor și se coace timp de 30-
35 de minute, până ce blatul se rumenește. Când este gata, se scoate cratița din cuptor și se 
răstoarnă tortul pe un platou.

 Sfaturi:

 Pentru un gust mai aromat, puteți folosi soiuri de mere acre.

 Dacă nu aveți un dispozitiv special pentru scobit merele, le puteți tăia în jumătăți și 
scoate cotoarele cu cuțitul.

- 125 g margarină vegetală
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 Se dizolvă drojdia în puţină apă călduţă şi împreună cu sarea, într-un castron mare, se 
pun cam 1/2 kg făină, drojdia dizolvată, uleiul, apa, coaja rasă de lămâie şi se frământă bine. Se 
adaugă făină cât să rezulte un aluat care se desprinde uşor de pe mâini. Aluatul se lasă apoi la 
crescut 30 minute, într-un loc călduţ. După aceea, se împarte în 4 părţi. Din fiecare parte se 
întinde o foaie de dimensiunea tăvii mari de la aragaz. Peste foaie se presară 1/2 cană de stafide. 
Apoi foaia se rulează, se presează bine la capete şi se aşază în tava mare de la aragaz. La fel se 
procedează şi cu celelalte 3 foi. Cele 4 rulouri, aşezate în tavă, se dau la cuptor, la foc potrivit. 
Este gata în cca. 40 minute. Se scoate tava din cuptor şi se acoperă cele 4 rulouri cu un prosop de 
bucătărie, subţire, curat şi umezit puţin cu apă. Se lasă aşa cca. 1 oră. Se taie apoi felii şi se 
serveşte ca desert. Excelent cu compoturi acrişoare.

- 1 lingură suc de lămâie, 

- 1/2 cană ulei 

-1 vârf cuţit sare.

- 25 g drojdie, 

-  1 lingură coajă rasă de lămâie, 

Elena Pridia, Rețete pentru sănătatea noastră

-1 cană apă

 Mod de preparare:

- 2 căni stafide

 Ingrediente: 

- 600-700 g stafide

Plăcintă cu stafide

 Într-un castron, se pun făina şi tărăţele şi se amestecă bine cu drojdia dizolvată. Se 

adaugă uleiul şi apă călduţă şi se frământă bine până rezultă un aluat care se întinde uşor. Se 

lasă la crescut 1/2 de oră într-un loc călduţ, ferit de curenţi de aer. Apoi, se întinde o foaie cât 

tava de la aragaz. Se dă la cuptor pentru 5 minute. Atenţie! Nu mai mult! Se scoate din cuptor şi 

foaia puţin întărită se unge uniform cu un amestec făcut din pastă de tomate, mierea, puţină 

sare şi sucul de roşii, omogenizat bine. Deasupra se presară legumele şi măslinele tăiate feliuţe, 

ciupercile şi bobițele de porumb. Se dă tava la cuptor şi se lasă la foc mijlociu cca. 30 minute.

 Pentru aluat:

- 2 linguri ulei, 15 g drojdie, 1/4 l. sare, 4 ling. tărâțe de grâu, făină: cât 

cuprinde (cca. 300 g)

 Pentru ce se pune deasupra:

- 2 ling. pastă de tomate, 1/2 l-ţd sare, 1l-miere, 200 ml suc de roșii, 1 ceapă, 3 ardei, 100 g 

ciuperci fierte, 50 g porumb dulce, câteva măsline.

  Drojdia se amestecă cu puţină apă călduţă şi cu sarea. Se lasă în aşteptare 15 minute. În 

acest timp, se pregătesc ingredientele care se pun pe aluat. Se curăţă şi se spală legumele şi se 

taie feliuţe subţiri. De asemenea, măslinele se taie feliuţe subţiri.

Pizza

Elena Pridia, Rețete pentru sănătatea noastră
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Credeţi că e bine să visăm cu ochii deschişi? 

  E bine sau nu e bine să visăm cu ochii 
deschişi?

 „Un vis cu ochii deschişi este doar un mijloc prin 
care «tragem cu urechea» la gândurile noi, 
generate de subconştient. Noi credem că astfel ne 
pierdem timpul, dar, de fapt, o fântână intelectuală 
este pe cale să izvorască.” - Jonah Lehrer

Spun, că singuraticii se numără printre persoanele care visează cel mai mult cu 
ochii deschişi şi se retrag în lumea lor sigură şi frumoasă, plăsmuită de gândurile lor, însă 
extrema nu este deloc indicată, fiindcă aceştia au de multe ori tendinţa să se izoleze şi mai mult 
de cei din jurul lor, visând în exces pierd contactul cu lumea reală. De asemenea, atunci când nu 
doreşti să accepţi o situaţie urâtă şi neplăcută din viaţă, îţi doreşti cu disperare una frumoasă şi 
fericită şi, atunci ţi-o imaginezi detaliu cu detaliu, reuşind astfel să evadezi din realitate într-o 
lume în care suferinţa nu îşi are locul, în care eşti fericit şi lipsit de griji şi probleme, dar acest 
lucru poate fi unul negativ, atunci când exagerezi şi nu mai faci diferenţa între realitate şi iluzie.

De asemenea visarea este adesea asociată de mulţi dintre noi cu lenea sau neseriozitatea. Trăim 
în era productivităţii, sub un stres continuu de a face mereu ceva constructiv, de a nu pierde 
timpul şi atunci visarea cu ochii deschişi este percepută ca o mare pierdere de timp. 

Unii cred că viaţa ar fi mult mai grea şi mai monotonă dacă oamenii nu ar mai visa, fiindcă 
visele te ajută să poţi zâmbi, chiar dacă eşti în impas, te ajută să nu mai fii trist şi depresiv, te 
ajută să te adaptezi la ritmul din ce în ce mai alert al lumii stresante în care trăim, te ajută să îţi 
dezvolţi valorile morale, te ajută să trăieşti o stare de bine din punct de vedere socio-emoţional, 
aşa că, atât timp cât ştii să faci diferenţa între vis şi realitate, aceştia te sfătuiesc să visezi.

 Ce spun cei care cred că nu e bine să visezi cu ochii deschişi?

  Cu siguranţă, părerile sunt împărţite. 
Cei care cred că e bine să visăm cu ochii 
deschişi vor argumenta, spunând că, visând 
devii un om mai creativ, fiindcă visele dezvoltă 

imaginaţia, iar asocierile pe care le face subconştientul în cadrul reveriilor sunt de multe ori 
dintre cele mai neaşteptate, lucru ce te poate ajuta să găseşti soluţii nebănuite la probleme 
importante la care nu ştiai răspunsul. Nu în zadar se spune, că descoperiri epocale care au 
revoluţionat omenirea s-au datorat faptului că geniile din spatele lor, fără excepţie, de la 
Einstein la Newton şi-au lăsat mintea să călătorească liber şi să rătăcească în visare.

La ce visăm cu ochii deschişi? Unii visăm că trăim într-o lume mai frumoasă şi mai bună, 
în care să domnească doar iubirea, frumosul, înţelegerea între toţi oamenii, indiferent de vârsta 

Cei care cred că e bine să visăm vor mai spune că, un om care visează e un om mai optimist, un 
om mai plin de speranţă, un om care alungă singurătatea, plictiseala şi stresul din viaţa sa, 
fiindcă gândurile îi sunt canalizate spre lucruri care îi fac plăcere şi îl liniştesc. E un om care nu 
vede doar în alb şi negru viaţa sa, ci o vede şi în culori vii, e un om care face ca multe poveşti să 
devină realitate, e un om care va reuşi să îşi ţină în frâu reacţiile necontrolate, de tip reflex 
necondiţionat, atunci când ceva sau cineva îl deranjează. 
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 Sufletul fiecărui om este ca un cer înstelat cu stelele viselor, dorinţelor, 
speranţelor, idealurilor lui. Fiecare suflet e un cer mai mult sau mai puţin înstelat, după 
credinţa şi nădejdea sa, fiecare suflet e un cer cu vise şi idealuri mai îndrăzneţe sau mai 
apropiate de realitate. Omul credincios şi cu nădejde în Bunul Dumnezeu, ştie că o parte din 
visele lui se pot realiza dacă sunt spre folosul lui şi, rămân să lumineze şi mai puternic cerul 
sufletului lor, ţinând aprinsă mereu candela speranţei şi nădejdii. Nu se supără, nu 
deznădăjduiesc când o parte din visuri cad ca nişte steluţe căzătoare, nu se supără şi cred că nu 
au fost visuri plăcute Bunului Dumnezeu. Însă sunt oameni care au cerul sufletului lor aproape 
în întuneric, din cauza deznădejdii ce i-a cuprins în urma greutăţilor vieţii. Flacăra candelei 
sufletului lor de abia mai pâlpâie. Să-i ajutăm pe aceşti semeni ai noştri, care cred că niciun vis 
de-al lor nu se mai poate împlini, care cred că toate visurile lor s-au transformat în stele 
căzătoare, că nu e aşa, că unele vissuri se pot realiza cu ajutorul lui Dumnezeu. 

Dacă crezi că un vis e important pentru tine vei găsi o cale pentru înfăptuirea lui, 
dacă nu, vei găsi întotdeauna o scuză. Dacă crezi cu adevărat într-un vis îndrăzneţ, într-un vis 
care crezi că îţi poate schimba viaţa în bine, găseşti calea pentru a-l face să devină realitate. 
Cauţi soluţii, te rogi Bunului Dumnezeu să te ajute, te rogi să îţi dea putere şi răbdare să poţi 
ajunge la capătul „ţintei”. Îl rogi să îţi lumineze mintea ca să ştii să iei deciziile cele mai bune, Îl 

 Unii visăm, că ne-am găsit adevărata menire pe acest pământ, visăm că ne-am înmulţit 
talanţii primiţi în dar de la Bunul Dumnezeu şi că i-am înmulţit cu folos, slujindu-L cu iubire şi 
credinţă, punându-ne cu multă iubire darurile primite la dispoziţia semenilor noştri. Unii 
visează că sunt medici de suces, alţii profesori iscusiţi în a introduce copiii în tainele învăţăturii, 
alţii visează că sunt preoţi, vrednici slujitori ai Bisericii lui Hristos, alţii visează că sunt ingineri, 
alţii arhitecţi etc. Și câte visuri frumoase nu avem cu toţii, privind profesia noastră, privind 
rolurile pe care dorim să le împlinim în familia noastră, în comunitatea noastră, în societatea 
noastră. Visăm să fim părinţi buni, visăm să fim soţi perfecţi, visăm să fim vecini buni, colegi 
buni, visăm să iubim şi să fim iubiţi de oamenii din jurul nostru, visăm că suntem înconjuraţi 
doar de prieteni sinceri şi loiali.

Ce mai visăm frumos? Visăm că avem o viaţă liniştită, lipsită de griji şi de nevoi, visăm că 
necazurile ne ocolesc, visăm că suntem mereu fericiţi ca nişte copii lipsiți de probleme, visăm că 
viaţa e mereu frumoasă şi roz, visăm că avem o cruce spirituală uşoară şi că nu ne împiedicăm 
sau nu cădem niciodată în genunchi sub greutatea ei. Visăm că putem colinda prin întreaga 
lume, visăm că vizităm locuri de o frumuseţe care îţi taie respiraţia, visăm că am vizitat locuri 
încărcate de spiritualite, cultură artă şi istorie, visăm că, după ce am colindat întreaga lume pe 
cărările imaginaţiei, aducem în lumea reală tot ce ce am găsit minunat şi frumos acolo. Visăm că 
am scurtat distanţele ce ne despart de cei dragi, visăm că putem călători în timp, visăm îngeri, 
visăm că zburăm, visăm că suntem nemuritori, că rămânem mereu tineri şi frumoşi. Şi câte şi 
câte lucruri nu visăm! Avem visuri şi frumoase şi urâte, şi îndrăzneţe şi mai puţin îndrăzneţe, şi 
mai aproape de realitate dar şi complet ireale, de domeniul fantasticului. 

lor, indiferent de statutul lor, indiferent de naţionalitatea lor, indiferent de toate diferenţele de 
orice natură, care ne împiedică să trăim astăzi în pace şi armonie. Visăm că trăim într-o lume în 
care iubirea învinge ura, frumosul uratul, binele răul, adevărul minciuna, smerenia mândria, 
pacea războiul şi violențele, fericirea tristeţea, nădejdea deznădejdea, optimismul pesimismul, 
sănătatea boala, blândeţea  asprimea, milostivirea zgârcenia, adevărul minciuna, cinstea hoţia 
ş.a.m.d. În două cuvinte, visăm la o lume perfectă. O lume perfectă este o lume a iubirii de 
Dumnezeu şi semeni, o lume perfectă este Raiul pe pământ şi visăm că avem o baghetă 
fermecată, o baghetă cum aveau zânele bune din poveşti, cu care transformăm lumea, aşa cum 
ne-ar plăcea ea să fie, o lume minunată, o lume de poveste. 
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rogi să te binecuvânteze: cu hărnicie, tenacitate, voinţă, Îl rogi să îţi scoată pe această cale, 
oameni care să îţi fie sprijin şi ajutor. Dacă crezi că acest vis e important pentru tine şi semenii 
tăi, te lupţi şi cu morile de vânt, te lupţi cu oboseala, te lupţi cu timpul, te lupţi cu răutatea şi 
egoismul celor din jur, te lupţi cu orice obstacol care îţi stă în cale şi reuşeşti să îl îndepărtezi. 
Dacă nu crezi că acest vis e important, îţi măguleşti neputinţa, lenea, laşitatea, lipsa de voinţă, 
lipsa de curaj şi frica de eşec, cu scuze multiple, cu scuze care să îţi liniştească într-un fel, 
conştiinţa: nu era un vis realizabil, oricât ai fi încercat nu ai fi putut să îl împlineşti, era totul o 
pierdere de timp, timp pe care ai fi putut să îl foloseşti altfel.

 Când capitulezi uşor înseamnă că ţi-ai pierdut visul. De ce? Pentru că, pentru un vis 
frumos, pentru un vis îndrăzneţ, pentru un vis în care crezi, pentru un vis care te motivează, eşti 
în stare să te sacrifici foarte mult. Eşti în stare să pierzi timp: nopţi şi zile, eşti în stare să îţi sacrifici 
sănătatea dacă e nevoie, eşti în stare să renunţi la multe lucruri, dar dacă capitulezi, înseamnă că 
ai renunţat la visul tău, înseamnă că nu ai crezut cu adevărat în acel vis, nu ai avut poate credinţa 
că se va împlini sau nu ai avut destulă putere şi curaj să te lupţi cu cei care au încercat să îţi pună 
piedici. Sau poate ai obosit, sau poate viaţa te-a adus în postura să nu mai crezi în visuri, ci să 
trăieşti doar în prezent. 

 Cei ce abandonează nu câştigă, cei ce câştigă nu abandonează. De multe ori pentru 
a-ţi atinge unele obiective, unele scopuri, pentru a-ţi împlini unele visuri, visuri poate 
îndrăzneţe şi nu uşor de atins, e greu, e nevoie de multă muncă, de mult sacrificiu de multă 
dăruire. E nevoie să ştii să te adaptezi la multe situaţii din care multe neplăcute. E nevoie să ştii 
cum să lupţi cu răutatea oamenilor, cu invidia lor, cu judecata lor, e nevoie să ştii să depăşeşti 
multe obstacole şi să ai puterea să mergi până la capăt, indiferent de greutăţile cu care te 
întâlneşti pe drumul împlinirii visurilor tale. Dacă abandonezi nu câştigi nimic. Dacă abandonezi 
nu mai cunoşti bucuria atingeri ţintei tale. Dacă abandonezi dai dovadă de laşitate, dai dovadă 
că nu ai încredere în Bunul Dumnezeu, că nu ai încredere că Acesta îţi întinde o mână de ajutor, 
dacă visul tău e folositor pentru tine şi semeni. Dacă abandonezi poţi pierde şansa de a şti cum 
este să fii purtat în braţe de Dumnezeu, atunci când ai fost îngenuncheat. Dacă abandonezi nu 
ştii cum e să fii jos şi apoi să te ridici dintr-o dată, cu credinţă şi nădejde în purtarea de grijă a 
Domnului. Dacă abandonezi înseamnă că eşti un om slab, un om fără credinţă, un om care este 
dărâmat sub greutatea crucii sale spirituale, ești un om care nu vrea să fie asemenea cu Hristos, 
Care şi-a dus cu demnitate Crucea pe drumul Golgotei. Dacă abandonezi înseamnă că nu ai 
avut încredere în cuvintele lui Dumnezeu Care a spus: Îndrăzniţi, Eu am biruit lumea!

Eu sunt o visătoare incurabilă, pentru unele visuri am luptat cu toate armele mele, dar 
pentru împlinirea altora am renunţat uşor. Visul meu cel mai mare, mai frumos şi mai îndrăzneţ, 
e să nu mă împotmolesc pe drumul mântuirii, e să ajung la „ţintă”, dar trebuie să lupt din 
răsputeri, pentru a nu capitula şi a pierde împlinirea acestui vis frumos și de folos.

Fiecare om are visuri, fiecare om are nevoie să aibă succes în ceea ce face, pentru a fi 
motivat de a merge mai departe, de a se implica în alte acţiuni îndrăzneţe, care să aibă rezultate 
extraordinare. Nu e interzis să ai visuri, nu e interzis să îţi doreşti să ai suces în tot ceea ce faci, 
dar trebuie să conştientizezi, că tot ceea ce ai realizat bun, că tot succesul tău nu îţi aparţine în 
totalitate. Îţi aparţine şi ţie, fiindcă ai muncit pentru el, te-ai sacrificat pentru el, dar aparţine şi lui 
Dumnezeu, Care te-a înzestrat cu multe daruri, Care te-a înzestrat cu calităţi, abilităţi şi 
aptitudini care te-au ajutat să dobândeşti succesul, Care te-a înzestrat cu putere de muncă, cu 
sănătate, cu inteligenţă şi a fost alături de tine pe tot drumul parcurs până la atingerea 
succesului, până la împlinirea visului. Trebuie să ai încredere în tine, dar să ai acea încredere că 
poţi face ceva bun și frumos, doar cu ajutorul lui Dumnezeu, doar dacă Acesta este sprijinitorul 
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 Jim Morrison ne-a sfătuit să nu spunem niciodată că visurile sunt inutile, inutil e sufletul 
care nu ştie a visa, dar să nu uităm însă, că visurile noastre sunt în concordanţă cu gândirea 
noastră, cu interiorul nostru, sunt o oglindă a subconştientului nostru, căci aşa cum a spus 
Părintele Arsenie Boca: „Noi avem două adâncuri în noi: unul e al pământului de pe noi, 
subconştientul, pivniţa întunecoasă a fiinţei noastre în care aruncăm tot ce refuză conştiinţa. În 
acest adânc al pământului de pe noi, avem depozitat tot materialul cenzurat şi interzis al fiinţei 
noastre. Acesta e materialul care răbufneşte în stare de vis, când cenzura conştiinţei e inactivă”.

 Nu contează ce vrei, contează ce faci. Cu toţii avem visuri îndrăzneţe, visuri şi dorinţe 
frumoase, dar dacă nu facem nimic să le punem în practică e în zadar. Să luăm drept exemplu, 
dorinţa de mântuire. Vrem cu toţii mântuirea, dar dacă faptele noastre nu duc spre împlinirea 
acestei dorinţe e în zadar. Trebuie ca gândurile frumoase să fie însoţite de fapte bune şi 
frumoase, credinţa fără fapte e o credinţă fără roade.

E bine să ai un ţel, dar şi drumul spre el contează. Degeaba îţi stabileşti scopuri 
frumoase, scopuri îndrăzneţe şi bune, scopuri plăcute lui Dumnezeu, degeaba ai visuri 
frumoase, dacă mijloacele prin care reuşeşti să-ţi atingi aceste scopuri şi să îţi împlineşti aceste 
visuri sunt „neortodoxe”. 

 Dacă îţi stabileşti drept scop: „atingerea ţintei” (mântuirea) trebuie să conştientizezi, că 
drumul până la aceasta este un drum greu, pe care poţi răzbate doar cu iubire, credinţă, 
răbdare, smerenie, milostivire, bunătate, blândeţe, călcarea voii proprii, lăsare în grija lui 
Dumnezeu ş.a.m.d. Şi orice obiectiv, orice vis din viaţa noastră trebuie împlinit, fără a face pe 
cineva să sufere, fără a „călca peste cadavre”, fără a ne încălca unele principiii şi valori morale în 
care credeam, fără a sluji celui rău.

Vrei să-ţi realizezi visele? Trezeşte-te! Visând treaz, punându-ţi imaginaţia şi 
creativitatea la treabă, există o mare şansă să îţi doreşti să te trezeşti şi din somnul indiferenţei, 
al lenii, al mulţumirii cu ceea ce ai realizat până în acel moment. Te trezeşti din acest somn, te 
foloseşti de toate mijloacele de care poţi dispune: aptitudini, abilităţi talente, cunoştinţe, 
motivaţie, voinţă, muncă, hărnicie, credinţa că poţi să îţi împlineşti visurile şi ele vor putea fi 
realizabile. Ca să îţi îndeplineşti toate visurile frumoase, toate obiectivele de folos pentru tine şi 
cei din jurul tău, trebuie să ai curaj să lupţi pentru împlinirea acestora, trebuie să ai curajul să 
încerci de multe ori să faci lucruri noi în viaţă, trebuie să ai curajul să rişti să faci primul pas 
pentru împlinirea lor. Şi apoi, întotdeauna cel mai greu e să te decizi să faci un lucru, fiindcă 
după ce ştii ce vrei să faci, toate se derulează de la sine. Iar dacă faci primul pas pe un nou drum 
cu Bunul Dumnezeu alături, deja eşti la jumătatea sa, fiindcă cu Dumnezeu alături, toate 
drumurile se parcurg mai repede şi mai uşor, toate visurile frumoase şi de folos se împlinesc.

Să avem, aşadar, gânduri bune şi luminoase şi un suflet frumos şi curat, în care 
sălăşluieşte Harul Sfânt, ca şi visele noastre să fie visuri frumoase şi plăcute lui Dumnezeu şi a 
căror împlinire să aducă iubire şi bucurie în viaţa noastră şi a celor din jurul nostru. Amin.

tău. Trebuie să îţi păstrezi modestia în tot ceea ce faci, să nu te lauzi pe tine cu realizările tale, 
pentru că atunci vei pierde darurile Sfântului Duh, Îl vei pierde pe Dumnezeu, şi fără Dumnezeu 
cazi de la înălţimea la care ai ajuns, cazi în prăpastia neputinţei. Și cu greu te mai ridici de acolo, 
dacă nu crezi că El a făcut posibile succesele tale, dacă nu crezi că El te-a ajutat să îţi împlineşti 
toate visurile frumoase. Şi dacă conştientizezi acest lucru şi dacă Îi mulţumeşti Bunului 
Dumnezeu pentru orice vis devenit realitate, cu siguranţă, multe stele ale visurilor viitoare de pe 
cerul sufletului tău, nu vor deveni stele căzătoare.

Cristina Toma
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Nu mai știm să „fim”

La lecția indiferenței și egoismului rece,

La lecția invidiei și urii,

La lecția cârtirii și nemulțumirii.

La lecția omeniei și solidarității.

Nu ne mai place să trăim cu modestie și simplitate,

Ne-am învățat cei mai mulți dintre noi, cu al vieții modernism,

Ca străbunii noștri, nu mai vrem să trăim.

Uitând cu desăvâșire de adevăratele nevoi - cele sufletești.

Alergăm după lucruri complicate, sofisticate.

Îl cheltuim în zadar, împlinind doar dorințe trupești,

La lecția milostivirii și compasiunii,

La lecția purității și copilăriei.

Al vieții timp, deloc nu-l chibzuim, nu-l prețuim.

Suntem repetenți la lecția iubirii,

La lecția altruismului și dăruirii.

Ne-am învățat să avem și tot să avem, și nu mai știm să ,,fim''.

La lecția prieteniei și comuniunii.

La lecția smereniei și recunoștinței,

La lecția nădejdii și credinței.

La lecția modestiei și simplității.

Avem însă, numai note de zece,

La lecția împietririi inimii,

La lecția comodității și lenii,

Suntem roboți cu inimă de piatră,

Suntem cu suflete goale și reci,

Suntem cu inimile împietrite și seci.

Suntem obiecte lipsite de viață.
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Creația divină nu ne mai sensibilizează,

Nu mai știm nici ce e zâmbetul sau îmbrățișarea.

Suntem roboți pe acest pământ trecător,

Suntem roboți fără suflet, fără dor

Nu mai iubim nici cerul, nici soarele, nici marea,

De Acasă, de Cer, de veșnicie.

Și oare așa ar trebui să fie?

Cristina Toma

Doar viața materială e tot ce ne interesează.

Când am fost fii risipitori şi când fii buni ai Tatălui Ceresc?

Conştiinţa, inima şi sufletul, am uitat de

copacii uscaţi în care seva vieţii nu pătrunde,

Fiindcă căinţa noastră a fost stearpă, nesinceră

Oare câţi dintre noi, nu am fost fii răzvrătiţi

Precum copacii uscaţi şi fără rod, precum

și nu a reușit ființa noastră să inunde,

Pentru că, deşi poate uneori ne-am căit sincer

şi curat, am uitat într-o clipă ce ne-au dictat:

şi risipitori ai Tatălui ceresc, iubitor,

Bun, milostiv si iertător? Puțini, foarte puțini,

căci suntem precum un pom neroditor,

Ci a rămas doar la stadiul de gând, de vorbe,

de dorinţă, dar nu şi de împlinire prin faptă.
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Domnul cel rău şi viclean, domnul diavol,

Ce te-a făcut să uiți: de casa părintească,

la uşa sufletului tău, uşă cu multe lacăte ferecată,

Care l-ar fi putut hrăni şi adăpa de la

fiindcă un alt domn ți-a luat-o în stăpânire,

izvorul nesecat de Bucurie şi Sfințenie al Harului.

nu vrei ca Hristos să-Ți fie Împăratul inimii.

După ce te-a înşelat cu plăceri trecătoare

căruia i-ai devenit argat fără nicio crâcnire,

Credinţei şi nădejdii, eşti fiu risipitor când

De grija Sa părintească și de dorul adânc

Lipsit de bucurii duhovniceşti, departe

Cu lacăte de indiferenţă și nesimțire, şi

Nedorind să cinezi cu Acesta, nedorind ca

nu Îl pofteşti înăuntru cu iubire necondiționată,

şi te-a prins în cursele sale, în cursele păcatului

de Tatăl Ceresc Care ţi-a dat viaţă, de iubirea Lui,

de Biserică, departe de Hristos şi iubirea Lui,

Eşti fiu risipitor când Îl ţii pe Hristos

Nu vrei ca Împărăţia Lui să fie inima ta,

haina ta de nuntă să fie ţesută din firele iubirii,

rob al păcatelor și patimilor, ne-am transformat

Și ne-am transformat din nou în omul vechi,

Care nu este propriu unui fiu bun şi ascultător,

începutul bun, pe care l-am pus în viaţa noastră,

În omul lipsit de credință, iubire de Dumnezeu

şi semeni, cu o libertate prost înțeleasă,

Folosită în mod nechibzuit sau pătimaș,

favorizând rătăcirea drumului spre ACASĂ.

Eşti, așadar, fiu risipitor când nu faci ascultare

de Tatăl Ceresc şi nu-I împlineşti voia,

Ci te bazezi doar pe puterea ta,

pe judecata ta şi tot ce săvârşeşti în viaţa ta

Este rezultatul gândirii tale, al faptelor tale,

e rezultatul unui comportament

Că viața nu are drept scop doar

ci unuia răzvrătit și inconștient

Ci scopul ei este dobândirea Duhului sfânt

și de a nu rătăci spre Acasă, drumul.

Eşti fiu risipitor când sufletul ţi-e plin

de mâlul păcatelor şi slujesti doar trupului,

satisfacerea plăcerilor lumeşti de tot felul,

Uitând cu desăvârşire de suflet, ţinându-l însetat

și flâmând de Cuvântul Domnului,
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Eşti fiu risipitor când nu vrei să mai urci o treaptă

Fiu al Împărăției cerești, nu îți conştientizezi

drept scop al vieţii mântuirea, şi mereu

indiferent că I-ai greșit necontenit.

Indiferent cât de mult L-ai uitat sau supărat,

Iubirii de argint, egoismului, minciunii, clevetirii,

împietririi inimii, necredinţei, deznădejdii, fricii,

judecăţii, osândirii, invidiei, urii de frate,

Eşti, așadar, fiu risipitor când slujeşti păcatelor

nu vrei să părăseşti aceste păcate, nu vrei să fii

Răutății, duşmăniei, răzbunării, neiertării,

Vicleniei, făţărniciei, minciunii ș. a. m.d şi

pentru tine – copilul Lui drag și mult iubit,

și patimilor tale: mândriei, slavei deşarte,

Nu vrei să-ţi cureţi sufletul de straturile groase

de murdărie, cu o Baie cu apă vie, de pocăinţă.

păcătoşenia, nu vrei să pui început bun în viaţă.

pe scara pocăinţei și nu vrei cu umilință

Să-ți ceri iertare pentru mulţimea greşelilor tale,

când nu împlineşti poruncile lui Dumnezeu,

Când nu împlineşti legea Sa, când nu ţi-ai stabilit

Rătăceşti drumul spre Acasă. Ești fiu risipitor

când nu vrei să mergi pe adevărata cărare,

vrednic şi credincios al Tatălui Ceresc.

labirint cu numeroase căi, rătăcim haotic,

Pe cea strâmtă şi grea, ci mergi pe cea lată

Când ne abatem de la calea Domnului, printr-un

Năpustindu-ne când pe o cale, când pe alta,

Crucea spirituală, fiind rob al lumii, şi nu slujitor

Să fim drumeți pe calea lui, care ne vrea bezmetici

și mereu rătăciți pe drumul spre Acasă.

Şi de câte ori nu am mai fost fii risipitori! Dar

când am fost oare fii buni şi drepți ai Tatălui?

toate neputinţele trupului și sufletului

Și am dorit din toată inima să scăpăm de

Am fost fii buni şi drepți când ne-am conştientizat

infirmitatea sufletească, am dorit cu toată ființa

spre bucuria vrășmașului diavol care ne lasă

şi uşoară, dând jos cu lașitate de pe a ta spinare

Să ne pocăim cu toată smerenia, sinceritatea,

cu multă zdrobire şi tânguire a inimii, pocăința

Fiindu-ne, așadar, scara ridicării duhovnicești

din păcat, învierea din moartea duhovnicească

Și ușa unei vieți noi, trăită cu Mântuitorul Hristos,
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spovedanie sinceră și comuniune dumnezeiască,

Care iartă păcatele oamenilor şi cât

de primirea iertării și înnoirea vieţii,

Pentru a ne bucura de lucrarea lui Hristos

La împărtăşire mai deasă, pentru a ne bucura

Bucurie pe care o dăruieşte oamenilor smeriţi

pilda ,,Fiului risipitor'' să învăţăm cu toții:

Cât de mare este puterea pocăinţei, cât

la fel de dragostea ei, din cauza neascultării.

Să ne ajute Bunul Dumnezeu ca din

de sfântă este iubirea milostivă a Domnului

de binecuvântată este bucuria sfântă a Harului,

încă din lumea aceasta pământească.

Pilda ,,Fiului risipitor'' ne îndeamnă la

care ne duce în bratele-I primitoare,

bucuria lui Dumnezeu este foarte mare

decât noi L-au iubit, L-au slujit, L-au ascultat,

nu am fost invidioşi că Tatăl din cer a iertat

Am fost fii buni când am conştientizat

Că pierduţi au fost precum oile rătăcite

şi au fost găsiţi de Stăpânul lor şi al tuturor,

Că morţi au fost şi au înviat, aşa cum

Ne îndeamnă să nu fim egoişti şi să dorim

să găsim calea cea bună, uneori anevoioasă -

să ne bucurăm doar noi de roadele iubirii

un lung timp de neascultare și neuitare.

că Dumnezeu ne aşteaptă Acasă, chiar dacă

Calea cea strâmtă, calea căinţei, luminii şi iubirii,

Dar nu ne-am întristat că le-a oferit

Pe fraţii noştri, care mult mai puţin

şi lor iubire, milă şi iertare, ci ne-am bucurat

am fost şi noi, așadar, pilda ,,Fiului risipitor''

Și de ocrotirea lui Dumnezeu, ci să acceptăm

că Tatăl ceresc iubeşte pe toţi oamenii,

Cu aceeaşi dragoste curată şi puternică,

aşa cum o mamă iubitoare îşi iubeşte toţi copiii,

Chiar dacă nu ar merita toţi să se bucure

în Biserica Lui cea Sfântă şi Apostolească.

Și am făcut tot ce ne-a stat în putinţă

Ne-am trezit în ceasul al unsprezecelea,

că ne aşteaptă să găsim drumul spre casă

În bratele-I iubitoare şi protectoare, fiindcă

Când un păcătos se întoarce la El, după

Şi am fost cu adevărat fii buni, când
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Am rătăcit mult timp pe drumurile pierzării,

şi rănile sufletului și fără nicio îndoială,

Și, să spunem din toată inima, cu toată sinceritatea:

Din cauza orbirii mele spirituale, cârtirii

 acesteia cu o dragoste sinceră, copilărească.

Te rugăm, iartă-ne, Te rugăm, miluiește-ne!''

Dumnezeul nostru! Iată, ne întoarcem Acasă!''

Și să tânjim după căldura, iubirea şi lumina

și nerecunoscătoare, ce a greșit mult, fără de frică.

alături de mine, eu am fost de Tine departe,

și nu mi-a fost dor de casa ,,părintească''!

Tată ceresc, îndrăznesc să vin și eu la Tine și,

Iartă-mă, Tată, că de multe ori, deși ai fost

și judecății mele neînțelepte și a slavei deșarte!

 nostru, când greşim fără măsură şi fără frică

,,Tată am greşit! Te rugăm, iartă-ne!

Să ne rugăm să ajungem să ne căim nu numai

Să ne rugăm să putem cere mereu iertare Tatălui

cu vorba, ci şi cu fapta, să avem îndrăzneală

în viaţa noastră și pentru a ne înmulți talanții.

să zicem sincer, cu libertate asumată, responsabilă:

,,Iată, venim la Tine, că Tu eşti Domnul

Să ne rugăm, așadar, Tatălui ceresc, să ne ajute

Să zicem cu multă credință și nădejde,

să nu uităm niciodată de casa ,,părintească''

Și să nu ne ascundem de Tatăl nostru neputinţele

Te rog, cu umilință, să o ierți pe a Ta fiică,

Pe a Ta fiică rătăcitoare, neascultătoare

Iartă-mă, fiindcă am îngropat de multe ori

în pământul lenii și amânării lucrului bun,

Averea neprețuită, dăruită mie – talanții prețioși –

cu care m-ai înzestrat cu atâta iubire!

Iartă-mă, că m-am abătut de atâtea ori

de pe calea dreaptă, ajută-mă să îmi vin în fire

și stricăcioase, însoțindu-mă cu cel viclean!

Ca să nu mai rătăcesc pe cărările lumii trecătoare

Iartă-mă, că am uitat de multe ori de Tine

de mult Te doare rătăcirea mea, neduhovnicească,

Rătăcirea prin spațiul morții, prin spațiul

Că nu am conștientizat mai devreme cât

Iartă-mă, că nu am conștientizat cât

Spațiul Învierii Tale! Iartă-mă, că am nesocotit

lumii secularizate de azi! Iartă-mă, Tată ceresc

de mult mă iubești și cât de mult ai vrut să regăsesc
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învățătura Ta, că am călcat poruncile Tale,

Că nu am făcut voia Ta și am fost mereu

o oarbă spiritual, căutând să fac doar voile mele!

Iartă-mă, Te rog, Tată! Iartă-mă, că am schimbat

paradisul de Acasă cu paradisul iluziilor

Și tentațiilor lumești de tot felul! Îmi pare rău, Tată!

nu mai sunt vrednică să mă numesc fiica Ta,

Regret că am dus o viață egoistă, pătimașă

ci și mântuirea tuturor fraților mei întru Hristos!

Îmbracă-mă din nou în Haina cea dintâi,

Scoală-mă din somnul spiritual în care

Dă-mi să mănânc din vițelul cel îngrășat,

Doar iubirea Ta mă poate readuce la viață,

Împreună cu ei! Ajută-mă, Tată, Te rog,

și că am fost o părăduitoare de daruri cerești!

cu multă asprime. Ajută-mă să îmi vin în fire

m-am adâncit, ajută-mă să tind spre cele duhovnicești!

în Haină albă, curată, de mâlul păcatelor curățată!

Dăruiește-mi, inelul de aur ca semn al reprimirii

Încalță-mă cu Harul Tău ca să pot călca peste

O fiică nevrednică de a Ta iubire și iertare,

obraznică, neascultătoare, nemulțumitoare,

veșnicia Împărăției cerești, fiilor Tăi, făgăduită!

rătăciți ca și mine prin labirintul lumii,

mă poate ajuta să nu fiu definitiv pierdută

Iartă-mă, Tată, și Te rog să îi ierți pe toți frații mei,

Iartă-mă, Te rog! Am nevoie de a Ta iertare și iubire!

Pentru veșnicia Raiului de Acasă, pentru

Prin labirintul lumii consumeriste, de azi!

Vreau să mă bucur de darurile iubirii și iertării

Îmi pare tare rău, că am fost o fiică alintată,

,,Tată, am greșit la cer și înaintea ta;

Fă-mă ca pe unul din argații tăi”! Ajută-mă

Îmi pare rău că am fost sluga diavolilor!

Conștiința mea mă mustră acum, neîncetat,

Și să pun început bun în viața mea!

o fiică căzută în păcat, rătăcită și risipitoare!

să nu fiu o egoistă invidioasă, cu suflet urâcios

Și să nu doresc doar mântuirea mea,

să mă căiesc și să pun început bun în viața mea!

Ajută-mă să mă întorc Acasă și să mă bucur

de iubirea Ta părintească și necondiționată!

mele în iubirea Ta deplină, nediminuată!

balauri și șerpi și să merg pe calea mântuirii!
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să vin din nou la Tine, vino în întâmpinarea mea!

invită-mă la ospățul bucuriei al Sfintei Euharistii!

Doamne, primește-mă Acasă, eu vreau

Nu mă părăsi, ridică-mă din moarte la viață,

bucură-Te că nu m-ai pierdut și m-ai aflat!

Cristina Toma

bucură-Te că și eu vreau să Te iubesc cu adevărat!

Cuprinde-mă în brațele Tale iubitoare,

sărută-mă cu iubire, Te rog, arată-mi dragostea!

Bucură-te că am regăsit calea spre Tine,

Aș vrea să fie altfel lumea mea...

Aș vrea să plouă cu petale de iubire.

Aș vrea să plouă cu petale de fericire.

Aș vrea să plouă cu petale de comuniune.

Aș vrea să plouă cu petale de prietenie.

Aș vrea să plouă cu petale de bucurie.

Aș vrea să plouă cu petale de armonie.

Aș vrea să ne fie inima o floare

Gingașă, pură, îmbătătoare,

Mângâiată de Soarele Hristos,

Mângâiată de razele de soare,

Aș vrea să trăim într-o lume mai bună,

Aș vrea să trăim într-o lume de poveste.

Aș vrea să iradiem căldură și lumină.

Fără egoism, invidie, ură, tristețe.

Ca să se înalțe spre Cer, frumos.
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Cristina Toma

Aș vrea să fim petale de iubire.

Aș vrea să dăruim frumusețe,

Aș vrea să fim petale de fericire.

Aș vrea, aș vrea, aș vrea, aș vrea,

Aș vrea, aș vrea, aș vrea, aș vrea,

Aș vrea să fie spațiul Învierii lui Hristos.

Aș vrea să fie altfel lumea mea...

Aș vrea să fie altfel lumea mea....

Aș vrea să nu mai fie nimic urât și întunecos.

Aș vrea să dăruim bunătate, blândețe.

Doamne, înaripează-mi, Te rog, sufletul!

să găsesc drumul spre Tine și vrea să rătăcesc
la nesfârșit și să fiu o fiica risipitoare,

din iadul unde întunericul de tăciune
te orbește spiritual și te împinge în hăul păcatului –

al speranței, nădejdii, spre cerul credinței curate!
Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,

spre Tine, Doamne - Calea, Adevărul și Viața!

din iadul tristeții adânci, întunecate
și să mă înalțe curajos, spre cerul infinit

ce se însoțește pe cale cu cel care vrea să mă adâncesc
tot mai mult, și mai mult, în mocirla păcatului,

pe scara virtuților, scară ce duce spre Raiul fericirii,
a fericirii veșnice, a fericirii comuniunii divine,

și nu vrea să mă înalț spre culmile mântuirii.
Nu vrea să mă ridic treaptă cu treaptă

a fericirii – roada Duhului sfânt, mângâietor.
Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,

în hăul adânc al morții duhovnicești!
Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,

aripi de bucurie sfântă, aripi divine, îngerești-
aripi care să mă ridice din iadul deznădejdii amare,

aripi luminoase, care să mă ajute să risipesc
bezna dinlăuntrul meu, beznă care nu mă lasă

Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,
aripi care să mă înalțe până la Tine -

aripile iubirii autentice – iubire care te ridică

aripi de rugăciune, care să-mi aline fierbintele dor
de bunătate, de blândețe, de sinceritate și adevăr,

de smerenie, de iubire - dor curat de Tine -
dorul cel mai puternic și mai arzător, care

mă îndeamnă să mă înalț pe aripile iubirii divine,
tot mai sus și mai sus, spre plus infinit,
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Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,

spațiul faptelor bune, în care virtuțile
se țin strâns de mână și învață să zboare împreună,

aripi de pace și liniște, să-i dăruiesc speranța
și să-l scot din prăpastia adâncă a grijilor

împovărătoare, să-l ridic până în brațele Tale –
brațe calde, iubitoare și ocrotitoare, brațe

care îl ajută să se ridice din a greutăților vale!
Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,

aripi diafane de lumină și iubire care zidește
și înalță, iubire care vindecă și înnoiește,

care transformă urâtul în frumos, și răul ce rănește,
răul din spațiul morții - spațiul indiferenței,
egoismului, invidiei și mândriei - în binele

din spațiul luminos al Învierii Tale – spațiul vieții,

umple-mi, golul de Tine, alină-mi dorul!
Ridică-mă din moarte la viață, ajută-mă

să îmi cunosc menirea și s-o împlinesc cu credință!
Doamne, ajută-mă să am un crez frumos

în viață și să îl împlinesc cât mai bine cu putință!
Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,

Cristina Toma

spre Soarele Hristos – Mântuitorul!
Doamne, ajută-mă să-i dăruiesc sufletului,

aripi cu care să zboare cu curaj, aripi de biruință
în războiul cu îngerii întunericului! Doamne,

aripi, ajută-mă să-i arat cât e de frumos zborul
spre Cer, spre Acasă, spre nemurire! Doamne,

spre Tine vreau să zbor, cu întreaga mea ființă!

Știți care este Rugăciunea de nota zece?

 „O cântare spune aşa: «Un mugur s-a 

întâlnit c-o rază…» Da, mugurul se întindea, raza se 

cobora! Aşa s-a realizat rodul. Raza coboară, dar 

trebuie să fie şi mugurul care să urce. Dumnezeu 

coboară, dar El coboară numai până la un anumit 

nivel. Până la nivelul la care putem urca noi. El mai 

jos nu coboară. Dacă urcăm noi până la nivelul 

cerut nouă, se face contactul. Dacă noi nu reuşim 

să ne ridicăm, nu se face niciun contact. Nu vedem noi aceasta în rugăciune? Când avem noi o 

rugăciune de nota trei, de nivelul jos, nu am făcut niciodată contactul cu Dumnezeu. Când însă 

rugăciunea noastră urcă până la nota zece, adică la maximum posibil pentru noi şi pretins nouă, 

atunci ce minunat avem contactul cu Dumnezeu! Atunci pământul se cutremură. Atunci ochii 
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plâng. Atunci sufletul se înflăcărează. Atunci adunarea se aprinde. Atunci Cuvântul arde. Atunci 

nu poate fi nimeni piatră. Dar numai atunci, când Dumnezeu face contactul cu noi!… Când 

ajungem la nivelul acela în care Îl contactăm pe Dumnezeu.'' (Traian Dorz)

 De multe ori, nu trebuie să spui niciun cuvânt pentru a te ruga şi a intra în comuniune cu 

Dumnezeu. De multe ori o lacrimă de căinţă, un oftat din inimă, datorat faptului că îţi 

conştientizezi neputinţa şi păcătoşenia, un moment de tăcere adâncă în care aştepţi ca Bunul 

Dumnezeu să te cerceteze cu iubirea Sa, să îţi atingă şi să îţi încălzească sufletul, este cea mai 

sinceră rugăciune, e o rugăciune de nota zece. Recunosc că nu am darul rugăciunii, nu mă pot 

ruga, aşa cum mi-aş dori, citind acatiste, rugăciuni mai multe. Când încerc să mă rog astfel, mi se 

împrăştie mintea în multe părţi, însă când mă rog fără cuvinte multe, când vorbesc cu cuvinte 

simple, cu cuvinte din suflet cu Domnul, când mă rog ca un copil neajutorat Tatălui meu din Cer, 

îmi liniştesc sufletul şi simt că rugăciunea mea e ascultată. Bunul Dumnezeu pe mine m-a ajutat 

cel mai mult şi mi-a împlinit cererile când: m-am rugat ca un copil, Tatălui Său, când am strigat 

din Suflet la El să mă ajute, conștientizând că fără El - Tatăl meu din Cer – nimic nu sunt, când 

orice faptă bună făcută de mine am recunoscut că e făcută cu ajutorul Său. Și a întârziat să îmi 

asculte rugăciunile, când: am cârtit în necazuri, când am cerut ceva nefolositor în rugăciune, 

 E minunat când reuşeşti să faci o rugăciune de nota zece. Sufletul este atins de bucuria şi 

dulceaţa Harului Sfânt, atunci simţi că nimic rău nu te poate atinge, te simţi iubit de Bunul 

Dumnezeu şi simţi că ai vrea să strigi cu putere, în gura mare, ca să audă întrega lume că o 

iubeşti. Simţi că ai vrea să îmbrăţişezi pe toţi oamenii, simţi că ai vrea să îmbrăţişezi şi copacii, şi 

frumuseţea creaţiei divine îţi umple sufletul de încântare. Dar ce păcat că sunt atât de rare 

rugăciunile noastre de nota zece! Suntem corigenţi, repetenţi la lecţia rugăciunii. Ori nu ne 

rugăm deloc, ori ne rugăm cu gândurile împrăştiate ca nişte roboţi, ori o facem cu lene, fără să 

implicăm şi sufletul în rugăciune, fără să simţim că suntem copiii lui Dumnezeu, care au nevoie 

de Iubirea Lui, de ajutorul Lui, fără să simţim, că vrem Să Îl chemăm pentru totdeauna în inima 

noastră. Îl alungăm din lăcaşul inimii prin murdăria păcatelor noastre, prin indiferenţa noastră, 

prin lipsa noastră de iubire. Dumnezeu nu ne forţează să Îl iubim, aşteaptă răbdător să o facem, 

aşteaptă cu iubire să Îl dorim în viaţa noastră, aşteaptă cu iubire să ne dea darul rugăciunii de 

nota zece. Dar noi nu vrem acest dar, vrem rugăciunea de notă mică, pentru că în viaţa noastră, 

nu Dumnezeu este pe primul loc, pentru că pe noi ne interesază mai mult viaţa lumească, şi nu 

cea duhovnicească. Păcat, mare păcat că ne lăsăm sufletele să tânjească după dulceaţa 

sufletească, provocată de rugăciunea de nota zece! 

 Să ne rugăm Bunului Dumnezeu să ne ajute să-I mulţumim în fiecare clipă, pentru toate 

binecuvântările Sale, să ne ajute să iubim frumosul, natura, oamenii, necuvântătoarele, să ne 

ajute ca întreaga viaţă să ne fie o rugăciune de nota zece. 
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când doream să mă ajute în timp scurt şi în condiţiile pe care le stabileam eu, după voia mea, 

când am fost mereu nemulţumită cu starea în care mă aflam, când nici eu nu ştiam de fapt ce 

doream, când nu mă rugam din inimă, ci aşa de formă, când nu aveam credinţa că rugăciunile 

mele sunt ascultate, când mă plângeam mereu, că am o cruce mai grea decât a altora, când nu 

eram smerită, ci chiar destul de îndrăzneaţă în a cere şi iar a cere, când nu mulţumeam pentru 

fiecare zi primită în dar, pentru fiecare binecuvântare, pentru fiecare dar cu care Dumnezeu mă 

copleşea în fiecare clipă a vieţii, cu multă iubire. 

 Domnul ne ascultă rugăciunile prin care cerem lucruri puţine sau multe, când cerem să 

ne ajute pe noi sau pe cei ce fac parte din viaţa noastră, când cerem să fim ajutaţi pe termen 

scurt sau pe termen de lungă durată, când cerem lucruri materiale sau spirituale, atunci când 

rugăciunea e făcută cu intenţie curată, cu dispoziţie sau dorire smerită, când e făcută cu multă 

evlavie, când credem cu smerenie şi simplitate, că la Bunul Dumnezeu toate sunt posibile. 

,,Oricâte veţi cere întru rugăciune, crezând, veţi  lua''. (Matei 21, 22) Dar oare credem 

întotdeauna? Nu credem cu adevărat, şi această puţină credinţă a noastră este în realitate o 

piedică în împlinirea cererilor noastre. Această rugăciune în care intervine îndoiala că vom fi 

ascultaţi şi ajutaţi de Dumnezeu, este o rugăciune de notă mică. 

 Când rugăciunea se face cu gând curat, atunci Îi mulţumim lui Dumnezeu, nu numai 

pentru ceea ce ne dă, dar şi pentru ceea ce nu ne dă. De câte ori nu am făgăduit şi nu am 

împlinit? De câte ori nu L-am rugat pe Bunul Dumnezeu să ne ajute să ne împlinească unele 

dorinţe, unele de folos, altele nu, şi am făgăduit că Îl vom iubi mai mult, că ne vom ruga mai 

mult, că vom părăsi păcatele, că vom deveni mai buni? Însă, imediat după ce am primit ajutorul 

de la Bunul Dumnezeu, am uitat de toate aceste false promisiuni. Suntem nişte mincinoşi, nişte 

oameni fără cuvânt, nişte vicleni. Avem curajul să-L minţim pe Însuși Bunul Dumnezeu şi, tot noi 

cârtim, dacă uneori nu ne mai împlineşte alte dorinţe. Suntem răi, suntem necredincioşi, ştim 

numai să cerem, să cerem, dar mulţumirea nu e pentru noi, nu ne place. De ce să mulţumim? 

Nouă ni se cuvin toate. Nu mulţumim, măcar prin prezenţa cu sufletul şi inima la o Sfântă 

Liturghie. Suntem şi în Casa Domnului nişte roboţi. Și acolo avem gânduri legate de viaţa 

 De asemenea, pentru ca rugăciunile noastre să fie ascultate, trebuie ca cererile noastre 

să fie conforme cu Duhul Evangheliei. Sunt cereri care sunt opuse Duhului Evangheliei, iar altele 

care par justificate, dar nu sunt spre folosul nostru. În ambele cazuri rugăciunea noastră nu este 

auzită, este o rugăciune de notă mică, foarte mică, pentru că nu ne rugăm corect, pentru că nu 

spunem la sfârşitul fiecărei cereri a noastre: ,,Nu voia mea ci a Ta să fie'' (Luca 22,  42), aşa cum a 

spus Domnul Iisus Hristos înaintea Răstignirii Sale pe Cruce. Rugăciunile sunt auzite dacă ne 

străduim să ascultăm de legea lui Dumnezeu şi să însetăm mai mult după voia Lui, decât după a 

noastră.
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 Există situaţii în care neîmplinirea unei cereri este mai folositoare pentru noi şi atunci 

ceea ce socotisem că a fost un eşec e de fapt o izbândă. Numai Domnul ştie ce e bine să ne 

împlinească cu bunătate şi înţelepciune, numai El cunoaşte ce e cel mai bine pentru noi. De 

multe ori Dumnezeu întârzie împlinirea cererilor noastre, pentru a ne apropia mai mult de El, 

pentru a-L chema mai des în viaţa şi în inima noastră, pentru că în nevoi şi ispite omul se apropie 

mai mult de Bunul Dumnezeu şi Îi cere mai mult ca de obicei, ajutorul, având nădejde că Acesta 

îi va fi alături şi-l va sprijini.  Cu atât mai sus se înalţă rugăciunea când iese dintr-o inimă 

strâmtorată şi evlavioasă. Şi, ca să ştii că rugăciunea care se săvârşeşte la moment de nevoie, 

este mai întâi ascultată, iată ce zice profetul: ,,În necazul meu am chemat pe Domnul şi m-a 

auzit" (Ps. 119.1). Să fim smeriţi şi curaţi cu inima, să ne recunoaştem neputinţa, să cerem cu 

lacrimi de pocăinţă ajutorul Domnului, pentu încălzirea inimii, pentru topirea mândriei, răutăţii 

și urii, indiferentei, judecăţii, nedreptăţii, asupriii, înălţării de sine, iubirii de argint, lenii, trufiei, 

necredinţei ş.a.

 Ar trebui să cerem iertare Bunului Dumnezeu, pentru faptul că nu ştim să ne rugăm, aşa 

cum își cere iertare, Traian Dorz, într-o frumoasă poezie: ,,O, iartă-mi, Te rog, Doamne, atâtea 

rugăciuni/  Prin care-Ţi cer doar pâine şi pază şi minuni/ Căci am făcut adesea din Tine robul 

meu/ Nu eu să ascult de Tine, ci Tu de ce spun eu/  În loc să vreau eu, Doamne, să fie voia Ta/ Îţi 

cer, Îţi cer într-una să faci Tu voia mea,/ Îţi cer să alungi necazul, să-mi laşi un loc în rai/ Şi să-mi 

slujeşti în toate să-mi dai, să-mi dai, să-mi dai/ Gândindu-mă că dacă Îţi cânt şi Te slăvesc/ Am 

drept să-Ţi cer într-una să faci tot ce-mi doresc/ O, iartă-mi felul acesta nebun de-a mă ruga/ Şi 

învaţă-mă că altfel să stau în faţa Ta/ Nu tot cerându-Ţi Ţie să fii Tu robul meu/ Ci Tu cerându-mi 

mie, iar robul să fiu eu/ Să înţeleg că felul cel bun de a mă ruga/ E să doresc ca-n toate să fie voia 

Ta!''

 Să ne ajute Dumnezeu să fim rugători puternici, rugăciunea noastră să se facă din 

adâncul inimii, cu suspine și lacrimi, să fie auzită și ascultată, după mărturia Sfintei Scripturi, care 

zice: „Dintru adâncuri am strigat către Tine, Doamne. Doamne, auzi glasul meu!”.  Cu această 

lumească, nici măcar acolo nu închinăm o rugăciune de mulţumire şi slavă Dumnezeului nostru, 

nici măcar în Biserica Sa, nu reuşim să facem o rugăciune de nota zece. 

 Cred, că fără ajutorul Bunului Dumnezeu, nu putem avea darul rugăciunii, nu putem să 

ne învrednicim de o rugăciune de nota zece – rugăciunea ca o respirație.

 Să fim atenţi când Domnul nostru bate la uşa inimii noastre, fiindcă vrea să intre şi, să nu 

dorim să-I simţim prezenţa cu mintea noastră, ci cu inima noastră, să-I pregătim inima, 

curăţind-o de murdăria patimilor noastre, să o încălzim cu iubire pentru El şi semeni, să I-o 

dăruim toată, şi nu doar o fărâmă, să I-o dăm în stăpânire şi să-L rugăm să nu o mai părăsească 

niciodată, ca să nu se mai împietrească din nou, fără Harul şi iubirea Sa. 
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rugăciune smerită s-au rugat: tâlharul pe Cruce, femeia canaaneancă, apostolii în vremea 

furtunii pe marea Galileii, orbii din Ierihon, leprosul, etc. Deci, cea mai puternică rugăciune de 

nota cea mai mare, este rugăciunea scurtă, cu suspinul inimii, după mărturia ce zice: „Răcnit-am 

din suspinarea inimii mele…” (Psalm 37, 8). Dar noi ne rugăm așa? Nu, pentru că noi suntem de 

multe ori mândri, noi ne rugăm de multe ori cu cuvinte multe, spuse fără rost, ca să ne minunăm 

şi noi cât suntem de filosofi şi cât de meşteşugit putem vorbi. Şi nu ştim că, aşa cum spunea 

Părintele Arsenie Boca ,,uneori chiar o rugăciune scurtă făcută însă din tot sufletul şi cu toată 

inima te ajută, dacă o zici cu putere. Chiar numai primele cuvinte din Tatăl nostru, dar cu 

adevărat înţelegând şi crezând pe Dumnezeu ca Tată, te pot ajuta. Puterea lui Dumnezeu îţi 

repară mintea şi-ţi scoate obsesiile din cap, te scapă din necaz, numai că trebuie să-L chemi, să-

L rogi. Apoi trebuie timp ca să-ţi alimentezi mintea cu cele bune, cu cele religioase, prin 

rugăciune, meditaţie şi citirea cărţilor de suflet ziditoare.'' 

 Să ne rugăm Bunului Dumnezeu, să avem mereu o rugăciune de nota zece în gândurile, 

pe buzele, în inima şi sufletul nostru. Rugăciunea noastră să fie vorbire cu Dumnezeu, uitare a 

celor pământeşti şi suire la cer. Rugăciunea noastră să fie una neîncetată, stăruitoare, făcută cu 

credinţă şi răbdare, cu gândurile lipite de aceasta, cu mintea nemişcată şi mută. Rugăciunea 

noastră să fie făcută cu înfocare din lăuntrul nostru, să fie o permanentă comuniune cu 

Creatorul, Binefăcătorul şi Mântuitorul nostru, să fie o rugăciune simplă, fără cuvinte goale, o 

rugăciune făcută cu întristare şi în duh, însoţită de evlavie şi smerenie, de lacrimi şi inimă 

zdrobită, fiindcă aşa cum spunea Sfântul Ioan Gură de Aur, apele curgătoare nu dăruiesc 

plantelor atâta răcoare câtă dăruiesc lacrimile pomului rugăciunii, făcându-l să crească până la 

Tronul lui Dumnezeu Care atunci ne ascultă rugăciunile. Amin! 

 Rugăciunea de nota zece este vorbire cu Dumnezeu, uitare a celor pământeşti şi 

suire la cer, este o declarație de dragoste pentru Domnul, și nu un raport cu cuvinte seci și 

goale!

Cristina Toma

Nu contează cine eşti… ci ce alegi să fii

 Pentru a fi OM, pentru a te numi cu adevărat fiul lui Dumnezeu, poţi să fii bogat, dar poţi 

fi şi sărac, poţi să ai zeci de diplome sau poţi să fii analfabet, poţi să conduci lumea şi să fii pe 

cea mai înaltă scară socială sau poţi fi măturător pe stradă. Poţi să fii frumos, dar poţi să fii şi 

urât, nu contează nici vârsta, nici naţionalitatea, dar contează ce fel de viaţă alegi să trăieşti. 

Contează dacă îţi trăieşti viaţa, lucrând fapte frumoase, plăcute Domnului, contează dacă îţi 

iubeşti semenii şi te pui în slujba lor şi a lui Dumnezeu, contează dacă inima ta e plină de iubire 
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  Contează cui domn slujeşti: 

Domnului iubirii - Iisus Hristos - sau 

domnului răutăţii – spurcatul diavol. De 

fiecare depinde ce fel de om ajunge să fie în 

viaţă, un om cu caracter frumos, un om cu suflet bun şi credincios, un om în inima căruia 

sălăşluieşte Harul Sfânt sau un om cu caracter urât, cu suflet negru şi întunecos. Totul depinde 

de câtă iubire poate să primească şi să dăruiască un om.

 Nu contează dacă eşti înalt sau scund, gras sau slab, brunet sau blond, cu tenul alb sau 

măsliniu, român sau rrom. Contează credinţa ta, contează iubirea ta pentru Dumnezeu şi 

semeni, contează dragostea cu care Îl slujeşti pe Dumnezeu şi aproapele. Contează dacă ştii să 

te faci iubit şi plăcut de Dumnezeu şi semeni.

 Să nu ne dorim să fim cât mai sus pe scara socială, să nu ne dorim frumuseţe fizică, ci 

frumuseţe interioară, să nu dorim să fim cinstiţi de lumea din jurul nostru, să nu căutăm să fim 

slăviţi şi slujiţi de aproapele nostru, ci noi să iubim şi să slujim pe semenii noştri. Să nu dorim 

mărirea acestei lumi trecătoare, ci să ne dorim doar mântuirea noastră și a fraților noștri întru 

Hristos, să ne dorim salvarea sufletului nostru de boala patimilor şi a murdăriei păcatelor 

noastre.

 O altă vorbă din popor spune: ,,Nu contează culoarea pisicii, ci dacă ştie să prindă 

şoareci”. Aşa e. Nu contează dacă ai fost înzestrat cu darul frumuseţii fizice, ci contează dacă eşti 

frumos sufleteşte, dacă frumuseţea ta interioară te ajută să fii un om adevărat, un om credincios 

şi bun, un om cu o viaţă morală şi spirituală, plăcută lui Dumnezeu.

 Contează dacă iubeşti adevărul sau 

minciuna, cinstea sau hoţia, frumosul sau 

urâtul, pacea sau războiul, liniştea sau 

agitaţia, mândria sau smerenia, bunătatea 

sau răutatea, zgârcenia sau milostivirea, 

blândeţea sau mânia, iubirea sau ura, 

credinţa sau necredinţa, bucuria sau 

tristeţea, curajul sau frica, nădejdea sau 

deznădejdea etc.

 Talentele, abilităţile, aptitudinile unui om depind de caracterul, de personalitatea, de 

gândirea, de inima, de sufletul său. De aceea nu trebuie să facem discriminare între oameni, de 

aceea nu trebuie să etichetăm oamenii după false prejudecăţi. Să ne iubim unii pe alţii, să ne 

acceptăm unii pe alţii, să acceptăm diversitatea şi faptul că suntem cu toţii creaţi de Acelaşi 

Creator, bun, milostiv şi iubitor, după chipul şi asemănarea Są.

pentru Acesta şi aproapele, contează dacă tot ce faci, faci cu pasiune, cu dăruire cu dragoste, cu 

bucurie. Contează dacă îţi foloseşti toate darurile primite de la Bunul Dumnezeu, fără zgârcenie, 

dacă îţi înmulţeşti talanţii cu care ai fost înzestrat şi nu-i foloseşti cu egoism, doar pentru tine. 

 În viaţa unui om, înmulţirea talanţilor săi nu depinde de culoarea pielii, de rasa, de 

naţionalitatea din care face parte. Talanţii ţi-i înmulţeşti prin iubire, prin bucuria pe care o ai 

când realizezi orice lucru din viaţa ta, prin dăruire, dorinţa de a face bine, de a fi folositor 

semenilor tăi. 
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 Să mulţumim Bunului Dumnezeu pentru darurile cu care ne-a înzestrat, să nu poftim la 

binele aproapelui nostru, să nu dorim să avem altă menire în viaţă decât cea potrivită nouă, să 

ne dorim să fim oameni potriviţi în locuri potrivite. Să nu uităm că şi împăraţii lumii acesteia mor, 

că şi cei care au domnit peste lume au murit, că şi cei care au fost cinstiţi de lume au murit. Să nu 

uităm că nimeni nu este mai bogat decât acela care se smereşte, decât acela care doreşte 

prietenia şi dragostea lui Dumnezeu, care rămân pururea. Și dacă ne învrednicim de acestea, 

rămâne pomenirea noastră veşnică în lume și căpătăm cununa mântuirii, indiferent în ce familie 

şi în ce neam ne-am născut, căci am ales să Îl iubim pe Dumnezeu şi să împlinim poruncile Lui. 

 Să medităm un pic la cele spuse de ierom. Agapie Criteanu, care a pustnicit în Sfântul 

Munte al Athosului: ,,Copacii care sunt sădiţi în locuri înalte, curând îi rupe şi-i dezrădăcinează 

vântul. Pentru aceasta nu pofti loc înalt, fiindcă este alunecos şi prea primejdios. Peştii cei mari 

rămân în mreji iar cei mici ies prin găuri. La războaie, este obicei să se ia prizonierii cei tari şi 

bogaţi iar pe cei mici şi săraci îi lasă slobozi. Fugi, dar de măririle lumii, că să nu cazi defel în 

cursele diavolului!… Nu dori o dregătorie care în puţină vreme trece, că nu este nicio mărire sau 

dregătorie care să nu se smerească şi să cadă până la urmă. Când secerătorul seceră grâul, deşi 

unele spice sunt mai mari, după ce le taie şi le aruncă pe pământ, se fac toate deopotrivă. Aşa în 

această câmpie a lumii, deşi este cineva mai mare în bogăţie sau dregătorie, dar când ne seceră 

înfricoşata coasă, moartea, rămânem toţi deopotrivă. Şi de deschizi mormântul, nu cunoşti pe 

cel bogat, de cel sărac. Nu pe cel smerit de cel mare şi mândru. Nici nu este vreo deosebire între 

cei mai înalţi împăraţi şi cei mai smeriţi săraci.”

 Aşadar, să nu ne dorim să fim ,,cineva” pe acest pământ, să nu ne învrednicim de păcatul 

slavei deşarte, ci să alegem să avem o viaţă simplă şi modestă, în care să nu ne îngrijim de cele 

trecătoare ale lumii acesteia, ci să ne îngrijim să fim primiţi în sfintele Braţe ale lui Dumnezeu, să 

ne îngrijim să ne facem inima locaş curat şi iubitor, în care să se sălăşluiască Iisus Hristos. Să nu 

uităm că toate râurile ies din mare şi iarăşi la ea se întorc, să nu uităm că sufletul nostru zidit de 

Făcătorul nostru, doreşte să se întoarcă ACASĂ, doreşte să se întoarcă la Ziditorul şi Mântuitorul 

nostru, să nu uităm că nu am fost zidiţi pentru pământ, ci pentru Cer. Să nu uităm că: Nu 

contează cine eşti… ci ce alegi să fii.
 Ajută-mă, Te rog, Doamne, să nu uit să fiu Om, ajută-mă să trăiesc mereu starea smereniei, 
starea modestiei și simplității și să conștientizez că: Nu haina face pe om, că nu frumusețea 
exterioară, ci cea lăuntrică contează! Ajută-mă, Doamne, să trăiesc starea compasiunii și iubirii 
necondiționate și să dau mărturie despre iubirea lui Hristos, iubind toți oamenii la fel! Ajută-mă să duc o 
viață plăcută Ție, în spațiul Învierii lui Hristos, ajută-mă să îmi doresc să fiu înveșmântată în haina 
frumuseții interioare, și nu în haina frumuseții exterioare, vremelnice și pieritoare! Nu mă lăsa, 
Doamne, să îmi irosesc în zadar timpul vieții ca dar de la Tine, ajută-mă să îmi împlinesc cât mai bine 
menirea vieții, ajută-mă să aleg să fiu următoarea lui Hristos – Izvorul iubirii, comuniunii și omeniei! 
Ajută-mă să fiu plină de bucuria de a trăi în duhul credinței, iubirii și adevărului, ca să fiu mereu în 
comuniune cu Tine și să lucrez la mântuirea mea, îndumnezeirea și unirea cu Hristos să fie țelul unic și 
absolut al vieții mele! Amin. 

Cristina Toma
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Soarele ne îndeamnă la bucuria vieții ca dar de la Dumnezeu

 Cred că, Soarele ne îndeamnă să nu fim egoiști și să nu păstrăm lumina talanților cu care 

am fost înzestrați cu dărnicie de Doamne, doar pentru noi, ci să o dăruim tuturor celor din jurul 

nostru. Dar din Dar se face Rai, cu cât dăruim mai multă lumină, cu atât aceasta nu se 

împuținează, ci crește în intensitate, fiindcă Domnul ne dăruiește și mai multă lumină. Dăruind 

lumină, primim lumină, dăruind tuturor, căldura iubirii noastre, mereu vom arde ca un Soare, 

ființa noastră nu va fi atinsă niciodată de gerul împietririi și necomuniunii, de gerul 

individualismului și egoismului. 

 „În fiecare om sălășuiește un soare — totul e să-l lăsăm să ardă.” – 

Socrate 

 Să învăţăm de la Soare, că aşa cum el ne învăluie în lumină şi căldură, şi noi oamenii 

trebuie să ne iubim unii pe alţii, să ne iubim ca fraţii, cu o iubire necondiţionată, cu o iubire 

puternică şi curată, care să ne ajute să avem sufletul luminos şi plin de căldura compasiunii, 

bunătăţii, blândeţii şi sensibilităţii.

 O singură rază de soare poate împrăștia cea mai adâncă beznă. Razele căinței noastre 

sincere și curate să alunge întunericul păcatelor noastre, razele credinței noastre să alunge 

bezna necredinței și deznădejdii în necazuri și ispite, razele de soare ale prieteniei autentice să 

alunge noaptea necomuniunii și înstrăinării de oameni, noaptea invidiei și egoismului ce 

domnesc la tot pasul în lumea noastră. 

 Să fim cu sufletul ca un soare, și atunci le vom privi pe toate în lumină. Atunci vom vedea 

diamantul dumnezeirii din noi și din semenii noștri, atunci vom dori să iradiem în jurul nostru 

doar căldură, lumină, speranță și bucurie. Razele de soare sunt mesagerii speranței și bucuriei, 

mesagerii nădejdii, mesagerii vieții. Să fim raze de soare pentru semenii întristați și încercați! Să 

fim raze de soare pe cerul semenilor noștri, întunecat de norii necazurilor lor!

 Inima sa ne fie un soare fierbinte, ca sa Îi fie cald lui Doamne, atunci când Îl primim cu 

drag în ospeție, ca să le fie cald și semenilor înghețați de răutatea dinlăuntrul lor și din afara lor. 

Să ne invităm semenii într-o casă primitoare a inimii, în care arde soarele iubirii necondiționate, 

soarele comuniunii și frățietății. 

 Oare este cineva care nu s-a lăsat alintat de mângâierea 

razelor de soare? Oare este cineva care nu și-a dorit măcar o dată, să 

aibă sufletul ca un soare, ca un soare strălucitor, care să-i 

pârjolească toți spinii răutății și să-i risipească din întreaga ființă, 

întunericul păcatelor și patimilor de tot felul? Oare este cineva care 

nu a învățat măcar o lecție de la Soare? Ce lecții de viață ne-ar putea preda Soarele? 

 Să învățăm de la Soare să iubim pe toți oamenii la fel, fără nicio discriminare. Să nu iubim 

oamenii pe alese, în funcție de naționalitatea lor, de statutul lor, de religia lor, de frumusețea lor 

exterioară sau interioară, în funcție de virtuțile sau păcatele lor. Să îi iubim la fel, și pe cei albi, și 

pe cei negri, și pe cei bogați, și pe cei săraci, și pe cei urâți, și pe cei frumoși, și pe cei buni, și pe 

cei răi, și pe cei virtuoși, și pe cei păcătoși. Așa cum soarele luminează peste toți la fel, așa să ne 

dăruim și noi talanții, tuturor semenilor noștri. 
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 Îl rog să mă ajute, ca viața mea să fie un răsărit de soare, cu destinația apus maiestuos.

 Și la capătul lui, să primim în dar cununa mântuirii, ce strălucește ca un soare orbitor.

 Tot  drumul vieții să ne fie răsărit frumos de soare, cu destinația: apus maiestuos.

 Îl rog și eu pe Doamne, să mă ajute să-mi însușesc toate lecțiile înțelepte predate de 

Soare.

 Soarele ne îndeamnă la bucuria vieții ca dar de la Dumnezeu și ne învață cu multă 

înțelepciune, că așa cum el nu răsare de două ori într-o zi, așa și noi primim în dar o singură viață 

pe care trebuie să o prețuim, trăind-o frumos, ca apusul ei să fie unul magnific, un apus de 

poveste cu final fericit. Răsăritul și apusul de soare ne ajută să conștientizăm, că viața e o luptă 

permanentă între lumină și întuneric, că nu suntem nemuritori pe acest pământ, că Lumina 

lumii şi Mântuitorul cel veşnic al universului este Hristos și că toată viața trebuie să ne străduim 

să fim vrednici următori ai Lui, trăind în lumină, arzând din iubire pentru Doamne și aproapele 

nostru.

 De asemenea, impresionantele răsărituri și apusuri de Soare ne introduc în tainele 

Utreniei și Vecerniei și ne îndeamnă la slavoslovie. Ne îndeamnă la recunoștință pentru lumina 

naturală a soarelui și pentru binefacerile acesteia. Ne îndeamnă la recunoștință pentru lumina 

veșnică a mântuirii, lumină dăruită nouă, de Mântuitorul Hristos, prin Întruparea Sa din Fecioara 

Maria, prin sfintele Sale patimi, prin jertfa de pe Cruce și prin a Sa Înviere din morți. Ne 

îndeamnă la recunoștință pentru odihna din timpul nopții și pentru ajutorul primit la începutul 

unei noi zile de viață. Răsăriturile și apusurile splendide de soare ne îndeamnă, așadar, la 

doxologie. Ne îndeamnă să cântăm lui Dumnezeu cu multă iubire și recunoștință, cu glasul 

inimii: „Slavă Ție Celui ce ne-ai arătat nouă lumina” și „Lumină lină a sfintei slave, a Tatălui 

Ceresc, Celui fără de moarte, a Sfântului, Fericitului: Iisuse Hristoase, venind la apusul soarelui, 

văzând lumina cea de seară, lăudam pe Tatăl, pe Fiul și pe Sfântul Duh, Dumnezeu”.  Răsăriturile 

și apusurile de soare ne îndeamnă să Îl slăvim cu toată ființa pe Dumnezeu - „Soarele cel 

adevărat și lumina cea adevărată” -  pe Hristos - „Răsăritul cel de Sus”. Hristos mai este numit și 

„Soarele Dreptății”, deci, la apusul vieții noastre, Acesta ne va răsplăti cu dreptate, după faptele 

vieții noastre. Ne va răsplăti cu veșnicia în Raiul luminos sau cu veșnicia în iadul întunecos, unde 

nu pătrunde nicio rază de soare. 

 Să învățăm, așadar, de la Soare să împrăștiem norii întunecați ai tuturor furtunilor 

 Și doar lumina veșnică a Învierii Soarelui Hristos să ne fie ținta tuturor căutărilor.

 Drumul vieții să ne fie luminat de razele iubirii și milostivirii Mântuitorului Hristos.

 Îl rog și eu adânc pe Doamne, să mă ajute să-mi fie sufletul un soare fierbinte, strălucitor,

 Îl rog fierbinte pe Doamne, să mă ajute să fiu vrednică următoare a Soarelui Hristos.

Cristina Toma
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Iubite-Te-voi, Măicuță sfântă!

Măicuță dragă, din iubire pentru 

Tine, inima mi-e plină, plină.

Măicuță sfântă, de iubire pentru 

Tine, inima mea dulce suspină

celest: de dragoste, duios și cald.

Măicuța Domnului, în iubirea Ta 

Iubite-Te-voi, Măicuță cerească, 

pentru iubirea Ta necondiționată, infinită!

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru iubirea 

Ta caldă și dulce - iubire neprețuită -

iubire, care pentru mine valorează cât 

nemărginită, întreaga ființă-mi scald.

un nesfârşit, adânc şi frumos cântec 

tot aurul și toate nestematele din lume,

iubire, pe care în cuvinte, îndeajuns

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru mijlocirea 

Ta sfântă la Tronul Sfintei Treimi.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru ajutorul 

Tău grabnic în încercările acestei lumi.

Pentru ajutorul Tău, care-mi dă forța 

 n-o pot cuprinde, n-o pot spune.

să merg cu demnitate, înainte, pe drumul vieții,

care mă ajută să am credinţă neîndoielnică,

 răbdare și nădejde multă, pe Calea Crucii.
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și îndrăzneala cea bună, către Tine.

a lumii bolnave de necredinţă - tămăduitoare.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru mulţimea, 

căldura şi bunătatea sufletului Tău preafumos.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu ești 

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că reușești

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu îmi împlineşti

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că mă înveşmânţi în

 grabnic, tot ce în rugăciune-Ţi cer,

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru păzirea, sprijinirea 

la viaţă sufletul amorţit de tisteţi apăsătoare.

modelul meu de smerenie, modestie și simplitate.

 modelul meu de curăție, adevăr și sinceritate.

altar sfânt de jertfire şi un munte de răbdare.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu ești 

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru îmbrățișările Tale

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că îmi despietreşti

modelul meu de iubire sfântă, pură, autentică.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că îmi dai curaj 

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu ești 

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că mă ajuți să văd

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu eşti 

 să trezești conștiința adormită din mine.

 lumina Sfântului Tău Acoperământ ocrotitor.

 modelul meu de nădejde și credință puternică.

şi dăruirea turor celor bune şi de folos.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu ești

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că îmi trezeşti 

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu ești

felurimea, belşugul şi bogăţia tuturor binefacerilor.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că îmi sporeşti şi

 adânceşti iubirea faţă de Fiul Tău - Iisus Hristos.

 viața ca pe un dar preţios şi o binecuvântare.

 calde și iubitoare - îmbrăţişări ocrotitoare.

 sufletul cuprins de indiferenţă şi nepăsare.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru gingăşia, duioşia, 

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu ești mama

 mea bună, milostivă şi iubitoare din Cer.

pentru semenii ce mă roagă să mă rog fierbinte
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 pentru ei şi să strig cu îndrăzneală la Tine,

Ca să Te milostivești cu iubire spre ei, 

aşa cum întotdeauna Te milostiveşti spre mine.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru sărutările Tale 

duioase cu care-mi mângâi mereu, fruntea,

pentru binecuvântatele sărutări care mă fac

 să mă simt cea mai iubită copilă din toată lumea.

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că mă lași cu drag,

 să stau oricând vreau pe genunchii Tăi,

unde îmi găsesc refugiu, ca o fetiță speriată 

de nedreptatea oamenilor împietriţi şi răi,

tot golul de iubire, bunătate, blândeţe, rugăciune,

 Tău, ca să însetez de apa vie a credinței -

și, Fiul Tău iubit - Mântuitorul Iisus Hristos – 

 tot golul provocat de lipsa virtuţilor creştine.

greşelilor, păcatelor şi patimilor mele, ca

 mea şi a celor ce nu mă iubesc și-mi vor răul.

pentru toate năzbâtiile și greșelile ei, care

Nu mă lăsa să mă împotmolesc în mâlul

 şi să trăiesc în Spațiul luminos al Învierii.

cu mărgăritare de lacrimi în ochii inimii, iertare

Mama mea, nădejdea mea, apără-mă de răutatea

ca o fetiță alintată și obrăznicuță ce cere 

 Te rog, sufletul, cu aripile răbdării şi speranței.

  să-mi fie Oaspete drag și permanent al inimii.

 patimilor mele, curățește-mi, Te rog, inima de toți spinii

ca o fetiță ce tânjește cu toată fiinţa ei 

 de pace, bunătate, dragoste și blândețe,

ca o fetiță ce tânjește să fie privită cu ochi plini

Măicuţa mea dragă, iubește-mă, Te rog, și-mi

 iubește-mă, deși nu merit şi umple-mi în suflet, tot golul,

 înveșmântează sufletul în mantia luminii divine.

după multă afecţiune, iubire sinceră și tandrețe,

apa iubirii, nădejdii, bucuriei - şi înaripează-mi,

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că, eu cu sinceritatea

 şi curajul unui copil, Ţie mă rog aşa:

Maica mea cea bună, iubește-mă, Te rog,

 adeseori au pricinuit celor din jur, multă întristare.

Maica mea bună, acoperă-mă cu Sfânt Acoperământul

 să devină o grădină împodobită cu florile virtuții

Ajută-mă să mă dăruiesc Lui, cu întreaga mea ființă
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Măicuță Sfântă, nu-i așa că, Tu mă iubești şi

 umilită, batjocorită de semeni din jurul meu,

și să am puterea şi curajul să lupt pentru a 

 Tale sfinte, să răzbat prin hățișurile vieții

 am nevoie de ajutorul Tău, ci cred că mă înţelegi.

 nu aș face-o, fiindcă așa aș arăta că nu am încredere

Măicuță Sfântă, nu-i așa că, Tu mă iubești și

 mă ții în fiecare clipă, în brațele Tale iubitoare?

 eu mă pot cuibări mereu la ale Tale sfinte picioare

Măicuţă sfântă, Te rog, ajută-mă cu rugăciunile

când mă simt tristă, deznădăjduită, nedreptățită,

când mă simt prinsă fără scăpare în capcana

 vrăşmaşului diavol, în capcana întunecatului rău?

înlătura orice obstacol greu de pe calea Crucii.

Mamă sfântă, sunt îndrăzneață cu cererile mele,

 nu-i așa? Da, dar simt că Tu, mult mă iubești

și nu te superi pe mine dacă strig la Tine când

Cred cu tărie, că Te-ai supăra mai mult, dacă

că ești grabnică ajutătoare şi Măicuţa mea

Iubite-Te-voi, Măicuță, pentru că Tu

 ești strălucitorul meu soare sufletesc.

Iubite-Te-voi, Preasfântă Măicuță, 

pentru că eşti darul meu dumnezeiesc.

 iubitoare, ce-mi alini necondiţionat orice durere.

E minunat sentimentul pe care-l trăieşti când 

eşti iubit/ă şi ocrotit/ă de Măicuța Domnului!

E sentiment înălţător, e sentiment ce îmbată 

cu vinul dulce al iubirii divine, inima omului!

Măicuţă sfântă, inima mea este mereu îmbătată

 de licoarea ameţitoare a dragostei Tale.

 hrana nădejdii mele şi pentru viaţa mea esenţiale!

PÂNĂ LA PLUS INFINIT TE IUBESC!

Măicuţă sfântă, Iubirea Ta este aerul, apa şi

Măicuţă sfântă, TE IUBESC, TE IUBESC, TE IUBESC, 

Cristina Toma
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„Rugăciunea cu durere, este rugăciune cu putere”

neputincioși în fața valurilor furtunoase ale vieții.

Rugăciunea izvorâtă din suferință este o rugăciune 

„Rugăciunea cu durere, este rugăciune cu putere”,

greu încercat, doborât de necazuri și nevoi

sau este rugăciunea care țâșnește din adâncurile

 și care te ajută să conștientizezi că fără Dumnezeu

nu ești nimic, nu ai nicio putere și nu poți deveni 

 cu lanțurile groase ale deznădejdii sufletești.

Rugăciunea care izvorăște din durere și este spusă 

este rugăciunea spusă din tot sufletul.

Este rugăciunea izvorâtă din iubirea aproapelui

învingător în războiul duhovnicesc, război greu,

război în care dacă nu ai aliați pe Hristos, 

 care se adapă de la izvorul tulbure al răutății

și care se bucură când suntem foarte slabi și 

fierbinte, înveșmântată în haina sincerității,

a sincerității care îți deschide ochii sufletului

pe Maica Domnului, pe sfinți și pe toate puterile cerești,

vrăjmașii diavoli te iau prizonier pe viață și te leagă

așa ne spune Sfântul Paisie Aghioritul.

Rugăciunea cu durere este o autentică rugăciune,

 ființei noastre, atunci când suferim și noi.

Când suferim din cauza unor boli trupești 

sau sufletești sau din cauza răutății și a nedreptății,

a urii, judecății, invidiei și egoismului semenilor
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pe drumul vieții, adică durerea aproapelui,

sensibilizează inima lui Hristos, a Maicii Domnului,

cu durere adâncă, deschide porțile cerului.

Rugăciunea care izvorăște din durere se înalță

 ca fumul de tămâie până în locașurile Domnului.

Rugăciunea izvorâtă dintr-un suflet pe care-l

 a sfinților și îngerilor, Care fierbinte sunt rugați

să vindece trupește și sufletește pe cei dragi ai lui,

 cu stăruința ce dă putere multă rugăciunii,

cu stăruința femeii cananeence sau a prietenilor

 împărăția lui Dumnezeu, destinația cea luminoasă

spre care cu toții trebuie să tindem, fiindcă acesta 

 slăbănogului din Capernaum, care au mijlocit

pentru vindecarea celor dragi ai lor, când te rogi 

 trupurilor, Vindecătorul lumii cu toate suferințele ei.

Când te rogi cu durere să fii iertat pentru întunericul

 sufletului tău și să fii ajutat să iei calea pocăinței,

când te rogi cu durere să fii ridicat după ce-ai fost

 doare tare durerea fratelui, surorii, copilului,

prietenului ori străinului cu care s-a intersectat 

 întru Hristos Domnul, împlinești porunca iubirii,

a iubirii răstignite și înviate, a iubirii care te înaripează

 care sunt bolnavi, deznădăjduiți sau întristați.

Când te rogi cu durere pentru fratele sau sora ta

cu putere pentru aproapele, acesta va fi miluit

de Mântuitorul Hristos – Doctorul sufletelor și

 îngenuncheat de greutatea Crucii tale spirituale

pe care nu o mai poți purta singur, rugăciunea ta

 este înaripată cu curajul credinței vindecătoare,

care Îl înduplecă pe Domnul să te ierte pentru mulțimea 

este adevăratul scop al unui creștin autentic.

Când ne rugăm cu durere ne împrietenim cu smerenia 

ce ne arată că fără Dumnezeu suntem nimic,

cu smerenia ce dă putere mare rugăciunii și mijlocește

păcatelor și să te primească din nou ACASĂ

după ce ai rătăcit drumul spre Cer, drumul spre

 să fii cuprins în brațe iubitoare și ocrotitoare,

în brațe divine care te înveșmântă în bucurie sfântă,

 nădejde tare și credință puternică, mântuitoare,

credință care mută și munții din loc, credință 

care alungă departe de tine, toate temerile și fricile.

Când te rogi cu durere pentru tine sau aproapele,
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le transformă cu iubire, în bărbăție sufletească

care te ajută să treci cu credință și curaj peste

 se înaripează cu credință, smerenie și sinceritate

și străbate cu putere Cerul, ajungând la Domnul Care 

 lași la picioarele lui Hristos toate neputințele,

neputințele tale sau ale semenului încercat și, Acesta 

 toate încercările și te înalță pe scara duhovnicească.

Așadar, când te rogi cu multă durere, rugăciunea ta

 iubirea care vindecă orice neputință.

Când te rogi cu durere să crezi că la Domnul toate sunt 

cu putință, să crezi asta cu întreaga ta ființă!

Când te rogi cu durere să conștientizezi că rugăciunea ta 

nu e în zadar, ci are multă, multă putere!

Când te rogi cu durere, să conștientizezi că rugăciunea

 sinceră și curată este o declarație de iubire

la care Domnul nu poate rămâne indiferent,

 transformând orice suferință în autentică fericire!!!

Cristina Toma

ascultă cu multă milostivire, rugăciunile toate

și le împlinește pe cele izvorâte din iubirea necondiționată,

În fiecare zi putem fi îngerul păzitor al cuiva…

este o zi săracă în autentică bucurie.

este o zi din viață, trăită în zadar,

și lumină și luminează precum un far

Nu e greu să fii un înger păzitor pentru

Izvorul iubirii, Izvor de apă vie.

un smochin uscat, ce nu poate oferi în dar

toți cei ce sunt îngeri păzitori cu aripi de iubire

și nedreptatea celor din jur sau de neputințele sale.

sau foamea cuiva, fericiți sunt, așadar,

O zi din viață, în care ne asemănăm cu

doborât de răutatea, invidia, egoismul

semenul de lângă tine, nu e greu să asculți
cu urechile inimii și sufletului, povestea tristă

uitat de copii, de nepoți, de comunitate

Este o zi în care nu ne-am asemănat cu Hristos –

roade dulci și parfumate, care să potolească setea

O zi în care nu am fost îngerul păzitor al cuiva,

de viață a unui bătrân, uitat de mulți,

O zi în care nu am fost îngerul păzitor al cuiva,

întunericul din viața unui semen încercat
doborât de greutatea Crucii lui spirituale,
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și societate și, să-ncerci după putință să-l ajuți

să fii un umăr tare, pe care să-și pună capul,

atunci când stai departe de egoism,

Nu e greu să fii un înger păzitor pentru

atunci când se află în necaz și-i plouă furtunos

bătrâneții, cu credință, nădejde și demnitate.

aproapele care în greutăți și nevoi se zbate.

din neputință trupească sau sufletească ori

din tristețe și deznădejde, nu e deloc greu

un semen ce se simte abandonat mereu,

să-și poarte povara bolii, singurătății și

Nu e greu să-ți cuprinzi aproapele în brațele trupești

atunci când acesta tânjește după afecțiune,

în inimă și suflet cu amar și durere.

autentică comuniune și necondiționată iubire.

te luminează cum să ridici pe-al tău frate

și ale sufletului și să-i oferi mângâiere,

Nu este greu să fii un înger păzitor cu aripi

Nu e greu să dai un sfat, atunci când Domnul

 de iubire și lumină, atunci când a ta fericire

e direct proporțională cu fericirea celor de lângă tine,

bucurie ce înaripează cu speranță și curaj copilăresc

și frumoase, ale căror aripi au fost tăiate

de semeni răi, invidioși și egoiști, de oameni

care cred că doar li se cuvin bucuriile toate.

Nu este greu să fii înger păzitor când Dumnezeu

de invidie, de judecata aproapelui, atunci

celor ce vor să-și împlinească visuri îndrăznețe

când molipsești pe toți din jur cu al tău optimism

spre slava Lui și folosul aproapelui, nu este greu

ți-a dăruit talanți pe care-i poți înmulți

izvorât din credință puternică și nădejde tare,

și dăruiește multă putere creatoare

atunci când transmiți o bucurie molipsitoare,
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să fii înger păzitor, atunci când simți

și sprijini pe aproapele cu sufletul îndurerat
sau sărac duhovnicește, nu-i greu să transmiți

dacă ai inima ocean infinit de iubire divină,
care se revarsă asupra întregii lumi, bogat
și dacă porți pe targă de rugăciune sinceră

că-L bucuri pe Hristos dacă alini, îmbărbătezi

și să dăruiești iubire tuturor, sincer și curat,

să cerșească atenție, iubire, prietenie, compasiune
și comuniune, fiindcă trăiește starea

pentru toți cei de lângă mine, aș fi putut,

Nu e greu să fii în fiecare zi înger păzitor

și fierbinte, pe toți cei au nevoie de vindecare

a Duhului sfânt și alină orice suflet nemângâiat.

N-am reușit să fiu un „înger” al Domnului.

Nu este greu, dar câți suntem cei ce au luat note

aș fi putut să fiu în fiecare zi, un înger păzitor

de trecere la lecția iubirii necondiționate?

N-am reușit să fiu mai des un înger păzitor,

N-am reușit să fiu un înger păzitor, fiindcă

să asculți tăcerea aproapelui ce nu vrea

dar de multe ori am avut un suflet rece, nesimțitor.

se simt căzuți într-o prăpastie întunecată și mare,

De multe ori am fost indiferentă la suferința

care pe toate le suferă, care pe toate le acoperă,

semenilor mei, de multe ori nu am fost pătrunsă

a lui Hristos –Izvorul Iubirii și Milostivirii.

trupească sau sufletească, pe toți cei ce

și să ceară ceva ce nu i se dă necondiționat.

nu se pot ridica singuri pe culmile nădejdii.
Nu este greu să fii înger păzitor când ai învățat

Câți? Puțini, foarte puțini. Recunosc că și eu

la uitare de sine, de dragostea care nu cere nimic.

am rămas repetentă la examenul greu al slujirii
care respiră iubire, care se hrănește cu iubire,

că mai există oameni sinceri, cu sufletul înveșmântat
în empatie care transmite iubire ca roadă

care izvorăște iubire – slujirea aproapelui.

și nu sunt o adevărată și vrednică următoare

Cristina Toma

Nu e greu să-l ajuți pe acesta să spere

fiindcă lectia iubirii am învațat-o doar un pic

de dragoste față de toți oamenii, de dragostea

din care nu pot ieși singuri la lumină, din care

cu aripi de iubire, lumină, compasiune și solidaritate.

timidității sau a discreției ce nu vrea să deranjeze

de dragostea dusă până la sacrificiu, până

N-am reușit să fiu un înger păzitor în fiecare zi…
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Să ne bucurăm de Naşterea Domnului!

CUVINTE ÎNCRUCIȘATE

1. Cu spatele încovoiat.

4. Sfântul Spiridon a fost episcop al ...

6. Sfântul Arhidiacon Ştefan este primul ... al Bisericii lui Hristos.

2. Tămăduire = ...
3. Judeţul în care se află mănăstirea cu moaştele Sfintei Muceniţe Filofteia.

5. Potrivit Vechiului Testament, în Betleem s-a născut regele ...

7. „Adunare de oameni” (în sens bisericesc) = ...
8. Chilia Sfântului ... Sihastrul se află pe valea pârâului Vițău.
9. Conducător care nu se bucura de Naşterea Mântuitorului.
10. A face milă cuiva este sinonim cu ...
11. Sfântul Ierarh Dosoftei s-a născut în ... .

 Soluţie: „... e bucurie, căci e darul lui Dumnezeu, ... e bucurie, pentru că e poartă spre Dumnezeu. 
Rugăciunea duce la bucurie. Vieţuirea, şi în mijlocul lumii şi în pustiu, duce la bucurie.” 

Mitropolitul Antonie Plămădeală

12. Sfat = ...

Cosmina Ursu

12139953397
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7. samarinean

3. Damian

1. ostaş

11. cărunt

Cosmina Ursu

5. Taumaturgul
4. apa

8. Antiohia

 Soluţie: „Oamenii pleacă diferit din viaţa noastră: unii ca o pasăre care se înalţă de pe umăr, 
unii ca un taur scăpat din legătoare, alţii ca o roată sărită în plină viteză. Unii rup din noi, alţii lasă 
bucăţi din ei în noi. Timpul arată rostul fiecăruia şi locul pe care l-a avut în viaţa noastră.” Savatie 
Baştovoi

2. crin

9. Paisie

12. Filip 

6. templu

10. ocrotitorul

 Soluţiile lunii noiembrie:

CUVINTE ÎNCRUCIȘATE9840098398
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– De ce să mai cânt, că m-am 
săturat? 

- Te-ai îngrășat.

6. La croitorie:

El o privește în ochii și îi 
răspunde:

3. La magazin:

-  C r e d e a m  c ă  s u n t e ț i  
superstițios!

- Iubesc bărbații curajoși

5. Tatăl citește ziarul. La un 
moment dat, ochii îi cad pe un 
titlu cu litere mari: „Gică Hagi a 
semnat un contract de 4 
milioane de dolari”.

Privindu-l gânditor pe fiul său 
care se chinuia să-și facă tema 
la matematică, îi spuse:

– Bravo, Mitică, bravo! Mai 
cântă vreo 3-4 cântece! 

- Te-ai cam îmbătat aseară.

11. Pilotul unui avion către 
turnul de control:

1. Pentru Nicuşor, Crăciunul 
trecut a fost vesel şi strălucitor. 
Au confirmat şi poliţia, şi 
pompierii.

- Văd că mi-ați dat rest 10 lei, în 
loc de 13!

2. Soția către soț, la petrecerea 
de Revelion: 

4. Ea îi spune:

– Cântă, cântă! Când cânți, nu 
bei!

- Gata, ajunge cu matematica 
asta! Ia du-te pe afară să bați 
mingea cu băieții.

− E vina mea, domnule, aveţi 
dreptate, trebuia să vă iau 
măsura la amândouă…

7. Un client intră într-o bancă:

- Am fost anunțat că sunt 
fonduri insuficiente atunci când 
am verificat cardul. Aș vrea să 
știu dacă se referă la contul meu 
sau la cel al băncii.

- Dacă crapul este foarte scump, 
încearcă să prinzi macrou.

Soția îl sfătuiește:

9. Azi dimineață m-a trezit 
nevastă-mea:

- Termină cu prostiile că nu 
eram beat, abia dacă am băut 3 
beri, i-am zis…

− Vedeţi că mâneca stângă este 
mai scurtă decât cea dreaptă, îi 
spune clientul croitorului.

8. Un bărbat merge Ia pescuit.

- Bine.. zice, dacă spui tu. Acum 
rostogolește-te din fața 
garajului că trebuie să plec la 
serviciu.

10. Anul 2023. Doi prieteni 
discută despre o nuntă:

- Am fost la nuntă.

- Şi, cât a mai mers darul?

- Nașul mare a achitat facturile 
la gaz pe 2 luni de iarnă, socrul 
mic le-a plătit 3 avize la curent, 
iar eu le-am dat întreținerea și 
apa pe luna trecută. Cel mai 

'jmecher' a fost cel care a furat 
mireasa... I-a cerut Iui ginerică 
să-i facă plinul la Logan. 

– Mi s-a terminat combustibilul, 
cred că o să ne prăbușim…

Turnul:

– Ok, mulțumesc, te ștergem 
din listă.

12. Un inginer, un avocat şi un 
contabil naufragiază pe un rest 
de barcă pe ocean.

 Din senin, apare un 
rechin şi ceilalţi doi abia reuşesc 
să îl tragă în barcă mai mult 
mort.

 În timp ce pluteau în 
derivă, apare insula salvatoare 
la orizont.

 Avocatul îşi face cu greu 
curaj gândindu-se că îi va ţine o 
pledoarie rechinului şi că îl va 
convinge cu vorbe meşteşugite.

 Inginerul propune să 
înoate pe rând şi să tragă barca 
după ei până la insulă.

 Primul înoată inginerul 
care, profitând de cunoştinţele 
sale tehnice, era sigur că va 
duce barca la mal.

 Nici nu intră bine în apă, 
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- Tot mi-e frig!

 S e  a p r o p i e  u n  
trecător, se uită în căruţă, 
când colo, în căruţă erau 
prune.

13. - Cu ce vă pot servi?

– Păi bine domnule, dacă ai 
prune de ce strigi „mere”?

16. - Alo, mai, Ioane, zic ăştia 
la televizor că la voi, la 
Miercurea Ciuc, îs -35 
grade. Cum rezistaţi voi 
acolo ?

- Un kilogram de portocale. 
Dar fiecare împachetată 
separat.

 Urmează o moacă 
expresivă a vânzătorului.

- Fasole, dar nu-i de 
vânzare.

- John, câte grade sunt 
afară?

- 21, Sir.

- John...

- Deschide geamul să intre 
şi alea 4 în casă că e cam frig.

John:

- Ce e, mă, cu gălăgia asta?

– I-am spus că îl scap de 
Fisc!

– Fenomenal! Cum ai reuşit?

 V â n z ă t o r u l  î i  
îndeplineşte dorinţa vizibil 
nemulţumit.

– Me-me-me-mere de-de-
de vânzare!

15. Ion şi Maria în casă:

- Mă Ioane, mi-e frig!că apare rechinul şi aproape 
că îl sfâşie.

- Ce este aia albă acolo?

 Contabilul intră în 
a p ă  z â m b i n d .  A p a r e  
rechinul ş i  începe să 
împingă barca spre mal, 
ajutându-l pe contabil.  
Miraţi, ceilalţi întreabă:

– Apăi, dacă strig „Prrrrrr-
prrrrr-prrrrr-prune!” mi se 
opreşte calu'!

14. Un ţăran negustor, cam 
bâlbâit de felul lui, vine în 
târg cu căruţa:

- Două kilograme de cartofi, 
dar fiecare împachetat 
separat.

- Altceva?

- Pune o pătură pe tine.

 Omul se uita prin 
aprozar şi la un moment dat 
întreabă:

- Şi ce vrei, femeie?!
- Păi, tata, când zicea mama 
că-i este frig, o lua în braţe.
- Şi de unde să-l iau eu pe 
tac-tu, la ora asta?

- Da' de unde, măi, Gheo!? 
Uite, termometrul meu îmi 
arată -20° C.
- Păi, şi ăştia de la meteo de   
ce-or fi zis că-s -35 ?
- Aaa, poate afară …

17. Sir:
- John, câte grade sunt în 
casă?

Sir:

John:
- 4 sir.
Sir:

John:
- Da sir!
Sir:

18. Un bărbat sună insistent 
la ușa vecinului.
     Într-un final, acesta din 
urmă îi deschide și îl 
întreabă nervos:

- Vecine, am o rugăminte, 
pot să folosesc telefonul 

tău? A fost un accident grav 
în intersecţie, e un deputat 
prins în mașină, care plânge 
de mama focului după 
ajutor.
- Bine, mă, dar de ce nu 
folosești telefonul tău?
- Păi al meu n-are cameră 
foto!

19. Am întâlnit un fost coleg 
de serviciu şi l-am întrebat 
cu ce-şi ocupă timpul pe 
perioada pensiei.
 Mi-a răspuns că 
lucrează la „Tratamentul 
aqua-termal al materialelor 
ceramice, din aluminiu şi din 
o ţ e l ,  î n t r - u n  m e d i u  
controlat”.
 A m  f o s t  f o a r t e  
impresionat...

– Păi şi eu tot aşa. Da' pentru 
cine lucrezi? întreabă 
romanul.
– Păi 2 ore pentru patron, 2 
ore pentru mine, 2 ore 
pentru împărat şi 2 ore 
pentru Japonia.  Da' tu 
p e n t r u  c i n e  l u c r e z i ?  
întreabă japonezul.

 După un timp şi cu 
explicaţiile de rigoare, am 
aflat că spăla vasele în 
bucătărie cu apă caldă şi 
sub supravegherea atentă a 
soţiei...

20. Un român şi un japonez 
se plimbă. Românul îl 
întreabă pe japonez:
– Mă, tu acolo, în Japonia, 
câte ore lucrezi?
– Eu lucrez 8 ore. Da tu?

– Păi 2 ore pentru patron, 2 
ore pentru mine, împărat n-
avem şi ce treabă am eu cu 
Japonia!
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  Porcul: – Asta nu-i nimic, eu 
strănut o singură dată și 
întreaga planetă se vaccinează!

– Bună ziua. Am venit pentru 
câine. 

– Dar poimâine pot?

22. În cele din urmă, omenirea a 
învățat să controleze vremea: 
dacă îți speli mașina – va ploua 
imediat, dacă iei o umbrelă cu 
tine – nu va ploua; în vacanțele 
de vară va fi frig, în cele de iarnă 
– noroi; dacă îți cumperi schiuri 
toamna, iarna nu va fi zapadă, 
iar dacă îți schimbi cauciucurile 
cu cele de iarnă, va fi cald.

27. Un motan se apropie de un 
acvariu şi priveşte cu lăcomie la 
peştişorul dinăuntru. Întinde 
laba să prindă peştişorul. Acesta 
îl vede şi, foarte speriat, strigă: 

- Cât mă costă un cui?

24 .  Un copi laş  int ră  la  
ceasornicar cu un căţeluş în 
braţe. 

21. Toată iarna mi-a curs nasul. 
Am crezut că este o răceală și 
am tratat-o în mod popular – 
am băut ceai cu miere. Mai 
aproape de primăvară, simțind 
că ceva nu e în regulă, m-am 
dus la doctor – s-a dovedit că 
sunt alergic la miere.

23. Pentru a arăta bine pe plajă 
vara, Alina a început să-și 
hrănească cea mai bună 
prietenă încă din iarnă.

– Ce bine că am învăţat o limbă 
străină!

– Pentru câine? Aici se repară 
ceasuri. Ce pot eu să-i fac? Ce 
are?

 – Se opreşte din zece în zece 
minute…

25. -Bulă, mâine fără părinți să 
nu vii la școală! 

26. Într-o zi, nepotul o privește 
pe bunica sa udând vaca și 
spune: „Așa se diluează laptele 
cu apă!”

– Ham, ham! 

28. Un urs, un leu și un porc s-au 
întâlnit și se lăudau:

  Ursul: – Dacă urlu eu o dată în 
pădure ,  toate animale le  
tremură de frică.

– Ce-ai păţit, căţelule? 

Apoi începe să mârâie întocmai 
ca un câine. Motanul se sperie şi 
fuge. Peştişorul îngână fericit: 

  Leul: – Dacă eu răcnesc o dată 
în junglă, toate animalele se 
înfiorează de groază.

29. Un câine fugea prin deşert în 
cercuri din ce în ce mai mari. O 
cămilă, văzându-l, îi spune: 

– Aveți cumva de vânzare niște 
rechini mici? 

Vânzătorul, mirat, răspunde: 

– Dacă nu găsesc repede un 
copac, fac pe mine!

30. Într-un magazin de animale: 

– Nu, dar la ce va trebuie? 

– Păi, știți, vreau să o învăț minte 
pe pisica mea, fiindcă e a cincea 
oară când îmi  mănâncă 
peștișorul din acvariu.

31. Iepuraşul intră într-un 

supermarket şi după ce cere un 
cui întreabă:

Timp de o săptămână, seară de 
sea ră ,  i epu raşu l  nos t ru  
cumpără de la acelaşi magazin 
un cui.

Iritat, vânzătorul se hotărăşte 
să-i dea din partea firmei, drept 
cadou, un kilogram de cuie.

La această ofertă, iepuraşul 
răspunde:

- A, nu, n-am nevoie de un 
kilogram de cuie. Ştiţi, eu, ies 
seara la plimbare şi n-am cui să 
dau un telefon.

32. Se întâlnesc doi melci:

– E departe restaurantul?

– Nu, nu e departe. O iei la 
stânga, iar joi o iei la dreapta.

33. În ajun de Paşti, copiii au 
împrăştiat prin curte ouă 
colorate în diferite culori: 
albastre, roşii, verzi...

Cocoşul s-a apropiat de ouă, 

le-a privit lung, apoi a spus grav:

Vânzătorul răspunde:

- Ei, domnule, mai nimic, un cui 
se poate pierde la transport.

- Da, va trebui să am o discuţie 
foarte serioasă cu păunul...
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Mai târziu întâlneşte o antilopă 
şi o întreabă:

43. Un turist în vacanţă îl 
întreabă pe un localnic dacă 
sunt crocodili în apă. Acesta îi 
răspunde că nu. Turistul începe 
să înoate şi observă nişte pete 
întunecate în apă, la câţiva 
metri de el. Se întoarce spre 
localnic:

- Măria Ta, leule!

44. Leul se trezeşte într-o 
dimineaţă simţindu-se cu 
adevărat important. Iese la 
plimbare şi întâlneşte o 
maimuţă pe care o întreabă:

- Sigur nu sunt crocodili aici?

Maimuţa, tremurând, zice:

Mai încolo, leul întâlneşte un 
elefant şi întreabă:

- Care este animalul cel mai de 
temut din savană?

- Care este animalul cel mai de 
temut din junglă?

Ca din puşcă,  e lefantul  
încolăceşte leul cu trompa şi 
începe să-l izbească de copacii 

Antilopa, tremurând, zice:

- Care este animalul cel mai 
fioros din junglă?

-  D e  d e p a r t e  M ă r i a  
Dumneavoastră, leule!

- Nu, că le e frică de rechini.

34. Iepuraşul şi ursul sunt 
chemaţi la încorporare. Ca să 
nu meargă la armată, se 
gândesc ei să recurgă la 
înşelăciuni. Iepuraşului îi vine 
primul ideea:

Vine rândul ursului:

37. Era odată un urs care şi-a 
luat un Harley. Ursul se 
întâlneşte cu iepuraşul, care îl 
întreabă dacă îi poate conduce 
maşina. Ursul îl lăsă pe iepuraş. 

Merge iepuraşul cu o sută la oră 
şi îl întreabă pe urs: 

- Nu. 

39. Leul aleargă după un iepure, 
iar la un moment dat aceştia 
încep să alerge în jurul unei 
cabane. O bufniţă de pe o 
creangă îi spune iepurelui:

Zice iepuraşul:

35. De Paşte, Moş Crăciun 
coboară scările unui bloc şi se 
întâlneşte cu Iepuraşul, care se 
pregăteşte să urce:

- Ţi-e frică?

Merge cu două sute la oră.

- Am impresia că am văzut nişte 
vânători!

- Am să-mi tai urechile! Fără ele 
nu mă pot apăra de duşmani, 
deci voi fi considerat invalid.

Z is  ş i  făcut .  Iese ursul  
şchiopătând din cabinet şi 
iepuraşul îl întreabă:

- Da, zise ursul bucuros, mi-au 
spus că sunt prea gras.

- Nu.

Merge cu trei sute la oră.

- Ar trebui, că nu ajung la frâne.

La care ursul: 

-Nu.

Stalin zâmbește, dă din cap și 
trece mai departe. Nu trec două 
minute și apare alt subordonat: 

- Ia zi, te-au respins?

- La mine e mai greu. N-am cine 
ştie ce urechi, coada nici atât. 
Eu am să-mi tai o labă, căci în ea 
stă puterea mea.

- Ei?

-Ursule, ursule ştii că s-a făcut o 
bere cu numele tău?

- Ţi-e frică?

- Respins, răspunde el fericit, 
fără urechi nu pot dormi 
iepureşte.

-Ţi-e frică?

− Hristos a înviat, tovarășe 
Stalin! 

− Știu, știu, am fost deja 
informat.

36. lepurașul se plimba prin 
pădure şi la un moment dat 
vede un urs:

-Daniel??!

Zis şi făcut. Intră la control şi 
când iese ursul îl întreabă:

- Să nu cumva să faci tâmpenia 
să intri în vorbă cu tanti de la 
etajul doi!, îi spune Moş Crăciun 
Iepuraşului.

38. A doua zi de Paști, Stalin 
vine la birou. Nici nu intră bine 
pe ușă că primul subordonat îl 
întâmpină respectuos: 

− Hristos a înviat, tovarășe 
Stalin! 

- Grăbeşte-te iepuraşule, că 
aproape te prinde leul!
- Stai liniştită, că sunt cu trei 
ture în faţa lui!

40. Vorbesc doi iepuri:

- Puţin îmi pasă, azi am mâncat 
trifoi cu patru foi.

41. Un dulău patrula într-o zi 
prin cartierul său bine marcat. 
La un moment dat, zăreşte pe o 

poartă un anunţ: NU INTRA - 
CÂINE RĂU! 
 Curios din fire, dulăul îşi 
ia inima în dinţi, intră în curte şi 
vede un pui de şoricar pe care îl 
întreabă: 
- Tu eşti, bă, câine rău?
- Da, răspunse şoricarul.
- De ce?
- Pentru că nu pap tot!

42. Se întâlnesc doi purici:
-  U n d e  t e  d u c i ?
- Păi, pe coasta Azor.
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– Vai, întoarce mașina că am 

uitat aragazul pornit! Ia foc 

toată casa!

– De ce vă interesează, 
întreabă operatoarea, vreuna 
dintre victime vă este rudă?

- Şi tu, elefantule! Numai din 
cauză că nu ştii răspunsul, nu 
trebuie să îţi ieşi în halul ăsta 
din pepeni!

46. Sărea o broscuță fericită 
prin pădure, când întâlnește o 
broască ghicitoare.

- Chiar așa? Mă va săruta și mă 
voi preface în prinț?

45. - Cum recunoști genul 
unui cățeluș?

- Nu, va lua un 10 la biologie.

48. Un slab către un gras:

din stânga şi din dreapta. Şi 
tot aşa de câteva ori, după 
care îl aruncă de pământ şi 
începe să sară pe el cu toate 
cele patru picioare ale sale. 
Când îi dă drumul, leul se 
trage deoparte, se scutură de 
praf şi, încă ameţit, zice:

- Broască ghicitoare, îmi zici și 
mie viitorul?
- Da. Săptămâna viitoare vei 
f ace  fe r i c i t ă  o  tânără  
frumoasă.

- Domnule, da' ce gras 
sunteți!
- Da, știu, mama voia gemeni, 
apoi s-a răzgândit.

49. Vede un băieţel ceva scris 

pe un gard: „Atenţie! Papagal 
rău!”.

- Îi dai o bucățică de șunculiță 
pe la năsuc. Dacă e bucuros, e 
băiețel. Dacă e bucuroasă, e 
fetiță.

47. O furnică vede la știri un 
accident între un elefant și un 
hipopotam. Imediat, dă 
t e l e f o n  s ă  a f l e  l o c u l  
accidentului.

Intră el să vadă grozăvia şi se 
apropie de colivie.

– Nu, vreau să mă duc să 
donez sânge!

- Grivei, sari pe el!

50. O familie și cei doi copii 

pleacă în vacanță. Pe la 

jumătatea drumului, mama 

exclamă:

– Stai mamă liniștită, îi 

răspunde băiatul. Nu ia foc 

nimic! Am lăsat eu robinetul 

curgând la baie.

51. – Știți copii, obiectele se 

contractă când e frig, iar când 

e cald ele se dilată- explică 

profesorul de fizică. Cine îmi 

poate da un astfel de 

exemplu?

– Ce se-ntâmplă domnule , 

aici toarnă cu găleata mereu?!

Recepționerul:

– Este adevarat că dacă porți o 

lanternă, nu te mănâncă 

crocodilii?

53 .  Un s tudent  tur i s t ,  

strabătând mlaștinile din 

Florida:

– Depinde cât de repede poți 

să fugi cu ea în mână, îi 

răspunde ghidul.

54. Ocupație de vacanță:

– Mami, știi câtă pastă de dinți 

se află într-un tub?

– Din sufragerie până în 

dormitor și înapoi.

52. O familie merge cu copiii 

în vacanţă la munte. Când au 

ajuns , a început să plouă. A 

plouat şi a doua zi, a plouat şi 

a treia zi şi încă şase la rând. 

Înnebuniți că trebuie să stea 

numai în cameră cu copiii, 

păr inț i i  î l  înt reabă pe 

recepţioner :

55. Concediu cu copii la băi.

– Vacanță de vară e mai lungă 

decât cea de iarnă.

Un elev:

– Nu , desigur că nu. Iarna 

ninge…

– Doamnă, zise un tip foarte 

furios, copilul dumitale mi-a 

turnat nisip şi apă în pălăria 

mea de paie!

– Câtă, puișor?

– Nu e copilul meu, e al 

vecinei… Al meu e cel care îţi 

bagă nămol în adidaşi…

57. Doi prieteni stau de vorbă:

Copilul:

- De ce eşti supărat? 

- De ce?

56. Tata merge cu micuțul 

Costel în parc:

- M-am certat cu soţia.

– Nu te mai aduc în vacanță 

aici! Te-ai murdărit, te-ai făcut 

ca un purceluș. Știi ce e ăla un 

purceluș?

- Nu ne înţelegem în legătură 

cu concediul. Eu vreau în 

– Da, tăticule, e copilul 

porcului.
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- A, nu dorim plecăm. Noi 
doar rezolvăm integrame...

- Faceţi excursii în Egipt?

 - În primul rând, o să îmi 

iau un câine doar al. meu.

- Sharm-eli, Hurgada, 
Taba, Nuveiba...

- Păi, iarna sufăr de frig şi 
foame. Vara rabd numai de 
foame.

- Stop... Nuveiba e bine!

- Ce faci, aştepţi vara?

-Exact!

-Dragă, vreau să-mi petrec 
acest concediu ca acum 20 
ani.

- De ce? Acum e luna 

februarie, sezonul estival  

s-a încheiat de mult, ce ați 

uitat pe așa timp acolo?

- Copilul!

 - Ce o să faci cu banii tăi?

60. Un apel telefonic la o 
agenţie de turism:

- Când doriţi să plecaţi?

3. Doi amici, vară toridă, în 
barcă la pescuit, beau 
bere, cu lansetele în apă, 
fumează nişte trabucuri, 

când deodată unul din ei 
se opreşte şi zice din senin:

59. Doi purici câştigă o 

sumă mare de bani la 

Loterie, la 6 din 49.

58. - Bună ziua! Un bilet la 

Mamaia, vă rog.

Thailanda, ea vrea să vină 

cu mine.

Fericit, primul îl întreabă 

pe celălalt:

- Sigur că da!
- Spuneţi-mi, vă rog, ce 
staţiuni balneare sunt 
acolo?

-Dar noi suntem căsătoriţi 
numai de 19 ani!

-Auzi mă, cred că divorţez 
de nevastă-mea, nu mi-a 
m a i  v o r b i t  d e  o  
săptămână!

61. Soţul către soţie:

-Ba, io zic să te mai 
gândeşti, femeie ca asta e 
mai greu de găsit...

62. Se întâlnesc într-o 
primăvară doi pensionari.

- Cum adică?

63. Un bărbat merge Ia 
pescuit.

- Da, pentru că vara nivelul 
de trai e mai ridicat cu 50 la 
sută.

64. - Dar de ce vindeți 
peștele atât de scump? L-
ați prins cu cârlig de aur?
- Nu.

- Cu curent electric.

65. Lordul în birou, citea.

- Dar cum l-ați prins de i-
ați pus prețul ăsta imens?

Deodată năvăleşte valetul, 
mai să rupă uşă:
- Sir, Tamisa a inundat 
jumătate din Londra!
- John, nu vezi că citesc? 
Ieşi afară și să intri când o 
să înveți bunele maniere!
După un timp intră valetul 
la fel de precipitat:
- Sir, Tamisa a ajuns la noi 
în curte.
- John, ți-am spus că citesc. 

Ieși afară și intră când o să 
înveți bunele maniere!

- Dacă e prea scump 
crapul, încearcă să prinzi 
macrou.

După câteva minute se 
aude un ciocănit timid în 
uşă.

Soția îl sfătuiește:

Apare John în ținută 
impecabilă și o poziție 
foarte respectuoasă.
- Intră John, vezi că se 
poate?

 Doctorul:

- Apoi bag de seamă, zice 
unul dintre ciobani, după 
cum z i c i  dumneata ,  
vulpea, ursul și lupul sunt 
fructe de pădure.

68. Un doctor se întâlneşte 

cu un vechi prieten, avocat, 

în vacanţă pe Riviera 

Franceză.

- Caracatiță, calamar, rac, 
c r e v e ț i ,  r ă s p u n d e  
chelnerul.

– N-ai vrea să te însori cu 

fiica mea?

– Salut! Ce vânt te aduce 

pe aici?

66. Doi ciobani merg la un 
restaurant mediteranean.

- Domnule, ce sunt acelea 
fructe de mare?

După ce citesc meniul, îl 
întreabă pe chelner:

67. Un tânăr stă de vorbă 

cu un domn mai în vârstă.

- Da.

- Sir, îmi permiteți să fac 
prezentările?

- Sir — Tamisa, Tamisa — 
Sir.

– Când mă însor, primul 

lucru pe care-l voi face va fi 

să o trimit pe soacră-mea 

doi ani în vacanţă!
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70. Un turist, străbătând 

mlaştinile din Florida:

– Depinde cât de repede poţi să 

fugi cu ea în mână, îi răspunde 

ghidul.

– Ca să nu se vadă că merge 

compania şi fără ei.

– De ce nu se duc toţi managerii 

în concediu în acelaşi timp?

- Cine vrea o blană de urs ?!?

 El își amintește că atunci 

când s-a trezit a avut un triplu 

șoc:

72. Pe un turist din estul 

Europei, care s-a îmbătat crunt 

în Londra, prietenii l-au așezat 

pe scaunul din față al mașinii, 

pentru a-l duce la hotel.

- Depinde, zic. Ce anume 

căutaţi?

69. Întrebare:

- Droguri, zice el.

2. Merg pe contrasens.

71. Mă opreşte un tip de la 

securitatea aeroportului:

– Este adevărat că dacă porţi o 

lanternă, nu te mănâncă 

crocodilii?

–  Pă i  tot  aşa!  Mai  ş t i i  

dărăpănătura aia de casă de 

vacanţă din Moldova pe care 

mi-am luat-o? Au luat-o apele şi 

din banii de asigurare am venit 

să mă relaxez.

 La care avocatul, cu voce 

joasă:

– Păi mai ştii dărăpănătura aia 

de cabană de la Predeal pe care 

am cumpărat-o? A luat foc şi cu 

banii de la asigurări am venit să 

mă relaxez, că oricum am unde 

sta. Dar tu?

– Zi-mi şi mie: cum ai făcut să 

provoci inundaţiile?

Răspuns:

- Se poate să mă uit în bagajul 

d-voastră?

- În cazul ăsta nu puteţi, i-am 

spus.

3. VOLANUL A DISPĂRUT.

1. Merg mort de beat la volan.

73. Într-o cabană intră unul și 

strigă:

- Eu !!!!

- Atunci, dă o fugă după colț, că 

se aude un mormăit …

74. În excursie pe o insulă, 

Vasilică îi spune tatălui:

- Unde?

- Pe fundul mării.

- Tati, putem spune că un obiect 

e pierdut, atunci când ştim unde 

este?

- Unde ești? Ai căzut în 

prăpastie?

- Daaaa…

- Ai pățit ceva?

- Vin să te scot; e adâncă 

prăpastia?

- Nuuuu...

- Încă n-am ajuuuuuuuns...

75. Doi turiști escaladează 

munţii. Deodată, unul dispare. 

Celălalt strigă speriat:

- Atunci aparatul de fotografiat 

nu s-a pierdut, pentru că ştiu 

unde este.

- Sigur că nu.

Cineva răspunde:

- Si acasă e 

la fel dar eu 

n u  v ă  

deranjez cu 

telefoane!

- 6 la română şi 4 la matematică.

Mama:

A doua zi:

- Știi care sunt cele două cuvinte pe 

care le folosesc cu precădere 

elevii?

76. – Ştiţi ce se numeşte o 

„vacanţă de vis”?

Elevul:

- Grozav. La ce?

5 .  T a t ă l  

către fiu:

Mihăiţă:

- Exact! Astea sunt!

- Dacă nu iei bacul să uiți că ești fiul 

meu!

– Una în care poţi să dormi 

oricât vrei.

77. Luca vine acasă după prima zi 

de şcoală şi maică-sa îl întreabă:

- Mami, am luat 10 astăzi la şcoală.

- N-am învăţat tot, spune Luca. Ne-

au spus că trebuie să ne întoarcem 

şi mâine.

79. Profu' de fizică îl intreabă pe un 

elev:

78. Mihăiţă:

- Ce aţi învăţat astăzi la şcoală?

- Nu știu.

80. - Vă sun de la școală, fiul 

dumneavoastră e foarte obraznic!
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– Este adevărat că dacă 

porţi o lanternă, nu te 

mănâncă crocodilii?

– Zi-mi şi mie: cum ai făcut 

să provoci inundaţiile?

81. Un turist, străbătând 

mlaştinile din Florida:

83. Pe un turist din estul 

Europei, care s-a îmbătat 

crunt în Londra, prietenii l-

au așezat pe scaunul din 

față al mașinii, pentru a-l 

duce la hotel.

1. Merg mort de beat la 

volan.

2. Merg pe contrasens. La care avocatul, cu 
voce joasă:

3. Întrebare:

– De ce nu se duc toţi 

managerii în concediu în 

acelaşi timp?

Răspuns:

– Ca să nu se vadă că merge 

compania şi fără ei.

– Depinde cât de repede 

poţi să fugi cu ea în mână, îi 

răspunde ghidul.

82. Mă opreşte un tip de la 

securitatea aeroportului:

- Se poate să mă uit în 

bagajul d-voastră?

- Depinde, zic. Ce anume 

căutaţi?

- Droguri, zice el.

- În cazul ăsta nu puteţi, i-

am spus.

   El își amintește că atunci 

când s-a trezit a avut un 

triplu șoc:

84. Într-o cabană intră unul 

și strigă:

- Cine vrea o blană de urs 

?!?

3. VOLANUL A DISPĂRUT.

Cineva răspunde:

- Eu !!!!

85. În excursie pe o insulă, 

Vasilică îi spune tatălui:

- Tati, putem spune că un 

obiect e pierdut, atunci 

când ştim unde este?

- Sigur că nu.

- Atunci, dă o fugă după 

colț, că se aude un mormăit 

…

- Atunci aparatul de 

fotografiat nu s-a pierdut, 

pentru că ştiu unde este.

A doua zi:

88. Luca vine acasă după 

prima zi de şcoală şi maică-sa 

îl întreabă:

90. Profu' de fizică îl intreabă 

pe un elev:

- Știi care sunt cele două 

cuvinte pe care le folosesc cu 

precădere elevii?

- Nuuuu...

      

- Nu știu.

87. – Ştiţi ce se numeşte o 

„vacanţă de vis”?

- Ce aţi învăţat astăzi la 

şcoală?

- Daaaa…

- Grozav. La ce?

91. - Vă sun de la școală, fiul 

dumneavoastră e foarte 

obraznic!

Mama:

89. Mihăiţă:

- Mami, am luat 10 astăzi la 

şcoală.

- Exact! Astea sunt!

- Si acasă e la fel dar eu nu vă 

deranjez cu telefoane!

- Dacă nu iei bacul să uiți că 

ești fiul meu!

- Unde ești? Ai căzut în 

prăpastie?

- 6 la română şi 4 la 

matematică.

- Vin să te scot; e adâncă 

prăpastia?

- Pe fundul mării.

92. Tatăl către fiu:

- Unde?

86. Doi turiști escaladează 

munţii. Deodată, unul 

dispare. Celălalt strigă 

speriat:

- Încă n-am ajuuuuuuuns...

Elevul:

- Ai pățit ceva?

– Una în care poţi să dormi 

oricât vrei.

- N-am învăţat tot, spune 

Luca. Ne-au spus că trebuie 

să ne întoarcem şi mâine.

Mihăiţă:

-  M - a  o p r i t  d o a m n a  

- Ei, cum a fost?

93. - Puișor, de ce ai venit așa 

târziu acasă?

- Da' tu cine ești?
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învățătoare pentru că n-am 

vrut să denunț pe cineva.

- Bravo, fiule! Ai făcut un gest 

lăudabil. Dar despre cine era 

vorba?

- Foarte bine, alte 4 animale?

Deasupra un semn: „Doar 

pentru profesori!”

97. M-am întâlnit ieri cu fosta 

mea profă de matematică si 

m-a întrebat unde este sediul 

BCR.

Am mormăit:

95. Copilul stă de vorbă cu 

taică-su:

- Faceți o întoarcere de 226 

de grade, apoi mergeți 270 

de metri, apoi calculați X 

folosind teorema lui Pitagora, 

apoi înmulțiți rezultatul cu 

tangenta, după care desenați 

o curbă parabolică și apoi 

mergeți 400 de metri pe axa 

principală.

- Broasca.

94. Ora de biologie.

- Doamna voia să știe cine l-a 

omorât pe Mihai Viteazul!

- Mama ei, tatăl ei, sora ei și 

fratele mai mic.

- Ionuț, numește 5 animale 

care trăiesc în apă.

- Și zici că te persecută 

profesorul de matematică?

 Ziua următoare cineva 

lipește un bilet alături:

- Da, tati! M-a pus să fac o 

piramidă. Dar ce, eu sunt 

faraon?

96. La școală au fost montate 

cuiere la garderobă.

„Dar pot fi atârnate și haine".

- Atunci, dă-mi să țin eu 
umbrela ... .

Oricum, după câteva 
p rognoze  exce len te ,  
bătrânul Indian nu a mai 
venit la locul de filmare 
timp de două săptămâni. 
C â n d  î n  s f â r ş i t  
producătorul l-a întâlnit 
iarăşi şi i-a spus:

Următoarea zi a fost o 
furtună cumplită în deşert.

101. Doi tineri fac o 
p l i m b a r e  p l i n ă  d e  
romantism prin ploaie. La 
un moment dat însă, el 
spune:

- Ce faci aici, tataie?

-Cum î l  cheamă  pe  
neamțul ăla mic care îmi 
tot ascunde lucrurile?

- Ionel, cum ai reuşit ca în 
ultima săptămână să nu 
mai ai nicio greşeală de 
ortografie în temele de 
acasă? 

100. Într-o zi, Alinuţa veni 
la mama ei, obosită după 
pregătirile pentru nunta sa 
și o întreabă: 

- Știam eu că am uitat ceva!

- Săracul, a luat-o cu 
t r a m v a i u l ,  g â n d e ş t e  
trecătorul, şi, înduioşat, îl 
invită în bar, la o băutură.
La un pahar de ţuică, 
domnul se gândeşte să 
deschidă o conversaţie şi 
întreabă:

102 .  După  o  p loa ie  
serioasă, la intrarea unui 
bar era o băltoacă mare. Un 
pensionar stătea lângă 
băltoacă cu o undiţa în 
mână, mişcând pluta şi 
cârligul în apă. Un domn 

care venea pe trotuar îl 
întreabă:

- Pescuiesc, răspunde 
pensionarul.

- Şi câţi ai prins astăzi?

Aşa, să simtă şi ea ce-am 

s imţ i t  eu  la  ore le  de  

matematică!

- Foarte bine, Alinuța, dar 
nu crezi că ți-ar trebui și un 
mire? 

- Tu eşti al şaptelea.

103. Un producător de 
filme şi echipa lui filmau 
undeva foarte departe în 
deşert. Într-o zi un bătrân 
i n d i a n  s - a  d u s  l a  
producător şi i-a spus:

- Mama e plecată din 
localitate!

- Mamă, cum îmi stă cu 
rochia de mireasă? 

- Nu! Categoric nu!

-  M â i n e ,  p l o a i e !  
Următoarea zi a fost 
complet ploioasă.
O săptămână mai târziu, 
bătrânul indian s-a dus la 
producător şi i-a spus:

98. Învăţătoarea: 

99. Bunicul îl întreabă pe 
nepoțel: 

 -Alzheimer, bunicule!

- Iubito, te-ai mărita cu un 
bărbat fără un ochi?

- Mâine, furtună! 

-  Indianul  ăsta este 
i n c r e d i b i l ,  a  s p u s  
producatorul şi i-a cerut 
secretarei lui să îl angajeze 
să prezică vremea.

- Mâine trebuie să filmez 
n i ş t e  s c e n e  f o a r t e  
importante şi depind de 
tine, trebuie să ştiu cum va 
fi vremea.
Indianul a ridicat din umeri 
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şi a răspuns:
- Nu ştiu, radio stricat.

104. - Ce începe cu V şi stă 
pe casă?
- Coşarul...îl cheamă Vasile.

106. - Alo, măi, Ioane, zic 
ăştia la televizor că la voi, 
la Miercurea Ciuc, îs -35 
grade. Cum rezistaţi voi 
acolo?
- Da' de unde, măi, 
Gheo!? Uite, termometrul 
meu îmi arată -20° C.
- Păi, şi ăştia de la meteo 
de ce-or fi zis că-s -35 ?
- Aaa, poate afară …

108. Sir:
- John, câte grade sunt în 
casă?
John:
- 21, Sir.
Sir:
- John, câte grade sunt 
afară?
John:
- 4, sir.
Sir:
- John...

John:
- Da, sir!
Sir:
- Deschide geamul să 
intre şi alea 4 în casă, că e 
cam frig.

110. Am întâlnit un fost 
coleg de serviciu şi l-am 
întrebat cu ce-şi ocupă 
timpul pe perioada 
pensiei.
Mi-a răspuns că lucrează 
la „Tratamentul aqua-
termal al materialelor 
ceramice, din aluminiu şi 
din oţel, într-un mediu 
controlat”.
Am fost foarte 
impresionat...
După un timp şi cu 
explicaţiile de rigoare, am 
aflat că spăla vasele în 
bucătărie cu apă caldă şi 
sub supravegherea atentă 
a soţiei...

111. Doi şoricei, într-o sală 
de cinematograf, ronţăiau 
banda unui film.
– Îţi place? întreabă un 
şoricel.
– Nu prea, răspunde al 
doilea. Mai mult mi-a 
plăcut cartea!

- Asfaltul!

112. - Am câștigat 100 de 
peștișori aurii!
- Şi unde o să-i ții?
- În cada din baie!

- Şi când o să vrei să faci 
baie?
- O să-i leg la ochi!

113. Interviu pentru 
angajare:
- Cunoaşteţi limba 
engleză?
- Da.
- Știți ce înseamnă 
„allow”?
- Da.
- Alcătuiți o propoziție 
care să conţină acest 
cuvânt!
- „Allow! Cine-i la 
telefon?”

114. La un concurs de 
angajare:
-  Văd în CV-ul dvs. că ați 
lucrat la Poșta Română în 
perioada 2016-2018!
-  Ah, nu... am stat la 
coadă  să-mi ridic un 
colet.

107. La un interviu de 
angajare:
Recrutorul:
- Poți să ne prezinți 
referințe despre tine de Ia 
trei persoane cu care ai 
lucrat? Mulţumesc.
Candidatul:
- Sigur că da. Până caut în 
agendă, puteți să chemați 
și voi trei angajați actuali 
care sunt foarte fericiți 
aici? Mulţumesc.

105. - Care e cel mai tare 
lucru cand înveţi să mergi 
pe bicicletă?

109. Pot să le iert vecinilor 
mei o mulţime de lucruri: 
că ascultă muzică la 
maxim noaptea, căţelul lor 
îşi face treburile pe preşul 
meu, copiii lor mi-au 
zgâriat maşina. Un singur 
lucru mă scoate din fire: 
că şi-au parolat internetul!

115. Două blonde 
hotărasc să meargă în 
pădure să-și caute un 
brad de Crăciun. După 
câteva ore de căutare una 
dintre ele îi spune 
celeilalte: 

116. Problemă de logică: 
Chiar înainte de Crăciun, 
un politician cinstit, un 
avocat binevoitor şi Moş 
Crăciun se aflau în liftul 
unui hotel foarte select. 
Înainte ca uşa să se 
deschidă, observă o 
bancnotă de o sută de mii 
pe jos. Care dintre cei trei 

- Așa nu mai merge! Eu 
propun să luăm primul 
brad pe care îl gasim… nu 
mai contează dacă are 
globuri sau nu!
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117. Nu-i aşa, mămico, că 
mai este până să vină Moş 
Crăciun?
– Sigur că da. Mai întâi 
trebuie să vină iarna, să 
ningă.

- Copii, să fiţi cuminţi anul 
ăsta, că, dacă nu vine Moş 
Crăciun, nu avem din ce 
face friptură!

– Şi cum or reuşi ele să 
desfacă cutiile, că mama 
atâta se chinuieşte!

121. Crăciunul la canibali:

Elful:

Voi credeți în produse 

pentru slăbit și nimeni nu 
vă strică magia!

124. Moș Crăciun:

- Sigur, prietene.

ridică bancnota?

– Tăticule, zise Ionel, este 
adevărat că balenele se 
hrănesc cu sardele?

– Şi atunci de ce trebuie 
să fiu cuminte de pe-
acum?

- Și de ce ești zgâriat în 
halul ăsta?

- Te adresezi unui 
superior, deci am să repet.
- Soldat, îmi poţi 
împrumuta 100 de lei 
până mâine?

119. Lăsați copii să creadă 
în Moș Crăciun!

- Soldat, îmi poţi 
împrumuta 100 de lei 
până mâine?

- Doamnă, sunt mort de 
foame, puteţi să-mi daţi o 
bucăţică de tort?

- Eram puțini...

–  E adevărat…

- Este adevărat, doamnă! 

Dar astăzi este ziua mea 
de naştere.

- N-am, să trăiţi!

120. Bulă vine acasă 
zgâriat tot pe față, pe gât, 
pe mâini.

122. Un cerşetor sună la 
uşa unei gospodine şi 
spune:

Răspuns: Moş Crăciun – 
bineînţeles! Ceilalţi doi nu 
există.

118. Printre alte aperitive, 
la masa din prima zi de 
Crăciun, erau şi sardele cu 
măsline.

- Vai de mine, dar ce s-a 
întâmplat?
- Am făcut hora în jurul 
bradului!

- Înţeleg că ţi-e foame, 
dar ştiam că se cere pâine, 
nu tort!

– Mă descotorosesc de 
reni!

123. Sergentul:

Moșul:
– Nu mai sunt ren-tabili.

(Texte preluate)

– De ce??
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Cine
știe

răspunde

CINE ȘTIE, RĂSPUNDE!

7. Ce poet a ocupat funcția de Ministru al Culturii?

1. Câte zile are un an bisect?

2. Câți ani are un deceniu?

3. Cine a inventat stiloul?

Ştiinţă

4. Care este formula chimică a apei?

Literatură

5. Ce poet avea profesia de medic?

6. Cine este autorul romanului Frankenstein sau Un Prometheus modern?

8. Ce poet a scris poezia “Plumb”?

Istorie

9. În ce an s-a născut Regele Mihai I? 

10. Ce grad de rudenie este între Carol al II-lea și Ferdinand I?

11. În ce an a reușit Mihai Viteazul unirea celor trei mari țări medievale?

12. În ce an s-a proclamat independența de stat a României?

13. Câte state are SUA?

15. Din ce țară izvorăște Dunărea?

Geografie

14. Cu ce țări se învecinează România?

16. Câte continente există pe Pământ?

Andra Avadsilcăi

9841098452

www.haicunoi.com Hai cu noi - Retrospectiva 2023



Dar când ninge-afară 

(texte preluate)

Pe drum o sanie-a venit, 

De reni e trasă orișicum, 

E sania lui …?

Şi pe gene ţi le-aşează.

3. În iarna grea, pe ger 

cumplit, 

 Cu nasul roș. Cu copiii zboară.

Iarna lasă jucării 

La cei mai cuminți copii.

4. E un moș,

5. Parc-ar fi nişte petale 

Ori steluţe ce dansează, 

Norii le presară iarna 

Când nu e zăpadă 

Doarme în ogradă, 

1. Cine vine cu steluțe 

Albe-n frunte 

Dinspre munte?

2. De zăpadă câmpul e 

acoperit, 

Nu mai stă ninsoarea. 

Cine a venit?

   Soluții rubrica „Cine știe, răspunde!”:

Raspunsuri

1.366 de zile

2. 10 ani

3. Petrache Poenaru

13. 50 de state

5. Vasile Voiculescu

6. Mary Shelly

16. 7 Continente

7. Marin Sorescu

8. George Bacovia

14. Ucraina, Ungaria, Serbia, Bulgaria și 

Republica Moldova

15. Germania

10. Ferdinand I este tatăl lui Carol al II-lea

12. Anul 1877

4. H2O.

9. Anul 1921

11. 1600
Cine
știe

răspunde

Cine
știe

răspunde

SoluțiiSoluții

(iarna)

(iarna)

(Moș Crăciun)

(Moș Crăciun)

(sania)

(fulgii de zăpadă)
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CINE ȘTIE, RĂSPUNDE! 121411
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Anul 2023

z La data de 7 mai 2023, părinții Știrbu Ion Victor și Știrbu Georgiana Bianca și-au creștinat 

băiețelul Știrbu Ioan Marc, având ca părinți spirituali pe Mihalache Rareș Ion și Mihalache 

Teodora.

z La data de 27 mai 2023, s-a creștinat fetița  Radu Ina, având ca părinți spirituali pe Rontea 

Paul, Onofrei Roxana și Butea Cristina.

z La data de 20 ianuarie 2023, părinții Aștefănesei Ion Gabriel și Elena Lorena și-au 

creștinat fetița, Aștefănesei Ingrid Ioana, având ca părinte spiritual pe Galan Denisa 

Teodora.

z La data de 8 februarie 2023, părinții  Filip Adi și Filip Ana Florentina și-au creștinat fetița, 

Filip Ioana Andreea, având ca părinți spirituali pe Leonard Gheorghiță Ion, Filip 

Constantin Marius.

Botezurii

z La data de 24 februarie 2023, părinții Ludu Alexandru și Răducan Alice și-au creștinat 

băiețelul, Ludu Ayan Nicholas, având ca părinte spiritual pe Iancu Ionuț C-tin și 

Hălungescu Ancuța Elena.

z La data de 25 februarie 2023, părinții Bîrsan Vasile și Bîrsan Carmen Flora și-au creștinat 

băiețelul, Bârsan Mihnea Vlodin, având ca părinți spirituali pe Boacă Lucian și Boacă Maria 

Geanina. 

z La data de 11 martie 2023, părinții Stroe Alexandru și Orobko Lucia și-au încreștinat fiica, 

Orobko Antonia Maria, avându-i ca părinți spirituali pe Spânu Mihaela și Măzăreanu 

Mihai.

z La data de 18 martie 2023, părinții Grăjdeanu Marius și Grăjdeanu Mihaela și-au încreștinat 

fiica, Grăjdeanu Marisa Gabriela, avându-i ca părinți spirituali pe Gal Veronica și 

Pohoncea Dorin.

z La data de 27 mai 2023, părinții Stepanenko Denys și Stepanenko Olgha și-au creștinat 

fetița Stepanenko Jadonija, având ca părinți spirituali pe Ana Maria Popovici și Victor 

Ioanichie.

z La data de 4 iunie 2023, părinții Jumanca Ovidiu și Jumanca Alexandra și-au creștinat 

băiețelul, Jumanca Ioan Casian, având ca părinți spirituali pe Gâdei Petru și Geanina.  

z La data de 4 iunie 2023, părinții Pavăl Marcel și Pavăl Ioan Rebeca și-au creștinat băiețelul, 

Pavăl David Mattias, având ca părinți spirituali pe Bănuc Cristian și Lăcrămioara.

z La data de 4 iunie 2023, părinții Trif Didi Vali și Trif Ioana și-au creștinat fetița, Trif Ana, 

având ca părinți spirituali pe Catană Constantin Raymond și  Catană  Elena Bianca, Ana 

Natalia, Ioan.

z La data de 24 iunie 2023, părinții Oflan Dragoș Nicolae și Oflan Cristina Maria și-au 

creștinat băiețelul, Oflan Erik Mathew, având ca părinți spirituali pe Cristian Ioana și 

z La data de 11 iunie 2023, părinții Asandei Pavel Flavius și Asandei Abel Ștefan și-au 

creștinat fetița, Asandei Abel-Ștefan, având ca părinți spirituali pe Gioscași Gabriel și  

Andrei.

CRONICA PAROHIEI9841298410
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z La data de 22 iulie 2023, părinții Vrânceanu Sebastian și Fodor Andreea și-au creștinat 

fetița, Vrânceanu Sofia Florina, având ca părinți spirituali pe Chitic Mihaela și Vrânceanu 

Cezar.

z La data de 26 august 2023, părinții Baghiu Viorel și Mihaela și-au creștinat fetița, Elena 

Dayana, având ca părinți spirituali pe Iftimia Constantin și Paula.  

z La data de 26 august 2023, părinții Craia Mădălin și Craia Andreea și-au creștinat băiețelul, 

Tudor Andrei, având ca părinți spirituali pe  Craia Petrișor și Craia Brândușa.  

Bufnilă Lavinia Elena.

Ÿ La data de 30 septembrie 2023, părinții Mihalache Ionuț și Mustea Iulia și-au creștinat 

fetița, pe Mihalache Andra-Mihaela, având ca părinți spirituali pe Bălan Florin, Alina, 

Denis.

Ÿ La data de 15 noiembrie 2023, părinții Constantin Filip și Eliza Nicoleta Filip și-au creștinat 

fetița, pe Filip Eva Ioana, având ca părinți spirituali pe Andrei Serghiș și Ioana Cătălina 

Cosma.

Ÿ La data de 28 octombrie 2023, a fost creștinat Blaj Patrick - Gabriel, având ca părinți 

spirituali pe Blaj Alexandru și Ioana.

Ÿ La data de 5 noiembrie 2023, părintele Stănescu Bianca și-a creștinat fetița, pe Stănescu 

Ana-Maria, având ca părinți spirituali pe Apopei Constantin și Maria.

Ÿ La data de 5 noiembrie 2023, părinții Costea Fabian și Avădanei Corina și-au creștinat 

fetița, pe Costea Evelyn-Maria,  având ca părinți spirituali pe Costea Alexandru și Ionuț.

z La data de 1 septembrie 2023, părinții Ailincăi Oana și Ailincăi Sorin și-au creștinat fetița, 

Ailincăi Eva Maria, având ca părinți spirituali pe Oțel Ana și Ileana, Bobec Cristina și Radu.

Ÿ La data de 26 septembrie 2023, părinții Radu Florin și Radu Bianca și-au creștinat fetița, 

pe Radu Eliada-Florica, având ca părinți spirituali pe Ursariu Gabriel și Turturică Elena.

Ÿ La data de 11 noiembrie 2023, părinții Stănescu Bogdan Paul și Munteanu Carmen    

și-au creștinat fetița, pe Stănescu Andreea,  având ca părinți spirituali pe Stan Florin și 

Aneta.

Ÿ La data de 7 octombrie 2023, părinții Toronilă Vasile și Toronilă Vasilica și-au creștinat 

fetița, Toronilă Carla Elena, având ca părinți spirituali pe Lazăr Mădălin, Munteanu Sebi, 

Bălan Claudiu și Mihaela.

Ÿ La data de 22 octombrie 2023, a fost creștinat Dinu Matei Daniel, având ca părinți spirituali 

pe Burduhaș Andrei și Ioana.

Ÿ La data de 16 septembrie 2023, părinții Maler Iulian și Adina Elena și-au creștinat 

băiețelul, Maler Petru Mihai, având ca părinți spirituali pe Manolache Bogdan și Elena.

Ÿ La data de 11 noiembrie 2023, părinții Manolache Gabriel și Hazanau Anișoara și-au 

creștinat fetița, pe Emilia Alexandra,  având ca părinți spirituali pe Stan Florin și Aneta.

Ÿ La data de 9 decembrie 2023, părinții Stan Bogdan și Corlățeanu Claudia și-au creștinat 

fetița, pe Stan Anita Anais,  având ca părinți spirituali pe Virgil Laurențiu și Mariana.

z La data de 15 iulie 2023, părintele Ionaș Carla Elena și-a creștinat fetița, Carla Elena, având 

ca părinți spirituali pe Ionaș Constantin Marius și Ionaș Ana Roxana, Crăciun Andreea, 

Răzmeriță Crina.

Ÿ La data de 27 decembrie 2023, părinții Lătcan Ionuț și  Olga Petronela și-au creștinat 
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Răposați

z La data de 19 august 2023 şi-au unit destinele Marian Gabriel Sebastian și Pisău Ileana  

Nicoleta, având ca părinţi spirituali pe Sârbu Adrian și Stela și Teodorescu Diana Albert.

băiețelul, pe Lătcan Patrik-Gabriel, având ca părinți spirituali pe Tănăsescu Mădălina, Mihai, 

Bursuc Nicolae Cristinel  și Bursuc Alexandra.

z La data de 22 iulie 2023 şi-au unit destinele Ilași Alin-Constantin şi Bicăjanu Bianca 

Mihaela, având ca părinţi spirituali pe Radu  Vasile și Mihaela.

Ÿ La data de 27 decembrie 2023, părinții Escariu Mihai și  Vasilica Iuliana și-au creștinat 

băiețelul, pe Mario Gabriel, având ca părinți spirituali pe Tufă Roberta  și Mariana.

z La data de 19 august 2023 şi-au unit destinele Damaschin Ion și Grosu Oana, având ca  

părinţi spirituali pe Grigoraș Alina și Popa Ovidiu.

z La data de 4 februarie 2023 a fost înmormântat Baluș Mihai, adormit întru Domnul la 2 

februarie 2023.

z La data de 25 februarie 2023 a fost înmormântată Stănescu Elvira,  adormită întru Domnul la 

z La data de 28 februarie 2023 și-au unit destinele Ifrim Ionuț și Popescu Andreea 

Alexandra, având ca părinți spirituali pe Obadă Marian Robert și Obadă Cristina Elena.

z La data de 27 mai 2023 și-au unit destinele Aldea Claudiu Ștefan Paul și Aldea Silvia Luisa 

Maria Diana, având ca părinți spirituali pe David Ștefan și David Antonia.

z La data de 27 mai 2023 și-au unit destinele Matei Cornel Constantin și Stan Monica Aurora, 

având ca părinți spirituali pe Butuc Viorel Gabriel  și Butuc Corina.

z La data de 7 februarie 2023 a fost înmormântată Nistor Elena, adormită întru Domnul la 1 

februarie 2023.

z La data de 26 august 2023 și-au unit destinele Di Pietro Roberto și Istrate  Dumitrița, având 

ca părinți spirituali pe Ursache Nicolae și Maria-Tania.

Căsătorii

z  La data de 21 ianuarie 2023 și-au unit destinele Cîrlan Daniel și Olaru Viorica, având ca 

părinți spirituali pe Popa Irina Elena și Popa Ioan.

z La data de 8 iunie 2023 şi-au unit destinele Nistor Mihaela Roxana și Apetrei Neculai.

z La data de 27 mai 2023 și-au unit destinele Andrei Adrian și Horciu Tăcutu Ștefana-Diana, 

având ca părinți spirituali pe Mihai Neculai  și Iustina, Marțian, Adrian, Adela, Raluca.

Ÿ La data de 26 august 2023 și-au unit destinele Armanu Marius  și Gorea Alexandra 

Georgiana, având ca părinți spirituali pe Bicăjanu Claudiu și Nicoleta și Țupu Andrei și 

Mioara.

z La data de 25 februarie 2023 a fost înmormântat Dumitrachi Vasile,  adormit întru Domnul 

la 23 februarie 2023.

z La data de 4 ianuarie 2023 a fost înmormântată Blanaru Maria, adormită întru Domnul la 1 

ianuarie 2023.

CRONICA PAROHIEI9841498412
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z La data de 8 aprilie 2023 a fost înmormântat Anton Ion, adormit întru Domnul la 5 aprilie 

2023.

z La data de 19 iulie 2023 a fost înmormântată Zbranca Maria, adormită întru Domnul la 14 

iulie 2023.

z La data de 25 aprilie 2023 a fost înmormântat Samachiș Ion, adormit întru Domnul la 24  

aprilie 2023.

z  La data de 22 noiembrie 2023 a fost înmormântată Roșu Lăcrămioara, adormită întru 

Domnul la 20 noiembrie 2023.

z La data de 9 iunie 2023 a fost înmormântat Nistor Mihai, adormit întru Domnul la  7 iunie  

2023.

z La data de 5 iunie 2023 a fost înmormântat Stejar Gheorghe, adormit întru Domnul la  2 

iunie  2023.

23 februarie 2022.

z La data de 13 septembrie 2023 a fost înmormântată Lăcătușu Elena, adormită întru Domnul 

la 10 septembrie 2023.

z La data de 23 martie 2023 a fost înmormântată Radu Angelica, adormită întru Domnul la 21 

martie  2023.

z La data de 29 martie a fost înmormântat Mândrilă Ilie, adormit întru Domnul la 28 martie 

2023.

z La data de 12 martie 2023 a fost înmormântată Paisa Elena,  adormită întru Domnul la 12 

martie 2023.

z La data de 17 martie 2023 a fost înmormântată Prisecaru Lina, adormită întru Domnul la 15 

martie 2023.

z La data de 29 martie a fost înmormântat Iacob Constantin, adormit întru Domnul la 24 

martie 2023.

z La data de 9 mai 2023 a fost înmormântată Chele Ana, adormită întru Domnul la 8 mai  2023.

z La data de 5 septembrie 2023 a fost înmormântată Dumitrachi Ileana, adormită întru 

Domnul la  4 septembrie 2023.

z La data de 7 septembrie 2023 a fost înmormântată Mihăilă Elisabeta, adormită întru Domnul 

la 4 septembrie 2023.

z La data de 23 septembrie a fost înmormântat Anghelache Mitruț, adormit întru Domnul la 9 

septembrie 2023.

z La data de 23 octombrie 2023 a fost înmormântată Tiron Maria, adormită întru Domnul la 21 

octombrie 2023.

z  La data de 14 noiembrie 2023 a fost înmormântat Sandu Constantin, adormit întru Domnul 

la 13 noiembrie 2023.

z  La data de 19 noiembrie 2023 a fost înmormântată Răducu Ana, adormită întru Domnul la 

17 noiembrie 2023.

z  La data de 16 noiembrie 2023 a fost înmormântată Stănescu Maricica, adormită întru 

Domnul la 15 noiembrie 2023.
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Sfântul Vasile cel Mare - „Despre Botez”

 „Mărturisesc un botez întru iertarea păcatelor...”

 Cel mai mare dar pe care-l are omul de la Dumnezeu este viaţa. Scopul vieții omului 

este preamărirea lui Dumnezeu, fericirea întru Domnul - vremelnică pe pământ, eternă în 

ceruri. Omul, prin neascultare, a căzut în păcat, iar plata păcatului este moartea. Dumnezeu, 

din iubirea neasemănată pentru făpturile Sale, L-a trimis pe Fiul Său să-l mântuiască pe om 

din robia păcatului şi să-I împace cu Dumnezeu. Scopul vieţii este deci mântuirea. Fericirea 

sau mântuirea deplină se capătă în Împărăţia cerurilor. Împărăţia lui Dumnezeu, în 

Evanghelie, e Biserica: luptătoare și triumfătoare. Botezul este uşa prin care se intră în 

 „STUDIU INTRODUCTIV 

 I. Taina Botezului

 1. Importanța botezului
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Biserică. Fără el nu există mântuire. Prin el se intră nu numai în societatea creștinilor de pe 

pământ, ci şi în comunitatea cerească a celor aleşi. Valoarea lui este una universală şi toate 

confesiunile o recunosc. Ce este, mai exact, botezul.

  „Botezul este acea sfântă taină în care, prin întreita cufundare în apă, în numele 

Tatălui şi al Fiului şi al Sfântului Duh, omul se curăţă de păcatul strămosesc şi de toate 

păcatele făcute până la botez, și renaşte spre o nouă viaţă spirituală. Și se face membru al 

Bisericii”.  După Mărturisirea ortodoxă, Botezul este o spălare şi curăţire de păcatul 

strămoşesc, prin cufundarea de trei ori în apă, când preotul zice aceste cuvinte: „În numele 

Tatălui. Amin. Și al Fiului. Amin. Și al Sfântului Duh. Amin".

 

 (...)Dorul de mântuire a frământat inimile tuturor popoarelor. „După mântuire suspină 

lumea din toate vremile. Aspiraţia către mântuire subliniază toate frământările istoriei 

universale. lar de la Mântuitorul încoace problema mântuirii şi dezlegarea ei evanghelică 

interesează viaţa întregii omeniri”. Nicio religie nu a izbutit să aducă mulţumire în acest 
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zbucium al omenirii după mântuire în măsura în care a făcut-o religia creştină. „Pentru noi, 

creştinismul singur îl pune pe om în situaţia de a-şi normaliza şi superioriza viaţa, adică de a 

se Mântui. E singura religie a mântuirii reale şi veşnic valabile. El valorează ca ideal al vieții 

omeneşti, idealul prin excelență spiritual şi creator: mântuirea, oferind — prin Evanghelie, 

prin Mântuitorul şi prin Biserică — și învăţătură, dar şi aşezământul pentru realizarea sa”.
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          Prin  dorim să serviciul de catering

venim în ajutorul dumneavoastră 

prin livrarea la domiciliu, pe bază de 

comandă, a produselor tradiționale 

de sărbători, a produselor pentru 

pomeniri, precum și a produselor 

gătite pentru diverse evenimente.
E-mail: centrul.social@gmail.com

Tel.: 0233 280 570
0741 789 555

0758 528 581
0751 250 508

 

Siropuri făcute în 

casă, 100% naturale 

ș i  c u  u n  g u s t  

a u t e n t i c ,  f a r ă  

c o n s e r v a n ț i  s a u  

coloranți, din fructe 

ș i  p l a n t e  a t e n t  

s e l e c ț i o n a t e .  

din 

Săvinești

„Sf. Voievozi”

Parohia 

Fondurile

vor sprijini

proiecte

sociale

colectate

Preț 10 lei

Preț 10 lei

Preț 10 lei

Preț 5 lei

Preț 15 lei

 SpiritualEditura   Jurnal a lansat 
un nou calendar, care conține 365 de 
cuvinte duhovnicești pentru fiecare 
zi din an.
 
 Preț de achiziție 20 lei.

Fundația
Împreună pentru
Solidaritate Socială

Vi s-a făcut poftă de gustul din copilărie

al mâncării de la bunica?

Vă așteptăm pe

www.retetedelabunica.eu

SIROPURI       DULCEȚURI       GEMURI       ZACUSCĂ        TOCANĂ



         „Lasă-L și pe Dumnezeu să lucreze împreună cu tine.”  
(www.jurnalspiritual.eu)
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